
ΘΕΜΑΤΑ

Α. ΕΙΔΙΚΑ ΘΕΜΑΤΑ 
1. Επικύρωση Πρακτικών, σελ. 8315, 8438 
2.  Άδεια απουσίας της Βουλευτού κ. Ελένης Μακρή - Θε-

οδώρου, σελ. 8352 
3. Ανακοινώνεται ότι τη συνεδρίαση παρακολουθούν µαθη-

τές από το 8ο Γυµνάσιο Αχαρνών, το Γενικό Λύκειο Ξυλοκά-
στρου Κορινθίας,  το 4ο Δηµοτικό Σχολείο Κορυδαλλού, το
4ο Δηµοτικό Σχολείο Λαµίας, το 2ο Γυµνάσιο Αγίων Αναργύ-
ρων,  το 2ο Δηµοτικό Σχολείο Ξυλοκάστρου και από το 6ο Γε-
νικό Λύκειο Πάτρας, σελ. 8349, 8355, 8357, 8358, 8361, 8367,
8374, 8378, 8391 

4. Επί διαδικαστικού θέµατος, σελ. 8315, 8345, 8346, 8347,
8348, 8349, 8350, 8351, 8352, 8353, 8355, 8357, 8360, 8361,
8365, 8366, 8367, 8369, 8370, 8374, 8375, 8376, 8377, 8378,
8380, 8383, 8385, 8389, 8391, 8392, 8393, 8395, 8397, 8398,
8399, 8403, 8406, 8407, 8409, 8410, 8416, 8438 

Β. ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΟΣ ΕΛΕΓΧΟΣ 
1. Ανακοίνωση αναφορών µε αριθµό από 1283 έως 1370,

σελ. 8315 - 8339 
2. Απαντήσεις Υπουργών σε ερωτήσεις Βουλευτών, σελ.

8340 - 8344 
3. Συζήτηση επικαίρων ερωτήσεων:
α) Προς τον Υπουργό Εσωτερικών: 
i. µε θέµα: «Απαράδεκτη η κατάσταση στο Ενιαίο Ειδικό

Επαγγελµατικό Γυµνάσιο-Λύκειο (ΕΝΕΕΓΥΛ) Περιστερίου και
συνολικά στα ειδικά σχολεία της δυτικής Αθήνας», σελ. 8345 

ii. µε θέµα: « Έλλειψη σχεδιασµού και κυβερνητική αναπο-
τελεσµατικότητα για την ανασυγκρότηση της σεισµόπληκτης
περιοχής της Περιφερειακής Ενότητας (Π.Ε.) Ηρακλείου»,
σελ. 8347 

β) Προς τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων:   
i. µε θέµα: «Φράγµα Μπαδιά Δήµου Μινώα Πεδιάδος», σελ.

8348 
ii. µε θέµα: «Εθνικό Πρόγραµµα Χαλαζικής Προστασίας για

τη Χαλκιδική», σελ. 8349 
iii. µε θέµα: «Σοβαρά προβλήµατα µε τις πληρωµές των επι-

δοτήσεων και αποζηµιώσεων αγροτών και κτηνοτρόφων, που
πλήττουν ευθέως την επιβίωσή τους», σελ. 8351 

Γ. ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗ ΕΡΓΑΣΙΑ 
1. Μόνη συζήτηση και ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων

και του συνόλου του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Οικονο-
µικών: «Ρυθµίσεις για την εξαγορά κατεχοµένων ακινήτων της
ιδιωτικής περιουσίας του Δηµοσίου, ακινήτων του Ταµείου
Εθνικής  Άµυνας, λοιπές διατάξεις για την ιδιωτική περιουσία
του Δηµοσίου και άλλες διατάξεις αρµοδιότητας Υπουργείου
Οικονοµικών», σελ. 8353 - 8418 

2. Κατάθεση Εκθέσεων Διαρκών Επιτροπών:
i. H Διαρκής Επιτροπή Οικονοµικών Υποθέσεων καταθέτει

την έκθεσή της στο σχέδιο νόµου του Υπουργείου Οικονοµι-
κών: «Ρυθµίσεις για την εξαγορά κατεχοµένων ακινήτων της
ιδιωτικής περιουσίας του Δηµοσίου, ακινήτων του Ταµείου
Εθνικής  Άµυνας, λοιπές διατάξεις για την ιδιωτική περιουσία
του Δηµοσίου και άλλες διατάξεις αρµοδιότητας Υπουργείου
Οικονοµικών», σελ. 8352 

ii. H Διαρκής Επιτροπή Δηµόσιας Διοίκησης, Δηµόσιας
Τάξης και Δικαιοσύνης καταθέτει την έκθεσή της στο σχέδιο

νόµου του Υπουργείου Δικαιοσύνης: «Υποβολή των δηλώ-
σεων περιουσιακής κατάστασης (πόθεν έσχες) και οικονοµι-
κών συµφερόντων - Ρυθµίσεις για την ενίσχυση της Ευρω-
παϊκής Εισαγγελίας», σελ. 8369 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ

ΤΑΣΟΥΛΑΣ Λ. , σελ. 8360 - 8361

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝΤΕΣ

ΑΒΔΕΛΑΣ Α. , σελ. 8385 - 8403
ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ Χ. , σελ. 8403 - 8437
ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ Ν. , σελ.8315 - 8355
ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ Γ. , σελ. 8368 – 8371, 8376 - 8385
ΜΠΟΥΡΑΣ Α. , σελ. 8371 - 8376
ΣΑΚΟΡΑΦΑ Σ. , σελ. 8355 – 8360, 8361 – 8368

ΟΜΙΛΗΤΕΣ

Α. Επί διαδικαστικού θέµατος:
ΑΒΔΕΛΑΣ Α. , σελ. 8385, 8389, 8391, 8392, 

8393, 8395, 8397, 8398, 
8399, 8403

ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ  Χ. , σελ. 8406, 8407, 8409, 8410, 
8416, 8438

ΑΛΕΞΙΑΔΗΣ Τ. , σελ. 8369, 8403
ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ Β. , σελ. 8353
ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ Ν. , σελ. 8315, 8345, 8346, 8347, 

8348, 8349, 8350, 8351, 
8352, 8353, 8355

ΚΑΤΡΙΝΗΣ Μ. , σελ. 8361
ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ Δ. , 

σελ. 8348
ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ Γ. , σελ. 8369, 8370, 8376, 8377, 

8380, 8383, 
ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ Δ. , σελ. 8353, 8361, 8365
ΜΠΟΥΡΑΣ  Α. , σελ. 8374, 8375
ΠΑΠΑΝΑΤΣΙΟΥ Α. , σελ. 8407
ΣΑΚΟΡΑΦΑ  Σ. , σελ. 8357, 8361, 8365, 8366, 

8367
ΣΚΑΝΔΑΛΙΔΗΣ  Κ. , σελ. 8353
ΤΑΣΟΥΛΑΣ Κ. , σελ. 8360
ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ Ε. , σελ. 8353, 8361, 8366

Β. Επί των επικαίρων ερωτήσεων:
ΚΑΝΕΛΛΗ Γ. , σελ. 8345, 8346, 8347
ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ  Β. , σελ. 8347, 8348, 8349
ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ Δ. , 

σελ. 8351
ΠΑΝΑΣ Α. , σελ. 8349, 8350
ΠΕΤΣΑΣ Σ.  , σελ. 8345, 8346, 8347, 8348
ΣΤΥΛΙΟΣ Γ. , σελ. 8348, 8349, 8350, 8351, 

8352

Γ. Επί του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Οικονοµικών:
ΑΚΤΥΠΗΣ Δ. , σελ. 8397
ΑΛΕΞΙΑΔΗΣ Τ. , σελ. 8369, 8376, 7377, 8383, 

8406, 8407
ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ Σ. , σελ. 8396

ΠΙΝΑΚΑΣ ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΩΝ

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΟΘ’

Τετάρτη 22 Φεβρουαρίου 2023



ΑΝΔΡΙΑΝΟΣ Ι. , σελ. 8399
ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ Ε. , σελ. 8380
ΑΡΑΜΠΑΤΖΗ Φ. , σελ. 8400
ΑΡΒΑΝΙΤΙΔΗΣ Γ. , σελ. 8358, 8411
ΑΡΣΕΝΗΣ Κ. , σελ. 8382, 8383
ΒΑΡΟΥΦΑΚΗΣ Ι. , σελ. 8383
ΒΑΣΙΛΕΙΑΔΗΣ Β. , σελ. 8407
ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ Α. , σελ. 8385, 8389, 8407, 8410, 

8414
ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ Β. , σελ. 8371, 8410
ΒΡΟΥΤΣΗΣ Ι. , σελ. 8380
ΔΑΒΑΚΗΣ Α. , σελ. 8392
ΔΙΓΑΛΑΚΗΣ Β. , σελ. 8398
ΔΡΙΤΣΑΣ Θ. , σελ. 8369, 8376
ΚΑΒΒΑΔΑΣ Α. , σελ. 8399
ΚΑΛΑΜΑΤΙΑΝΟΣ Δ. , σελ. 8403
ΚΑΡΑΣΜΑΝΗΣ Γ. , σελ. 8404
ΚΑΤΡΙΝΗΣ Μ. , σελ. 8362, 8363, 8364
ΚΕΛΛΑΣ Χ. , σελ. 8378
ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ Ι. , σελ. 8355, 8377, 8413
ΚΟΚΚΑΛΗΣ Β. , σελ. 8357, 8412
ΚΟΝΣΟΛΑΣ Ε. , σελ. 8393
ΚΟΥΒΕΛΑΣ Δ. , σελ. 8375
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ Ο. , 

σελ. 8377
ΚΩΤΣΟΣ Γ. , σελ. 8401
ΛΙΟΥΠΗΣ Α. , σελ. 8395
ΛΟΓΙΑΔΗΣ Γ. , σελ. 8374, 8410
ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ Δ. , σελ. 8370, 8410, 8411
ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ Κ.  , σελ. 8360
ΜΠΑΡΑΛΙΑΚΟΣ Ξ. , σελ. 8403
ΞΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ Θ. , σελ. 8366, 8395
ΠΑΠΑΔΗΜΗΤΡΙΟΥ Χ. , σελ. 8379
ΠΑΠΑΗΛΙΟΥ Γ. , σελ. 8390
ΠΑΠΑΝΑΤΣΙΟΥ Α. , σελ. 8405
ΠΑΣΧΑΛΙΔΗΣ Ι. , σελ. 8403
ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ Χ.  , σελ. 83532, 8363, 8364, 8367, 

8369
ΣΤΑΜΕΝΙΤΗΣ Δ. , σελ. 8391
ΤΖΑΚΡΗ Θ. , σελ. 8408, 8409
ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ Ε. , σελ. 8366
ΥΨΗΛΑΝΤΗΣ Β. , σελ. 8393
ΧΗΤΑΣ Κ. , σελ. 8389



Αθήνα, σήµερα 22 Φεβρουαρίου 2023, ηµέρα Τετάρτη και ώρα
9.11’, συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βουλευτη-
ρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την προεδρία
του Α’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΝΙΚΗΤΑ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.

(ΕΠΙΚΥΡΩΣΗ ΠΡΑΚΤΙΚΩΝ: Σύµφωνα µε την από 21-2-2023
εξουσιοδότηση του Σώµατος επικυρώθηκαν µε ευθύνη του Προ-
εδρείου τα Πρακτικά της ΟΗ’ συνεδριάσεώς του, της Τρίτης 21-

2-2023, σε ό,τι αφορά την ψήφιση στο σύνολο του σχεδίου νό-
µου: «Διατάξεις για τη θωράκιση του θεσµικού πλαισίου του
αθλητισµού και τον εξορθολογισµό της αθλητικής νοµοθεσίας»)

Παρακαλείται η κυρία Γραµµατέας να ανακοινώσει τις αναφο-
ρές προς το Σώµα. 

(Ανακοινώνονται προς το Σώµα από τη Γραµµατέα της Βουλής
κ. Ραλλία Χρηστίδου, Βουλευτή Β3’ Νοτίου Τοµέα Αθηνών, τα
ακόλουθα: 

Π Ρ Α Κ Τ Ι Κ Α  Β Ο Υ Λ Η Σ

ΙΗ’ ΠΕΡΙΟΔΟΣ

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΜΕΝΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΔΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ

ΣΥΝΟΔΟΣ Δ’

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ OΘ’

Tετάρτη 22 Φεβρουαρίου 2023



Α. ΚΑΤΑΘΕΣΗ ΑΝΑΦΟΡΩΝ

8316 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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8318 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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8320 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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8322 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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8324 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΟΘ’ - 22 ΦΕΒΡΟΥΑΡΙΟΥ 2023 8325



8326 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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8328 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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8330 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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8332 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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8334 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΟΘ’ - 22 ΦΕΒΡΟΥΑΡΙΟΥ 2023 8335



8336 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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8338 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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8340 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)

Β. ΑΠΑΝΤΗΣΕΙΣ ΥΠΟΥΡΓΩΝ ΣΕ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ ΒΟΥΛΕΥΤΩΝ
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8342 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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8344 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, εισερχόµαστε στη συζήτηση των 

ΕΠΙΚΑΙΡΩΝ ΕΡΩΤΗΣΕΩΝ

Στις δύο πρώτες θα απαντήσει ο παρευρισκόµενος Αναπληρω-
τής Υπουργός Εσωτερικών κ. Στυλιανός Πέτσας.

Θα συζητηθεί η δεύτερη επίκαιρη ερώτηση µε αριθµό 453/20-
2-2023 του πρώτου κύκλου της Βουλευτού Α’ Αθηνών του Κοµ-
µουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Γαρυφαλλιάς (Λιάνας) Κανέλ-
λη προς τον Υπουργό Εσωτερικών, µε θέµα: «Απαράδεκτη η κα-
τάσταση στο Ενιαίο Ειδικό Επαγγελµατικό Γυµνάσιο-Λύκειο
(ΕΝΕΕΓΥΛ) Περιστερίου και συνολικά στα ειδικά σχολεία της δυ-
τικής Αθήνας»

Ορίστε, κυρία Κανέλλη, έχετε τον λόγο. 
ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Πέτσα, έγινε σεισµός στη δυτική Αττική; Έγινε κάποιος

σεισµός και δεν το ξέρουµε; Προφανώς έχει γίνει. Και δεν είναι
ότι έχει γίνει σεισµός, αλλά είναι και διαρκείας και στην Αθήνα,
αλλιώς δεν εξηγείται αυτό που συµβαίνει.

Το ΕΝΕΕΓΥΛ φτιάχτηκε πριν από είκοσι χρόνια και λειτούρ-
γησε µόλις και µετά βίας πριν από επτά. Στα ειδικά επαγγελµα-
τικά λύκεια και γυµνάσια τα χρόνια δεν είναι ίδια µε τα υπόλοιπα.
Είναι τέσσερα και τέσσερα χρόνια. Είναι συνολικά οκτώ τα χρό-
νια. Το φτιάχνετε σε ένα κτήριο εντελώς, µα εντελώς ακατάλληλο
προοριζόµενο για έναν «χ» αριθµό µαθητών που δεν ξεπερνούν
τους εκατό.

Μιλάµε ότι δεν είναι µόνο ακατάλληλο, αλλά εκεί δεν στέλνετε
ούτε κανονικό παιδί, όχι παιδί το οποίο έχει προβλήµατα.

Κι αφού συµβαίνει αυτό και αφού λειτουργεί, έρχονται οι γο-
νείς, οι οποίοι διαµαρτύρονται τόσα χρόνια ότι «το σχολείο δεν
κάνει, δεν φτάνει, δεν είναι επαρκές δεν µπορεί να λειτουργήσει»
και πάνε φέτος τον Σεπτέµβρη εκατόν ογδόντα επτά παιδιά και
τους λέει το κράτος το ελληνικό σήµερα –αυτό δεν γίνεται ούτε
στην Τουρκία αυτή τη στιγµή που µετακινούν τους πληθυσµούς
από δω κι από κει-: «Θα πάρετε τα εκατόν ογδόντα επτά παιδιά
σας -παιδιά µε αυτισµό, παιδιά µε νοητική στέρηση, παιδιά µε ένα
σωρό προβλήµατα- και θα τα πάτε όλα σούµπιτα στο 14ο». Και τα
παιδιά του 14ου τα παίρνουνε όλα σούµπιτα και τα πάνε στο 11ο.

Και γίνεται το «Ανάστα ο Κύριος» σε γονείς, σε παιδιά, σε οι-
κογένειες, µε προβλήµατα και χωρίς προβλήµατα. Ξαφνικά απέ-
κτησαν όλοι προβλήµατα. Σε ένα κτήριο που δεν προοριζόταν για
τέτοια παιδιά, έχουν περάσει όσοι µήνες πέρασαν µέχρι αυτή τη
στιγµή και µπαίνουν κάπου εντελώς ακατάλληλα. Δηλαδή, το
τόσο να συµβεί, όχι µεγάλος σεισµός αλλά µισό ρίχτερ να συµβεί,
αυτά τα παιδιά από πού θα φύγουν; Πώς θα φύγουν;

Και ρωτάω αν έχει γίνει σεισµός, διότι η κατάσταση είναι τέ-
τοια, ώστε βάζετε εβδοµήντα παιδιά, κύριε Πρόεδρε -εβδοµήντα
παιδιά- να κάνουν ενιαίο µάθηµα από διαφορετικές τάξεις σε ένα
αµφιθέατρο. Σε ένα µικρό αµφιθέατρο -αν δεν έχετε πάει ποτέ,
εγώ έχω πάει πεντακόσιες φορές και το έχω δει- εβδοµήντα παι-
διά διαφορετικών ηλικιών και διαφορετικών προβληµάτων. Πάρτε
και στοιβάξτε εβδοµήντα παιδιά, κανονικά, παιδιά χωρίς πρό-
βληµα και βάλτε εβδοµήντα παιδιά µε αυτισµό, µε νοητική στέ-
ρηση, µε διάσπαση προσοχής, σε ενιαίο µάθηµα σε ένα χώρο.
Δεν πάει να είναι αυτός ο χώρος εδώ µέσα, στον οποίο καθόµα-
στε εµείς πολυτελώς που είµαστε τριακόσιοι. Δεν µπορώ να το
καταλάβω.

Δεν σας κάνω την ερώτηση για να µου απαντήσετε στα ερω-
τήµατα όπως είναι γραµµένα από κάτω. Σας κάνω την ερώτηση -
και είναι προφανώς λίγες µέρες πριν από τις εκλογές- για να µου
πείτε τι θα κάνετε για το κτηριακό των ειδικών σχολείων. Πότε θα
πάψετε να φέρεστε σε αυτά τα παιδιά σαν να είναι κόστος. Τίποτε
άλλο. Εδώ και τώρα, όµως. Πρέπει να πάρετε τώρα αποφάσεις.
Δεν θα µου πείτε «θα». Ή να µου πείτε ένα, δύο, τρία, τέσσερα,
πέντε και να είναι και υποχρεωτικά για την τωρινή, την αυριανή
και τη µεθαυριανή και δεν µε ενδιαφέρει ποια από τις κυβερνή-
σεις που θα προκύψουν

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Υπουργέ, έχετε
τον λόγο.

ΣΤΥΛΙΑΝΟΣ ΠΕΤΣΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εσωτερι-

κών): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Αντιλαµβάνοµαι το ύφος της κ. Κανέλλη, η οποία απευθύνεται

συνολικά στις κυβερνήσεις και όχι στο πρόσωπό µου. Αλλά θα
πρέπει να απαντήσω και εποµένως θα αφήσω το ζήτηµα της απά-
ντησης που έχει ετοιµαστεί από τις υπηρεσίες και να µιλήσω κι
εγώ από καρδιάς, όπως πιστεύω ότι µίλησε και η κ. Κανέλλη.

Η ευαισθησία µας για τα σχολεία και τους µαθητές µας είτε
είναι άτοµα µε αναπηρίες είτε είναι οποιοδήποτε παιδί σε κάθε
γωνιά της πατρίδας µας, είναι δεδοµένη, κυρία Κανέλλη. Δεν πι-
στεύω ότι κάποιος εδώ µέσα έχει περισσότερη κοινωνική ευαι-
σθησία από κάποιον άλλον. Όλοι προσπαθούµε να κάνουµε το
καλύτερο δυνατό.

Δεν ξέρω τι έκαναν οι προηγούµενοι -που είπατε για τα είκοσι
χρόνια- εγώ θα σας πω τι κάνουµε εµείς, όσον αφορά γενικά για
τα ζητήµατα της σχολικής στέγης, στα οποία θα επανέλθω από
πλευράς αρµοδιότητας για να είναι καθαρό σε όσους µας ακούν.

Αυτή τη στιγµή στο πρόγραµµα «ΑΝΤΩΝΗΣ ΤΡΙΤΣΗΣ» του
Υπουργείου Εσωτερικών, κυρία Κανέλλη, είναι ενταγµένα είκοσι
ένα έργα δήµων, µε προϋπολογισµό, συνολικά µε την ολοκλή-
ρωσή τους, ύψους 118 εκατοµµυρίων ευρώ. Είναι ένα µεγάλο
πρώτο βήµα στην κατεύθυνση της αναβάθµισης της σχολικής
στέγης στη χώρα µας. Για πάρα πολλά χρόνια, όλη την προηγού-
µενη δεκαετία, ξέρουµε ότι λόγω της δηµοσιονοµικής κρίσης
υπήρξε µια έλλειψη πόρων για τη χρηµατοδότηση διαφόρων δη-
µοσίων επενδύσεων, µεταξύ αυτών και στη σχολική στέγη, η
οποία αντιστρέφεται. Επαναλαµβάνω, 118 εκατοµµύρια ευρώ για
είκοσι ένα έργα δήµων σε σχολικά συγκροτήµατα στη χώρα αυτή
τη στιγµή, µέσω του προγράµµατος «ΑΝΤΩΝΗΣ ΤΡΙΤΣΗΣ» του
Υπουργείου Εσωτερικών και µόνο, δεν µιλάω για ΣΔΙΤ ή άλλα θέ-
µατα που είναι στην αρµοδιότητα άλλων Υπουργείων.

Άρα το θέµα το κτηριολογικό, όσον αφορά τους πόρους, αρ-
χίζει και αντιµετωπίζεται. Δεν µπορώ να παραβλέψω, όµως, ότι
το ζήτηµα της σχολικής στέγης είναι αρµοδιότητα αποκλειστικά
των δήµων. Το Σύνταγµά µας προβλέπει το τεκµήριο αρµοδιότη-
τας υπέρ των δήµων και της αυτοδιοίκησης. Εφόσον, λοιπόν,
αυτή η αρµοδιότητα έχει µεταφερθεί στην αυτοδιοίκηση, εκείνη
είναι αρµόδια για την εξεύρεση της κατάλληλης σχολικής στέγης
κι εµείς συνδράµουµε επικουρικά µε τις χρηµατοδοτήσεις σαν
αυτή την οποία σας είπα.

Επίσης, για τα άτοµα µε αναπηρία γενικά, ξέρετε ότι µε χρη-
µατοδότηση από τα διάφορα προγράµµατα του ΕΣΠΑ το Υπουρ-
γείο Εργασίας και Κοινωνικών Υποθέσεων και το Υπουργείο
Εσωτερικών µέσω της ΕΕΤΑΑ, πάνω από 350 εκατοµµύρια ευρώ
δίνονται τώρα που µιλάµε για βρεφονηπιακούς σταθµούς -ένα
µέρος τους- αλλά και ένα πολύ µεγάλο µέρος για τα κέντρα δη-
µιουργικής απασχόλησης παιδιών, ιδίως µε αναπηρία, από όπου
κανένα παιδί, από το οποίο γίνεται αίτηση για να βρει θέση στα
κέντρα δηµιουργικής απασχόλησης παιδιών µε αναπηρία, δεν
µένει εκτός.

Άρα σε δύο πτυχές, την ευαισθησία την οποία κι εσείς αναζη-
τείτε, εγώ θέλω να πω ότι τη δείχνουµε στην πράξη: Πρώτον, µε
χρηµατοδοτήσεις για ανέγερση νέων σχολικών µονάδων. Δεύτε-
ρον, για τα κέντρα δηµιουργικής απασχόλησης παιδιών µε ανα-
πηρία και τρίτον µε τη χρηµατοδότηση των δήµων εκεί που απαι-
τείται.

Τώρα ειδικά για τα δύο αυτά ζητήµατα που µε ρωτάτε, θα κα-
ταθέσω στα Πρακτικά δύο απαντητικές επιστολές από τους δή-
µους Περιστερίου και Αιγάλεω για τις ενέργειες που γίνονται.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Αναπληρωτή Υπουργού)

Ειδικά για το θέµα του ζητήµατος του ΕΝΕΕΓΥΛ Περιστερίου
-την ανοχή σας, κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα για ένα λεπτό- να ανα-
φέρω ότι τα έργα τα οποία εκτελούνται θα ολοκληρωθούν εντός
του σχολικού έτους. Οι απαραίτητες τεχνικές εργασίες, εποµέ-
νως, θα ολοκληρωθούν φέτος, ώστε το κτίριο του 14ου Γυµνασίου
Περιστερίου να είναι απολύτως ασφαλές και λειτουργικό για το
συγκεκριµένο ειδικό µαθητικό σύνολο.

Ωστόσο για τη συστέγαση που είπατε πριν για το 14ο Γυµνάσιο
µε το 11ο Λύκειο Περιστερίου, αρµόδιο είναι το Υπουργείο Παι-
δείας, που έχει εγκρίνει το κτηριολογικό πρόγραµµα, λαµβάνο-
ντας υπ’ όψιν τις συνθήκες και τις προδιαγραφές του κτηρίου.
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Όσον αφορά το Εργαστήριο Ειδικής Επαγγελµατικής Εκπαί-
δευσης και Κατάρτισης του Περιστερίου αναφέρω ότι µε τη χρη-
µατοδότηση από τις κτηριακές υποδοµές ύψους 1.090.000 ευρώ
είναι ένα έργο το οποίο επί χρόνια, όπως είπατε κι εσείς, ήταν
στα χαρτιά και την άνοιξη του 2022 άρχισε να υλοποιείται. Οι ερ-
γασίες επισκευής του κτηρίου αφορούν εργασίες ενεργειακής
αναβάθµισης, αναδιαρρυθµίσεις, προσθήκες ανελκυστήρων και
γενικά εργασιών που θα προσφέρουν στους µαθητές ιδανικές και
απαραίτητες συνθήκες, προκειµένου να έχουν εκεί την εκπαί-
δευση, την οποία όλοι απαιτούµε. Η ολοκλήρωση του έργου ανα-
µένεται και σε αυτή την περίπτωση εντός του σχολικού έτους.

(Στο σηµείο αυτό ο Αναπληρωτής Υπουργός Εσωτερικών κ.
Στυλιανός Πέτσας καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέ-
ντα έγγραφα, τα οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος
Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της
Βουλής)

Αυτά ήθελα να πω σε αυτή τη φάση, κύριε Πρόεδρε, και επι-
φυλάσσοµαι για τη δευτερολογία µου.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κυρία Κανέλλη, έχετε

τον λόγο.
ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Δεν το περίµενα, κύριε Πέτσα. Την απάντηση αυτή δεν την πε-

ρίµενα. Τη βρίσκω βαθιά απογοητευτική και θα σας έλεγα και
φθηνά προεκλογική. Στ’ αλήθεια σας έκανα αυτή την ερώτηση κι
έρχεστε και µου λέτε πόσο ευαίσθητοι είσαστε και τι κάνατε. Σας
λέω ότι ένα σχολείο που ήταν να λειτουργήσει είκοσι χρόνια, λει-
τουργεί επτά. Από τα επτά, τα τέσσερα χρόνια κυβερνήσατε
εσείς. Και µαθηµατικά να το δείτε, από τα επτά έχετε κυβερνήσει
τα περισσότερα στη λειτουργία αυτού του σχολείου.

Σας είπα εγώ ότι διαφέρει η προηγούµενη κυβέρνηση και η
προηγούµενη και η προπροηγούµενη; Στ’ αλήθεια! Ξέρετε πολύ
καλά µε ποιον µιλάτε. Εµείς σας λέµε ότι µοιάζετε σαν δυο στα-
γόνες νερό που διαφέρει το ποτήρι στο οποίο µπαίνει. Δεν έχετε
καµµία διαφορά ως σύστηµα. Ούτε έβαλα εγώ «ευαισθησιόµε-
τρο» αυτή τη στιγµή. 

Πρακτικά, τι έχετε να µου πείτε; Το Υπουργείο Εσωτερικών τι
κάνει δηλαδή µε τους δήµους; Γιατί υπάρχει Υπουργείο Εσωτε-
ρικών; Για να διεξάγει εκλογές; Πώς γίνεται ξαφνικά να προχωρά
η τεχνολογία -που να µε πάρει και να µε σηκώσει- και τα λεφτά
για να γίνουν οι εκλογές, έτσι ώστε να µάθουµε το αποτέλεσµα
στις 21.00’ και το ποιοι θα βγούνε Βουλευτές στις 23.00’.

Αυτό το κάναµε. Μαγικό! Πατήσαµε τα κουµπάκια, ήρθαν τα
λεφτά, ήρθε το ΕΣΠΑ, ήρθε το ένα, ήρθε το άλλο και το κάναµε.
Καλώς το κάναµε. Πώς σε ορισµένα πράγµατα γίνονται όλα τόσο
εύκολα και τόσο γρήγορα και αυτό το πράγµα, από τα είκοσι χρό-
νια φτάνει στα επτά για να λειτουργήσει και από τα επτά για να
λειτουργήσει καταντάει να είναι µετακοµιζόµενα τα παιδιά σε ένα
κτήριο ακατάλληλο. Κι έρχεστε εδώ και µου λέτε ότι είναι κατάλ-
ληλο! Το έχετε ελέγξει; Έχετε πάει να το δείτε; Έχετε στείλει επι-
στήµονες; Έχει προχωρήσει η επιστήµη και στην αντιµετώπιση
των εκπαιδευτικών και ουσιαστικών προβληµάτων των αναπήρων
και ειδικά των παιδιών µε ειδικές ανάγκες. Τα έχετε δει αυτά από
κοντά; Κάθεστε και δέχεστε από µόνος σας ή ήρθε κάποιος και
σας είπε ότι είναι κατάλληλο το κτήριο; Κατ’ αρχάς, σκέτη λογική.
Πώς είναι δυνατόν ένα κτήριο που είναι κατάλληλο για παιδιά
χωρίς προβλήµατα, να είναι κατάλληλο για παιδιά µε προβλή-
µατα; Πώς γίνεται; Πώς; Ειλικρινά σας το λέω.

Δηλαδή, θα µου πείτε αύριο το πρωί ότι ένας χώρος εδώ πέρα,
επειδή είναι φαρδύς, κάνει και για πέντε επί πέντε (5Χ5) κάνει και
για Βουλή. Για παιδιά µε προβλήµατα µιλάµε, µε ελλείψεις προ-
σωπικού. Οι γονείς είναι στον δρόµο, έχουν βγει µία και δύο
φορές, έχουν πάει στις πλατείες και διαµαρτύρονται. Έτσι και µε
ακούσει κάποιος, θα τροµάξει, αν ακούσει τα νούµερα.

Το κτηριακό πρόβληµα των ειδικών σχολείων είναι θεµελιώδες.
Δεν σας έχουν πάρει πρέφα έξω, εδώ, παντού. Οι γονείς το τρα-
βάνε αυτό το πράγµα, το µαρτύριο. Τα παιδιά το τραβάνε το µαρ-
τύριο.

Θα σας φέρω ένα παράδειγµα και θα µε ακούσει και ο άνθρω-
πος που ξέρει καλά την Αθήνα, που είναι πρόεδρος αυτή τη στι-
γµή εκεί πάνω. Στον Δήµο της Αθήνας έχουµε τρία ειδικά νηπια-

γωγεία, έξι ειδικά δηµοτικά, ένα ΕΝΕΕΓΥΛ στο Θησείο και ένα
ΕΕΕΕΚ µόνο στα χαρτιά. Είναι ο µεγαλύτερος δήµος της χώρας.
Στο σύνολο, τα ειδικά σχολεία έχουν πολύ περισσότερους µαθη-
τές σε σχέση µε τις προδιαγραφές.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Σας φέρνω ένα παράδειγµα. Υπάρχει σχολείο στο Αιγάλεω που
στεγάζει τέσσερα ειδικά σχολεία και σε ένα κτήριο έχει τριακό-
σιους µαθητές ηλικίας -ακούστε µε για να δείτε ότι δεν µπορεί
κανένας δήµαρχος, κανένας, γιατί έχουµε εκλογές και δηµοτικές
και περιφερειακές σε λίγο, άρα λοιπόν, άµα µου απαντήσετε προ-
εκλογικά, απαντήστε µου και γι’ αυτό- από πέντε έως είκοσι δύο
ετών. Τριακόσια παιδιά αντί για εκατό.

Το ίδιο στο 6ο Νέου Ηρακλείου. Οι µαθητές ήταν ενενήντα –
τόσοι πρέπει να είναι- και αυτή τη στιγµή ξεπερνούν τους διακό-
σιους. Πώς µπορεί να είναι κατάλληλο ένα κτήριο που παίρνει
τριακόσια παιδιά από πέντε έως είκοσι δύο ετών και τα στοιβάζει
στο κτήριο, ένα κτήριο που είναι φτιαγµένο για εκατό;

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Δεν µε νοιάζει, δεν επιζητώ τις ευαισθησίες σας. Δεν µε ενδια-
φέρει να µιλήσουµε για ευαισθησία. Δεν θέλω να κάνω ψυχανά-
λυση τις ευαισθησίες των κοµµάτων ή τις ευαισθησίες των
Υπουργών ή τις ευαισθησίες των δηµάρχων. Δεν µε ενδιαφέρουν.
Το αποτέλεσµα µε ενδιαφέρει, ο προσανατολισµός! Ο προσανα-
τολισµός τι δείχνει στο κτηριακό για τα παιδιά αυτά; Είναι βάρος
και είναι κόστος. Ψάχνετε να βρείτε λεφτά από προγραµµατάκια,
το ΕΣΠΑ, το τούτο, το εκείνο, το τάδε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ελάτε, κυρία Κανέλ-
λη. 

ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: Τελειώνω.
Χρειάζονται µαζικοί διορισµοί, µονιµοποίηση όλων των αναπλη-

ρωτών που έχετε µέσα στα σχολεία, µαζική! Χρειάζονται καινούρ-
για, επιστηµονικώς σχεδιασµένα, ειδικά κτήρια για αυτά τα
παιδιά. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κυρία Κανέλλη, δεν
µπορώ άλλο. 

ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: Ευχαριστώ.
Ευτυχώς, ούτε εγώ µπορώ!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ελάτε, κύριε Υπουρ-

γέ.
ΣΤΥΛΙΑΝΟΣ ΠΕΤΣΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εσωτερι-

κών): Νοµίζω ότι η κ. Κανέλλη είναι έµπειρη κοινοβουλευτική.
Εάν υπάρχει ζήτηµα µε την καταλληλότητα οποιουδήποτε σχο-
λείου, νοµίζω αρµόδιο να απαντήσει είναι το Υπουργείο Παιδείας,
όσον αφορά τα ζητήµατα της καταλληλότητας και της επιτροπής
που τα κρίνει.

Εγώ είπα ότι όπου υπάρχει ανάγκη από τους δήµους για χρη-
µατοδότηση, εµείς προσπαθούµε µε τα χρηµατοδοτικά εργαλεία
που έχουµε στη διάθεσή µας να συνδράµουµε. Απόδειξη ότι δεν
λέµε λόγια -σας είπα- είναι ότι διατέθηκαν 118 εκατοµµύρια µόνο
από το Υπουργείο Εσωτερικών για έργα σε σχολεία είκοσι ενός
δήµων στη χώρα αυτή τη στιγµή.

ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: Τον έλεγχο της πολιτικής και της επιστηµο-
σύνης!

ΣΤΥΛΙΑΝΟΣ ΠΕΤΣΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εσωτερι-
κών): Δεν υπήρχαν αυτά τα χρηµατοδοτικά εργαλεία τα προ-
ηγούµενα χρόνια, κυρία Κανέλλη. Δεν υπήρχαν τα προηγούµενα
χρόνια και αυτά τα κινητοποιήσαµε εµείς και αν ρωτάτε εµένα,
µπορώ να σας πω, ναι, εγώ προσωπικά µετά τον Ιανουάριο του
2021, που µου εµπιστεύθηκε τη θέση αυτή αρµοδίου για τα θέ-
µατα της αυτοδιοίκησης ο Πρωθυπουργός.

Τώρα όσον αφορά τα ζητήµατα που είπατε γενικά για τα θέ-
µατα της ειδικής εκπαίδευσης, νοµίζω ότι αυτή η Κυβέρνηση από
την πρώτη στιγµή έδωσε δείγµα γραφής για αυτό το θέµα. Δεν
είναι δικής µου αρµοδιότητας, όµως µπορώ να σας πω ότι οι πε-
ρισσότερες προσλήψεις και αναπληρωτών -τους οποίους αναφέ-
ρατε-, αλλά και στην ειδική αγωγή έγιναν από αυτή την Κυβέρ-
νηση. Οι πρώτες µάλιστα προσλήψεις-µονιµοποιήσεις έγιναν για
την ειδική αγωγή και τελικά φτάσαµε πάνω από είκοσι χιλιάδες
διορισµούς στην εκπαίδευση. Δεν µπορούµε να λέµε ότι δεν γί-
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νονται βήµατα µπροστά. Ότι χρειάζονται πολλά ακόµη να γίνουν
θα συµφωνήσω απόλυτα µαζί σας.

Επίσης, όσον αφορά το θέµα του εκλογικού κύκλου που θί-
ξατε, ιδού πεδίον δόξης λαµπρό για οποιονδήποτε αυτοδιοικη-
τικό άνθρωπο θέλει να ασχοληθεί µε τα κοινά του τόπου του να
αναδείξει τα θέµατα τα οποία βάζετε και εσείς στο τραπέζι. Γιατί
-επαναλαµβάνω- η αρµοδιότητα για τη σχολική στέγη ανήκει
στους δήµους. Έχουν κονδύλια πρώτη φορά στα χέρια τους που
δεν υπήρχαν στο παρελθόν. Ας κινητοποιήσουν τους χώρους αυ-
τούς προς όφελος της τοπικής κοινωνίας.

ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: Αν είχατε βγάλει πρωτόκολλο για τους δή-
µους, θα ήταν αλλιώς τα πράγµατα!

ΣΤΥΛΙΑΝΟΣ ΠΕΤΣΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εσωτερι-
κών): Εµείς θα συνεχίσουµε να συνδράµουµε την αυτοδιοίκηση
σε όλα τα θέµατα που σχετίζονται και µε την ειδική αγωγή η ο-
ποία είναι στην καρδιά όλων µας -πιστεύω- για τους λόγους τους
οποίους πολύ εύγλωττα αναπτύξατε και αυτή είναι απάντηση που
έχω να δώσω σε αυτή φάση, λέγοντας ότι θα συνεχίσουµε µέσω
του προγράµµατος «ΑΝΤΩΝΗΣ ΤΡΙΤΣΗΣ», του προγράµµατος
«ΦΙΛΟΔΗΜΟΣ ΙΙ» και του Προγράµµατος Δηµοσίων Επενδύσεων
να συνδράµουµε την αυτοδιοίκηση για να επιτελέσει αυτό το
σκοπό.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: Κάθε δήµος ανάλογα µε αυτά που έχει.

Φτωχός δήµος, φτωχά σχολεία! Χωρίς πρωτόκολλο!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Θα συνεχίσουµε µε

τη δεύτερη µε αριθµό 1783/19-1-2023 ερώτηση του κύκλου των
αναφορών και ερωτήσεων του Βουλευτή Ηρακλείου του Κινήµα-
τος Αλλαγής κ. Βασιλείου Κεγκέρογλου προς τον Υπουργό Εσω-
τερικών, µε θέµα: «Έλλειψη σχεδιασµού και κυβερνητική αναπο-
τελεσµατικότητα για την ανασυγκρότηση της σεισµόπληκτης πε-
ριοχής της Περιφερειακής Ενότητας (Π.Ε.) Ηρακλείου».

Κύριε Κεγκέρογλου, έχετε τον λόγο. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, η ερώτηση όπως γνωρίζετε απευθύνεται σε

πολλά Υπουργεία. Επειδή δεν απαντήθηκε από τα καθ’ ύλην αρ-
µόδια, απευθύνοµαι στα επιµέρους, προκειµένου να δούµε ένα-
ένα τα θέµατα.

Για το Υπουργείο Εσωτερικών έχουµε σηµαντικές αρµοδιότη-
τες που αφορούν την ανασυγκρότηση της σεισµόπληκτης περιο-
χής του Δήµου Μινώα Πεδιάδας και ευρύτερα. Βεβαίως το θέµα
της έλλειψης ενός ολοκληρωµένου και ενιαίου εθνικού σχεδίου
ανασυγκρότησης είναι η αιτία πολλών αναποτελεσµατικών πολι-
τικών που εφαρµόζονται, αλλά δεν αποδίδουν, γιατί όλο και
κάπου µπλοκάρουν. Όµως, αυτό είναι ένα διυπουργικό θέµα και
θα έπρεπε ήδη να έχει προχωρήσει και σε µας το αντίστοιχο που
προχώρησε στην Εύβοια.

Έρχοµαι στα θέµατα που είναι περισσότερο αρµοδιότητα του
Υπουργείου Εσωτερικών όπως η σχολική στέγη, το θέµα της χρη-
µατοδότησης του δήµου και της ΔΕΥΑ, το θέµα της στήριξης της
οικογένειας του θανόντος.

Για το θέµα της σχολικής στέγης, οφείλω να τονίσω ότι σε προ-
ηγούµενη παρέµβασή µου ανταποκριθήκατε, ξεκαθαρίστηκε ότι
το θέµα της αρµοδιότητας ανήκει στον δήµο, αλλά κυρίως γιατί
δεσµευτήκατε ότι η Κυβέρνηση θα εξασφαλίσει την απαραίτητη
χρηµατοδότηση για την ανοικοδόµηση των σχολείων. Οπότε νο-
µίζω ότι έχουµε σε αυτό δροµολογήσει κάποια πράγµατα.

Σε σχέση µε τη χρηµατοδότηση της ΔΕΥΑ, είναι καταστροφές
που προκλήθηκαν από τον σεισµό στα δίκτυα, στις υποδοµές,
στον εξοπλισµό της επιχείρησης και σε προηγούµενη ερώτησή
µου πάλι δεσµευτήκατε ότι και νοµοθετική ρύθµιση θα φέρετε,
αλλά και θα ανταποκριθείτε στο αίτηµα για χρηµατοδότηση της
ΔΕΥΑ Μινώα Πεδιάδος. Ενηµερωτικά να πούµε ότι έχει υποβλη-
θεί αίτηµα για χρηµατοδότηση 300.000 και το αντίστοιχο τεχνικό
δελτίο έχει υποβληθεί αρµοδίως.

Επίσης, έχουµε το θέµα της στήριξης οικογένειας του θανό-
ντος και είναι θετική εξέλιξη ότι στο νοµοσχέδιο που συζητείται
αυτή την ώρα στις επιτροπές και θα συζητηθεί στην Ολοµέλεια
την Τρίτη, περιλαµβάνεται η διάταξη για τη στήριξη της οικογέ-
νειας του θανόντος. Σας επισηµαίνω ότι θα καταθέσω τροπολο-
γία για τη βελτίωση της διάταξης, ούτως ώστε να συµπεριληφ-

θούν και οι δύο θανόντες από τις πληµµύρες στις 15 Οκτωβρίου.
Είναι ηθική µας υποχρέωση.

Κύριε Υπουργέ, θα ήθελα τις απαντήσεις σας σε αυτά και βέ-
βαια τα άλλα θέµατα που περιλαµβάνονται στην ερώτηση είναι
άλλων Υπουργείων. Γι’ αυτό δεν αναφέροµαι σε εσάς.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Υπουργέ, ορί-
στε έχετε τον λόγο. 

ΣΤΥΛΙΑΝΟΣ ΠΕΤΣΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εσωτερι-
κών): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.

Ευχαριστώ και τον κ. Κεγκέρογλου, που συνεχίζει να δείχνει το
έµπρακτο ενδιαφέρον του µε ερωτήσεις για τα θέµατα της προ-
όδου της αποκατάστασης των ζηµιών στις σεισµόπληκτες περιο-
χές, κυρίως του Νοµού Ηρακλείου.

Έχω να πω, χωρίς να θέλω να µπω στα χωράφια άλλων Υπουρ-
γείων –γιατί ήταν µια ερώτηση που αφορούσε πάρα πολλά Υ-
πουργεία- ότι συνολικά έχουν διατεθεί περίπου 300 εκατοµµύρια
ευρώ από τα διάφορα Υπουργεία για την αποκατάσταση των ζη-
µιών και θα συνεχίσει να υπάρχει η απαραίτητη στήριξη για όσο
διάστηµα χρειαστεί.

Όσον αφορά τα θέµατα που αφορούν αποκλειστικά τις δικές
µας αρµοδιότητες στο Υπουργείο Εσωτερικών, θα ήθελα να ανα-
φέρω -για να υπάρχει µια συνολική ενηµέρωση- ότι έχουµε χρη-
µατοδοτήσει τους δήµους του Νοµού Ηρακλείου µε πάνω από 6
εκατοµµύρια ευρώ. Ο Δήµος Μινώα Πεδιάδας έχει λάβει χρηµα-
τοδότηση 4,6 εκατοµµύρια ευρώ περίπου, ο Δήµος Αρχανών -
Αστερουσίων 1.030.000 ευρώ, ο Δήµος Χερσονήσου 180.000
ευρώ και ο Δήµος Ηρακλείου 100.000 ευρώ. 

Επιπλέον, οι δύο Δήµοι Μινώα Πεδιάδας και Αρχανών - Αστε-
ρουσίων χορηγήθηκαν εκτάκτως από τους ΚΑΠ µε ποσό 400.000
ευρώ έκαστος για την αντιµετώπιση επιτακτικών αναγκών που
είχαν αµέσως µετά τη σεισµική δόνηση.

Όσον αφορά τα δύο σχολεία στο Αρκαλοχώρι, το 1ο Δηµοτικό
και το Γυµνάσιο Αρκαλοχωρίου, σας είχα απαντήσει, κύριε Κε-
γκέρογλου, πριν από µερικές εβδοµάδες γι’ αυτό, έχει αποφασί-
σει ο δήµος την κατεδάφιση των σχολικών κτηρίων. Εµείς συν-
δράµουµε και µάλιστα για να επιβεβαιώσω αυτή τη συνδροµή,
την οποία είχα προαναφέρει τότε που απάντησα, εχθές υπογρά-
ψαµε νέα χρηµατοδότηση 400.000 ευρώ για τον Δήµο Μινώα Πε-
διάδας, µέρος της οποίας φυσικά θα είναι για τις εργασίες για
τα σχολεία. Θα συνεχίσουµε να στηρίζουµε το δήµο συνεχώς,
όπως καλά γνωρίζετε, για να αντιµετωπίσει τα προβλήµατα.

Τώρα για το θέµα της ενίσχυσης της ΔΕΥΑ Μινώα Πεδιάδας.
Φυσικά, γνωρίζουµε τις ανάγκες εκεί. Ξέρετε ότι έχουµε διάταξη
σχετική στο νοµοσχέδιο το οποίο συζητείται του Υπουργείου
Εσωτερικών για τη δυνατότητα άµεσης χρηµατοδότησης των
ΔΕΥΑ. Αυτή η διάταξη αναµένεται να ψηφιστεί, σύµφωνα µε τον
κοινοβουλευτικό προγραµµατισµό της Βουλής, την Τρίτη 28 Φε-
βρουαρίου.

Όσον αφορά το θέµα που θίξατε για την οικογένεια του θανό-
ντος από τον σεισµό της 27ης Σεπτεµβρίου, σας αναφέρω ότι ήδη
έχουµε καταθέσει –όπως είπατε και εσείς- σχετική διάταξη στο
άρθρο 27 του νόµου του Υπουργείου Εσωτερικών, το οποίο σχέ-
διο συζητήθηκε στις επιτροπές και αναµένεται να ψηφιστεί την
Τρίτη, όπου αντιµετωπίζουµε το θέµα αυτό. 

Η διάταξη αυτή προβλέπει δικαίωµα διορισµού στο δηµόσιο
για τις συζύγους ή τα πρόσωπα που έχουν συνάψει σύµφωνο
συµβίωσης, καθώς και για τους συγγενείς µέχρι δεύτερου βαθ-
µού των προσώπων που έχασαν τη ζωή τους εξαιτίας του σει-
σµού της 27ης Σεπτεµβρίου 2021 που έπληξε τον Δήµο Μινώα Πε-
διάδος.

Άκουσα ότι προτίθεστε να καταθέσετε τροπολογία και να συ-
ζητήσουµε το θέµα αυτό και για τις αντίστοιχες οικογένειες, όταν
µιλάµε για τους δύο συνανθρώπους µας που χάθηκαν στην περί-
πτωση της Αγίας Πελαγίας και θα είµαστε σε συνεργασία για οτι-
δήποτε χρειαστεί περαιτέρω.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ορίστε, κύριε Κεγκέ-

ρογλου, έχετε τον λόγο. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, πράγµατι η Κυβέρνηση έχει καταθέσει σηµα-

ντικά χρηµατικά ποσά τόσο στους ιδιώτες των οποίων έχουν πλη-
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γεί τα σπίτια µε τη µορφή προκαταβολών όσο και στους φορείς
για την αποκατάσταση των ζηµιών. Όµως, το θέµα είναι ποιο είναι
το αποτέλεσµα. Και βέβαια, όσον αφορά την οικιστική αποκατά-
σταση είναι αρµοδιότητα του Υπουργείου Υποδοµών. Μετά από
πάρα πολλές παρεµβάσεις και συζητήσεις εδώ µέσα, ήρθε το
Υπουργείο Υποδοµών, ο κ. Καραγιάννης, τέλος Ιανουαρίου και
δεσµεύθηκε ότι θα φέρει νοµοθετικές ρυθµίσεις για την απλοποί-
ηση της διαδικασίας, ούτως ώστε να έχουµε και το αποτέλεσµα
που θέλουµε από αυτές τις χρηµατοδοτήσεις.

Όσον αφορά τώρα τα θέµατα του Υπουργείου Εσωτερικών στα
οποία αναφερθήκατε, θα πρέπει να σας πω ότι πράγµατι, όπως
είπατε, έχει ήδη αποφασιστεί η ανέγερση νέου κτηρίου και βέ-
βαια υπάρχει και η πρόταση, η οποία αυτή την ώρα είναι στη δια-
βούλευση, το ένα σχολείο, το 1ο δηµοτικό, να γίνει σε νέο χώρο,
ούτως ώστε ο χώρος που σήµερα είναι εγκατεστηµένος το σχο-
λείο να µείνει και να διαµορφωθεί ως χώρος πρασίνου και ανα-
ψυχής, ως χώρος για δραστηριότητες που είναι στο κέντρο της
πόλης, µιας και όλοι, αλλά και ο ίδιος ο Πρωθυπουργός την
πρώτη µέρα που την επισκέφθηκε, είπε ότι αφού θα ανοικοδοµή-
σουµε αυτόν τον τόπο, να τον ανοικοδοµήσουµε σωστά για να
γίνει καλύτερος. Εποµένως είναι ένα θέµα η µεγάλη καθυστέ-
ρηση για τα σχολεία. Είναι δεκαεπτά µήνες από τότε, κύριε
Υπουργέ, και θα έπρεπε να έχουν δροµολογηθεί. Εάν δούµε το
αντίστοιχο παράδειγµα στη Λάρισα, έγινε µέσα σε πολύ λίγο
χρόνο. Κάτι πρέπει να γίνει, λοιπόν, και σε σχέση µε τη διαδικα-
σία, ούτως ώστε να συντοµεύσει.

Είναι πολύ θετική η εξέλιξη µε την τροπολογία για τις ΔΕΥΑ,
ιδιαίτερα όταν πλήττονται από φυσικές καταστροφές. Δεν νοείται
να µη δικαιούνται χρηµατοδότηση από το Υπουργείο Εσωτερι-
κών, λόγω του χαρακτήρα που έχουν από τον νόµο του ’80 ως
επιχειρήσεις. Όµως, οι φυσικές καταστροφές πλήττουν δυστυ-
χώς τους πάντες. Έτσι, και αυτές οι επιχειρήσεις των δήµων πρέ-
πει να έχουν τη δυνατότητα χρηµατοδότησης. Οπότε, θεωρώ
πολύ θετική την απάντηση και τη δέσµευση ότι µε την ολοκλή-
ρωση της διαδικασίας θα υπάρξει εξέταση και πιθανόν έγκριση
του αιτήµατος και του τεχνικού δελτίου που έχει ήδη υποβληθεί
για 300.000 στην ΔΕΥΑ.

Τέλος, όσον αφορά το θέµα που έχει να κάνει µε τη στήριξη
των θανόντων, έχουµε καταθέσει την τροπολογία και λυπούµαστε
που χάσαµε αυτούς τους ανθρώπους και προσπαθούµε να δώ-
σουµε χαρά στις οικογένειες αυτές, γιατί τα παιδιά είναι ανήλικα
και δεν υπάρχουν δυνατότητες στήριξης, ώστε να συµπεριλη-
φθούν στη ρύθµιση που καλώς έχετε συµπεριλάβει στο νοµοσχέ-
διο µε το άρθρο 27. Και οι δύο θανόντες αγνοούνται από τις
πληµµύρες της 15ης Οκτωβρίου φέτος στον Δήµο Μαλεβιζίου. 

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ορίστε, κύριε Υπουρ-

γέ, έχετε τον λόγο. 
ΣΤΥΛΙΑΝΟΣ ΠΕΤΣΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εσωτερι-

κών): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Είµαι απολύτως θετικός γι’ αυτό το τελευταίο λυπηρό θέµα

που ανέφερε ο κ. Κεγκέρογλου.
Όσον αφορά τώρα το ζήτηµα των ΔΕΥΑ, θα ήθελα να κάνω

µόνο µία διευκρίνιση. Η όποια καθυστέρηση υπήρξε στο ζήτηµα
της χρηµατοδότησης των ΔΕΥΑ έχει να κάνει µε το σύνθετο γε-
γονός ότι, όπως σωστά είπατε, από το νοµοθετικό πλαίσιο που
τις διέπει είναι φορείς εκτός γενικής κυβέρνησης και πάντα ετί-
θεντο εκεί το θέµα των κρατικών ενισχύσεων. Η άποψη του Υ-
πουργείου Εσωτερικών είναι ξεκάθαρη. Δεν υπάρχει κανένα θέµα
κρατικών ενισχύσεων, γιατί δεν είναι µόνο φυσικό µονοπώλιο,
αλλά δεν υπάρχει και αγορά που να λειτουργεί για την παροχή
υπηρεσιών ύδρευσης και αποχέτευσης από ιδιώτες στα θέµατα
των δήµων για τα θέµατα αυτά. Είµαστε στην ολοκλήρωση όλης
αυτής της συζήτησης µε το Υπουργείο Οικονοµικών, µε την αρ-
µόδια κεντρική µονάδα κρατικών ενισχύσεων που υπάρχει εκεί
και µε την Ευρωπαϊκή Επιτροπή, ώστε να µην υπάρχει κανένα
πρόβληµα στη χρηµατοδότηση και να µην πάµε στις διαδικασίες
de minimis που λόγω της φύσης τους θα ήταν πολύ µικρές οι
χρηµατοδοτήσεις και δεν θα µπορούσαµε να έχουµε το αποτέ-
λεσµα που θα θέλαµε.

Τώρα όσον αφορά τα ζητήµατα των καθυστερήσεων είτε αφο-

ρούν άλλα Υπουργεία είτε αφορούν το Υπουργείο Εσωτερικών,
νοµίζω ότι στο τελευταίο Υπουργικό Συµβούλιο έγινε µια συζή-
τηση για τις πολιτικές που αναφέρατε, κύριε Κεγκέρογλου, που
έχουν να κάνουν µε την επίσπευση των διαδικασιών, ιδίως από
τις υπηρεσίες της ΔΑΕΦΚ που έχουν να κάνουν µε όλο το κτη-
ριακό απόθεµα. Είµαι πολύ αισιόδοξος ότι µε τη νέα διαδικασία
θα έχουµε ακόµη µεγαλύτερη επίσπευση των αποκαταστάσεων.

Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Προχωράµε τώρα

στην επόµενη ενότητα.
Στο σηµείο αυτό, θα ήθελα να προτείνω στους δύο κυρίους

του ΠΑΣΟΚ το εξής: Για να µην κρατάµε τον κ. Κεγκέρογλου που
είναι τρίτος στη σειρά, του δίνετε τη θέση σας για να κάνει την
ερώτησή του και να απέλθει, εφόσον βέβαια επιθυµεί να απέλ-
θει;

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ε, µέχρι να φτάσει και
στην Κρήτη, κύριε Πρόεδρε, είναι και υποψήφιος δήµαρχος! 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Εµείς λυπούµαστε
που θα τον χάσουµε, αλλά του ευχόµαστε επιτυχία.

Έχω, λοιπόν, τη συναίνεση των δύο συναδέλφων.
Θα συνεχίσουµε, λοιπόν, µε την πρώτη µε αριθµό 1575/04-01-

2023 ερώτηση του κύκλου των αναφορών και ερωτήσεων του
Βουλευτή Ηρακλείου του Κινήµατος Αλλαγής κ. Βασίλειου Κε-
γκέρογλου προς τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφί-
µων, µε θέµα: «Φράγµα Μπαδιά Δήµου Μινώα Πεδιάδος». Θα α-
παντήσει ο Υφυπουργός κ. Στύλιος, ο πάντα παρών Βουλευτής
Άρτας. Τα λέω όλα πια!

Ορίστε, κύριε Κεγκέρογλου, έχετε τον λόγο. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε,

όπως ευχαριστώ και τους συναδέλφους, τον κ. Κωνσταντόπουλο
και τον κ. Πάνα, που µου παραχώρησαν τη θέση τους.

Και τώρα θα ήθελα να απευθυνθώ σε εσάς, κύριε Υπουργέ. Το
θέµα της ερώτησης αφορά ένα πάρα πολύ κρίσιµο ζήτηµα, δη-
λαδή την άρδευση και τη στήριξη της αγροτικής παραγωγής, την
παραγωγική ανασυγκρότηση που έχει ιδιαίτερη αξία ιδιαίτερα για
τις περιοχές που αντιµετωπίζουν σοβαρά προβλήµατα.

Το φράγµα Μπαδιά του Δήµου Μινώα Πεδιάδος θα έχει τη δυ-
νατότητα, σύµφωνα µε τη µελέτη, να αρδεύει µια ευρεία περιοχή,
µε αποτέλεσµα να ενισχυθεί η αγροτική παραγωγή που, δυστυ-
χώς, λόγω του κόστους παραγωγής και του κόστους των εφο-
δίων, όπως αυτό αυξήθηκε το τελευταίο διάστηµα, χρειάζεται να
λάβουµε µέτρα, ούτως ώστε οι συντελεστές παραγωγής, όπως
είναι τα νερά άρδευσης, να είναι τουλάχιστον διαθέσιµα και σε
χαµηλό κόστος.

Αυτή, λοιπόν, η µελέτη του φράγµατος που έχει τελειώσει εδώ
και πολλά χρόνια προφανώς θα χρειάζεται επικαιροποίηση.
Όµως, ταυτόχρονα µε αυτή τη διαδικασία επικαιροποίησης πρέ-
πει να δούµε και σε ποιο χρηµατοδοτικό πρόγραµµα µπορεί να
ενταχθεί, για να κατασκευασθεί και να τεθεί σε λειτουργία. Θα
ήθελα λοιπόν, κύριε Υπουργέ, τις απαντήσεις σας όσον αφορά
αυτό, όπως βεβαίως και εάν µπορείτε να µας πληροφορήσετε
σχετικά µε το αν η πρόταση που είχε γίνει από τον Δήµο Μινώα
Πεδιάδας στο πλαίσιο του τελευταίου προγράµµατος που ανα-
κοινώνεται αυτές τις µέρες για το ποια έργα εντάχθηκαν έχει
τύχει της έγκρισης ή αν χρειάζεται να κάνουµε κάτι.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ορίστε, κύριε Στύλιο,

έχετε τον λόγο. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΥΛΙΟΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης και

Τροφίµων): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε συνάδελφε, κύριε Κεγκέρογλου, ξέρετε ότι τα έργα υπο-

δοµής για την υποστήριξη του πρωτογενούς τοµέα της πατρίδας
µας αποτελούν για την Κυβέρνησή µας, για την Κυβέρνηση του
Κυριάκου Μητσοτάκη, πρωταρχική σηµασία. Από την αρχή της
διακυβέρνησής µας προχωρήσαµε σε ένα σύνολο πρωτοβουλιών
και παρεµβάσεων µε τις οποίες έχουµε δώσει ώθηση στα έργα
υποδοµής, ειδικά στα αρδευτικά δίκτυα, στην αγροτική οδοποιία
και φυσικά και στο Rural Broadband, στο Wi-Fi για τις αγροτικές
και τις περιαστικές περιοχές.

Συνεπώς ξέρετε κι εσείς ότι ένα έργο, όπως αυτό που αναφέ-
ρατε, ένα αρδευτικό φράγµα, είναι πρωταρχικής σηµασίας για
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µας, κάτι που καταλαβαίνετε. Όµως, τα φράγµατα είναι έργα τα
οποία απαιτούν σχεδιασµό, υλοποίηση, εφαρµογή, απαιτούν
αδειοδοτήσεις, απαιτούν µελέτες, απαιτούν µια σειρά από εγκρί-
σεις, οι οποίες χρειάζονται χρόνο.

Στη συγκεκριµένη περίπτωση έχουµε, σύµφωνα µε τα στοιχεία
που έχουµε λάβει από τον δήµο, µια µελέτη η οποία είναι στην
οριστική της φάση, στο τέλος της δηλαδή. Εµείς ως Υπουργείο
έχουµε το Τοµεακό Εθνικό Πρόγραµµα 2021 - 2025, το οποίο έχει
πολύ λίγους πόρους και το διαθέτουµε για να εξαντλήσουµε τη
χρηµατοδότηση σε έργα παλαιά που είναι σε εξέλιξη και να ολο-
κληρωθούν αλλά έχουµε και το Πρόγραµµα Αγροτικής Ανάπτυ-
ξης 2023 - 2027. Μόλις τον περασµένο Νοέµβριο εγκρίθηκε το
στρατηγικό σχέδιο της ΚΑΠ.

Στο Πρόγραµµα Αγροτικής Ανάπτυξης έχουµε στη διάθεσή
µας 360 περίπου εκατοµµύρια ευρώ για την επόµενη περίοδο.
Άρα από εκεί έχουµε χρήµατα. Συνεπώς είναι ένας πόρος, ένα
χρηµατοδοτικό εργαλείο που µπορούµε να το χρησιµοποιήσουµε
για το συγκεκριµένο έργο.

Η διαδικασία είναι επικαιροποίηση της µελέτης και έγκρισης
των αδειοδοτήσεων. Τις αδειοδοτήσεις δεν τις δίνει το Υπουρ-
γείο. Εκεί θα χρειαστεί να γίνει µια συνεργασία του δήµου µε τις
αρµόδιες υπηρεσίες. Κυρίως οι περιβαλλοντικές αδειοδοτήσεις
είναι αυτές που απαιτούν ιδιαίτερη προσοχή και οι µελέτες βέ-
βαια οι γεωτεχνικές θέλουν κι αυτές µια καλή δουλειά.

Θα κλείσω αναφέροντας τη διαδικασία. Θα βγει πρόσκληση
από το Υπουργείο στο οποίο θα υποβληθεί το αίτηµα του δήµου
και το αίτηµα του δήµου θα πρέπει να είναι σύµφωνο µε τα στοι-
χεία της πρόσκλησης.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Κεγκέρογλου,
έχετε τον λόγο.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδ-
ρε. 

Κύριε Υπουργέ, είχα την εντύπωση ότι έχει υποβληθεί αίτηµα
στο Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης, αλλά φαίνεται ότι υπάρχει
ακόµα θέµα µε τις αδειοδοτήσεις. Δεν έχουν ολοκληρωθεί; Του-
λάχιστον η τοπική κοινωνία είναι µε την εντύπωση ότι έχει υπο-
βληθεί κι ότι είναι στην αξιολόγηση.

Σε κάθε περίπτωση, θα ήθελα κάτι πιο συγκεκριµένο. Εάν έχετε
στοιχεία για το ύψος, τον προϋπολογισµό, και βέβαια πότε θα
γίνει αυτή η νέα πρόσκληση, προκειµένου να γίνει δυνατή η επι-
καιροποίηση της µελέτης, η αδειοδότηση του έργου και η υπο-
βολή της πρότασης σύµφωνα µε τα προβλεπόµενα στην πρόσκ-
ληση, πότε θα βγει αυτή η πρόσκληση για να δούµε τον προγραµ-
µατισµό της ωρίµανσης του έργου. Αυτό είναι το πρώτο. Επίσης
θα ήθελα να ρωτήσω αν έχετε τα στοιχεία για την πρόταση που
είχε υποβληθεί στα έργα που ανακοινώθηκαν χθες ή ανακοινώ-
νονται σήµερα ότι εντάσσονται, για να µας πείτε την τύχη της,
εάν εντάχθηκε ή όχι.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Υπουργέ, έχετε

τον λόγο. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΥΛΙΟΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης και

Τροφίµων): Να διευκρινίσω το εξής: Το αίτηµα έχει έρθει στο
Υπουργείο από τον δήµο, έχει κατατεθεί το αίτηµα. Δεν έχει γίνει,
όµως, εξέταση όλου του φακέλου από τον δήµο από το Υπουρ-
γείο, διότι δεν έχει εκδοθεί η πρόσκληση. Η πρόσκληση θα εκδο-
θεί µέσα στο 2023. Έχουµε έγκριση του σχεδίου και ετοιµαζό-
µαστε. Μιλάµε για έργα άνω των 2.200.000 ευρώ και θα εντα-
χθούν στο ΠΑΑ του Υπουργείου µας.

Με το που θα βγει η πρόσκληση θα ξεκινήσει η εξέταση του
φακέλου. Θα πρέπει εκεί και ο δήµος να είναι σε συνεργασία µε
το Υπουργείο. Θα δοθεί χρόνος για να υποβληθούν οι αιτήσεις
σύµφωνα µε την πρόσκληση, δεν θα γίνει χωρίς να έχουν χρόνο
στη διάθεσή τους οι δήµοι. Άρα θα προσαρµοστούν στις απαιτή-
σεις και στις προϋποθέσεις της πρόσκλησης και νοµίζω ότι όλα
θα είναι θετικά στο τέλος.

Τώρα, σε σχέση µε το 4.3.1, το πρόγραµµα για τα µικρά εγγει-
οβελτιωτικά-αρδευτικά έργα, µέχρι 2.200.000 ευρώ, δεν το είχα
στην ερώτηση. Είµαστε στο τέλος της αξιολόγησης, όπως το εί-
πατε. Μέρα µε τη µέρα θα ρωτήσω να σας δώσω ενηµέρωση και
πληροφόρηση.

Η βούλησή µας είναι να ενταχθούν όσο περισσότερα έργα
µπορούµε και καλύπτονται οικονοµικά από τον προϋπολογισµό
που είχαµε εντάξει, τον οποίον σίγουρα θα πάµε πολύ παραπάνω.
Είχαµε ξεκινήσει µε 60 εκατοµµύρια ευρώ, αλλά νοµίζω ότι θα ξε-
περάσουµε τα 100 εκατοµµύρια στην έγκριση για τα µικρά αρ-
δευτικά, µικρά εγγειοβελτιωτικά. Άρα έχουµε καλά νέα και τα
περιµένουµε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ευχαριστούµε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο

Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά
θεωρεία πενήντα τέσσερις µαθήτριες και µαθητές και τέσσερις
συνοδοί εκπαιδευτικοί από το 8ο Γυµνάσιο Αχαρνών. 

Καλώς ήρθατε στη Βουλή, παιδιά.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Προχωρούµε τώρα στην πρώτη µε αριθµό 445/15-2-2023 επί-
καιρη ερώτηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή Χαλκιδικής του Κι-
νήµατος Αλλαγής κ. Αποστόλου Πάνα προς τον Υπουργό Αγρο-
τικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, µε θέµα: «Εθνικό Πρόγραµµα Χα-
λαζικής Προστασίας για τη Χαλκιδική».

Κύριε Πάνα, έχετε τον λόγο.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΠΑΝΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, τα τελευταία χρόνια οι επιπτώσεις της κλιµα-

τικής αλλαγής είναι καταστροφικές, όχι µόνο σε εθνικό, αλλά και
σε παγκόσµιο επίπεδο. Η συχνότητα των φαινοµένων γίνεται µε-
γαλύτερη, οι ζηµιές σε καλλιέργειες και υποδοµές ανεπανόρθω-
τες και κοστοβόρες, µε µακροχρόνιες φυσικά συνέπειες, µε απο-
τέλεσµα ο κρατικός µηχανισµός να αναγκάζεται να προβαίνει σε
διαδικασίες αποζηµιώσεων, που συνήθως δεν ανταποκρίνονται
στα πραγµατικά κόστη αποκατάστασης των ζηµιών.

Ειδικότερα, τώρα, στις δενδρώδεις καλλιέργειες, οι ζηµιές που
προκαλούνται από µια έντονη χαλαζόπτωση στο φυτικό κεφάλαιο
είναι µακροχρόνιες και η αποκατάστασή τους δυστυχώς είναι τις
περισσότερες φορές ασύµφορη και χρονοβόρα, µειώνοντας ταυ-
τόχρονα την αποδοτικότητα των καλλιεργειών.

Στο Εθνικό Πρόγραµµα Χαλαζικής Προστασίας, το οποίο ε-
φαρµόζεται από τον ΕΛΓΑ, δηλαδή τον οργανισµό Ελληνικών Γε-
ωργικών Ασφαλίσεων σε αγροτικές περιοχές της βόρειας και κε-
ντρικής Ελλάδας, µε σκοπό την πρόληψη των ζηµιών για την
προστασία των καλλιεργειών από το χαλάζι, δυστυχώς για αδι-
ευκρίνιστους λόγους δεν συµπεριλαµβάνεται η Χαλκιδική, µια πε-
ριφερειακή ενότητα µε έντονη ενασχόληση στον πρωτογενή
τοµέα.

Όπως καταλαβαίνετε, τίθεται άµεσα θέµα αθέµιτου ανταγωνι-
σµού και στρεβλώσεων στον πρωτογενή τοµέα, αφού οι παρα-
γωγοί οµοειδών καλλιεργειών βρίσκονται άλλοι σε πλεονεκτική
και άλλοι σε µειονεκτική θέση, αναίτια και αδικαιολόγητα. Παράλ-
ληλα, οι οικονοµικές επιβαρύνσεις στον ΕΛΓΑ είναι τεράστιες,
ενώ θα µπορούσαν να αποφευχθούν ή να περιοριστούν στο ελά-
χιστο µε τη διαδικασία πρόβλεψης και καταστολής της καταστρο-
φής καιρικών φαινοµένων.

Για τους παραπάνω λόγους σας ρωτώ, κύριε Υπουργέ: Προτί-
θεστε να µας ενηµερώσετε, αφ’ ενός µεν για τους πραγµατικούς
λόγους αποκλεισµού της Περιφερειακής Ενότητας της Χαλκιδι-
κής από το εν λόγω πρόγραµµα, αφ’ ετέρου δε για το αν υπάρχει
διάθεση και πρόβλεψη για την επέκταση της χαλαζικής προστα-
σίας σε αυτήν;

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κι εγώ.
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΥΛΙΟΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης και

Τροφίµων): Ευχαριστώ πολύ, κύριε συνάδελφε.
Θα δώσω ορισµένα στοιχεία σε σχέση µε τη Χαλκιδική και το

τι έχει γίνει από τον ΕΛΓΑ µε τις αποζηµιώσεις τα προηγούµενα
χρόνια. Λοιπόν, έχουν δοθεί πάνω από 4 εκατοµµύρια ευρώ για
ζηµιές από χαλαζόπτωση το 2020. Έχουν δοθεί 450 χιλιάδες
ευρώ το 2021 και κατ’ εκτίµηση περίπου 1,8 εκατοµµύριο ευρώ
για το 2022. Η πληρωµή αυτού του 1,8 εκατοµµυρίου ευρώ προ-
γραµµατίζεται να γίνει τις επόµενες ηµέρες. Πέσαµε και στη συ-
γκυρία που είναι η πληρωµή για το 2022. Υπολογίζεται περίπου
ότι οι ζηµιές που θα δοθούν στη Χαλκιδική για το χαλάζι είναι
κοντά στα 4 εκατοµµύρια ευρώ. Άρα αθροίζοντάς τα, συνολικά
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για το 2022 θα δοθούν 5,6 εκατοµµύρια ευρώ για ζηµιές από χα-
λάζι στη Χαλκιδική.

Αξίζει να θυµίσω σε εσάς -θα το ακούσουν και όσοι µάς παρα-
κολουθούν, το γνωρίζουν βέβαια οι αγρότες της περιοχής και οι
αγρότες όλης της χώρας- ότι έχουµε καταφέρει στον ΕΛΓΑ, µε
τη συνδροµή της διοίκησης του οργανισµού και τη βοήθεια και
φιλότιµη προσπάθεια των υπαλλήλων, να εξοφλούνται εντός του
ίδιου έτους, σε µια µάλιστα δόση πολλές φορές, σε σύντοµο
χρόνο, ενώ στο παρελθόν απαιτούνται δεκατέσσερις και δεκαο-
κτώ ή και πολύ περισσότεροι µήνες. Άρα οι παραγωγοί µας µπο-
ρούν να περιµένουν τη χρηµατοδότηση άµεσα, τώρα, για το
2022, την καταβολή δηλαδή των αποζηµιώσεων.

Πάµε τώρα στο πρόγραµµα της χαλαζικής προστασίας µε ενα-
έρια µέσα. Το συγκεκριµένο πρόγραµµα έχει αποφασιστεί από
το Διοικητικό Συµβούλιο του ΕΛΓΑ στο παρελθόν, κατόπιν εισή-
γησης που υπάρχει από οµάδα εργασίας που συστήνεται µέσα
στον οργανισµό. Τα κριτήρια που λαµβάνουν υπ’ όψιν είναι κλι-
µατικά, οικονοµικά, σχετίζονται µε τις εκτάσεις, µε το µέγεθος,
µε την επιχειρησιακή δυνατότητα της εταιρείας, µε την εµβέλεια
των µετεωρολογικών ραντάρ και των αεροπλάνων.

Τα µέσα εφαρµογής του προγράµµατος επαρκούν οριακά για
την εφαρµογή του στις ήδη οριοθετηµένες περιοχές προστασίας.
Οποιαδήποτε γεωγραφική επέκταση του προγράµµατος απαιτεί
επιπλέον µέσα, για να είµαστε ξεκάθαροι. Δεν µπορεί να γίνει από
µόνο του, αλλά θα χρειαστεί να υπάρξει και το αντίστοιχο τίµηµα.

Ο ΕΛΓΑ, σε αυτή την περίσταση, δέχεται αιτήµατα από πολ-
λούς φορείς. Τα αιτήµατα µελετώνται, εξετάζονται, µε βάση και
τα τεχνικά χαρακτηριστικά και τις οικονοµικές δυνατότητες και
σίγουρα στο τέλος θα γίνει εισήγηση από την αρµόδια επιτροπή.
Γι’ αυτόν τον σκοπό, λοιπόν, έχει αποφασιστεί η συγκρότηση εν-
δεκαµελούς οµάδας εργασίας, ώστε να επανασχεδιαστεί το πρό-
γραµµα και να συµπεριληφθούν νέες περιοχές. Η διαδικασία
αξιολόγησης των στοιχείων είναι ήδη σε εξέλιξη. Αναµένεται η ει-
σήγηση και στο τέλος και οι αποφάσεις, µε βάση τις εισηγήσεις
των ειδικών.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Πάνα, έχετε τον
λόγο.

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΠΑΝΑΣ: Κύριε Υπουργέ, θα µιλήσω σχετικά µε
τις αποζηµιώσεις που είπατε στη Χαλκιδική σε λίγο, γιατί τα πρά-
γµατα δεν είναι τόσο ρόδινα όπως τα αναφέρατε.

Σε ό,τι αφορά το ζήτηµα που συζητάµε αυτή τη στιγµή για την
αντιχαλαζική προστασία, θέλω να σας πω ότι σε κοινοβουλευτική
ερώτηση που καταθέσαµε στις 27-9-2022 για το παραπάνω θέµα,
το Υπουργείο µάς απάντησε ακριβώς αυτό το οποίο αναφέρετε,
ότι προσδιορίζονται µέσα, καλλιεργητικά, κλιµατικά, οικονοµικά
κριτήρια και η δε επέκταση της εφαρµογής του προγράµµατος
περιορίζεται από τα διαθέσιµα µέτρα εφαρµογής και κατ’ επέ-
κταση το κόστος. Η απάντηση του Υπουργείου είναι εδώ.

Κοιτάξτε, όµως, τι γίνεται. Παράλληλα, σε έγγραφο που µας
κοινοποιήθηκε από την εταιρεία γενικών αεροπορικών εφαρµο-
γών «ΤΡΙΑ ΔΕΛΤΑ Α.Ε.» αναφέρεται ρητά και ξεκάθαρα ότι ενα-
πόκειται στη διακριτική ευχέρεια του ΕΛΓΑ η επέκταση του εν
λόγω προγράµµατος και σε άλλες περιοχές εκτός αυτών που
αναφέρονται στη σύµβαση αδαπάνως.

Εδώ είναι το έγγραφο της εταιρείας. Δεν το λέω εγώ, η εται-
ρεία το αναφέρει, µε την οποία έχετε συνάψει σύµβαση για να
κάνει αυτές τις διαδικασίες.

Άρα η επέκταση του προγράµµατος αφορά αποκλειστικά και
µόνο τον ΕΛΓΑ και µάλιστα, όπως φαίνεται, σύµφωνα µε την εται-
ρεία, χωρίς καµµία πρόσθετη δαπάνη. Προφανώς λοιπόν πρέπει
να ξεκαθαριστεί ότι εδώ υπάρχει µια δυσαναλογία στη συζήτηση,
ότι καµµία πρόφαση και αιτιολογία κόστους ή γεωµορφολογίας
της Χαλκιδικής δεν αποτελεί αυτή τη στιγµή αιτία αποκλεισµού
από τη χαλαζική προστασία.

Επιπροσθέτως, η εταιρεία µάς ενηµερώνει µε το ίδιο έγγραφο
ότι ο ΕΛΓΑ έχει δυνατότητα µε τα ίδια µέσα, την ίδια µέθοδο και
τον ίδιο εξοπλισµό να εφαρµόσει ένα ολοκληρωµένο πρόγραµµα
αύξησης βροχοπτώσεων για την αντιµετώπιση του µεγάλου δια-
στήµατος της ανοµβρίας, µε µοναδικό σκοπό την ενίσχυση της
αγροτικής οικονοµίας. Δυστυχώς ούτε εδώ υπάρχει µια ξεκά-
θαρη ενηµέρωση.

Κύριε Υπουργέ, άρα εδώ έχουµε την εταιρεία, η οποία µας λέει
ότι δεν χρειάζονται χρήµατα, γίνεται αδαπάνως η επέκταση, και
υπάρχει και η δική σας εισήγηση που λέτε ότι θα κάνουµε µια επι-
τροπή και υπάρχει κόστος. Αυτό πρέπει να το ξεκαθαρίσουµε και
σας ξαναλέω ότι εδώ είναι το επίσηµο έγγραφο το οποίο κοινο-
ποιήθηκε από την εταιρεία µέσω του κοινοβουλευτικού ελέγχου.

Τώρα, σε ό,τι αφορά τα χρήµατα που πήρε η Χαλκιδική, ξέρετε
εγώ δεν είµαι ιδιαίτερα παραπονιάρης από αυτό το Βήµα, αλλά
θα σας υπενθυµίσω ότι η πολυπόθητη αποζηµίωση των ελαιοπα-
ραγωγών της Χαλκιδικής για το πρόγραµµα «ΠΑΓΕΤΟΣ - ΑΝΟΙΞΗ
2021», που από το ίδιο Βήµα, όχι εσείς, αλλά προκάτοχός σας
υπουργός τοποθετήθηκε εδώ, δεν δόθηκε ποτέ. Επίσης σας
υπενθυµίζω τον αποκλεισµό της Χαλκιδικής για δεύτερη χρονιά
από τις ενισχύσεις de minimis, που έρχονται τώρα, οι οποίες ορ-
θά δόθηκαν σε όλες τις περιφερειακές ενότητες της χώρας, αλλά
γεννά εύλογα ερωτήµατα, γιατί µένουν εκτός περιοχές και απο-
ζηµιώσεις που έχουν ακριβώς τις ίδιες αγροτικές παραγωγές.

Άρα εδώ, σε ό,τι αφορά τη Χαλκιδική, έχουµε δύο µέτρα και
δύο σταθµά. Αυτή είναι η πραγµατικότητα. Και τουλάχιστον στο
ζήτηµα της χαλαζικής προστασίας, για να µη φτάσουµε σε αυτά
τα νούµερα, θα πρέπει να επιληφθείτε και τώρα που θεωρώ ότι
έχετε και νέα δεδοµένα στα χέρια σας, τα οποία φαίνεται ότι είναι
και µη κοστοβόρα, νοµίζω ότι πρέπει να έχουµε άµεσα ένα απο-
τέλεσµα και µια συγκεκριµένη απάντηση.

Η εικόνα, κύριε Υπουργέ -να µου επιτρέψετε- στη στήριξη του
αγροτικού τοµέα από την Κυβέρνηση δυστυχώς δεν είναι επαρ-
κής µέχρι τώρα σε ό,τι αφορά τον Νοµό Χαλκιδικής και το λέω
χωρίς ίχνος αντιπολιτευτικής διάθεσης, αλλά µιας πραγµατικής
εικόνας που αυτή τη στιγµή βρίσκονται οι αγρότες και οι παρα-
γωγοί στον νοµό µου.

Ευχαριστώ πάρα πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Στύλιο, έχετε

τον λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΥΛΙΟΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης και

Τροφίµων): Ευχαριστώ πολύ.
Κύριε συνάδελφε, αν κατάλαβα καλά, στη δευτερολογία σας

αναπτύξατε ένα σκεπτικό, το οποίο εκφράζει την εταιρεία η οποία
πραγµατοποιεί την αντιχαλαζική προστασία. Άρα σας λέω το
εξής. Εσείς µαζί µε την εταιρεία -εγώ θα δώσω κατεύθυνση στο
Διοικητικό Συµβούλιο του ΕΛΓΑ- θα κάνετε µια συνάντηση τε-
χνική, να τα βάλετε κάτω, να διευκρινιστούν τα θέµατα και τα ζη-
τήµατα, και αν µπορούµε θα προχωρήσουµε, αλλά σίγουρα
χωρίς κόστος. Διότι το κόστος είναι σε βάρος του οργανισµού
και σε βάρος των ασφαλίστρων που καταβάλλουν οι αγρότες και
του κρατικού προϋπολογισµού. Άρα γιατί όχι, να προχωρήσουµε.
Άρα νοµίζω ότι αυτό το θέµα σας περιµένω να µου πείτε πότε και
πώς θα γίνει αυτή η συνάντηση, είτε διά ζώσης είτε µε τηλεδιά-
σκεψη, για να διευκρινιστούν αυτά τα ζητήµατα.

Δεν έχετε, όµως, δίκιο σε αυτό που είπατε σε σχέση µε τη Χαλ-
κιδική. Διότι για πρώτη φορά αυτή εδώ η Κυβέρνηση έδωσε για
τις αποζηµιώσεις στην ελιά, µέσα από το Πρόγραµµα Αγροτικής
Ανάπτυξης και µαζί µε την επιστρεπτέα προκαταβολή, 165 εκα-
τοµµύρια συνολικά σε όλη τη χώρα. Από αυτή τη χρηµατοδότηση
και οι παραγωγοί της Χαλκιδικής έλαβαν ένα µεγάλο ποσό. 

Δεύτερον, έχουν δοθεί χρήµατα για το αγροτικό πετρέλαιο, 73
εκατοµµύρια πέρυσι και 76 εκατοµµύρια ανακοινώθηκαν φέτος
διά στόµατος του ίδιου του Πρωθυπουργού, που συµβάλλουν και
βοηθούν σε αυτή την κατάσταση. 

Τρίτον, 60 εκατοµµύρια ευρώ έχουν ήδη καταβληθεί για τα λι-
πάσµατα και έχουµε ανακοινώσεις από την επιτροπή, από τις
Βρυξέλλες, ότι θα δοθεί επιπλέον χρηµατοδότηση στις χώρες για
να συµβάλουν στην αγορά λιπασµάτων. Να σας θυµίσω τα 50
εκατοµµύρια ευρώ που δόθηκαν για την κτηνοτροφία πέρυσι, να
σας θυµίσω τα 89 εκατοµµύρια, το µέτρο 22, για τη στήριξη της
κτηνοτροφίας, που τώρα έχουν καταβληθεί σε εξήντα πέντε χι-
λιάδες αγρότες και έχουµε και συµπληρωµατικές πληρωµές για
να διορθωθούν λάθη που έχουν υπάρξει στις αιτήσεις και να εξε-
ταστούν και οι ενστάσεις.

Τέλος, να πω, κλείνοντας, για την αντιχαλαζική προστασία ότι,
σύµφωνα µε τις εισηγήσεις που έχουµε, έχουµε κι ένα άλλο
µέτρο που αφορά την επίγεια, ενεργητική προστασία από το χα-
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λάζι, τα αντιχαλαζικά δίκτυα, που τα χρηµατοδοτούµε από το
Υπουργείο µας, από το Πρόγραµµα Αγροτικής Ανάπτυξης. Έχου-
µε πάρα πολλές αιτήσεις. Ξεπερνά τα 30 εκατοµµύρια ευρώ η
χρηµατοδότηση του συγκεκριµένου προγράµµατος. Αφορά νο-
µικά πρόσωπα και ιδιώτες. Έχει γίνει επίσηµη ανακοίνωση από
το Υπουργείο ότι θα τους καλύψουµε σχεδόν στο 100%, η χρη-
µατοδότηση είναι από 80%-100%. 

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Πάµε στην τελευταία.
Θα συζητηθεί η πρώτη η µε αριθµό 448/19-2-2023 επίκαιρη

ερώτηση του δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Αιτωλοακαρνανίας
του Κινήµατος Αλλαγής κ. Δηµητρίου Κωνσταντόπουλου προς
τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, µε θέµα: «Σο-
βαρά προβλήµατα µε τις πληρωµές των επιδοτήσεων και αποζη-
µιώσεων αγροτών και κτηνοτρόφων, που πλήττουν ευθέως την
επιβίωσή τους».

Τον λόγο έχει ο κ. Δηµήτριος Κωνσταντόπουλος. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε.
Κύριε Υπουργέ, οι παραγωγοί της Αιτωλοακαρνανίας, αλλά και

σύσσωµος, θα έλεγα, ο αγροτικός κόσµος της βρίσκονται σε
απόγνωση εξαιτίας του ΟΠΕΚΕΠΕ. Συγκεκριµένα, θα έλεγα ότι
επικρατεί ένα πραγµατικό χάος στις πληρωµές των αγροτικών
επιδοτήσεων. Ενδεικτικό παράδειγµα είναι η πληρωµή του µέ-
τρου 22 που αφορά την έκτακτη στήριξη στους γεωργούς και
κτηνοτρόφους που πλήττονται από ακρίβεια και ενεργειακή
κρίση, αλλά και τις επιπτώσεις της ρωσικής εισβολής στην Ου-
κρανία.

Επίσης, τεράστια είναι η σύγχυση µε τις ηµεροµηνίες πληρω-
µής των επιδοτήσεων. Εδώ µάλιστα, κύριε Υπουργέ, πρέπει να
τονιστεί ότι οι παραγωγοί πληρώθηκαν µερικώς και όχι το συνο-
λικό ποσό και συγκεκριµένα:

Για την προκαταβολή και εξόφληση της βασικής ενίσχυσης για
το έτος 2022, για το πρασίνισµα, για τους αγρότες νεαρής ηλι-
κίας, για την εξισωτική αποζηµίωση, καθώς και για τα ποσά από
το εθνικό απόθεµα.

Επίσης, χιλιάδες κτηνοτρόφοι δεν έχουν λάβει ακόµη την πο-
λυπόθητη ενίσχυση ζωοτροφών, ενώ η διαδικασία εξέτασης των
ενστάσεων τηλεπισκόπησης δεν έχει ακόµη ολοκληρωθεί.

Κύριε Υπουργέ, η µεταφορά του ΟΣΔΕ στο gov.gr οδηγείται σε
αποτυχία. Τα περισσότερα ΚΥΔ αδυνατούν να βοηθήσουν τους
παραγωγούς λόγω σωρείας τεχνικών λαθών στην πλατφόρµα.

Μάλιστα, εδώ θα πρέπει να τονιστεί, ότι οι καθηµερινές προ-
σπάθειες των παραγωγών να επικοινωνήσουν µε την αρµόδια
ανάδοχο εταιρεία, η οποία έχει λάβει και αναλάβει το λογισµικό
της πλατφόρµας, αποβαίνουν άκαρπες.

Και εδώ τίθεται το ερώτηµα: Παρακολουθείτε, κύριε Υπουργέ,
την καλή εκτέλεση του εν λόγω έργου; Ενδεικτικά θα αναφερθώ
στην ενίσχυση ζωοτροφών, µέτρου 22. Εδώ, περισσότεροι από
δέκα χιλιάδες κτηνοτρόφοι εµφανίζονται στην πλατφόρµα να
έχουν απορριφθεί, ενώ την ίδια στιγµή -και να τονιστεί εδώ- βάσει
της σχετικής ΚΥΑ, είναι δικαιούχοι.

Απλήρωτοι παραµένουν επίσης κτηνοτρόφοι από τις αυτόχθο-
νες φυλές. Αποτέλεσµα, λοιπόν, εδώ είναι να προκύπτουν αλυσι-
δωτά προβλήµατα. Και τούτο, διότι οι κτηνοτρόφοι έχουν ουσια-
στικά προγραµµατισµένες πληρωµές και τελικά χωρίς να φταίνε
δεν µπορούν να ανταποκριθούν στην καθηµερινότητα τους, γιατί
έχουν να πληρώσουν εργάτες, να πληρώσουν αγροεφόδια, να
πληρώσουν ζωοτροφές, να βάλουν πετρέλαιο και να φέρουν εις
πέρας τις λοιπές βασικές ανάγκες για την παραγωγική διαδικα-
σία.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Προχωρήστε στο
ερώτηµα, κύριε συνάδελφε.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ταυτοχρόνως, όλα τα
κόστη, κύριε Υπουργέ, έχουν εκτιναχθεί και λόγω του πληθωρι-
σµού αλλά και της ενεργειακής κρίσης. Η εικόνα είναι απογοη-
τευτική.

Εδώ θα ήθελα να σας ρωτήσω τα εξής: Σε ποιες ενέργειες
πρόκειται να προβεί το Υπουργείο, προκειµένου να αντιµετωπι-
στούν άµεσα τα προβλήµατα σχετικά µε τις πληρωµές των αγρο-
τών και κτηνοτρόφων και ιδιαίτερα για τις δράσεις 2023 – 2027;

Γιατί χιλιάδες κτηνοτρόφοι δεν έλαβαν την ενίσχυση για το µέτρο
22, ενώ πληρούν όλα τα κριτήρια και ποιοι είναι οι υπεύθυνοι
αυτής της αστοχίας;

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Τον λόγο έχει ο Υφυ-

πουργός Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων κ. Γεώργιος Στύ-
λιος.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΥΛΙΟΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης και
Τροφίµων): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Κύριε συνάδελφε, θέσατε µια σειρά από ζητήµατα στην τοπο-
θέτησή σας. Να πω πολύ συµπερασµατικά και συγκεκριµένα, σε
σχέση µε τις πληρωµές του 2022. Οι πληρωµές ξεκίνησαν στις
ίδιες ηµεροµηνίες που ξεκινούν κάθε χρόνο, τόσο για τα µέτρα
10 και 11 όσο και για το µέτρο 13. Τα στοιχεία που έχουµε από
τον ΟΠΕΚΕΠΕ µάς λένε ότι έχουν καταβληθεί 470 εκατοµµύρια
ευρώ περίπου. Σε αυτά τα τρία µέτρα το ποσοστό πληρωµής κυ-
µαίνεται γύρω στο 90% και στα τρία. Μην τα πω τώρα συγκεκρι-
µένα, 92% ή 97%, µην τα πω αναλυτικά.

Σε σχέση µε το θέµα µε τις σπάνιες φυλές, έχουν γίνει οι έλεγ-
χοι. Εξετάζονται οι διασταυρωτικοί έλεγχοι και τις επόµενες ηµέ-
ρες είµαστε στη θέση -απ’ ό,τι ενηµερωνόµαστε από τον ΟΠΕΚΕ-
ΠΕ- να γίνει για τις σπάνιες φυλές.

Σχετικά µε το µέτρο 22. Το ξέρετε κι εσείς το ξέρουν και οι κτη-
νοτρόφοι µας, ότι είναι ένα µέτρο που προϋπολογίσαµε 89 εκα-
τοµµύρια ευρώ για τους κτηνοτρόφους. Έχουν καταβληθεί σε
εξήντα πέντε χιλιάδες κτηνοτρόφους µέχρι στιγµής 85 εκατοµ-
µύρια ευρώ. Από τους νεοεισερχόµενους όσοι ήταν κάτω από
εκατό αιγοπρόβατα και δεκαπέντε βοοειδή δεν υπήρχε το κριτή-
ριο να έχουν αποδείξεις 2.000 ευρώ και πάνω. Άρα και αυτοί
έχουν συµπεριληφθεί στο συγκεκριµένο µέτρο. Έχει τροποποι-
ηθεί πρόσφατα η υπουργική απόφαση, ούτως ώστε µε την πολ-
λαπλή συµµόρφωση, ποινές οι οποίες δεν ήταν περιβαλλοντο-
λογικές, αλλά ήταν άλλου τύπου ποινές, να µπορούν να καλυ-
φθούν και να πληρωθούν και από το συγκεκριµένο µέτρο. Οπότε
αναµένεται να γίνει µια πληρωµή και γι’ αυτούς.

Επίσης, έχουµε ενστάσεις. Εξετάζονται αυτές οι ενστάσεις για
να µπορέσουµε όσοι έχουν δίκιο να πάρουν τη βοήθεια αυτή για
τις ζωοτροφές και να ενταχθούν και αυτοί.

Και στη συνέχεια µελετάµε µια εκδοχή τι θα γίνει µε τους νε-
οεισερχόµενους, οι οποίοι έχουν περισσότερα από εκατό αιγο-
πρόβατα και δεκαπέντε βοοειδή. Θα επανέλθουµε στο µέλλον µε
ανακοινώσεις.

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Τον λόγο έχει ο κ. Δη-

µήτριος Κωνσταντόπουλος. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Υπουργέ, είστε

Βουλευτής όµορου νοµού, γνωρίζετε την επαρχία και τα προβλή-
µατα του πρωτογενούς τοµέα. Ωστόσο, χιλιάδες κτηνοτρόφοι,
µέχρι τώρα που µιλάµε, από όλες τις περιοχές της Ελλάδος πα-
ραµένουν εκτός πληρωµής για την έκτακτη στήριξη όσον αφορά
τις ζωοτροφές.

Οι κτηνοτρόφοι περιµένουν να πληρωθούν κάτω από το βάρος
της συνεχούς αύξησης των τιµών των ζωοτροφών, της ενεργει-
ακής κρίσης, αλλά και των ανατιµήσεων πρώτων υλών που εκτο-
ξεύει το κόστος παραγωγής. Είναι ένα τεράστιο κόστος που
καθιστά ασύµφορη πλέον την κτηνοτροφική παραγωγή.

Εδώ να τονιστεί ότι πολλοί είναι οι κτηνοτρόφοι που είτε έχουν
πουλήσει τα κοπάδια εντελώς είτε τα έχουν µειώσει γιατί υπάρχει
έντονος προβληµατισµός για το µέλλον τους. Γενικά πολλοί κτη-
νοτρόφοι εγκαταλείπουν το επάγγελµα και την ελληνική κτηνο-
τροφία. Και αυτό θα πρέπει να µας προβληµατίσει όλους.

Διάχυτη άποψη για την πολιτεία, καµµία προστασία στον Έλ-
ληνα κτηνοτρόφο, στους ανθρώπους δηλαδή που στηρίζουν τον
πρωτογενή τοµέα.

Κύριε Υπουργέ, για ποια στήριξη του πρωτογενούς τοµέα µι-
λάµε, όταν σε αυτά τα ιδιαίτερα χρόνια της πανδηµίας και της
ενεργειακής κρίσης δεν υπήρξε ένα σχέδιο αποκλειστικά που θα
τους έβγαζε από το αδιέξοδο. Γι’ αυτό και το αίτηµα σήµερα είναι
ξεκάθαρο: Να πληρωθούν όλοι οι κτηνοτρόφοι, άσχετα µε το
ποιος είναι ή δεν είναι ο βασικός ΚΑΔ ή να έχουν ένα εισόδηµα
και από άλλη γεωργική δραστηριότητα, εφόσον πληρούνται τα
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κριτήρια της υπουργικής απόφασης, δηλαδή της 3148 από 18
Νοεµβρίου του 2022. Επίσης να ανοίξει εδώ πάλι η πλατφόρµα
για όσους δεν πρόλαβαν να κάνουν ένσταση.

Όσον αφορά τώρα τις µεταβιβάσεις, οι µεταβιβάσεις δικαιω-
µάτων βασικής ενίσχυσης δεν έχουν ελεγχθεί µέχρι και σήµερα.
Εδώ αναλογίζεται κανείς ποιος είναι ο υπεύθυνος για τις µεταβι-
βάσεις. Τι σηµαίνει αυτό; Αναλογίζεται δηλαδή εδώ κάποιος ότι
οι µεταβιβάσεις δικαιωµάτων για κάποιον παραγωγό µπορεί να
είναι και οι µοναδικοί πόροι επιβίωσης, όταν µάλιστα, βάσει αυ-
τών των πόρων, οι παραγωγοί έχουν προγραµµατίσει όλες τους
τις υποχρεώσεις και ουσιαστικά ρωτούν και δεν παίρνουν απά-
ντηση.

Ακόµα περιµένουµε να ανοίξουν πλατφόρµες και να γίνουν οι
έλεγχοι περιφερειοποίησης, επιλεξιµότητας, άρσης, επικαλύ-
ψεων αγροτεµαχίων και διορθώσεις προφανών σφαλµάτων.

Εδώ να θυµίσω ότι στις 20 Φεβρουαρίου στη Βουλή ο Υπουρ-
γός, κ. Γεωργαντάς διαβεβαίωσε πως το Υπουργείο και ο ΟΠΕ-
ΚΕΠΕ εργάζονται, ώστε οι δηλώσεις ΟΣΔΕ, να είναι έτοιµες ως
τα τέλη Μαρτίου και πριν τις εκλογές.

Σήµερα, 22 Φεβρουαρίου του 2023 και δεν έχουν διορθωθεί
καν οι εκκρεµότητες. Πρέπει να το δείτε.

Γίνεται λόγος, δε, για άνοιγµα του ΟΣΔΕ στις αρχές του Μάρτη
και µε αφορµή την εφαρµογή της νέας ΚΑΠ, για την οποία
έχουµε ελάχιστα ενηµέρωση και µάλιστα ελλιπής ενηµέρωση σε
όλα τα επίπεδα.

Με τους παραγωγούς ουσιαστικά τι γίνεται; Κολυµπούν στα
άγνωστα νερά. Την ίδια στιγµή, κύριε Υπουργέ, ειδικά για τη νέα
ΚΑΠ 2327 δηλώνετε ότι αυτή θέτει τις βάσεις για τη µετάβαση
στη νέα εποχή, για την εποχή της βιωσιµότητας, της ψηφιοποί-
ησης, της γνώσης και της καινοτοµίας.

Κι εδώ µπαίνει το ερώτηµα: Για ποια σύγχρονη εποχή µπο-
ρούµε να µιλάµε, όταν στην πράξη ο αγροτικός κόσµος δεν µπο-
ρεί να στηριχθεί στην καθηµερινότητα του;

Είχατε ανακοινώσει ότι θα υπάρξει πρόγραµµα γεωργικών
συµβούλων ύψους 80 εκατοµµυρίων ευρώ. Και τούτο φυσικά για
να έχουν οι αγρότες δωρεάν συµβουλές και ενηµέρωση. Και βε-
βαίως ως σήµερα δεν έχει τρέξει ακόµη η πρότασή σας, κάτι που
µάλιστα θα ωφελούσε και τους παραγωγούς για την µετάβαση
στην νέα ΚΑΠ 2327, αλλά και όλους τους πιστοποιηµένους γε-
ωργικούς συµβούλους που περιµένουν να ενταχθούν στο πρό-
γραµµα και να παρέχουν τις συµβουλές τους στους παραγωγούς
µας.

Κύριε Υπουργέ, εν κατακλείδι ο αγροτικός κόσµος χρειάζεται
τη στήριξή µας. Τα δανεικά της Ευρώπης τελείωσαν. Πρέπει στην
πράξη να δούµε το πρόβληµα που αντιµετωπίζει ο αγροτικός το-
µέας στη ρίζα του, ο πρωτογενής τοµέας, να παραγάγουµε
πλούτο ο οποίος να επαναδιανεµηθεί δικαίως στους πολίτες.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Τον λόγο έχει ο Υφυ-

πουργός Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων κ. Γεώργιος Στύ-
λιος.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΥΛΙΟΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης και
Τροφίµων): Κύριε συνάδελφε, θέσατε µια σειρά από διαφορετικά
θέµατα και θα µπορούσαµε να συζητάµε πάρα πολλή ώρα γι’
αυτά. Βλέπω, όµως, τον κύριο Πρόεδρο κι έτσι, λοιπόν, τα βάζω
σε µια σειρά.

Σε σχέση µε τις µεταβιβάσεις λόγω κληρονοµιάς µε ταυτό-
χρονη µεταβίβαση σε τρίτο, καθώς και αιτήµατα µεταβιβάσεων,
που αποδέκτες είναι νέοι γεωργοί που δεν συµπεριλαµβάνονται
στο αρχείο που έχουµε πάρει από το ΚΕΠΥΟ. Τα στοιχεία βρί-
σκονται στη διαδικασία ελέγχου. Έχει ελεγχθεί ο µεγαλύτερος
αριθµός αυτών και θα προωθηθούν για πληρωµή, το επόµενο
στάδιο, το αργότερο µέχρι την καταληκτική ηµεροµηνία πληρω-
µών. Δεν έχει λήξει η ηµεροµηνία πληρωµών.

Σε ό,τι αφορά εκκρεµότητες άµεσων ενισχύσεων, αυτές θα
κλειδωθούν εντός των προβλεπόµενων, από τους κοινοτικούς κα-
νονισµούς, χρονικών ορίων, το αργότερο µέχρι τις 30 Ιουνίου του
2023, όπως δηλαδή συµβαίνει κάθε χρόνο µέχρι τώρα.

Σε σχέση µε την κατανοµή του εθνικού αποθέµατος, είχαµε πε-

ρίπου σαράντα χιλιάδες αιτήσεις από νεοεισερχόµενους. Έχει
εξεταστεί η πλειονότητα των αιτήσεων. Έχει γίνει µια πρώτη κα-
τανοµή µε δεκαπέντε χιλιάδες πεντακόσιους, περίπου, που τους
έχουν καταβληθεί τα δικαιώµατα συνολικής αξίας 14,5 εκατοµ-
µυρίων ευρώ.

Έχουµε µια κατηγορία δικαιωµάτων που δεν έχει ακόµα γίνει
η κατανοµή. Γίνεται η επεξεργασία. Θα γίνει, λοιπόν, επιπλέον
κατανοµή σε δεύτερο στάδιο, µε το υπόλοιπο προς διάθεση
εθνικό απόθεµα του 2022, προσαυξηµένο περαιτέρω από ανα-
κτήσεις ποσών εθνικού αποθέµατος των προηγουµένων ετών.

Τώρα, σε σχέση µε τη στήριξη για το µέτρο 22, σας το είπα και
στην πρωτολογία µου. Έχουµε καταβάλει σε εξήντα πέντε χιλιά-
δες δικαιούχους 85 εκατοµµύρια ευρώ. Είπα ότι έχει γίνει διόρ-
θωση στην υπουργική απόφαση, θα τρέξει και άλλη πληρωµή.

Σε σχέση µε τους κτηνοτρόφους, οι οποίοι έχουν κι άλλη δρα-
στηριότητα, γεωργική, σας θυµίζω ότι έχουµε στήριξη στους γε-
ωργούς µας από άλλες ενισχύσεις. Δόθηκαν 60 εκατοµµύρια
ευρώ από τα λιπάσµατα, έχει γίνει και ανακοίνωση από τον επί-
τροπο γεωργίας και για επιπλέον ενισχύσεις για τα λιπάσµατα.
Εδώ είναι ο Υπουργός Οικονοµικών.

Πέρυσι, 73 εκατοµµύρια καταβλήθηκαν για το πετρέλαιο.
Μιλάω για τις άλλες κατηγορίες τώρα πέρα από την κτηνοτροφία.
Έχουν ανακοινωθεί να δοθούν 76 εκατοµµύρια και το 2023 για
το πετρέλαιο. Ξέρετε ότι το στρατηγικό σχέδιο της ΚΑΠ εγκρί-
θηκε τον περασµένο Νοέµβριο. Είµαστε στη διαδικασία όπου
ετοιµάζονται οι υπουργικές αποφάσεις και οι εφαρµοστικές εγκύ-
κλιοι, µε τις οποίες θα τρέξουν όλα τα προγράµµατα του στρα-
τηγικού σχεδίου της ΚΑΠ, πάντοτε εντός των προθεσµιών και του
χρονοδιαγράµµατος, το οποίο το παρακολουθούµε συνεχώς.

Μίλησα για το συγκεκριµένο θέµα στην πρώτη συνεδρίαση της
επιτροπής παρακολούθησης του προγράµµατος, παρουσία των
κοινοτικών. Τα εξηγήσαµε, έγιναν αποδεκτά και από την κοινό-
τητα. 

Συνεπώς οι παραγωγοί µας γνωρίζουν τα εξής: Η Κυβέρνηση
τους στηρίζει έµπρακτα και από τον κρατικό προϋπολογισµό
αλλά και εξαντλεί κάθε δυνατότητα χρηµατοδοτική που υπάρχει
από τα ευρωπαϊκά κονδύλια. Γνωρίζουν, επίσης, ότι µε συνέπεια
και συνεχώς παρακολουθούµε τα προγράµµατα και είµαστε ε-
ντός των χρονοδιαγραµµάτων. 

Σας θυµίζω, µιας και αναφερθήκατε στα ψηφιακά,  ότι εµείς µε
προσωπική σφραγίδα είµαστε που καταργήσαµε τον φυσικό φά-
κελο. Η αξιολόγηση πλέον σε όλα τα προγράµµατα γίνεται ηλε-
κτρονικά, ο κόσµος γνωρίζει πότε ανοίγει η πρόσκληση, πότε
ολοκληρώνεται και πότε έχει τα αποτελέσµατα. 

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ολοκληρώθηκε η συ-

ζήτηση των επικαίρων ερωτήσεων.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ήθελα να σας ενηµερώσω

ότι θα κάνουµε πέντε λεπτά διακοπή. Στο πεντάλεπτο αυτό, οι εν-
διαφερόµενοι -που βλέπω ότι δεν είναι στη Βουλή, µόνο τη Νέα
Δηµοκρατία βλέπω εν πλήρει εξαρτύσει- κοινοβουλευτικοί και ει-
σηγητές να προσέλθουν παρακαλώ. Ο Υπουργός είναι εδώ.

(ΔΙΑΚΟΠΗ)
(ΜΕΤΑ ΤΗ ΔΙΑΚΟΠΗ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, συνεχίζεται η συνεδρίαση.

Ανακοινώνω προς το Σώµα ότι η Διαρκής Επιτροπή Οικονοµι-
κών Υποθέσεων καταθέτει την έκθεσή της στο σχέδιο νόµου του
Υπουργείου Οικονοµικών: «Ρυθµίσεις για την εξαγορά κατεχοµέ-
νων ακινήτων της ιδιωτικής περιουσίας του Δηµοσίου, ακινήτων
του Ταµείου Εθνικής Άµυνας, λοιπές διατάξεις για την ιδιωτική
περιουσία του Δηµοσίου και άλλες διατάξεις αρµοδιότητας Υ-
πουργείου Οικονοµικών».

Επίσης, η Βουλευτής κ. Ελένη Μακρή - Θεοδώρου ζητεί άδεια
ολιγοήµερης απουσίας στο εξωτερικό. 

Η Βουλή εγκρίνει;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Συνεπώς η Βουλή ενέ-

κρινε τη ζητηθείσα άδεια.



ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, εισερχόµαστε στη συµπληρωµατική ηµερήσια διάταξη
της

ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗΣ ΕΡΓΑΣΙΑΣ

Μόνη συζήτηση και ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων και του
συνόλου του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Οικονοµικών: «Ρυθ-
µίσεις για την εξαγορά κατεχοµένων ακινήτων της ιδιωτικής πε-
ριουσίας του Δηµοσίου, ακινήτων του Ταµείου Εθνικής Άµυνας,
λοιπές διατάξεις για την ιδιωτική περιουσία του Δηµοσίου και
άλλες διατάξεις αρµοδιότητας Υπουργείου Οικονοµικών».

Η Διάσκεψη των Προέδρων αποφάσισε στη συνεδρίασή της
στις 16 Φεβρουαρίου 2023 τη συζήτηση του νοµοσχεδίου σε µία
συνεδρίαση εν συνόλω επί της αρχής, επί των άρθρων και των
τροπολογιών.

Η εγγραφή των οµιλητών θα γίνει ηλεκτρονικά. Θα γίνει η εξής
αλλαγή: Ζήτησε να µιλήσει πρώτος ο Υπουργός Οικονοµικών κ.
Σταϊκούρας και επί του νοµοσχεδίου, αλλά κυρίως για να αναλύ-
σει την τροπολογία και αµέσως µετά θα µπουν οι εισηγητές, για
να ξέρουν και οι εισηγητές και οι Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι
των κοµµάτων τι θέλουν να πουν.

Τι θέλετε, κύριε Σκανδαλίδη; Έχετε τον λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΑΝΔΑΛΙΔΗΣ: Επί της διαδικασίας, κύριε

Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, νοµίζω ότι πλέον µε τη σηµερινή πρακτική σας

εκχυδαΐζετε πλήρως τις κοινοβουλευτικές διαδικασίες. Μετά τα
µεσάνυχτα εµφανίζεται µία τροπολογία, µια τροπολογία ασύλλη-
πτη, µε εκατόν µία σελίδες και δεκαπέντε άρθρα -όχι ένα νοµο-
σχέδιο, αλλά πολλά νοµοσχέδια σε ένα-, για να αντιµετωπίσει
διάφορα πολύ σηµαντικά προβλήµατα, τα οποία θέλαµε να συ-
ζητήσουµε σοβαρά και να ψηφίσουµε, αν χρειαστεί, γιατί πρέπει
σε αυτά τα ζητήµατα να υπάρχει και η σύµφωνη γνώµη του Κοι-
νοβουλίου.

Πάρτε την πίσω και φέρτε τη ξανά σε ένα επόµενο νοµοσχέδιο,
να µπορούµε να τη συζητήσουµε, να φωνάξουµε τους φορείς
που αφορούν, να εκφράσουµε σε κάθε άρθρο τη θέση µας, για
να σεβαστείτε και τα κόµµατα του εθνικού Κοινοβουλίου. Φαντά-
ζοµαι ότι ούτε οι Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας, που σήµερα
καλούνται να ψηφίσουν αυτό το τόσο σοβαρό νοµοσχέδιο, που
έρχεται µε τη µορφή µίας τροπολογίας µετά τα µεσάνυχτα της
ίδιας ηµέρας που γίνεται η συζήτηση, θα έχουν προλάβει µέχρι
το βράδυ να διαβάσουν και να καταλάβουν τι λέει το νοµοσχέ-
διο.

Αυτή η νοµοθετική διαδικασία είναι τελείως απαράδεκτη. Σας
παρακαλώ πολύ να πάρετε πίσω την τροπολογία και τη φέρετε
σε επόµενο νοµοσχέδιο, να γίνει κανονική κοινοβουλευτική δια-
δικασία ως νόµος.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Θέλει κάποιος άλλος
εκ των εισηγητών ή Κοινοβουλευτικών Εκπροσώπων τον λόγο;
Στον κ. Σκανδαλίδη, λόγω ιδιαίτερης συµπάθειας, αν και δεν είναι
σήµερα ούτε εισηγητής ούτε Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος,
του έδωσα τον λόγο να µιλήσει επί της διαδικασίας.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΑΝΔΑΛΙΔΗΣ: Είµαι Κοινοβουλευτικός Εκ-
πρόσωπος, κύριε Πρόεδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Το χαρτί που έχω εδώ
λέει άλλο. Προφανώς διορθώθηκε. Γράφει την κ. Νάντια Γιαννα-
κοπούλου. Το διορθώνω, κύριε Σκανδαλίδη. Και εκεί που πήγα να
πω ότι σου έκανα ρουσφέτι προσωπικό, µου το χάλασες.

Κύριε Τσακαλώτο, ορίστε, έχετε τον λόγο για δύο λεπτά.
ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, να συµφωνήσω

µε τον καλό συνάδελφο. Το έχουν κάνει πολλές κυβερνήσεις
αυτό, αλλά τότε υπήρχε η δικαιολογία του µνηµονίου, το κλείσιµο
αξιολογήσεων κ.λπ.. Τώρα δεν υπάρχει τέτοια περίπτωση.

Τώρα υπάρχει µια περίπτωση όπου όλος ο κόσµος είναι εν
βρασµώ για το τι γίνεται µε τους πλειστηριασµούς, τι θα γίνει, τι
ρυθµίσεις θα έρθουν. Φέρνετε εκατό σελίδες. Νοµίζω για όλες
τις πλευρές του Κοινοβουλίου η σωστή πρακτική είναι να το αφή-
σετε και να το φέρετε σε µια-δυο µέρες θα µπορούµε να το δια-
βάσουµε. Νοµίζω αυτό είναι. Μην πείτε ότι έγινε και στο παρελ-
θόν, γιατί τώρα νοµίζω ότι δεν είµαστε σε αυτές τις συνθήκες.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κυρία Μανωλάκου,
ορίστε, έχετε τον λόγο.

ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Η αλήθεια είναι ότι άγρια µεσάνυχτα φέρατε ένα µίνι πολυνο-

µοσχέδιο µε σηµαντικότατες ρυθµίσεις, πιο σηµαντικές ακόµα
και από ρυθµίσεις του νοµοσχεδίου που συζητούµε σήµερα. Αυ-
τό, όµως, δεν µας δίνει τη δυνατότητα να τοποθετηθούµε σαν έ-
να νέο νοµοσχέδιο που αποτελεί αυτή η τροπολογία.

Ζητάµε να αποσυρθεί και να έρθει µε κανονική διαδικασία, να
καλεστούν οι φορείς που ενδιαφέρονται και τους περιλαµβάνει,
να τους ακούσουµε. Έχουµε χρόνο. Δεν χάθηκε ο χρόνος, από
τη στιγµή που είναι έτοιµο αυτό το µίνι πολυνοµοσχέδιο.

Διαφορετικά, κύριε Υπουργέ, εµείς το θεωρούµε φίµωση, γιατί
µέσα από µία δευτερολογία δεν µπορείς να τοποθετηθείς συνο-
λικά για δεκαπέντε σηµαντικότατα ζητήµατα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ο κ. Βιλιάρδος έχει
τον λόγο.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, απλώς θέλω να συµ-
φωνήσω µε τους συναδέλφους.

Είναι απαράδεκτο αυτό που γίνεται από το Υπουργείο. Είναι
απαράδεκτη όλη η διαδικασία. Περιµέναµε να έρθει η τροπολο-
γία τουλάχιστον κατά τη διάρκεια των επιτροπών. Συζητούσαµε
τόσες µέρες για το συγκεκριµένο θέµα και έρχεται την τελευταία
στιγµή.

Και εµείς παρακαλούµε µε τη σειρά µας να το πάρει πίσω το
Υπουργείο και να το φέρει σε ένα κανονικό νοµοσχέδιο.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Υπουργέ, ελάτε

στο Βήµα και να πείτε αυτά που είχατε προγραµµατίσει και να
απαντήσετε στους συναδέλφους.

Η εγγραφή των οµιλητών θα γίνει ηλεκτρονικά. Παρακαλώ, να
ανοίξει το σύστηµα εγγραφής, το οποίο θα κλείσει όταν κατέβει
από το Βήµα ο κ. Κόκκαλης.

Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Ευχαρι-

στώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Να ξεκινήσω λέγοντας ότι ο κορµός του νοµοσχεδίου, κυρία

συνάδελφε, είναι εξαιρετικά σηµαντικός. Δεν θα περίµενα να α-
κούσω από εσάς ότι οι τροπολογίες που είναι εξαιρετικά σηµα-
ντικές ή οι διατάξεις της συγκεκριµένης τροπολογίας που είναι
επίκαιρες, έχουν µεγαλύτερη σηµασία -που, πράγµατι, έχουν µε-
γάλη αξία και σηµασία- σε σχέση µε την επίλυση προβληµάτων
που εκκρεµούν επί δεκαετίες.

Στον κορµό του νοµοσχεδίου η Κυβέρνηση αυτή επιλύει θέ-
µατα δεκαετιών, µην σας πω ότι σε ορισµένες περιπτώσεις και
αιώνα, που αντιµετωπίζει το σύνολο των Βουλευτών αυτής της
αιθούσης στον πραγµατικό κόσµο, στην πραγµατική ζωή.

Δεύτερον, αναφερθήκατε σε εκατό σελίδες νοµοσχέδιο. Δεκα-
πέντε είναι οι σελίδες του νοµοσχεδίου. Όλο το άλλο είναι η ει-
σηγητική έκθεση, η έκθεση συνεπειών και η έκθεση του Γενικού
Λογιστηρίου του Κράτους. Δεκαπέντε σελίδες είναι το νοµοσχέ-
διο.

Τρίτη παρατήρηση. Τις µισές διατάξεις αυτού εγώ προσωπικά
τις έχω ανακοινώσει από την προηγούµενη εβδοµάδα και αφο-
ρούν τις βελτιώσεις στον εξωδικαστικό µηχανισµό. Καµµία έκ-
πληξη. Επί µία εβδοµάδα γνωρίζετε αυτές τις διατάξεις.

Τέλος, αντιλαµβάνοµαι την αγωνία κάποιων να αναφέρονται σε
αναβρασµούς για τους πλειστηριασµούς, αλλά όχι και οι εµπνευ-
στές των ηλεκτρονικών πλειστηριασµών!

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε τις διατάξεις του σχεδίου
νόµου επιχειρείται η επίλυση ενός διαχρονικού κοινωνικού προ-
βλήµατος, που αφορά το ιδιοκτησιακό καθεστώς των κατεχοµέ-
νων δηµοσίων ακινήτων ιδιωτικής περιουσίας του δηµοσίου που
διαχειρίζεται το Υπουργείο Οικονοµικών.

Είναι αλήθεια ότι η ιδιωτική περιουσία του δηµοσίου αποτέλεσε
από συστάσεως του ελληνικού κράτους αντικείµενο ιδιωτικών κα-
ταλήψεων, χωρίς το δηµόσιο να µπορέσει να την προστατεύσει
αποτελεσµατικά.

Η πραγµατικότητα αυτή έγινε από πολύ νωρίς αντιληπτή. Και
για την αντιµετώπιση της εκτεταµένης καταπάτησης η ελληνική
πολιτεία έχει εκδώσει κατά καιρούς νόµους µε τους οποίους δό-
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θηκαν κίνητρα για την παραχώρηση των κατεχοµένων ακινήτων
στους κατόχους αυτών. Όµως λόγω των ανελαστικών προϋπο-
θέσεων που έθεταν οι παραπάνω νόµοι, το πρόβληµα των κατε-
χοµένων ακινήτων του δηµοσίου δεν επιλύθηκε. Αν είχε επιλυθεί,
δεν θα έρχονταν συνάδελφοι από όλες τις πτέρυγες του ελληνι-
κού Κοινοβουλίου να ζητούν την επίλυσή τους επί τέσσερα χρό-
νια. 

Σήµερα, λοιπόν, µετά από µια συστηµατική και αναλυτική προ-
σπάθεια τριών ετών του Υπουργείου Οικονοµικών -και θέλω δη-
µόσια να ευχαριστήσω τα στελέχη του Υπουργείου Οικονοµικών
και το τµήµα της πολιτικής ηγεσίας του Υπουργείου Οικονοµικών
που δούλεψαν επί αυτού- και έχοντας αξιολογήσει και αποδεχθεί
-θα το δείτε και στις νοµοτεχνικές βελτιώσεις- πολλές από τις
απόψεις των φορέων, των συναδέλφων και των πολιτών, υποβάλ-
λουµε προς ψήφιση ένα νέο, σύγχρονο, αλλά και αυστηρό θε-
σµικό πλαίσιο εξαγοράς και δίνουµε τη δυνατότητα, επιτέλους,
στους πραγµατικούς ιδιοκτήτες των δηµόσιων κατεχόµενων ακι-
νήτων να αποκτήσουν οριστικούς τίτλους ιδιοκτησίας. 

Το προτεινόµενο νοµοσχέδιο αφορά πληθώρα ακινήτων µε επι-
µέρους ιδιαιτερότητες, όπως παλαιό αιγιαλό, ανταλλάξιµα δηµό-
σια κτήµατα, εκτός σχεδίου αστικά ή και αγροτικά ακίνητα, και
επιχειρεί να προωθήσει µε ασφάλεια µια συνολική, µια γενναία
λύση. Είναι γεγονός ότι τα δηµόσια και ανταλλάξιµα κτήµατα που
έχουν καταπατηθεί σε όλη την επικράτεια ανέρχονται, σύµφωνα
µε την τελευταία καταγραφή, στα είκοσι χιλιάδες περίπου -σε σύ-
νολο σαράντα χιλιάδων καταγεγραµµένων ακινήτων- ενώ, σύµ-
φωνα µε παλαιότερη καταγραφή, ο αριθµός ήταν πολύ µεγαλύ-
τερος. 

Στα επιµέρους άρθρα του νοµοσχεδίου καθορίζονται αναλυ-
τικά οι προϋποθέσεις εξαγοράς, οι δικαιούχοι, τα εξαιρούµενα
ακίνητα, καθώς και οι διαδικασίες εξαγοράς, το ύψος και ο τρό-
πος καταβολής του τιµήµατος της εξαγοράς. Ως προς το τίµηµα,
προβλέπεται µια συγκεκριµένη διαδικασία ορισµού του, στη βάση
της αντικειµενικής αξίας του ακινήτου, ενώ το τελικό ποσό της
εξαγοράς δύναται να µειώνεται σταδιακά, µέσω σηµαντικών εκ-
πτώσεων που εύλογα τίθενται, λόγω του κοινωνικού και αποκα-
ταστατικού χαρακτήρα του νοµοσχεδίου. 

Επίσης, προβλέπεται µια σύντοµη και σαφής διαδικασία εξα-
γοράς, µέσω ψηφιακής πλατφόρµας και υποβολής συγκεκριµέ-
νων δικαιολογητικών, ενώ τίθενται και συγκεκριµένες προθεσµίες
για τον έλεγχο του φακέλου, την έκδοση της απόφασης εξαγο-
ράς και την καταβολή του τιµήµατος υπέρ του δηµοσίου. Με τον
τρόπο αυτό εξασφαλίζεται η άµεση και αποτελεσµατική υλοποί-
ηση της διαδικασίας εξαγοράς µε το λιγότερο δυνατό διοικητικό
κόστος και µε την, κατά το δυνατόν, ταχύτερη διεκπεραίωση των
σχετικών αιτήσεων εξαγοράς προς όφελος των πολιτών. Για όλα
αυτά θα µιλήσει πολύ πιο αναλυτικά ο αρµόδιος Υπουργός, ο κ.
Βεσυρόπουλος.

Θα ήθελα, όµως, να µιλήσω και για κάποιες άλλες διατάξεις,
όπως είναι τα πρώην δασικά ακίνητα που έχουν ενταχθεί στο σχέ-
διο πόλης και έχουν παραδοθεί προς διαχείριση από το Υπουρ-
γείο Οικονοµικών. Με διατάξεις του σχεδίου νόµου επιλύεται το
διοικητικό καθεστώς εκτάσεων εντός σχεδίου πόλεως που απο-
τελούν ολόκληρα οικοδοµικά τετράγωνα εντός της Αττικής. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το προτεινόµενο σχέδιο νόµου
δεν σκοπεύει απλώς να θεραπεύσει άλλη µία παθογένεια και να
απονείµει τίτλους ιδιοκτησίας σε αόριστο, σε ανεξέλεγκτο αριθµό
προσώπων που κατέχουν δηµόσια ακίνητα. Αποσκοπεί, πρωτί-
στως, στην εξυπηρέτηση συγκεκριµένων σκοπών δηµοσίου συµ-
φέροντος και αποφέρει πολλαπλά οφέλη για τους πολίτες και την
οικονοµία, µεταξύ άλλων και τα εξής: Εισροή σηµαντικών εσόδων
στον κρατικό προϋπολογισµό. Αποκατάσταση προσώπων που
διατηρούν στα ακίνητα αυτά την κατοικία τους ή τον τόπο άσκη-
σης της επαγγελµατικής τους δραστηριότητας. Προώθηση της
τουριστικής, της βιοµηχανικής και της αγροτικής ανάπτυξης της
χώρας. Απαλλαγή των διοικητικών υπηρεσιών και των δικαστικών
αρχών από εκκρεµείς γραφειοκρατικές διαδικασίες και δίκες.
Υλοποίηση µιας ταχείας και αυτοµατοποιηµένης διαδικασίας εξα-
γοράς µε σαφή και αντικειµενικά κριτήρια, αλλά και µε δικλίδες
ασφαλείας για το δηµόσιο. Εκκαθάριση του Περιουσιολογίου του
δηµοσίου. Δηµιουργία ασφάλειας δικαίου. Περιορισµός στο µέλ-

λον του φαινοµένου της αυθαίρετης κατοχής δηµοσίων κτηµά-
των. Αυτά επί του κορµού του νοµοσχεδίου. 

Πράγµατι έχει κατατεθεί και µία τροπολογία, επί της οποίας
θέλω να µιλήσω για τα τρία βασικά θέµατα. Το πρώτο αφορά τις
ρυθµίσεις για την υπό ειδική διαχείριση «ΛΑΡΚΟ». Παρατείνεται
η ειδική διαχείριση της εταιρείας. Επιπλέον, παρατείνονται µέχρι
15 Ιουλίου του 2023 οι συµβάσεις εργασίας ορισµένου χρόνου
του προσωπικού για τη συντήρηση του συγκροτήµατος εργοστα-
σίου της Λάρυµνας. Παρατείνονται οι συµβάσεις για τη συντή-
ρηση! Στόχος µας είναι, µετά την επιτυχή ολοκλήρωση των δύο
παράλληλων διεθνών ανοικτών διαγωνιστικών διαδικασιών που
διενεργήθηκαν από την Ειδική Διαχείριση και το ΤΑΙΠΕΔ, να µε-
ταβιβαστούν ή να διατεθούν τα στοιχεία της «ΛΑΡΚΟ» και του ελ-
ληνικού δηµοσίου στον επιτυχόντα επενδυτή προς όφελος της
βιωσιµότητας της εταιρείας και της ισχυροποίησης της εθνικής
οικονοµίας, και να ανακτηθούν οι κρατικές ενισχύσεις και να ικα-
νοποιηθούν οι πιστωτές, µέσω του οριστικού πίνακα κατάταξης. 

Επίσης, αντιµετωπίζεται οριστικά και µε ασφάλεια δικαίου και
κατόπιν εκτενούς διαβούλευσης µε τους αρµόδιους φορείς η κα-
ταβολή ποσών προς ικανοποίηση βεβαιωµένων απαιτήσεων από
οµαδικά συνταξιοδοτικά συµβόλαια που είχαν συναφθεί µε επι-
χειρήσεις που τελούν υπό ασφαλιστική εκκαθάριση. Προσδιορί-
ζεται ότι αντισυµβαλλόµενος της υπό ασφαλιστική εκκαθάριση
εταιρείας -που είναι ο εργοδότης- είναι ο δεκτικός καταβολής,
για λογαριασµό εκάστου ασφαλισµένου µέλους. Στο πλαίσιο
αυτό, συνεπώς, αντιµετωπίζεται και το ειδικότερο πρόβληµα που
έχει ανακύψει µε τις αξιώσεις ασφαλίσµατος των ασφαλισµένων
µελών της «ΛΑΡΚΟ» από το οµαδικό συνταξιοδοτικό πρόγραµµα
της υπό εκκαθάριση ασφαλιστικής εταιρείας «ΑΣΠΙΣ ΠΡΟΝΟΙΑ»
µετά την ανάκληση της αδείας λειτουργίας αυτής στις 21 Σεπτεµ-
βρίου 2009. Άρα λύνουµε θέµα εργαζοµένων από το 2009. 

Τέλος, προβλέπεται η προνοµιακή ικανοποίηση των πρώην ερ-
γαζοµένων της «ΛΑΡΚΟ», αναφορικά µε απαιτήσεις οι οποίες θα
αναγγελθούν κατά τη διαδικασία αναγγελίας απαιτήσεων πιστω-
τών προς τον ειδικό διαχειριστή για την καταβολή του συνόλου
ή του εναποµείναντος µέρους της προβλεπόµενης στο ασφαλι-
στήριο συµβόλαιο αποζηµιωτικής παροχής. Αυτά για τη «ΛΑΡ-
ΚΟ». Είναι θετικές όλες οι διατάξεις για τους εργαζόµενους.

Πάµε στον Σκαραµαγκά. Είναι θετικές οι διατάξεις για τους ερ-
γαζόµενους. Με την αξιολόγηση-ρύθµιση επιλύεται το ζήτηµα
της ύπαρξης χρόνιων εργατικών απαιτήσεων εργαζοµένων που
απασχολήθηκαν για την υλοποίηση εξοπλιστικών προγραµµάτων
στα ναυπηγεία Σκαραµαγκά. Προκειµένου να ικανοποιηθούν οι
απαιτήσεις αυτές, κατατάσσονται στην ίδια τάξη µε τις απαιτή-
σεις από παροχή εξαρτηµένης εργασίας που προέκυψε µέσα
στην τελευταία διετία πριν τη θέση της εταιρείας σε ειδική δια-
χείριση. Ρυθµίζονται κατ’ αυτόν τον τρόπο οι απαιτήσεις όσων
εργαζοµένων απασχολήθηκαν κατά τη διάρκεια υλοποίησης ναυ-
πηγοεπισκευαστικών εργασιών, αποκλειστικά και µόνο στο πλαί-
σιο της εξυπηρέτησης του δηµοσίου συµφέροντος. 

Για τους γνωρίζοντες σε αυτή την Αίθουσα, να πω ότι επιχει-
ρείται η ολοκλήρωση των αναγκαίων εργασιών και δοκιµών στα
υποβρύχια «ΠΙΠΙΝΟΣ», «ΜΑΤΡΩΖΟΣ», «ΚΑΤΣΩΝΗΣ» και «ΩΚΕΑ-
ΝΟΣ», µε σκοπό να µεγιστοποιηθεί η επιχειρησιακή τους εκµε-
τάλλευση και η απόδοσή τους το συντοµότερο δυνατό στο Πο-
λεµικό Ναυτικό. Αυτές οι εργασίες απαιτούν ειδικό εξοπλισµό
υποστήριξης, τόσο κατά την παραµονή τους στο νερό, όσο και
κατά τον δεξαµενισµό τους, καθώς και κατάλληλα εξοπλισµένα
συνεργεία µε αντίστοιχο πεπειραµένο προσωπικό. Ως εκ τούτου
-και αντιλαµβάνεστε τι λέω- είναι προτιµητέο να διενεργηθούν
στον χώρο των ΕΝΑΕ, προκειµένου να αξιοποιηθεί η τεχνογνωσία
των εργαζοµένων και να διασφαλιστεί το καλύτερο αποτέλεσµα
στο συντοµότερο δυνατό χρόνο.

Συνεπώς για λόγους εθνικού συµφέροντος, αλλά και προκει-
µένου να διασφαλιστεί η οµαλή µετάβαση των ναυπηγείων στο
νέο ιδιοκτησιακό καθεστώς, µπορούν να αναλάβουν ανά πάσα
στιγµή εκεί εξοπλιστικά προγράµµατα του Πολεµικού Ναυτικού.
Είναι αναγκαία, συνεπώς, η παράταση της παραµονής του Πολε-
µικού Ναυτικού σε εγκαταστάσεις των ΕΝΑΕ, και συναφώς η επι-
πλέον χρηµατοδότηση για µισθοδοσία, ασφαλιστικές εισφορές
εργαζοµένων, λειτουργικά έξοδα συντήρησης υποδοµών ναυπη-
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γείου, καθώς και για άλλες εργασίες συνοδών πλοίων. Άρα και
πάλι διασφαλίζουµε τη µισθοδοσία των εργαζοµένων.

Και η τρίτη ενότητα -που είναι γνωστή σε όλους από την προ-
ηγούµενη εβδοµάδα- οι διατάξεις της για τις βελτιώσεις στον
εξωδικαστικό µηχανισµό. Με τις προτεινόµενες διατάξεις επέρ-
χονται σηµαντικές βελτιώσεις του εξωδικαστικού µηχανισµού
ρύθµισης οφειλών. Είναι ένας µηχανισµός που σήµερα που µι-
λάµε, παρά τις καθυστερήσεις, παρά τις ατέλειες και παρά τις
δυσκολίες αποδεικνύεται εκ του αποτελέσµατος το πιο επιτυχη-
µένο εργαλείο ρύθµισης οφειλών των τελευταίων δώδεκα ετών. 

Συγκεκριµένα, µέχρι χθες τρεις χιλιάδες επτακόσιοι πενήντα
πέντε οφειλέτες έχουν ρυθµίσει οφειλές προς το δηµόσιο και
χρηµατοδοτικούς φορείς συνολικού ύψους άνω του 1,22 δισεκα-
τοµµυρίου ευρώ. Επειδή δίνω στη δηµοσιότητα συχνά την πορεία
του εξωδικαστικού µηχανισµού, να σας πω ότι µόνο τις τελευ-
ταίες πέντε-έξι µέρες εκατόν είκοσι τέσσερις πρόσθετοι δανει-
ολήπτες -νέοι δανειολήπτες- ρύθµισαν συνολικά το ιδιωτικό τους
χρέος. Μόνο σε πέντε-έξι ηµέρες! Άρα αυτό σηµαίνει ότι υπάρχει
σηµαντική βελτίωση το τελευταίο χρονικό διάστηµα. 

Η δε εγκρισιµότητα των αιτήσεων που ξεκίνησε από τους πι-
στωτές περίπου στο 25% το καλοκαίρι του 2022 έχει ανέλθει στο
70% µε αυξητική τάση. Με τον προηγούµενο εξωδικαστικό της
προηγούµενης κυβέρνησης µπήκαν δύο χιλιάδες διακόσιοι συ-
µπατριώτες µας. Άρα, συγκριτικά, δύο χιλιάδες διακόσιοι συµπα-
τριώτες µας στον προηγούµενο εξωδικαστικό και τρεις χιλιάδες
επτακόσιοι πενήντα πέντε µε αυξητική τάση σήµερα είναι περί-
που διπλάσιοι. 

Όµως παρά τη σηµαντική πρόοδο των τελευταίων µηνών δεν
είµαστε ακόµα εκεί που θέλουµε. Κυρίως οι διαχειριστές δανείων
αλλά και οι τράπεζες πρέπει να εργαστούν πιο σκληρά και πιο
αποτελεσµατικά, να βελτιώσουν τις επιδόσεις τους, αλλά και τις
προτάσεις ρυθµίσεων προς τους πολίτες. 

Εµείς ως Κυβέρνηση επιδιώκουµε να βελτιώσουµε την αποτε-
λεσµατικότητα του εξωδικαστικού µηχανισµού. Εισάγουµε συνε-
πώς τις εξής διατάξεις: 

Πρώτον, υποχρεωτικότητα στην αιτιολόγηση της απόρριψης
πρότασης ρύθµισης. Τόσο οι πιστωτές, όσο και οι οφειλέτες υπο-
χρεούνται να αναρτούν στην πλατφόρµα τους λόγους της απόρ-
ριψης της πρότασης που παράγει αυτόµατα ο αλγόριθµος.
Υποχρεωτικότητα στην αποδοχή δεν µπορεί να υπάρξει εξαιτίας
του ευρωπαϊκού θεσµικού πλαισίου. Άλλωστε και η προηγούµενη
κυβέρνηση δεν είχε την υποχρεωτικότητα στον προηγούµενο
εξωδικαστικό. Με τον τρόπο αυτό θα γίνεται συνειδητή διαχεί-
ριση των αιτήσεων, ενώ η τυχόν άρνηση των χρηµατοδοτικών φο-
ρέων σε πρόταση ρύθµισης θα τεκµηριώνεται από πλήρως
αιτιολογηµένες συνθήκες που αφορούν τον εκάστοτε οφειλέτη. 

Δεύτερον, δυνατότητα ένταξης µοναδικών οφειλών. Καταργεί-
ται ο περιορισµός του ποσοστού 90% ανά πιστωτή, δίνοντας τη
δυνατότητα και στους οφειλέτες µε µία και µόνο οφειλή άνω των
10.000 ευρώ προς χρηµατοδοτικούς φορείς, όπως είναι για πα-
ράδειγµα τα νοικοκυριά µε ένα στεγαστικό δάνειο, να ρυθµίσουν
την οφειλή τους και να διασώσουν την περιουσία τους. 

Τρίτον, δυνατότητα διατήρησης των ενήµερων ή ήδη ρυθµι-
σµένων οφειλών στην πρόταση ρύθµισης που του προτείνεται,
εφόσον το επιθυµεί ο οφειλέτης υπό προϋποθέσεις. 

Τέταρτον, δυνατότητα ένταξης νοµικών προσώπων µη κερδο-
σκοπικού χαρακτήρα, προκειµένου να ρυθµίσουν τις οφειλές
τους. 

Πέµπτον, δυνατότητα ρύθµισης των οφειλών υπέρ τρίτων, ό-
πως είναι οι οφειλές σε δήµους, που εισπράττονται από τη φο-
ρολογική διοίκηση. 

Έκτον, συναίνεση των µικροπιστωτών στην πρόταση ρύθµισης
όταν δεν έχουν καµµία εξασφάλιση υπό προϋποθέσεις.

Έβδοµον, τροποποίηση της διαδικασίας διαµεσολάβησης µε
τους χρηµατοδοτικούς φορείς προς όφελος του οφειλέτη.

Όγδοον, διαγραφή σε ποσοστό 100% των τόκων της ρύθµισης
που αντιστοιχούν στις µελλοντικές δόσεις για το δηµόσιο σε πε-
ρίπτωση προεξόφλησης αυτών. 

Ένατον, µείωση του επιτοκίου ρύθµισης οφειλών και µετα-
τροπή του από κυµαινόµενο σε σταθερό µε Κοινή Υπουργική
Απόφαση, της οποίας η υπογραφή έχει δροµολογηθεί κατ’ εξου-

σιοδότηση του νόµου. Πλέον το νέο επιτόκιο της ρύθµισης των
οφειλών προς το δηµόσιο διαµορφώνεται σε 3% σταθερό από
EURIBOR συν 5 ποσοστιαίες µονάδες που ήταν µέχρι σήµερα.
Μάλιστα, τόσο η κατάργηση της ποινής προεξόφλησης, όσο και
η µείωση του επιτοκίου καταλαµβάνουν -προσέξτε το- για το µέλ-
λον και τις ήδη επιτευχθείσες ρυθµίσεις µέσω του εξωδικαστικού
µηχανισµού. Άρα και αυτοί που έχουν ρυθµίσει θα έχουν την αντί-
στοιχη ωφέλεια στις µελλοντικές δόσεις.

Δέκατον, δυνατότητα λήψης µέσω της πλατφόρµας βεβαίωσης
οφειλών προς χρηµατοδοτικούς φορείς και το δηµόσιο για κάθε
νόµιµη χρήση. 

Και τέλος, ενδέκατον, διευκρίνηση µε ξεκάθαρο πλέον τρόπο
για το τι θεωρείται οριστική υποβολή αιτήµατος στον εξωδικα-
στικό µηχανισµό.

Μέσα από αυτές τις βελτιώσεις αναµένουµε: Ακόµα µεγαλύ-
τερη πραγµατοποίηση βιώσιµων ρυθµίσεων µε ευνοϊκούς όρους
και µακροπρόθεσµο ορίζοντα. Αύξηση της εγκρισιµότητας από
την πλευρά των πιστωτών στις προτάσεις ρύθµισης οφειλών που
παράγει ο αλγόριθµος. Μεγαλύτερη θωράκιση των περιουσιακών
στοιχείων των οφειλετών από τα αναγκαστικά µέτρα εκτέλεσης.
Μεγαλύτερη ευελιξία από πλευράς των οφειλετών να ρυθµίζουν
τις οφειλές τους διατηρώντας ταυτόχρονα και υφιστάµενες ευ-
νοϊκές ρυθµίσεις για µέρος των οφειλών τους που είχαν συνάψει
κατά το παρελθόν. Και τέλος, µεγαλύτερη διαφάνεια σε όλα τα
στάδια της ρύθµισης των οφειλών. 

Το αποτέλεσµα αυτής της προσπάθειας και των συντονισµέ-
νων δράσεων που έχουµε αναλάβει ως Κυβέρνηση είναι η καλύ-
τερη δυνατή διαχείριση και αποτελεσµατική αντιµετώπιση ενός
σοβαρού προβλήµατος που ταλανίζει τη χώρα και την ελληνική
οικονοµία τα τελευταία δώδεκα χρόνια και το οποίο δεν µπόρεσε
καµµία ελληνική κυβέρνηση να αντιµετωπίσει µε επάρκεια. Άλλω-
στε, και µόνο το γεγονός ότι διαρκώς αυξανόταν το ιδιωτικό
χρέος επί χρόνια, το επιβεβαιώνει. 

Όµως εµείς αυτό το πρόβληµα το αντιµετωπίζουµε δυναµικά,
χωρίς να το κρύβουµε κάτω από το χαλί και χωρίς να το µεταθέ-
τουµε αυξηµένο για το µέλλον στις ίδιες οικογένειες ή στα παιδιά
των οικογενειών και τις επόµενες γενεές. Είναι ένα πρόβληµα που
το αντιµετωπίζουµε υιοθετώντας σοβαρές, υπεύθυνες, οριστικές
και βιώσιµες λύσεις. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι από τα άνω δυτικά θεω-
ρεία παρακολουθούν τη συνεδρίασή µας τριάντα µαθητές και
µαθήτριες και δύο εκπαιδευτικοί συνοδοί τους από το Γενικό Λύ-
κειο Ξυλοκάστρου Κορινθίας. 

Καλώς ήρθατε στη Βουλή. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Καλείται στο Βήµα ο γενικός εισηγητής της Νέας Δηµοκρατίας,
ο συνάδελφος κ. Ιωάννης Κεφαλογιάννης, Βουλευτής Ρεθύµνης.
Τώρα όλα θα σας τα λέω.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-
εδρε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η κατοχή από ιδιοκτήτες ακινή-
των που ανήκουν στην ιδιωτική περιουσία του δηµοσίου αποτελεί
ένα κοινωνικό φαινόµενο τόσο παλαιό, όσο σχεδόν και η ιστορία
του ελληνικού κράτους. Εξίσου παλαιά και διαχρονική, όµως,
είναι και η επιδίωξη του ελληνικού κράτους να πετύχει µέσω της
περιουσίας αυτής δύο κεντρικούς στόχους: Πρώτον, να την ανα-
διανείµει µε έναν κοινωνικά δίκαιο τρόπο και δηµιουργώντας κυ-
ριολεκτικά εκ του µηδενός µια τάξη µικρών ιδιοκτητών της γης,
οι οποίοι αποτελούν έως και σήµερα βασικό έρεισµα στην ενό-
τητά του. Και δεύτερον, να την αξιοποιήσει εξασφαλίζοντας επ’
ωφελεία του σηµαντικά δηµόσια έσοδα για τη λειτουργία του
κράτους. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει η Η’ Αντι-
πρόεδρος της Βουλής κ. ΣΟΦΙΑ ΣΑΚΟΡΑΦΑ)

Το γεγονός, όµως, ότι εν έτει 2023 το ζήτηµα των κατεχόµενων
ακινήτων του δηµοσίου αποτελεί αντικείµενο µιας νέας νοµοθε-
τικής πρωτοβουλίας δείχνει, αν µη τι άλλο, ότι οι πολιτικές οι
οποίες κατά καιρούς έχει ασκήσει το ελληνικό δηµόσιο προκει-
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µένου να επιλύσει αυτό το πρόβληµα, δυστυχώς δεν είναι επιτυ-
χηµένες. 

Και πώς θα µπορούσε να είναι διαφορετικά, όταν για παράδει-
γµα ακόµα και σήµερα ιδιοκτήτες στην περιοχή της Αττικής κα-
λούνται να αποδείξουν την κυριότητα των ακινήτων τους προσκο-
µίζοντας µάλιστα τίτλους από την εποχή της βασιλείας του
Όθωνα. Ποια κοινωνική δικαιοσύνη έχει αποδοθεί, όταν το ελλη-
νικό κράτος ζητά από απογόνους προσφύγων τους τίτλους ιδιο-
κτησίας στα ανταλλάξιµα ακίνητα που περιήλθαν σε αυτούς µε
τη Συνθήκη της Λωζάνης; Μάλιστα, είναι ακίνητα που το ίδιο το
δηµόσιο υπέδειξε και παραχώρησε στους πρόσφυγες της Μι-
κράς Ασίας, προκειµένου να ξεκινήσουν µια νέα ζωή στη χώρα
µας.

Από την άλλη πλευρά, πώς θα µπορούσαµε να συζητάµε σή-
µερα την αξιοποίηση της δηµόσιας περιουσίας και τη µετατροπή
της σε πολλαπλασιαστή ανάπτυξης, όταν σε σύνολο ενενήντα
επτά χιλιάδων καταγεγραµµένων δηµοσίων και ανταλλάξιµων ακι-
νήτων έχουν καταπατηθεί περίπου τα ενενήντα χιλιάδες, δηλαδή,
ποσοστό 92%; 

Αυτόν ακριβώς, όµως, τον κοινωνικό και αποκαταστατικό χα-
ρακτήρα των προσώπων που διατηρούν στα ακίνητά τους, στην
κατοικία τους ή ακόµα και στην επαγγελµατική τους δραστηριό-
τητα, έχει το σχέδιο νόµου που συζητάµε σήµερα, χωρίς, βέβαια,
να αµελείται ο δηµόσιος σκοπός της, επ’ ωφελείας του δηµοσίου
και µέσω της αξιοποίησης της ιδιωτικής του περιουσίας.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πιο συγκεκριµένα, οι προτεινό-
µενες ρυθµίσεις αφορούν άµεσα πολίτες και νοµικά πρόσωπα
που ασκούν κατοχή αδιαλείπτως, µε τίτλο επί ακινήτων του δη-
µοσίου, επί τουλάχιστον τριάντα έτη, δεύτερον, πολίτες που
ασκούν κατοχή αδιαλείπτως επί τουλάχιστον σαράντα έτη επί ακι-
νήτων του δηµοσίου, εντός των οποίων βρίσκεται η κύρια κατοι-
κία τους και τρίτον, πολίτες ή νοµικά πρόσωπα που την ίδια
χρονική περίοδο -ή και µεγαλύτερη- ασκούν σε αυτά τα ακίνητα
κάποιας µορφής επαγγελµατική δραστηριότητα. 

Έχει, µάλιστα, ιδιαίτερη αξία στο σηµείο αυτό να επισηµά-
νουµε ότι η έννοια της κατοχής, όπως την προσδιορίζει το παρόν
σχέδιο νόµου, δεν ταυτίζεται µε αυτήν της καταπάτησης. Σε αυτή
τη δεύτερη περίπτωση έχουµε να κάνουµε µε µία απλή φυσική
εξουσίαση επί του δηµοσίου ακινήτου, µια αυθαίρετη δηλαδή
πράξη του ιδιώτη επί της δηµόσιας περιουσίας, η οποία βεβαίως
δεν είναι δυνατόν να επιδοκιµαστεί ηθικά, πόσω δε µάλλον, να
την κυρώσουµε ως Βουλή των Ελλήνων. Εξάλλου, κάτι τέτοιο,
όπως γνωρίζουν και οι νοµικοί, θα ήταν εξόχως αντισυνταγµα-
τικό.

Αυτό, όµως, που επιθυµούµε είναι να προστατέψουµε τον κα-
λόπιστο κάτοχο του ελληνικού δηµοσίου, ο οποίος ασκεί την κα-
τοχή, για ένα σεβαστό χρονικό διάστηµα. Γι’ αυτόν τον λόγο,
κοµβικής σηµασίας, όπως το αναπτύξαµε και στην επιτροπή, είναι
ο όρος της διάνοιας κυρίου, όταν δεν υπάρχουν νόµιµοι τίτλοι
διάνοιας κυρίου. Όταν δεν υπάρχουν νόµιµοι τίτλοι ιδιοκτησίας,
το ελληνικό δηµόσιο θα πρέπει µε κάποιον τρόπο να βεβαιωθεί
ότι ο ιδιώτης που διεκδικεί το ακίνητο, το χρησιµοποιεί µε την πε-
ποίθηση ότι είναι δικό του ή θέλει να το κάνει δικό του κατά κυ-
ριότητα.

Η έννοια, λοιπόν, της διάνοιας κυρίου είναι κρίσιµη για την απο-
τελεσµατική εφαρµογή του νόµου, καθώς επιτρέπει τόσο στο ελ-
ληνικό δηµόσιο, για να καταλάβει ποια είναι η σχέση του φερό-
µενου ιδιοκτήτη µε το ακίνητο, όσο βεβαίως και σε αυτόν  ο
οποίος διεκδικεί το ακίνητο, καθώς µπορεί να αποδείξει τη σχέση
του µε αυτό. 

Μάλιστα, έχω κάνει και πρόταση και στην επιτροπή, ότι ενδει-
κτικά θα µπορούσαν στο νοµοσχέδιο να ενσωµατωθούν, σύµ-
φωνα και µε την πλούσια νοµολογία του Αρείου Πάγου, κάποιες
πράξεις που η νοµολογία δέχεται ως πράξεις νοµής, όπως για
παράδειγµα την καλλιέργεια, την επίβλεψη, την οριοθέτηση, δη-
λαδή, την περίφραξη του ακινήτου. Όλες αυτές και άλλες ενδει-
κτικές κατηγορίες, βεβαίως, οι οποίες δεν θα είναι και αποκλει-
στικές. Αυτό, για τη βοήθεια και της δηµόσιας διοίκησης, όταν
θα εφαρµοστεί το νοµοσχέδιο.

Θα µπορούσε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κάποιος να ανα-
ρωτηθεί ευλόγως, για ποιον λόγο το παρόν σχέδιο νόµου θα επι-

τύχει τον σκοπό του, όταν όλες οι προηγούµενες νοµοθετικές
πρωτοβουλίες, δυστυχώς, απέτυχαν ή τουλάχιστον, πέτυχαν µε-
ρικώς. 

Η απάντηση βρίσκεται στις προϋποθέσεις και τις διοικητικές
διαδικασίες που προτείνει το παρόν σχέδιο νόµου. Μία βασική
αδυναµία όλων των προηγούµενων νοµοθετικών πρωτοβουλιών
ήταν τα αυστηρά κοινωνικά και εισοδηµατικά κριτήρια, που έχουν
ως προϋπόθεση για την υπαγωγή στο πρόγραµµα εξαγοράς, τα
οποία, όµως, σε συνδυασµό µε την απουσία αποτρεπτικών κυρώ-
σεων σε περίπτωση µη υπαγωγής στο πρόγραµµα εξαγοράς, στο
τέλος υπονόµευαν την αποτελεσµατικότητά του. 

Στο προτεινόµενο σχέδιο νόµου προβλέπεται µια συγκεκριµένη
διαδικασία ορισµού του τιµήµατος εξαγοράς, στη βάση βεβαίως
της αντικειµενικής αξίας του ακινήτου, η οποία δύναται να απο-
µειώνεται σταδιακά, βάσει πολύ συγκεκριµένων κοινωνικών και
οικονοµικών κριτηρίων. Έτσι, για παράδειγµα, ένας ενδιαφερό-
µενος πολίτης µπορεί να αποκτήσει νόµιµους τίτλους ιδιοκτησίας
µε αντίτιµο, το οποίο µπορεί να περιοριστεί ακόµα και στο 20%
της αντικειµενικής αξίας, ενώ παράλληλα του δίνεται και η δυνα-
τότητα να καταβάλει αυτό το τίµηµα σε δόσεις που µπορούν να
φτάσουν τις εξήντα, οι οποίες ξεκινάνε από 100 ευρώ τον µήνα. 

Δεύτερος λόγος που θεωρούµε ότι θα επιτύχει το συγκεκρι-
µένο νοµοσχέδιο είναι ότι προβλέπεται µια σύντοµη και σαφής
διοικητική διαδικασία εξαγοράς, µέσω της οποίας θα υποβάλλο-
νται οι αιτήσεις και τα δικαιολογητικά από τους πολίτες, ενώ πα-
ράλληλα -και για πρώτη φορά- δηµιουργείται ένας ψηφιακός
φάκελος για κάθε δηµόσιο ακίνητο, για το οποίο κατατίθεται αί-
τηση για την εξαγορά του.

Τρίτος λόγος που θεωρούµε ότι το νοµοσχέδιο αυτό θα έχει
επιτυχή κατάληξη όσον αφορά την εφαρµογή του, είναι ότι υιο-
θετούνται συγκεκριµένες προθεσµίες και ως εκ τούτου συγκεκρι-
µένες κυρώσεις, τόσο για τη διοίκηση όσο και για τον πολίτη, η
µεν πρώτη, δηλαδή η διοίκηση, ως προς τον έλεγχο του φακέλου
και την έκδοση της απόφασης εξαγοράς, ο δε δεύτερος, ο πολί-
της, για την καταβολή του τιµήµατος υπέρ του δηµοσίου.

Σε ό,τι αφορά το δεύτερο µέρος του νοµοσχεδίου, θέλω να πι-
στεύω ότι οι φορολογικές ρυθµίσεις οι οποίες εισάγονται θα
βρουν σύµφωνα τα κόµµατα, αν όχι οµοφώνως, στην πλειονότητά
τους. Αναφέροµαι, ιδιαιτέρως, στην απαλλαγή από την υποχρέ-
ωση καταβολής ΕΝΦΙΑ για το 2023 ή για κάποιες περιπτώσεις για
το ’24 και το ’25 για ιδιοκτήτες ακινήτων που επλήγησαν από φυ-
σικές καταστροφές, περιοχές όπως είναι το Μάτι, η Κινέτα, η Εύ-
βοια, αλλά και νησιά τα οποία επλήγησαν από πληµµύρες ή
σεισµούς, όπως είναι η Χίος, η Σάµος, η Ικαρία. 

Και επειδή, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πολύς λόγος γίνεται
τις τελευταίες ηµέρες κατά πόσο η Κυβέρνηση στηρίζει στην
πράξη τον πολιτισµό, νοµίζω ότι η απαλλαγή από την καταβολή
ΕΝΦΙΑ των ιδιοκτητών ιστορικών διατηρητέων κτιρίων οι οποίοι,
µάλιστα, έχουν επιφορτιστεί µε επιπλέον έξοδα συντήρησης
αυτών των ακινήτων, αποτελεί µια έµπρακτη απόδειξη ότι η Κυ-
βέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας στηρίζει την πολιτιστική µας κλη-
ρονοµιά και νοµίζω ότι και αυτή ακόµα η διάταξη θα βρει στήριξη
από όλες τις πτέρυγες της Βουλής. 

Κύριε Πρόεδρε, δεν θα επεκταθώ περαιτέρω. Για την τροπο-
λογία η οποία κατατέθηκε -θα µιλήσω και στην δευτερολογία
µου- θα πω µόνο ότι η εκκρεµότητα των κατεχόµενων ακινήτων
του δηµοσίου, αλλά και η αδυναµία του ελληνικού δηµοσίου να
επιλύσει αυτό το ζήτηµα, σίγουρα δεν περιποιεί τιµή συνολικά για
το πολιτικό σύστηµα της χώρας µας, ούτε βεβαίως για τη δηµό-
σια διοίκηση. Και επειδή γνωρίζω ότι όλες οι κοινοβουλευτικές
δυνάµεις ενδιαφέρονται να επιλυθεί ένα τέτοιο µεγάλο και δια-
χρονικό πρόβληµα, µε τρόπο µάλιστα που να αποδίδεται και κοι-
νωνική δικαιοσύνη και να ενισχυθεί και το αίσθηµα ασφάλειας του
πολίτη προς το κράτος, στην ουσία θα εκκαθαρίσει το Περιου-
σιολόγιο του δηµοσίου και θα το αλλάξει από καταπατηµένα ακί-
νητα. Θα αποφορτίσει τη δηµόσια διοίκηση και τα δικαστήρια από
αχρείαστες γραφειοκρατικές διαδικασίες και στην ουσία θα συ-
νεισφέρει και κρίσιµα έσοδα στον κρατικό προϋπολογισµό, αλλά
κυρίως θα περιορίσει δραστικά στο µέλλον τέτοιου είδους φαι-
νόµενα. 

Για όλους τους παραπάνω λόγους καλώ όλα τα κόµµατα της
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Βουλής να υπερψηφίσουν το παρόν σχέδιο νόµου.
Σας ευχαριστώ πάρα πολύ. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Και εγώ σας ευχαρι-

στώ, κύριε συνάδελφε.
Γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολου-

θούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως συµµε-
τείχαν στο εκπαιδευτικό πρόγραµµα «Εργαστήρι Δηµοκρατίας»
που οργανώνει το Ίδρυµα της Βουλής, είκοσι µαθητές και µαθή-
τριες και τρεις εκπαιδευτικοί συνοδοί τους από το 4ο Δηµοτικό
Σχολείο Κορυδαλλού.

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες της πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο, τώρα, εκ µέρους του ΣΥΡΙΖΑ έχει ο κ. Βασίλειος Κόκ-
καλης.

Κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΚΚΑΛΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα µου επιτρέψετε να ανα-

φερθώ κυρίως στην πρωτολογία µου για το φλέγον θέµα του
ιδιωτικού χρέους, όπως είπε και ο Ευκλείδης Τσακαλώτος για το
άγχος των πολιτών για τους πλειστηριασµούς, το θέµα το οποίο
πραγµατεύεται µέρος αυτής της τροπολογίας.

Ακούµε πάλι τις τελευταίες ηµέρες, βλέπουµε τους πηχυαίους
τίτλους «πώς θα σώσεις το σπίτι σου», «η Κυβέρνηση φέρνει αυτή
τη ρύθµιση», «κούρεµα χρεών» κ.λπ.. Είναι λογικό, µετά και την
πρόσφατη απόφαση του Αρείου Πάγου, οι πολίτες να είναι ιδιαί-
τερα ανήσυχοι αλλά και ανασφαλείς. Τι λένε τα στατιστικά και
πώς ερµηνεύονται; Στον εξωδικαστικό µηχανισµό εισήλθαν -προ-
σπάθησαν µάλλον- εξήντα χιλιάδες τετρακόσιοι εξήντα τρεις.
Από αυτούς δεν θα έχω απόκλιση. Πράγµατι είναι τρεις χιλιάδες
επτακόσιοι αυτοί οι οποίοι πέτυχαν ρύθµιση, ποσοστό 6% -να το
σηµειώσουµε- κυρίες και κύριοι συνάδελφοι. Δεν µας είπε, όµως,
ο κύριος Υπουργός έστω και σε αυτό το 6% ποια ήταν η ελά-
φρυνση σε αυτούς τους οφειλέτες. Ήταν ουσιαστική η ελά-
φρυνση; Να βγει και να πει ότι από τους τρεις χιλιάδες επτακό-
σιους διαγράφηκαν 60% τόκοι στους εκατό, 40% στους άλλους
πεντακόσιους. Όχι.

Θα µου επιτρέψετε να προσκοµίσω -έχω και τη συναίνεση και
την εντολή να το προσκοµίσω- µια πρόσφατη εντολή-σύµβαση
αναδιάρθρωσης µε χρέη στο δηµόσιο. Λοιπόν, βασική οφειλή
220.000 ευρώ. Οφειλή µετά από δώδεκα χρόνια ρυθµισµένη
684.000 ευρώ. Αυτό -το λιγότερο που µπορεί να πει κάποιος- είναι
τοκογλυφία. Είναι επίσηµο το έγγραφο. Είναι 310% πάνω από τη
βασική οφειλή. Και αυτή η επιχείρηση, κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, έχει οκτώ εργαζόµενους. Πώς θα διατηρήσει αυτούς
τους εργαζόµενους, όταν καλείται σε δώδεκα χρόνια να πληρώ-
σει από τον εξωδικαστικό µηχανισµό, τον οποίο διαφηµίζετε,
310% επιπλέον;

Και θέλετε να σας πω πώς αναλύεται το ποσό; Βασική οφειλή
200 χιλιάρικα. Βασική οφειλή από πρόστιµα 190.000. Ακριβώς τα
ίδια. Προσαυξήσεις 76.000 και οι τόκοι 170.000. Με τη ρύθµιση
την οποία φέρνετε θα γλιτώσει 70.000 τόκους. Δηλαδή αντί για
684.000 ευρώ, θα πληρώσει 600.000 ευρώ. Επαναλαµβάνω, βα-
σική οφειλή 200.000, µε τη ρύθµιση του εξωδικαστικού 600.000
ευρώ µε το επιτόκιο του 3%. Εάν εσείς αυτό το θεωρείτε βιώσιµη
ρύθµιση, ειλικρινά δεν µπορεί να πει κάποιος κάτι συγκεκριµένο.

Πώς θα στηρίξουµε τους µικροεπιχειρηµατίες; Πώς θα στηρί-
ξουµε τους ελεύθερους επαγγελµατίες, οι οποίοι θέλουν να πλη-
ρώσουν; Ναι. Γι’ αυτό ο κ. Σταϊκούρας πρέπει να µας προσκο-
µίσει, εφόσον λέει ότι πηγαίνει καλά ο εξωδικαστικός και καλεί
τον κόσµο, πόσοι µέχρι τώρα ελαφρύνθηκαν ουσιαστικά, ποια
ήταν η βασική οφειλή και ποια καλούνται να πληρώσουν. 

Δεν µας είπε όµως ο κύριος Υπουργός, κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, για τους ευάλωτους. Ξέρετε πόσοι µέχρι σήµερα κρί-
θηκαν ευάλωτοι και το δηµόσιο τούς συνεισφέρει; Είκοσι οκτώ.
Είκοσι οκτώ συµπολίτες µας κρίθηκαν ευάλωτοι, για να µένουν
νοικάρηδες στο σπίτι, όχι για να σώσουν την πρώτη κατοικία. Συ-
νολικά τη βεβαίωση του ευάλωτου την πήραν χίλια άτοµα και από
αυτούς στους είκοσι συνεισφέρει το δηµόσιο. Και εσείς έχετε το
θράσος σήµερα να λέτε ότι προστατεύετε τα ευάλωτα νοικοκυ-
ριά; Έχετε το θράσος -γιατί περί θράσους πρόκειται- να έρχεστε

να λέτε ότι νοµοθετείτε υπέρ των ευάλωτων;
Έρχοµαι στις καθαυτές ρυθµίσεις, αλλά και τις προτάσεις. Λέει

ο κ. Σταϊκούρας ότι φέρνουν την αιτιολογηµένη απάντηση στην
απόρριψη του πιστωτή  στην πρόθεση του οφειλέτη. Κατ’ αρχάς,
κυρίες και κύριοι της Κυβέρνησης, αυτό σας το έχουµε πει έξι
φορές. Θα το προσκοµίσω στα Πρακτικά. Αλλά πάλι λάθος το κά-
νετε. Έξι φορές. Στην τροπολογία αναφέρετε συγκεκριµένα ότι
τους λόγους µη συναίνεσης θα τους καθορίζει η Ελληνική Ένωση
Τραπεζών. Δηλαδή από τώρα θα ξέρει για τον κ. Τσακαλώτο η
Ένωση Ελληνικών Τραπεζών ποιο θα είναι το όχι. Είναι απίστευ-
το. Επίσης, οι χρηµατοδοτικοί φορείς µπορούν να µεταβάλλουν
τους λόγους της µη συναίνεσης. Αυτό είναι κοροϊδία. 

Η πρόταση για να µπορεί να δουλέψει ο εξωδικαστικός µηχα-
νισµός είναι η µαγική λέξη «ισότιµη συµµετοχή και των δύο
µερών». Ισότιµη. Πρώτον, αιτιολογηµένη απάντηση του πιστωτή
και συνέπειες. Εάν δεν αιτιολογήσει, ποιες θα είναι οι συνέπειες;
Καµµία. Το βλέπετε στο νοµοσχέδιο; Όχι. Δεύτερον, γνώση του
αλγορίθµου από τον οφειλέτη, ώστε να συγκρίνει µε την τελική
πρόταση. Επαναλαµβάνω, γνώση του αλγόριθµου από τον οφει-
λέτη, ώστε να συγκρίνει την πρόταση την τελική του πιστωτή.

Όµως ο εξωδικαστικός -ξέρετε- ήρθε στον πτωχευτικό νόµο,
στον οποίο πτωχευτικό νόµο ο βασικός κανόνας είναι ότι όλοι χά-
νουν τα πάντα. Ο βασικός κανόνας. Η εξαίρεση είναι οι ευάλωτοι,
αλλά όχι όµως να διατηρήσουν την κατοικία τους, να µένουν νοι-
κάρηδες για δώδεκα χρόνια. Και σήµερα που µιλάµε µόνο είκοσι
οκτώ κρίθηκαν ότι είναι ευάλωτοι οι οποίοι θα νοικιάζουν, δεν θα
σώσουν το σπίτι τους. 

Έχει γίνει πολλή κουβέντα και για την προστασία της πρώτης
κατοικίας.  Ήρθε, νοµίζω, η ώρα να τελειώνει αυτό το παραµύθι,
γιατί προσωπικά ακούω ανοησίες από ανθρώπους που υποτίθεται
ξέρουν, αλλά και ανοησίες από ανθρώπους οι οποίοι είναι άσχε-
τοι. Κατηγορεί η Κυβέρνηση και λέει: «Μη µας κουνάτε το δάχτυ-
λο εσείς που φέρατε τα funds». Σωστά; «Μη µας κουνάτε το δάχ-
τυλο εσείς που φέρατε τα funds για να κάνουν πλειστηριασµούς.
Επί δικής σας διακυβέρνησης καταργήθηκε η προστασία της
πρώτης κατοικίας». Αυτό δε λέτε; Πείτε, κύριε Βεσυρόπουλε,
αυτό δεν λέτε;

Υπάρχει ένα έγγραφο το οποίο πήγε σε χιλιάδες επιχειρήσεις
δανειολήπτες, σε χιλιάδες. Και λέει αυτό το έγγραφο από τη Eu-
robank και προκαλώ τον οποιονδήποτε αν βρει κάτι το αντίθετο:
«Αγαπητέ πελάτη, σύµφωνα µε τις διατάξεις του άρθρου 10 του
ν.3156/2003, έγινε τιτλοποίηση της απαίτησης». Τον ενηµερώνει
τον δανειολήπτη ότι το δάνειό του τιτλοποιήθηκε και µεταβιβά-
στηκε. Αυτό το έγγραφο, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αυτά τα
έγγραφα φέρνουν όλα ηµεροµηνία ’18, ’19, ’20, όλα. 

Ερώτηση: Εάν ο νόµος της προηγούµενης κυβέρνησης του
2015 ήταν τόσο βολικός για τα funds, γιατί αυτά τα funds επέλε-
ξαν τον νόµο του 2003; Γιατί; Ίσχυε. Για ποιον λόγο οι µεταβιβά-
σεις-τιτλοποιήσεις των απαιτήσεων των δανείων έγιναν βάσει του
νόµου του 2003 και δεν έγιναν µε αυτό τον «κακό» νόµο του 2015;

Για τον απλούστατο λόγο, κύριε Υπουργέ, ότι ο νόµος του 2015
έθετε δύο βασικές προϋποθέσεις. Η πρώτη ήταν η φορολόγηση
των funds στην Ελλάδα, να έχουν έδρα εδώ. Πενήντα έξι δισεκα-
τοµµύρια είναι τα έσοδα που χάνει το ελληνικό δηµόσιο. Η δεύ-
τερη, πιο ουσιαστική και σηµαντική, είναι πως όταν µεταβιβάζεται
το δάνειο, δεν θα χειροτερέψει η δικονοµική, αλλά και η ουσια-
στική κατάσταση του δανειολήπτη. Όπερ σηµαίνει -θα το έχετε
συναντήσει στις περιφέρειές σας- ότι σε ενήµερα δάνεια αλλά-
ζουν το επιτόκιο. Αντί για το συµφωνηθέν, αντί για το 5%-6%,
τους λένε 10%, σε ενήµερα δάνεια. 

Αυτή ήταν η διαφορά των δύο νόµων και αυτό έκρινε ο Άρειος
Πάγος, ότι ναι, µπορούν να χρησιµοποιούν τα funds και τον νόµο
του 2003. 

Το µόνο παράδοξο, γιατί µου αρέσει και αυτό που υπηρετώ, η
νοµική επιστήµη, είναι ότι υπάρχει παράλληλη αρµοδιότητα και
των δύο νόµων, κύριε Βεσυρόπουλε. Και σήµερα έρχεστε και µας
λέτε: «Μην µας κουνάτε το δάχτυλο. Εσείς φταίτε που φέρατε τα
funds». Όχι, δεν είναι έτσι και το αποδεικνύουν τα έγγραφα, γιατί
πρέπει κάποια στιγµή εδώ, στη χώρα µας, να µιλάµε υπεύθυνα
και να µην λέµε ανοησίες από τούτο εδώ το Βήµα, γιατί κρίνονται
περιουσίες συµπολιτών µας. 
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Έρχοµαι και στην προστασία της πρώτης κατοικίας. Νόµος Κα-
τσέλη, πράγµατι πολύ καλός, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι του
ΠΑΣΟΚ. Είχε, όµως, ένα δοµικό πρόβληµα και αυτό ήταν ο βασι-
κός λόγος που εµείς τον αντικαταστήσαµε. Ο ν.4605/2019 έχει
τίτλο: «Όροι προστασίας της κύριας κατοικίας», τον Μάρτιο του
2019. Μήπως δεν φαίνεται καλά; Και αντικαταστήσαµε αυτόν τον
νόµο, διότι µε τον νόµο Κατσέλη, δυστυχώς, δεν υπήγοντο οι µι-
κροεπιχειρηµατίες, οι µικρο-ελεύθεροι επαγγελµατίες. 

Αν ήταν ο κ. Σταϊκούρας θα έλεγε τώρα: «Τι λέτε, κύριε Κόκ-
καλη; Μόνο τριακόσια άτοµα µπήκαν σε αυτόν τον νόµο!». Συγ-
γνώµη, αλλά την κυβερνητική ευθύνη και την πλατφόρµα την
είχαµε µόνο για δύο µήνες. Εσείς, αντί να βελτιώσετε το νοµοθέ-
τηµα Σταθάκη, τι κάνατε; Έπρεπε να το βελτιώσετε, αλλά το κα-
ταργήσατε και φέρατε τον πτωχευτικό νόµο, ο κανόνας του οποί-
ου είναι: «Καµµία προστασία της πρώτης κατοικίας για κανέναν».
Όλοι πτωχεύουν µε τον νόµο σας. 

Και θέλω να εκφράσω και µια άποψη προσωπική-νοµική. Ο
εξωδικαστικός µηχανισµός είναι η καλύτερη παγίδα για να πτω-
χεύσουν µετά οι επιχειρήσεις. 

Εάν θέλετε πραγµατικά -που δεν το θέλετε- να πάρετε πίσω
τον πτωχευτικό νόµο, εµείς απέχουµε από αυτή την κοροϊδία την
οποία φέρνετε. Απέχουµε από την κοροϊδία σε βάρος του µικρού
επιχειρηµατία. Απέχουµε από την κοροϊδία σε βάρος του ευάλω-
του. 

Αλήθεια, όλοι αυτοί οι οποίοι έκαναν αίτηση για ευάλωτους
είναι χιλιάδες και µόνο οι είκοσι οκτώ κρίθηκαν. Αυτό δεν είναι
κοροϊδία; Γι’ αυτό και εµείς απέχουµε, γιατί από τη στιγµή που
δεν µπορείτε στοιχειωδώς να υπερασπιστείτε και να προστατεύ-
σετε τους Υπουργούς σας από τις παρακολουθήσεις, πώς είναι
δυνατόν να προστατεύσετε τους ευάλωτους συµπολίτες; 

Ευχαριστώ πολύ. Τα υπόλοιπα στη δευτερολογία µου.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Βασίλειος Κόκκαλης καταθέ-

τει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία βρί-
σκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ σας ευχαριστώ,

κύριε συνάδελφε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο

Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά
θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αί-
θουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την
ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας
της Βουλής, δεκαοκτώ µαθητές και µαθήτριες και δύο εκπαιδευ-
τικοί συνοδοί τους από το 4ο Δηµοτικό Σχολείο Λαµίας.

Η Βουλή σάς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο τώρα ο κ. Γεώργιος Αρβανιτίδης εκ µέρους του Κι-
νήµατος Αλλαγής.

Παρακαλώ πολύ να κλείσει και το σύστηµα ηλεκτρονικής εγ-
γραφής των συναδέλφων.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΡΒΑΝΙΤΙΔΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Κυβέρνηση υπόσχεται ότι µε

το παρόν νοµοσχέδιο λύνει διαχρονικά ιδιοκτησιακά προβλήµατα
σε σχέση µε τα ανταλλάξιµα και τα κατεχόµενα ακίνητα του
Υπουργείου Οικονοµικών. Βέβαια δεν είναι η πρώτη Κυβέρνηση
που το επιχειρεί. Η Βουλή καλείται για µια ακόµη φορά, κατ’
αρχάς, να αναγνωρίσει µια ελληνική παθογένεια και κατά δεύτε-
ρον, να βρει δίκαιες και λειτουργικές ρυθµίσεις για τους πολίτες
µε βάση το Σύνταγµα. 

Είναι µια παθογένεια και µια πραγµατικότητα µε συνυπεύθυνος
τόσο το κράτος, όσο και τους πολίτες. Οι δικές µας κυβερνήσεις,
οι κυβερνήσεις του ΠΑΣΟΚ αναγνώρισαν ότι πρόκειται για ένα
τεράστιο κοινωνικό πρόβληµα. Οι προηγούµενες νοµοθετικές
πρωτοβουλίες είχαν µια σχετική επιτυχία, δεν κατάφεραν, όµως,
να αντιµετωπίσουν όλες τις περιπτώσεις. 

Γι’ αυτό και από τη δική µας πλευρά προσήλθαµε µε εποικο-
δοµητική διάθεση και προτάσεις στις επιτροπές, για να συµβά-
λουµε στη διαµόρφωση ενός αποτελεσµατικού θεσµικού πλαι-
σίου. Ζητήσαµε δικλίδες ασφαλείας για τους πολίτες και το πε-
ριβάλλον, προκειµένου να πετύχουµε την οριστική διευθέτηση

του ιδιοκτησιακού καθεστώτος αυτών των ακινήτων. Καταθέσαµε
υπόµνηµα µε συγκεκριµένες αλλαγές και τροποποιήσεις επί των
άρθρων, ένα υπόµνηµα που δικαιώνεται τελικά από τις θέσεις
που εκφράζει το Επιστηµονικό Συµβούλιο της Βουλής, κύριε
Υπουργέ. 

Δυστυχώς, όµως, από τη δική µας πλευρά δεν έχουµε µέχρι
στιγµής διάθεση να υιοθετήσετε έστω και κάποιες από αυτές
προτάσεις. Ελπίζω µέχρι το τέλος της συνεδρίασης να αλλάξει
αυτή η στάση. 

Υπάρχουν µια σειρά από ζητήµατα που πρέπει να διευκρινι-
στούν και να διορθωθούν. Ξεκινώ να απαριθµώ αυτά τα σηµεία,
κύριε Υπουργέ, που πρέπει να ξαναδείτε πιο προσεκτικά, κάνο-
ντας τις απαραίτητες τροποποιήσεις. 

Σηµείο πρώτο, σε σχέση µε τα άρθρα 3 και 4 και τον ορισµό
της έννοιας «κατοχής µε διάνοια κυρίου». Αν εµείνετε σε αυτή
την αντίληψη της ειδικής έννοιας της κατοχής, τουλάχιστον οφεί-
λετε να ερµηνεύσετε τη διάνοια του κυρίου, ώστε να µην έχουν
µετέπειτα παρατράγουδα και να ταλαιπωρούνται χιλιάδες οικο-
γένειες. 

Η θέση του ίδιου του Επιστηµονικού Συµβουλίου της Βουλής
για τα άρθρα 3 και 4 δικαιώνει πλήρως την τεκµηριωµένη κριτική
µας και τη νοµική ανάλυση των συνεργατών µας µε το υπόµνηµα
που σας έχω καταθέτει στις επιτροπές. Η έκθεση κάνει λόγο για
εννοιολογική σύγχυση, κύριε Υπουργέ και αγαπητέ συνάδελφε
κύριε Κεφαλογιάννη, που επιχειρηµατολογούσατε υπέρ της δια-
τήρησης αυτού του ορισµού. Η έκθεση του Επιστηµονικού Συµ-
βουλίου αναφέρει χαρακτηριστικά: «Εννοιολογική σύγχυση που
ενδέχεται να προκληθεί από την ανάµειξη του εννοιολογικού πε-
ριεχοµένου δύο παραδοσιακών εννοιών, όπως η νοµή και κατοχή,
οι οποίες έχουν παγίως ερµηνευτεί από τη νοµολογία. 

Σύµφωνα µε το άρθρο 4 παρ. 1α του νοµοσχεδίου, η άσκηση
κατοχής, δηλαδή φυσικής εξουσίας της διάνοιας κυρίου, πρέπει
να είναι αδιάλειπτη. Και σύµφωνα πάλι µε την έκθεση του Επιστη-
µονικού Συµβουλίου, υπάρχει κίνδυνος από αυτές τις διατυπώ-
σεις. Η έκθεση λέει να µη στοιχειοθετείται η προϋπόθεση της
αδιατάρακτης κατοχής όταν συντρέχει οποιασδήποτε µορφής
παρενόχληση από το ελληνικό δηµόσιο του νεµόµενου το δηµό-
σιο κτήµα. Με δυο λόγια, θα δηµιουργηθεί νοµική και πρακτική
εµπλοκή στους πολίτες, κύριε Υπουργέ, µε αυτόν τον ορισµό.
Πρέπει να το ξαναδείτε. 

Σηµείο δεύτερο. Προτείναµε να αφαιρεθεί η απαίτηση ύπαρ-
ξης κτίσµατος ή έστω να µπει κοινό χρονικό σηµείο ανοικοδόµη-
σης των κτισµάτων έως τις 31 Δεκεµβρίου 1991. 

Σηµείο τρίτο: Ο παλαιός αιγιαλός και το ζήτηµα της παράκτιας
ζώνης που έθεσε η ελληνική εταιρεία περιβάλλοντος και πολιτι-
σµού. Δυστυχώς, δεν είδα να σχολιάζετε την πρόταση αυτή της
ΕΛΕΤ, να την απορρίπτετε ή όχι. Και προκύπτει το ερώτηµα: Γιατί
δεν παίρνετε θέση σε αυτό που ακούστηκε;

Σηµείο τέταρτον: Η εξαγορά βάσει αντικειµενικής αξίας και οι
εκκρεµείς αιτήσεις εξαγοράς. Για µας είναι µια ιδιαίτερα προβλη-
µατική ρύθµιση. Ζητάτε από τους πολίτες, δηλαδή, που είχαν ξε-
κινήσει εδώ και χρόνια τις διαδικασίες της εξαγοράς βάσει πολύ
χαµηλότερων αξιών, αλλά δυστυχώς δεν ολοκλήρωσαν την εξα-
γορά εξαιτίας αποκλειστικής ευθύνης των υπηρεσιών του δηµο-
σίου, να πληρώσουν τώρα πολύ περισσότερο. 

Χαρακτηριστικό παράδειγµα είναι οι οικισµοί της Κουλούρας
και της Αλεξανδρινής στον Δήµο Τεµπών στη Λάρισα και αφορά
επίσης την περιοχή του Πύργου, όπου σηµειώνεται τέτοια προ-
βληµατική διαδικασία. 

Θέλω, κύριε Υπουργέ, να το ξαναδείτε. Και καταθέτω υπόµνη-
µα κατοίκων της περιοχής για τα Πρακτικά.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Γεώργιος Αρβανιτίδης κατα-
θέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Σηµείο πέµπτο: Για µας είναι, επίσης, εξαιρετικά προβληµατική
η πρόβλεψη που υπάρχει στην παράγραφο 10 του άρθρου 11
που ορίζεται ότι, ποσοστό 50% του τµήµατος εξαγοράς καταβάλ-
λεται στην «ΕΤΑΔ Α.Ε.». Είναι αδιανόητο το 50% των εσόδων να
πάνε στους πιστωτές από την πώληση ακόµα και από ακίνητα που
δεν περιέρχονται στην ΕΤΑΔ. 
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Κατά τα λοιπά, επιχειρηµατολογείτε ότι τα µνηµόνια τελεί-
ωσαν, ότι δεν έχουµε εποπτεία. Γιατί τροφοδοτείτε αυτήν τη δια-
δικασία; Γιατί στηρίζετε το Υπερταµείο; Δυστυχώς, χάρη στις
αυταπάτες της περιόδου του ΣΥΡΙΖΑ και φυσικά χάρη στην υπο-
κρισία της Νέας Δηµοκρατίας για το Υπερταµείο -που κάποτε,
βέβαια, ψηφίζατε µαζί µας- το Υπερταµείο είναι εδώ, στηριγµένο
και δυνατό.

Σηµείο έκτο: Σε σχέση µε τα ανταλλάξιµα οικόπεδα και τη δι-
καίωση που περιµένουν οι γηγενείς κάτοικοι αρκετών περιοχών,
όπως έχω αναφέρει στις επιτροπές του Άδενδρου στη Θεσσαλο-
νίκη. Άνθρωποι που δεν υπήρξαν ποτέ καταπατητές. Και κατα-
θέτω στα Πρακτικά ακόµη ένα υπόµνηµα, για να λάβετε γνώση
πώς αντιλαµβάνονται αυτοί τη νοµοθετική ρύθµιση και τι προτεί-
νουν προκειµένου να λυθεί το πρόβληµά τους. Δεν είναι µια λε-
πτοµέρεια που πρέπει να περάσει έτσι, αλλά οφείλετε να το
διευκρινίσετε ξεκάθαρα απέναντι στους ανθρώπους αυτούς για
το πώς θα επιλυθεί το πρόβληµα τους.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Γεώργιος Αρβανιτίδης κατα-
θέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν υπόµνηµα, το οποίο βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Σηµείο έβδοµο: Διευκρινίσεις λόγω αντιφάσεων χρειάζεται και
το άρθρο 17 για τα µη άρτια και µη οικοδοµήσιµα τµήµατα δηµό-
σιων ακινήτων που, επίσης, επισηµαίνει το Επιστηµονικό Συµβού-
λιο της Βουλής.

Σηµείο όγδοο: Το ίδιο επισηµαίνει και για το άρθρο 28, κύριε
Υπουργέ, που σας ζητούσε επίµονα να µας το αιτιολογήσετε. Σας
διαβάζω από την έκθεση: «Σχετικά παρατηρείται ότι η ανάλυση
συνεπειών ρύθµισης που συνοδεύει το νοµοσχέδιο δεν αιτιολογεί
τη σκοπιµότητα του εδαφίου αυτού όταν είναι ευχερής ο έλεγχος
της αναγκαιότητας και της προσφορότητας των τιθέµενων προσ-
διορισµών».

Σηµείο ένατο: Θα έπρεπε η διαδικασία της εξαγοράς ορισµέ-
νων καταπατηµένων ακινήτων να ενταχθεί εντός της διαδικασίας
που βρίσκεται ήδη σε εξέλιξη για την ολοκλήρωση του πολεοδο-
µικού σχεδιασµού. Υπάρχουν βέβαια καθυστερήσεις στο πρό-
γραµµα κατάρτισης των τοπικών πολεοδοµικών σχεδίων, το ο-
ποίο θα πρέπει να καλύψει όλες τις περιοχές της χώρας τα επό-
µενα χρόνια, αλλά µόνον έτσι θα αποφύγουµε νέες γενιές αυθαι-
ρέτων. 

Αναφορικά τώρα µε τα ακίνητα ιδιοκτησίας του Ταµείου Εθνι-
κής Άµυνας, του ΤΕΘΑ, στο άρθρο 15: Δεν διαφωνούµε, κύριε
Υπουργέ, µε τη ρύθµιση, ωστόσο µε την ευκαιρία αυτή θεωρώ
σκόπιµο να θίξω επίσης ένα τεράστιο ζήτηµα, αυτό της στέγασης
των στρατιωτικών σε περιοχές ενδιαφέροντος των Ενόπλων Δυ-
νάµεων. Η αξιοποίηση ανταλλαξίµων ακινήτων του δηµοσίου ή
άµεσα του ΤΕΘΑ κρίνεται επιβεβληµένη προς την κάλυψη οικι-
στικών αναγκών των στελεχών των Ενόπλων Δυνάµεων, ιδίως
στις ακριτικές περιοχές, αλλά και σε τουριστικές περιοχές και
στις πόλεις όπου παρατηρείται απότοµη και συνεχής αύξηση των
τιµών εξαγοράς και ενοικίασης κατοικιών, ένα σοβαρό πρόβληµα
που αντιµετωπίζουν οι στρατιωτικοί.

Επί του θέµατος, µάλιστα, το κίνηµά µας έχει µέχρι τώρα κα-
ταθέσει σωρεία ερωτήσεων για την κάλυψη του οικιστικού προ-
βλήµατος των στελεχών των Ενόπλων Δυνάµεων. 

Στο σηµερινό νοµοσχέδιο, µάλιστα, έχουµε καταθέσει -ανά-
µεσα σε άλλες- και δύο τροπολογίες για τη στήριξη των στελεχών
των Ενόπλων Δυνάµεων και σας καλούµε, κύριε Υπουργέ, να τις
κάνετε δεκτές. Όπως βέβαια και τις υπόλοιπες πολύ σηµαντικές
τροπολογίες που έχουµε καταθέσει.

Επανερχόµαστε νοµοθετικά για το πολύ σοβαρό θέµα της προ-
στασίας της κύριας κατοικίας των αδύναµων δανειοληπτών. Τόσο
για το ζήτηµα του ιδιωτικού χρέους -έχουµε καταθέσει συγκεκρι-
µένη δέσµη προτάσεων από το 2019- όσο και για την προστασία
της πρώτης κατοικίας από τους πλειστηριασµούς. Και αυτό γιατί
διαβλέψαµε από νωρίς τους κινδύνους, οι οποίοι σήµερα αποτε-
λούν πραγµατικότητα για εκατοµµύρια πολίτες στη χώρα µας.
Αυτή τη δέσµη προτάσεων την επικαιροποιούµε συνεχώς και κα-
ταθέτουµε σήµερα για πολλοστή φορά τροπολογίες. 

Οι τροπολογίες του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλλαγής αφορούν οκ-
τώ βασικές πολύ ουσιαστικές ρυθµίσεις: Πρώτον, την επαναφορά

του ψηφισµένου επί κυβερνήσεων του Γιώργου Παπανδρέου
νόµου Κατσέλη -όπως έχει µείνει πια να το διατυπώνουµε τον
ν.3869- µε νέα και επικαιροποιηµένα κριτήρια. 

Δεύτερον, την αγορά του δανείου από τον δανειολήπτη προ-
τού αυτό αγοραστεί από τα funds, ερήµην του και µε την απειλή
κατασχέσεων. 

Τρίτον, την προστασία της αγροτικής γης που απειλείται µε κα-
τάσχεση τουλάχιστον σε ποσοστό 50% ως µοναδικού µέσου επι-
βίωσης για αγρότες και κτηνοτρόφους. 

Τέταρτον, τη διαχείριση του ιδιωτικού χρέους µε εκατόν είκοσι
δόσεις για χρέη σε εφορία και ΕΦΚΑ, µε δυνατότητα κουρέµατος
της οφειλής για τους συνεπείς της ρύθµισης. 

Σηµείο πέµπτο, την εξάντληση του αριθµού πολλών και µικρών
δόσεων -έως διακόσιες σαράντα- για τη ρύθµιση δανείων µετά
από αξιολόγηση του τραπεζικού διαµεσολαβητή.

Σηµείο έκτο, τη βιώσιµη λύση για τους δανειολήπτες σε ελβε-
τικό φράγκο.

Σηµείο έβδοµο, την προστασία των εγγυητών τραπεζικών δα-
νείων, αντιµετωπίζοντας υπέρµετρες και άδικες διώξεις σε βάρος
τους εκ µέρους των τραπεζών και των funds. Η ευθύνη του εγ-
γυητή περιορίζεται ανάλογα µε την τιµή εξαγοράς της απαίτησης
από το fund. Αυτό πρέπει να ρυθµιστεί, δίνοντας έτσι τη δυνατό-
τητα στον εγγυητή να αµυνθεί αν αυτό το ποσό µπορεί να εισπρα-
χθεί από τον πρωτοφειλέτη. Οι εγγυητές µπορούν να ρυθµίσουν
οφειλές για µεγάλες περιόδους και να αποφύγουν την απειλή
πλειστηριασµού εις βάρος τους, ενώ προβλέπεται ότι δεν εφαρ-
µόζονται οι καταχρηστικοί όροι που περιορίζουν τα δικαιώµατα
των εγγυητών. 

Τέτοιου είδους ρυθµίσεις πρέπει να κάνουµε και σας προτεί-
νουµε µε τις τροπολογίες που καταθέτουµε.

Όγδοο: Την ενίσχυση των κανόνων δεοντολογίας και τη βελ-
τίωση αποτελεσµατικότητας του εξωδικαστικού µηχανισµού ρύθ-
µισης των οφειλών, µε τη θέσπιση δεσµευτικών υποχρεώσεων
στις εταιρείες διαχείρισης απαιτήσεων από δάνεια και πιστώσεις. 

Συγκεκριµένα προτείνουµε: Θέσπιση υποχρέωσης τήρησης
του κώδικα δεοντολογίας της Τράπεζας της Ελλάδος από τις
τράπεζες και τις εταιρείες διαχείρισης. Οι τράπεζες πρέπει να
υποχρεούνται πριν τη µεταβίβαση του δανείου να κάνουν πρό-
ταση ρύθµισης στον οφειλέτη. Δεν µπορεί να γίνεται πλειστηρια-
σµός κύριας κατοικίας αν δεν έχει προηγηθεί προσπάθεια ρύθ-
µισης της οφειλής. Οι εταιρείες διαχείρισης υποχρεούνται να αι-
τιολογούν την πρότασή τους προς τον δανειολήπτη, να θεσπίζο-
νται κυρώσεις σε βάρος της τράπεζας ή της εταιρείας διαχεί-
ρισης για την παραβίαση των υποχρεώσεών τους από τον κώδικα
δεοντολογίας, να καθιερώνεται ως υποχρεωτική η συµµετοχή
των πιστωτών στη διαδικασία εξωδικαστικού µηχανισµού ρύθµι-
σης οφειλών, να προβλέπεται δυνατότητα προσφυγής σε ανε-
ξάρτητη επιτροπή διευθέτησης οφειλών, να θεσπίζονται ειδικές
υποχρεώσεις για τις εταιρείες διαχείρισης προκειµένου να παρέ-
χεται η αναγκαία εξυπηρέτηση και πληροφόρηση στους δανει-
ολήπτες.

Καταθέτοντας, λοιπόν, όλες αυτές τις τροπολογίες, το ΠΑΣΟΚ
δείχνει το πραγµατικό πρόσωπο της σύγχρονης σοσιαλδηµοκρα-
τίας και επιδεικνύει την έγνοια του για τους µη προνοµιούχους.
Δίνει το στίγµα του ως παράταξη που έχει ως στόχο να κρατήσει
όρθια τη µεσαία τάξη. Στη δύσκολη αυτή συγκυρία, εκείνο που
προέχει είναι να αποκατασταθεί η ικανότητα αποπληρωµής των
οφειλών από πολίτες και επιχειρήσεις µε την παροχή κατάλληλων
κινήτρων και ρεαλιστικών ρυθµίσεων. 

Την ίδια στιγµή, η Κυβέρνηση, όπως πάντα, έπαιξε το µεταµε-
σονύκτιο κρυφτό µε τη δική της τροπολογία που διαφήµιζε όλη
την προηγούµενη εβδοµάδα, µια τροπολογία-σκούπα εκατό σε-
λίδων στις 12.10’ περίπου -τότε ήρθε το mail- που βγαίνουν τα
φαντάσµατα, µασκαρεύεσθε ως ευαίσθητη Κυβέρνηση, δυστυ-
χώς, λόγω των Αποκριών. Πρόκειται για µια τροπολογία πιο µε-
γάλη από το ίδιο το νοµοσχέδιο. Αυτό είναι στο τέλος της θητείας
σας, τελικά, το πρόσωπο του επιτελικού κράτους. 

Αν αυτό είναι το τελευταίο σας νοµοσχέδιο, κύριε Υπουργέ,
τότε αποτελεί κι αυτό την επιτοµή της κακής νοµοθέτησης της
παρούσας Κυβέρνησης, µίας νοµοθέτησης που ακολουθεί κατά
πόδας την πολύ άσχηµη δηµοσιονοµική διαχείριση της απερχό-
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µενης Κυβέρνησής σας, η οποία οδηγεί και πάλι σε εκτροχιασµό,
δυστυχώς, την ελληνική οικονοµία και σε νέα αδιέξοδα νοικοκυ-
ριά και επιχειρήσεις. 

Μοναδικός στόχος της Κυβέρνησης το επόµενο διάστηµα θα
είναι ένας: Να κρατά καλά κρυµµένα τα προβλήµατα της οικονο-
µίας µέχρι τις εκλογές µε υπαρκτό, όµως, τον κίνδυνο να βρεθεί
ξανά η χώρα µας µπροστά σε σκληρούς όρους και κανόνες, λόγω
της δηµοσιονοµικής διαχείρισης της Κυβέρνησης και της εν γένει
οικονοµικής πολιτικής που ακολουθεί.

Τα αποτελέσµατά της ήταν: Η δηµοσιονοµική διαχείριση της
τριετίας δηµιούργησε σωρευτικό έλλειµµα της τάξης των 49,2 δι-
σεκατοµµυρίων ευρώ, το κρατικό χρέος έχει εκτοξευτεί στα
400,3 δισεκατοµµύρια ευρώ στο τέλος του 2022, 32,3 δισεκατοµ-
µύρια µεγαλύτερο από το αντίστοιχο στα τέλη του 2011, λίγο
πριν από το PSI και 44,3 δισεκατοµµύρια µεγαλύτερο από τα 356
δισεκατοµµύρια ευρώ που ήταν στο τέλος του 2019.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Η πρόβλεψη -ολοκληρώνω, κυρία Πρόεδρε- του Υπουργείου
Οικονοµικών για το κρατικό χρέος τον Δεκέµβριο του 2022 εµ-
φανίζει απόκλιση 8,2 δισεκατοµµυρίων σε σχέση µε το τελικό
αποτέλεσµα του 2022. Καταγράφεται µία τεράστια διαφορά
ύψους 45,3 δισεκατοµµυρίων µεταξύ του κρατικού και δηµοσίου
χρέους στο τέλος του 2022. Καταγράφεται αύξηση των κυβερ-
νητικών εγγυήσεων κατά 20 δισεκατοµµύρια ευρώ στην τριετία
2020-2022, από τα 9,8 δισεκατοµµύρια ευρώ που ήταν στο τέλος
του 2019 σε 29,8 δισεκατοµµύρια ευρώ στο τέλος του 2022 και
είναι η µεγαλύτερη η αύξηση, δυστυχώς, που έχει παρατηρηθεί
από το 2006. Καταγράφεται νέο ρεκόρ -δεκατεσσάρων ετών- στο
εµπορικό έλλειµµα, που διαµορφώθηκε στα 38,37 δισεκατοµµύ-
ρια ευρώ το 2022 από 25,46 δισεκατοµµύρια ευρώ το 2021.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Πρό-
εδρος της Βουλής κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΑΣΟΥΛΑΣ)

Όλα αυτά, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν είναι καλοί οι-
ωνοί, όπως δεν είναι και καλός οιωνός για την επιτυχία του πα-
ρόντος νοµοσχεδίου, αν δεν γίνουν οι διορθώσεις και οι αλλαγές
που έχουµε επισηµάνει. Αλλιώς, θα είναι αµφίβολο αν µπορέσει
να υλοποιηθεί οµαλά και αποτελεσµατικά. 

Αναµένουµε, λοιπόν, να δούµε τι από όλα αυτά, ποια από τις
προτάσεις µας θα τροποποιήσετε και θα αποδεχθείτε, για να κα-
θορίσουµε την ψήφο µας στο τέλος της συζήτησης. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Κινήµατος Αλλαγής)

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Και εµείς ευχαρι-
στούµε, κύριε συνάδελφε. 

Καλείται στο Βήµα για παρέµβαση επί του νοµοσχεδίου ο Πρω-
θυπουργός και Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας της
Νέας Δηµοκρατίας κ. Κυριάκος Μητσοτάκης. 

(Όρθιοι οι Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας χειροκροτούν
ζωηρά και παρατεταµένα)

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης): Ευ-
χαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, παίρνω για λίγο τον λόγο σήµε-
ρα, για να υπογραµµίσω τη διπλή σηµασία που έχει το σηµερινό
νοµοσχέδιο αλλά και οι τροπολογίες οι οποίες έχουν κατατεθεί
από το αρµόδιο Υπουργείο. 

Το νοµοσχέδιο, όπως ανέφερε και ο εισηγητής µας, έρχεται να
ωφελήσει χιλιάδες νοικοκυριά και επιχειρήσεις, που για δεκαετίες
ολόκληρες βρισκόντουσαν σε καθεστώς οµηρίας, µε τις περιου-
σίες τους µετέωρες και ουσιαστικά υπό αµφισβήτηση. Δεύτερον,
το νοµοσχέδιο λύνει µε διαφάνεια, αλλά και µε δικαιοσύνη έναν
γόρδιο δεσµό µεταξύ του κράτους και των πολιτών, που, ουσια-
στικά, διαρκεί από την ίδρυσή του. 

Και πράγµατι, µόνο από την τελευταία καταγραφή -και αυτή
έγινε προ εικοσαετίας- προέκυψε ότι πάνω από το 90% των δη-
µόσιων και ανταλλάξιµων κτηµάτων έχουν καταπατηθεί. Μιλάµε
για σχεδόν εκατό χιλιάδες ακίνητα, ένα ετερόκλητο σύνολο από
εγκαταλελειµµένες κληρονοµιές, από απαλλοτριώσεις, που τε-
λικά δεν έγιναν ποτέ, από παλιά βακούφια τα οποία είχαν δοθεί
στους πρόσφυγες, κτήµατα που, ενώ η πολιτεία τα διεκδικούσε,
ο πολίτης ουσιαστικά τα ζούσε. 

Μέσα σε αυτό το αδιέξοδο καθεστώς, το δηµόσιο καθόριζε
πρόστιµα τα οποία ουδέποτε εισέπραττε και µετείχε σε δίκες που
ποτέ δεν κατέληγαν σε αποφάσεις, ενώ οι ιδιοκτήτες παρέµεναν
σε αυτά τα κτήµατα χωρίς τυπικά αυτά να τους ανήκουν. Και το
γνωρίζουµε καλά ότι από το 1930 νόµοι επί νόµων προσέφεραν
διάφορα κίνητρα, ώστε οι περιουσίες αυτές κάπως να παραχω-
ρηθούν, οι όροι τους, όµως, γενικά ήταν ανελαστικοί και το απο-
τέλεσµα ήταν πρακτικά µηδενικό.

Και η αντιφατική και άδικη αυτή κατάσταση τελειώνει σήµερα,
καθώς οι δικαιούχοι θα µπορούν στο εξής να εξαγοράσουν, νό-
µιµα πλέον, τους χώρους που κατοικούν ή που ασκούν το επάγ-
γελµά τους και ταυτόχρονα το κράτος αποκτά πρόσθετα έσοδα
και αποφεύγει, φυσικά, το κόστος των διεκδικήσεων. Κυρίως,
όµως, επιτέλους, αποτυπώνεται και η πραγµατική εικόνα σε δε-
κάδες αγροτικές, βιοµηχανικές και τουριστικές ζώνες της χώρας. 

Το τίµηµα της εξαγοράς, όπως εξηγήθηκε ήδη αναλυτικά και
από τον Υπουργό, βασίζεται στις αντικειµενικές αξίες. Στην εξί-
σωση, όµως -και αυτό το θεωρώ πολύ σηµαντικό- µπαίνουν πρό-
σθετα κοινωνικά κριτήρια. Μπαίνουν ειδικές εκπτώσεις για τους
πολύτεκνους, ειδικές εκπτώσεις για άτοµα µε αναπηρία ή ειδικές
εκπτώσεις όταν πρόκειται για πρώτη κατοικία. Κριτήρια, επίσης,
θα αποτελούν το είδος του ακινήτου, αλλά και η διάρκεια χρήσης
του, ενώ όλοι οι ενδιαφερόµενοι θα έχουν τη δυνατότητα να κα-
ταβάλουν τις οφειλές τους σε δόσεις. 

Προβλέπονται, όµως -και δεν θα µπορούσε εξάλλου να είναι
και αλλιώς- και σαφή αντίβαρα, ώστε αυτή η διευθέτηση να µην
εξελιχθεί σε µία µαζική και άκριτη τακτοποίηση καταπατηµένων.
Έτσι, ορίζεται ότι για να εγείρει αξιώσεις ένας ιδιοκτήτης, πρέπει
να έχει τίτλους για το ακίνητο για πάνω από τριάντα χρόνια ή να
ζει και να εργάζεται µέσα σε αυτό για σαράντα χρόνια και προ-
φανώς εξαιρούνται ο αιγιαλός, οι παραλίες, περιοχές µε αρχαι-
ολογικό ενδιαφέρον. 

Όµως, ρυθµίζονται και µία σειρά από αντιφάσεις, για τις ο-
ποίες, τελικά, ευθύνεται το ίδιο το κράτος, όπως -δεν το γνώριζα,
το έµαθα στη διάρκεια της επεξεργασίας του νοµοσχεδίου- για
παράδειγµα: 

Στη Ζάκυνθο, στη Λευκάδα, στη Μαγνησία, όπου είχαµε χάρα-
ξη παλαιού αιγιαλού, που περιελάµβανε, όµως, ακίνητα τα οποία
ήταν ήδη ενταγµένα στο σχέδιο, ή στη Λάρισα, όπου υπήρχε
εξαγγελθείσα απαλλοτρίωση που δεν υλοποιήθηκε ποτέ, µε συ-
νέπεια οι κάτοχοι να εµφανίζονται µεν ως ιδιοκτήτες αλλά κτηµά-
των τα οποία ανήκουν στο δηµόσιο. Στη βόρεια Ελλάδα πάλι -το
γνωρίζουν πολλοί συνάδελφοι από την περιοχή- σχεδόν όλοι οι
ενδιαφερόµενοι οι οποίοι είχαν εγκατασταθεί εκεί, στο πλαίσιο
της προσφυγικής αποκατάστασης, αλλά πρακτικά χωρίς τίτλους,
βρέθηκαν έτσι και υπόλογοι, όταν αργότερα το δηµόσιο κατέ-
γραψε τα συγκεκριµένα κτήµατα ως δικής του κυριότητας. Νότια,
στην Αττική, υπάρχουν ολόκληρα οικοδοµικά τετράγωνα, τα
οποία αν και εντός σχεδίου, θεωρήθηκαν εκ των υστέρων δασικά. 

Όλες αυτές οι εκκρεµότητες τώρα γίνεται µία σοβαρή από-
πειρα να επιλυθούν δίκαια και µε διαφάνεια. Η διαδικασία εξελίσ-
σεται ηλεκτρονικά µέσω του gov.gr και ο έλεγχος όλων των
τίτλων και των δικαιολογητικών θα πρέπει να είναι –και έτσι θα
γίνει- δίκαιος, ενδελεχής και αυστηρός. Διότι όταν ανοίγουµε τον
δρόµο για να λυθεί ένα διαχρονικό πρόβληµα, δεν πρέπει να αφή-
νουµε και ανοικτούς φεγγίτες σε κάθε όψιµο καταπατητή. 

Αγαπητοί συνάδελφοι, στο ίδιο νοµοσχέδιο περιλαµβάνεται
ακόµα και µία σειρά φορολογικών ρυθµίσεων, για τις οποίες ο ει-
σηγητής µας ενηµέρωσε αναλυτικά το Σώµα. 

Να ξεχωρίσω την απαλλαγή του ΕΝΦΙΑ για το 2023 όλων των
ακινήτων σε περιοχές οι οποίες έχουν χτυπηθεί από φυσικά φαι-
νόµενα και καταστροφές. Νοµίζω ότι πρόκειται για µία ακόµα
απόδειξη ότι η πολιτεία στέκεται στο πλευρό των συµπολιτών
µας, που δοκιµάζονται σε δύσκολες και απρόβλεπτες καταστά-
σεις, υπογραµµίζοντας παράλληλα ότι η στοχευµένη στήριξη των
πιο αδύναµων αποτελεί µόνιµη κυβερνητική προτεραιότητα. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Νιώθουµε, ακούµε και προσπαθούµε πάντα για το καλύτερο.

Και δεν είναι τυχαίο άλλωστε ότι το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο έρ-
χεται ταυτόχρονα µε την υλοποίηση του Market Pass που θα κα-
λύπτει το 10% όλων των βασικών µηνιαίων εξόδων πρακτικά κάθε
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ελληνικής οικογένειας για το επόµενο εξάµηνο. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

Είναι ένα ακόµα σηµαντικό -πιστεύω- ανάχωµα της πολιτείας
απέναντι στο διεθνές κύµα ακρίβειας, ιδίως στα τρόφιµα. 

Να επαναλάβω κάποια ενδεικτικά παραδείγµατα. Μία τετραµε-
λής οικογένεια, η οποία πληροί τις προϋποθέσεις και υπολογί-
ζουµε ότι θα κάνει µηνιαίες αγορές 520 ευρώ, θα λαµβάνει 52
ευρώ µηνιαία ενίσχυση σε χρεωστική κάρτα. Σε ένα µονοµελές
νοικοκυριό που εκτιµούµε ότι οι αγορές του είναι περί τα 220
ευρώ θα του καταβληθούν 22 ευρώ. Όσοι δεν θέλουν να χρησι-
µοποιήσουν αυτή την κάρτα αγορών, θα εισπράττουν όχι το σύ-
νολο, αλλά το 80% του ποσού της επιδότησης στον λογαριασµό
τους. 

Επειδή µας κατηγορούσε η Αντιπολίτευση ότι όλα αυτά είναι
ψίχουλα τα οποία δεν ενδιαφέρουν τους πολίτες, έχουν ήδη ξε-
περάσει τις επτακόσιες χιλιάδες οι αιτήσεις για συµµετοχή στο
Market Pass…

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
…και εκτιµώ ότι ο αριθµός αυτός θα αυξηθεί πολύ περισσό-

τερο τις επόµενες ηµέρες.
Και παράλληλα βρίσκεται στη Βουλή και τροπολογία, η οποία

δίνει πρόσθετη προστασία και σε περισσότερους δανειολήπτες.
Θέλω να θυµίσω ότι µέχρι σήµερα -και αξίζει αυτό να το αναδεί-
ξουµε- µέσω του εξωδικαστικού µηχανισµού της Κυβέρνησης,
αλλά πρωτίστως µέσω διµερών διαπραγµατεύσεων που έκαναν
νοικοκυριά και επιχειρήσεις µε τους servicers, έχουν ρυθµιστεί
δάνεια τα οποία ξεπερνούν τα 35 δισεκατοµµύρια ευρώ. 

Και τώρα, όµως, ακούγοντας, πιστεύω, µε πολλή προσοχή δι-
καιολογηµένα αιτήµατα πολιτών και επιχειρήσεων, προχωρούµε
σε αλλαγές στον εξωδικαστικό συµβιβασµό, ο οποίος τώρα πε-
ριλαµβάνει και όσους έχουν έναν µόνο πιστωτή, µία τράπεζα, για
παράδειγµα, χωρίς να οφείλουν στην εφορία ή σε κάποιο ταµείο,
την ίδια ώρα που το δίχτυ ασφαλείας γίνεται πιο πυκνό για τους
ευάλωτους, αφού ο πιστωτής θα πρέπει αυτόµατα να αποδεχτεί
ρύθµιση έως και τετρακόσιες είκοσι δόσεις ή και «κούρεµα» µέχρι
και 90%, όταν δεν έχει να εισπράξει τίποτα. Αν, δηλαδή, ο οφει-
λέτης έχει αποδεδειγµένα χαµηλό εισόδηµα, χωρίς περιουσία,
θα το επαναλάβουµε, η πολιτεία δεν πρέπει να τιµωρεί, πρέπει
να κατανοεί βοηθώντας τους συµπολίτες µας να ορθοποδήσουν. 

Τα αναφέρω όλα αυτά, γιατί νοµίζω ότι όλοι µας έχουµε κου-
ραστεί να ακούµε ξαναζεσταµένα ψέµατα περί εκατοντάδων χι-
λιάδων πλειστηριασµών οι οποίοι επίκειται να γίνουν. Μάλιστα,
τα ακούµε από αυτούς οι οποίοι θεσµοθέτησαν τους πλειστηρια-
σµούς και µας είπαν ότι οι είκοσι πέντε χιλιάδες πλειστηριασµοί
-οι οποίοι έγιναν επί δικών σας ηµερών- δεν ήταν πολλοί, ήταν
λίγοι.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Τα µισά από τα µη εξυπηρετούµενα δάνεια αφορούν σε σπίτια

και µέχρι στιγµής παραπάνω από οκτώ στα δέκα από αυτά ρυθ-
µίζονται συναινετικά. Από την άλλη πλευρά, µε το θεσµικό πλαί-
σιο που πλέον υπάρχει κάθε ευάλωτος έχει τη δυνατότητα να
φρενάρει, να παγώσει κάθε αρνητική εξέλιξη, να στηριχθεί από
το κράτος για να εξοφλήσει το δάνειό του, να ενταχθεί σε νέα ευ-
νοϊκότερη εξωδικαστική ρύθµιση.

Μιλάµε, συνεπώς, για έναν πολύ µικρό αριθµό σπιτιών και από
αυτά, οι πρώτες κατοικίες έχουν και προστασία και δυνατότητα
θετικής διεξόδου και επίλυσης των εκκρεµών ζητηµάτων. 

Επίσης, να προσθέσω ότι µε τελευταία τροπολογία παρατείνο-
νται και οι αµοιβές σε εργαζόµενους στη «ΛΑΡΚΟ» και στα ναυ-
πηγεία Σκαραµαγκά, ρυθµίζονται σηµαντικά ζητήµατα οµογενών
από την πρώην Σοβιετική Ένωση και καθιερώνονται φορολογικά
κίνητρα για όσους απασχολούνται σε πλωτές δεξαµενές φυσικού
αερίου, σηµαντικές παρεµβάσεις και αυτές που έρχονται µε συ-
µπληρωµατική τροπολογία.

Τέλος, µία παρατήρηση για την Αξιωµατική Αντιπολίτευση.
Πώς απαντάτε, κυρίες και κύριοι του ΣΥΡΙΖΑ, σε όλα αυτά; Γυρί-
ζοντας την πλάτη σας στην ψήφισή τους. Δυστυχώς, δεν είναι η
πρώτη φορά. Απόντες ήσασταν και από τις αυξήσεις στα στελέχη
των Ενόπλων Δυνάµεων.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Απόντες ήσασταν και από την ψηφοφορία για την καθιέρωση

δικαιωµάτων για τους συµπολίτες µας µε αναπηρία. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

Πιστεύω ότι δεν είναι µόνο µία προσβλητική στάση για τις κοι-
νοβουλευτικές διαδικασίες, αλλά µε αυτό τον τρόπο πιστεύω ότι
ουσιαστικά παίρνετε εσείς διαζύγιο από την κοινωνία. Είστε µο-
νίµως παρόντες στην τοξικότητα και στον διχασµό, αλλά είστε
µονίµως απόντες από µέτρα στήριξης της κοινωνίας.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Δεν θα προσθέσω, λοιπόν, κύριε Πρόεδρε, κάτι περισσότερο.

Η χώρα από όλες τις εξωγενείς κρίσεις που κλήθηκε να αντιµε-
τωπίσει έχει κατοχυρώσει την εσωτερική σταθερότητα και από
τη σταθερότητα περνά τώρα στο αποτέλεσµα, περνά στην πρό-
οδο, περνά στην προκοπή. 

Οι Ελληνίδες και οι Έλληνες, λοιπόν, ζουν, συγκρίνουν και κρί-
νουν, µπορούν να ξεχωρίζουν την πράξη από το ψέµα, µπορούν
να ξεχωρίζουν τον µετρηµένο ρεαλιστή από τον υποκριτή και σί-
γουρα µπορούν να ξεχωρίζουν τη λύση από το πρόβληµα. Είµαι
βέβαιος, λοιπόν, ότι σύντοµα θα προσφέρουν στη χώρα σιγου-
ριά, συνέπεια, συνέχεια και σταθερότητα. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Στο µεταξύ, εµείς θα συνεχίσουµε να είµαστε δίπλα στον πο-

λίτη, να νιώθουµε, να ακούµε και να προσπαθούµε, ώστε οι εκλο-
γές της άνοιξης να φέρουν µαζί τους και µια νέα «άνοιξη» στον
τόπο µε µία ισχυρή δεύτερη εντολή στην προκοπή για την αυτο-
δύναµη Ελλάδα και την αυτοδύναµη Νέα Δηµοκρατία.

(Όρθιοι οι Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας χειροκροτούν
ζωηρά και παρατεταµένα)

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει η Η’ Αντι-
πρόεδρος της Βουλής κ. ΣΟΦΙΑ ΣΑΚΟΡΑΦΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι παρακολου-
θούν τη συνεδρίασή µας από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού προη-
γουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕ-
ΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτηρίου
και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής, τριάντα
πέντε µαθήτριες και µαθητές και τρεις εκπαιδευτικοί συνοδοί
τους από το 2ο Γυµνάσιο Αγίων Αναργύρων.

Η Βουλή σάς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ (Επικεφαλής της Κοινοβουλευτικής
Οµάδας του Κινήµατος Αλλαγής): Κυρία Πρόεδρε, θα ήθελα τον
λόγο. 

ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ: Κυρία Πρόεδρε, θα ήθελα τον λό-
γο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Τον λόγο έχει τώρα ο
Επικεφαλής της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του Κινήµατος Αλλα-
γής κ. Κατρίνης. 

ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ: Κυρία Πρόεδρε, δεν δικαιούµαι
να απαντήσω στον κύριο Πρωθυπουργό; Αντικαθιστώ τον Πρό-
εδρό µας κ. Τσίπρα… 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Έχει ζητήσει τον λόγο
Αρχηγός, κύριε Τσακαλώτο. 

ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ: …και έχω δικαίωµα να απαντήσω
στον κύριο Πρωθυπουργό. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Βεβαίως. Μόλις τελει-
ώσει ο κ. Κατρίνης, θα πάρετε τον λόγο, κύριε συνάδελφε. 

ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ: Άρα να µην απαντήσει κανείς
στον Πρωθυπουργό; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Μα, δεν µπορείτε τώρα,
γιατί έχει ζητήσει τον λόγο Επικεφαλής και δεν γίνεται. Γνωρίζετε
τη διαδικασία. 

ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Συγγνώµη, κυρία Πρόεδρε, αλλά
οι εισηγητές δεν έχουν ολοκληρώσει. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κυρία συνάδελφε, ζή-
τησε τον λόγο Επικεφαλής και δεν µπορούµε να κάνουµε διαφο-
ρετικά. Τι να κάνω τώρα; Δεν µπορώ να κάνω κάτι.

ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Ας τηρηθεί η διαδικασία, κυρία
Πρόεδρε!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Δεν µπορώ να αλλάξω
εγώ τον Κανονισµό, κυρία συνάδελφε. 

Ορίστε, κύριε Κατρίνη, έχετε τον λόγο. 
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ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ (Επικεφαλής της Κοινοβουλευτικής
Οµάδας του Κινήµατος Αλλαγής): Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, επιτρέψτε µου να ξεκινήσω την
τοποθέτησή µου µε την απώλεια του Μητροπολίτη πρώην Ηλείας
Γερµανού και να εκφράσω τα ειλικρινή µου συλλυπητήρια στην
Εκκλησία της Ελλάδος και στους οικείους του. 

Πρόκειται για έναν ιεράρχη που έχαιρε εκτίµησης σε όλη την
ιεραρχία, για έναν πραγµατικό ποιµενάρχη για όλους τους Ηλεί-
ους, για έναν πραγµατικά θεόσταλτο άνθρωπο µε το πιο ισχυρό
αποτύπωµα προσφοράς στον συνάνθρωπο, µε τεράστιο φιλαν-
θρωπικό και κοινωνικό έργο σε συνέχεια του µακαριστού Αθανα-
σίου. 

Όλη η Ηλεία θρηνεί για τον άγιο πρώην Ηλείας Γερµανό που
αφιέρωσε ανυπόκριτα -το τονίζω- όλη του τη ζωή στην εκκλησία,
στην πατρίδα και στον τόπο µας και γι’ αυτό αγαπήθηκε από
όλους τους Ηλείους και αναγνωρίστηκε στο πανελλήνιο. Και οι
προσευχές µας µαζί µε την αγάπη και την ευγνωµοσύνη για όλα
όσα προσέφερε θα τον συνοδεύουν στο τελευταίο του ταξίδι.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όπως συµβαίνει σχεδόν µε όλες
τις νοµοθετικές πρωτοβουλίες της Κυβέρνησης κυριαρχεί η προ-
χειρότητα, κυριαρχεί το έλλειµµα συνεννόησης και διαβούλευ-
σης.

Μετά από τη χθεσινή συνεδρίαση της επιτροπής και τις συγκε-
κριµένες προτάσεις που κάναµε, ήθελα και θέλω να πιστεύω,
κύριε Υπουργέ -και θέλω να µε ακούσετε σε αυτό, κύριε Βεσυ-
ρόπουλε- ότι θα έρθουν οι νοµοτεχνικές βελτιώσεις που απαιτού-
νται και ότι δεν θα χαθεί και πάλι µία ευκαιρία, ίσως η τελευταία,
για να ρυθµιστεί οριστικά το πρόβληµα τίτλων ιδιοκτησίας για τα
κατεχόµενα ακίνητα του δηµοσίου.

Αναφέρω δύο χαρακτηριστικά παραδείγµατα από περιοχές
που γνωρίζω καλά. Περιοχή παραλίας Ζαχάρως. Από τα διακόσια
πενήντα υφιστάµενα κτίσµατα έχουν τακτοποιηθεί µόλις τα
εννέα, παρά το γεγονός ότι έχει υποβληθεί αίτηση εξαγοράς. 

Κύριε Βεσυρόπουλε, επαναλαµβάνω. Στην παραλία Ζαχάρως
από τα διακόσια πενήντα κτίσµατα έχει υποβάλει αίτηση το 99%
και έχουν τακτοποιηθεί µόλις τα εννέα. Τι κάνετε; Πάλι µία τρύπα
στο νερό! Το 98% παραµένει εκτός ρύθµισης. Βγήκε πριν ο κ.
Σταϊκούρας και λέει ότι ρυθµίζονται τα θέµατα. Και ενώ σας λέµε
να αλλάξετε το έτος δήλωσης του κτίσµατος στη φορολογική δή-
λωση, µας λέτε «ναι» στην επιτροπή και έρχεστε σήµερα και κά-
νετε µηδέν εις το πηλίκο. Αυτό κάνετε! 

Το ίδιο πρόβληµα υπάρχει και στην παραλία Σπιάντζα στο Κα-
βούρι. Μετά από τους σεισµούς του ’93 χτίστηκαν κτίσµατα και
σας ζητάµε να κάνετε µία τροποποίηση για τους ανθρώπους που
έµειναν για χρόνια εκεί, έµειναν µέσα στην πανδηµία και είναι
στην ίδια κατηγορία µε αυτούς που θέλετε ή λέτε ότι θέλετε να
εντάξετε και τους πετάτε πάλι εκτός. Φέρτε, επιτέλους, τις ρυθ-
µίσεις, ώστε να τακτοποιήσετε, αν θέλετε, όσο το δυνατόν περισ-
σότερες περιπτώσεις και να διευθετηθεί το θέµα, να δοθεί µία
οριστική λύση για ένα θέµα που ταλανίζει χιλιάδες πολίτες για
πάρα πολλά χρόνια όχι µόνο στην περιοχή µου, αλλά σε όλη την
Ελλάδα, πολίτες που βρίσκονται σε γκρίζα ζώνη µεταξύ ηµινοµι-
µότητας και πρωτοκόλλων κατεδάφισης. Περίµεναν δικαιολογη-
µένα να λυθεί το ζήτηµα και δεν κάνετε απολύτως τίποτα στο διά
ταύτα. 

Και µιλάµε για µία περιοχή -το επαναλαµβάνω- που µετά από
τους σεισµούς του 1993 τα κτίσµατα αυτά χρησίµευσαν ως κύ-
ριες κατοικίες στα χρόνια της οικονοµικής κρίσης, χρησίµευσαν
ως κύριες κατοικίες µες στην πανδηµία, αλλά η Κυβέρνηση του
κ. Μητσοτάκη δεν δίνει το δικαίωµα να εξαγοράσουν αυτά τα κτί-
σµατα, γιατί δεν κάνει καµµία τροποποίηση. 

Θέλω να πιστεύω ότι µέχρι τη λήξη της συνεδρίασης, κύριε
Σταϊκούρα, κύριε Βεσυρόπουλε και κύριε Σκυλακάκη -και οι τρεις
είστε υπεύθυνοι γι’ αυτό- θα κάνετε αυτό που πρέπει να γίνει για
να δοθεί µία λύση για τους περισσότερους από τους κατόχους
αυτών των ακινήτων, κάτι το οποίο είπατε πριν στην τοποθέτησή
σας και θέλω να πιστεύω ότι θα το υλοποιήσετε κιόλας. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η χώρα εδώ και πάρα πολύ
καιρό βρίσκεται σε µία παρατεταµένη προεκλογική περίοδο µε
ευθύνη της Κυβέρνησης. Μάλιστα ο Πρωθυπουργός, συνεχίζο-
ντας το παιχνίδι των γρίφων, είπε πριν από λίγο για τις εκλογές

που θα γίνουν σύντοµα, την άνοιξη, και θα φέρουν την άνοιξη. Το
µόνο που δεν λέει είναι αυτό που γράφουν όλες οι εφηµερίδες
στα πρωτοσέλιδά τους, αυτό που συζητάµε όλες και όλοι στη δη-
µόσια συζήτηση, ότι έχει ήδη αποφασιστεί και η ηµεροµηνία διε-
ξαγωγής των εκλογών. 

Η Νέα Δηµοκρατία συµµετέχει και αυτή, από κοινού µε τον ΣΥ-
ΡΙΖΑ, στη δηµιουργία ενός τοξικού πολιτικού κλίµατος, απειλεί
τους πολίτες και την κοινωνία µε διπλές ή και µε τριπλές εκλογές
ακόµα, αν χρειαστεί. Επιδίδεται σε κινδυνολογία και επικαλείται
την ανάγκη κοινωνικής και πολιτικής σταθερότητας, τη στιγµή
που αποδεδειγµένα αυτή η Κυβέρνηση και αυτός ο Πρωθυπουρ-
γός συνιστούν το κύριο πρόβληµα για την πολιτική και κοινωνική
σταθερότητα στη χώρα. 

Ο ΣΥΡΙΖΑ, από την πλευρά του, συµµετέχει κι αυτός στο παι-
χνίδι µίας ψευδεπίγραφης πόλωσης και τροφοδοτεί µε κάθε ευ-
καιρία και αυτός το τοξικό πολιτικό κλίµα. Μιλάει για προοδευτική
διακυβέρνηση, όταν το πολιτικό του µητρώο βαρύνεται µε τη συ-
νεργασία µε τους Ανεξάρτητους Έλληνες, ένα ακροδεξιό µόρ-
φωµα. 

Είναι σαφές, λοιπόν, ότι και η Νέα Δηµοκρατία αλλά και ο ΣΥ-
ΡΙΖΑ προσπαθούν να εγκλωβίσουν και πάλι τους πολίτες. Κυβέρ-
νηση ηττηµένων έχουν σχηµατίσει και ο ΣΥΡΙΖΑ και η Νέα Δηµο-
κρατία τα τελευταία οκτώ χρόνια, γιατί έχουν ηττηθεί πολιτικά και
ηθικά, γιατί δοκιµάστηκαν και απέτυχαν, γιατί δεν έχουν ούτε
προγραµµατικές θέσεις ούτε ρεαλιστικές προτάσεις ούτε λύσεις
στα πραγµατικά, στα υπαρκτά προβλήµατα του ελληνικού λαού.
Κυρίως, όµως, δεν διαθέτουν τη στοιχειώδη αξιοπιστία. 

Αποκαλυπτικό παράδειγµα τα όσα προέκυψαν µε την απόφαση
του Αρείου Πάγου, που δίνει τη δυνατότητα στα funds να προ-
χωρούν σε πλειστηριασµούς ακόµα και πρώτης κατοικίας. 

Νέα Δηµοκρατία και ΣΥΡΙΖΑ δεν κάνουν τίποτα άλλο τις τελευ-
ταίες ηµέρες από το να συναγωνίζονται σε υποκρισία. Η Κυβέρ-
νηση ρίχνει τις ευθύνες στον ΣΥΡΙΖΑ ότι µε τον νόµο του 2019
έµεινε χωρίς προστασία η πρώτη κατοικία αδύναµων δανει-
οληπτών. Διότι όντως µε τον ν.4605/2019, µε την υπογραφή του
παριστάµενου κ. Τσακαλώτου, που ψήφισε η κυβέρνηση του ΣΥ-
ΡΙΖΑ, αντικαταστάθηκε ο νόµος του ΠΑΣΟΚ, ο ν.3869/2010, ο
νόµος Κατσέλη, ο νόµος ορόσηµο για την προστασία της πρώτης
κατοικίας. Διότι µόνο ο νόµος Κατσέλη των κυβερνήσεων του
ΠΑΣΟΚ του Γιώργου Παπανδρέου προστάτευσε ουσιαστικά και
αποτελεσµατικά την πρώτη κατοικία στα χρόνια της κρίσης. 

Δεν λέει, όµως, ούτε λέξη η Κυβέρνηση, γιατί η ίδια δεν έκανε
απολύτως τίποτα προς αυτή την κατεύθυνση -και το ξέρετε, κύριε
Σταϊκούρα- τα τελευταία τριάµισι χρόνια. Και όχι µόνο αυτό, αλλά
το 2020 µε τον πολύ ευρηµατικό τίτλο «δεύτερη ευκαιρία και
άλλες διατάξεις» του πτωχευτικού νόµου η Κυβέρνηση της Νέας
Δηµοκρατίας κατάργησε και επισήµως το πλαίσιο προστασίας
της πρώτης κατοικίας, αφού σήµερα -ακούστε, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι- στις 22 Φεβρουαρίου του 2023, στην Ελλάδα, µε Κυ-
βέρνηση του κ. Μητσοτάκη ευάλωτοι δανειολήπτες στην πλατ-
φόρµα του κ. Σταϊκούρα έχουν πιστοποιηθεί όλοι κι όλοι πενήντα
ένας δανειολήπτες σε όλη τη χώρα! Τόσοι είναι για τη Νέα Δη-
µοκρατία οι ευάλωτοι δανειολήπτες που έχουν πετύχει προστα-
σία πρώτης κατοικίας, επειδή είπε ο Πρωθυπουργός και ο Υπουρ-
γός Οικονοµικών ότι ο εξωδικαστικός «πετάει», ότι φέρνει απο-
τελέσµατα, ότι έχει πλαίσιο προστασίας και όλα αυτά τα πολύ
ωραία, τα οποία πολύ εύκολα καταρρίπτονται. Προκαλώ όποιον
έχει άλλα στοιχεία να βγει και να µε διαψεύσει από το Βήµα της
Βουλής.

Η ίδια η Νέα Δηµοκρατία, που τα έδωσε όλα στα funds, είναι η
ίδια κυβέρνηση που εξέθρεψε φαινόµενα τύπου Πάτση, και βε-
βαίως funds στα οποία άνοιξε φαρδιά πλατιά την πόρτα η κυβέρ-
νηση του ΣΥΡΙΖΑ το 2015, µε την «περήφανη» τότε διαπραγµά-
τευση. 

Και οι δύο όµως, Νέα Δηµοκρατία και ΣΥΡΙΖΑ, προσποιούνται
ότι ξεχνούν το πιο σηµαντικό, ότι µόνο το ΠΑΣΟΚ µε τον νόµο
του 2010 προστάτευσε αποτελεσµατικά και ουσιαστικά την πρώ-
τη κατοικία, µε τον νόµο Κατσέλη, συντάκτης του οποίου ήταν ο
Δηµήτρης Σπυράκος, σηµερινός Γραµµατέας του ΠΑΣΟΚ στον
τοµέα διαχείρισης ιδιωτικού χρέους. 

Κοιτάξτε, κύριε Σταϊκούρα, ποια είναι η βασική διαφορά του
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ΠΑΣΟΚ από τη Νέα Δηµοκρατία. Εµείς έχουµε γραµµατέα για το
ιδιωτικό χρέος αυτόν που αποδεδειγµένα έφτιαξε έναν νόµο
υπέρ των αδύναµων δανειοληπτών και εσείς έχετε γραµµατέα
τον γιο του κ. Πάτση! Αυτή είναι η διαφορά του ΠΑΣΟΚ από τη
Νέα Δηµοκρατία. Εµείς έχουµε αυτόν που έκανε τον νόµο Κα-
τσέλη -που σώθηκαν εβδοµήντα χιλιάδες δανειολήπτες- κι εσείς
έχετε τον γιο του κ. Πάτση, βάλατε δηλαδή τον λύκο να φυλάει
τα πρόβατα. 

Κι επειδή πρέπει να πούµε αλήθειες τώρα, που είναι και λίγες
εβδοµάδες πριν από τις εθνικές εκλογές, στον ελληνικό λαό,
επειδή οι δανειολήπτες κι οι αδύναµοι οφειλέτες πρέπει να γνω-
ρίζουν ποιοι ήταν και ποιοι και σήµερα εξακολουθούν να είναι
µαζί τους, µε πράξεις, όχι µε λόγια, σε όλα τα χρόνια της κρίσης,
εγώ απλά υπενθυµίζω: Το ΠΑΣΟΚ, µέσα στη δίνη της κρίσης και
µε την πιο σκληρή τρόικα απέναντι, ψήφισε το 2010 τον ν.3869
για την προστασία της πρώτης κατοικίας, έναν νόµο που προ-
έβλεπε δικαστική απόφαση για την παροχή προστασίας και αλ-
λοιώθηκε από τον Αντιπρόεδρό σας κ. Χατζηδάκη το 2013, όταν
µε µία απλή αίτηση όποιος πήγαινε στο δικαστήριο έπαιρνε προ-
στασία. 

Και επειδή το έχετε κατασυκοφαντήσει πάρα πολλές φορές και
το έχετε πει κι εσείς ο ίδιος, ένας στους τέσσερις το πολύ θεω-
ρείται στρατηγικός κακοπληρωτής. Προφανώς για τη Νέα Δηµο-
κρατία οι τρεις στους τέσσερις, οι οποίοι ήταν πραγµατικά
αδύναµοι δανειολήπτες, δεκάδες χιλιάδες συµπολίτες µας, που
βρήκαν καταφύγιο µέσα στην πιο σκληρή κρίση, δεν αξίζουν προ-
σοχής και στήριξης. Αυτή είναι, λοιπόν, η πρώτη αλήθεια. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Δικαιώθη-
καν;

ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ (Επικεφαλής της Κοινοβουλευτικής
Οµάδας του Κινήµατος Αλλαγής): Πάµε στη δεύτερη αλήθεια.
Τον νόµο Κατσέλη δεν τον ψήφισε ο ΣΥΡΙΖΑ, που θεωρεί ότι ε-
πειδή η κ. Κατσέλη πήγε στον ΣΥΡΙΖΑ µπορεί να οικειοποιείται
τον νόµο της, έναν νόµο των κυβερνήσεων του ΠΑΣΟΚ. 

Τρίτη αλήθεια: Την προστασία της πρώτης κατοικίας του νό-
µου Κατσέλη -εγώ δεν φοβάµαι να το λέω, σας το λέω και σας
κοιτάω στα µάτια- του νόµου Κατσέλη των κυβερνήσεων του ΠΑ-
ΣΟΚ, που δεν τον ψηφίσατε, το 2019 την καταργήσατε, την προ-
στασία της πρώτης κατοικίας. 

Αλήθεια τέταρτη. Ο ΣΥΡΙΖΑ ουδέποτε µέχρι σήµερα, 22 Φε-
βρουαρίου 2023, δεν έχει καταθέσει νοµοθετική ρύθµιση στη
Βουλή και να ζητάει την επαναφορά του νόµου Κατσέλη του
ΠΑΣΟΚ, που είναι ο µοναδικός νόµος που προστάτεψε την πρώτη
κατοικία. Και θα καταθέσω και όλες τις τροπολογίες που έχετε
καταθέσει σχετικά, από το 2019 που χάσατε την κυβέρνηση µέχρι
σήµερα, λίγες εβδοµάδες πριν από τις εκλογές. 

Κι έρχεται, λοιπόν, πάλι το ΠΑΣΟΚ και καταθέτει τροπολογία
για την προστασία της κύριας κατοικίας και της αγροτικής γης
των δανειοληπτών, τροπολογία που προβλέπει ρύθµιση της οφει-
λής κάθε δανειολήπτη ανεξαρτήτως επαγγελµατικής ιδιότητας,
δανειολήπτη που βρίσκεται σε αποδεδειγµένη αδυναµία πληρω-
µής, όπως προέβλεπε και ο νόµος του 2010, και δυνατότητα συ-
νεισφοράς του δηµοσίου αν αδυνατεί να καταβάλει τη δόση του,
καθώς και προστασία της αγροτικής γης.

Εµείς έχουµε την πρόνοια να µεριµνήσουµε για τους αγρότες
και τους κτηνοτρόφους που κινδυνεύουν να χάσουν τις περιου-
σίες τους ως µοναδικό µέσο επιβίωσης, γιατί αυτοί οι άνθρωποι
αν χάσουν τα χωράφια τους θα µείνουν στο δρόµο και αναρωτιέ-
µαι ποιος θα τους πάρει για υπαλλήλους και ποιος θα τους κα-
ταρτίσει σε αυτή την ηλικία. 

Ξεκάθαρα, λοιπόν, πράγµατα εδώ στην Αίθουσα του ελληνικού
Κοινοβουλίου. Η Νέα Δηµοκρατία και ο ΣΥΡΙΖΑ πετούν την µπάλα
στην εξέδρα. 

Και πέρα από το αυταπόδεικτο γεγονός ότι η Νέα Δηµοκρατία
έχει νοµοθετήσει υπέρ των funds και ανέχεται την ανεξέλεγκτη
λειτουργία τους, είναι καιρός και ο ΣΥΡΙΖΑ να εξηγήσει, όχι µόνο
για ποιον λόγο δεν ψήφισε τον ν.3869/2010, νόµο του ΠΑΣΟΚ,
όχι µόνο γιατί τον κατήργησε ουσιαστικά το 2019 -γιατί κατήρ-
γησε την προστασία της πρώτης κατοικίας που προέβλεπε ο
νόµος Κατσέλη του ΠΑΣΟΚ- αλλά κυρίως, για ποιο λόγο µέχρι
σήµερα δεν ζητά την επαναφορά του, όταν όλοι οι δανειολήπτες,

όλοι οι καταναλωτές, όλοι όσοι έχουν πρόβληµα ως αδύναµοι δα-
νειολήπτες ζητούν επίµονα, θα έλεγα σχεδόν εµµονικά, την επα-
ναφορά αυτού του νόµου. 

Και καταθέτω και τις τροπολογίες που έχει καταθέσει ο ΣΥΡΙΖΑ
από το 2019 µέχρι σήµερα. Αναγκάστηκα να µπω στην ιστοσελίδα
σας και τις έψαξα µία-µία. Θέλω να πιστεύω ότι δεν µου ξέφυγε
καµµία. 

(Στο σηµείο αυτό ο Επικεφαλής της Κοινοβουλευτικής Οµάδας
του Κινήµατος Αλλαγής κ. Μιχαήλ Κατρίνης καταθέτει για τα
Πρακτικά τις προαναφερθείσες τροπολογίες, οι οποίες βρίσκο-
νται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στε-
νογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Ο νόµος, λοιπόν, του ΠΑΣΟΚ είναι ο µοναδικός για την ουσια-
στική και πραγµατική προστασία της κύριας κατοικίας. 

Και αφού ο ΣΥΡΙΖΑ βρει το θάρρος να κάνει την αυτοκριτική
του γι’ αυτή την αντικοινωνική -επιτρέψτε µου να πω- επιλογή, ας
κάνει και την αυτοκριτική του για τον νόµο που έφερε το 2019 και
κατάργησε την προστασία της πρώτης κατοικίας του νόµου του
ΠΑΣΟΚ. 

Από εκεί και πέρα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Κυβέρνηση
µε το µόνο που ασχολείται είναι να µη σκάσει η βόµβα των πλει-
στηριασµών των κόκκινων δανείων και του ιδιωτικού χρέους
πάνω από 270 δισεκατοµµύρια ευρώ µέχρι τις εκλογές. Και µετά
από την αποµάκρυνση από την κάλπη, οι Έλληνες πολίτες θα
βρεθούν αντιµέτωποι µε την πιο σκληρή πραγµατικότητα. 

Ποια είναι η πραγµατικότητα; Και ελπίζω να µε ακούει ο Πρω-
θυπουργός, ο οποίος παρουσίασε πολύ ωραία νούµερα πριν από
δεκαπέντε λεπτά. Τριάντα εννέα χιλιάδες πλειστηριασµοί αναρ-
τήθηκαν το 2022. Πενήντα χιλιάδες πλειστηριασµοί, εκτιµάται
από έγκυρους συµβολαιογραφικούς κύκλους, όχι από το ΠΑΣΟΚ,
ότι θα αναρτηθούν το 2023. Συνολικά διακόσιοι πενήντα χιλιάδες
πλειστηριασµοί ακινήτων θα γίνουν µέχρι το τέλος του 2025, σύµ-
φωνα µε ασφαλείς εκτιµήσεις, αλλά σύµφωνα και µε δηµόσια το-
ποθέτηση -δεν θα πω το όνοµά του, αν µε ρωτήσετε θα το πω-
επικεφαλής µίας από τις εταιρείες διαχείρισης στο συνέδριο που
έγινε πριν από λίγους µήνες. Το γνωρίζετε πάρα πολύ καλά, ήσα-
σταν παρών, κύριε Υπουργέ. 

Το ξαναλέω. Διακόσιες πενήντα χιλιάδες πλειστηριασµοί ακι-
νήτων µέχρι το 2025. Αυτός είναι ο στόχος των εταιρειών διαχεί-
ρισης. Και δεν είναι µόνο αυτά. Κρυφά χρέη που θα έρθουν στην
επιφάνεια και θα διαταράξουν τη δηµοσιονοµική ισορροπία της
χώρας. Περιµένουµε τη σχετική έκθεση του Γενικού Λογιστηρίου
του Κράτους, αν και τα ήδη υπάρχοντα στοιχεία πιστοποιούν την
σοβαρή απόκλιση από τους στόχους µε κρατικές εγγυήσεις
αγνώστου ύψους, µεταθέσεις πληρωµών και λογιστικά τερτίπια
που επιχειρούν να εξωραΐσουν την εικόνα.

Έχω καταθέσει τη σχετική ερώτηση. Την επανακαταθέτω στα
Πρακτικά. 

(Στο σηµείο αυτό ο Επικεφαλής της Κοινοβουλευτικής Οµάδας
του Κινήµατος Αλλαγής κ. Μιχαήλ Κατρίνης καταθέτει για τα
Πρακτικά την προαναφερθείσα ερώτηση, η οποία βρίσκεται στο
αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογρα-
φίας και Πρακτικών της Βουλής)

Και µιας και είναι ο κ. Σταϊκούρας εδώ, περιµένω να µου απα-
ντήσει στα ερωτήµατα εδώ ζωντανά στη Βουλή. Να µην τα πά-
ρουµε εγγράφως, πιθανόν να προκηρυχθούν εκλογές. Να µας
πείτε, λοιπόν, ποια είναι τα πραγµατικά στοιχεία, κύριε Σταϊκού-
ρα, για εκκρεµείς και απλήρωτες καταπτώσεις εγγυήσεων που
συνιστούν κρυφό χρέος; 

Ποιοι είναι οι φορείς της γενικής κυβέρνησης που έχουν επεν-
δύσει πάνω από 45,3 δισεκατοµµύρια ευρώ σε κρατικούς τίτλους
και µε ποια κριτήρια αποφασίστηκε να επενδύσουν αυτοί οι κρα-
τικοί φορείς; 

Επίσης, έχετε λάβει τις προειδοποιήσεις των αγορών που απο-
τιµούν όλο και χαµηλότερα τα ελληνικά οµόλογα, αλλά, βεβαίως,
και των θεσµών που έχουν προειδοποιήσει ότι θα επιβληθούν
σκληροί µνηµονιακοί όροι σε ενδεχόµενη στήριξη που θα ζητηθεί
από κάποια υπερχρεωµένη χώρα; 

Παρακαλώ πολύ να µου απαντήσετε στα συγκεκριµένα ερωτή-
µατα.

Και δεν χρειάζεται, φυσικά, να παραθέσω όλα τα στοιχεία που

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΟΘ’ - 22 ΦΕΒΡΟΥΑΡΙΟΥ 2023 8363



αποδεικνύουν ότι ο εξωδικαστικός µηχανισµός που έφερε η Κυ-
βέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας -ο πιο πετυχηµένος, όπως είπε
ο κ. Σταϊκούρας, πολύ καλό εργαλείο, όπως είπε ο Πρωθυπουρ-
γός- απέτυχε, όπως απέτυχε και αυτός του ΣΥΡΙΖΑ που απέδωσε
περίπου δύο χιλιάδες τριακόσιες ρυθµίσεις χρεών επιχειρήσεων
και αγροτών σε δυόµισι χρόνια λειτουργίας. ΣΥΡΙΖΑ, δύο χιλιάδες
τριακόσιες ρυθµίσεις για επιχειρήσεις και αγρότες σε δυόµισι
χρόνια. Νέα Δηµοκρατία τρεις χιλιάδες επτακόσιες πενήντα ρυθ-
µίσεις σε είκοσι έναν µήνες λειτουργίας, αλλά βάζει επιχειρήσεις,
αγρότες και νοικοκυριά. 

Αυτοί, λοιπόν, διαγωνίζονται, συναγωνίζονται ποιος είναι ο
πλέον αποτυχηµένος. Τρεις χιλιάδες επτακόσιες πενήντα ρυθµί-
σεις, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όταν σήµερα στη χώρα υπάρ-
χουν πάνω από τέσσερα εκατοµµύρια ΑΦΜ που χρωστούν στην
εφορία. Το ένα εκατοµµύριο τετρακόσιες χιλιάδες, µάλιστα, είναι
υπό µέτρο αναγκαστικής είσπραξης. Δύο εκατοµµύρια τριακό-
σιες χιλιάδες χρωστούν στον ΕΦΚΑ ληξιπρόθεσµα και τα κόκκινα
δάνεια ξεπερνούν το ένα εκατοµµύριο σε απόλυτο αριθµό. 

Και φυσικά, η Κυβέρνηση παραπλανά σκοπίµως τη δηµόσια
συζήτηση. Όταν ισχυρίζεται ότι γίνονται χιλιάδες ρυθµίσεις κόκ-
κινων δανείων ουσιαστικά τι κάνει; Αναπαράγει τις ανακοινώσεις
στα δελτία Τύπου των εταιρειών διαχείρισης. Διότι δεν λέει όλη
την αλήθεια και το ξέρετε, κύριε Υπουργέ. Διότι υπάρχουν αµεί-
λικτα ερωτήµατα για το αν εξυπηρετούνται, αν τηρούνται οι ρυθ-
µίσεις ή αν κοκκινίζουν ξανά. Σε λίγο χρονικό διάστηµα υπάρχει
εκτίµηση ότι µία στις τρεις ρυθµίσεις κοκκινίζει ξανά εντός έτους.
Πριν από δύο χρόνια αντίστοιχη έκθεση της Τράπεζας της Ελλά-
δας έλεγε ότι µία στις δύο ρυθµίσεις κοκκίνιζαν ξανά εντός εξα-
µήνου.

Άρα, να µη λέµε πόσες ρυθµίσεις συνοµολογούνται, αλλά πό-
σες τηρούνται στην πορεία και την προβολή του χρόνου. Διότι
εδώ πρέπει να λέµε την αλήθεια, όχι στους ψηφοφόρους, αλλά
σε αυτούς οι οποίοι προσπαθούν µήνα-µήνα, βδοµάδα-βδοµάδα,
µέρα-µέρα από το υστέρηµά τους να τηρήσουν τις ρυθµίσεις για
να µη χάσουν την πρώτη κατοικία τους, τους κόπους µίας ζωής. 

Η µεγαλύτερη αποτυχία της Κυβέρνησης Μητσοτάκη, κυρίες
και κύριοι συνάδελφοι, είναι η διαχείριση του ιδιωτικού χρέους
και κορωνίδα αυτής της αποτυχίας ο εξωδικαστικός µηχανισµός. 

Και απέτυχε και το λέω ευθαρσώς -και σας κοιτάω, κύριε Υ-
πουργέ- γιατί ρυθµίσατε µόνο 1,1 δισεκατοµµύριο ευρώ, όταν το
συνολικό ιδιωτικό χρέος είναι 270 δισεκατοµµύρια ευρώ τουλά-
χιστον. Κάντε το κλάσµα. Μηδέν κόµµα πόσο τοις εκατό του χρέ-
ους είναι αυτό; Ενώ δεν αναµένεται να ρυθµιστεί ποσό µεγα-
λύτερο του 1,5 δισεκατοµµυρίου ευρώ µέχρι το τέλος του πρώ-
του εξαµήνου του 2023 µε τις τροποποιήσεις που φαίνεται να
είναι µεν στη σωστή κατεύθυνση, αλλά ξέρετε ότι είναι εξαιρετικά
αδύναµες για να αλλάξουν την γενική εικόνα. 

Η Κυβέρνηση απέτυχε σε όλες τις ρυθµίσεις οφειλών που έχει
φέρει για την εφορία και τον ΕΦΚΑ µέχρι σήµερα. Μόλις το 6%,
δηλαδή έξι στους εκατό οφειλέτες στην Ελλάδα ρύθµισαν τα
χρέη στην εφορία. Είναι 5,3 δισεκατοµµύρια ευρώ από τα 87,1
δισεκατοµµύρια ευρώ εισπράξιµων οφειλών. Δεν σας βάζω τα
συνολικά 113,5 δισεκατοµµύρια ευρώ. Μιλάω για τα εισπράξιµα.
Το 6% στην εφορία, το 5% για τα χρέη στον ΕΦΚΑ έχουν ρυθµί-
σει. Φέρατε µετά βαΐων και κλάδων τη ρύθµιση για τα χρέη στην
πανδηµία. Μπήκε 6% και στην εφορία και 6% στον ΕΦΚΑ. 

Κι όλα αυτά τη στιγµή που το πρώτο εντεκάµηνο του 2022, τα
φρέσκα, τα νέα, τα επιπλέον ληξιπρόθεσµα, που είναι επί θητείας
Κυβέρνησης Μητσοτάκη στην εφορία είναι 7,2 δισεκατοµµύρια
ευρώ επιπλέον χρέη, 5,6 δισεκατοµµύρια ευρώ στον ΕΦΚΑ. 

Επιχειρήσεις και νοικοκυριά χρεώνονται, χρεώνονται, χρεώνο-
νται µέχρι να φτάσουν δεν ξέρω πού. Μιλάµε, λοιπόν, για πλήρη
αποτυχία ρύθµισης οφειλών σε εφορία, ΕΦΚΑ, στον στενό πυ-
ρήνα δηλαδή, της κρατικής εποπτείας. Εγώ δεν σας βάζω τα τρα-
πεζικά δάνεια. Λέω αυτά που µπορείτε να ρυθµίσετε εσείς, κύριε
Υπουργέ. Δεν ξέρω γιατί γελάτε. Λέω για αυτά τα οποία µπορείτε.
Είναι χρέη κράτους και ασφαλιστικών ταµείων που µπορείτε να
νοµοθετήσετε και να τα εφαρµόσετε και όχι να τα υλοποιήσουν
οι τράπεζες. 

Και ξέρετε τι συνεπάγεται αυτό για ενάµισι εκατοµµύριο ΑΦΜ;
Δεν ξέρω αν αυτό επιτρέπει γέλωτες σε αυτήν την Αίθουσα. Ενά-

µισι εκατοµµύριο ΑΦΜ στην Ελλάδα σήµερα, λόγω αυτής της
αποτυχίας της δικής σας, έχουν δεσµευτεί οι τραπεζικοί τους
λογαριασµοί, έχουν αδυναµία λήψης φορολογικής και ασφαλι-
στικής ενηµερότητας, έχουν κατάσχεση εισοδηµάτων και κατα-
θέσεων, έχουν κατάσχεση και πλειστηριασµούς ακινήτων και
βεβαίως, κάποιοι απειλούνται και µε ποινικές διώξεις. 

Η Κυβέρνηση, λοιπόν, της Νέας Δηµοκρατίας, αφού επιτρέπει
όλα αυτά και ενάµισι εκατοµµύριο συµπολίτες µας, ΑΦΜ, επιχει-
ρήσεις και νοικοκυριά, να απειλούνται και να ζουν όλα αυτά που
µόλις περιέγραψα, αρνείται να φέρει ρύθµιση εκατόν είκοσι δό-
σεων, αφού όπως διαρρέει η ίδια -και παρακαλώ πολύ κύριε Υ-
πουργέ, δράττοµαι της ευκαιρίας, διαψεύστε µε αν ισχύει ή δεν
ισχύει η διαρροή- η Κυβέρνηση δεν πρότεινε καν να συµφωνηθεί
ρύθµιση εκατόν είκοσι δόσεων, διότι δεν είναι υπέρ των γενικευ-
µένων ρυθµίσεων, καθώς αυτές επηρεάζουν αρνητικά την κουλ-
τούρα πληρωµών. 

Εγώ, λοιπόν, αυτό το διάβασα σε έγκυρο µέσο, διαρροή της
Κυβέρνησης, ότι δεν προτείνατε καν ρύθµιση εκατόν είκοσι δό-
σεων. Ποια; Η Κυβέρνηση που µας κάνει µάθηµα για αρνητικό
επηρεασµό της κουλτούρας πληρωµών, που έκανε λάστιχο την
επιστρεπτέα προκαταβολή για καθαρά προεκλογική σκοπιµό-
τητα. Θυµάστε πώς την είχατε εξαγγείλει και πώς κατέληξε; Θα
µας κάνετε εσείς µάθηµα σε εµάς για κουλτούρα πληρωµών και
συνέπεια; Μάλιστα.

Ακόµα, λοιπόν, και µε αυτές τις ρυθµίσεις που εξαγγείλατε,
κύριε Σταϊκούρα, αποκλείονται από ευνοϊκή ρύθµιση όλοι όσοι
έχουν αρρύθµιστα χρέη που δηµιουργήθηκαν πριν από την 1η Νο-
εµβρίου 2021. Για να δούµε πόσοι είναι αυτοί.

Είναι η µεγάλη πλειοψηφία των οφειλετών; Για ποιους νοµοθε-
τείτε; Για το 20%, 25% των οφειλετών; Το άλλο 85% πού θα πάει;
Στα τάρταρα; Στον Καιάδα; Να οδηγηθούν σε οικονοµικό µαρα-
σµό και αποκλεισµό.

Εµείς, λοιπόν, σας παρακολουθούµε, σας ακούµε, αλλά προ-
τείνουµε κιόλας. Τι προτείνουµε;

Εκατόν είκοσι δόσεις για χρέη στην εφορία και τον ΕΦΚΑ µε
κούρεµα 30%, εφόσον τηρηθεί η ρύθµιση. Με αυτό το σχήµα και
το κράτος θα εισπράξει, αφού -επαναλαµβάνω- σήµερα µόλις το
6% των χρεών έχει ρυθµιστεί, άρα το 94% δεν έχει µπει σε καµµία
ρύθµιση και ο οφειλέτης θα απλώσει το χρέος σε πολλές και µι-
κρές σε ύψος δόσεις, έχοντας το κίνητρο της µείωσης του χρέ-
ους, για να επανενταχθεί στην οικονοµική πραγµατικότητα.

Για όσους βιαστούν -τους προκαταλαµβάνω- να πουν ότι το
ΠΑΣΟΚ µιλά εκ του ασφαλούς γιατί είναι Αντιπολίτευση ή ότι το
ΠΑΣΟΚ λαϊκίζει -αυτό δεν λέτε;-, παραθέτω τα στοιχεία του εξω-
δικαστικού µηχανισµού για τα χρέη προς το δηµόσιο. Τον εξωδι-
καστικό εσείς τον φέρατε, εσείς τον ψηφίσατε, εσείς τον τρέχετε.
Τι λέει, λοιπόν, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο εξωδικαστικός
του κ. Μητσοτάκη για τα χρέη που ρυθµίστηκαν στο δηµόσιο;
Ποιο είναι το αποτέλεσµα µέχρι σήµερα; Να µιλάµε µε νούµερα
εδώ, όχι θεωρίες.

Μέσο κούρεµα 22%, όχι πολύ µακριά από το 30% που προτεί-
νει το ΠΑΣΟΚ, µέση περίοδος αποπληρωµής διακόσιοι δεκαέξι
µήνες, όταν το ΠΑΣΟΚ προτείνει εκατόν είκοσι µήνες. Άρα, αφού
η πραγµατικότητα δικαιώνει τις θέσεις του ΠΑΣΟΚ, γιατί δεν τον
φέρνετε να τον νοµοθετήσετε εκατόν είκοσι δόσεις µε κούρεµα
30%; Αφού ο δικός σας εξωδικαστικός φέρνει περίπου το ίδιο
κούρεµα και πολύ µεγαλύτερη περίοδο αποπληρωµής;

Και για τους συνεπείς…
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Άρα είναι

καλός.
ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ (Επικεφαλής της Κοινοβουλευτικής

Οµάδας του Κινήµατος Αλλαγής): Το είπαµε ξανά αυτό και στην
ερώτηση. Κάντε τον νόµο. Δώστε την ευκαιρία σε όλους, όχι στην
πλατφόρµα. Δώστε την ευκαιρία σε κάθε οφειλέτη να µπει και να
ρυθµίσει µε αυτούς τους όρους, όχι στην πλατφόρµα.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Γιατί;
ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ (Επικεφαλής της Κοινοβουλευτικής

Οµάδας του Κινήµατος Αλλαγής): Ή βάλτε το ως όρο στην
πλατφόρµα.

Για τους συνεπείς εµείς συµφωνούµε. Επιβραβεύστε τους,
έχετε δίκιο. Δεν µπορεί να επιβραβεύονται µόνο οι ασυνεπείς.
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Πρέπει και οι συνεπείς να επιβραβευθούν. Θα µπορούσατε, κά-
νοντας µία διευκόλυνση, χωρίς κανένα δηµοσιονοµικό κόστος,
µε τη µείωση της προκαταβολής του φόρου για όλους όσοι είναι
συνεπείς, να δώσετε ένα κίνητρο σε αυτούς που πληρώνουν κα-
νονικά τις φορολογικές και ασφαλιστικές υποχρεώσεις τους και
οι οποίοι σήµερα, βεβαίως, είναι πολύ καλύτερα, πληρώνοντας
55% προκαταβολή, σε σχέση µε το 100% του ΣΥΡΙΖΑ, αλλά και
πάλι αυτό είναι ένα δυσβάστακτο κόστος για τις περισσότερες
επιχειρήσεις της χώρας. Κάντε, λοιπόν, αυτό, επιβραβεύστε τους
ανθρώπους που κάθε χρόνο πληρώνουν εµπρόθεσµα, εγκαίρως
και κανονικά τις φορολογικές του υποχρεώσεις.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, οι εκλογές που έρχονται είναι
κρίσιµες, γιατί η διακυβέρνηση που θα προκύψει από αυτές τις
εκλογές θα πρέπει να έχει ένα διαφορετικό περιεχόµενο: Να
δώσει ανάσα στους πολίτες, να αντιµετωπίσει το τεράστιο ιδιω-
τικό χρέος των 270 δισεκατοµµυρίων ευρώ, που αποτελεί βόµβα
στα θεµέλια της κοινωνικής και οικονοµικής σταθερότητας.

Η ψήφος στο ΠΑΣΟΚ δεν είναι µόνο διαµαρτυρίας. Το ΠΑΣΟΚ
διεκδικεί την ψήφο των πολιτών µε σαφείς και συγκεκριµένες
προγραµµατικές θέσεις και στόχο αυτές οι προγραµµατικές θέ-
σεις να αποτελέσουν το περιεχόµενο της νέας διακυβέρνησης.
Γιατί ισχυρό ΠΑΣΟΚ, σηµαίνει ισχυρή κοινωνία. Ισχυρό ΠΑΣΟΚ
σηµαίνει κοινωνική συνοχή, σταθερότητα, ανάσα στους πολίτες
που οδηγούνται σε αδιέξοδο. Ισχυρό ΠΑΣΟΚ σηµαίνει προστασία
της πρώτης κατοικίας για τους αδύναµους δανειολήπτες και όχι
για τους στρατηγικούς κακοπληρωτές. Ισχυρό ΠΑΣΟΚ σηµαίνει
κανόνες για τα funds. Ισχυρό ΠΑΣΟΚ σηµαίνει πραγµατικές ευ-
καιρίες και δυνατότητες για όλους να επιστρέψουν στην κανονι-
κότητα.

Η συµµετοχή του ΠΑΣΟΚ στην κυβέρνηση έχει νόηµα µόνο
εφόσον τηρούνται αυτές οι προϋποθέσεις. Για τη συµµετοχή του
ΠΑΣΟΚ στην κυβέρνηση απαράβατος όρος είναι η υιοθέτηση του
προγραµµατικού πλαισίου που θα καταθέσει, προκειµένου να
υπάρξει συµφωνία για σχηµατισµό κυβέρνησης.

Μέρος -το καταλαβαίνετε όλοι σας- αυτής της προγραµµατι-
κής συµφωνίας και σύγκλισης, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
είναι οι θέσεις του ΠΑΣΟΚ για την αντιµετώπιση του προβλήµα-
τος του τεράστιου ιδιωτικού χρέους. Γιατί, επιτέλους, ήρθε η ώρα
η ελληνική Βουλή να νοµοθετήσει µε βάση τις κοινωνικές ανάγκες
και όχι τις επιταγές ή τις επιθυµίες των τραπεζών και των funds.

Γι’ αυτό, λοιπόν, το ΠΑΣΟΚ συγκεκριµένα προτείνει:
Πρώτον, προστασία της πρώτης κατοικίας για τους οικονοµικά

ευάλωτους δανειολήπτες, µε επιδότηση δόσης του δανείου, εφό-
σον υπάρχει αποδεδειγµένη αδυναµία.

Δεύτερον, βιώσιµες ρυθµίσεις για τις δόσεις των δανείων µε
εξάντληση του µέγιστου αριθµού των διακοσίων σαράντα δό-
σεων που προβλέπεται δυνητικά στον πτωχευτικό και αξιολόγηση
της προτεινόµενης από την πλατφόρµα ρύθµισης από τραπεζικό
διαµεσολαβητή ή επιτροπή ειδικής διαχείρισης ιδιωτικού χρέους.

Ο δανειολήπτης πρέπει να έχει ουσιαστικά, πραγµατικά τη δυ-
νατότητα να αντιπροτείνει ρύθµιση, χωρίς να φοβάται την απευ-
θείας απόρριψη από την πλατφόρµα και πιθανή κατάσχεση και
πλειστηριασµό, γιατί αυτό είναι σήµερα που βιώνουν χιλιάδες πα-
ραλήπτες.

Τρίτον, προστασία της αγροτικής γης που απειλείται µε κατά-
σχεση και αποτελεί το µοναδικό µέσο επιβίωσης για αγρότες και
κτηνοτρόφους.

Τέταρτον, δικαίωµα αγοράς του δανείου από τον δανειολήπτη
πριν καταλήξει στο fund, πριν ξαναπουληθεί από το fund σε άλλο
fund ή σε τραπεζικό ίδρυµα. Γιατί σήµερα πολλά δάνεια πωλού-
νται δύο και τρεις φορές, εκ νέου, στη δευτερογενή αγορά από
τα funds και το δηµόσιο χάνει τεράστια έσοδα από τη µη φορο-
λόγηση µεταβιβάσεων δανείων.

Πέµπτον και πολύ σηµαντικό, επιβολή επιτέλους κανόνων στη
λειτουργία των εταιρειών διαχείρισης και των funds. Για πρώτη
φορά πολιτικό κόµµα καταθέτει σχετική νοµοθετική ρύθµιση,
ώστε να αποτραπεί η όποια ασύδοτη λειτουργία µε µέσο πίεσης-
απειλής την κύρια κατοικία, µε υποχρέωση της τράπεζας να κάνει
τελική πρόταση στον δανειολήπτη πριν πουλήσει το δάνειο στο
fund και απαγόρευση πλειστηριασµού, αν δεν έχει προηγηθεί
προσπάθεια ρύθµισης τους τελευταίους δώδεκα µήνες, µε εξω-

τερικό αξιολογητή και επιτροπές που θα κρίνουν επιτέλους τη
βιωσιµότητα των ρυθµίσεων που προτείνονται στον δανειολήπτη
από την τράπεζα ή το fund.

Τέλος στην ασυδοσία των funds µε την υπογραφή και τη σφρα-
γίδα του ΠΑΣΟΚ!

Έκτον, βιώσιµη λύση για τους δανειολήπτες σε ελβετικό φρά-
γκο µε κατανοµή του πραγµατικού κινδύνου µεταξύ δανειολήπτη
και τράπεζας από την αλλαγή της ισοτιµίας ευρώ - ελβετικού
φράγκου, µε αναδροµική εφαρµογή. Πρακτικά τι προτείνουµε;
Οι δανειολήπτες αυτοί να πληρώσουν 15% παραπάνω από ό,τι
αν έπαιρναν το ίδιο ποσό σε ευρώ και όχι 100% παραπάνω, όπως
θα καταλήξει, χάνοντας και την πρώτη κατοικία τους.

Έβδοµον, άρση των υπέρµετρων και άδικων διώξεων εις βά-
ρος των εγγυητών δανείων εκ µέρους funds και τραπεζών για την
ικανοποίηση απαιτήσεων που διατηρούν κατά των πρωτοφειλε-
τών. Για πρώτη φορά πολιτικό κόµµα καταθέτει σχετική τροπο-
λογία, για να σταµατήσει η αδικία εις βάρος χιλιάδων εγγυη- τών
που καλούνται να πληρώσουν το σύνολο του δανείου, όταν οι
οφειλέτες είτε πτωχεύουν είτε ρυθµίζουν ευνοϊκά το δάνειό τους,
ένα δάνειο το οποίο αγοράζεται στο 15% µε 20% της αξίας και ο
εγγυητής πολλές φορές καλείται να πληρώσει το σύνολό του.

Καταθέτω, λοιπόν, για τα Πρακτικά τις σχετικές τροπολογίες
που έχει υπογράψει σύσσωµη η Κοινοβουλευτική Οµάδα του Κι-
νήµατος Αλλαγής.

(Στο σηµείο αυτό ο Επικεφαλής της Κοινοβουλευτικής Οµάδας
του Κινήµατος Αλλαγής κ. Μιχαήλ Κατρίνης καταθέτει για τα
Πρακτικά τις προαναφερθείσες τροπολογίες, οι οποίες βρίσκο-
νται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στε-
νογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Τα επτά αυτά σηµεία αποτελούν πεδίο προγραµµατικής σύ-
γκλισης µαζί µε πολλά άλλα που θα κατατεθούν δηµόσια και ξε-
κάθαρα από το ΠΑΣΟΚ. Αποτελούν, όµως και προϋπόθεση για
τη συµµετοχή του ΠΑΣΟΚ σε κυβέρνηση.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η λύση στα µεγάλα και πραγµα-
τικά προβλήµατα της χώρας δεν είναι ούτε η Νέα Δηµοκρατία
ούτε ο ΣΥΡΙΖΑ. Δεν είναι αυτοί που δοκιµάστηκαν και απέτυχαν.
Δεν είναι αυτοί που θέτουν εκβιαστικά και ψευδεπίγραφα διλήµ-
µατα στους πολίτες.

Δεν είναι η τοξικότητα, η αίσθηση που αποπνέουν κάποιοι ότι
είναι οι κληρονόµοι της εξουσίας ή η φαντασίωση κάποιων ότι εκ-
προσωπούν µονοµερώς τη δηµοκρατική παράταξη και απόλυτα,
όταν οι ίδιοι, το κόµµα τους, έχουν πρωταγωνιστήσει σε διώξεις,
αλλά και σε κατασυκοφάντηση της δηµοκρατικής παράταξης.

Το ΠΑΣΟΚ ζητά από τους πολίτες ισχυρή εντολή. Και είναι η
πραγµατική προϋπόθεση για να µην εµπλακεί η χώρα σε περιπέ-
τειες. Είναι η προϋπόθεση για να εγγυηθεί το ΠΑΣΟΚ ένα άλλο,
εντελώς διαφορετικό περιεχόµενο διακυβέρνησης, ένα περιεχό-
µενο διακυβέρνησης που δεν θα αποκλείει κανέναν, αλλά θα δίνει
όραµα, ελπίδα και προοπτική στους πολλούς, σε όλους, έτσι
όπως πάντα έκανε το Πανελλήνιο Σοσιαλιστικό Κίνηµα. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Κινήµατος Αλλαγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Και εγώ σας ευχαρι-
στώ, κύριε συνάδελφε.

Τον λόγο τώρα έχει ο κ. Τσακαλώτος από τον ΣΥΡΙΖΑ.
ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Κυρία Πρόεδρε, ποδοπατάτε τη

διαδικασία. Τι θα γίνει; Δεν έχει γίνει ξανά κάτι τέτοιο. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κυρία Μανωλάκου, δεν

φταίω εγώ, όπως καταλαβαίνετε. Καταλαβαίνετε ότι δεν φταίω
εγώ. Δυστυχώς! 

ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Εντάξει! Να ακούσουµε τον Πρω-
θυπουργό. Αλλά και οι Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι δεν πρέπει
να ακούσουν τους εισηγητές όλους; Γιατί τέτοια αντιµετώπιση; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ακούστε λίγο, κυρία συ-
νάδελφε. Ο κ. Κατρίνης…

ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Καταπατείται κάθε διαδικασία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κυρία συνάδελφε, έχε-

τε δίκιο. Κανονικά θα έπρεπε να τελειώσουν οι εισηγητές.
ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Δεν το βρίσκω το δίκιο µου, όµως!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Σας παρακαλώ να µε

ακούσετε. Από τη στιγµή που ο κ. Κατρίνης ζήτησε τον λόγο και
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είναι Επικεφαλής Κοινοβουλευτικής Οµάδας, είµαι υποχρεωµένη
να του δώσω τον λόγο. Ο κ. Τσακαλώτος εκπροσωπεί τον κ. Τσί-
πρα και άρα θα πει δύο λόγια.

Δεν νοµίζω ότι θα αργήσετε πολύ. Έτσι δεν είναι, κύριε Τσα-
καλώτο;

ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ: Την οµιλία µου θα πω, κυρία Πρό-
εδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ωραία! Αµέσως µετά θα
µπούµε στη διαδικασία. Δυστυχώς, πήγε ανάποδα όλη η διαδικα-
σία.

Κύριε Τσακαλώτο, έχετε τον λόγο.
ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Ήρθε εδώ ο κύριος Πρωθυπουργός, ο κ. Μητσοτάκης, για να

µας πει ότι δεν του αρέσει το τοξικό κλίµα. Ποιος; Ο κ. Μητσοτά-
κης που πριν να γίνει Πρωθυπουργός «σήκωσε» το θέµα των Πρε-
σπών, ενάντια στη δική του παράδοση και την παράδοση όλης
της οικογένειάς του που ήταν να βρεθεί λύση µε σύνθετη ονοµα-
σία, και το «σήκωσε» σχεδόν σαν να είµαστε προδότες! Ο κ. Μη-
τσοτάκης και το κόµµα σας και τα µέσα σας όταν κάνουµε εµείς
κριτική για τα εξοπλιστικά προγράµµατα, για την εξωτερική πο-
λιτική και για το δικαίωµα των µεταναστών να έχουν πόρτα εισό-
δου, όπως λέει η Συνθήκη της Γενεύης, µας λέτε ότι βοηθάµε την
Τουρκία, ότι «βάζουµε πλάτη» στην Τουρκία. Μπορείτε εσείς να
µιλήσετε για τοξικό κλίµα, µε αυτά που λέτε για την Αντιπολί-
τευση; 

Ήρθε εδώ ο κ. Μητσοτάκης να µας πει ότι το κόµµα του πάντα
βοηθάει τους αδύναµους, σαν να είµαστε όλοι στην ίδια βάρκα!
Αλήθεια; Είµαστε όλοι στην ίδια βάρκα; Έχετε δει τα κέρδη των
µεγάλων επιχειρήσεων, οι οποίες το πρώτο εννιάµηνο του 2022
έφτασαν στα 3,4 δισεκατοµµύρια ευρώ κέρδη, από 1,4 δισεκα-
τοµµύριο ευρώ που ήταν το 2021; Και λέτε ότι είµαστε στην ίδια
βάρκα; Για να µη µιλήσω για τα διυλιστήρια και για τα σουπερ-
µάρκετ και για τις τράπεζες! Πραγµατικά θεωρείτε ότι την πίτα
τη µοιράζετε κάπως δίκαια; Αυτό µας λέτε;

Ήρθε εδώ ο κύριος Πρωθυπουργός να µας πει για το Food
Pass και πως είµαστε µικρόψυχοι εµείς του ΣΥΡΙΖΑ επειδή λέµε
ότι πρόκειται για ψίχουλα. Τον θυµάστε τον κ. Μητσοτάκη τι
έλεγε για τη δέκατη τρίτη σύνταξη, το οποίο ήταν µόνιµο µέτρο;
Έλεγε ότι είναι ψίχουλα. Δεν το θυµάστε αυτό; Τον θυµάστε τον
κ. Μητσοτάκη και τον κ. Βορίδη στα κανάλια να λένε «αφού το
ψηφίζουµε, προφανώς θα µείνει»; Και µετά το ξεχάσαν. Θυµάστε
ότι έχασαν τέσσερις συντάξεις όλοι αυτοί οι συνταξιούχοι; Και
τώρα έρχεστε και λέτε ότι αυξήσατε τις συντάξεις, όµως, δεν
λέτε ότι έγινε µε τον νόµο Κατρούγκαλου που είχε προβλέψει ότι
οι συντάξεις θα αυξηθούν µαζί µε την ανάπτυξη και µε τον πλη-
θωρισµό. Δεν το λέτε αυτό.

Μας ήρθε εδώ ο κ. Μητσοτάκης να µας πει ότι επί ΣΥΡΙΖΑ έγι-
ναν είκοσι πέντε χιλιάδες πλειστηριασµοί. Λες και πριν δεν υπήρ-
χαν οι πλειστηριασµοί! Πριν γίνονταν δεκάδες χιλιάδες πλειστη-
ριασµοί κάθε χρόνο, κύριε Βρούτση. Κάθε χρόνο γίνονταν. Και
θα επικαλεστεί -συνεχώς το κάνει ο κ. Σταϊκούρας- ότι εγώ είπα
ότι χρειάζονται οι πλειστηριασµοί! Το κάνει αυτό, αυτό που δεν
πρέπει να κάνει κανένας πολιτικός και κανένας δηµοσιογράφος,
να µιλάει µη διαβάζοντας το πλαίσιο, το επιχείρηµα, γιατί όταν ο
Θεός µοίραζε επιχειρήµατα, κύριε Σταϊκούρα, εσείς προφανώς
κρατάγατε οµπρέλα! Τι ήταν το επιχείρηµα; Το επιχείρηµα ήταν
ότι σε κανονικές στιγµές, σε κανονικές περιόδους µπορεί να γί-
νουν πλειστηριασµοί, αλλά αυτό µπορεί να αποκατασταθεί στα-
διακά όσο είµαστε σε µία κρίση. Τώρα θεωρείτε ότι δεν είµαστε
σε µία κρίση; Δεν είναι κρίση η πανδηµία; Δεν ήταν κρίση το ενερ-
γειακό; Δεν είναι κρίση η ακρίβεια και αυτό που αντιµετωπίζουν
οι πολίτες; Αυτοί που τώρα χρωστάνε είναι κακοπληρωτές; Δεν
είναι.

Με στεναχώρησε, κύριε Σκανδαλίδη, ο κ. Κατρίνης. Μίλησε για
τον νόµο Κατσέλη και άφησε την εντύπωση ότι το διάστηµα 2015-
2019 δεν υπήρχε καµµία προστασία. Αλήθεια; Είκοσι πέντε χιλιά-
δες πλειστηριασµοί έγιναν. Έγιναν πλειστηριασµοί των λαϊκών
στρωµάτων και των µεσαίων στρωµάτων; Αν είχαν γίνει, το «ΣΚΑΪ»
θα ήταν εκεί από το πρωί µέχρι το βράδυ και θα έπαιρνε συνε-
ντεύξεις από γιαγιάδες, από θείες και από παιδάκια στον δρόµο.
Δεν έγινε γιατί υπήρχε προστασία και είναι η προστασία την

οποία επέκτεινε η Νέα Δηµοκρατία, έτσι λένε, έτσι λέει ο κ. Τσιά-
ρας και έτσι είχε πει και ο ίδιος ο Πρωθυπουργός.

Τι έχουµε µάθει από τις µεγάλες κρίσεις του καπιταλισµού,
όσον αφορά σε αυτό το θέµα που γίνεται στεγαστική κρίση; Μα-
θαίνουµε ότι όταν υπάρχουν στιγµές κρίσης, πρέπει να γίνει µία
µοιρασιά ανάµεσα στον δανειολήπτη, στον πιστωτή και στο κρά-
τος. Μόνο έτσι µπορεί να αντιµετωπιστεί. Μάθαµε ότι οι πιο πολ-
λοί δεν είναι κακοπληρωτές. Δεν πληρώνω εγώ επειδή δεν µε έχει
πληρώσει ο Κόκκαλης διότι δεν µπορεί. Ο Κόκκαλης δεν µπορεί
να πληρώσει επειδή δεν µπορεί να τον πληρώσει ο Τρύφωνας
Αλεξιάδης και πάει λέγοντας. Διότι αυτός είναι ο ορισµός µίας
κρίσης ρευστότητας.

Και τι έκανε η Κυβέρνηση, από τις πρώτες της πράξεις; Να
υπογράψει ότι δεν θα υπάρχει προστασία της πρώτης κατοικίας.
Ενώ το Eurogroup την άνοιξη του 2019 έλεγε «υπάρχει προστα-
σία και η κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ δεσµεύεται να φέρει ένα και-
νούργιο πλαίσιο»! Το καλοκαίρι του 2019 παίρνει τα συγχαρητή-
ρια από τους θεσµούς η κυβέρνηση ότι πάει, τελείωσε η προστα-
σία της πρώτης κατοικίας. Και φέρνει έναn πτωχευτικό χωρίς
προστασία, χωρίς κοινωνικά κριτήρια, όπως θα χρειαζόταν αν εί-
χαµε µάθει αυτά που έπρεπε να είχαµε µάθει από το 2019 και
µετά. Και τώρα φέρνει κάποιες ρυθµίσεις οι οποίες ούτε αλλά-
ζουν τη φιλοσοφία ούτε αλλάζουν τη δοµή του εξωδικαστικού. Η
ίδια δοµή και η ίδια φιλοσοφία! 

Και λέµε εµείς του ΣΥΡΙΖΑ ότι δεν µπορούµε να προχωρή-
σουµε έτσι, αυτό το κοινωνικό πρόβληµα πρέπει να λυθεί. Υπάρ-
χει πρόβληµα, να δούµε ποιους πρέπει να βοηθήσουµε; Υπάρχει.
Θα ευνοηθούν κάποιοι που ίσως δεν θα έπρεπε να µπουν; Είναι
ένας κίνδυνος. Αλλά αυτός ο κίνδυνος να µπουν κάποιοι που δεν
πρέπει, είναι πολύ µικρότερος κίνδυνος και µε πολύ µικρότερο
οικονοµικό αποτέλεσµα από το να µην µπουν αυτοί που πρέπει
να µπουν. Και σε αυτούς που νιώθουν αδικηµένοι και που ακούω
να λένε: «Εµείς πληρώνουµε. Γιατί να βοηθάτε τους άλλους;»,
τους λέω µε αγάπη, µε συµπόνια και µε κατανόηση ότι έχουν
κατά ένα µέρος το δίκιο µαζί τους. Όµως, από την άλλη, αν δεν
σταµατήσουµε αυτή την οικονοµική κατάσταση, θα πληγεί όλη η
οικονοµία, όλη η κοινωνία. Άρα, πρέπει να έρθει µία νέα ρύθµιση,
πρέπει να αλλάξει το πλαίσιο. Μιλάµε για την απόφαση του Σ.τ.Ε.,
η οποία από µία άποψη δεν έχει τόσο σηµασία, µε την έννοια του
ποιος µπορεί να κάνει…

ΘΕΟΦΙΛΟΣ ΞΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ: Του Αρείου Πάγου.
ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ: Του Αρείου Πάγου, συγγνώµη.

Ευχαριστώ. Του Αρείου Πάγου η απόφαση από µία άποψη ρυθ-
µίζει εάν µπορούν τα funds ή οι servicers, οι διαχειριστές. Έχει
τη σηµασία του. Αφού, όµως, αποφασίζει ο Άρειος Πάγος γι’ αυ-
τό, δηλαδή, ότι µπορούν να γίνουν οι πλειστηριασµοί µε τον νόµο
του 2003 και εσείς µεταφέρετε τα κόκκινα δάνεια στον «ΗΡΑΚΛΗ»
µε τον νόµο του 2003 -που ήταν νόµος για την τιτλοποίηση και
όχι για τα κόκκινα δάνεια- ξεχάσατε ότι ο νόµος του 2015 είχε δι-
κλίδες ασφαλείας. Έλεγε ότι έπρεπε να µην είναι σε offshore, ότι
ο διαχειριστής έπρεπε να µπορεί να φορολογείται, ότι έπρεπε να
κάνει πρόταση στον δανειολήπτη και ότι υπάρχει η εποπτεία της
Τράπεζας της Ελλάδας µε έναν κώδικα δεοντολογίας. Αυτό είναι
το πρόβληµα µε την απόφαση του Αρείου Πάγου, ότι τώρα πάµε
µε τον νόµο του 2003 και είµαστε στον χειρότερο από τους δύο
κόσµους. Και επιτρέπεται από τους διαχειριστές και δεν εµπί-
πτουν. 

Αλλά ποιο είναι το βασικό επιχείρηµα, κύριε Σταϊκούρα; Το βα-
σικό επιχείρηµα είναι ότι δεν µπορεί να επικαλείστε τι έκανε ο κ.
Τσακαλώτος και η κυβέρνηση το 2015, γιατί, εάν δεν κάνω λάθος,
εσείς είσαστε Κυβέρνηση. Εσείς µπορείτε να το ρυθµίσετε, εσείς
µπορείτε να αλλάξετε τη φιλοσοφία και τη δοµή αυτής της στρα-
τηγικής και να βοηθήσετε τον κόσµο να µη χάσει το σπίτι του και
να γίνει µία σταδιακή προσαρµογή σε µία κανονικότητα. 

Εκτός εάν πραγµατικά έχετε καταπιεί τη δική σας ρητορεία,
ότι όλα πάνε θαύµα, ότι δεν έχουµε κανένα πρόβληµα, ότι το
Food Pass θα σώσει τον κόσµο ξεχνώντας ότι ο πληθωρισµός
στα τρόφιµα έχει αυξηθεί 12,5%. Και είναι κοροϊδία να λέτε για
το Food Pass, όταν έχουµε τέτοιες αυξήσεις. Μη µας λέτε για
τον γενικό πληθωρισµό. Ποια είναι τα τελευταία στοιχεία για τον
πληθωρισµό στα τρόφιµα; 

8366 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



Εµείς έχουµε κάνει πάρα πολλές προτάσεις, οι οποίες θα επι-
καιροποιηθούν την άλλη εβδοµάδα και θα τις ανακοινώσει ο Πρό-
εδρός µας, Αλέξης Τσίπρας. Θα καταλάβει όλος ο ελληνικός
λαός ότι όταν λέµε εµείς «Δικαιοσύνη παντού», λέµε και δικαιο-
σύνη στα κόκκινα δάνεια και σε µια συνολική στεγαστική πολιτική.
Γιατί η Ελλάδα έχει πρόβληµα από ανθρώπους που έχουν κόκ-
κινα δάνεια, αλλά έχει και πάρα πολλούς νέους ανθρώπους,
νέους και νέες, που δεν έχουν πρόσβαση σε σπίτι. Γι’ αυτό εµείς
µιλάµε και για την τράπεζα στέγασης και για την αύξηση των ακι-
νήτων που είναι σε διαθεσιµότητα και για τους νέους και τις νέες
και για τους αποκλεισµένους. 

Ήρθε ο κύριος Πρωθυπουργός να πει ότι δεν είµαστε παρό-
ντες και ότι δεν ψηφίζουµε, παρ’ όλο που ο Πρόεδρός µας του
έριξε το γάντι. Πείτε µας, γιατί γίνονται αυτές οι παρακολουθή-
σεις; Εκτός εάν θεωρείτε ότι αυτή είναι η δική σας νέα κανονικό-
τητα. Η δική σας νέα κανονικότητα είναι ότι είσαστε το κράτος
και κάνετε ό,τι θέλετε. Μπορείτε να παρακολουθείτε όποιον θέ-
λετε, τον Αρχηγό του ΠΑΣΟΚ, τον Στρατό, δικούς σας Υπουρ-
γούς - προφανώς για να µοιράζετε καλύτερα την πίτα µε πιο συ-
γκεντρωµένο τρόπο- και θεωρείτε αυτό το πράγµα κανονικότητα.
Εµείς σας λέµε ότι δεν είναι κανονικότητα και δεν θα ήταν κανο-
νικότητα σε καµµία άλλη ευρωπαϊκή χώρα. 

Αλλά να µη µας λέει και απόντες ο κύριος Πρωθυπουργός. Πα-
ρόντες είµαστε πάντα, γιατί εµείς το 2015 δεν διαφύγαµε από τις
µεγάλες προκλήσεις. Αντιµετωπίσαµε τα χάλια που µας αφήσατε,
βγάλαµε τη χώρα από το µνηµόνιο και ρυθµίσαµε το χρέος, για
να µπορείτε εσείς να λέτε τώρα πόσο καλά πάει η οικονοµία. Και
να µη µας λέει ο κύριος Πρωθυπουργός για τη σταθερότητα.
Όταν λέει: «Θέλω και πρώτη εκλογή και δεύτερη εκλογή και τρίτη
εκλογή», αυτό καταλαβαίνετε εσείς ότι είναι η σταθερότητα; Να
κάνουµε εκλογικές αναµετρήσεις µέχρι να βγει το σωστό αποτέ-
λεσµα; Αυτή την έννοια έχετε εσείς για τη σταθερότητα; 

Όχι, για εµάς η σταθερότητα είναι ένα πολύ πιο πλούσιο πρά-
γµα. Η σταθερότητα για εµάς είναι η δικαιοσύνη στην οικονοµία,
στην κοινωνία και στη δηµοκρατία. Σταθερότητα για εµάς είναι
να πάρουµε στα σοβαρά το Ταµείο Ανάκαµψης και Ανθεκτικότη-
τας και να στηρίξουµε αυτή την κοινωνία. Σταθερότητα για εµάς
είναι να µη θριαµβολογούµε ότι έχει αυξηθεί το διαθέσιµο εισό-
δηµα και όταν βγαίνουν τα στοιχεία για το 2021 να µαθαίνουµε
ότι παρ’ όλο που έχει αυξηθεί το διαθέσιµο εισόδηµα, πόσοι
έχουν κερδίσει από αυτό; Πόσοι Έλληνες και Ελληνίδες έχουν
δει αυτή την αύξηση του διαθέσιµου εισοδήµατος; Το 8%. Το
22% έχει δει µείωση του διαθέσιµου εισοδήµατος και η µεγάλη
µάζα δεν έχει κερδίσει καθόλου από αυτή την πολιτική. 

Και γι’ αυτό βλέπουµε σε όλους τους δείκτες να αυξάνονται οι
ανισότητες και εισοδηµατικά, αλλά ακόµα και στην υγεία. Ακόµα
και στην υγεία οι ανισότητες αυξάνονται, γιατί δεν πήρατε κανένα
µέτρο για να κάνετε πιο ισχυρό το δηµόσιο σύστηµα υγείας.
Εµείς λέµε ότι δεν µπορεί να υπάρχει σταθερότητα σε αυτόν τον
τόπο και να είναι βιώσιµη η ανάπτυξη µε το βασικό σας ιδεολο-
γικό επίδικο επιχείρηµα ότι πρώτα θα µειώσουµε τους φόρους -
που το λέτε συνεχώς- µετά, κάποια στιγµή, θα αυξηθούν οι
επενδύσεις, µετά, κάποια στιγµή, θα έρθει η ανάπτυξη -που δεν
θα είναι βιώσιµη, όπως δεν ήταν και βιώσιµη το 2008 και 2009 και
χρεοκοπήσατε αυτή τη χώρα- και κάποια στιγµή θα µοιράσουµε
την πίτα. 

Ή δεν θυµάστε τον Αρχηγό σας στην αντιπολίτευση που στις
εκλογές του 2019 έλεγε ότι θα αυξηθούν οι µισθοί και θα υπάρ-
χουν καλές θέσεις εργασίας; Και τώρα ακούµε ότι ναι, τώρα θα
κάνουµε τη φορολογία και µετά θα αυξηθούν. Ψηφίστε µας
τώρα, για να αυξηθούν οι µισθοί. Αυτό το επίδικο επιχείρηµα ότι
πρώτα η οικονοµία και κάποια στιγµή στο µέλλον θα τα δούµε και
τα καλά της κοινωνίας, τελείωσε. Και δεν τελείωσε από εσάς, τε-
λείωσε από όλες τις κυβερνήσεις το 2009. Εκεί απέτυχε αυτό που
πίστευαν οι σοσιαλδηµοκράτες και οι δεξιοί για είκοσι χρόνια πριν
από το 2009. 

Άρα εµείς λέµε: Όχι η κοινωνία µετά. Η κοινωνία µαζί µε την
οικονοµία. Εµείς λέµε δικαιοσύνη και στην κοινωνία και στην οι-
κονοµία. Αρχίζουµε µε τα βραχυπρόθεσµα, να στηρίξουµε τους
µισθούς και τον κατώτατο µισθό. Αρχίζουµε µε προτάσεις για τις
εργασιακές σχέσεις, για να µπορούν να µοιραστούν οι εργαζό-

µενοι και οι εργαζόµενες τα κέρδη της ανάπτυξης, ενώ η δική
σας πρώτη πράξη ήταν να διαλύσετε τις εργασιακές σχέσεις µε
τις συλλογικές συµβάσεις. Εµείς λέµε ότι δεν µπορεί να υπάρχει
σταθερότητα χωρίς ένα σοβαρό εκπαιδευτικό σύστηµα και ένα
σοβαρό σύστηµα υγείας. 

Και παρ’ όλη την τοξικότητα του Πρωθυπουργού σας, που λέει
ότι όλοι όσοι είναι στον δρόµο είναι εκτός του πολιτικού συστή-
µατος ή που αναφέρθηκε σε όποιον τραγουδάει τον ύµνο του
ΕΑΜ -λες και δεν ήξερε την ιστορία της Ελλάδας που έγινε η ανα-
γνώριση της Εθνικής Αντίστασης- εµείς χαιρόµαστε που σήµερα
είναι στον δρόµο και οι εκπαιδευτικοί και το ιατρικό προσωπικό
και ο κόσµος του πολιτισµού.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Και αυτό, γιατί όλοι έχουν καταλάβει -θα χρησιµοποιήσω τη

φράση του γραµµατέα σας, εάν µου το επιτρέπουν οι συντρό-
φισσες, δεν βλέπω συντρόφους, του ΚΚΕ- «Τέτοιοι είσαστε». Πο-
τέ δεν σας ενδιέφερε ο πολιτισµός. Ποτέ δεν σας ενδιέφερε ένα
δηµόσιο σύστηµα υγείας. Ποτέ δεν σας ενδιέφερε ένα δηµόσιο
σύστηµα παιδείας. Αυτό που σας ενδιαφέρει είναι δουλειές για
τους δικούς σας ανθρώπους, για αγοραίες λύσεις και η κοινωνία
να δει τα κέρδη κάποτε στο µέλλον. Αυτό τελείωσε. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Και εγώ σας ευχαρι-
στώ.

Κύριε Υπουργέ, θα κάνω µία ανακοίνωση πριν σας δώσω τον
λόγο.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι
από τα άνω δυτικά θεωρεία παρακολουθούν τη συνεδρίαση,
αφού ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο
οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής και ξεναγήθηκαν στην
έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ», τριάντα δύο
µαθήτριες και µαθητές και δύο συνοδοί εκπαιδευτικοί από το Γε-
νικό Λύκειο Ξυλοκάστρου Κορινθίας (δεύτερο τµήµα).

Η Βουλή σάς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Θα δώσω για πέντε λεπτά τον λόγο στον κύριο Υπουργό να
απαντήσει και αµέσως µετά τον λόγο θα πάρει η κ. Μανωλάκου
από το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας.

Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Σας ευχα-

ριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.
Ζητάω εκ προοιµίου συγγνώµη από την κ. Μανωλάκου και για

την παρέµβασή µου, αλλά και γιατί δεν θα µπορέσω να είµαι
µέχρι το τέλος της συζήτησης σήµερα και γι’ αυτό ήθελα να το-
ποθετηθώ λίγο για το ζήτηµα του ιδιωτικού χρέους. Βεβαίως φεύ-
γει ο κ. Τσακαλώτος, αλλά θα απαντήσω στον κ. Τσακαλώτο.

Προφανώς δεν θα απαντήσω στον αχταρµά των ακατάσχετων
σκέψεων, ούτε θα µιλήσω για το τι προϋποθέτει τη σταθερότητα
στη χώρα. Η σταθερότητα προϋποθέτει σοβαρότητα, προϋποθέ-
τει υπευθυνότητα, προϋποθέτει ρεαλισµό, προϋποθέτει νηφαλιό-
τητα. Δεν διαθέτετε τίποτα από όλα αυτά. Αντιθέτως, όπως έχετε
παραδεχθεί, είστε λάτρεις της µη κανονικότητας, γιατί αλλιώς
δεν υπάρχετε. Εσείς το έχετε πει. Για ποια σταθερότητα, συνε-
πώς µιλάτε όταν είστε λάτρεις της µη κανονικότητας, της τοξικό-
τητας, του λαϊκισµού και της ανευθυνότητας;

Κυρία Πρόεδρε, θα χρειαστώ δύο, τρία λεπτά παραπάνω γιατί
είναι πολύ σοβαρό το θέµα και δεν µπορούµε να το κρύβουµε
κάτω από το χαλί, ούτε να το µετακυλούµε στο µέλλον. 

Ακούω µε ευκολία να έρχονται κόµµατα εδώ και να µιλούν για
το ιδιωτικό χρέος. Κυρίες και κύριοι, επί δώδεκα χρόνια αποτύ-
χαµε. Αν οποιοδήποτε κόµµα στο παρελθόν είχε πετύχει να αντι-
µετωπίσει το ζήτηµα του ιδιωτικού χρέους δεν θα το συζητάγαµε
σήµερα. 

Ακούω να έρχεται εδώ µε θράσος η Κοινοβουλευτική Οµάδα
του ΠΑΣΟΚ και να µιλάει για τον νόµο Κατσέλη. Εξήντα χιλιάδες
αιτούντες από τους εκατόν σαράντα χιλιάδες αιτούντες, δηλαδή
περίπου οι µισοί που αιτήθηκαν να υπαχθούν σε ρυθµίσεις, δεν
έχρηζαν προστασίας. Ξέρετε τι σηµαίνει αυτό; Δεν µπορεί να το
ζώ µόνο εγώ και να µην το ζείτε και εσείς. Σήµερα, µετά από δέκα
χρόνια, αυτοί οι εξήντα χιλιάδες συµπατριώτες µας έχουν βρεθεί
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τουλάχιστον µε διπλάσιο χρέος, γιατί πήγαν σε αυτό τον νόµο και
δεν δικαιώθηκαν. Και στο µεταξύ επί δώδεκα χρόνια αυξάνονταν
οι τόκοι. Είναι επιτυχία αυτό; Εξήντα χιλιάδες νοικοκυριά;

Πάµε στους άλλους πολίτες του νόµου Κατσέλη, αυτούς που
δικαιώθηκαν. Δόθηκε καµµία οριστική λύση; Καµµία οριστική
λύση. Μετακύλιση στο µέλλον. Δεν απαλλάσσεται ο δανειολή-
πτης από οφειλές, αλλά πρέπει να τα καταβάλει σε είκοσι µε εί-
κοσι πέντε χρόνια µε την αξία της αναγκαστικής ρευστοποίησης
του ακινήτου, δηλαδή στο 80% µε 85% της αξίας του, κάτι που
προσφέρουν σήµερα και οι διαχειριστές δανείων. 

Άρα ξεκίνησε ένα πλαίσιο προστασίας δήθεν της πρώτης κα-
τοικίας, που εγκλώβισε την ελληνική κοινωνία µέσα στα γρανάζια
της. Να τα αποτελέσµατα σήµερα. Κοντά σε αυτό, δεν γνωρίζετε
εσείς ότι ένα κοµµάτι των συµπατριωτών µας πήγε να ρυθµίσει
στις τράπεζες, άφηνε το ασφαλιστικό ταµείο, πήγαινε στο ασφα-
λιστικό ταµείο, άφηνε την εφορία, πήγαινε στην εφορία, άφηνε
τις τράπεζες; Καµµία συνολική διαχείριση του ιδιωτικού χρέους. 

Και κοντά σε αυτό ήρθαν και οι µνηµονιακές πολιτικές, που µεί-
ωσαν σηµαντικά το διαθέσιµο εισόδηµα του πολίτη, µε µειώσεις
µισθών και συντάξεων και αυξήσεις φόρων. Άρα µην επικαλού-
νται κάποιοι εδώ πέρα ότι δήθεν ήταν οι σωτήρες της κοινωνίας
γιατί το µόνο που έκαναν ήταν να µετακυλούν το πρόβληµα στο
µέλλον και όχι µόνο αυτό, να διογκώνεται το πρόβληµα. Γι’ αυτό
και είχαµε ρεκόρ αποποιήσεων κληρονοµιών από τη νέα γενιά,
γιατί η νέα γενιά δεν µπορούσε να αντέξει τα βάρη που συσσω-
ρεύονταν την τελευταία δεκαετία από τους γονείς, που εγκλωβί-
ζονταν σε σχήµατα της πολιτείας διαχρονικά, τα οποία ήταν
ατελέσφορα και αναποτελεσµατικά. 

Εµείς και εγώ προσωπικά, δεν είµαι διατεθειµένος να κρύψω
το πρόβληµα κάτω από το χαλί. Υφίσταται πρόβληµα και αν θυ-
µάστε καλά, στον προϋπολογισµό είχα πει ότι πάντα όταν έχεις
κρίσεις, όπως είναι εξωγενείς -παράδειγµα, υψηλός πληθωρι-
σµός- υπάρχει ο κίνδυνος διόγκωσης του ιδιωτικού χρέους, αλλά
αυτός αντιµετωπίζεται µε ρεαλισµό και όχι µε ψευδαισθήσεις. 

Παραλάβαµε το ιδιωτικό χρέος στα 238 δισεκατοµµύρια ευρώ,
αν το είχατε λύσει. Γιατί ήταν 238 δισεκατοµµύρια ευρώ όταν το
παραλάβαµε; Αν εσείς του ΣΥΡΙΖΑ είχατε λύσει το θέµα, γιατί πα-
ραλάβαµε τα κόκκινα δάνεια ως ποσοστό των δανείων ακριβώς
στο ύψος που σας τα παραδώσαµε, δηλαδή στο 43,5%; Λέγατε -
και το έχω δώσει στα Πρακτικά- ότι στο τέλος του 2015 θα είχατε
τελειώσει µε το θέµα των κόκκινων δανείων. Ο κ. Τσακαλώτος
έλεγε τον Ιανουάριο του 2019: «Είναι το µεγαλύτερο πρόβληµα
της οικονοµίας τα κόκκινα δάνεια». Το 2015 θα το λήγατε µε την
τρίτη αχρείαστη ανακεφαλαιοποίηση και το 2019 το παραδώσατε
όσο το παραλάβατε και λέτε ότι παραµένει το µεγαλύτερο πρό-
βληµα. Και έχετε το θράσος να µιλάτε για λύσεις;

Ήρθατε το 2017 και νοµοθετήσετε τους ηλεκτρονικούς πλει-
στηριασµούς και ναι, πέραν της νοµοθέτησης που είχε υπογρα-
φεί, του κ. Τσακαλώτου, υπάρχει και δήλωση του, ότι είναι καλό
για οικονοµικούς και κοινωνικούς λόγους. Γιατί να µην το επανα-
λάβουµε; Αλλά αν δεν θέλει τη δήλωση, ας µείνουµε στην υπο-
γραφή. Ηλεκτρονικοί πλειστηριασµοί το 2017. Πόσοι πλειστη-
ριασµοί έγιναν; Ο Πρωθυπουργός τι είπε; Είπε ότι ο κ. Τσίπρας
επικαλείται ότι έγιναν είκοσι πέντε χιλιάδες πλειστηριασµοί.
Εννέα χιλιάδες εννιακόσιοι σαράντα έξι πλειστηριασµοί το 2015.
Έξι χιλιάδες τετρακόσιοι εξήντα οκτώ πλειστηριασµοί το 2016.
Έξι χιλιάδες οκτακόσιοι πενήντα τρεις πλειστηριασµοί το 2017.
Έξι χιλιάδες εννιακόσιοι εξήντα επτά πλειστηριασµοί το 2018.
Υποθέτω και το µισό 2019 -να σας το δώσω- που είναι πέντε χι-
λιάδες εξακόσιοι είκοσι δύο. Αυτό δεν κάνει είκοσι πέντε. Αθροί-
στε τα και κάνει τριάντα πέντε. Άρα αυτοί οι πλειστηριασµοί
έγιναν επί ηµερών σας. Το αν έγιναν και σε πρώτη κατοικία ή όχι,
ρωτήστε τους πρώην συντρόφους σας, που έχουν δώσει αρκετά
στοιχεία στη δηµοσιότητα. 

Και όχι µόνο αυτό, αλλά ακριβώς επειδή τότε έρχονταν και δη-
µιουργούσαν θέµατα µε πλειστηριασµούς, άλλαξε ο Ποινικός Κώ-
δικας τον Δεκέµβριο του 2017 και φέρατε τροπολογία για αυτε-
πάγγελτη δίωξη και αυτόφωρη διαδικασία για όσους εµποδίζουν
τους πλειστηριασµούς. Δεν σταµατήσατε εκεί. Το 2015, µε νόµο
προβλέψατε ότι οι διαχειριστές δανείων µπορούν να κάνουν ανα-
γκαστικά µέτρα είσπραξης. Και για όσους επικαλούνται ότι το

2015 δεν είχατε σύµπτωση µε το 2003, ξεχνιέστε. Όχι µόνο αυτό.
Ήρθατε το 2016, µε τον ν.4389, τροποποιήσατε τον νόµο του ’15
και τι είπατε; Ρητά: «Για την εξυγίανση του χαρτοφυλακίου τους,
οι τράπεζες µπορούν να επιλέξουν είτε τον νόµο του 2003, είτε
τον νόµο του 2015». 

Και δεν σας έφτανε και αυτό του 2016. Ήρθατε το 2018 µε τον
ν.4549/18 και τι λέτε; «Οι διαχειριστές δανείων αποτελούν χρη-
µατοδοτικά ιδρύµατα, που µπορούν να αναλαµβάνουν τη διαχεί-
ριση απαιτήσεων, που έχουν τιτλοποιηθεί µε τον νόµο του 2003».
Ξεκάθαρα πράγµατα. Και το 2015 και το 2016 και το 2018! Και
στην αιτιολογική έκθεση, µάλιστα, λέγατε ότι «η µεταβίβαση των
µη εξυπηρετούµενων δανείων µπορεί να αξιοποιείται ελεύθερα
και χωρίς κανέναν περιορισµό, είτε µε τον νόµο του 2003 είτε µε
τον νόµο του 2015». Γι’ αυτό προφανώς και δεν σας έκανε καµµία
έκπληξη η απόφαση του Αρείου Πάγου. 

Τέλος, έρχεστε το 2019 -και θα το καταθέσω για πολλοστή φο-
ρά στα Πρακτικά- και ψηφίζετε την οριζόντια κατάργηση της προ-
στασίας της πρώτης κατοικίας. Πότε; Τον Φεβρουάριο του 2019.

Πράγµατι, υπήρχε ένα σχήµα στο οποίο έλεγε όσοι είναι «κόκ-
κινοι» δανειολήπτες µέχρι το 2018, µε πολύ αυστηρά εισοδηµα-
τικά και περιουσιακά κριτήρια, µπορούν να µπουν σε µια πλατ-
φόρµα να σώσουν την κατοικία τους. Αλλά, η οριζόντια προστα-
σία της πρώτης κατοικίας είχε λήξει και το πρόγραµµα έληγε κι
αυτό το καλοκαίρι. 

Ακούω τον κ. Τσακαλώτο να λέει κάτι ασύλληπτα πράγµατα,
ότι οι θεσµοί είχαν δεχθεί ένα νέο πλαίσιο προστασίας κάποιους
µήνες µετά. Τον Ιούλιο χάσατε την Κυβέρνηση. Από τον Φε-
βρουάριο µέχρι τον Ιούλιο, ποια προστασία υπήρχε; Από τον Φε-
βρουάριο µέχρι τον Ιούλιο, ποια προστασία υπήρχε, οριζόντια,
της πρώτης κατοικίας; Οριζόντια! Για όλους τους πολίτες! Καµ-
µία! Καταργήθηκε τον Φεβρουάριο. Υπήρχε µόνο για ευάλωτα
νοικοκυριά µε κόκκινα δάνεια µέχρι το τέλος του 2018. Αν κά-
ποιος είχε δηµιουργήσει κόκκινα δάνεια το 2019 ή εάν τυχόν δεν
ήταν ευάλωτος, δεν είχε καµµία προστασία. Από τον Φεβρουάριο
του 2019! 

Τι κάναµε εµείς, συνεπώς; Γιατί λέτε όχι µόνο τι έγινε στο πα-
ρελθόν, αλλά πώς θα αντιµετωπίσει το πρόβληµα η κάθε κυβέρ-
νηση. Ήρθαµε και προσπαθούµε µε έναν συνεκτικό τρόπο να
αντιµετωπίσουµε ένα µείζον θέµα για την ελληνική κοινωνία.

Πρώτη παρατήρηση. Το ληξιπρόθεσµο ιδιωτικό χρέος σήµερα,
ως ποσοστό του ιδιωτικού χρέους, είναι στο 63%. Το επαναλαµ-
βάνω. Tο ληξιπρόθεσµο ιδιωτικό χρέος σήµερα, ως ποσοστό του
συνολικού ιδιωτικού χρέους, είναι 63,4%». Το παραλάβαµε στο
68%. 

Αυτό, είναι µια συλλογική επιτυχία. Το συνολικό ιδιωτικό χρέος
είναι περίπου δέκα ποσοστιαίες µονάδες κάτω από τον µέσο ευ-
ρωπαϊκό όρο. Αυτά δεν είναι στοιχεία για θριαµβολογία για ένα
µείζον κοινωνικό θέµα. Είναι στοιχεία που καταδεικνύουν ότι
υπάρχει ένα πρόβληµα και εκτός Ελλάδος. Και εδώ έχουν γίνει
σοβαρές προσπάθειες την τελευταία τετραετία να το αντιµετω-
πίσουµε. 

Μεταξύ άλλων, δώσαµε την τελευταία τετραετία 55 δισεκατοµ-
µύρια ευρώ. Τα 55 δισεκατοµµύρια ευρώ µε τα οποία βοηθήσαµε
την κοινωνία, τη βοηθήσαµε για να στηρίξουµε το διαθέσιµο ει-
σόδηµά της, άρα για να αντιµετωπίσουµε και το πρόβληµα του
ιδιωτικού χρέους.

Ήρθαµε και κάναµε νέα ρύθµιση τώρα για εκατόν είκοσι δό-
σεις. Πείτε µου µία ευρωπαϊκή χώρα που έχει εβδοµήντα δύο και
εκατόν είκοσι δόσεις τα τελευταία χρόνια. Πείτε µου µία. Καµµία
δεν υπάρχει. Ήρθαµε και εξαντλήσαµε όλες τις δυνατότητες, µε
κοινωνική δικαιοσύνη, σεβόµενοι αυτούς που είναι συνεπείς δα-
νειολήπτες και συνεπείς φορολογούµενους, να τους βοηθή-
σουµε. Αλλά δεν µπορεί εδώ µε ευκολία να λέτε «κάντε ένα
οριζόντιο σχήµα για τους πάντες». Δεν υπάρχουν τέτοια σχήµατα
πουθενά στον κόσµο. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο ΣΤ’
Αντιπρόεδρος της Βουλής κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ)

Ερχόµαστε και εξαντλούµε όλες τις δυνατότητες µε όρους οι-
κονοµικής αποτελεσµατικότητας και κοινωνικής ανταποδοτικότη-
τας. Είµαστε κοντά στην κοινωνία, τη σεβόµαστε, την αφουγκρα-
ζόµαστε και προσπαθούµε να λύσουµε το θέµα, όχι να το µετακυ-
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λήσουµε στο µέλλον, µετά από δύο - τρία χρόνια, και να το δει ο
πολίτης αυξηµένο το χρέος. Γιατί αυτό που επικαλείστε είναι «πέ-
ταξε το τενεκεδάκι στο µέλλον». Και µετά από τρία - πέντε χρόνια
πώς οι πολίτες θα πληρώσουν τα χρέη που θα έχουν αυξηµένους
τόκους; Το σκέφτηκε κανένας; Μόνο λαϊκίζουµε εδώ µέσα; 

Τρίτη παρατήρηση. Ερχόµαστε και προστατεύουµε την πρώτη
κατοικία και τα ευάλωτα νοικοκυριά. Υπάρχει πλαίσιο σήµερα.
Έχουν µπει δέκα επτά χιλιάδες ευάλωτα νοικοκυριά. Πληρώνει ο
κρατικός προϋπολογισµός το σχήµα, όταν οριστικοποιηθεί η αί-
τηση, µέχρι 210 ευρώ, αν θυµάµαι καλά, για δεκαπέντε µήνες.
Άρα προστατεύονται απόλυτα και σταµατάνε τα αναγκαστικά
µέτρα είσπραξης. Αυτό που ζήτησαν κάποιοι γίνεται. Ερχόµαστε
και λέµε στους διαχειριστές δανείων και στις τράπεζες να κάνουν
πράγµατι πιο γενναίες ρυθµίσεις.

Εδώ υπάρχει ένα πρόβληµα. Εδώ συµφωνούµε όλοι. Εδώ πρά-
γµατι έχουν γίνει πολλές ρυθµίσεις. Αν θυµάµαι καλά, έχουν γίνει
πεντακόσιες ενενήντα χιλιάδες διµερείς ρυθµίσεις, αλλά κάποιες
από αυτές δεν τηρούνται. Δεν τηρούνται γιατί δυσκολεύει η κα-
θηµερινότητα του πολίτη. Οφείλουν οι διαχειριστές δανείων να
κάνουν νέες, ρεαλιστικές, αλλά πιο γενναιόδωρες ρυθµίσεις για
να βοηθήσουν αυτό το κοµµάτι της κοινωνίας. 

Και ερχόµαστε και µε τον εξωδικαστικό µηχανισµό και σήµερα
φέρνουµε έντεκα ρυθµίσεις, έντεκα βελτιώσεις. Με πόση ευκολία
λέτε ότι απέτυχε ένας µηχανισµός που µόνο την προηγούµενη
εβδοµάδα εκατόν τριάντα συµπατριώτες µας ρύθµισαν το ιδιω-
τικό τους χρέος; 

Το ότι ξεκίνησε ο µηχανισµός µε καθυστέρηση οφείλεται στο
ότι είναι ένα εγχείρηµα που δεν έχει ξαναγίνει, όχι στην Ελλάδα,
αλλά στην Ευρώπη. Για πρώτη φορά ο πολίτης µπορεί να ρυθµί-
σει το ιδιωτικό του χρέος συνολικά. Στην Ισπανία η συνάδελφός
µου προσπαθεί να αντιγράψει το νοµοθετικό πλαίσιο της Ελλά-
δας, όπως και σε άλλες χώρες, να αντιµετωπίσει συνολικά το
ιδιωτικό χρέος. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Υπουργέ,
θερµή παράκληση, ολοκληρώστε.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Και έρχο-
νται, όπως είπα, τρεις χιλιάδες επτακόσιοι πενήντα πέντε συµπα-
τριώτες, εκατόν τριάντα την προηγούµενη εβδοµάδα, τρεις
χιλιάδες το τελευταίο εξάµηνο και ρυθµίζουν οφειλές. 

Δεν είµαι από αυτούς που εκφράζονται µε ακραίες εκφράσεις,
όπως «το απίστευτο εργαλείο, το φανταστικό εργαλείο», αλλά
είναι ένα εργαλείο το οποίο έχει πετύχει σε σχέση µε το παρελ-
θόν, όχι σε σχέση µε το τι θα θέλαµε. Γι’ αυτό και ερχόµαστε και
το βελτιώνουµε. 

Σας καλώ συνεπώς -και κλείνω- να αντιµετωπίσουµε το πρό-
βληµα κατάµατα. Έχουµε µια ευθύνη απέναντι στον ελληνικό
λαό. Ούτε να το κρύβουµε κάτω από το χαλί, ούτε να µετακυλί-
ουµε στο µέλλον αυξηµένο για τον κάθε πολίτη. Αυτή η Κυβέρ-
νηση, αυτή η πολιτική ηγεσία του Υπουργείου Οικονοµικών και
εγώ προσωπικά είµαι διατεθειµένος να συνεχίσω να µιλάω µε ει-
λικρίνεια και όρους ρεαλισµού. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Οικονοµικών κ. Χρήστος Σταϊ-

κούρας καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο,
το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της
Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Έχω την τιµή να

ανακοινώσω προς το Σώµα ότι η Διαρκής Επιτροπή Δηµόσιας Δι-
οίκησης, Δηµόσιας Τάξης και Δικαιοσύνης καταθέτει την έκθεσή
της στο σχέδιο νόµου του Υπουργείου Δικαιοσύνης: «Υποβολή
των δηλώσεων περιουσιακής κατάστασης (πόθεν έσχες) και οι-
κονοµικών συµφερόντων - Ρυθµίσεις για την ενίσχυση της Ευρω-
παϊκής Εισαγγελίας».

Τώρα συνεχίζουµε.
ΤΡΥΦΩΝ ΑΛΕΞΙΑΔΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα µπορούσα να έχω

τον λόγο; Μία ερώτηση θα ήθελα να κάνω στον κύριο Υπουργό. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Αλεξιάδη, κοι-

τάξτε τώρα. έχει ξεφύγει η διαδικασία εδώ και ώρα. Περιµένουν
τρεις εισηγητές να πάρουν τον λόγο να τοποθετηθούν επί του
νοµοσχεδίου. Δεν µπορεί να συνεχίζεται αυτό. 

ΤΡΥΦΩΝ ΑΛΕΞΙΑΔΗΣ: Μόνο µία ερώτηση στον κύριο Υπουρ-
γό. Σας παρακαλώ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Θερµή παράκληση,
ένα λεπτό.

ΤΡΥΦΩΝ ΑΛΕΞΙΑΔΗΣ: Λιγότερο από ένα λεπτό!
Κύριε Υπουργέ, επειδή χρειαστήκατε δεκαπέντε λεπτά να απα-

ντήσετε σε µια οµιλία δεκαέξι λεπτών του κ. Τσακαλώτου, δεν
είδα στην οµιλία σας δύο απλά θέµατα. Και θέλω να ρωτήσω. Δεν
θέλω να τοποθετηθώ, ερώτηση: Πρώτον, ηλεκτρονικοί πλειστη-
ριασµοί. Είστε υπέρ ή κατά των ηλεκτρονικών πλειστηριασµών;
Γιατί εγώ δεν βρήκα πουθενά διάταξη κατάργησής τους. Σαφή
απάντηση. 

Και το άλλο. Σας παρακαλώ πείτε µας, γιατί δεν έχω καταλάβει
αυτά που είπατε: Την περίοδο 2015 - 2019 έχετε στοιχείο ότι έγινε
ένας πλειστηριασµός πρώτης κατοικίας; Καταθέστε το. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Υπουργέ, θέ-
λετε να απαντήσετε; 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Έχω απα-
ντήσει ήδη. Προφανώς δεν µε παρακολουθούσε ο συνάδελφος. 

Από το 2015 και µετά δεν έχει αλλάξει τίποτα και το 2017.
Ισχύει κανονικά ό,τι έχει νοµοθετήσει η προηγούµενη Κυβέρνηση,
άρα πλέον έχουµε σύµπτωση απόψεων ότι η κυβέρνηση η προ-
ηγούµενη νοµοθέτησε, αφού το επικαλείται η ίδια. 

Δεύτερη παρατήρηση. Εγώ µίλησα για πλειστηριασµούς. Μί-
λησα για το πόσοι πλειστηριασµοί έγιναν, όπως συνεχίζονται και
έγιναν και στο παρελθόν, που είπε ο κ. Τσακαλώτος «πλειστηρια-
σµοί». Σε ό,τι αφορά το αν έγιναν πλειστηριασµοί πρώτης κατοι-
κίας, ρωτήσετε τους συντρόφους σας. Εγώ µίλησα για πλειστη-
ριασµούς, όπως επικαλείστε και σήµερα για πλειστηριασµούς για
πρώτη κατοικία. Γιατί, όπως υπήρχε στο παρελθόν, έτσι θα µπο-
ρούσα να κοιτάξω και εγώ. Το ίδιο θα µπορούσε να γίνει και σή-
µερα, να υπήρχε η αντίστοιχη οδηγία. 

Άρα επαναλαµβάνω τα στοιχεία, αφού µε προκαλέσατε, γιατί
θέλω να τα θυµούνται όλοι. Έγιναν εννιά χιλιάδες εννιακόσιοι σα-
ράντα έξι πλειστηριασµοί το 2015, έξι χιλιάδες τετρακόσιοι εξή-
ντα οκτώ πλειστηριασµοί το 2016, έξι χιλιάδες οκτακόσιοι πε-
νήντα τρεις πλειστηριασµοί το 2017. Ήδη φτάνουν τις είκοσι
πέντε χιλιάδες, που δεν ήταν πολλοί κατά τον κ. Τσίπρα, γιατί α-
παντάω και στον κ. Τσίπρα. Ο κ. Τσίπρας µίλησε για πλειστηρια-
σµούς. 

ΤΡΥΦΩΝ ΑΛΕΞΙΑΔΗΣ: Εγώ άλλο ρώτησα! Άλλο ρωτάω, άλλο
απαντάτε!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Εντάξει, εντάξει.
Παρακαλώ, µη διακόπτετε. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Απαντάω
και στον κ. Τσίπρα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Υπουργέ, ολο-
κληρώστε. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Το 2018
έγιναν έξι χιλιάδες εννιακόσιοι εξήντα επτά και το 2019 έγιναν
πέντε χιλιάδες εξακόσιοι είκοσι δύο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ωραία. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Και κάτι

ακόµα. Συγγνώµη, κύριε Πρόεδρε. 
Εγώ απαντάω ακριβώς και σε αυτά που είπε ο κ. Τσίπρας. Έγι-

ναν είκοσι πέντε χιλιάδες. 
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΔΡΙΤΣΑΣ: Μα, δεν ξέρετε, κύριε Υπουργέ! Πείτε

το ότι δεν ξέρετε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Παρακαλώ, µη δια-

κόπτετε. Ελάτε, σας παρακαλώ. 
Κύριε Υπουργέ, ολοκληρώστε.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Τον λόγο

τον δίνει ο Πρόεδρος και όχι εσείς.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Υπουργέ, ολο-

κληρώσατε; 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Και κάτι

ακόµα, το οποίο το θεωρώ σηµαντικό ως ενηµέρωση. Το είπε ο
Πρωθυπουργός, αλλά θέλω να είµαι ακριβής στα στοιχεία.

Διάβαζα τίτλους των εφηµερίδων «επτακόσιες χιλιάδες σπίτια
θα βγουν σε πλειστηριασµό». Τα σπίτια, τα ακίνητα για την ακρί-
βεια που έχουν δοθεί ως εξασφάλιση για προβληµατικά δάνεια
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είναι εξακόσιες χιλιάδες. Από αυτά, τα τριακόσιες χιλιάδες είναι
βιοµηχανικά, επαγγελµατικά ακίνητα, αποθήκες και πάρκινγκ. Και
από αυτά τα τριακόσιες χιλιάδες που είναι ακίνητα, το 80% ήδη
έχουν ρυθµιστεί διµερώς. Αυτή είναι η πραγµατικότητα. Και αυτή
η πραγµατικότητα δεν έχει αλλάξει από το 2015 και µετά. Και
αυτή την πραγµατικότητα πάµε να την αντιµετωπίσουµε και -θα
το επαναλάβω- να µην την κρύψουµε κάτω από το χαλί. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Πριν δώσουµε τον

λόγο στην κ. Μανωλάκου, µια ανακοίνωση.
Γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι από τα δυτικά θεωρεία παρακο-

λουθούν τη συνεδρίαση, αφού ενηµερώθηκαν για την ιστορία του
κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής
και ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕ-
ΝΙΖΕΛΟΣ», τριάντα τέσσερις µαθήτριες και µαθητές και τρεις συ-
νοδοί εκπαιδευτικοί από το 2ο Γυµνάσιο Αγίων Αναργύρων (δεύ-
τερο τµήµα).

Σας καλωσορίζουµε.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο τώρα έχει η ειδική αγορήτρια του Κοµµουνιστικού
Κόµµατος Ελλάδας κ. Διαµάντω Μανωλάκου. 

ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Βεβαίως, κύριε Προεδρεύοντα,
µπορεί να µη φταίτε, όµως, αυτή η διαδικασία να µην ολοκληρώ-
νουν οι εισηγητές δεν έχει ξαναγίνει και δεχθείτε τη διαµαρτυρία
µας. 

Και έρχοµαι για να αποκαταστήσουµε την αλήθεια για το τι εν-
νοεί το ΚΚΕ ότι «τέτοιοι είσαστε» που επικαλέστηκε και ο Κοινο-
βουλευτικός, ο κ. Τσακαλώτος από τον ΣΥΡΙΖΑ. Εµείς όταν λέµε
«τέτοιοι είσαστε», βάζουµε µέσα και τον ΣΥΡΙΖΑ και ως κυβέρ-
νηση και ως Αντιπολίτευση. Και επειδή έχει πάρει πολλή συζή-
τηση το θέµα των πλειστηριασµών, µόνο αυτό να θυµίσω, ότι
εσείς περάσατε τους ηλεκτρονικούς πλειστηριασµούς για να µην
µπορεί να έχουν αλληλεγγύη οι φτωχοί άνθρωποι που χάνουν το
σπίτι τους και βάλατε και ιδιώνυµο, δηλαδή όποιος διαµαρτύρε-
ται, ποινικά κολάσιµος. Γι’ αυτό και στελέχη µας σήµερα διώκο-
νται στα δικαστήρια. Πραγµατικά «τέτοιοι είσαστε» όλοι σας. 

Και τώρα να έρθουµε σε αυτή την τροπολογία που είναι µίνι
νοµοσχέδιο, µε πολύ σηµαντικά άρθρα µερικά, σηµαντικότερα
από το νοµοσχέδιο. Αυτό φάνηκε και από την οµιλία του κυρίου
Πρωθυπουργού. Μόνο που περιέχει και αντεργατικές διατάξεις,
όπως τη φοροληστεία των ναυτικών που υπηρετούν σε πλωτά
ναυπηγήµατα, µε 15% φορολογικό συντελεστή. Αυτό λέει το
άρθρο. Δηλαδή λέτε ότι θέλετε κόσµο για να τον φοροληστεύετε. 

Αλλά περιέχει και «τυράκια» κοροϊδίας. Ο εξωδικαστικός µη-
χανικός µηχανισµός έχει γίνει τελικά το κύριο θέµα συζήτησης.
Όµως, να σας πω: «Ο δολοφόνος γυρίζει στον τόπο του εγκλή-
µατος» και αυτό αφορά όλους σας, γιατί είναι απαράδεκτη η από-
φαση του Αρείου Πάγου να τρέξουν οι τράπεζες και τα «κοράκια»
µε λυµένα χέρια τους πλειστηριασµούς χιλιάδων σπιτιών λαϊκών
οικογενειών τους επόµενους µήνες, που ο Κοινοβουλευτικός Εκ-
πρόσωπος του ΣΥΡΙΖΑ µας είπε ότι δεν έχει τόσο σηµασία. Αυτό,
όµως, βασίστηκε σε µια µείξη των νόµων του ΠΑΣΟΚ το 2003,
του ΣΥΡΙΖΑ του 2015, του 2016, του 2017 και της Νέας Δηµοκρα-
τίας του 2020 και του περιβόητου νόµου Κατσέλη, που όλοι µαζί
οδηγούν σε µαζικούς πλειστηριασµούς. Αυτό δεν πρέπει να το
ξεχνάει κανείς! 

Εσείς νοιαζόσαστε ώστε οι τράπεζες να έχουν κέρδη, αλλά και
θέλετε να διευκολύνετε τη συγκέντρωση ακινήτων σε µεγάλους
οµίλους για να επιταχύνονται οι επενδύσεις σε διάφορους τοµείς
από τα real estate µέχρι τον τουρισµό και τις αναπλάσεις περιο-
χών. Αυτή είναι η αλήθεια και είναι πολλά τα παραδείγµατα από
τα δράµατα που ζουν πολλές οικογένειες. 

Να σας πω ότι εχθές µε απόφαση βγάλανε σε νεαρό ζευγάρι
ανέργων µε δυο µικρά παιδιά να πληρώνει 650 ευρώ τον µήνα,
όταν µόνο ένας παίρνει το επίδοµα ανεργίας 450 ευρώ και αυτό
τελειώνει. Ναι, κουρεύτηκε µέρος του χρέους, όµως, το υπόλοιπο
πώς θα πληρωθεί -σας ρωτάµε-, όταν πήραν υπόψη τους το 2021,
τότε που εργάζονταν; Επίσης, σε συνταξιούχο που είχε πάρει δά-
νειο επισκευής ο ΣΥΡΙΖΑ έκοψε το ΕΚΑΣ, αυτά τα 180 ευρώ που
ήταν η δόση και τώρα ζητάνε το χρέος των 23.000 να πάει
100.000. 

Αυτά κάνετε και από πάνω µας δουλεύετε! Γιατί τελικά ποιο
είναι το δίκτυ ασφαλείας που µας είπε ο κύριος Πρωθυπουργός
για ευάλωτους; Είναι το δίκτυ της κοροϊδίας, του χαντακώµατος
για να πραγµατοποιηθούν αυτές εξακόσιες ή επτακόσιες χιλιάδες
πλειστηριασµοί, που µέσα εκεί δεν είναι όλα για λαϊκές κατοικίες,
αλλά περιέχει πολλές χιλιάδες λαϊκές κατοικίες που είναι η πρώτη
τους και µοναδική κατοικία. Και αυτό γιατί το περνάτε και το κά-
νετε όλοι γαργάρα; Γιατί είναι προαπαιτούµενο για τις εκταµιεύ-
σεις από το Ταµείο Ανάκαµψης, αυτό το νέο µνηµόνιο που όλοι
σας χειροκροτείτε. 

Γι’ αυτό αρνηθήκατε επανειληµµένα και την τροπολογία του
ΚΚΕ για απαγόρευση πλειστηριασµών πρώτης κατοικίας. Το
απέρριψε η Κυβέρνηση και έχουµε αφωνία από τα άλλα κόµµατα.
Τώρα σας ακούµε λαλίστατους, όµως, για την ταµπακιέρα τίποτε
για τις ευθύνες σας.

Γιατί φέρατε άγρια µεσάνυχτα αυτή την τροπολογία; Για να
µην προλάβουµε να τη διαβάσουµε; Σας ξεγελάσανε. Ο λαός
λέει: «Της νύχτας τα καµώµατα τα βλέπει η µέρα και γελά». Το
κάνατε σαν τον κλέφτη γιατί έχετε λερωµένη τη φωλιά σας, όπως
και ο ΣΥΡΙΖΑ, και ειδικά στο θέµα της «ΛΑΡΚΟ», της µεγαλύτερης
επιχείρησης στην Ευρώπη στο είδος της, που εσείς και η προ-
ηγούµενη Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ τη συρρίκνωσε αντί να την εκσυγ-
χρονίζετε, για να την πάρει κάποιος εκλεκτός σας σχεδόν δωρεάν
και να πεταχτούν στον δρόµο χιλιάδες εργαζόµενοι, έµπειρο προ-
σωπικό και να µείνουν λαϊκές οικογένειες χωρίς εισόδηµα. Κυ-
ρίως, όµως, δεν θέλατε να ακουστούν οι φορείς και κυρίως το
µαχητικό συνδικάτο της «ΛΑΡΚΟ» που συσπείρωσε και κινητοποί-
ησε τους εργαζόµενους µέχρι εδώ έξω, στο Σύνταγµα και γνώ-
ρισε τη στήριξη και αλληλεγγύη του λαού, µε κύριο αίτηµα να
σταµατήσει η εκκαθάριση κι όχι παράταση. 

Όµως, ναι, φοβάστε ότι µαχητικά και υπερήφανοι, όπως έδω-
σαν τον αγώνα τους και σας πίεσαν, θα τον συνεχίσουν και µάλι-
στα θα ψηφίσουν ενισχύοντας το κόµµα της εργατιάς που είναι
πάντα µαζί τους και µπροστά!

Σας καταγγέλλουµε, όµως, γιατί δεν θέλετε να ακουστούν οι
φωνές των ειδικών µέσα από µια κανονική διαδικασία, ούτε να
ενηµερωθούν οι ενδιαφερόµενοι και ο λαός συνολικά, γι’ αυτά
που πάτε να τους κοροϊδέψετε σε συνθήκες προεκλογικής πε-
ριόδου, για να κλέψετε ψήφους εργατοϋπαλλήλων, λαϊκών στρω-
µάτων και της νεολαίας. Είναι µορφή φίµωσης και δεν µπορεί να
περάσει. Σας ζητήσαµε να αποσύρετε αυτή την τροπολογία και
να ξανάρθει, για να υπάρχει περισσότερος χρόνος. Και σας ζη-
τάµε, τουλάχιστον στη δευτερολογία, να έχουµε χρόνο για αυτή
την υπουργική τροπολογία - µίνι πολυνοµοσχέδιο.

Τώρα έρχοµαι στο κανονικό νοµοσχέδιο, αυτό για την εξαγορά
κατεχοµένων ακινήτων. Οι συγκεκριµένες ρυθµίσεις έρχονται να
λύσουν θέµατα άµεσης εκποίησης της δηµόσιας γης σε επιχει-
ρήσεις που δραστηριοποιούνται και έχουν καταπατήσει δηµόσιες
εκτάσεις. Εποµένως οι ρυθµίσεις αφορούν εξαγορά κατεχοµένων
δηµόσιων ακινήτων, διευκολύνοντας την αξιοποίηση περιουσίας
δηµοσίου, γιατί γίνεται σε όφελος της επιχειρηµατικής δραστη-
ριότητας, βιοµηχανικής, αγροτικής, τουρισµού κ.λπ.. 

Ουσιαστικά δίνεται η δυνατότητα στους µεγαλοκαταπατητές,
οι οποίοι αφού καταπάτησαν την κρατική έκταση, τη δήλωσαν για
να τη διεκδικήσουν. Τους δίνεται τώρα τη δυνατότητα να γίνουν
κάτοχοι µε το δικαίωµα της εξαγοράς µε τίτλο από το ίδιο το κρά-
τος. Στη συνείδηση του λαού η εξαγορά της καταπατηµένης δη-
µόσιας έκτασης δεν είναι παρά µια δικαίωση του καταπατητή. 

Ωστόσο οι ρυθµίσεις αυτές έρχονται να αντιµετωπίσουν και τα
χρόνια ζητήµατα ιδιοκτησιακού καθεστώτος των κατεχοµένων
δηµόσιων ακινήτων. Οι υποθέσεις αυτές πήραν διαστάσεις µε
αφορµή τη διαδικασία του Κτηµατολογίου, που υπήρξαν χιλιάδες
αγωγές για τη διεκδίκηση αυτών των ιδιοκτησιών από το δηµόσιο
ή από ιδιώτες. Αφορά κυρίως µικροϊδιοκτήτες που λόγω ανέχειας
καταπάτησαν ένα κοµµάτι γης προκειµένου να βάλουν ένα κερα-
µίδι. Πάντα το αστικό κράτος ήταν απόν από την εξασφάλιση λαϊ-
κής στέγης. Ταυτόχρονα, η αυθαίρετη δόµηση βόλευε τις κυβερ-
νήσεις γιατί άµβλυνε τις εντάσεις διεκδικήσεων για λαϊκή στέγη.
Συνεπώς αποτέλεσε για το αστικό κράτος λύση µε χαµηλό κό-
στος. 

Υπάρχουν περιπτώσεις που έχουν αγοραστεί µε συµβόλαια
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εντός ή εκτός σχεδίου, έχουν εκδοθεί οικοδοµικές άδειες, έχουν
περάσει ακόµα και σε δεύτερες γενιές, ή εκτάσεις που ήταν κα-
ταπατηµένες κόπηκαν σε οικόπεδα, πουλήθηκαν από τους προ-
κατόχους στις περισσότερες περιπτώσεις µε αυθαίρετη κατάτµη-
ση. Υπάρχουν εκτάσεις δασικές που στην πορεία οικοδοµήθηκαν,
εντάχθηκαν στο πολεοδοµικό σχέδιο και είχαν δοθεί ακόµα και
εκτάσεις σε ακτήµονες από το 1930 µέχρι το 1938 από διάφορες
διανοµές και σε πρόσφυγες, χωρίς όµως να δοθεί τίτλος ιδιοκτη-
σίας. 

Υπάρχουν σοβαρά θέµατα για όλες αυτές τις περιπτώσεις κα-
λούνται µετά από τριάντα, σαράντα ή και περισσότερα χρόνια να
τα εξαγοράσουν µε σηµερινές αντικειµενικές αξίες. Ειδικά για
τους µικρούς αγρότες θα αποτελέσει µεγάλο πλήγµα.

Επίσης, τι έγινε το 2018; Μεταβιβάστηκαν δέκα χιλιάδες ακί-
νητα στο Υπερταµείο, όπου αναγράφονται οι κωδικοί αυτών των
ακινήτων χωρίς κανένα άλλο στοιχείο, ούτε υπάρχει εικόνα ή θα
υπάρξει αίτηµα εξαγοράς. Αυτά, λοιπόν, που έχουν τέτοιες εκ-
κρεµότητες -καταπατήσεις ακινήτων και χιλιάδες εκκρεµείς αγω-
γές- εκτιµάται ότι φτάνουν τις εβδοµήντα µε ενενήντα χιλιάδες.
Η όξυνση αυτού του προβλήµατος έφερε εµπλοκή σε µεταβιβά-
σεις και κυρίως στα funds, στα «κοράκια», ενώ παράλληλα οι εκ-
κρεµείς υποθέσεις των προσφύγων -µιλάµε για Χαλκιδική, Μακε-
δονία, Θράκη, τα ανταλλάξιµα- έχουν φέρει σε αδιέξοδο τους
ιδιοκτήτες γιατί πληρώνουν φόρους χωρίς να έχουν τίτλο. Αυτή
είναι η κατάσταση: Ευνοείτε τους µεγάλους, όχι, όµως, τους µι-
κροϊδιοκτήτες. Γιατί το δικό σας κριτήριο είναι η συνολική ανα-
µόρφωση για τον χωροταξικό σχεδιασµό, µε στόχο την ικανο-
ποίηση στις επενδυτικές ανάγκες του κεφαλαίου. Εξάλλου, στην
ίδια ρότα και όλες οι αλλαγές στον πολεοδοµικό σχεδιασµό, αλλά
και στην προώθηση µιας σειράς αστικών αναπλάσεων. 

Τις λαϊκές ανάγκες τις πετάτε στα σκουπίδια. Καθεστώς οµη-
ρίας, ναι, αυτό βάζετε και δεν το λύσατε, όπως είπε ο κύριος
Πρωθυπουργός. Συνεχίζετε. Γι’ αυτό, αν και ζητήσαµε να υπάρ-
ξουν διαφορετικά κριτήρια για τη µικρή ιδιοκτησία, δεν το κάνατε
γιατί τους µεγάλους στηρίζετε. 

Ωστόσο, θέλουµε να θυµίσουµε ότι αυτό το νοµοσχέδιο ήταν
µνηµονιακή δέσµευση το 2011 µε την αξιοποίηση από το ΤΑΙΠΕΔ
της περιουσίας του δηµοσίου. Είχαν δηλωθεί στην τρόικα όλα τα
ιδιωτικά δηµόσια ακίνητα, είχαν προκοστολογηθεί για να µπουν
στο µνηµόνιο. 

Τι έκανε το ΤΑΙΠΕΔ; Έκανε συµβάσεις µε τις τράπεζες, µε νο-
µικούς συµβούλους για να τα αξιολογήσουν. Όσα επιλέχτηκαν
ως αξιοποιήσιµα, προκρίθηκαν και πέρασαν στο χαρτοφυλάκιο
του ΤΑΙΠΕΔ. Μεγάλο τµήµα αυτών που είχε η Κτηµατική Εταιρεία
του Δηµοσίου ήταν µπλεγµένα, γι’ αυτό έπεσαν έξω στις εκτιµή-
σεις τους για το ποσό που θα µπορούσαν να αποκοµίσουν. Συ-
νεπώς αποτελούσε εκκρεµότητα η ρύθµιση αυτών των ακινήτων,
µε στόχο να υπάρχει οικονοµικό όφελος για το κράτος. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Όµως, θα µαζέψετε ζεστό χρήµα σε µια εταιρεία ουσιαστικά
του δηµοσίου, η οποία θα εκποιήσει δηµόσια περιουσία σε όφε-
λος του τουριστικού και ξενοδοχειακού κεφαλαίου. 

Παράλληλα, βάζετε ως απαραίτητη προϋπόθεση τη ρύθµιση
τυχόν αυθαιρέτων κτισµάτων, δηλαδή επιπλέον οικονοµικά βάρη
σε ιδιοκτήτες. Αλήθεια, σε αυτούς που δεν έχουν να πληρώσουν,
τι θα κάνετε; Ηλεκτρονικούς πλειστηριασµούς, αφού οι µικροϊ-
διοκτήτες αδυνατούν οικονοµικά; Στον εξωδικαστικό µηχανισµό
θα τους στείλετε αντί να εξασφαλίσετε την προστασία της πρώ-
της κατοικίας; Δεν προβλέπεται τίποτε, γιατί ευνοείτε µόνο τους
έχοντες και κατέχοντες. 

Καταψηφίζουµε, λοιπόν, το παρόν νοµοσχέδιο και θα υπερψη-
φίσουµε µόνο µερικά άρθρα που αφορούν τον ΦΠΑ και όλα αυτά
που απαλλάσσουν από τον ΕΝΦΙΑ ιδιοκτησίες πληγέντων από
πυρκαγιές, πολεοδοµικά ανενεργά και άλλες περιπτώσεις, µε τον
όρο ότι ισχύει για όλους τους πληγέντες χωρίς όρους και προ-
ϋποθέσεις.

Συνολικά ο ΕΝΦΙΑ είναι ένας άδικος φόρος, πληρώνει και ο πά-
µπτωχος για τα ντουβάρια που κληρονόµησε, πρέπει συνολικά
να καταργηθεί, το είχε υποσχεθεί ο ΣΥΡΙΖΑ, όπως και την κατάρ-
γηση των µνηµονίων που, όµως, παρέµειναν και βασανίζουν τις

λαϊκές οικογένειες. 
Για το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας υπάρχει λύση, είναι ο

χωροταξικός σχεδιασµός και πολιτική χρήση γης, να σχεδιαστεί
σε όφελος του λαού που να ικανοποιεί ανάγκες σε λαϊκή σύγ-
χρονη κατοικία και να είναι υπέρ του κοινωνικού συνόλου. Αυτό
σηµαίνει ότι η γη δεν θα είναι εµπόρευµα και µαζί µε τα συγκε-
ντρωµένα µέσα παραγωγής, θα αποτελούν κοινωνική ιδιοκτησία. 

Μιλάµε για ένα ριζικά διαφορετικό δρόµο ανάπτυξης που η πα-
ραγωγή θα αναπτύσσεται µε κεντρικό επιστηµονικό σχεδιασµό
και εργατικό έλεγχο, µε κίνητρο να ικανοποιηθούν οι λαϊκές ανά-
γκες. Από τη φτηνή και ποιοτική λαϊκή κατοικία και τους ελεύθε-
ρους χώρους, ως την αντιπληµµυρική προστασία, την αντισεισµι-
κή θωράκιση και τις ασφαλείς µεταφορές. Τα απαραίτητα έργα
για την υλοποίηση αυτών των αναγκών θα σχεδιάζονται και θα
κατασκευάζονται από τον ενιαίο κρατικό φορέα κατασκευών,
απαλλαγµένο βέβαια από το κυνήγι του κέρδους. 

Επίσης, θέλω να πω ότι η Κοινοβουλευτική Οµάδα του ΚΚΕ κα-
τέθεσε δύο τροπολογίες και ζητάµε να τις στηρίξουν οι συνάδελ-
φοι. Μία που αφορά στη θεσµοθέτηση επιδόµατος µητρότητας
για τις αυτοαπασχολούµενες γυναίκες, µε διάρκεια δύο µήνες
πριν και έξι µετά τον τοκετό, καθώς και τη χρηµατοδότηση από
τον κρατικό προϋπολογισµό. Η δεύτερη, αφορά την κατάργηση
της προϋπόθεσης της συµπλήρωσης τουλάχιστον διακοσίων
ηµερών ασφάλισης για τη χορήγηση άδειας µητρότητας από τον
ΕΦΚΑ και επέκταση της ειδικής παροχής προστασίας της µητρό-
τητας. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Γ’ Αντι-
πρόεδρος της Βουλής κ. ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΜΠΟΥΡΑΣ)

Και τέλος, επειδή συµπληρώνονται σε λίγες µέρες τρία χρόνια
από το πρώτο κρούσµα πανδηµίας στην Ελλάδα, που εξελίχθηκε
σε τραγωδία για το λαό και αποκάλυψε πόσο επικίνδυνη είναι για
την υγεία και τη ζωή του η πολιτική της σηµερινής αλλά και των
προηγούµενων κυβερνήσεων -θυµίζοντας τριάντα πέντε χιλιάδες
νεκρούς µέχρι σήµερα- κανένα συγχωροχάρτι σε Κυβέρνηση
Νέας Δηµοκρατίας, ΣΥΡΙΖΑ, ΠΑΣΟΚ, που στηρίζουν την εµπο-
ρευµατοποίηση, ιδιωτικοποίηση της υγείας, τα κέρδη των µεγά-
λων οµίλων στις πλάτες του λαού, προώθησαν την πολιτική κόσ-
τους οφέλους και στην υγεία στο όνοµα της δηµοσιονοµικής στα-
θερότητας. 

Κανένα συγχωροχάρτι στην πολιτική καταστολής και περιστο-
λής λαϊκών δικαιωµάτων και ελευθεριών που εντάθηκε την πε-
ρίοδο της πανδηµίας στο όνοµα του περιορισµού της διασποράς,
όταν ο ιός κυκλοφορούσε ανεξέλεγκτος µε ευθύνη του κράτους
σε χώρους δουλειάς, σχολείων και µέσων µαζικής µεταφοράς,
για να µην προσβάλει τα κέρδη των µεγαλοεργοδοτών. 

Κανένα συγχωροχάρτι και στο «θα λογαριαστούµε µετά» του
ΣΥΡΙΖΑ στις προτάσεις για Υπουργό Υγείας κοινής αποδοχής, µε
πρόσχηµα έκτακτη κατάσταση, που έβαζε πλάτες στην Κυβέρ-
νηση να αποσπάσει συναίνεση στην άγρια επικίνδυνη πολιτική
της. 

Τελειώνοντας, τα αναφέρουµε αυτά γιατί θέλουµε να χαιρετί-
σουµε τις σηµερινές κινητοποιήσεις και την απεργία στην περι-
φέρεια των υγειονοµικών και καλούµε το λαό να κάνει ταµείο και
να αποδώσει ευθύνες και στην κάλπη, ενισχύοντας και ισχυρο-
ποιώντας το ΚΚΕ.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε, για την ανοχή σας, καθώς δεν
έχουµε Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο και µίλησα λίγο παραπάνω.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εµείς ευχαριστού-
µε.

Τον λόγο τώρα έχει ο κ. Βασίλειος Βιλιάρδος, ειδικός αγορη-
τής της Ελληνικής Λύσης. 

Ορίστε, κύριε Βιλιάρδο, έχετε τον λόγο. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Για τη σηµερινή διαδικασία, κύριε Πρόεδρε, που δεν υπάρχει

πουθενά στον Κανονισµό και δεν έχει συµβεί ποτέ µέχρι σήµερα,
καλύτερα να µην πω τίποτα. Είναι ντροπή, όµως, και για τους συ-
ναδέλφους Κοινοβουλευτικούς -για τον κ. Τσακαλώτο δηλαδή-
αλλά και για τον Υπουργό, που απέδειξαν έτσι πως δεν σέβονται
τίποτα. Έχουν δίκιο οι πολίτες, δυστυχώς, για τη γνώµη που
έχουν σχηµατίσει για ορισµένους πολιτικούς.

Ο τρόπος που λειτουργεί τώρα αυτή η Κυβέρνηση είναι απα-
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ράδεκτος και πραξικοπηµατικός, αναφερόµενος στην τροπολο-
γία που κατατέθηκε τη νύχτα µε δεκατέσσερα άρθρα και σχεδόν
εκατό σελίδες. Είχε, δε, το θράσος ο Υπουργός να δηλώσει πως
πρόκειται για δεκαέξι µόνο σελίδες. Σαν να µην είµαστε υποχρε-
ωµένοι να διαβάσουµε όλα τα υπόλοιπα, όπως την Αιτιολογική
Έκθεση ή την Έκθεση του Γενικού Λογιστηρίου. 

Εµείς στη θέση της Κυβέρνησης θα νιώθαµε ντροπή γι’ αυτού
του είδους τις µεθοδεύσεις, οι οποίες δεν έχουν καµµία σχέση
µε δηµοκρατικές διαδικασίες, δυστυχώς.

Παρεµπιπτόντως, κύριε Υπουργέ, διαδίδετε τόσον καιρό έξτρα
δώρο Πάσχα στους χαµηλοσυνταξιούχους, σε δικαιούχους επι-
δόµατος τέκνου και ελάχιστου εγγυηµένου εισοδήµατος. Όµως,
όπως είπε πριν λίγο ο κ. Σκυλακάκης, δεν φαίνεται πως θα δο-
θούν αυτά τα 250 ευρώ. Σύµφωνα µε αυτά που είπε ακριβώς, δεν
υπάρχει δώρο Πάσχα. Τι ισχύει ακριβώς; Θα µας πείτε; Όχι. 

Στο σηµερινό νοµοσχέδιο τώρα, ένα µέρος του είναι στην
ουσία µια µνηµονιακή νοµοθέτηση ξεπουλήµατος. Με τη λέξη
«ξεπούληµα» -επειδή πρόσφατα είπε πως δεν την κατανοεί κά-
ποιος Υπουργός- εννοούµε την πώληση ενός αντικειµένου αξίας
10 ευρώ έναντι 2 ευρώ. Παράδειγµα εδώ είναι η παραχώρηση
των δεκατεσσάρων κερδοφόρων αεροδροµίων στη «FRAPORT»
έναντι µόλις 1,2 δισεκατοµµυρίου ευρώ, µε µια σκανδαλώδη σύµ-
βαση για σαράντα χρόνια, όταν το ανάλογο σε εκκίνηση αερο-
δρόµιο στην Αττάλεια της Τουρκίας παραχωρήθηκε επτά φορές
ακριβότερο, έναντι 7,2 δισεκατοµµυρίων και για είκοσι πέντε χρό-
νια -δηλαδή για δεκαπέντε χρόνια λιγότερο. 

Αντίθετα, ιδιωτικοποίηση -όπου δεν έχουµε καµµία αντίρρηση,
όταν δεν αφορά κοινωφελείς και στρατηγικές επιχειρήσεις- είναι
η πώληση ή η παραχώρηση ενός αντικειµένου αξίας 10 ευρώ ένα-
ντι 10 ευρώ, όπως είναι αυτονόητο φυσικά, χωρίς κρατική επιχο-
ρήγηση, όπως συµβαίνει δυστυχώς µε την «ΤΡΑΙΝΟΣΕ» ή µε τη
ΔΕΗ. 

Συνεχίζοντας, σύµφωνα µε την αιτιολογική έκθεση, µε το προ-
τεινόµενο σχέδιο νόµου επιχειρείται η επίλυση ενός διαχρονικού
κοινωνικού προβλήµατος, που αφορά το ιδιοκτησιακό καθεστώς
των κατεχοµένων δηµοσίων ακινήτων του Υπουργείου Οικονοµι-
κών -αυτό είπε άλλωστε και προηγουµένως ο Πρωθυπουργός,
µάλιστα- ενός κοινωνικού προβλήµατος, όταν στην ουσία η Κυ-
βέρνηση νοµοθετεί να παραδώσει πάγια της χώρας µας, χωρίς
να υπάρχει καν µητρώο των παγίων του δηµοσίου, ενώ ούτε η
ΕΤΑΔ έχει καταγράψει τα πάγια, τα οποία της µεταφέρθηκαν
χωρίς καν αποτίµηση, καµµία αποτίµηση. 

Εν προκειµένω, έχουµε υποβάλλει άπειρες ερωτήσεις, ενώ
αυτό που συµβαίνει, µε απλά λόγια, είναι ότι ως χώρα δεν γνωρί-
ζουµε καν τα περιουσιακά µας στοιχεία, δεν γνωρίζουµε τι έχου-
µε στην κατοχή µας και πόσο αξίζει, µόνο πόσο χρωστάµε γνω-
ρίζουµε. 

Πώς είναι δυνατόν, λοιπόν, να αποφασίζουµε για κάτι που δεν
γνωρίζουµε, πόσο µάλλον όταν δεν υπάρχει καµµία ουσιαστική
κοστολόγηση από το Γενικό Λογιστήριο; Δεν είναι ξεκάθαρο πως
η Κυβέρνηση ενεργεί ύπουλα κρύβοντας το ξεπούληµα πίσω από
κάποιες πραγµατικά ωφέλιµες ρυθµίσεις, για να εκβιαστεί να ψη-
φίσει το νοµοσχέδιο η Αντιπολίτευση; Αυτό δεν κάνει άλλωστε µε
τις περισσότερες τροπολογίες, όπως και µε τη σηµερινή;

Από την άλλη πλευρά, παρ’ ότι το θέµα συζητείται τουλάχιστον
από τον Μάρτιο του 2022, δροµολογείται τώρα λίγο πριν τις εκλο-
γές µε συνοπτικές διαδικασίες. Γιατί αλήθεια; Μήπως µας εκβιά-
ζουν µε την αναβάθµιση, όπως µάλλον συµβαίνει µε τους πλει-
στηριασµούς και µε την απόφαση του Αρείου Πάγου όπου εκδό-
θηκε µόλις µέσα σε οκτώ ηµέρες και καθαρογράφηκε σε δεκαέξι
µέρες, σε χρόνους ρεκόρ δηλαδή; 

Επιπλέον, απαιτούν, αλήθεια, οι δανειστές την αθώωση του κ.
Γεωργίου της ΕΛΣΤΑΤ, όπως ακούγεται; Δεν είναι ντροπή να νο-
µοθετείται κάτι τέτοιο, όταν δεν έχουν ακόµη ολοκληρωθεί το
Κτηµατολόγιο και οι δασικοί χάρτες που έχουν ξεσηκώσει κυριο-
λεκτικά την επαρχία; 

Προφανώς, βέβαια το ζήτησε η τρόικα, όπως φαίνεται καθαρά
από τη σελίδα 39 της αξιολόγησης, ενώ την ίδια στιγµή πανηγυ-
ρίζουν οι ελεγκτές µας για τη µη καταβολή όλων των αναδροµι-
κών µε κριτήριο τη σελίδα 8. Προφανώς, µας έχουν απαγορέψει
και τα 250 ευρώ που δεν απάντησε προηγουµένως ο Υπουργός. 

Βέβαια, η Κυβέρνηση στην προσπάθειά της να παραπλανήσει
τους πολίτες, καθώς επίσης για λόγους καθαρής ψηφοθηρίας,
µοιράζει κατά συρροή προεκλογικά επιδόµατα ισχυριζόµενη ψευ-
δώς ότι η οικονοµία µας πηγαίνει καλά. Δεν λέει όµως πως τα επι-
δόµατα αυτά δίνονται µε δανεικά, όπου πρόσφατα απαντώντας
σε επίκαιρη ερώτηση ο Υπουργός Οικονοµικών υπερηφανεύτηκε
-ακούστε, υπερηφανεύτηκε- πως κατάφερε να δανειστεί 51,5 δι-
σεκατοµµύρια. Ποιος θα πληρώσει, αλήθεια, όλα αυτά τα δανεικά
εάν όχι οι πολίτες, ειδικά η µεσαία και η επιχειρηµατική τάξη; Δεν
είπε -σωστά- ο Αναπληρωτής Υπουργός πως τα χρέη είναι µελ-
λοντικοί φόροι;

Από την άλλη πλευρά, πώς πάει καλά η οικονοµία µας µε το
έλλειµµα του κεντρικού κράτους σε τρία µόλις χρόνια να έχει
εκτοξευθεί κατά 50 δισεκατοµµύρια ευρώ; Με το εµπορικό έλ-
λειµµα του 2022 στα 38,4 δισεκατοµµύρια και του ισοζυγίου τρε-
χουσών συναλλαγών στα 20,1 δισεκατοµµύρια, κατά την Τράπεζα
της Ελλάδος, παρά τα αυξηµένα τουριστικά έσοδα; Με το δηµό-
σιο χρέος να έχει ξεπεράσει το Δεκέµβρη τα 400 δισεκατοµµύ-
ρια, παραπάνω κατά 8 δισεκατοµµύρια από τις προβλέψεις του
προϋπολογισµού που κατατέθηκαν τον ίδιο µήνα, παρά το ξεπού-
ληµα; Με το ιδιωτικό χρέος πάνω από τα 400 δισεκατοµµύρια και
µε το εξωτερικό περισσότερο από 560 δισεκατοµµύρια; Πώς πάει
καλά έτσι η οικονοµία µας;

Δεν µάθαµε τίποτα από τις χρεοκοπίες του 2010 και του 2012;
Δεν σας ενδιαφέρει τίποτα άλλο, κύριε Υπουργέ, παρά µόνο η
ψηφοθηρία και η νοµή της εξουσίας; Πώς είναι δυνατόν να µπο-
ρείτε να κοιτάζετε τους πολίτες στα µάτια λέγοντάς τους τόσα
ψέµατα; Εµείς τουλάχιστον δεν θα µπορούσαµε να το κάνουµε,
θα ντρεπόµασταν. 

Η σκέψη πάντως να διευθετηθούν τα καταπατηµένα µε πώ-
ληση είχε γίνει αρχικά το 2010. Αφορούσε τότε κτήµατα συνολι-
κής έκτασης 3,2 εκατοµµυρίων στρεµµάτων, µεταξύ των οποίων
το Ελληνικό, το Τατόι, καθώς επίσης τα κτήµατα Βεΐκου, Νάστου
και Καραπάνου µε σκοπό τη συγκέντρωση 500 εκατοµµυρίων
ευρώ. Τόσα µας έλειπαν τότε. Ακολούθησε µε κάτι ανάλογο ο ΣΥ-
ΡΙΖΑ το 2018, ξανά χωρίς αποτέλεσµα. 

Εύλογα, λοιπόν, εκφράσαµε την απορία µας σχετικά µε το τι
έχει αλλάξει σήµερα και, επίσης, για το πώς είναι δυνατόν να δρο-
µολογηθούν όλα αυτά χωρίς να υπάρχουν αποτιµήσεις. 

Παρεµπιπτόντως, δώδεκα χρόνια µετά τη συµφωνία, έχουµε
εισπράξει µόνο 300 εκατοµµύρια ευρώ για τα έξι χιλιάδες διακό-
σια στρέµµατα του αεροδροµίου του Ελληνικού που ξεπουλή-
θηκε στον Όµιλο Λάτση µαζί µε το παραλιακό φιλέτο, όχι µόνο
δηλαδή τα καταπατηµένα εδάφη. 

Επιγραµµατικά τώρα στα περιεχόµενα του νοµοσχεδίου: 
Στο Α’ Μέρος του καθορίζεται ο σκοπός και το θεσµικό πλαίσιο

που διέπει τις προϋποθέσεις και τη διαδικασία της εξαγοράς ακι-
νήτων, καθώς επίσης και τα είδη των ακινήτων που περιλαµβά-
νονται. Εν προκειµένω, το δηµόσιο παρέχει το δικαίωµα εξαγο-
ράς πρώτης κατοικίας σε καταπατηµένα αλλά όχι σε σπίτια των
πλειστηριασµών. Οι καταπατητές δεν είναι, αλήθεια, µπαταχτσή-
δες -κατά την ορολογία της Κυβέρνησης, δεν είναι δικιά µας, της
Κυβέρνησης είναι ορολογία-, πόσο µάλλον όταν η αγορά γίνεται
σε αντικειµενικές και όχι σε εµπορικές αξίες; Ή µήπως µόνο για
τις τράπεζες µετρούν τα χρέη και ο ηθικός κίνδυνος; Δεν είναι
ντροπή; 

Επιπλέον, περιλαµβάνονται ακίνητα εκτός σχεδίου πόλεως έως
δέκα στρέµµατα. Για την περίπτωση δε ακινήτων εντός των
οποίων λειτουργούν βιοµηχανικές ή βιοτεχνικές εγκαταστάσεις
ή ασκείται αγροτική ή κτηνοτροφική δραστηριότητα, η έκταση
αυξάνεται στα εκατό στρέµµατα -µε την παράγραφο 3. 

Επίσης, περιλαµβάνονται κτήρια που εντός αυτών ευρίσκονται
δασικές εκτάσεις έως το 20% της επιφανείας τους, όπου ρωτή-
σαµε αλλά δεν απαντήθηκε µε ποιους χάρτες ορίζονται ή επίσης
οι περιοχές «NATURA» µε τις παραγράφους 6 και 7. 

Τέλος στο άρθρο 5 αναφέρονται τα ακίνητα που εξαιρούνται. 
Στη συνέχεια, ορίζεται ο τρόπος προσδιορισµού του τιµήµατος

εξαγοράς µε συγκριτικά στοιχεία στο άρθρο 6, οι εκπτώσεις στην
τιµή αυτή όπως για πολύτεκνους µε κάποια εισοδηµατικά κριτή-
ρια, αν ο χρόνος κατοχής είναι άνω των τριάντα ετών, αν υπάρ-
χουν ΑΜΕΑ και ούτω καθεξής, που αθροιστικά σε κάποιες περι-
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πτώσεις µπορεί να φθάσουν και στο 80% στο άρθρο 7. 
Επίσης, ορίζονται ο τρόπος υποβολής της αίτησης εξαγοράς

και τα δικαιολογητικά που θα κατατεθούν στο ειδικό πληροφο-
ριακό σύστηµα αιτήσεων εξαγοράς δηµοσίων ακινήτων, το οποίο
δεν γνωρίζουµε να υπάρχει ούτε αναφέρεται κόστος από το Γε-
νικό Λογιστήριο του Κράτους. 

Είναι απίστευτη η προχειρότητα που βλέπουµε στο νοµοσχέ-
διο!

Αλήθεια, γιατί δεν έχει ακόµη ιδρυθεί ο φορέας απόκτησης και
επαναµίσθωσης ακινήτων; Δεν πρέπει οι ευάλωτοι συµπολίτες
µας να έχουν τη συγκεκριµένη επιλογή που τους υποσχέθηκε η
Κυβέρνηση; Γιατί τους κοροϊδεύει; Εάν πάντως η Κυβέρνηση είχε
αγοράσει τα δάνεια, όπως προτείναµε εµείς, αντί τα αρπακτικά
funds, στην περίπτωση κατάπτωσής τους θα τις περιέρχονταν
τουλάχιστον τα πάγια, ενώ δεν θα επιβαρυνόταν µε το κόστος
του «ΗΡΑΚΛΗΣ» ή της στήριξης των οικογενειών µε επιδόµατα,
όπως τώρα. 

Δεν πρόκειται για τον ορισµό της κακοδιαχείρισης εδώ; Δεν
καταλαβαίνουµε γιατί χρεοκόπησε η χώρα µας; Μόλις 6 δισεκα-
τοµµύρια ευρώ θα χρειαζόταν αντί για τα 18,7 δισεκατοµµύρια
που έδωσε ως εγγυήσεις στις τράπεζες. Πολύ λιγότερα. 

Περαιτέρω το νοµοσχέδιο αναφέρεται στην επιτροπή εξαγο-
ράς που ορίζεται από τον Υπουργό µε το άρθρο 19 παράγραφος
4 ο οποίος µελετάει τις αιτήσεις και αποφασίζει µε τα άρθρα 10
και 11, ενώ τα χρήµατα οδηγούνται στο Υπερταµείο των ξένων,
ούτε καν στο δηµόσιο. Γιατί, λοιπόν, στο Υπερταµείο των ξένων
και όχι στο δηµόσιο; Δεν είναι απαράδεκτο; Συγκεκριµένα, στο
άρθρο 11 και στην παράγραφο 10 αναγράφεται πως το 50% του
τιµήµατος εξαγοράς καταβάλλεται στην ΕΤΑΔ, ενώ µόνο και µόνο
γι’ αυτό θα άξιζε να καταψηφιστεί ολόκληρο το νοµοσχέδιο.

Εδώ ρωτήσαµε αν είναι προϋπόθεση του τρίτου µνηµονίου και
αν ναι, εάν το έχει ψηφίσει και αυτό, το συγκεκριµένο άρθρο, η
Νέα Δηµοκρατία, χωρίς να πάρουµε καµµία απάντηση, όπως άλ-
λωστε και στα δεκάδες άλλα ερωτήµατα που έχουµε θέσει στις
επιτροπές. Είπαµε, βέβαια, πως κατανοούµε ότι είναι πολλά τα
ερωτήµατα που θέσαµε στις επιτροπές και ότι δεν πρόκειται να
απαντηθούν, αλλά ο βασικός λόγος που τα θέσαµε δεν ήταν για
να απαντηθούν, αλλά για να φανούν τα προβλήµατα, οι ύπουλες
σκοπιµότητες και η απίστευτη προχειρότητα του νοµοσχεδίου.

Πάντως, σε γενικές γραµµές το σχέδιο νόµου -σε ένα µεγάλο
µέρος του, βέβαια- µας έδωσε την εντύπωση πως κατατέθηκε για
να ωφελήσει δικαστικές περιπτώσεις της ΕΤΑΔ που κακώς εµφα-
νίζεται ως φορέας του δηµοσίου, ενώ όλοι οι άλλοι µπορούν να
απορριφθούν, αφού η αποδοχή της αίτησης εξαγοράς τους
εξαρτάται από την επιτροπή του Υπουργείου. Στη συγκεκριµένη
περίπτωση το Υπουργείο θα κάνει ό,τι θέλει.

Θυµίζουµε πως η ΕΤΑΔ είναι θυγατρική του Υπερταµείου των
ξένων, όπου πολλοί Υπουργοί της Κυβέρνησης τελευταία έχουν
επιβεβαιώσει εδώ στη Βουλή ότι το Υπερταµείο δεν ελέγχεται
από το δηµόσιο και δεν του ανήκει.

Ειδικά όσον αφορά στον σκοπό του νοµοσχεδίου στο άρθρο
1, ρωτήσαµε γιατί χρειάζεται αποκατάσταση όσων καταπάτησαν
δηµόσια περιουσία. Η ερώτηση είναι απλή: Γιατί χρειάζεται απο-
κατάσταση όλων αυτών που καταπάτησαν δηµόσια περιουσία,
γεγονός που εύλογα σηµαίνει ότι οι νοµοταγείς πολίτες που δεν
διανοήθηκαν καν να καταπατήσουν ξένη περιουσία είναι ανόητοι;
Έτσι προωθείται η κοινωνική δικαιοσύνη από τις κυβερνήσεις;
Αυτό δεν βλέπουν οι πολίτες;

Ρωτήσαµε, επίσης, γιατί είναι αξιοποίηση το ξεπούληµα µε έκ-
πτωση, γιατί είναι προς όφελος της εθνικής µας οικονοµίας και
αν έχει εκπονηθεί µελέτη, ως όφειλε, σχετικά µε το τι προσφέ-
ρουν στην τοπική οικονοµία, χωρίς βέβαια να πάρουµε καµµία
απάντηση.

Πάντως, όπως αναγράφεται στον Τύπο, το νοµοσχέδιο αφορά
περί τις ενενήντα χιλιάδες περιπτώσεις για το 92% των δηµοσίων
ακινήτων που έχουν γίνει κατοικίες, κτήµατα ή επαγγελµατικές
στέγες πολιτών. Εκτιµάται δε ότι από το σύνολο της δηµόσιας
περιουσίας έχει καταπατηθεί το 47% των αστικών ακινήτων και
το 64% των αγροτικών εκτάσεων, ενώ στην Αττική οκτώ στα δέκα
ακίνητα του δηµοσίου βρίσκονται στα χέρια καταπατητών, στη
Θεσσαλία και στη Στερεά Ελλάδα επτά στα δέκα και στα νησιά

του Αιγαίου έξι στα δέκα. Αν είναι δυνατόν να λειτουργεί µε αυτό
τον τρόπο ένα δυτικό κράτος!

Αυτό που λείπει, πάντως, στην Ελλάδα είναι ο πρωτογενής το-
µέας όπου υπάρχουν προβλήµατα µε τους δασικούς χάρτες, η
µεταποίηση και η βιοµηχανία. Λογικά, λοιπόν, είπαµε πως θα πρέ-
πει να προηγηθεί η προτεραιοποίηση σχετικά µε το τι νοµιµοποι-
είται, για ποιο σκοπό και σε ποια τιµή.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Συνεχίζοντας, καλύπτονται ο χειρισµός για τις εκκρεµείς αιτή-
σεις στο άρθρο 12, καθώς επίσης περιπτώσεις αναγκαστικής
απαλλοτρίωσης κ.λπ..

Στο Β’ Κεφάλαιο τώρα ορίζεται ότι το δηµόσιο απέχει από την
κατάθεση αγωγών για τα εντός σχεδίου, τα ανταλλάξιµα και κά-
ποια εκτός σχεδίου µε το άρθρο 16, ενώ καλύπτονται περιπτώ-
σεις όµορων σε επιχειρηµατικές δραστηριότητες ακινήτων που
εκποιούνται υπέρ αυτών µε το άρθρο 17. Επιπλέον, υπάρχουν ει-
δικές διευθετήσεις σε σχέση µε το Κτηµατολόγιο Δωδεκανήσων
στο άρθρο 18.

Στο Γ’ έως το Ε’ κεφάλαιο παρέχονται νοµοθετικές εξουσιοδο-
τήσεις για ρυθµίσεις µε τις οποίες ασφαλώς δεν συµφωνούµε,
καθώς επίσης οι µεταβατικές και καταργούµενες διατάξεις σχε-
τικά µε την εξαγορά κατεχοµένων ακινήτων του δηµοσίου στα
άρθρα 20 και 21.

Στο Β’ Μέρος υπάρχουν θετικά, όπως είναι οι απαλλαγές από
τον ΕΝΦΙΑ, που όµως ακόµη δεν έχει καταργηθεί. Επίσης, ο µη
υπολογισµός στον ΕΝΦΙΑ της αξίας δικαιωµάτων επί ιστορικών
διατηρητέων µνηµείων -σωστά-, ή έργων τέχνης και επί κτηρίων
τα οποία έχουν χαρακτηριστεί µέχρι την 31η Δεκεµβρίου του 2021
ως διατηρητέα. Σωστά. 

Με το άρθρο 28 τώρα παρέχεται αναβολή της επιβολής φόρου
υπεραξίας κατά την εισφορά τίτλων εισηγµένων ή µη σε λήπτη,
ηµεδαπό ή αλλοδαπό νοµικό πρόσωπο ή νοµική οντότητα στην
περίπτωση που ο εισφέρων είναι ο µοναδικός µέτοχος ή εταίρος
του λήπτη. Εν προκειµένω, ρωτήσαµε ποιος είναι ο λόγος λέγο-
ντας πως είναι αρκετές οι σκανδαλώδεις φοροαπαλλαγές σε ακί-
νητα των αρπακτικών funds µε τον νόµο του 2003 που τους δό-
θηκε. Τονίσαµε δε πως θα µπορούσε να πρόκειται εδώ για ένα
νοµικό όχηµα offshore, δηλαδή για ένα «πλυντήριο» ξεπλύµατος,
χωρίς να πάρουµε καµµία απάντηση εκ µέρους του Υπουργού. 

Τέλος, αναπροσαρµόζεται η διαδικασία φορολόγησης για τις
εκµισθώσεις βιοµηχανοστασίων και χρηµατοθυρίδων µε το άρθ-
ρο 30, ενώ αίρεται η υποχρέωση γνωστοποίησης στην ΑΑΔΕ των
εκπτώσεων λόγω κύκλου εργασιών σε ενδοκοινοτική απόκτηση
αγαθών και στην παροχή υπηρεσιών µε το άρθρο 31, επίσης
σωστά. 

Κλείνοντας µε το Γενικό Λογιστήριο του Κράτους, δεν παρέχε-
ται καµµία ουσιαστική κοστολόγηση, κάτι που θεωρούµε αδια-
νόητο για ένα τόσο σοβαρό νοµοσχέδιο που συζητείται τόσους
µήνες και που αφορά δηµόσια περιουσία, όπως για τα εξής. Θα
έπρεπε, δηλαδή, να παρέχεται κοστολόγηση για τα εξής: Πρώ-
τον, για τα έσοδα από το ξεπούληµα καταπατηµένων ακινήτων.
Εδώ ρωτήσαµε ποιος είναι ο λόγος, αφού σύµφωνα µε άρθρα
εφηµερίδων υπάρχει εκτίµηση της έκτασης οικοπέδου, αλλά δεν
πήραµε καµία απάντηση! Δεύτερον, για το κόστος των απαλλα-
γών από τον ΕΝΦΙΑ, τα οποία πρέπει να είναι γνωστά, αλλά δεν
ποσοτικοποιούνται καθόλου.

Το Γενικό Λογιστήριο του Κράτους αναφέρει τουλάχιστον πως
θα υπάρχει κόστος για τα εξής: Για τη δηµιουργία του ειδικού
πληροφοριακού συστήµατος του άρθρου 9 και για την αµοιβή
στα µέλη της επιτροπής υλοποίησης της εξαγοράς του άρθρου
10. Επίσης, εκτός του ΕΝΦΙΑ και για τη µεταβίβαση τίτλων. 

Ολοκληρώνοντας ελπίζουµε να µην αυταπατηθούν ξανά στις
εκλογές οι Έλληνες ψηφίζοντας κόµµατα που ξεπούλησαν το
όνοµα της Μακεδονίας, που υπέγραψαν µνηµόνια, που υποθή-
κευσαν την πατρίδα µας, που χρεοκόπησαν δύο φορές τη χώρα
µας, που λεηλάτησαν τους πολίτες και που έδιωξαν επτακόσιες
πενήντα χιλιάδες παιδιά µας στο εξωτερικό που δεν πρόκειται να
γυρίσουν µε αυτές τις προϋποθέσεις. Πρόκειται για κόµµατα που
δεν θα διστάσουν να ξεπουλήσουν το µισό Αιγαίο στους Τούρ-
κους και που θα υπογράψουν νέα µνηµόνια, αφού στην ουσία
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είναι τοποτηρητές των ξένων και δεν έχουν ίχνος πατριωτισµού.
Ευχαριστώ πολύ.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι παρακολου-
θούν τη συνεδρίασή µας από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού
προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥ-
ΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτη-
ρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής, είκο-
σι µία µαθήτριες και µαθητές και τρεις εκπαιδευτικοί συνοδοί
τους από το 2ο Δηµοτικό Σχολείο Ξυλοκάστρου.

Η Βουλή σάς καλωσορίζει και σας εύχεται καλή πρόοδο, παι-
διά. 

(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)
Τον λόγο έχει τώρα ο ειδικός αγορητής της Κοινοβουλευτικής

Οµάδας του ΜέΡΑ25 κ. Γεώργιος Λογιάδης, µε τον οποίο και
κλείνουµε τον κύκλο των αγορεύσεων των εισηγητών και ειδικών
αγορητών. 

Ορίστε, κύριε Λογιάδη, έχετε τον λόγο. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΟΓΙΑΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Θα ήθελα κι εγώ µε τη σειρά µου να καλωσορίσω τις µαθήτριες

και τους µαθητές, αλλά και τους συνοδούς τους και να ευχηθώ
καλή επιτυχία στη ζωή σας.

Σήµερα εξετάζουµε το σχέδιο νόµου του Υπουργείου Οικονο-
µικών µε τίτλο: «Ρυθµίσεις για την εξαγορά κατεχοµένων ακινή-
των της ιδιωτικής περιουσίας του Δηµοσίου, ακινήτων του Τα-
µείου Εθνικής Άµυνας, λοιπές διατάξεις για την ιδιωτική περιου-
σία του δηµοσίου και άλλες διατάξεις αρµοδιότητας Υπουργείου
Οικονοµικών». Πρόκειται για ένα υπαρκτό πρόβληµα το οποίο δεν
αντιµετώπισε καµµία κυβέρνηση διαχρονικά. Και ποιος κυβερ-
νούσε, βέβαια, όλα αυτά τα χρόνια; Όλοι εσείς που φέρατε τη
χώρα σε αυτή τη σηµερινή τραγική κατάσταση. Και δεν υπάρχει
πολιτική βούληση από κανέναν σας, για να µείνει ο λαός πάντα
δέσµιος στα µικροπολιτικά σας συµφέροντα. 

Πρόκειται για ένα ακόµα σκανδαλώδες, περιβαλλοντοκτόνο και
ταυτοχρόνως ψηφοθηρικό και προεκλογικού χαρακτήρα νοµο-
σχέδιο, που νοµιµοποιεί την αυθαιρεσία και ασελγεί σε βάρος
του περιβάλλοντος, βάζοντας πωλητήριο σε καταπατηµένα ακί-
νητα ιδιοκτησίας του δηµοσίου, και µάλιστα µε εκπτώσεις έως
80% στο τίµηµα της αγοράς και εξόφλησης στις εξήντα δόσεις,
στοχεύοντας παράλληλα στην είσπραξη τουλάχιστον 500 εκα-
τοµµυρίων ευρώ, όπως ισχυρίζεται. Είναι ένα νοµοσχέδιο δώρο
στους εµπρηστές, στα funds, στις τράπεζες, στο Υπερταµείο και
στο ΤΑΙΠΕΔ, που εσείς ψηφίσατε, η Νέα Δηµοκρατία, το ΠΑΣΟΚ
- ΚΙΝΑΛ και ο ΣΥΡΙΖΑ. 

Τις συγκεκριµένες εκτάσεις, ακόµη κι αυτές επί των οποίων
έχουν ανεγερθεί αυθαίρετα κτίσµατα, δίνει το νοµοσχέδιο τη δυ-
νατότητα να τις εξαγοράσουν όσοι τις έχουν καταπατήσει και
ιδιοποιηθεί για πάνω από τριάντα χρόνια. Η Ελληνική Εταιρεία
Περιβάλλοντος και Πολιτισµού, η ΕΛΕΤΤ, θεωρεί ότι η διαχείριση
των δηµόσιων γαιών είναι κρίσιµο ζήτηµα που απαιτεί µια ολο-
κληρωµένη πολιτική γης, σε αντίθεση µε την αποδοχή τετελεσµέ-
νων γεγονότων, ιδίως στις εκτός σχεδίου περιοχές, όπου απαιτεί-
ται αυξηµένη προστασία της υπαίθρου και του τοπίου. 

Με άλλα λόγια, διαφωνεί κάθετα µε τη ρύθµιση αυτή, η οποία
δηµιουργεί τετελεσµένα γεγονότα. Δεν το λέει αυτό το ΜέΡΑ 25,
αλλά η αρµόδια περιβαλλοντική αρχή. Αυτός είναι ο σεβασµός
της Κυβέρνησής σας απέναντι στις αρµόδιες αρχές. 

Το ΜέΡΑ 25 τονίζει ότι το σχέδιο νόµου: «Ρυθµίσεις για τα κα-
τεχόµενα ακίνητα του δηµοσίου και άλλες διατάξεις» δυστυχώς
δεν αντιµετωπίζει αποτελεσµατικά τη διαχρονική αδυναµία δια-
χείρισης και προστασίας της δηµόσιας περιουσίας και µε εισα-
γωγή ελεγκτικών µηχανισµών, ενίσχυση των υφιστάµενων και
υιοθέτηση µιας ενεργούς πολιτικής γης για την επ’ ωφελεία του
συνόλου αξιοποίηση των δηµοσίων γαιών µέσω του χωροταξικού
σχεδιασµού. 

Αντίθετα, ακολουθεί µια επικίνδυνη οδό επιβράβευσης των πα-
ρανοµούντων κάθε µορφής καταπατητών σε συνδυασµό µε µια
εισπρακτική λογική. Άλλωστε αυτή είναι η προσφιλής τακτική της
Κυβέρνησης σε όλα τα θέµατα, να αντιµετωπίζει µε προχειρότητα
και µε ανταµοιβή τα σοβαρά θέµατα περιβαλλοντικής παραβατι-

κότητας µε λογικές εισπρακτικής αντιπαροχής fast track. Σε ποια
ευνοµούµενη χώρα γίνεται αυτό σήµερα; Μόνο στη δική µας.

Πάγια θέση µας, του ΜέΡΑ 25, είναι ότι τα έσοδα του κράτους
πρέπει να βασίζονται στη φορολογία και τη χρηστή διοίκηση και
όχι στην νοµιµοποίηση παρανοµιών. Το κακό παράδειγµα επιβρά-
βευσης µέσω τακτοποιήσεων αυθαίρετων κατασκευών δεν πρέ-
πει να επεκταθεί και στις καταπατήσεις. 

Υπό το πρίσµα αυτής της γενικής θέσης η ΕΛΛΕΤ, η Ελληνική
Εταιρεία Περιβάλλοντος και Πολιτισµού, περαιτέρω θεωρεί ότι
το σχέδιο νόµου δεν µπορεί να εισαχθεί στη Βουλή εσπευσµένα,
εν όψει µάλιστα της προεκλογικής περιόδου, χωρίς να θεωρηθεί
ψηφοθηρικό, πόσω µάλλον που πλήθος διατάξεων, κυρίως δε
αυτές των εξαιρουµένων ακινήτων, δηλαδή των ακινήτων που
πρέπει να διαφυλαχθούν και να µην εξαγοραστούν, χρήζει πολύ
σοβαρής επεξεργασίας. 

Επιπλέον δεν προκύπτει να έχει γίνει διαβούλευση µε τους φο-
ρείς της τοπικής αυτοδιοίκησης πρώτου και δεύτερου βαθµού,
τους οποίους αφορά άµεσα η διαχείριση των δηµόσιων ακινήτων
και η απόκτηση εκτάσεων για την κάλυψη τοπικών αναγκών. Νο-
µοθετική περιφρόνηση και αλαζονεία λέγεται αυτό. Αποτελεί του-
λάχιστον σχήµα οξύµωρο να µην συµµετέχουν οι ΟΤΑ ούτε στην
επεξεργασία του σχεδίου νόµου ούτε στον έλεγχο της διαδικα-
σίας εξαγοράς και η αυτοδιοίκηση υποβαθµίζεται και στην όλη
διαδικασία αλλά και στη διαχείριση των ακινήτων.

Θα σας καταθέσω εδώ, κύριε Υπουργέ, τις παρατηρήσεις του
Δήµου Ηρακλείου σχετικά µε την περιοχή της Νέας Αλικαρνασ-
σού Ηρακλείου, χρονίζον πρόβληµα χωρίς απάντηση και αυτό. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Γεώργιος Λογιάδης καταθέτει
για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται
στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενο-
γραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Το ελληνικό δηµόσιο δεν µπόρεσε ποτέ δυστυχώς να καταγρά-
ψει σωστά και πλήρως τη δηµόσια περιουσία του. Ολοκληρωµένο
κτηµατολόγιο δεν υπάρχει, ούτε καθορισµός χρήσεων γης, ούτε
ολοκληρωµένος χωροταξικός σχεδιασµός, παράλληλα δε µε
απαξιωµένους και υποστελεχωµένους δηµόσιους ελεγκτικούς
µηχανισµούς, θέτοντας αυτό το πρόβληµα. Αυτό λέγεται διαχρο-
νική κατάντια και ανικανότητα του ελληνικού δηµοσίου και των
υπηρεσιών του, πελατειακό κράτος περαιτέρω.

Επίσης αγνοήθηκε και η επιβεβληµένη διαβούλευση µε τους
επιστηµονικούς φορείς των εµπλεκόµενων ειδικοτήτων, τόσο σε
επίπεδο δηµοσίων λειτουργών όσο και εκτός αυτών, που είναι
γνώστες των προβληµάτων διαχείρισης και διαφύλαξης της δη-
µόσιας περιουσίας, οι οποίοι θα κληθούν να υλοποιήσουν τις νέες
διατάξεις ως µέλη των επιτροπών. 

Αυτονόητη πρότασή µας ως ΜέΡΑ 25 είναι να αποσυρθεί και
να γίνει εκ νέου επεξεργασία και πρόβλεψη των διαδικασιών επί-
λυσης του υπαρκτού προβλήµατος των καταπατήσεων, πρώτον
σε σύµπλευση της όλης διαδικασίας µε αυτή του Κτηµατολογίου,
επιλογή που θα παρείχε µείωση του διοικητικού βάρους και µε-
γαλύτερη ασφάλεια δικαίου και των νοµοταγών πολιτών έναντι
των πολιτών και δεύτερον σε σύµπλευση µε την τρέχουσα διαδι-
κασία χωρικού και πολεοδοµικού σχεδιασµού, προκειµένου να
εξαιρεθούν από τη διαδικασία εκποίησης χρήσιµες για το κοινω-
νικό σύνολο γαίες. 

Επιπροσθέτως η ΕΛΛΕΤ επισηµαίνει ότι το παρόν σχέδιο νόµου
αφήνει δέκα ορθάνοιχτα παράθυρα επιβράβευσης ακόµη και όψι-
µων καταπατητών. Επιγραµµατικά να αναφέρουµε: τίτλοι µε ψευ-
δοµάρτυρες και αποθήκες µε στηµένη απουσία του δηµοσίου,
εξουδετέρωση των γειτόνων και παράκαµψη της τοπικής αυτο-
διοίκησης, χάνονται ακίνητα κοινωφελών ή κοινοχρήστων χρή-
σεων και απόθεµα γης του πολεοδοµικού σχεδιασµού, εξαγορά
καταπατηµένων σε ζώνες αιγιαλού, εξαγορά καταπατηµένων δη-
µοσίων δασικών και άλλων προστατευόµενων εκτάσεων, εξαγορά
ακινήτων του δηµοσίου µε παραχώρηση χρήσης στους καταπα-
τητές, εκτάσεις φιλέτα σε χαµηλή τιµή, τίτλοι ιδιοκτησίας µέσω
δήλωσης στο Κτηµατολόγιο, αυθαίρετες επεκτάσεις ιδιωτικών
ακινήτων σε καταπατηµένες δηµόσιες εκτάσεις και πελατειακές
ρυθµίσεις για κοινωνικές κατηγορίες.

Στο πλαίσιο των ολοκληρωµένων προτάσεων που έχει καταθέ-
σει το ΜέΡΑ 25 περιλαµβάνονται οι θέσεις του κόµµατος για την
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προστασία του φυσικού περιβάλλοντος και του δηµόσιου χώρου,
µεταξύ των οποίων προτάσεις σχετικά µε το ανθρωπογενές και
φυσικό περιβάλλον, θεσµική προστασία αιγιαλού και παραλίας,
µε την παράλληλη εκπόνηση των θαλάσσιων χωροταξικών σχε-
δίων και των σχεδίων διαχείρισης των παράκτιων ζωνών, άµεση
ολοκλήρωση τοπικών πολεοδοµικών και χωροταξικών σχεδίων,
απόλυτη προστασία του αστικού πρασίνου, θεσµική προστασία
από υπερδόµηση και παράνοµη αυθαίρετη δόµηση, προστασία
υγροτόπων, προστασία των ορεινών όγκων (Υµηττός, Άγραφα
κ.ά.) από τη συνεχή επίθεση δηµόσιου και ιδιωτικού χαρακτήρα
ενδιαφεροµένων. Τα βουνά είναι οι κατ’ εξοχήν φύλακες και ρυθ-
µιστές του όρου «περιβάλλον», που σηµαίνει ζωή. 

Επίσης, δηµιουργία ανεξάρτητου παρατηρητηρίου τήρησης
και βελτίωσης της περιβαλλοντικής χωροταξικής νοµοθεσίας,
στελεχωµένου µε πολεοδόµους, νοµικούς και εκπροσώπους ό-
λων των πολιτικών κοµµάτων. 

Όσον αφορά ορισµένες διατάξεις του σχεδίου νόµου που πε-
ριλαµβάνονται στο Μέρος Β’, όπως τα άρθρα 22 ως 26, που ανα-
φέρονται στην απαλλαγή από την καταβολή ΕΝΦΙΑ για ακίνητα
σε πληγείσες περιοχές, εµείς στο ΜέΡΑ25 θα τις υπερψηφίσουµε
για λόγους κοινωνικής και πολιτειακής ευαισθησίας. Εξάλλου,
όπως έχει επισηµάνει από τριετίας και ο Γραµµατέας του ΜέΡΑ
25 Γιάνης Βαρουφάκης σε συναντήσεις του µε φορείς από πλη-
γείσες περιοχές, αυτό από µόνο του συνιστά τραγέλαφο, να
απαιτείται η καταβολή ΕΝΦΙΑ και από τους κατοίκους των περιο-
χών αυτών. 

Συµπέρασµα: Το σχέδιο νόµου αποτελεί προσωποποίηση της
παγιωθείσας πλέον στρατηγικής της Κυβέρνησης να νοµοθετεί
σοβαρά ζητήµατα µε φωτογραφικές, ρουσφετολογικές και ψη-
φοθηρικές ρυθµίσεις, όπως είναι οι διατάξεις που περιλαµβάνο-
νται στα άρθρα 28 έως 32. Ειδικά τα άρθρα 28 και 29 αφορούν
φοροαπαλλαγές κυρίως για εταιρείες επενδύσεων. 

Καιρός είναι να συνειδητοποιήσει η Κυβέρνηση ότι έχει πάρει
τον µη αναστρέψιµο κατήφορο για την τετραετή καταστροφική
της πολιτική, η οποία σύντοµα θα αποτελεί παρελθόν ενόψει των
εκλογών που έρχονται. Η Νέα Δηµοκρατία δεν θέλει το ΜέΡΑ 25
στην επόµενη Βουλή, διότι σας χαλάµε το πάρτι. Κάνατε το παν
γι’ αυτό. Μας φιµώνουν τα µέσα σας, δείχνετε ψεύτικες εικόνες
και αριθµούς, κάνετε το αθέµιτο θεµιτό για να µην ακούγεται το
ΜέΡΑ 25.

Αλλά εµείς αγωνιζόµαστε για να αναδεικνύουµε έναν άλλο
δρόµο, επειδή όλα µπορεί να γίνουν αλλιώς. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εγώ ευχαριστώ τον

κ. Λογιάδη για τη συνέπεια στον χρόνο. 
Μπαίνουµε στον κατάλογο των οµιλητών. 
Και καλώ στο Βήµα τον Βουλευτή της Νέας Δηµοκρατίας τον

κ. Δηµήτριο Κούβελα. 
Ορίστε, κύριε Κούβελα, έχετε τον λόγο.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΒΕΛΑΣ: Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-

εδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, αρχικά αισθάνο-

µαι την ανάγκη να εκφράσω τη λύπη µου από το Βήµα της Βου-
λής για την απώλεια των δύο εξαιρετικών συναδέλφων που κοσ-
µούσαν το Κοινοβούλιο, του Μανούσου Βολουδάκη και του Νε-
κτάριου Σαντορινιού, δύο Βουλευτών πάντα µε θέση, µε αξιο-
πρεπή κοινοβουλευτικό λόγο, µε ευγένεια που θα µας λείψουν. 

Τα ειλικρινή συλλυπητήριά µου στις οικογένειές τους. Θα τους
θυµόµαστε για πάντα. 

Όµως, το σηµερινό νοµοσχέδιο έρχεται επιτέλους να δώσει
λύση στα προβλήµατα γης που απασχολούσαν χιλιάδες ιδιοκτή-
τες ακινήτων εδώ και πολλές δεκαετίες. Γι’ αυτόν τον λόγο ακρι-
βώς οφείλουµε να το αγκαλιάσουµε όλες οι πτέρυγες της Βου-
λής, αφήνοντας στην άκρη διαφωνίες στα σηµεία, στις λεπτοµέ-
ρειες. Διότι αξίζει τον κόπο η κατοχή από ιδιώτες των κτηµάτων
που ανήκουν στην ιδιωτική περιουσία του δηµοσίου να ρυθµιστεί
επιτέλους αυτό το ζήτηµα, το οποίο αποτελεί ένα παλιό κοινωνικό
φαινόµενο µε διαστάσεις οι οποίες ταλάνιζαν χιλιάδες συµπολί-
τες µας. Είναι τόσο παλιό που η πρώτη προσπάθεια έγινε µε ανα-
γκαστικό νόµο το 1939, αλλά µέχρι και σήµερα δεν καταφέραµε
να βρούµε τις λύσεις, οι οποίες θα εναρµονίζονται και µε τη συ-

νταγµατική µας τάξη και θα κλείσουν το ζήτηµα. 
Ερχόµαστε, λοιπόν, για πρώτη φορά να πετύχουµε µέσα από

τη συγκεκριµένη νοµοθετική πρωτοβουλία τρεις πολύ σηµαντι-
κούς στόχους που ήταν ζητούµενο. Πρώτον την οριστική διανοµή
της γης, που ανήκει εδώ και δεκαετίες στην πραγµατικότητα σε
πολίτες µε έναν τρόπο εξαγοράς όπου απαιτείται, που θα είναι
κοινωνικά δίκαιος. 

Δεύτερον την αξιοποίηση αυτής της ακίνητης περιουσίας του
δηµοσίου και επ’ ωφελεία του από τα έσοδα τα οποία θα προκύ-
ψουν για το ελληνικό δηµόσιο, όπου αυτό επιβάλλεται. 

Τρίτον την απαλλαγή -και αυτό είναι πολύ σηµαντικό- των αρ-
µόδιων διοικητικών δηµοσίων υπηρεσιών αλλά και των δικαστικών
αρχών από τις εκκρεµείς διαδικασίες και δίκες και την αντίστοιχη
µείωση του σχετικού διοικητικού βάρους αλλά και του κόστους.
Και φυσικά, βέβαια, και οι πολίτες που εµπλέκονταν σε όλες αυ-
τές τις διαδικασίες τις γραφειοκρατικές και τις δίκες, απαλλάσ-
σονται από ένα κόστος το οποίο στην πορεία των χρόνων είχε κα-
ταλήξει να είναι δυσβάσταχτο. 

Το γεγονός ότι µέχρι τις µέρες µας το ζήτηµα των κατεχόµε-
νων ακινήτων του δηµοσίου αποτελεί αντικείµενο µιας νοµοθετι-
κής πρωτοβουλίας, δείχνει ότι οι πολιτικές που κατά καιρούς
επιδιώχθηκαν ή προκρίθηκαν δεν ήταν επιτυχηµένες. Και αυτό
βέβαια έγινε για συγκεκριµένους λόγους. Ήταν η πολυπλοκότητα
των διατάξεων, ήταν τα πολύ αυστηρά κοινωνικά και εισοδηµα-
τικά κριτήρια τα οποία επιλέγονταν ως προϋποθέσεις για την
υπαγωγή στο πρόγραµµα εξαγοράς. Όµως, όλα αυτά έρχονται
πολύ ισορροπηµένα να ρυθµιστούν µε τις διατάξεις του σχεδίου
νόµου που συζητάµε. 

Στο σηµείο αυτό θα ήθελα να ευχαριστήσω τόσο τον αρµόδιο
Υπουργό κ. Σταϊκούρα όσο και τον αρµόδιο Υφυπουργό κ. Βεσυ-
ρόπουλο για το ενδιαφέρον τους και την πολύ καλή συνεργασία
που είχαµε από την αρχή αυτής της κοινοβουλευτικής κυβερνη-
τικής θητείας για την υπόθεση των ανταλλάξιµων στην περιοχή
Καλαµαριάς της Θεσσαλονίκης, δηλαδή για εκτάσεις που το ίδιο
το δηµόσιο παραχώρησε στους πρόσφυγες της Μικράς Ασίας µε
τη Συνθήκη της Λωζάνης και την ανταλλαγή των πληθυσµών που
είχαµε τότε, προκειµένου να αρχίσουν µια νέα ζωή στη µητέρα
πατρίδα. 

Όµως, το ίδιο το δηµόσιο αµφισβητούσε αυτούς τους τίτλους
στην πορεία. Το θέµα αυτό απασχόλησε χιλιάδες συµπολίτες
µου, ιδιοκτήτες διαµερισµάτων και καταστηµάτων εντός σχεδίου
σήµερα στην Καλαµαριά της Θεσσαλονίκης, που ένιωθαν την
απειλή των άδικων διεκδικήσεων του δηµοσίου, που είχε ανοίξει
δεκάδες, εκατοντάδες δίκες σε πρώτο και δεύτερο βαθµό και βέ-
βαια, έρχονταν συνέχεια, όσο το ζήτηµα ήταν στον αέρα. Χαίρο-
µαι ιδιαιτέρως που µπόρεσα κι εγώ να συµβάλω στην τελική ορθή
λύση του ζητήµατος και την διατύπωση του άρθρου 16, του υπό
συζήτηση νοµοσχεδίου. 

Έτσι, λοιπόν, αναγνωρίζεται πλέον η κυριότητα των πολιτών
χωρίς κάποιο αντάλλαγµα, ενώ το δηµόσιο θα απέχει από την
άσκηση νέων αγωγών. 

Επίσης, πολύ σηµαντικό, διευκρινίζεται ότι καταργούνται οι
ήδη εκκρεµείς δίκες και απαλλάσσονται οι ιδιοκτήτες γης από τις
διεκδικήσεις του δηµοσίου. 

Επιπλέον, είναι σηµαντική η νοµοτεχνική βελτίωση που συζη-
τήσαµε για την απεξάρτηση της αναγραφής του ιδιώτη στις πρώ-
τες κτηµατολογικές εγγραφές και από το άρθρο 4 του ν.3127/
2003. Με την ρύθµιση αυτή τελειώνει οριστικά η περιπέτεια που
βασάνισε επί δεκαετίες πολλούς Καλαµαριώτες και φυσικά φόρ-
τωσε και τις δηµόσιες υπηρεσίες µε γραφειοκρατία, οι οποίες
απαλλάσσονται πλέον µε την ψήφιση του νόµου. 

Επανέρχοµαι στο γενικότερο πλαίσιο τώρα. Κυρίες και κύριοι
Βουλευτές, προφανώς δεν είναι τιµητικό για κανέναν που ασχο-
λείται µε το δηµόσιο βίο να υπάρχουν σήµερα χιλιάδες ιδιοκτήτες
σε όλη τη χώρα, που καλούνται να αποδείξουν την κυριότητα των
ακινήτων τους, προσκοµίζοντας τίτλους από την εποχή της βα-
σιλείας του Όθωνα. Με το προτεινόµενο σχέδιο νόµου προβλέ-
πεται η συγκεκριµένη διαδικασία ορισµού του τιµήµατος εξα-
γοράς ενός κατεχόµενου ακινήτου στη βάση της αντικειµενικής
αξίας και έτσι κλείνουν, όπου απαιτείται καταβολή τιµήµατος, εκ-
κρεµότητες δεκαετιών. 
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Είναι µια διαδικασία σύγχρονη, µια διαδικασία αντικειµενική,
µια διαδικασία ψηφιακή µε τη δηµιουργία του αντίστοιχου φακέ-
λου όπου υπάρχει αίτηµα για εξαγορά και έτσι δίνονται οριστικές
λύσεις σε χρονίζοντα προβλήµατα. 

Είναι λοιπόν οι διαδικασίες και οι ρυθµίσεις που η Κυβέρνηση
της Νέας Δηµοκρατίας µέχρι την τελευταία µέρα της κοινοβου-
λευτικής µας θητείας και της κυβερνητικής θητείας θα φέρνει στη
Βουλή, όχι ως µπαλώµατα, όχι ως προεκλογικές ρυθµίσεις οι
οποίες -όπως ξέρουµε- αποτελούν χαρακτηριστικό κυβερνήσεων
οι οποίες για την τετραετία που είχαν τη δυνατότητα να λύσουν
τα προβλήµατα τα άφηναν για το τέλος ή τα έσπρωχναν κάτω
από το χαλί. Αντιθέτως εµείς µε συνέπεια στην πρόθεση µας σε
αυτό που είχαµε υποσχεθεί στον ελληνικό λαό πως ό,τι λέµε
εµείς θα το κάνουµε. Και αυτό συµβαίνει. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο ΣΤ’
Αντιπρόεδρος της Βουλής κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ)

Έτσι λοιπόν σήµερα αισθανόµαστε ότι κοιτάζουµε τους Έλλη-
νες πολίτες στα µάτια και ζητούµε απ’ αυτούς να εµπιστευθούν
και πάλι τη Νέα Δηµοκρατία για να συνεχίσουµε µε σταθερότητα
να απολαµβάνουµε τα αποτελέσµατα της κυβερνητικής πολιτικής
µε νέα αυτοδύναµη κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας.

Σας καλώ να υπερψηφίσουµε το παρόν σχέδιο νόµου και σας
ευχαριστώ για την προσοχή σας. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Λοιπόν πριν δώ-

σουµε τον λόγο στον κ. Δρίτσα από τον ΣΥΡΙΖΑ, ζήτησε να πα-
ρέµβει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος κ. Αλεξιάδης για ένα
λεπτό.

Ορίστε, έχετε τον λόγο, κύριε Αλεξιάδη.
ΤΡΥΦΩΝ ΑΛΕΞΙΑΔΗΣ: Λιγότερο θα µιλήσω, κύριε Πρόεδρε.
Θέλω να καταγγείλω τα επεισόδια που έγιναν πριν από λίγο και

πιθανά συνεχίζονται έξω από το Υπουργείο Εργασίας όπου έχουν
γίνει ήδη δύο συλλήψεις και ζητούµε να αφεθούν ελεύθεροι οι
συγκεντρωµένοι από την Οµοσπονδία Επισιτισµού-Τουρισµού.
Θέλω να καταγγείλω ότι ενώ δήλωσε την ιδιότητά της η Μαριλίζα
Ξενογιαννακοπούλου, η αρµόδια τοµεάρχης, ότι είναι Βουλευτής,
η αστυνοµία τους ψέκασε -όχι απλά τοξικό κλίµα- µε χηµικά. Είναι
απαράδεκτα τα γεγονότα αυτά σε κινητοποιήσεις εργαζοµένων
να υπάρχει τέτοια αντίδραση. 

Ζητούµε να καταδικαστούν αυτά τα φαινόµενα από τη Νέα Δη-
µοκρατία και να γίνει ό,τι είναι δυνατόν για να αφεθούν ελεύθεροι
οι διαδηλωτές, οι συνδικαλιστές που έχουν συλληφθεί.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Καλώς.
Καλούµε τώρα στο Βήµα τον κ. Θεόδωρο Δρίτσα από τον ΣΥ-

ΡΙΖΑ. Μετά τον λόγο θα πάρουν ο κ. Κωνσταντινόπουλος, ο κ.
Κέλλας, ο κ. Παπαδηµητρίου και ο κ. Αποστόλου.

Ορίστε, κύριε Δρίτσα, έχετε τον λόγο.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΔΡΙΤΣΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, έτσι είναι, όπως µε την παρέµ-

βασή του ο Κοινοβουλευτικός µας Εκπρόσωπος, κ. Τρύφωνας
Αλεξιάδης, έθεσε. Παραπλάνηση, αντιπερισπασµός, δηµιουργία
εικονικής πραγµατικότητας. Και όταν αυτά πια, αφού πραγµατικά
ο πολιτικός χρόνος αυτής της Κυβέρνησης έχει προ πολλού
λήξει, τι µένει; Καταστολή, άγρια καταστολή και στους εκπαιδευ-
τικούς και στους καλλιτέχνες, σήµερα στους εργαζόµενους.
Κάθε µέρα η µόνη υποστηρικτική δύναµη για αυτή την Κυβέρ-
νηση που έχει µείνει είναι τα ΜΑΤ και οι µεγάλοι βιοµήχανοι.

Αυτό είναι η πραγµατικότητα µιας διαδικασίας αρκετών µηνών
τώρα, που έχει οδηγήσει στην πολιτική φθορά µιας κυβέρνησης
που επέλεξε να είναι η κυβέρνηση των ολίγων και που η ώρα της
κρίσης πλησιάζει.

Περιµέναµε σήµερα από τον κ. Μητσοτάκη να µας πει, επιτέ-
λους, πότε θα κάνει τις εκλογές. Γιατί δεν το λέει; Αφού έχει δια-
κηρύξει ότι οι εκλογές θα είναι πρόωρες, ολίγον πρόωρες, αλλά
εν πάση περιπτώσει πρόωρες, θέλει να µας πει ότι θέλει να ψη-
φίσει τρία, τέσσερα, πέντε συγκεκριµένα νοµοσχέδια πριν προ-
κηρύξει τις εκλογές; Να το πει. Θέλει να µας πει ότι υπάρχει µια
εκκρεµότητα διαπραγµάτευσης κάποιων θεµάτων εθνικού ενδια-
φέροντος; Να το πει.

Δεν καταλαβαίνουµε τι είναι αυτό που ο ιδιοκτήτης του κρά-
τους κ. Μητσοτάκης, ο ιδιοκτήτης του πολιτικού συστήµατος η

Κυβέρνηση και η παράταξη της Νέας Δηµοκρατίας του δίνει το
δικαίωµα να µην ανακοινώνει χρόνο εκλογών. Ζήτηµα αιφνιδια-
σµού δεν υπάρχει. Ζήτηµα παράτασης για κάποτε άλλοτε δεν
υπάρχει. Είναι κλασική περίπτωση ιδιοκτησιακής αντίληψη και
αυτό όχι απέναντι στους πολιτικούς αντιπάλους, τα άλλα πολιτικά
κόµµατα, αλλά απέναντι στην κοινωνία. Επαγγελµατίες, οικογε-
νειάρχες, νέοι άνθρωποι θέλουν να κανονίσουν το πρόγραµµά
τους για τους επόµενους µήνες. Είναι προφανέστατο. Δικαίωµά
του; Για ποιον λόγο; Αυτή είναι η Δεξιά.

Μεγάλη η ταραχή. Είπατε πολύ σωστά, κύριε Πρόεδρε, λίγο
νωρίτερα ότι έχει ξεφύγει η διαδικασία. Μεγάλη ταραχή για τους
επικείµενους πλειστηριασµούς. Για τους δανειολήπτες απόλυτα
δικαιολογηµένη. Για την Κυβέρνηση ταραχή πανικού. Μιλάει πρώ-
τος ο κ. Σταϊκούρας, παρουσιάζει την τροπολογία µε διπλάσιο
σχεδόν και παραπάνω χρόνο. Έρχεται ο κ. Μητσοτάκης, µας λέει
ότι φταίει ο ΣΥΡΙΖΑ, η διεθνής πραγµατικότητα και όλα φταίνε
και εκείνος κάνει ό,τι καλύτερο µπορεί. Ξαναµιλάει ο κ. Σταϊκού-
ρας τριπλάσιο χρόνο, γιατί έκανε την παρέµβασή του εκτάκτως
και λόγω επείγουσας ανάγκης ο µέχρι πρότινος Κοινοβουλευτι-
κός µας Εκπρόσωπος, κ. Τσακαλώτος. Ε, είναι και αυτό σηµάδι
ήττας, πανικού και ιδιοκτησιακής αντίληψη ακόµα και για τις δια-
δικασίες της Βουλής.

Στο σχέδιο νόµου τώρα. Γενικά θα επανέλθει ο εισηγητής µας,
όπως ο ίδιος ανακοίνωσε και θα µιλήσουν και οι άλλοι. Δεν είναι
δυνατόν να ρυθµίζεται ένα θέµα που χρονίζει και αυτό προεκλο-
γικά έρχεται τώρα, τις αµφιλεγόµενες ιδιοκτησιακές σχέσεις και
σχέσεις κυριότητας για µια σειρά από κτήµατα, ιδιοκτησίες κ.λπ.,
που συνδέονται οι ιδιώτες και το κράτος. Μα το πρώτο ζήτηµα,
που χρειάζεται για να ρυθµιστούν τέτοιου είδους δεκαετιών εκ-
κρεµότητες είναι η χωροταξία, είναι το δασολόγιο, είναι οι περιο-
χές «NATURA», είναι οι αρχαιολογικοί χώροι, είναι όλο αυτό. Αυτό
είναι το πεδίο που θα καθορίσει και τις ρυθµίσεις.

Μετά έχουµε δύο κατηγορίες. Η µία είναι παραχωρήσεις του
ελληνικού κράτους κατά καιρούς -καλές, κακές αλλά παραχωρή-
σεις- σε ευάλωτες οµάδες, σε παλιννοστούντες, σε ειδικές κατη-
γορίες πολιτών, που ήταν παραχωρήσεις. Πέρασαν δεκαετίες,
δηµιουργήθηκαν οικισµοί. Ε, αυτό πια για ένα ευνοµούµενο κρά-
τος είναι αυτονόητο. Δεν τίθεται θέµα εξαγοράς. Οφείλει κάθε
ευνοµούµενο κράτος, αφού προηγηθούν όσα είπα -χωροταξία
και όλα αυτά-, να αποδώσει την κυριότητα σε αυτές τις οµάδες
πολιτών χωρίς τίµηµα. Δεν νοείται τίµηµα, αφού τα έχει παραχω-
ρήσει το ελληνικό κράτος. Όπου υπάρχουν ζητήµατα καταπατη-
τών, αυθαιρεσιών και έτσι, εκεί µπορούν να υπάρχουν ρυθµίσεις,
αφού και πάλι υπάρχουν αυτές οι προηγούµενες.

Τώρα αυτό που κάνετε είναι για τα µάτια του κόσµου και για
προεκλογική δυνατότητα. Περισσότερα προβλήµατα θα δηµιουρ-
γήσει, παρά θα λύσει.

Το άρθρο 15 παραπέµπει στο ότι ξαφνικά και χωρίς να υπάρχει
κανένας προϊδεασµός, ακίνητα ιδιοκτησίας του Ταµείου Εθνικής
Άµυνας, όπου τα άρθρα 1 έως 14, αυτά δηλαδή που περιγρά-
φουν τις αιτήσεις εξαγοράς και τη διαδικασία εξαγοράς, εφαρ-
µόζονται και στα ακίνητα ιδιοκτησίας του Ταµείου Εθνικής Άµυ-
νας. Απαιτείται σύµφωνη γνώµη του ταµείου κ.λπ. και το τίµηµα
εξαγοράς περιέρχεται στο ΤΕΘΑ. Από πού και ως πού; Ο νόµος
που ιδρύει το ΤΕΘΑ, ο ν.4407/2016 λέει ρητά «επιλέγονται τα ακί-
νητα των οποίων η αξιοποίηση θα διενεργείται αποκλειστικά µε
εκµίσθωση, κατόπιν χρηµατικής ή άλλης αντιπαροχής αποτιµηθεί
σε χρήµα.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Έχει το ΤΕΘΑ ιδιωτικά ακίνητα που ανήκουν σε πολίτες και αµ-
φιλεγόµενης κυριότητας; Δεν το ξέρουµε. Εγώ τουλάχιστον είµαι
τοµεάρχης άµυνας -και για αυτό πήρα τον λόγο- και έχω µελετή-
σει τους νόµους και έχω κάνει ερωτήσεις και εγώ και όλος ο το-
µέας άµυνας του ΣΥΡΙΖΑ, πρώτη φορά ακούµε ότι υπάρχει και
ιδιωτική περιουσία που ανήκει στο Υπουργείο Εθνικής Άµυνας.
Τουλάχιστον φέρτε τη µας. Φέρτε έναν κατάλογο, γιατί ο νόµος
στον οποίον αναφέρθηκα έχει πενήντα περίπου ακίνητα που τα
περιγράφει ένα προς ένα, πού είναι η ακίνητη περιουσία αρµο-
διότητας του ΤΕΘΑ.

Εσείς τι φέρνετε; Νοµοθέτηση είναι αυτή; Έχει καµµία σχέση
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µε την πραγµατικότητα; Ποιοι είναι αυτοί οι ιδιοκτήτες και πού,
σε ποιες περιοχές, που είναι και του Υπουργείου Εθνικής Άµυνας;
Στρατόπεδα; Αποκλείεται. Στρατιωτικές εγκαταστάσεις; Αποκλεί-
εται. Τι είναι αυτό;

Αποσύρετε το άρθρο αυτό, µελετήστε το καλύτερα και ας
έρθει ο Υπουργός Εθνικής Άµυνας µαζί µε τον Υπουργό Οικονο-
µικών να δώσουν σαφείς εξηγήσεις.

Τελειώνω, τροπολογία για τους πλειστηριασµούς είπαµε. Επί
κυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ πλειστηριασµός πρώτης κατοικίας και µάλι-
στα, λαϊκής κατοικίας δεν έγινε! Οι αντιφάσεις, η συνθετότητα
των ρυθµίσεων κ.λπ., ναι, σε πτώχευση ήταν η χώρα και ο ΣΥΡΙΖΑ
αυτό διαχειρίστηκε υπό τους εξαναγκασµούς, αλλά δεν έγινε. Και
όχι τυχαία.

Από εκεί και πέρα, στα ναυπηγεία Σκαραµαγκά, τα άρθρα 4, 5
και 6 στην ίδια τροπολογία, ενώ είχε γίνει διαγωνισµός -τελείωσα,
κύριε Πρόεδρε- έχει προκύψει νέος ιδιοκτήτης, έχει αναλάβει.
Προκύπτει τώρα ότι πρέπει να ολοκληρωθούν τα υποβρύχια «Πι-
πίνος», «Ματρώζος», «Κατσώνης» και «Ωκεανός» µε 6.200.000
ακόµα, αλλά στην έκθεσή του το Γενικό Λογιστήριο του Κράτους
ανεβάζει το ποσόν στα 29.700.000 για όλη αυτή τη δαπάνη.

Τι είναι αυτό; Γιατί αυτό δεν συµπεριελήφθη; Ωραίος διαγωνι-
σµός! Έτσι συµµετέχω και εγώ! Άµα τα αναλαµβάνει όλα το κρά-
τος, τις εκκρεµότητες, συµµετέχω και εγώ που δεν έχω φράγκο.
Γιατί όχι; Χρειάζεται διευκρίνιση, λοιπόν, εδώ σε αυτή την τρο-
πολογία περί τίνος πρόκειται. 

Στο άρθρο 6 ρυθµίζεται -και σωστά γίνεται- το ζήτηµα για τους
εργαζόµενους οι οποίοι εξαναγκάστηκαν να αποχωρήσουν. Εδώ
είναι η πλήρης αποκάλυψη, διά νόµου να γίνεται δεκτό ότι οι ερ-
γαζόµενοι εξαναγκάστηκαν να αποχωρήσουν! Τους δίνεται έτσι
µια δυνατότητα να συµπεριληφθούν σε αυτούς που θα αποζη-
µιωθούν, µετά από τόσα χρόνια εκκρεµότητας. Αν είναι δυνατόν
αυτά να είναι ανάπτυξη και να είναι πρόοδος για τη χώρα.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεχίζουµε. Τώρα
θα πάρει τον λόγο ο κ. Κωνσταντινόπουλος. Μετά θα µιλήσουν ο
κ. Κέλλας, ο κ. Παπαδηµητρίου, ο κ. Αποστόλου, ο κ. Βρούτσης
ως Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Νέας Δηµοκρατίας και ο
κ. Αρσένης ως Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΜέΡΑ25. 

Τον λόγο έχει τώρα ο κ. Κωνσταντινόπουλος από το Κίνηµα Αλ-
λαγής.

Κύριε Αντιπρόεδρε, έχετε τον λόγο.
ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ (Ε’ Αντιπρόεδρος της

Βουλής): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κύριε Υπουργέ, σήµερα είµαι

εδώ για να µιλήσω για τρεις τροπολογίες, που έχει καταθέσει η
παράταξή µου. Πρώτα από όλα αφορά την προστασία της κύριας
κατοικίας και την προαίρεση του δανειολήπτη στην αγορά του
δανείου. Θέλω να θυµίσω σε όλους, και νοµίζω ότι το γνωρίζει
όλη η ελληνική κοινωνία, ότι ο µόνος νόµος που προστάτευσε την
κύρια κατοικία ήταν ο ν.3869/2010. Είναι αυτός ο νόµος ο οποίος
έδωσε τη δυνατότητα στην πιο σκληρή οικονοµική περίοδο µε
την σκληρή επιτήρηση της τρόικα να µην επιτραπεί να γίνει ανα-
διανοµή -πραγµατικά µεγάλη αναδιανοµή- πλούτου στη χώρα.
Δυστυχώς, η κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ δεν ψήφισε, βέβαια, τον
νόµο αυτόν και έθεσε ηµεροµηνία λήξης στην προστασία της
πρώτης κατοικίας του ν.3869/2010 µε τον ν.4605/2019. Και µετά
ήρθε η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας, που χρησιµοποίησε
τον νόµο του ΣΥΡΙΖΑ µε τα funds και έφερε τον κ. Πάτση και τα
συµφέροντα, τα οποία αγοράζουν δάνεια 100 εκατοµµυρίων
ευρώ µε 4 εκατοµµύρια ευρώ δάνειο από την τράπεζα. Αυτή είναι
η πραγµατικότητα.

Σήµερα είµαστε εδώ γιατί εµείς µπορούµε να σας πείσουµε ότι
αξίζει να προστατεύσουµε όχι αυτούς τους οποίους έφτιαξαν
funds για να αγοράσουν τα δάνειά τους, που είχαν πάρει 500 εκα-
τοµµύρια ευρώ και 600 εκατοµµύρια ευρώ µε 50 εκατοµµύρια
ευρώ και 60 εκατοµµύρια ευρώ. Διότι ακούω πολλούς διαµορφω-
τές των µέσων µαζικής ενηµέρωσης να λένε για τα δάνεια των
κακοπληρωτών. Εµείς δεν µιλάµε για τα δάνεια των κακοπληρω-
τών. Μιλάµε για αυτούς που ήταν συνεπείς. Όµως, δεν µιλάει κα-
νένας, κύριοι συνάδελφοι της Νέας Δηµοκρατίας, για τα µεγάλα

συµφέροντα που είχαν δάνεια και χρωστούσαν 500 εκατοµµύρια
ευρώ και 600 εκατοµµύρια ευρώ και έφτασαν σήµερα να τα αγο-
ράσουν µε 50 εκατοµµύρια ευρώ.

Άρα για εµάς, εσείς, µε τη βοήθεια του ΣΥΡΙΖΑ, και τα funds
δίνετε την ευκαιρία µόνο στους µεγάλους και στους ισχυρούς.
Εµείς ζητάµε να προστατεύσουµε την πρώτη κατοικία των ευά-
λωτων, των αδύναµων και κυρίως των ανθρώπων οι οποίοι στη
δύσκολη χρονική στιγµή υπό δύσκολες συνθήκες ήταν συνεπείς.
Και ένα δεύτερο. Ζητάµε κάτι από εσάς παράλληλα µε την προ-
στασία της πρώτης κατοικίας και την προστασία της αγροτικής
περιουσίας. Δεν καταλαβαίνω γιατί δεν έχει τη δυνατότητα ο δα-
νειολήπτης να παίρνει ως πρώτη ευκαιρία είτε από την τράπεζα
είτε από το fund το δάνειό του; Μια δεξιά κυβέρνηση στην Κύπρο
ψήφισε αυτόν τον νόµο. Γιατί εσείς εδώ στην Ελλάδα αρνείστε
να ψηφίσετε κάτι που έγινε πράξη σε µια χώρα της Ευρωπαϊκής
Ένωσης, όπως είναι η Κύπρος, µε µια δεξιά κυβέρνηση του κ.
Αναστασιάδη-Αβέρωφ, που είναι γνωστό ότι έχετε πολιτικές σχέ-
σεις µαζί της; Γιατί; 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ: Κεντροδεξιά!
ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ (Ε’ Αντιπρόεδρος της

Βουλής): Εσείς είστε στην Κεντροδεξιά ή ο κ. Αναστασιάδης;
ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ: Και οι δύο.
ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ (Ε’ Αντιπρόεδρος της

Βουλής): Εντάξει, για τον κ. Αναστασιάδη να το σκεφτώ!
Άρα, κύριε Κεφαλογιάννη, αφού θέλετε την κεντροδεξιά κυ-

βέρνηση -εγώ δεν θέλω να σας χαλάω χατίρι, και άλλοι λένε ότι
είναι αριστεροί και άλλοι λένε ότι είναι δεξιοί, δεν υπάρχει πρό-
βληµα σε αυτό, ο καθένας ό,τι δηλώσει είναι- και αφού είστε κε-
ντροαριστεροί γιατί δεν το ψηφίζετε; 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ: Κεντροδεξιά είπα.
ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ (Ε’ Αντιπρόεδρος της

Βουλής): Εσείς κεντροδεξιοί είστε! Είστε κεντροαριστεροί! Είστε
προοδευτικοί! Ό,τι θέλετε είσαστε. Όµως, εν πάση περιπτώσει,
θα το ψηφίσετε; Όχι! Άρα, δεν είστε ούτε κεντροαριστεροί, ούτε
κεντροδεξιοί, ούτε οτιδήποτε. Είστε µε αυτούς που είναι µε τα
µεγάλα συµφέροντα, τα οποία αγοράζουν τα δάνεια 500 εκατοµ-
µυρίων ευρώ και 600 εκατοµµυρίων ευρώ µε 50 εκατοµµύρια
ευρώ, όπως έκανε ο κ. Πάτσης. Πάµε στο δεύτερο. 

ΤΡΥΦΩΝ ΑΛΕΞΙΑΔΗΣ: Ο ΣΥΡΙΖΑ είναι δεξιός; 
ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ (Ε’ Αντιπρόεδρος της

Βουλής): Ό,τι θέλετε. Το να είσαι προοδευτικός, κεντρώος, αρι-
στερός το δείχνεις στην πράξη. Και ο ΣΥΡΙΖΑ έλεγε ότι είναι αρι-
στερός και έδωσε τα δάνεια σε funds. Kαι αυτός το ίδιο δήλωνε.

ΤΡΥΦΩΝ ΑΛΕΞΙΑΔΗΣ: Τώρα τι είναι;
ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ (Ε’ Αντιπρόεδρος της

Βουλής): Λέω ότι εσείς δηλώνατε αριστεροί και δώσατε τα δά-
νεια σε funds. Και µετά ήρθε ο κ. Πάτσης της Νέας Δηµοκρατίας,
κύριε Αλεξιάδη, και πήρε τη νοµοθεσία αυτή και την έκανε πράξη. 

Πάµε τώρα στο διά ταύτα: προστασία των εγγυητών τραπεζι-
κών δανείων και πιστώσεων. Αναρωτιέµαι το εξής, κύριοι συνά-
δελφοι. Σε όλες αυτές τις τροπολογίες που κατέθεσε το ΠΑΣΟΚ,
πιστεύετε ότι δεν έχει αξία να υποστηρίξουµε αυτούς τους αν-
θρώπους οι οποίοι εγγυήθηκαν καλόπιστα, και σήµερα οι τράπε-
ζες µε συγκεκριµένες ρυθµίσεις προσπαθούν να τους πάρουν την
περιουσία τους; Πιστεύετε ότι η Κυβέρνηση και η Βουλή δεν πρέ-
πει να τους προστατεύσει; Καταθέσατε µια τροπολογία εκατόν
µίας σελίδων εχθές το βράδυ. Και δεν µπορείτε να δείτε σε αυτές
τις πέντε σελίδες ότι πρέπει να προστατεύσουµε την πρώτη κα-
τοικία, την αγροτική κατοικία και να δώσουµε µια δεύτερη ευκαι-
ρία, και να προστατεύσουµε και τους ανθρώπους οι οποίοι είναι
εγγυητές;

Κύριε Υπουργέ και κύριοι συνάδελφοι, τελειώνω µε ένα θέµα
που έχω καταθέσει ως τροπολογία. Και δεν την κατέθεσα µόνο
για την Αρκαδία, την κατέθεσα για όλη την Ελλάδα. Και σε αυτό
θα µπορούσαµε να συµφωνήσουµε όλοι µαζί. Στις πυρόπληκτες
περιοχές δεν µπορεί να ολοκληρωθεί η διαδικασία και να γίνει η
απαλλαγή του ΕΝΦΙΑ για ένα ή δύο χρόνια. Όπως καταλαβαίνετε,
τα δέντρα χρειάζονται τέσσερα και πέντε χρόνια, όπως και τα
σπίτια τα οποία έχουν πιστοποιηθεί. Άρα, εµείς σας ζητάµε σε
αυτή την τροπολογία να πιστοποιήσετε και να δώσετε τη δυνα-
τότητα σε αυτούς τους ανθρώπους -και όχι κάθε χρόνο ως προ-
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εκλογικό δώρο- για την επόµενη πενταετία να κάνουν την απαλ-
λαγή από τον ΕΝΦΙΑ για ακίνητα και εκτάσεις σε πυρόπληκτες
περιοχές. 

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε. Θα είµαι συνεπής στον χρόνο µου.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αυτές είναι οι προτάσεις του

ΠΑΣΟΚ που δίνουν, πραγµατικά, τη δυνατότητα στον ευάλωτο
και στον συνεπή να τον υποστηρίξουµε και να µπορεί να έχει µέλ-
λον στο αύριο. 

Σας ευχαριστώ πάρα πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Κινήµατος Αλλαγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε.
Τον λόγο έχει τώρα ο κ. Χρήστος Κέλλας από τη Νέα Δηµο-

κρατία. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΕΛΛΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Κυβέρνηση

και το Υπουργείο Οικονοµικών επιχειρούν να λύσουν ένα πρό-
βληµα που είναι και χρονίζον και ιδιαίτερα περίπλοκο.

Μετά από δεκαετίες ατελέσφορων νοµοθετικών πρωτοβουλιών
έρχεται προς ψήφιση το παρόν σχέδιο νόµου, που φιλοδοξεί να
διευθετήσει οριστικά το ιδιοκτησιακό καθεστώς της ιδιωτικής πε-
ριουσίας του δηµοσίου, επιδιώκοντας την αποκατάσταση των
ιδιοκτητών των κατεχόµενων περιουσιών µε γνώµονα και την προ-
στασία του δηµοσίου συµφέροντος. 

Εισάγονται, επίσης, σηµαντικές ρυθµίσεις για το ζήτηµα των
ανταλλάξιµων που ανάγεται πολλά χρόνια πίσω, ώστε να κλείσει
για πολλούς συµπατριώτες µας το κεφάλαιο της προσφυγιάς των
προγόνων τους, των Ελλήνων της Ανατολής. 

Εποµένως, πρόκειται για ένα σχέδιο νόµου τον σκοπό του
οποίου αναφανδόν στηρίζουµε. Επιδοκιµάζουµε το γεγονός ότι
η Κυβέρνηση κινείται αποφασιστικά, προκειµένου να µπει ένα
τέλος στην οµηρία στην οποία βρίσκονται πολλοί συµπολίτες µας
για πάρα πολλά χρόνια. Ωστόσο, για να έχουµε τα αποτελέσµατα
που θέλουµε, οφείλουµε να επιλέξουµε και τα κατάλληλα µέσα
για την επίτευξη του επιδιωκόµενου σκοπού. Γι’ αυτό και θα θέσω
µια σειρά από ζητήµατα, που συνεχίζουν να προβληµατίζουν
τους πολίτες, παρά τις εξηγήσεις που δόθηκαν, τόσο από τον
Υπουργό µας όσο και από τον εισηγητή της πλειοψηφίας κατά
την επεξεργασία του νοµοσχεδίου. 

Κατ’ αρχάς, είναι απαραίτητο να περατωθούν οι εκκρεµείς υπο-
θέσεις του ν.2386/1996 και να µην µπουν στο αρχείο. Ο συγκε-
κριµένος νόµος έδινε τη δυνατότητα στους ιδιοκτήτες να
αποκτήσουν πλήρη κατοχή στα ακίνητά τους έναντι καταβολής
εύλογου τιµήµατος εξαγοράς από το κράτος, αλλά το Υπουργείο
Οικονοµικών δεν ανταποκρίθηκε στη µεγάλη πλειοψηφία. Από τις
εννιακόσιες εβδοµήντα πέντε αιτήσεις, που υποβλήθηκαν εµπρό-
θεσµα, έχουν διεκπεραιωθεί µόλις σαράντα τρεις και οι υπόλοι-
πες εκκρεµούν µε αποκλειστική υπαιτιότητα του δηµοσίου. 

Το γεγονός ότι δεν προβλέπεται στο παρόν σχέδιο νόµου µε-
ταβατικό διάστηµα για την ολοκλήρωση των εν λόγω υποθέσεων
και θα υπαχθούν πλέον στο νέο καθεστώς εξέτασης, περιπλέκει
την κατάσταση. Αφορά εκατοντάδες ιδιοκτήτες στον Νοµό Λάρι-
σας στις περιοχές Αλεξανδρινή, Καστρί Λουτρό, Μεσσάγγαλα,
Κουλούρα, Στρίντζο, Αγιόκαµπο, Βελίκα και Σωτηρίτσα. 

Παράκληση, κύριε Υπουργέ: Δώστε ένα εύλογο µεταβατικό
διάστηµα για τις υποβληθείσες αιτήσεις, για να ικανοποιηθούν
όσες αιτήσεις ικανοποιηθούν από αυτούς που θέλουν και µπο-
ρούν. 

Όσον αφορά τώρα το δικαίωµα υποβολής αίτησης εξαγοράς,
προβλέπεται η αδιάλειπτη κατοχή ακινήτων επί τριάντα ή σαρά-
ντα έτη -ανάλογα- και στην περίπτωση που εντός αυτών βρίσκο-
νται κτίσµατα, ορίζεται ότι αυτά θα έχουν ανεγερθεί µέχρι
31-12-1991 ή 31-12-1981. 

Και εδώ τίθεται εύλογα το ερώτηµα: Εάν τα κτίσµατα εγέρθη-
καν µετά τις συγκεκριµένες ηµεροµηνίες, τι θα γίνει; Θα τα γκρε-
µίσουν; Μιλάω για τριακόσιες οικογένειες, που τις αφορά, στα
παράλια του νοµού Λάρισας, οι οποίες έχουν νόµιµους τίτλους
ιδιοκτησίας και δεν καλύπτονται από το νοµοσχέδιο µόνο και
µόνο λόγω των ηµεροµηνιών. Και άλλος ένας Βουλευτής συνά-
δελφός σας είπε για την περίπτωση της Ζακύνθου, για τον παλιό
αιγιαλό του Λαγανά. Σκεφτείτε 1991 µε 2023. 

Στην ανάλυση συνεπειών αναφέρεται πως επιδιώκεται να απο-

κλειστούν τα αυθαίρετα, αλλά σε κάθε περίπτωση δηµιουργού-
νται δύο κατηγορίες δικαιούχων. Είναι άδικο, γιατί εισάγονται πε-
ριοριστικές διατάξεις για τους ιδιοκτήτες κατοικιών. Όµως στην
πλειοψηφία τους οι δικαιούχοι γνωρίζουν από πρώτο χέρι το
θέµα, είναι οι ιδιοκτήτες κατοικιών και τώρα κινδυνεύουν να µεί-
νουν πάλι µετέωροι. 

Και πρέπει εδώ να αναφέρω ότι υπήρξε µια σαφής βελτίωση
κατά τη διάρκεια της διαδικασίας επεξεργασίας του νοµοσχε-
δίου. Το «µοναδική κατοικία» αφαιρέθηκε και έχουµε µόνο το
«κύρια κατοικία». Μετά από τέσσερις δεκαετίες, όµως, µπορεί
πολλοί ιδιοκτήτες να έχουν εγκατασταθεί σε άλλες περιοχές. Η
κατοχή ενός σπιτιού δεν εξαρτάται από το πώς χρησιµοποιείται
το σπίτι. Τόσο κατά τη συνταγµατική, όσο και κατά την ευρωπαϊκή
έννοµη τάξη, το δικαίωµα στην ιδιοκτησία είναι θεµελιώδες. 

Μια ακόµα περίπτωση που θα πρέπει να λάβετε υπ’ όψιν σας
είναι και αυτή των εξαιρέσεων της αγοράς ακινήτων, που εµπί-
πτουν στο πεδίο εφαρµογής αποφάσεων που κηρύσσουν ανα-
γκαστική απαλλοτρίωση ή επιβάλλουν ρυµοτοµική απαλλοτρίω-
ση. Η πρόβλεψη αυτή αντίκειται στη διάταξη του ν.4759/2020,
που ορίζει ότι µετά από την πάροδο δεκαπενταετίας από την επι-
βολή, αίρεται η απαλλοτρίωση αυτοδίκαια χωρίς να απαιτείται
οποιαδήποτε διαπιστωτική πράξη της διοίκησης. Εποµένως, πρέ-
πει να υπάρξει ειδικότερη πρόβλεψη για τα τµήµατα των ακινή-
των αυτών για τα οποία έχει παρέλθει δεκαετία από την έγκριση
του ρυµοτοµικού σχεδίου και δεν έχει κυρωθεί η σχετική πράξη
εφαρµογής ή πράξη αναλογισµού. 

Τώρα, σε ό,τι αφορά τις ανταλλάξιµες περιουσίες -επιτέλους,
κύριε Υπουργέ, µπράβο σας!- αποδίδονται στους πραγµατικούς
κατόχους τους και η πολιτεία εκπληρώνει το θεσµικό της χρέος
απέναντι στους απογόνους των προσφύγων. Το δηµόσιο απέχει
από την άσκηση αγωγών για ακίνητες εκτάσεις εντός σχεδίου πό-
λεως ή οικισµών. Τα παραδείγµατα είναι πολλά, όµως, ιδιαίτερα
αντιπροσωπευτικό είναι αυτό του Πολυδαµείου Φαρσάλων, στο
οποίο οι κάτοικοι βρίσκουν το δίκαιό τους από το ελληνικό κρά-
τος έστω και µε καθυστέρηση πολλών δεκαετιών. 

Αναφορικά τώρα µε τη διαδικασία εξέτασης των αιτηµάτων
εξαγοράς, αρκετοί ενδιαφερόµενοι επέστησαν την προσοχή µας
στα δικαιολογητικά και το χρονικό διάστηµα της εξαγοράς. Ζη-
τούνται πάρα πολλά έγγραφα για να αποδειχθούν τα αυτονόητα.
Στην εποχή της ψηφιακής διακυβέρνησης θα ήταν καλό µέσω της
διαλειτουργικότητας των υπηρεσιών οι αιτούντες να απαλλαγούν
από το υπερβάλλον διοικητικό κόστος. Οι διαδικασίες φαίνονται
µακρόσυρτες, ιδίως στην εξέταση των υποθέσεων από την επι-
τροπή εξαγοράς. 

Η κτηµατική υπηρεσία χρειάζεται πέντε µήνες για να εξετάσει
τους φακέλους, τρεις µήνες η ΕΤΑΜ για να δώσει τη σύµφωνη
γνώµη της και τέσσερις µήνες που µπορεί να παραδοθούν χρει-
άζεται η επιτροπή για να κάνει αποδεκτή την αίτηση και να καθο-
ρίσει τα όρια των ιδιοκτησιών. Νοµίζω ότι πρόκειται για ένα ιδιαί-
τερα δυσλειτουργικό σύνολο διαδικασιών, που δεν συµβάλλει
στη διεκπεραίωση των αιτηµάτων και ίσως χρειαστεί να αναθεω-
ρηθεί στο µέλλον. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Συµπερασµατικά, το νοµοσχέδιο του Υπουργείου Οικονοµικών

«Ρυθµίσεις για την εξαγορά κατεχοµένων ακινήτων της ιδιωτικής
περιουσίας του Δηµοσίου», εκσυγχρονίζει το υφιστάµενο θεσµικό
πλαίσιο και επιχειρεί να αντιµετωπίσει πολυετείς εκκρεµότητες.
Οι σκοποί εξυπηρέτησης του δηµοσίου συµφέροντος και η απο-
κατάσταση των ιδιοκτητών είναι πρόδηλη και αδιαµφισβήτητη.
Ασφαλώς και στηρίζουµε το νοµοσχέδιο. Ωστόσο, µε κάποιες επι-
πλέον παρεµβάσεις ο νόµος µπορεί να καταστεί ακόµα πιο απο-
τελεσµατικός. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Πριν δώσουµε τον
λόγο στον επόµενο οµιλητή, θα κάνω µία ανακοίνωση.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι
από τα άνω δυτικά θεωρεία παρακολουθούν τη συνεδρίαση,
αφού ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο
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οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής και ξεναγήθηκαν στην
έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ», τριάντα επτά
µαθήτριες και µαθητές και τρεις συνοδοί εκπαιδευτικοί από το 6ο

Γενικό Λύκειο Πάτρας.
Σας καλωσορίζουµε.

(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)
Τον λόγο έχει τώρα ο κ. Παπαδηµητρίου Χαράλαµπος από τη

Νέα Δηµοκρατία. 
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ (ΜΠΑΜΠΗΣ) ΠΑΠΑΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: Ευχαριστώ

πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Είναι καλό στην Αίθουσα αυτή είτε είναι γεµάτη είτε λείπουν

κάποιοι καλοί συνάδελφοι -είναι και αυτές οι ηµέρες- να µιλάµε
µε πραγµατικά στοιχεία. Και είναι κυριολεκτικά απαισιόδοξο, όταν
µετά από τόσα χρόνια πολλοί συνάδελφοι -οι οποίοι κιόλας έχουν
κυβερνήσει- να ξεχνούν ποια είναι η κατάσταση. 

Πρώτα απ’ όλα να υπενθυµίσω στον κύριο Αντιπρόεδρο ότι δεν
πρέπει να κοιτάζει την τελευταία σελίδα και να λέει ότι είναι τόσες
οι σελίδες, διότι όλα και όλα είναι τέσσερα άρθρα αυτά, που αφο-
ρούν στις ρυθµίσεις που βελτιώνουν τον εξωδικαστικό µηχανισµό
και όλα τα ζητήµατα που αφορούν στα προβληµατικά δάνεια.
Άρα, ήταν εύκολο να τοποθετηθούν όλοι ότι οι βελτιώσεις αυτές
είναι θετικές και άρα, να ακούσουµε σε αυτή την Αίθουσα ότι
αυτό είναι καλό, ασχέτως µε το εάν κάποιοι συνάδελφοι πιστεύ-
ουν ότι πρέπει να γίνουν και κάποια άλλα πράγµατα. 

Δεν πρέπει να λέγεται, όµως, ένα ψέµα. Όσον αφορά τις λύ-
σεις που δόθηκαν από το καλοκαίρι του 2008 και µετά, η πρώτη
ρύθµιση ήταν από την κυβέρνηση Κώστα Καραµανλή, διότι τότε
πρωτοεµφανίστηκαν προβλήµατα λόγω της πληθώρας, της τα-
χύτητας, της αµεριµνησίας και της κακής διαχείρισης, που έκα-
ναν οι τράπεζες στον τρόπο µε τον οποίο έδιναν δάνεια. Και
εννοώ πολύ απλά ότι έδιναν δάνεια που δεν θα έπρεπε να έχουν
δοθεί σε ανθρώπους που ήταν προφανές τα χρόνια που δεν εί-
χαµε κρίση ότι δε θα µπορούσαν να ανταποκριθούν. Τότε έγινε η
πρώτη ρύθµιση. 

Η επόµενη ρύθµιση ήταν αυτή για την οποία η αείµνηστη Φώφη
Γεννηµατά είχε ζητήσει -και βλέπω ότι το τηρούν οι περισσότεροι
Βουλευτές του ΠΑΣΟΚ- να µην λέγεται νόµος Κατσέλη, αλλά να
λέγεται νόµος ΠΑΣΟΚ. Η επόµενη ρύθµιση -το θύµισε ο Υπουρ-
γός Οικονοµικών προ ολίγου- δεν δηµιούργησε ένα καλό περι-
βάλλον για την αντιµετώπιση του προβλήµατος. Ήταν µια ρύθ-
µιση βιαστική, είχε µέσα ανθρώπους οι οποίοι είχαν πραγµατικά
προβλήµατα και άλλους -θυµηθείτε, ακόµη τότε δεν ξέραµε το
τσουνάµι που ερχόταν- που µπορεί να µην αντιµετώπιζαν προ-
βλήµατα και τους έβαζε όλους στο ίδιο τσουβάλι.

Ως αποτέλεσµα είχαµε, όπως είπε και ο κ. Σταϊκούρας, οι πε-
ρισσότεροι που πήγαν για προστασία σε ένα δικαστήριο να µην
γνωρίζουν πότε θα δώσει το δικαστήριο τη λύση και οι περισσό-
τεροι που τους έδωσε το δικαστήριο τη λύση να είναι απορρι-
πτική η λύση. 

Με λίγα λόγια, πήγαν και ζήτησαν προστασία γιατί ήταν ευά-
λωτοι και το δικαστήριο τούς είπε: «Δεν είστε. Δεν µπορώ να σας
δώσω». Άρα µε εκείνον τον νόµο τον οποίο το ΠΑΣΟΚ τώρα τον
φέρνει ως τον νόµο τον φοβερό και τροµερό, τα δικαστήρια είπαν
ότι ο νόµος αυτός δεν λειτουργούσε. Και όπως θύµισε ο κ. Σταϊ-
κούρας, επίσης, πάρα πολλοί άνθρωποι, λόγω και της καθυστέ-
ρησης των δικαστηρίων προφανώς, βρέθηκαν µε ένα χρέος πολύ
µεγαλύτερο εκείνου που έπρεπε να ρυθµίσουν. 

Αλλά και οι επόµενες λύσεις, οι λύσεις που δόθηκαν µε τον
νόµο Κατσέλη ΙΙ, µε τον νόµο Σταθάκη και µε τον νόµο Φλαµπου-
ράρη, επίσης δεν έδωσαν λύση. Αν είχαν δώσει λύση, αγαπητοί
συνάδελφοι, τότε δεν θα είχαµε το πρόβληµα. 

Άρα η προστασία που ζήτησε ως Αρχηγός της Αξιωµατικής
Αντιπολίτευσης ο κ. Τσίπρας είναι µια ψεύτικη προστασία. Γι’
αυτό άλλωστε τη διατύπωσε µε τρόπο γενικό και υποχρεωθεί ο
ίδιος σε είκοσι τέσσερις ώρες µέσα να κάνει τις γνωστές στον
ίδιο «κωλοτούµπες» και να τα πάρει όλα πίσω λέγοντας ότι οι
πλειστηριασµοί που γίνονταν, γίνονται και θα γίνονται. 

Όµως, ο πλειστηριασµός δεν είναι η λύση και δεν πρέπει να
είναι η λύση. Πρέπει η λύση να δίνεται µέσα από µία διαδικασία
διαπίστωσης των πραγµατικών αλλαγών, που µπορεί να υπάρ-
ξουν στη ζωή ενός νοικοκυριού. Ήδη στον νόµο του 2020 -που

δεν µας κάνετε την τιµή να τον ψηφίσετε- υπάρχει η λύση αυτή
και την ενισχύσαµε φέτος, στις αρχές του 2023, δίνοντας τη δυ-
νατότητα σε κάποιον, που είναι πραγµατικά ευάλωτος, πρώτον,
να τεθεί σε αναστολή η οποιαδήποτε υποχρέωσή του, να σταµα-
τήσει οποιοσδήποτε πλειστηριασµός αν έχει ξεκινήσει, και επι-
πλέον να επιδοτηθεί από το κράτος µε ένα ποσό το οποίο φτάνει
τα 210 ευρώ. 

Αυτό το µπερδεύετε συχνά, συνάδελφοι, µε την άλλη λύση που
επίσης περιλαµβάνεται στον νόµο, που είναι όταν σε περίπτωση
έχουµε κάποιον ο οποίος ό,τι και να κάνουµε δεν σώζεται κι έχει
δυσκολίες πραγµατικές, εκείνου του δίναµε τη δυνατότητα -και
εκεί θα έπρεπε να κάνετε την κριτική σας, αν σκέφτεστε ότι είστε
πραγµατικοί υποψήφιοι για τη διακυβέρνηση αυτού του τόπου-
να µείνει στο σπίτι αυτό δώδεκα χρόνια και να απαλλαγεί από
οποιαδήποτε οφείλει, δηλαδή, να µην έχει πλέον δάνειο στο κε-
φάλι του. 

Προσέξτε τώρα, όταν πηγαίνουν στους τρισκατάρατους ser-
vicers, στους οποίους, για να µην γελιόµαστε εδώ µέσα και να
µην λέµε ψέµατα µεταξύ µας, το 2003 δόθηκε η δυνατότητα 2003
-άλλη εποχή, άλλες καταστάσεις- να τιτλοποιούνται δάνεια τα
οποία ήταν ενήµερα, δηλαδή πράσινα δάνεια. Αργότερα φάνηκε
το πρόβληµα και µετά την κατάρρευση του τραπεζικού συστήµα-
τος, η οποία επήλθε το 2015 -και ελπίζω κάποτε να το συζητή-
σουµε ποιος έχει τις ευθύνες, γιατί για µένα είναι εντελώς κα-
θαρό το ποιος έχει τις ευθύνες για την κατάρρευση του τραπεζι-
κού συστήµατος- και αφού ήταν απολύτως σαφές ότι δεν θα
υπήρχαν τράπεζες, αν δεν έβγαζαν µέσα από τα συρτάρια τους
τα κόκκινα δάνεια, βρήκατε τη λύση. 

Δεν λέω ότι ήταν µία υποχρεωτικά κακή λύση, αν και εγώ τότε
έγραφα ότι η καλύτερη λύση θα ήταν µία µεγάλη bad bank, όπως
τη λέγαµε τότε, να πάρει όλα αυτά τα δάνεια. Σε κάθε περίπτωση,
όµως, βρήκατε αυτή τη λύση. Εσείς τη βρήκατε κι έπρεπε να την
υποστηρίζετε, όπως την υποστηρίξαµε όταν έγινε η συζήτηση
εδώ µέσα. Τότε είπατε ότι θα δοθεί οριστική λύση και ένα τέλος
στα κόκκινα δάνεια. Πώς βρέθηκε; Δεν βρέθηκε, διότι υπάρχουν
πραγµατικά προβλήµατα. 

Αυτή τη στιγµή, όµως, οκτώ στις δέκα περιπτώσεις που εξετά-
ζονται από τους τρισκατάρατους servicers, όπως έλεγα πριν,
παίρνουν λύση. Πώς παίρνουν λύση; Κουρεύεται ένα µέρος της
τελικής οφειλής τους, γίνονται οι δόσεις πιο ελαφριές διότι επε-
κτείνονται µέσα στον χρόνο και τελικά τα περισσότερα από αυτά
τα δάνεια, ακριβώς επειδή δεν είναι πλέον κόκκινα, δεν είναι δά-
νεια προβληµατικά και επικίνδυνα, ξαναγυρνάνε στις τράπεζες,
ώστε οι τράπεζες να έχουν στους λογαριασµούς τους, στα συρ-
τάρια τους που έλεγα πριν, καλά δάνεια. 

Γιατί µια τράπεζα θέλει να έχει καλά δάνεια στο λογαριασµό
της, µέσα στα συρτάρια της; Διότι στη βάση των εξυπηρετούµε-
νων δανείων, δίνει καινούργια δάνεια. Αν δεν έχει καλώς εξυπη-
ρετούµενα δάνεια, δεν µπορεί να δώσει καινούργια δάνεια. Γι’
αυτό είχατε κάνει τη ρύθµιση του 2015. Γι’ αυτό είχατε κάνει τη
ρύθµιση Σταθάκη, τη ρύθµιση Φλαµπουράρη. 

Και εν πάση περιπτώσει, για να τελειώνουµε µε αυτή τη συζή-
τηση, εµείς πιστεύουµε ότι ευτυχώς οι άνθρωποι, που είναι σε
πολύ µεγάλη δυσκολία δεν είναι περισσότεροι από εκείνους που
µπορεί το κράτος να τους υποστηρίξει. Πιστεύουµε ότι αυτό θα
γίνει και γίνεται µε τις διατάξεις που φέρνουµε, ενισχύεται και αν
χρειαστεί θα φέρουµε και άλλες και θα τις φέρουµε είτε τώρα
είτε λίγο αργότερα, σε ένα νέο κυβερνητικό σχήµα και µε µια νέα
πλειοψηφία στη Βουλή. Το θέµα είναι τελικά, κύριε Πρόεδρε, να
δίνουµε λύσεις στα προβλήµατα των ανθρώπων, αντί να τους
υποσχόµαστε ψεύτικα πράγµατα, αντί να τους δηµιουργούµε
φρούδες ελπίδες που, επειδή δεν επιβεβαιώνονται, οι άνθρωποι
αυτοί στρέφονται εναντίον όλων, εναντίον της πολιτικής. Γι’ αυτό
βλέπετε ότι σήµερα οι περισσότεροι από εµάς αυτό που επιδιώ-
κουµε είναι να πείσουµε ανθρώπους να πάνε στην κάλπη και εκεί
µε τη συνείδησή τους να ψηφίσουν. 

Επιτέλους, διαχειριστήκατε µια φορά τη χώρα ολίγον, απ’ έξω
περάσατε, είχατε και βάθους από τις Βρυξέλλες και άλλες πρω-
τεύουσες. Αλλά αφού ζητάτε να το ξανακάνετε, τουλάχιστον να
µάθετε ποια είναι τα πραγµατικά προβλήµατα αυτής της χώρας. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
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(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεχίζουµε και κα-

λούµε στο Βήµα τον κ. Ευάγγελο Αποστόλου από τον ΣΥΡΙΖΑ. 
Έχετε τον λόγο, κύριε Αποστόλου.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Μετατρέπετε, κύριοι της Κυβέρνησης, σε προεκλογικό ρου-

σφέτι ένα πρόβληµα που έρχεται από παλιά, χωρίς προηγούµενα
να έχετε ολοκληρώσει βασικές διαδικασίες που αφορούν στη σύ-
νταξη των δασικών χαρτών και του Εθνικού Κτηµατολογίου, φτά-
νοντας µάλιστα µέχρι του σηµείου να δίνεται σε ιδιώτες περιου-
σίες χωρίς κανένα στοιχείο απλά και µόνο αποκλείοντας το δη-
µόσιο από την υπεράσπιση ενός δικαιώµατος που από την απε-
λευθέρωση της χώρας ως σήµερα ασκούσε, του µαχητού τεκµη-
ρίου κυριότητας του δηµοσίου. 

Δεν είναι απλά και ούτε αντιµετωπίζονται τόσο επιπόλαια ζη-
τήµατα, που έχουν σχέση µε τη δηµόσια περιουσία. Τα ερωτή-
µατα είναι πολλά. Πρώτον, πόσα χρόνια και από ποιους κατέ-
χονται αυτές οι περιουσίες; Αυτό ασφαλώς το γνωρίζετε. Δεύτε-
ρον, ποιες χρήσεις υπηρετούν µέχρι σήµερα και πώς µπορούν
αυτές οι χρήσεις να συνεχιστούν χωρίς κανένα πρόβληµα; Τρί-
τον, γνωρίζετε ότι υπάρχουν καταπατηµένες εκτάσεις, που δε-
σµεύονται ως απολύτου προστασίας, αλλά σήµερα υπηρετούν
άλλες χρήσεις; Και τέταρτον, πώς θα ξεπεράσετε το πρόβληµα
της αντισυνταγµατικότητας που έχει η διαδικασία της εξαγοράς
της αγροτοδασικής γης; 

Κάτι ανάλογο επιχειρήσατε παραµονές των εκλογών του 2015,
στις 20 Δεκεµβρίου του 2014, ως συγκυβέρνηση τότε µε το ΠΑ-
ΣΟΚ, χωρίς να χαρακτηρίσετε καταπατηµένα συγκεκριµένα ακί-
νητα. Αγνοήσατε, όµως, τότε τη Γενική Γραµµατεία Δηµόσιας Πε-
ριουσίας που µε το έγγραφο της 161521 του 2012 αναφέρει:
«Κατά τη διάρκεια σύνταξης του Κτηµατολογίου τα καταπατη-
µένα κατεχόµενα είναι είκοσι οκτώ χιλιάδες τριακόσια κτήµατα
έκτασης τετρακοσίων τριών χιλιάδων στρεµµάτων και άλλα τόσα
είναι αγνώστου ιδιοκτησίας», δηλαδή κοντά στο ένα εκατοµµύριο
στρέµµατα. 

Ρωτήσατε τώρα την αρµόδια γραµµατεία για να σας πει πού
βρίσκονται τα παραπάνω στοιχεία και νούµερα; Γιατί συνεχίζετε
να διαπράττεται ανοσιουργήµατα σε βάρος του ελληνικού δηµο-
σίου; Ποια διαχρονικά συµφέροντα κρύβονται πίσω από αυτές
σας τις ενέργειες; 

Βέβαια εσείς τότε το 2014 είχατε «θάψει» την εργασία, που έχει
γίνει για τους δασικούς χάρτες, γιατί δεν σας ενδιέφερε η ανά-
δειξη των πραγµατικών δικαιωµάτων, αλλά η επιβράβευση των
καταπατήσεων. Γι’ αυτό και δεν αναρτήσατε τους χάρτες. Γι’ αυ-
τό και εµείς αποχωρήσαµε τότε από την περαιτέρω συζήτηση στη
Βουλή. 

Η κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ ξεκίνησε τη διαδικασία σύνταξης των δα-
σικών χαρτών, που είχε ως βασικό στόχο την κύρωση των δασι-
κού χαρακτήρα εδαφών, αφήνοντας την επίλυση των προβληµά-
των στη διαδικασία των ενστάσεων. Το Σ.τ.Ε., όµως, µε τρεις απο-
φάσεις του έκρινε ως αντισυνταγµατικές τις βασικότερες προτά-
σεις, όπως τη µερική κύρωση των δασικών χαρτών, τις οικιστικές
πυκνώσεις. Και στην προκειµένη περίπτωση ειδικά τη διαδικασία
εξαγοράς αντισυνταγµατική την έχει κρίνει. 

Το έχω πει πολλές φορές και θα το ξαναπώ πάλι. Λύσεις στα
προβλήµατα, που υπάρχουν µπορεί και πρέπει να δοθούν µόνο
αν γυρίσουν οι δασικοί χάρτες στη φάση της ανάρτησης. Σε αυτή
τη φάση πρέπει να αναδειχθούν πόσα δασικού χαρακτήρα εδάφη
αποτελούν καλλιεργούµενες εκτάσεις και πόσα αγροκτήµατα δα-
σώθηκαν από την εγκατάλειψη της αγροτικής δραστηριότητας.
Από τις δύο αυτές κατηγορίες πρέπει να προκύψουν ποια είναι
τα καταπατηµένα και η αρµοδιότητα αυτή ανήκει στο Εθνικό Κτη-
µατολόγιο. 

Όσον αφορά στις χρήσεις, η αγροτική που θα επιβεβαιώνεται
και µε δήλωση ΟΣΔΕ, να συνεχιστεί στα αγροτικού χαρακτήρα
εδάφη και µάλιστα χωρίς εξαγορά. Δεν µπορεί, για παράδειγµα,
το ελαιοπερίβολο που κληρονόµησε ένας αγρότης από τον πα-
τέρα του να κληθεί τώρα να το εξαγοράσει. Για τις καλλιεργού-
µενες, όµως, εκτάσεις δασικού χαρακτήρα να συνεχιστεί µόνο η
νοµή, η αγροτική δραστηριότητα εις το διηνεκές και µάλιστα
χωρίς εξαγορά, που και αυτή φυσικά θα επιβεβαιώνεται µε δή-

λωση ΟΣΔΕ. Συγκεκριµένες προτάσεις, χωρίς επιβάρυνση των
αγροτών. Βεβαίως, προϋποθέτουν και τη σύνταξη των δασικών
χαρτών και βεβαίως τον χαρακτηρισµό των εδαφών.

Άλλης τάξεως θέµα, επίσης, είναι η κατοχή ακινήτων του δη-
µοσίου στο οποίο λειτουργεί κάποια δραστηριότητα. Είναι πάρα
πολλά αυτά τα ακίνητα. Να συνεχιστεί βεβαίως η δραστηριότητα,
υπό την προϋπόθεση όµως αναγνώρισης της κυριότητας του δη-
µοσίου µε το δικαίωµα της εξαγοράς να µεταφέρεται στο µέλλον
και να έχει σχέση µε τη συµπεριφορά του νέµοντος τις συγκεκρι-
µένες εκτάσεις. 

Ασφαλώς και δεν είναι µόνο οι περιπτώσεις αυτές. Έχουµε και
θέµατα παραχωρήσεων από το ελληνικό δηµόσιο που δεν έχει
ολοκληρωθεί η νοµιµοποίησή τους µε ευθύνη τόσο του δηµοσίου
όσο και των συµβαλλοµένων. Και αυτά να αντιµετωπιστούν. Είναι
υποχρέωση του κράτους να δώσει λύση, όχι όµως έτσι όπως επι-
χείρησε δύο µήνες πριν µε τον ν.4920/2022 να συµψηφίσει οφει-
λές, λέει, από καταλογισµούς που είχαν επιβληθεί, αλλά δεν λέει
ότι είναι δική σας η ευθύνη για τους συγκεκριµένους καταλογι-
σµούς. Παρ’ ότι αντιδράσαµε σφόδρα ότι αυτές οι ρυθµίσεις θα
βρουν εµπόδια στην Ευρωπαϊκή Επιτροπή, τελικά σας ανάγκασε
η Ευρωπαϊκή Επιτροπή να αποσύρετε τη συγκεκριµένη ρύθµιση
και το µόνο τελικά που σας έµεινε ήταν η ντροπή της «εποποιίας»
Λιβανού - Δούκα, αν τα θυµάστε όλα αυτά, που τα παρουσιάζατε
ως επιτυχίες σας.

Και βεβαίως πρέπει να λυθούν τα προβλήµατα µε τους πυρό-
πληκτους του 2007, όµως µε διαδικασίες οι οποίες πρέπει, κυ-
ρίως, να είναι σοβαρές και να σέβονται και την Ευρωπαϊκή Επι-
τροπή, αλλά και αποφάσεις από τα ευρωπαϊκά δικαστήρια. 

Κλείνω, κύριε Πρόεδρε, -έχω λίγο χρόνο- µε την τροπολογία
που κατατέθηκε σήµερα το πρωί και αφορά στη µεταβίβαση της
«ΛΑΡΚΟ». Ανακηρύξατε, κύριοι της Κυβέρνησης, ως επενδυτή
έναν εκλεκτό σας στην περιοχή και ειδικά στην πληγείσα βορει-
οκεντρική Εύβοια, τη «ΓΕΚ ΤΕΡΝΑ». Της µεταβιβάσατε όλα τα πε-
ριουσιακά της στοιχεία, αφού πρώτα µειώσατε µισθούς, απολύ-
σατε εργαζόµενους µε την ειδική διαχείριση που κάνατε. Αφή-
σατε δε χωρίς ουσιαστική προστασία τους τωρινούς εργαζόµε-
νους, αφού η απασχόλησή τους λήγει στις 7-9-2023. Προεκλο-
γική οµηρία είναι αυτή, όχι απασχόληση, γιατί η «ΓΕΚ ΤΕΡΝΑ»
είναι γνωστή για τις απολύσεις της στην περιοχή. Εκατόν πενήντα
έξι εργαζόµενοι µπήκαν σε εθελούσια έξοδο πριν από έναν χρόνο
από την «ΤΕΡΝΑ ΛΕΥΚΟΛΙΘΟΙ». Χάθηκαν δηλαδή οι θέσεις ερ-
γασίας, που αποτελούσαν δέσµευση για την αγορά της «ΒΙΟ-
ΜΕΚ». 

Εµείς, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κρατήσαµε τουλάχιστον
τη «ΛΑΡΚΟ» σε λειτουργία. Οι προοπτικές ιδιαίτερα µετά τη βελ-
τίωση σηµαντικών φάσεων στην πορεία της, όπως η είσοδος στην
ηλεκτροκίνηση και στην τεχνολογία µπαταριών, αποτελούν τη
βάση για να συνεχιστεί η δραστηριότητά της σε µια περιοχή που
η διατήρηση των θέσεων εργασίας αποτελεί εργαλείο για την
ανασυγκρότηση και την παραµονή των πληγέντων κατοίκων στις
ρίζες τους. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι πολλά τα προβλήµατα τα
οποία πρέπει να λυθούν για να αντιµετωπιστούν αυτά τα θέµατα
και µε τα κατεχόµενα και γενικά µε τις δραστηριότητες που έχουν
σχέση µε τα κτήµατα αυτά. Αλλά, προσέξτε, µην το κάνετε µε αλ-
χηµείες και µε τέτοιου είδους συµπεριφορές, διότι απλούστατα
µετά από λίγους µήνες πάλι θα έχουν την τύχη των ρυθµίσεων,
που είχαν άλλες εποχές ανάλογες ρυθµίσεις.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Θα δώσουµε τον
λόγο στον Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο της Νέας Δηµοκρατίας
κ. Βρούτση. Κύριε Βρούτση, γνωρίζετε ότι δικαιούστε τον µισό
χρόνο, εφόσον µίλησε και ο Πρωθυπουργός, µε µια ανοχή φυ-
σικά. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΒΡΟΥΤΣΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, επιχειρούµε σήµερα να λύσουµε

έναν γόρδιο δεσµό. Επιχειρούµε σήµερα µε τη νοµοθετική πρω-
τοβουλία της Κυβέρνησης να ακυρώσουµε κάτι που έρχεται από
το παρελθόν ως οµηρία για τους Έλληνες πολίτες, χιλιάδες Έλ-
ληνες πολίτες και επιχειρήσεις. Γι’ αυτό θα έπρεπε να έχει θετική
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αποδοχή αυτή η νοµοθετική πρωτοβουλία, κύριε Πρόεδρε, µία
νοµοθετική πρωτοβουλία η οποία έρχεται ουσιαστικά να αποκα-
ταστήσει τη δικαιοσύνη και να εφαρµόσει ένα σύγχρονο θεσµικό
πλαίσιο, µέσα από το οποίο θα αποκατασταθεί η νοµιµότητα και
η ηρεµία µεταξύ των σχέσεων κράτους, πολιτείας και πολιτών και
επιχειρήσεων. 

Δυστυχώς για άλλη µια φορά και σε ένα τέτοιο σηµαντικό νο-
µοσχέδιο η Αντιπολίτευση είναι αρνητική. Γιατί το νοµοσχέδιο
είναι θετικό, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι. Έρχεται και στην προ-
σπάθειά του αυτή επιδιώκει τρεις στόχους. Στόχος πρώτος να
εκσυγχρονίσει, όπως είπα, το υφιστάµενο θεσµικό πλαίσιο. Στό-
χος δεύτερος να αναδιανείµει µε έναν κοινωνικά δίκαιο τρόπο και
να δηµιουργήσει κυριολεκτικά εκ του µηδενός µια τάξη µικρών
ιδιοκτητών της γης, οι οποίοι αποτελούν έως και σήµερα βασικό
έρεισµα για την ενότητά του. Και τρίτον, µέσα από αυτήν την
αξιοποίηση της περιουσίας, να εξασφαλίσει επ’ ωφελεία του δη-
µοσίου έσοδα.

Το γεγονός ότι είµαστε στο 2023 και το ζήτηµα των κατεχόµε-
νων ακινήτων του δηµοσίου αποτελεί αντικείµενο µιας νέας νο-
µοθετικής πρωτοβουλίας δείχνει, αν µη τι άλλο, ότι όλες οι νοµο-
θετικές πρωτοβουλίες που έχουν συντελεστεί µέχρι σήµερα
έχουν αποτύχει. Γιατί αυτό αποδεικνύει. Είναι όλα στον αέρα. Και
ερχόµαστε εµείς σήµερα να αποκαταστήσουµε αυτή την τάξη,
την οµαλότητα διαµέσου της νοµοθετικής αυτής της πρωτοβου-
λίας. 

Πώς θα γίνει αυτή η διαδικασία; Θα γίνει µε έναν απόλυτα δια-
φανή τρόπο, µετρήσιµο και συγκεκριµένο, αξιολογώντας την
αντικειµενική αξία, γιατί πάνω στην αντικειµενική αξία των ακινή-
των θα γίνει ο υπολογισµός της εξαγοράς. Δεύτερον, θα υπάρ-
χουν δυνατότητες για πάρα πολλές δόσεις. Τις λέει ο νόµος. Και
τρίτον, λαµβάνονται υπ’ όψιν και πολύ σοβαρά κοινωνικά κριτή-
ρια, όπως παραδείγµατος χάριν το αν είναι η πρώτη κατοικία, αν
είναι πολύτεκνη οικογένεια, αν υπάρχουν άτοµα µε ειδικές ανά-
γκες.

Όλα αυτά, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έρχονται ουσιαστικά
να κάνουν µία παρέµβαση σε ένα ζήτηµα το οποίο εκκρεµεί εδώ
και δεκαετίες και όλες οι πλευρές, ανεξάρτητα από τις διαφωνίες
τους, συµφώνησαν ότι υπάρχει εκκρεµότητα. Συµφωνήσατε όλοι.
Γιατί δεν δόθηκε λύση τόσα χρόνια; Γιατί ο ΣΥΡΙΖΑ δεν έκανε πα-
ρέµβαση να λυθεί το ζήτηµα το συγκεκριµένο; Είναι ή δεν είναι
εκκρεµότητα; Σε αυτή την ερώτηση όλοι θα συµφωνήσουν ότι
υπάρχει εκκρεµότητα. Δηλαδή δεν έπρεπε η Κυβέρνηση να φέρει
λύση στο πρόβληµα; Και φέρνει τώρα τη λύση και είµαστε αντί-
θετοι; Εν πάση περιπτώσει, όλοι αξιολογούµαστε. Μας ακούει ο
ελληνικός λαός. Όλοι κρινόµαστε, διότι το συγκεκριµένο ζήτηµα
αφορά χιλιάδες ιδιοκτήτες, οι οποίοι τώρα θα µπορέσουν να το-
ποθετηθούν διά µέσω του νόµου. 

Άλλωστε, για το συγκεκριµένο ζήτηµα και την ανάλυση του νο-
µοσχεδίου εµπεριστατωµένα τοποθετήθηκε ο εισηγητής µας κ.
Κεφαλογιάννης, ο Υπουργός κ. Σταϊκούρας και ο ίδιος ο Πρωθυ-
πουργός, δείχνοντας και το ειδικό βάρος της νοµοθετικής πρω-
τοβουλίας. Αυτά για το νοµοσχέδιο, κύριε Πρόεδρε, για το οποίο
ειπώθηκαν πάρα πολλά. Εµείς είµαστε θετικοί, βλέπουµε ότι έχει
θετική κατεύθυνση και το στηρίζουµε. 

Οφείλω, όµως, µία απάντηση στον κ. Τσακαλώτο, ο οποίος
επανήλθε στην τοποθέτησή του ως Κοινοβουλευτικός Εκπρόσω-
πος του ΣΥΡΙΖΑ, για ένα ζήτηµα το οποίο είµαι υποχρεωµένος να
ξανααπαντήσω, το θέµα του ασφαλιστικού. Αφιέρωσε τα 2/3 της
οµιλίας του ο Τσακαλώτος για το ασφαλιστικό και την περίφηµη
δέκατη τρίτη σύνταξη. 

Επανέρχοµαι, λοιπόν, για να αποκαταστήσω την αλήθεια και
την πραγµατικότητα στη διάσταση που πρέπει. Έδωσε ο ΣΥΡΙΖΑ
δέκατη τρίτη σύνταξη; Ρητορικό το ερώτηµα. Το ακούω στα κα-
νάλια, το ακούω στα στελέχη του ΣΥΡΙΖΑ, από τον ίδιο τον κ. Τσί-
πρα, το ακούω στις δηλώσεις του ΣΥΡΙΖΑ. Η απάντηση είναι όχι. 

Πόσο στοιχίζει, κύριε Πρόεδρε, η δέκατη τρίτη σύνταξη; Η δέ-
κατη τρίτη σύνταξη µε βάση τα στοιχεία του «ΗΛΙΟΣ» που επιτέ-
λους κατακτήσαµε από το 2013 και ξέρουµε µε ακρίβεια τη
χαρτογράφηση του ασφαλιστικού, είναι 2,5 δισεκατοµµύρια.
Στοιχίζει 2,5 δισεκατοµµύρια η µία µηνιαία καταβολή συντάξεων
στο ελληνικό κράτος. Πόσα ήταν τα χρήµατα, τα οποία έδωσε ο

ΣΥΡΙΖΑ µε τη νοµοθετική πρωτοβουλία παραµονή των εκλογών;
Οκτακόσια εκατοµµύρια, ουσιαστικά το 1/4. 

Άρα, δεν πρόκειται για δέκατη τρίτη σύνταξη, κύριε Πρόεδρε.
Πρόκειται για ένα προεκλογικό όπως το λέγαµε τότε -ποτέ δεν
είπαµε τη λέξη ψίχουλα, ήµουν τοµεάρχης τότε στη Νέα Δηµο-
κρατία, τη λέξη ψίχουλα δεν την είπαµε ποτέ, γιατί προσέχουµε
και τα λόγια µας και σοβαροί και υπεύθυνοι είµαστε- επίδοµα σύ-
νταξης, 800 εκατοµµύρια και όχι για δέκατη τρίτη σύνταξη. Δέ-
κατη τρίτη σύνταξη είναι 2,5 δισεκατοµµύρια. 

Επανέρχεται ο κ. Τσακαλώτος λέγοντας ότι οι αυξήσεις, που
δόθηκαν ήταν του ΣΥΡΙΖΑ και τα διάφορα του κ. Κατρούγκαλου.
Θυµίζω ότι τον Οκτώβριο του 2019 το Συµβούλιο της Επικρατείας
ακύρωσε τον νόµο Κατρούγκαλου. Δεν υπάρχει νόµος Κατρού-
γκαλου, ακυρώθηκε από το ίδιο το Συµβούλιο της Επικρατείας
και τότε ως Υπουργός Εργασίας έφτιαξα ένα νέο νόµο, ο οποίος
νέος νόµος είχε τις καινοτοµίες. Για πρώτη φορά ήρθε εδώ µε-
τρηµένος µε αναλογιστική µελέτη. Δεν έχει ξαναγίνει πότε. Τον
µετρήσαµε µέχρι το εβδοµήντα, γι’ αυτό είναι και βιώσιµο το σύ-
στηµα. 

Δεύτερον, έφερε δοµικές αλλαγές και στον υπολογισµό των
συντάξεων, που είναι ένα από τα κριτήρια αν ένας ασφαλιστικός
νόµος είναι καινούργιος, είναι νέος έφερε και αλλαγές στις ασφα-
λιστικές εισφορές και στη δοµή και την οργάνωση. Όσον αφορά
την οργάνωση, ενοποίησε όλα των ταµεία και φτιάξαµε τον ονο-
µαζόµενο e-ΕΦΚΑ, Εθνικός Φορέας Κοινωνικής Ασφάλισης. Ενο-
ποίηση όλων των ταµείων για πρώτη φορά, κάτω από την αιγίδα
του ηλεκτρονικού συστήµατος που θα έρθει µελλοντικά, η σύ-
νταξη «ΑΤΛΑΣ», η ψηφιακή η οποία ήδη λειτουργεί. 

Δεύτερον, µειώθηκαν οι εισφορές των µισθωτών κατά έξι µο-
νάδες στην κυβέρνηση Σαµαρά και τέσσερις στην κυβέρνηση
Μητσοτάκη, δέκα µονάδες συνολικά και οι ασφαλιστικές εισφο-
ρές των ελεύθερων επαγγελµατιών έκαναν την εξής ρηξικέλευθη
διαδικασία: Ούτε οι ονοµαζόµενες κλάσεις ούτε το ασφαλιστικό
φορολογικό του κ. Κατρούγκαλου. Ελεύθερες κατηγορίες, που
αγκαλιάστηκαν από το σύνολο του ενάµισι εκατοµµυρίου ελεύ-
θερων επαγγελµατιών, αγροτών, επιστηµόνων, του συνόλου του
ενάµισι εκατοµµυρίου των ελεύθερων επαγγελµατιών της χώρας
µας. Αυτές είναι οι δοµικές αλλαγές τις οποίες έφερε το νέο
ασφαλιστικό σύστηµα 4670/2020, µήνας Μάρτιος. 

Πάµε τώρα και στον υπολογισµό των συντάξεων. Τρεις δοµικές
αλλαγές στον τρόπο υπολογισµού, που δεν έχουν καµµία σχέση
µε τον νόµο Κατρούγκαλου. Δυστυχώς, όµως, δεν έχει εξηγηθεί
όσο πρέπει. 

Πρώτον, η αύξηση που γίνεται όχι τώρα για πρώτη φορά, από
1η Ιανουαρίου του 2023, γίνεται κάθε χρόνο. Φυσικά µπορεί να
υπήρχε καταγεγραµµένο και σε έναν παλιότερο νόµο, αλλά µε
τον τρόπο που τοποθετήστε είναι σαν να λέµε ο νόµος Κατρού-
γκαλου έλεγε ότι θα δίνουµε συντάξεις άρα, εφόσον, ο νόµος
Βρούτση 4670 δίνει συντάξεις, άρα ο νόµος Βρούτση είναι ίδιος
µε τον νόµο Κατρούγκαλου, γιατί οι συντάξεις δίνονται πρώτη
φορά µε τον νόµο Κατρούγκαλου. Αυτό είναι αστείο επιχείρηµα.
Οι αυξήσεις που δίνονται από 1η Ιανουαρίου του 2023 κοστολο-
γήθηκαν, µετρήθηκαν στον νέο νόµο, µπήκαν στην αναλογιστική
µελέτη και είναι ένας µαθηµατικός τύπος που συµφωνήθηκε µε
την Ευρωπαϊκή Ένωση.

Προσέξτε, ο νόµος Κατρούγκαλου δεν το είχε συµφωνήσει µε
την Ευρωπαϊκή Ένωση. Έφερε αυθαίρετα, παραµονή εκλογών,
µια αύξηση επιδόµατος και όχι δέκατη τρίτη σύνταξη προς τους
συνταξιούχους η οποία  είναι κάθε χρόνο το ύψος πληθωρισµού
και ανάπτυξης διά δύο. Έτσι, λοιπόν, φέτος δόθηκε το 7,75% και
του χρόνου θα είναι 3,5% περίπου και αυτό κάθε χρόνο θα πη-
γαίνει µε βάση τα στοιχεία του απολογισµού της ελληνικής οικο-
νοµίας.

Η δεύτερη αύξηση ήταν η αύξηση στους συνταξιούχους, στους
εργαζόµενους, στους οποίους έκοβε το 70% ο προηγούµενος
νόµος και τώρα ο καινούργιος νόµος αποδίδει το 70%, αγκαλιά-
ζοντας τους συνταξιούχους και αναγνωρίζοντας πόσο σηµαντικοί
είναι στην κοινωνία, στην εύρυθµη λειτουργία του συστήµατος
αγοράς εργασίας.

Η τρίτη δοµική αλλαγή ήταν ότι µε βάση το Συµβούλιο της Επι-
κρατείας απαιτούνταν ο νόµος να γίνει δίκαιος διαµέσου της
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ανταποδοτικότητας, όταν ο νόµος ο προηγούµενος, του κ. Κα-
τρούγκαλου, ήταν ισοπεδωτικός. Μετά τα είκοσι χρόνια δεν
υπήρχε λογική ή επιχείρηµα να υπάρχει κάποιος ο οποίος να ασ-
χολείται στην αγορά εργασίας και να είναι νόµιµος. Δεν τον συ-
νέφερε, ουσιαστικά. 

Τι έκανε ο νόµος; Μετά τα τριάντα χρόνια έδωσε ένα «πουσά-
ρισµα», µία αύξηση στις συντάξεις, κινητροδοτώντας όλους να
είναι µε εµφανή παρουσία στην αγορά εργασίας, νόµιµη δηλαδή,
µε τα ένσηµά τους, κινητροδοτώντας στην αγορά εργασίας, την
εργασία τους να είναι εµφανής και ουσιαστικά καλλιεργώντας
ασφαλιστική συνείδηση που έλειπε. 

Αυτό το ασφαλιστικό καλλιεργεί ασφαλιστική συνείδηση και
για τους ελεύθερους επαγγελµατίες και για τους µισθωτούς.
Μετά από τριάντα χρόνια, µεσοσταθµικά, η αύξηση είναι µία σύ-
νταξη τον χρόνο! Μία σύνταξη τον χρόνο! Όχι, δέκατη τρίτη. Μία
σύνταξη που κατανέµεται στις δώδεκα συντάξεις. Αυτά, οφείλω
να τα πω, για αποκατάσταση της τάξης. 

Η αύξηση για την οποία συζητείται ότι είναι νόµος Κατρούγκα-
λου, που δεν είναι, είναι το άρθρο 25 του ν.4670. 

Γι’ αυτό, κύριε Πρόεδρε, καλό θα είναι να είµαστε προσεκτικοί
και υπεύθυνοι όταν µιλάµε από εδώ και να λέµε πλήρως την αλή-
θεια. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει τώρα
ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΜέΡΑ25 ο κ. Κρίτων Αρσέ-
νης. 

ΚΡΙΤΩΝ - ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Ευχαριστώ πολύ. 
Κύριε Πρόεδρε, Βουλευτές, Υπουργέ, άκουσα πριν τον εκπρό-

σωπο της Νέας Δηµοκρατίας να µας λέει ότι το νοµοσχέδιο αυτό
είναι για τους ακτήµονες. Σε λίγο θα ακούσουµε εδώ πέρα ότι η
Νέα Δηµοκρατία ήταν πίσω από το Κιλελέρ. Ας δούµε για ποιους
είναι αυτό το νοµοσχέδιο. 

Τα τρία κόµµατα, που έχουν δώσει όλη τη δηµόσια περιουσία,
για να πουληθεί στο ΤΑΙΠΕΔ και στο Υπερταµείο του ΣΥΡΙΖΑ, στο
ΤΑΙΠΕΔ Σαµαρά - Βενιζέλου και Υπερταµείο ΣΥΡΙΖΑ, έχουν βρε-
θεί σε µια δυσκολία. Όλοι αυτοί οι ατελείωτοι κωδικοί, τα βουνά,
τα λαγκάδια, τα δάση, τα πάρκα, όπως το Μπαρουτάδικο στο Αι-
γάλεω, πλατείες, όπως στο Περιστέρι, έχουν µπερδέµατα. Υπάρ-
χουν αυθαίρετα καταπατηµένα. Θέλουν ξεκαθάρισµα, δεν
µπορείτε να τα πουλήσετε έτσι. Για να ολοκληρώσετε το ξεπού-
ληµα της δηµόσιας περιουσίας, πρέπει να την ξεκαθαρίσετε. Σε
αυτό αποσκοπεί αυτό το νοµοσχέδιο.

Άλλωστε, βέβαια, αυτές οι αποφάσεις για τα καταπατηµένα,
για να γίνει το ξεπούληµα της δηµόσιας περιουσίας, είναι ξεκά-
θαρο ποιους αφορούν. Τα όποια έσοδα έχετε υπολογίσει θα πάνε
στο Υπερταµείο. Αυτά που είπε εκπρόσωπος της Νέας Δηµοκρα-
τίας προηγουµένως, ότι θα πάνε στο δηµόσιο, στο Υπερταµείο
θα πάνε αυτά τα χρήµατα, η εξαγορά των καταπατηµένων στο
80% της αντικειµενικής τους αξίας. Στο Υπερταµείο θα πάνε αυτά
τα χρήµατα. 

Ποιοι άλλοι ωφελούνται; Ποιοι άλλοι έχουν πρόβληµα; Τα
funds και οι τράπεζες. Αυτή τη στιγµή, τα funds είναι αβυσσαλέα
απέναντι σε οποιονδήποτε πολίτη έχει οποιαδήποτε περιουσία.
Όταν έχουν δάνειο, δεν θα κάνουν κανένα διακανονισµό, δεν θα
απαντήσουν σε κανένα αίτηµα. Δεν πρόκειται να τους δώσουν
καµµία σηµασία µέχρι να χάσουν την περιουσία τους, εκτός αν
δεν έχει περιουσία για χάσιµο. Τότε κάνουν και κούρεµα, κάνουν
και διευθετήσεις και οτιδήποτε άλλο, µπας και πάρουν κάτι.
Όποιος έχει περιουσία για χάσιµο, δεν του χαρίζουν τίποτα. Ούτε
καν συζητάνε µαζί του. 

Για να δούµε, λοιπόν, τι γίνεται µε τους ανθρώπους που είχαν
καταπατηµένα. Και αυτά είναι που θέλουν να πάρουν οι τράπεζες.
Δεν έχουν καµµία αξία για τις τράπεζες, αλλά µε τον νόµο σας
αποκτούν κι αυτά αξία. Γι’ αυτούς δουλεύετε. Και βέβαια, αυτός
ο νόµος είναι πραγµατικά το σπίρτο, ο αναπτήρας στον µπιτόνι
του εµπρηστή. Γιατί, αυτά που συγχωρείτε, δεν είναι για τους αν-
θρώπους που είχαν τα ανταλλάξιµα και έπρεπε να είναι δικά τους.
Υπήρχαν άνθρωποι που δεν είχαν κανένα εισόδηµα και χτίσανε
κάπου. 

Προφανώς αυτοί πρέπει να προστατεύονται. Δεν µιλάµε γι’

αυτές τις περιπτώσεις. Εσείς εδώ πέρα πάτε να συγχωρήσετε
όλες τις βίλες στα καµένα, όλες τις καταπατήσεις που ήταν το κί-
νητρο του εµπρησµού, τα δάση που κάηκαν για να χτιστούν. Αυτά
πάτε να νοµιµοποιήσετε και να αφήσετε παραθυράκια -όπως κα-
ταγγέλλει η Ελληνική Εταιρεία Περιβάλλοντος και Πολιτισµού και
άλλοι φορείς στη διαβούλευση, στην ακρόαση- και έχετε αφήσει
παραθυράκια αυτές οι νοµιµοποιήσεις να γίνονται εσαεί.

Όπως για τα αυθαίρετα, δεν θα σταµατήσετε ποτέ να νοµιµο-
ποιείτε και απλά κλείνετε το µάτι: «Θες να κάνεις µια επέκταση;
Κάνε ένα αυθαίρετο. Θα το νοµιµοποιήσουµε, αν όχι τώρα, σε
ένα χρόνο», έτσι κάνετε αυτή τη στιγµή και µε τα καταπατηµένα.
Θα φτάσετε αυτή την κοινωνία σε σηµείο να θεωρείται χαζός
όποιος δεν θα πάει να καταπατήσει τον απέναντι λόφο. Αυτά κά-
νετε µε τη νοµοθεσία σας. Και δεν τα κάνετε για τους µικρούς,
για τους ακτήµονες, τα κάνετε για πολύ συγκεκριµένα µεγάλα
συµφέροντα: Για το ΤΑΙΠΕΔ, το Υπερταµείο, τις τράπεζες, τα
funds και τους εµπρηστές, την greek mafia. Γι’ αυτούς τα κάνετε
όλα αυτά. 

Φέρνετε, την ίδια στιγµή, πέντε άρθρα τα οποία εµείς θα στη-
ρίξουµε: Τα άρθρα από το 22 µέχρι το 26: Απαλλαγή ΕΝΦΙΑ σε
ακίνητα σε πληγείσες περιοχές. Εµείς το είχαµε ζητήσει ήδη από
το 2019 αυτό το πράγµα. Δεν είναι δυνατό να έχουµε φυσικές κα-
ταστροφές µεγάλης έκτασης, οι άνθρωποι να έχουν χάσει τα σπί-
τια τους και να πληρώνουν ΕΝΦΙΑ. Για σας, αυτή η διάταξη είναι
µόνο ψηφοθηρική. Δεν την φέρατε όταν έγιναν οι καταστροφές.
Την φέρνετε τώρα που γίνονται οι εκλογές. Αυτό µας ενδιαφέρει. 

Πάµε, όµως, σε αυτά που γίνονται στην πόλη αυτή, στην Αθή-
να, σήµερα. Χτυπήσατε τους εργαζόµενους στον τουρισµό και
στον επισιτισµό, συλλάβατε τους επικεφαλής των συνδικαλιστι-
κών τους οργάνων σε µια επίδειξη ωµής βίας, τη στιγµή που το
Υπουργείο Εργασίας δεν δεχόταν καν να τους µιλήσει καν να δε-
χτεί τα αιτήµατά τους. Και θυµάµαι τον κ. Χατζηδάκη, όταν ήταν
στο Υπουργείο Περιβάλλοντος, να κάνει ακριβώς τα ίδια µε το
περιβαλλοντικό κίνηµα. Χθες αθωώθηκαν αυτοί που είχε συλλά-
βει τότε η Αστυνοµία, φαντάζοµαι –και δεν µας απάντησε ποτέ ο
κ. Χατζηδάκης- µε εντολή της Κυβέρνησης. 

Οι άγρυπνοι πολίτες, αυτοί οι νέοι που καθόντουσαν απέναντι
στον αντιπεριβαλλοντικό νόµο Χατζηδάκη για εξήντα µέρες, όλο
το βράδυ έξω από τη Βουλή και τους συλλάβατε την ηµέρα της
Παγκόσµιας Ηµέρας Περιβάλλοντος, αθωώθηκαν χθες από το δι-
καστήριο. Ίσως το πιο συγκλονιστικό, µη βίαιο, περιβαλλοντικό
κίνηµα που είχε ποτέ η Ελλάδα. Σε αυτούς επιτέθηκε ο κ. Χατζη-
δάκης. Τώρα, βέβαια, επιτέθηκε στους εργαζόµενους. Κανένα
πρόβληµα. Ανάλογα µε το Υπουργείο, επιτιθέµεθα σε άλλους.

Την ίδια στιγµή, στον δρόµο βρέθηκαν όλη την ηµέρα υγει-
ονοµικοί γιατί φέρνετε διακρίσεις, θέλετε συνέχεια να διχάζετε
και να διασπάτε το κίνηµα. Έχετε φέρει απόφαση για τα βαρέα
και ανθυγιεινά που χωρίζει τις νοσηλεύτριες και τους νοσηλευτές
σε τρεις κατηγορίες. Βάζετε ανθρώπους που δουλεύουν δίπλα-
δίπλα να παίρνουν εντελώς διαφορετική αποδοχή, επιδόµατα,
µισθό συνολικό, αποκλείετε τους τραυµατιοφορείς και µια σειρά
από άλλες κατηγορίες, τους διαχωρίζετε µεταξύ τους. 

Διχάζετε το κίνηµα, γιατί στόχος σας είναι η ιδιωτικοποίηση.
Γιατί η CVC, στην οποία δώσατε εν µέσω ενεργειακής κρίσης τη
ΔΕΗ, τώρα έχει πάρει όλα τα ιδιωτικά νοσοκοµεία και τοποθετεί-
ται για τα δηµόσια. Αυτό ετοιµάζετε. Αυτήν τη στιγµή στο Νοσο-
κοµείο «Άγιος Σάββας», το αντικαρκινικό, υπάρχουν µία στις τρεις
καθαρίστριες που είναι αναγκαίες. Υπάρχει το 30% των ανα-
γκαίων νοσηλευτών, δίνετε τη φύλαξη, το σεκιούριτι, σε ιδιώτες
και σε όλα τα νοσοκοµεία, καθαριότητα, υπηρεσίες σε ιδιώτες.
Ξεκινάτε τη διάλυση πρώτα του δηµοσίου συστήµατος -πλήρης
απαξίωση- για να τη δώσετε στο CVC. 

Δεν τελειώνετε εκεί πέρα. Έγινε µια τεράστια πορεία, όλα τα
παιδιά των µουσικών σχολείων έκαναν συναυλία έξω από την κα-
τάληψη του Εθνικού, στο κτήριο Τσίλλερ. Βρέθηκαν εκεί τα παι-
διά. Ξέρετε για ποιο λόγο συµπαραστέκονται στους καλλιτέχνες,
που είναι στην κατάληψη του Εθνικού; Γιατί αυτό είναι το µέλλον
τους. Στα παιδιά αυτού του τόπου, κλέβετε το µέλλον τους. Τους
ωθείτε σε υποχρεωτική µετανάστευση -και στα τρία κόµµατα
µιλάω αυτήν τη στιγµή- µε τα µνηµόνια, αυτά που ο ΣΥΡΙΖΑ µε
την ενισχυµένη επιτήρηση δεσµεύτηκε να ισχύουν µέχρι το 2060
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και που εσείς πανηγυρίζετε µε τη µεταπρογραµµατική σας επι-
τήρηση ότι θα τα έχουµε µέχρι να αποπληρωθεί το 80% του χρέ-
ους, όποτε γίνει αυτό, ακόµα και το 2300. Αυτά τα παιδιά, λοιπόν,
ξέρουν ότι µε αυτά που νοµοθετείτε δεν έχουν µέλλον και είναι
στον δρόµο γιατί διεκδικούν το µέλλον. Και όταν δεν τους δίνετε
κανένα µέλλον, στέκονται εδώ στο παρόν και δίνουν τη µάχη στο
παρόν. Αυτό κάνουν αυτήν τη στιγµή έξω από την κατάληψη του
Εθνικού. 

Πάµε, όµως, στην ενέργεια για να δείτε πώς συσχετίζονται όλα.
Αυτήν τη στιγµή το Χαϊδάρι και η δυτική Αθήνα είναι στο πόδι.
Είναι στο πόδι γιατί µάθανε οι άνθρωποι -δεν είναι χαζοί, ξέρετε,
ακούνε και ειδήσεις- στο ταξίδι του Πρωθυπουργού στην Ιαπωνία
ότι ο κ. Προκοπίου, που ήταν εκεί, ανακοίνωσε µονάδα καύσης
φυσικού αερίου στην προβλήτα 4, που είχατε φροντίσει διακοµ-
µατικά να τη χάσει το δηµόσιο για να πάει στον κ. Προκοπίου.

ΤΡΥΦΩΝ ΑΛΕΞΙΑΔΗΣ: Διακοµµατικά;
ΚΡΙΤΩΝ - ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Διακοµµατικά, βεβαίως. Διακοµ-

µατικά. Δέσµευση του ΣΥΡΙΖΑ να πάει στον δήµο και µέχρι το
τέλος της θητείας σας, πήγε στο ΤΑΙΠΕΔ αντί για τον δήµο…

ΤΡΥΦΩΝ ΑΛΕΞΙΑΔΗΣ: Μήπως ξεχάσατε τι ψηφίσαµε;
ΚΡΙΤΩΝ - ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Διακοµµατικά, λοιπόν. 
Μπορεί να µη θυµάστε, εµείς θυµόµαστε όµως και θυµάται και

το Χαϊδάρι. Λοιπόν, δείτε εδώ πέρα για ποιο λόγο είστε τόσο δε-
µένοι -και τα τρία κόµµατα- στο Χρηµατιστήριο Ενέργειας. Προ-
χωράτε και ανακοινώθηκε µέσα από το σχέδιο για την ενέργεια
και το κλίµα. Ο κ. Μυτιληναίος έχει ήδη µονάδα καύσης αερίου.
Κοπελούζος δύο µονάδες, «ΤΕΡΝΑ» Περιστέρης και Βαρδινο-
γιάννης «MOTOR OIL», άλλη µία, Λάτσης «ELPEDISON» άλλη µία
και τώρα ο κ. Προκοπίου. 

Τι σηµαίνει για να επενδύουν αυτοί οι ολιγάρχες στο φυσικό
αέριο στη χώρα µας; Μα, προφανώς σηµαίνει ότι έχουν λάβει δε-
σµεύσεις ότι θα συνεχίσει να ισχύει το Χρηµατιστήριο Ενέργειας,
έχουν λάβει δεσµεύσεις ότι η ακριβότερη τιµή –µιλάµε για το φυ-
σικό αέριο- είναι αυτή που θα ορίσει την τιµή του ρεύµατος. Γιατί
αν πάµε µε τη µέση τιµή, το µέσο κόστος, τότε ξέρετε πολύ καλά
ότι αυτές οι εταιρείες, τα εργοστάσια καύσης φυσικού αερίου για
ενέργεια θα χρεοκοπήσουνε. 

Αυτές οι ανακοινώσεις και αυτό που ετοιµάζετε µέσα στον
αστικό ιστό, στο Χαϊδάρι, είναι η απόδειξη ότι εσείς έχετε ήδη
δώσει τα χέρια µε αυτούς τους ανθρώπους. Έχετε εγγυηθεί ότι
το Χρηµατιστήριο Ενέργειας ποτέ δεν θα καταργηθεί. Αυτό το
πλιάτσικο και το καρτέλ ποτέ δεν θα καταργηθεί. Θα συνεχίσουν
να πληρώνουν τα κορόιδα -όλοι οι πολίτες, δηλαδή- τιµές ρεύµα-
τος αστρονοµικές, µε βάση την ακριβότερη τιµή, το φυσικό αέ-
ριο. Κι ας µιλάτε για απεξάρτηση κι ας µιλάτε για οτιδήποτε. Ό-
λες τις επενδύσεις στο φυσικό αέριο τις κάνετε. Και βέβαια µε
δηµόσιο χρήµα. Για ποιον λόγο; Που είναι η απεξάρτηση; 

Όµως το πρόβληµα δεν σταµατάει στο ποιος κάνει το πλιά-
τσικο. 

Η µονάδα αυτή του κ. Προκοπίου πήρε ναυπηγεία και τα κάνει
όχι διυλιστήρια, αλλά µονάδες καύσης και θα δούµε τι άλλο θα
φέρει, LNG, να δούµε τι άλλο θα γίνει στα πρώην ναυπηγεία Σκα-
ραµαγκά µέχρι να τελειώσει αυτή η ιστορία. Και έχουµε, να κά-
νετε αυτή την επικίνδυνη µονάδα µέσα στον αστικό ιστό. Το
φουγάρο που θα καίει το φυσικό αέριο για να κάνει ρεύµα, όλα
τα καυσαέρια θα µεταφέρονται µέσα από τα στενά του Δαφνίου
στο Χαϊδάρι και σε όλη την Αττική, σε όλη την Αθήνα, σε όλο το
Λεκανοπέδιο. Θα είναι µέρος του κοκτέιλ του νέφους. Οι άνθρω-
ποι θα βγουν στον δρόµο άµεσα γιατί δεν θα έχουν ζωή. Δεν θα
έχουν ζωή στον Σκαραµαγκά, στην Αφαία, δεν θα έχουν ζωή στο
Χαϊδάρι. Γι’ αυτό θα βγουν στον δρόµο. 

Εµείς δεν πρόκειται να σας παρακολουθούµε να διαλύετε τη
ζωή των ανθρώπων. Θα είµαστε στον δρόµο µαζί τους και θα δώ-
σουµε µάχες που θα ανατρέψουν τα σχέδιά σας ξανά και ξανά
και όσες φορές χρειαστεί και αν εσείς φύγετε και αλλάξουν οι
CEO «Μητσοτάκης Α.Ε.» και αυτών τα σχέδια θα τα ανατρέ-
ψουµε. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΜέΡΑ25)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Θα δώσουµε τον
λόγο τώρα στον Πρόεδρο της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του

ΜέΡΑ25, τον κ. Γιάνη Βαρουφάκη.
ΓΙΑΝΗΣ ΒΑΡΟΥΦΑΚΗΣ (Γραµµατέας του ΜέΡΑ25): Ευχαρι-

στώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αυτές τις µέρες, την ώρα που

από τη µια µεριά ο Πούτιν από τη Μόσχα και ο Μπάιντεν από το
Κίεβο και τη Βαρσοβία ουσιαστικά ενίσχυαν τα µαύρα σύννεφα
του πολέµου τα οποία κατακλύζουν τον ουρανό της Ευρώπης και
ιδίως της περιοχής µας, είχαµε τον κ. Μπλίνκεν, ο οποίος ήρθε
εδώ. 

Σας είπε κάτι ο κ. Μπλίνκεν που δεν ξέραµε; Ναι. Συγκεκριµένα
διαβάζω από την «ΚΑΘΗΜΕΡΙΝΗ»: «Η Αλεξανδρούπολη έχει γίνει
βασικός στρατηγικός κόµβος για να φέρουµε νέα αµυντικά όπλα,
φορτηγά, πυροβολικό, στρατιωτικές µονάδες σε όλη την Ευ-
ρώπη». 

Εµείς µέχρι τώρα τι ξέραµε; Για την Αλεξανδρούπολη ο κ.
Πάιατ είχε ευχαριστήσει προσωπικά τον κ. Τσίπρα που του την
κατέδειξε ως το νέο ορµητήριο του αµερικανικού Στρατού. Ο κ.
Πάιατ ευχαρίστησε τον Αρχηγό σας γι’ αυτό. Άρα, υπάρχει µια
σύµπνοια, µια εθνική ενότης των δύο µεγάλων κοµµάτων σε αυ-
τό!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΜέΡΑ25)
Εµείς στο ΜέΡΑ25 στηλιτεύαµε και νοµίζαµε ότι η Αλεξανδρού-

πολη έχει γίνει απλά ένα ορµητήριο για τους οπλισµούς του
ΝΑΤΟ προς την Ουκρανία. Ο κ. Μπλίνκεν µάς είπε κάτι καινούρ-
γιο: «Στρατιωτικές µονάδες» –λέει- «σε όλη την Ευρώπη ανεφο-
διάζονται από την Αλεξανδρούπολη». 

Η άνεση µε την οποία δέχεστε –ιδίως εσείς της Κυβέρνησης-
και αποδέχεστε το δόγµα του «περισσότερου πολέµου» ως τη
λύση στον πόλεµο, το δόγµα «πόλεµος µέχρι την τελική νίκη»,
ιδίως όταν ξέρετε ότι πριν υπάρξει, αν υπάρξει, η τελική νίκη της
Ουκρανίας, θα έχουµε πυρηνικό πόλεµο, η ευκολία µε την οποία
λέτε «τι να κάνουµε, αυτό θέλει η Ουάσιγκτον, πάµε µαζί», χωρίς
να υπάρχει οποιαδήποτε ανάλυση της λογικής συνέπειας αυτής
της αποδοχής εκ µέρους της Κυβέρνησης της Ελληνικής Δηµο-
κρατίας, αυτό είναι ένα έγκληµα, έγκληµα εναντίον της ιστορίας
αυτού του τόπου, έγκληµα εναντίον της ειρήνης, έγκληµα ενα-
ντίον των λαών της περιοχής και του ουκρανικού λαού, ο οποίος
θυσιάζεται σήµερα, από τη µία µεριά, από τον Πούτιν και, από
την άλλη µεριά, από το ΝΑΤΟ ως πιόνια σε µία µισανθρωπική
σκακιέρα. 

Κάποιοι ακούγοντας την πρόταση του ΜέΡΑ25, της Προοδευ-
τικής Διεθνούς για ειρήνευση που συνδυάζει την απόσυρση -πλη-
σιάζει η συµπλήρωση του ενός έτους από αυτό το αιµατο-
κύλισµα- των ρωσικών στρατευµάτων εκεί που ήταν πριν την 24η

Φεβρουαρίου -που η δική µας πρόταση είναι σε συνδυασµό µε
τη δέσµευση εκ µέρους Ουάσιγκτον και Ευρωπαϊκής Ένωσης ότι
η Ουκρανία θα παραµείνει ανεξάρτητη αλλά εκτός του ΝΑΤΟ,
όπως ήταν η Αυστρία τόσες δεκαετίες και διέπρεψε στο πλαίσιο
του Ψυχρού Πολέµου-, µου θέτουν το ερώτηµα: «Καλά οι Ουκρα-
νοί δεν έχουν δικαίωµα αν θέλουν να επιλέξουν να είναι στο
ΝΑΤΟ;».

Έχετε ακούσει για το δόγµα Μονρόε στις Ηνωµένες Πολιτείες;
Θα σας θέσω ένα ερώτηµα. Ήµουν στο Μεξικό πρόσφατα. Εσείς
πιστεύετε ότι αν ο λαός του Μεξικού µε πλειοψηφία 100% -θεω-
ρητικά, αλλά ακολουθήστε τη σκέψη µας σας παρακαλώ- ψηφίσει
την είσοδο του Μεξικού σε ένα στρατιωτικό µπλοκ υπό την Κίνα,
οι ρεπουµπλικανοί και οι δηµοκράτες στο Κογκρέσο, οι φίλοι σας,
θα πουν «ε, τι να κάνουµε, κυρίαρχος λαός είναι οι Μεξικάνοι, ας
µπουν στο στρατιωτικό πυρηνικό µπλοκ της Κίνας!»;

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΜέΡΑ25)
Πυρηνικό πόλεµο θα ξεκινήσουν µέσα στο Μεξικό οι Ηνωµένες

Πολιτείες για να αποτρέψουν µια τέτοια εξέλιξη! 
Εµείς έχουµε δηλώσει τη θέση µας απέναντι στον κ. Πούτιν.

Εγώ τον έχω χαρακτηρίσει από το 2001 «εγκληµατία πολέµου»,
τότε που σκότωνε τους Τσετσένους. Μην το ξεχνάµε αυτό. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΜέΡΑ25)
Αλλά η ιδέα ότι είναι καλό για την Ουκρανία, για την Ελλάδα,

για την Ευρώπη, για τον κόσµο, η Ουκρανία να ενταχθεί στο
ΝΑΤΟ είναι τουλάχιστον ανόητη και στερείται οποιασδήποτε
ιστορικής, διπλωµατικής ή λογικής βάσης. 

Τις προάλλες ανακοίνωσε η κυβέρνηση της Κίνας ότι ήρθε η
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ώρα να ξεκινήσει µια ειρηνευτική διαδικασία. Έχει κανένας αµ-
φιβολία ότι αυτή είναι η σωστή θέση; Εσείς τι λέτε σε αυτό; Πε-
ρισσότερος πόλεµος; Θα πρέπει να πάρει ο Ζελένσκι την Κριµαία
και κατόπιν και τη Μόσχα και µόνο έτσι θα τελειώσει ο πόλεµος;
Αυτή είναι η γραµµή σας για την ειρήνευση στην περιοχή, για το
τι συµφέρει από την πλευρά των δικών µας εθνικών θεµάτων την
Ελλάδα; Δεν νοµίζω. Απλά, δεν έχετε δώσει το δικαίωµα στον
εαυτό σας να έχετε άποψη, χωρίς να έχετε την έγκριση πρώτα
της Αµερικανικής Πρεσβείας. Είναι πάρα πολύ απλό. 

Η θέση µας, η θέση του ΜέΡΑ25, είναι ότι χρειάζεται απαραί-
τητα, άµεσα εκκίνηση µιας διαδικασίας ειρήνευσης στην Ουκρα-
νία, που πρέπει να γίνει υπό την αιγίδα του Οργανισµού Ηνωµέ-
νων Εθνών, µε µια σειρά από βασικές αρχές:

Πρώτον, τα ρωσικά στρατεύµατα να τα πάνε πίσω εκεί που
ήταν την 24η Φεβρουαρίου του 2022. Δεύτερον, µια Ουκρανία
εκτός στρατιωτικών µπλοκ. Τρίτον, µια διευθέτηση της περιοχής
όπου υπάρχουν πραγµατικά κοινοτικές συγκρούσεις και αντιθέ-
σεις στο Ντόνµπας –για παράδειγµα- τύπου βόρειας Ιρλανδίας,
τύπου της Good Friday Agreement που έλυσε αυτού του είδους
τις κοινοτικές συγκρούσεις µετά από πολλές δεκαετίες και ότι
είναι συµφέρον της χώρας µας να βοηθήσουµε και εµείς µέσα
από τον ΟΗΕ, µέσα από την Ευρωπαϊκή Ένωση, µιλώντας συνέ-
χεια για την ανάγκη ειρήνευσης και για την ανάγκη να απεµπο-
λήσουµε αυτή την ανοησία, το δόγµα του «περισσότερου πολέ-
µου».

Τώρα ας έρθω στα πιο κοντινά µας, τα οποία συνυφαίνονται
βέβαια µε το ουκρανικό, ας έρθω στα ελληνοτουρκικά. Τι µας
είπε ο κ. Μπλίνκεν που δεν γνωρίζαµε; Τίποτα, απολύτως τίποτα.

Ξέρετε, δεν είναι µόνο δικό σας πρόβληµα αυτό, γενικά στην
Ελλάδα από τότε που ήµουν µικρό παιδί θυµάµαι να έρχονται
Υπουργοί και Υφυπουργοί Εξωτερικών των Ηνωµένων Πολιτειών,
να γίνεται ολόκληρη προσπάθεια να ερµηνεύσουµε το κάθε «και»
το κάθε «κόµµα», να δούµε τι σηµαίνει αυτό, εάν θα µας στηρί-
ξουν περισσότερο ή λιγότερο απέναντι στην απειλή εξ Ανατολών.
Δεν έχουµε µάθει το µάθηµά µας;

Η εξωτερική πολιτική των Ηνωµένων Πολιτειών δεν έχει καµµία
σχέση µε τον Υπουργό Εξωτερικών ή τον Υφυπουργό Εξωτερι-
κών. Είναι το βαθύ κράτος των Ηνωµένων Πολιτειών, το στρατιω-
τικό, βιοµηχανικό κατεστηµένο, η βαθιά διπλωµατία. Ο κύριος ή
κάποιες στιγµές η κυρία που τύχαινε να είναι Υπουργός Εξωτε-
ρικών, διακοσµητικός ή διακοσµητική ήταν. 

Ο κ. Μπλίνκεν ήρθε και το επιβεβαίωσε αυτό. Και ήρθε για να
επιβεβαιώσει και κάτι άλλο και συµβολικά: την επικυριαρχία των
Ηνωµένων Πολιτειών στην περιοχή και την πάγια τακτική των
ίσων αποστάσεων µεταξύ Ελλάδας και Τουρκίας. Όσο και να το
παλεύετε, όση γη και όσο ύδωρ να τους δώσετε, όσα αεροπλάνα
και να τους αγοράσετε, οι yes men στην Αθήνα πατροπαράδοτα
δεν εξασφάλισαν ποτέ και δεν θα εξασφαλίσουν ποτέ εθνική
ασφάλεια γι’ αυτή τη χώρα. Αυτό είναι το µόνο ασφαλές, το µόνο
διαχρονικό µάθηµα της ιστορίας, της µεταπολεµικής µας ιστο-
ρίας. 

Όχι µόνο Νέα Δηµοκρατία, ΠΑΣΟΚ, ΣΥΡΙΖΑ µε την ενδοτικό-
τητά σας απέναντι στον ΝΑΤΟ και τις Ηνωµένες Πολιτείες δεν
εξασφαλίσατε τη χώρα εξ Ανατολών, αλλά σήµερα µε τον δου-
λικό ενστερνισµό εκ µέρους της Κυβέρνησής σας του δόγµατος
«περισσότερος πόλεµος στην Ουκρανία», που από τη µία µεριά
υποδαυλίζει βεβαίως ο Πούτιν και από την άλλη οι Ηνωµένες Πο-
λιτείες και µάλιστα µέσω Αλεξανδρούπολης, εκθέτετε τη χώρα
σε υπαρξιακούς κινδύνους. Είµαστε στο στόχαστρο πυρηνικών
κεφαλών.

Έρχοµαι τώρα στα εσωτερικά µας, στο µέγα ζήτηµα που
αφορά την ελληνική κοινωνία, σε αυτή την έκφανση της κρίσης
που ξεκίνησε το 2009-2010 που είναι κάτι σαν µια πυρηνική νάρκη
στα θεµέλια αυτής της κοινωνίας, στα κόκκινα δάνεια. 

Σήµερα, λοιπόν, φέρνετε µία τροπολογία η οποία οµολογώ ότι
είναι σχετικά ανώδυνη. Όµως, αποκαλύπτει την πρεµούρα σας
να προχωρήσει ένας «ΗΡΑΚΛΗΣ», αυτή η ψευτοαγορά εν ονόµατι
«ΗΡΑΚΛΗΣ», του οποίου ο µόνος άθλος θα είναι η µεγαλύτερη
αναδιανοµή στην ιστορία του ελληνικού κράτους όχι µόνο από
τους φτωχούς στους πλούσιους, από τους φτωχότερους στους
πλουσιότερους ή στους πάρα πολύ λίγους που έχουν ταµεία

στην κατοχή τους, αλλά και µια τεράστια αναδιανοµή περίπου 80
δισεκατοµµυρίων ευρώ, αν το δούµε σε βάθος δεκαετίας, από
την Ελλάδα στα νησιά Κέιµαν, στο Λουξεµβούργο, στο Νιου Τζέρ-
σει.

Και αυτό που παρατηρούµε µεταξύ σας, µεταξύ Νέα Δηµοκρα-
τίας και ΣΥΡΙΖΑ, είναι ένας πολύ βαρετός τσακωµός για το ποιος
από εσάς, ΣΥΡΙΖΑ ή Νέα Δηµοκρατία, έφερε τα funds και τους
πλειστηριασµούς στην Ελλάδα.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΜέΡΑ25)
Ποιος από εσάς νοµοθέτησε τον τερµατισµό της προστασίας

της πρώτης κατοικίας; Ο ΣΥΡΙΖΑ το 2019 ή εσείς το 2020; Αφήστε
τα αυτά, µαζί τα κάνατε. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΜέΡΑ25)
Και δεν ήταν καν δική σας ιδέα. Δεν ήταν ότι σκεφτήκατε ότι

πρέπει να δηµιουργήσουµε αυτή την ψευτοαγορά, να υπάρξει λε-
ηλασία. Τίποτα! Απόφαση του Διεθνούς Νοµισµατικού Ταµείου
ήταν µε την έγκριση των Βρυξελλών κι εσείς απλά στο πλαίσιο
του «ναι» σε όλα είπατε «ναι» και σε αυτό. 

Όσο για τους φίλους και τις φίλες µας από τον ΣΥΡΙΖΑ, κοι-
τάξτε το Διεθνές Νοµισµατικό Ταµείο σάς έδωσε ένα, ενάµιση,
δύο χρόνια από τότε που εσείς µε τις δικές τους εντολές νοµο-
θετήσατε την πώληση των κόκκινων δανείων στα αρπακτικά τα-
µεία και τη δηµιουργία της ηλεκτρονικής πλατφόρµας µέχρι να
στηθεί αυτή η ηλεκτρονική πλατφόρµα, να προστατεύεστε λίγο,
να συνεχίσετε τον νόµο Κατσέλη κ.λπ.. Αφού, λοιπόν, εσείς στή-
σατε αυτή την πλατφόρµα, ήταν δεδοµένο ότι θα σας επέβαλαν
-και σας επέβαλαν- να καταργήσετε την προστασία της πρώτης
κατοικίας, του µικροµάγαζου και της αγροτικής γης. Και δεν έχει
σηµασία ποιο κόµµα ήταν στην εξουσία από τη στιγµή που είχε
πει «ναι» σε όλα.

Όποιος από εσάς και να είναι στην κυβέρνηση και δεδοµένου
αυτού του κοινού «ναι» σε όλα, θα ακολουθείτε συνεχώς και πι-
στά τις εντολές τού να ριχτούν και οι πρώτες κατοικίες και τα µι-
κροµάγαζα και η αγροτική γη στον βωµό του «ΗΡΑΚΛΗ». Οπότε,
φίλες και φίλοι του ΣΥΡΙΖΑ, αφήστε τις προεκλογικές εξαγγελίες
προς τον κόσµο πως θα προστατεύσετε την πρώτη κατοικία. Δεν
γίνεται να προστατεύσετε την πρώτη κατοικία αν δεν καταργή-
σετε τον «ΗΡΑΚΛΗ» και αν δεν νοµοθετήσετε τον δικό µας «Ο-
ΔΥΣΣΕΑ».

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΜέΡΑ25)
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, την τελευταία φορά που βρισκό-

µουν στο Βήµα της Βουλής ευχαρίστησα την Υπουργό Πολιτι-
σµού και βεβαίως όλη την Κυβέρνηση που µε το προεδρικό
διάταγµα για τα πτυχία δραµατικών και µουσικών σχολών έκαναν
κάτι που εµείς δεν µπορούσαµε να κάνουµε. Ούτε εµείς στο
ΜέΡΑ25 ούτε ο ΣΥΡΙΖΑ ούτε το ΚΚΕ ούτε η εξωκοινοβουλευτική
Αριστερά. Δηµιουργήσατε -µόνοι σας το κάνατε αυτό- ένα πρα-
γµατικό αυθόρµητο κίνηµα που καθηµερινά φουντώνει και που
κανένα κόµµα της Αντιπολίτευσης δεν µπορούσε να σιγοντάρει. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΜέΡΑ25)
Ξέρετε, πάντα και παντού οι µεγάλες εξεγέρσεις έρχονται εκεί

που δεν τις περιµένεις. Η εξέγερση της Νοµικής σχολής δεν έγινε
για να πέσει η χούντα. Έγινε γιατί κάποιοι φοιτητές πιάστηκαν
και στάλθηκαν στον Στρατό και κάποιοι άλλοι φοιτητές διαδήλω-
σαν λέγοντας «φέρτε τους συµφοιτητές µας πίσω». Έτσι ξεκί-
νησε η εξέγερση της Νοµικής και βεβαίως µετά πήρε άλλες
διαστάσεις και άλλα νοήµατα. 

Επίσης, το Πολυτεχνείο ξεκίνησε µε µία αντίδραση στην απα-
γόρευση της ψηφοφορίας για φοιτητικούς συλλόγους. Και η
Οκτωβριανή Επανάσταση, για να πάµε και στα πιο µεγάλα, ξεκί-
νησε από το αίτηµα για τέλος του πολέµου, για ειρήνη και για γη
για τους κολίγους πολύ πριν οι µπολσεβίκοι χρησιµοποιήσουν τις
συνθήκες εκείνες για να ολοκληρωθεί η Οκτωβριανή Επανά-
σταση.

Τηρουµένων των αναλογιών βεβαίως πάντα, το κίνηµα των καλ-
λιτεχνών σήµερα έχει µια τέτοιας µορφής δυναµική. Εµείς, το
ΜέΡΑ25, δεν θα καπηλευτούµε ποτέ οποιοδήποτε αυθόρµητο κί-
νηµα και είµαστε εκεί για να τους στηρίζουµε.

Όµως, αυτό που θέλουµε να επισηµάνουµε είναι ότι τελικά όλα
συνδέονται. Εάν εσείς της Κυβέρνησης είχατε τη σοφία να αφου-
γκραστείτε το κίνηµα των καλλιτεχνών, αν είχατε την οξυδέρκεια
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να πάτε να ακούσετε αυτά τα παιδιά που καταλαµβάνουν τα
ωδεία και τις δραµατικές σχολές, θα καταλαβαίνατε ότι αυτό το
κίνηµα τα συνδυάζει όλα. Συνδυάζει, πρώτον, την άρνηση της
απαξίωσης αξιών και πτυχίων από τους ανάξιους της «Μητσοτά-
κης Α.Ε.». 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΜέΡΑ25)
Δεύτερον, τον θυµό τους για την προσπάθεια του Πρωθυπουρ-

γού σας, του κ. Μητσοτάκη, να εκµεταλλευτεί τον αγώνα των καλ-
λιτεχνών εναντίον του δηµόσιου χαρακτήρα των ανώτατων
σχολών και του άρθρου 16 του Συντάγµατος, τον θυµό για τη λε-
ηλασία των πολλών, κάτι που βλέπει κανείς όπου κι αν κοιτάξει
στη σηµερινή ελληνική κοινωνία, είτε είναι στα σουπερµάρκετ
είτε είναι στους λογαριασµούς της ΔΕΗ είτε στο χρηµατιστήριο
ενέργειας είτε µέσα από τα κόκκινα δάνεια και το ξεσπίτωµα των
ανθρώπων .

Και πάµε και στα πιο µεγάλα. Τα νέα παιδιά εκεί έξω που κατα-
λαµβάνουν ωδεία και δραµατικές σχολές έχουν επηρεαστεί και
αντιδρούν. Αντιδρούν υγιώς απέναντι στο δόγµα σας για περισ-
σότερο πόλεµο που τα κανάλια της ολιγαρχίας -αυτός ο ορισµός
του αντιαισθητικού-, αλλά κι εσείς εδώ µέσα παρουσιάζετε ως τη
µόνη εναλλακτική.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Ζ’ Αντι-
πρόεδρος της Βουλής κ. ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΑΒΔΕΛΑΣ)

Όταν εµείς θωρούµε τους διαµαρτυρόµενους καλλιτέχνες εκεί

στον δρόµο, τους φοιτητές των δραµατικών σχολών και των
ωδείων που έχουν την πλήρη συµπαράσταση καθηγητών τους
που παραιτούνται για να τους συµπαρασταθούν, δεν ξεχνάµε
αυτό που είχε πει κάποτε ο Πικάσο για τη «Γκουέρνικα», για τον
σπουδαίο του πίνακα. Είχε πει ότι ένας πίνακας δεν φτιάχνεται
για να διακοσµεί. Αποτελεί όπλο τόσο αµυντικό όσο και επιθετικό
εναντίον του εχθρού. Παραφράζοντας, λοιπόν, τον Πικάσο, οι
καλλιτέχνες δεν υπάρχουν και δεν διαµαρτύρονται διακοσµητικά.
Αποτελούν όπλο τόσο αµυντικό όσο και επιθετικό απέναντι στον
πιο απολίτιστο εχθρό, την ολιγαρχία.

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΜέΡΑ25)

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Οικονοµικών):
Κύριε Πρόεδρε, µου επιτρέπετε; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ορίστε, κύριε Υπουρ-
γέ, έχετε τον λόγο. 

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Οικονοµικών):
Κύριε Πρόεδρε, καταθέτω νοµοτεχνικές βελτιώσεις, οι οποίες
είναι κυρίως διαδικαστικού χαρακτήρα. 

(Στο σηµείο αυτό ο Υφυπουργός Οικονοµικών κ. Απόστολος
Βεσυρόπουλος καταθέτει για τα Πρακτικά τις προαναφερθείσες
νοµοτεχνικές βελτιώσεις, οι οποίες έχουν ως εξής: 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Παρακαλώ να φωτο-
τυπηθούν και να διανεµηθούν στους συναδέλφους. 

Και τώρα καλείται στο Βήµα ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος
της Ελληνικής Λύσης κ. Χήτας. 

Ορίστε, κύριε Χήτα, έχετε τον λόγο. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Νοµίζω ότι είναι µια ιδιαίτερη µέρα σήµερα. Αρκετά βλέµµατα

Ελληνίδων και Ελλήνων είναι στραµµένα στο Κοινοβούλιο, αυτών
που τουλάχιστον αγωνιούν για την τύχη των σπιτιών τους. 

Και επειδή σήµερα ακούστηκαν πολλά, ξέρετε είναι η πρώτη
µέρα, κύριε Υφυπουργέ, που ήρθε ο Πρωθυπουργός στη Βουλή
των Ελλήνων και µίλησε δωδεκάµισι λεπτά. Τόσο µίλησε! Αφού
είναι τόσο ευεργετικό αυτό που φέρνετε σήµερα, η τροπολογία
για την πρώτη κατοικία, θα έπρεπε να πάρετε όλη την κρέµα, να
ανέβει πάνω και να µην κατεβαίνει από το Βήµα λέγοντας τι καλοί
που είστε και πώς σώζετε την πρώτη κατοικία. Είπε κάτι άλλα
στην αρχή και µίλησε δυόµισι λεπτά για την τροπολογία. Για να
καταλάβετε πόσο καλή είναι η τροπολογία που φέρνετε! 

Δωδεκάµισι λεπτά να µιλήσει ο Πρωθυπουργός για κάτι τέτοιο
µόνο; Και τι να πει; Και αυτά που είπε πολλά ήταν.

Απορώ -καταλαβαίνω, γιατί Βουλευτές του κόµµατος είστε-
πώς τον χειροκροτούσατε. Για να δούµε τι φέρνει σήµερα. Εγώ
προσωπικά, κύριοι, δύο φορές που χειροκροτούσατε όλοι οι Βου-
λευτές και οι Υπουργοί, το ένα ήταν όταν παρουσίασε την τρο-
πολογία-ντροπολογία που φέρατε σήµερα και η δεύτερη φορά
όταν είπε για το Market Pass.

Καλά τώρα, συγγνώµη, χειροκροτάµε για την κατάντια, χειρο-
κροτάµε για τη φτώχεια και την ανέχεια, χειροκροτάµε για τα 22
ευρώ τον µήνα που θα δει κάποιος στον λογαριασµό του, αντί να
κρυβόµαστε, αντί να ντρεπόµαστε, αντί να µην εµφανιζόµαστε
για την κατάντια της χώρας; Χειροκροτάµε γιατί; Επτακόσιες χι-
λιάδες αιτήσεις για το Market Pass, λέει, και χειροκροτούσατε
εσείς.

Αυτό είναι κατάντια, δηλαδή, ότι επτακόσιες χιλιάδες συνέλλη-
νές µας έχουν ανάγκη τα 22 ευρώ του Μητσοτάκη για να ζήσουν!
Αυτή είναι η πραγµατικότητα. Εµείς έτσι το ερµηνεύουµε. Εσείς
το ερµηνεύετε σαν µια µεγάλη επιτυχία, ότι δίνουµε λεφτά, δί-
νουµε επιδόµατα και θα το πάρουν επτακόσιες χιλιάδες Έλληνες
αυτό.

Ναι, αλλά ποιοι το δικαιούνται; Όλοι αυτοί οι άνθρωποι, λοιπόν,
είναι δυστυχισµένοι. Όλοι αυτοί οι άνθρωποι έχουν χάσει την
αξιοπρέπειά τους. Όλοι αυτοί οι άνθρωποι, οι επτακόσιες χιλιά-
δες αιτήσεις για τις οποίες χειροκροτάτε, αυτοί λοιπόν, οι άνθρω-
ποι, οι επτακόσιες χιλιάδες, αγωνιούν για το αν θα βάλουν ένα
κοµµάτι ψωµί στο τραπέζι να ταΐσουν την οικογένειά τους. Γιατί
ένας άνθρωπος που έχει ανάγκη τα 2, τα 3, τα 0,50 ευρώ, σηµαί-
νει ότι είναι σε άθλια κατάσταση. Αντί να µας προβληµατίζει αυτό
και να µας στενοχωρεί, τουλάχιστον να µη µιλάµε εδώ µέσα, όχι
να πανηγυρίζουµε κιόλας γιατί µοιράσαµε επτακόσιες χιλιάδες
Market Pass και Fuel Pass, Food Pass και 20, 30, 60, 80, 100. Οι
νέοι µας είναι στον υπολογιστή µπροστά για να κάνουν αιτήσεις
να πάρουν ένα επίδοµα, αντί να κάνουν αιτήσεις για δουλειά, αντί
να καταθέτουν τα βιογραφικά τους, για να ακολουθήσουν µια κα-
ριέρα σοβαρή και εσείς πανηγυρίζετε. Είναι ντροπή, πραγµατικά.

Σήµερα η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας αποδεικνύει ότι
είναι µια αδύναµη κυβέρνηση, ότι είναι µια ανίκανη κυβέρνηση.
Δεν είχατε τη δύναµη, κύριε Υφυπουργέ, να χτυπήσετε το χέρι
στο τραπέζι στις συζητήσεις που είχατε µε τις τράπεζες και µε
τα funds και να τους πείτε «ως εδώ και µη παρέκει». Όχι, αποδεί-
ξατε ότι δεν µπορείτε να το κάνετε.

Μείνετε στα µπινελίκια του Σταϊκούρα. Έτσι δεν είχε πει; Ότι
έπεσαν µπινελίκια µε τις τράπεζες και βγήκε ιδρωµένος σαν τον
καουµπόι να µας πει πόσο πολύ τα έβαλε µε τους τραπεζίτες;
Δώσαµε µάχη και έπεσαν και µπινελίκια, λέει. Και επειδή έπεσαν
µπινελίκια τι έγινε, δηλαδή; Άλλαξε κάτι; Τι αλλάζει µε την τροπο-
λογία αυτή σήµερα; Τι αλλάζει; Μείνετε στα µπινελίκια.

Έπρεπε να απαιτήσετε, λοιπόν, από τα κοράκια, από τις τρά-
πεζες, που τις έχετε ανακεφαλαιοποιήσει εκατόν πενήντα φορές
όλες οι κυβερνήσεις, να πάνε σε κούρεµα χρεών στους Έλληνες,
όπως έχει πει η Ελληνική Λύση µε την τροπολογία που έχει κατα-
θέσει από τον Δεκέµβριο και κανείς εδώ µέσα δεν ασχολήθηκε.

Και ξαφνικά σήµερα έρχονται βροχή οι τροπολογίες από τα άλλα
κόµµατα, για να δείξουν προεκλογικά τι καλοί που είναι, πόσο νοι-
άζονται τους συνανθρώπους τους, τους συνέλληνες.

Κοιτάξτε το ΠΑΣΟΚ. Έφερε δυο, τρεις τροπολογίες, λέει. Σώ-
πα ρε; Το ΠΑΣΟΚ; Θα σας τα πω σε λίγο. Θα κάνουµε µάθηµα
ιστορίας σε λίγο, να δούµε πώς ξεκίνησαν όλα αυτά και να δούµε
εδώ ο καθένας την ευθύνη φέρει. Ο καθένας έχει γράψει ιστορία
στην Ελλάδα. Θα τη θυµηθούµε σε λίγο, σε ειδικό µάθηµα ιστο-
ρίας.

Πώς κόβετε, κύριε Υφυπουργέ -εσείς ασχολείστε µε άλλα
θέµα-τα, φοροτεχνικά κ.λπ.-, πώς το Υπουργείο σας και η Κυβέρ-
νησή σας κόβει και προβαίνει σε γενναία κουρέµατα στους φί-
λους σας τους ολιγάρχες, στους µιντιάρχες µε 90% κούρεµα και
του φουκαρά του Έλληνα του πίνεις το αίµα; Πείτε µας. Απαντή-
στε µας. Απαντήστε µας σε αυτό. Πώς γίνεται αυτό; Υπάρχουν
πάρα πολλά τέτοια παραδείγµατα.

Κύριε Υφυπουργέ, η σηµερινή τροπολογία είναι ένα παραµύθι.
Γιατί τι γράφει µέσα; Ο διάβολος, λέει, κρύβεται στα µικρά γράµ-
µατα. Οι τράπεζες, τα funds, δύνανται, κύριε Υφυπουργέ. Δύνα-
νται, δεν υποχρεώνονται. Δύνανται να προχωρήσουν σε συζήτη-
ση, διαπραγµάτευση ή προσφορά προς τον φουκαρά που χάνει
το σπίτι του. Τι θα πει δύναται; Αν θέλει το κάνει, αν θέλει δεν το
κάνει. Άρα τη αλλάζετε σήµερα, για να καταλάβω, που έρχεστε
εδώ σαν τους σωτήρες, τους µεσσίες; Πείτε µας. Δύνανται, λέτε.

Πάµε τώρα. Άκουγα µε µεγάλη προσοχή. Εκπλήσσοµαι µε το
ΠΑΣΟΚ, µε τον ΣΥΡΙΖΑ.

Ακούστε τώρα, κύριε Βεσυρόπουλε. Πού βρισκόσασταν εσείς
το 2003; Θυµάστε; Εγώ ήµουν δηµοσιογράφος. Νεαρός ήµουν,
τριάντα ενός ετών.

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Οικονοµικών):
Εργαζόµουν.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Το 2003, λοιπόν, που δεν ήσασταν
πολιτικός ούτε εσείς ούτε εγώ, έρχεται ο πρώτος νόµος του
ΠΑΣΟΚ, κύριε Βεσυρόπουλε -για το όψιµο ενδιαφέρον το παρά-
δειγµα, θα πάµε και στον ΣΥΡΙΖΑ σε λίγο- που τώρα καίγονται να
σώσουν τους πολίτες. Είναι ο ν.3156/2003, Γιώργος Ανδρέα Πα-
πανδρέου, «Μεταβίβαση απαιτήσεων σε εταιρείες ειδικού σκο-
πού, funds». Αυτός είναι ο πρώτος νόµος. Καλώς ήρθαν τα
κοράκια. Ο πρώτος νόµος που βάλαµε τα κοράκια στο τραπέζι
των συζητήσεων είναι αυτός, το 2003, ν.3156/2003, ΠΑΣΟΚ. Όταν
καταθέτετε τροπολογίες εκεί στο ΠΑΣΟΚ κάντε και ένα ταξίδι
στον χρόνο να δείτε αν έχετε καµµία ευθύνη για τη σηµερινή κα-
τάσταση.

Το 2008, κύριε Βεσυρόπουλε, είναι ο νόµος του κ. Καραµανλή
-ο οποίος δεν θα συστρατευθεί µαζί σας στις εκλογές αυτές- για
την προστασία της πρώτης κατοικίας. Οµολογουµένως είχε µια
λογική. Τι έλεγε αυτός ο νόµος για την προστασία της πρώτης
κατοικίας, αλλά που αφορούσε µόνο για καταναλωτικά και πιστω-
τικές κάρτες µέχρι 20.000 ευρώ; Δηλαδή, να µην µπορεί ο άλλος
να σου πλειστηριάζει το σπίτι επειδή έχεις χρέη σε καταναλωτικά
δάνεια κ.λπ..

Πάµε παρακάτω. Ο ν.4346/2015, κύριε Αλεξιάδη, σας λέει κάτι;
Ο ν.4346/2015 σάς λέει κάτι; «Κατάργηση προστασίας πρώτης
κατοικίας» ΣΥΡΙΖΑ. Γιατί σκίζετε τα ρούχα σας σήµερα;

Πάµε παρακάτω. Ο ν.4354 σας λέει κάτι; Ο νόµος του ΣΥΡΙΖΑ
για τις εταιρείες διαχείρισης απαιτήσεων των funds. Α, να και ένα
ενδιαφέρον.

Νόµος 4472/2017 «Θεσµοθέτηση ηλεκτρονικών πλειστηρια-
σµών». Ψηφίστηκαν το 2017 οι ηλεκτρονικοί πλειστηριασµοί.
Ώπα, τι έχουµε εδώ, ρε παιδιά; Ξέρετε ιστορία δεν ξαναγράφεται.
Ναι, ξέρω, είχατε µνηµόνια, είχατε τη Μέρκελ, είχατε τη µπότα
τη γερµανική, τους δανειστές, την τρόικα, αυτά όλα που δεν προ-
λάβατε κ.λπ.. Μάλιστα.

Νόµος 4512/2018. Να µιλήσει κάποιος εδώ µέσα, κάποια πα-
ράταξη µε τη λογική. «Υποχρεωτικότητα ηλεκτρονικών πλειστη-
ριασµών για όλους»! ΣΥΡΙΖΑ.

Νόµος 4637/2019 «Ακαταδίωκτο τραπεζιτών». Μην τους πειρά-
ξουµε τους τραπεζίτες. Κάνα µήνα πριν κλείσει η Βουλή αυτό!
ΣΥΡΙΖΑ. Λοιπόν, τι να συζητάµε;

Νόµος 4649/2019 «Πρόγραµµα παροχής εγγύησης σε τιτλο-
ποιήσεις πιστωτικών ιδρυµάτων», το πρόγραµµα «ΗΡΑΚΛΗΣ ΙΙ».
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Σούµπιτος, αύτανδρος βούλιαξε ο «ΗΡΑΚΛΗΣ» και όλοι και η Λερ-
ναία Ύδρα και ό,τι είχε µαζί του.

Και το 2020 ο πτωχευτικός νόµος «Εξωδικαστική ρύθµιση οφει-
λών», που κατέστρεψε τον κοσµάκη και έρχεστε σήµερα να ακου-
µπήσετε κάπως, να ψιλοαλλάξετε τον νόµο αυτόν. Δεν κάνατε
τίποτα. Τίποτα. Αυτή είναι η αλήθεια. Αυτή είναι η ιστορία. Είστε
υπεύθυνοι για την καταστροφή, τη θλίψη, τη στεναχώρια και τη
διάλυση του ελληνικού νοικοκυριού.

Είστε υπεύθυνοι ΣΥΡΙΖΑ, ΠΑΣΟΚ, Νέα Δηµοκρατία. ΣΥΡΙΖΑ,
ΠΑΣΟΚ, Νέα Δηµοκρατία εσείς νοµοθετήσατε, εσείς φτωχοποι-
ήσατε τη χώρα, εσείς τη χρεώσατε, εσείς συνεχίζετε να τη χρε-
ώνεται. Με δικά σας νοµοθετήµατα φτάσαµε εδώ που φτάσαµε
σήµερα.

Διάβαζα, κύριε Βεσυρόπουλε, µια έρευνα της EUROSTAT, όχι
της Ελληνικής Λύσης. Είναι στοιχεία, κύριε Υφυπουργέ, για το
2021 που ανακοινώθηκαν αυτή την εβδοµάδα, πριν λίγες µέρες.
Είµαστε πρωταθλητές στην Ευρώπη στο κόστος στέγασης σε πο-
σοστό εισοδήµατος. Σε ό,τι αφορά τον γενικό πληθυσµό, είµαστε
στην πρώτη θέση, µε τον Έλληνα να αναγκάζεται να δαπανήσει
το 34,2% του εισοδήµατός του για στέγαση. Δηλαδή, σε ό,τι πά-
ρεις, το 34,2% πάει για στέγαση. Ο µέσος όρος στην Ευρώπη
είναι 19%.

Πού είναι η ανάπτυξη; Πού είναι οι αυξήσεις των καταθέσεων;
Πού είναι η µείωση της ανεργίας; Πού είναι η «καταιγίδα» των
επενδύσεων; Πού είναι η «GOOGLE» και η «MICROSOFT»; Πού
είναι αυτά; Ο Κύπριος ξοδεύει το 11%, ο Έλληνας το 34,2%, ο
Μαλτέζος το 9%, ο Λιθουανός το 12%, ο Ούγγρος, του Όρµπαν
του κακού, το 13%. Εµείς ξοδεύουµε το 34,2%! Τι γίνεται εδώ, ρε
παιδιά;

Εκεί που τα πράγµατα είναι τραγικά είναι στην κατηγορία
«άτοµα που κινδυνεύουν από φτώχεια». Το όριο της φτώχειας
είναι το 60% του εθνικού µέσου εισοδήµατος. Όποιος παίρνει λι-
γότερα, θεωρείτε ότι ζει κάτω από τα όρια της φτώχειας. Σε αυτό
συµφωνούµε όλοι. Σε αυτή την κατηγορία των πολιτών, είµαστε
πάλι στην πρώτη θέση. Το πρώτο ήταν για τον γενικό πληθυσµό.
Εδώ, λοιπόν, σε αυτούς που ζουν κάτω από το όριο της φτώχειας
είµαστε πάλι πρώτοι στην Ευρώπη. Να αναγκάζεται να παίρνει το
60% ο Έλληνας του µηνιαίου εισοδήµατός του για στέγαση, για
να µείνει. Πού να ζήσει εδώ άνθρωπος! Άρα, τα πράγµατα είναι
τραγικά. Και πώς θα ζήσει έτσι ο Έλληνας; 

Να σας πω και το χειρότερο; Πώς θα κάνει οικογένεια ο Έλλη-
νας; Πώς το παιδί µου θα παντρευτεί και θα κάνει παιδιά και απο-
γόνους για να στηρίξουµε την Ελλάδα και την πατρίδα; Πώς θα
γίνει αυτό, όταν κάποιος είναι τριάντα ενός ετών και µένει ακόµα
µε τους γονείς του, µε τον µπαµπά και τη µαµά του; Πού να πάει
το παιδί; Πού να πληρώσει ενοίκια; Πώς να παντρευτεί; Η ακρί-
βεια σαρώνει τα πάντα. Το κόστος στέγασης, λοιπόν, έχει φύγει
στα ύψη. Και η κατάσταση στο θέµα της στέγης δείχνει ότι η Κυ-
βέρνηση εδώ έχει αποτύχει. Έχετε αποτύχει πλήρως. 

Κύριε Υπουργέ και κύριε Πρόεδρε, θα σεβαστώ τον χρόνο,
γιατί σήµερα η µέρα για εµάς είναι µαύρη, για τους Έλληνες που
ξηµερώνει το αύριο, γιατί δεν πρόκειται να αλλάξει τίποτε.
Έχουµε πει ότι είµαστε η παράταξη που θα έχουµε πάντα µια
θέση ευθύνης και µια σοβαρή στάση απέναντι στα γεγονότα.
Έχουµε πει ότι και µισό –όχι ένα ευρώ- ευρώ να δοθεί στους Έλ-
ληνες, εµείς µε στάση σοβαρή θα το στηρίξουµε. Από την άλλη,
όµως, δεν µπορούµε να µην κατακεραυνώσουµε αυτή την πρα-
γµατικά φοβική και ανίκανη Κυβέρνηση να τα βάλει µε τους τρα-
πεζίτες. 

Η τροπολογία σας σήµερα, όπως σωστά αναφέρθηκε, είναι
«ντροπολογία», γιατί δεν αναφέρει τίποτα και δεν αλλάζει τίποτα
απολύτως στην καθηµερινότητα του Έλληνα. Και για να «χαϊδέ-
ψετε» τους τραπεζίτες και τα funds, βάλατε τη µαγική λέξη -και
κλείνω µε αυτό- «δύνανται», δηλαδή αν θέλουν. Δεν θα θέλουν,
κύριε Υπουργέ. Δεν θα θέλουν. Ξέρουν αυτοί τι θέλουν. Να πά-
ρουν τα σπίτια θέλουν. Και δυστυχώς -και δεν κινδυνολογούµε-
θα τα πάρουν.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε πολύ,

κύριε Χήτα.
Καλείται στο Βήµα ο κ. Γεώργιος Παπαηλιού από τον ΣΥΡΙΖΑ -

Προοδευτική Συµµαχία. Και να ετοιµάζεται ο κ. Διονύσιος Σταµε-
νίτης από τη Νέα Δηµοκρατία.

Να διευκρινίσω, επειδή έχουµε και εκλογές, ότι το όνοµα του
Υφυπουργού είναι Βεσυρόπουλος, όχι Βεζυρόπουλος. Όλοι το
κάνουµε λάθος. Βεζυρόπουλος ήταν τερµατοφύλακας της Δόξας
Δράµας.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΠΑΗΛΙΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το ζήτηµα της

ρύθµισης των κατεχοµένων ακινήτων του δηµοσίου είναι σηµα-
ντικό. Δεν πρέπει, όµως, να αντιµετωπίζεται, ως πεδίο για προ-
εκλογικές παροχές και υποσχέσεις όπως αντιµετωπίζεται από την
Κυβέρνηση. Επιπλέον, ένα τέτοιο σχέδιο έπρεπε να τύχει σοβα-
ρής διαβούλευσης µε την τοπική αυτοδιοίκηση και τους τοπικούς
φορείς, και όχι να εισάγεται και να συζητείται στη Βουλή µε τα-
χείες διαδικασίες λίγο πριν την προκήρυξη των εκλογών. Οι πα-
ρεµβάσεις που γίνονται µε την υπό κρίση νοµοθετική πρωτοβου-
λία είναι αποσπασµατικές. Έτσι δεν επιλύεται το πρόβληµα µε
πληρότητα και συνολικά. Εξάλλου η οποιαδήποτε ρύθµιση για τα
κατεχόµενα ακίνητα του δηµοσίου πρέπει να γίνεται σε συνέργεια
µε τη διαδικασία κατάρτισης του Κτηµατολογίου. Αυτή η συνέρ-
γεια θα παρείχε µείωση του διοικητικού φόρτου και βέβαια µε-
γαλύτερη ασφάλεια δικαίου. 

Το συγκεκριµένο ζήτηµα αποτελεί, χωρίς αµφιβολία, ένα δια-
χρονικό, µακροχρόνιο πρόβληµα και ιδίως για κάποιες περιοχές,
όπως ενδεικτικά είναι περιοχές του Νοµού Αρκαδίας. Η επίλυσή
του, που είναι απολύτως επιβεβληµένη και αναγκαία, πρέπει να
γίνει µε δίκαιους όρους, αφού αφορά χιλιάδες πολίτες που βρί-
σκονται εγκλωβισµένοι σε µια αµφισβητούµενη κατάσταση µε ευ-
θύνη της πολιτείας. Είναι φορολογούµενοι πολίτες οι οποίοι τώρα
καλούνται να πληρώσουν και πάλι για την περιουσία τους. 

Θα ήθελα στο σηµείο αυτό να τονίσω ότι πρέπει να κριθεί απα-
ραίτητη -και είναι απαραίτητη- η συσχέτιση του παρόντος νοµο-
σχεδίου µε το απόλυτα συναφές και ισχύον σήµερα νοµοθετικό
πλαίσιο του ν.4061/2012, τα άρθρα 4 και 28, βάσει των οποίων
προβλέπεται ακόµη και η δωρεάν παραχώρηση σε αγρότες
αγροτικών εκτάσεων για την άσκηση αγροτικής δραστηριότητας.
Είναι επιβεβληµένη αυτή η συσχέτιση, αφού έτσι ενισχύονται και
η αγροτική παραγωγή και οι αγρότες.

Στην περιοχή της Αρκαδίας και ειδικότερα στην περιοχή της
Τεγέας πέριξ της λίµνης Τάκα, στις κοινότητες Βουνού, Στρίγγου,
Ευάνδρου και Κάνδαλου, τίθεται υπό αµφισβήτηση µια συνολική
έκταση χιλιάδων στρεµµάτων µε πολλές αγροτικές οικογένειες
που έχουν ιδιοκτησίες στην περιοχή. Το πρόβληµα έχει µακρά
ιστορία. Και βάσει των στοιχείων του 1937, το µεγαλύτερο µέρος
αυτών των αγροτικών εκτάσεων δεν καταγράφεται ως δηµόσιο
κτήµα. Στη συνέχεια µεσολάβησε ο Πόλεµος. Και έκτοτε πέρασαν
ογδόντα πέντε χρόνια. Τα αµφιλεγόµενα κτήµατα καλλιεργού-
νταν συνεχώς από τους αγρότες ιδιοκτήτες τους, οι οποίοι πρα-
γµατοποίησαν σε αυτές τις περιοχές έργα υποδοµής, µε σκοπό
την καλύτερη αξιοποίησή τους. Κατασκευάστηκαν πηγάδια,
υδραγωγεία και κτίσµατα. Έγιναν δενδροφυτεύσεις. Όλα αυτά
τα έργα ηλεκτροδοτήθηκαν µε νόµιµο τρόπο. Οι ιδιοκτήτες τους
καταβάλλουν όλα αυτά τα χρόνια φόρους και ΕΝΦΙΑ, ενώ τα συ-
γκεκριµένα κτήµατα έχουν δηλωθεί στον ΟΣΔΕ. Εξάλλου υπάρ-
χουν και µεταγενέστεροι χάρτες του 2001 της Κτηµατικής
Υπηρεσίας του Δηµοσίου στους οποίους αποτυπώνεται σαφώς
ότι οι αµφισβητούµενες ιδιοκτησίες δεν καταγράφονται ως εκτά-
σεις του δηµοσίου. Παρά ταύτα θεωρούνται αµφιλεγόµενες. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πρέπει να υπάρξει νοµοθετική
ρύθµιση, ώστε να παύσει η αµφισβήτηση και να προστατευτούν
οι ιδιοκτήτες αυτών των εκτάσεων και να µην απωλέσουν την πε-
ριουσία τους. Η ρύθµιση αυτή θα πρέπει να επιλύσει µε δίκαιο
τρόπο το ζήτηµα και χωρίς κόστος, και πάντως χωρίς υπέρµετρο
κόστος για τους αγρότες ιδιοκτήτες των περιοχών αυτών. Εάν οι
αγρότες χάσουν τις ιδιοκτησίες τους από τις οποίες όλα αυτά τα
χρόνια µε σκληρή καθηµερινή δουλειά επιβιώνουν, θα αναγκα-
στούν να εγκαταλείψουν τις πατρογονικές εστίες και έτσι θα επι-
ταχυνθεί η περαιτέρω ερηµοποίηση της περιοχής. Η πλέον
δίκαιη, ενδεδειγµένη και επιβεβληµένη λύση που πρέπει να δοθεί
για αυτή την αµιγώς αγροτική περιοχή, (δεν είναι τουριστική),
είναι η δωρεάν παραχώρηση των συγκεκριµένων εκτάσεων στους
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αγρότες ιδιοκτήτες τους. Και πάντως πρέπει να υπάρξει περαι-
τέρω αποκλιµάκωση του αρχικού ποσού εξαγοράς 50% επί της
αντικειµενικής ή εµπορικής αξίας. 

Μια παρατήρηση σε σχέση µε το άρθρο 22. Προβλέπεται η
απαλλαγή από τον ΕΝΦΙΑ και για το οικονοµικό έτος 2023 για
τους ιδιοκτήτες πυρόπληκτων περιοχών. Είµαστε απολύτως σύµ-
φωνοι. Πρέπει, µάλιστα, αυτή η απαλλαγή να επεκταθεί χρονικά
και πέραν του 2023. Όµως, η παράλειψη, η µη συµπερίληψη όλων
των πυρόπληκτων περιοχών, θα έλεγα ότι συνιστά άνιση µεταχεί-
ριση και αδικία που προκαλεί αµφιβολίες. 

Πρέπει, λοιπόν, να προστεθούν σε αυτές τις περιοχές και η Πε-
ριφερειακή Ενότητα Αρκαδίας, καθώς και οι περιοχές Γορτυνίας
και Μεγαλόπολης που επλήγησαν από τις πυρκαγιές του Αυγού-
στου του 2021 µε συνέπεια την ολοσχερή καταστροφή και πά-
ντως, την πρόκληση σοβαρότατων ζηµιών. Χιλιάδες στρέµµατα
δασικών εκτάσεων, καλλιεργειών, ζωικό κεφάλαιο και υποδοµές
καταστράφηκαν. 

Πρέπει να πω ότι εξαρχής υπήρξε αγνόηση της πυρόπληκτης,
της «ξεχασµένης» Γορτυνίας. Τα έστω ανεπαρκή µέτρα σε άλλες
περιοχές δεν ελήφθησαν για τη Γορτυνία. Τα αναγκαία έργα υπο-
δοµής δεν κατασκευάστηκαν και πάντως, δεν ολοκληρώθηκαν.
Δεν χρησιµοποιήθηκαν οι έστω ελάχιστοι νέοι της περιοχής για
τα απαραίτητα έργα υλοτόµησης και άλλα. Αποζηµιώσεις δεν κα-
ταβλήθηκαν και πάντως, καταβλήθηκαν µε το σταγονόµετρο και
όχι σε όλους. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Αγρότες κατ’ επάγγελµα, αλλά και ειδικού καθεστώτος, επαγ-
γελµατίες δεν στηρίχθηκαν και δεν στηρίζονται. Και όλα αυτά
όταν πρόκειται για µία αποµονωµένη και δυσπρόσιτη περιοχή
που στηρίζεται σχεδόν αποκλειστικά στην αγροτική παραγωγή
την ελαιοκοµία και στην κτηνοτροφία και έχει ανάγκη την κρατική
µέριµνα, για να επιβιώσει. Και µε το παρόν νοµοσχέδιο δεν περι-
λαµβάνεται -επαναλαµβάνω ρητά- στις πυρόπληκτες περιοχές,
των οποίων οι ιδιοκτήτες των ακινήτων απαλλάσσονται από τον
ΕΝΦΙΑ. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Γορτυνία παραµένει «ξεχα-
σµένη», είναι ξεγραµµένη για την Κυβέρνηση. Η ύπαιθρος και
στην προκειµένη περίπτωση η Γορτυνία -και το τονίζω- ερηµοποι-
είται. Έχουµε ζητήσει την εκπόνηση ενός τοπικού αναπτυξιακού
σχεδίου, ώστε να επιβιώσει και να της δοθεί προοπτική για το
µέλλον, διότι έχει συγκριτικά πλεονεκτήµατα. Ένα αναπτυξιακό
σχέδιο που να καταρτιστεί µε την αποφασιστική συµµετοχή των
τοπικών φορέων και συλλογικοτήτων. 

Η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας κωφεύει. Όχι µόνον δεν
λαµβάνει µέτρα για την αποτροπή της ερηµοποίησης, αλλά µε
πράξεις και παραλείψεις την ενισχύει και την επιταχύνει. Όµως
πλησιάζει η ώρα της λογοδοσίας και τον λογαριασµό θα τον πλη-
ρώσετε, κυρίες και κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας στις επικείµενες
εκλογές όποτε και αν αυτές γίνουν. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και εµείς ευχαρι-
στούµε, κύριε Παπαηλιού.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι
από τα άνω δυτικά θεωρεία παρακολουθούν τη συνεδρίαση, α-
φού ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο
οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής και ξεναγήθηκαν στην
έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ», τριάντα οκτώ
µαθήτριες και µαθητές και δύο συνοδοί εκπαιδευτικοί από το 6ο

Γενικό Λύκειο Πάτρας.
Η Βουλή σάς καλωσορίζει και σας εύχεται καλή πρόοδο.

(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)
Καλείται στο Βήµα ο κ. Διονύσιος Σταµενίτης από τη Νέα Δη-

µοκρατία και να ετοιµάζεται ο κ. Δαβάκης από τη Νέα Δηµοκρα-
τία. 

ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΣΤΑΜΕΝΙΤΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Αγαπητές και αγαπητοί συνάδελφοι, το νοµοσχέδιο «Ρυθµίσεις

για την εξαγορά κατεχόµενων ακινήτων της ιδιωτικής περιουσίας
του Δηµοσίου, ακινήτων του Ταµείου Εθνικής Άµυνας και λοιπές
διατάξεις για την ιδιωτική περιουσία του Δηµοσίου» του Υπουρ-

γείου Οικονοµικών αποτελεί µια κορυφαία νοµοθετική πρωτοβου-
λία της Κυβέρνησης της Νέας Δηµοκρατίας που έρχεται µε υπευ-
θυνότητα και ρεαλισµό να επιλύσει το µεγάλο κοινωνικό πρό-
βληµα του ιδιοκτησιακού καθεστώτος των κατεχοµένων δηµο-
σίων ακινήτων που διαχειρίζεται το Υπουργείο Οικονοµικών.

Λέω ότι πρόκειται για ένα µεγάλο κοινωνικό ζήτηµα, γιατί εδώ
δεν µιλάµε για περιπτώσεις ανθρώπων που είναι στρατηγικοί κα-
ταπατητές. Πρόκειται για περιπτώσεις είτε πολιτών που καταπά-
τησαν δηµόσια περιουσία για τους σκοπούς της κύριας κατοικίας
τους είτε για περιπτώσεις µαζικών εγκαταστάσεων, δηλαδή, µε-
γάλων πληθυσµιακών οµάδων που για λόγους ανωτέρας βίας
εγκαταστάθηκαν σε εκτάσεις των οποίων η κυριότητα ανήκει στο
ελληνικό δηµόσιο. 

Τέτοιες περιπτώσεις είναι οι µετακινήσεις πληθυσµών από οι-
κισµούς που καταστράφηκαν ολοσχερώς ή λεηλατήθηκαν και ως
εκ τούτου οι κάτοικοι αναγκάστηκαν να µετακινηθούν. Είναι ένα
ζήτηµα που έχει τις ρίζες του πίσω στον χρόνο και για το οποίο
υπήρχαν προσπάθειες επίλυσης από το ελληνικό κράτος που,
όµως, ποτέ δεν αντιµετώπισαν το ζήτηµα στην ουσία του και έτσι
παραµένει εκκρεµές µέχρι και σήµερα. 

Στη δική µου εκλογική περιφέρεια, στον Νοµό Πέλλας, το γνω-
ρίζουµε πάρα πολύ καλά, καθώς έχουµε εκατοντάδες τέτοιες πε-
ριπτώσεις πολιτών που οφείλουµε να πούµε ότι έχουν υποστεί
µεγάλη ταλαιπωρία όλα αυτά τα χρόνια. Μετά από πολλά χρόνια
έρχεται η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας να αντιµετωπίσει το
πρόβληµα αυτό. Έχει την πολιτική βούληση να εκσυγχρονίσει το
θεσµικό πλαίσιο και να βάλει επιτέλους τους κανόνες για το πώς
οι ενδιαφερόµενοι θα µπορέσουν να προχωρήσουν στην εξα-
γορά. 

Από την πρώτη στιγµή που έθεσα προσωπικά το ζήτηµα στην
ηγεσία του Υπουργείου Οικονοµικών τόνισα ότι η λύση που θα
δοθεί επιβάλλεται να είναι ρεαλιστική και οριστική. Ρεαλιστική
όσον αφορά το τίµηµα εξαγοράς, γιατί εδώ δεν πρέπει να ξε-
χνάµε ότι ζητάµε από τους ενδιαφεροµένους να δαπανήσουν
χρήµατα για ένα ακίνητο που στις περισσότερες περιπτώσεις
αποτελεί την πρώτη τους κατοικία, αλλά και την αγροτική ή επι-
χειρηµατική τους δραστηριότητα. Και από την άλλη, οριστική
όσον αφορά τον τερµατισµό του ζητήµατος για την αποφυγή εν-
δεχόµενων εκκρεµοτήτων που στο µέλλον θα µπορούσαν να εγεί-
ρουν ζητήµατα. 

Πράγµατι, στο σύνολό της η προσπάθεια της ηγεσίας του
Υπουργείου είναι παρά πολύ θετική, θα έλεγα και ανοίγει τον
δρόµο, ώστε να λυθεί το ζήτηµα οριστικά. Επιγραµµατικά να ση-
µειώσω ότι οι εισαγόµενες ρυθµίσεις, όπως τόνισε και ο εισηγη-
τής της Νέας Δηµοκρατίας, ο συνάδελφος κ. Κεφαλογιάννης,
αναµένεται να συµβάλλουν:

Στην αποδέσµευση της πολιτείας από καταπατηµένα ακίνητα
τα οποία δεν είναι απαραίτητα για την ικανοποίηση κρατικών ανα-
γκών. Στην απαλλαγή των αρµοδίων διοικητικών υπηρεσιών και
των δικαστικών αρχών από εκκρεµείς γραφειοκρατικές διαδικα-
σίες και δίκες. Στα οφέλη σηµαντικών εσόδων για τον κρατικό
προϋπολογισµό. Στην εκκαθάριση του περιουσιολογίου του δη-
µοσίου. Στη δηµιουργία ασφάλειας δικαίου για τους κατόχους
των επίδικων ακινήτων και τους τρίτους µε αυτούς συναλλασσό-
µενους. Και τέλος, στην επίλυση ενός διαχρονικού κοινωνικού
προβλήµατος, το οποίο οφείλεται στο µετέωρο νοµικό καθεστώς
των µακροχρόνιων κατόχων και τις κοινωνικές αντιδράσεις που
προκαλούνται κάθε φορά που η πολιτεία σπεύδει -συνήθως µε
καθυστέρηση πολλών ετών- να προστατεύσει την περιουσία της. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κατά τη διάρκεια της διαβού-
λευσης, αλλά και της επεξεργασίας του νοµοσχεδίου στην επι-
τροπή αποδείχτηκε η βούληση της ηγεσίας του Υπουργείου να
εξετάσει όλες τις περιπτώσεις κατεχοµένων ακινήτων και να
δώσει λύσεις. Προσωπικά θέλω να εκφράσω την ικανοποίησή µου
και να µεταφέρω και την ικανοποίηση των πολιτών του Νοµού
Πέλλας, καθώς η πρότασή µου για τις περιπτώσεις των µαζικών
εγκαταστάσεων, ύστερα από υπόδειξη των κρατικών αρχών την
οποία κατέθεσα και ως τροπολογία και όπως είχε ειπωθεί και σε
επιτροπές από τον Υφυπουργό κ. Βεσυρόπουλο, υιοθετείται και
έχει ενσωµατωθεί στο κείµενο του νοµοσχεδίου µε τις νοµοτεχνι-
κές βελτιώσεις και συγκεκριµένα µε τη νούµερο 5. 
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Συγκεκριµένα, αναφέροµαι στις περιπτώσεις που ο αιτών κα-
τέχει δηµόσιο ακίνητο και το οποίο καλύπτει τις στεγαστικές ανά-
γκες του ίδιου ή του αρχικού δικαιοπαρόχου του κατά τον χρόνο
έναρξης κατοχής, ως αποτέλεσµα µαζικής εγκατάστασης πληθυ-
σµιακών που έλαβαν χώρα πριν από το έτος 1950 καθ’ υπόδειξη
των κρατικών αρχών και δικαιούται να υποβάλει αίτηση εξαγοράς
µε ένα τίµηµα σε ποσοστό του 20% της αντικειµενικής αξίας του
ακινήτου. 

Ειδικότερα στην περιοχή του Νοµού Πέλλας εµφανίζονται αρ-
κετές τέτοιες περιπτώσεις που αφορούν µαζικές εγκαταστάσεις,
όπως για παράδειγµα η εγκατάσταση προσφύγων στην περιοχή
του Στρατοπέδου Φιλιππάκου ή Καψάλη στα Γιαννιτσά την πε-
ρίοδο µετά τον πόλεµο του 1940 καθ’ υπόδειξη του τότε νο-
µάρχη. Το ίδιο ισχύει και για τις περιοχές Άγιος Μάρκος και Ντε-
ρές στην Έδεσσα, που από αλληλογραφία προκύπτει ότι οι κά-
τοικοι εγκαταστάθηκαν εκεί µε υπόδειξη του τότε δήµου Έδεσ-
σας, χωρίς όµως να υπάρχει συγκεκριµένη γραπτή απόφαση
εγκατάστασης. Πρόκειται για ένα ζήτηµα που το είχα θέσει επα-
νειληµµένως στην ηγεσία του Υπουργείου Οικονοµικών, στον
Υφυπουργό κ. Βεσυρόπουλο και από την πρώτη στιγµή το ανα-
γνώρισαν και σήµερα δίνουν λύση.

Κύριε Πρόεδρε, κλείνω την τοποθέτησή µου επαναλαµβάνο-
ντας ότι πρόκειται για µια πολύ σηµαντική νοµοθετική πρωτοβου-
λία, που οι ενδιαφερόµενοι συµπολίτες µας περίµεναν υποµονε-
τικά για πολλά χρόνια. Αξίζουν συγχαρητήρια στο Υπουργείο Οι-
κονοµικών και στις αρµόδιες υπηρεσίες του, που µέσα από µια
ενδελεχή εξέταση όλων των περιπτώσεων προχώρησαν στην
οριοθέτηση του ζητήµατος και έθεσαν µε σαφήνεια συγκεκριµέ-
νες προϋποθέσεις εξαγοράς των ακινήτων. Με αυτόν τον τρόπο
τα εν λόγω ακίνητα θα µπορέσουν να αποδοθούν στους πραγµα-
τικούς ιδιοκτήτες τους, πάντοτε στο πλαίσιο της διασφάλισης του
δηµοσίου συµφέροντος. 

Μετά από εβδοµήντα χρόνια δίνουµε οριστική λύση στο ζή-
τηµα των διακατεχοµένων ακινήτων. Ήταν µια υπόσχεσή µας που
γίνεται πράξη. 

Η ελληνική πολιτεία, η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας, ανα-
γνώρισε το δίκαιο των πολιτών στις περιοχές των Γιαννιτσών και
της Έδεσσας και υιοθέτησε τις προτάσεις µας, δίνοντας µε αυ-
τόν τον τρόπο µια δίκαιη λύση σε ένα µεγάλο κοινωνικό πρό-
βληµα.

Ευχαριστώ πολύ τον κ. Βεσυρόπουλο, αλλά και τους συνεργά-
τες του, την κ. Κωφού και την κ. Καββαδά, για την εξαιρετική δου-
λειά την οποία κάνατε. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κι εµείς ευχαριστούµε,
κύριε Σταµενίτη. 

Καλείται στο Βήµα ο κ. Αθανάσιος Δαβάκης από τη Νέα Δηµο-
κρατία και να ετοιµάζεται ο κ. Υψηλάντης από τη Νέα Δηµοκρα-
τία.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΔΑΒΑΚΗΣ: Κύριοι συνάδελφοι, το νοµοσχέδιο
που θα ψηφίσουµε σήµερα είναι µία αναγκαία και εξαιρετικά ση-
µαντική πρωτοβουλία, η οποία -κατά την άποψή µου- επιτυγχάνει
τρεις, ακριβώς, στόχους.

Πρώτον, θα συµβάλει στην επίλυση των ιδιοκτησιακών ζητηµά-
των, που ταλαιπωρούσαν -και ταλαιπωρούν- χιλιάδες Έλληνες πο-
λίτες, οι οποίοι σήµερα βρίσκονται σε αντιπαράθεση µε την
πολιτεία πολλές φορές, όπως όλοι γνωρίζουµε, για το ίδιο τους το
σπίτι ή για το ακίνητο στο οποίο στεγάζουν την επιχείρησή τους. 

Δεύτερον, γιατί θα επιταχύνει και θα εξορθολογίσει το Κτηµα-
τολόγιο, δηλαδή, την καταγραφή και την ψηφιακή αποτύπωση
των ιδιοκτησιών σε όλη την επικράτεια της χώρας, γεγονός που
θα έχει σηµαντικές θετικές συνέπειες για την οικονοµική µας δρα-
στηριότητα. 

Τρίτον, γιατί θα αποφορτίσει τη δικαιοσύνη από χιλιάδες υπο-
θέσεις που εκκρεµούν, ενώ θα ελαφρύνει σχετικά και τις δηµό-
σιες υπηρεσίες από το γραφειοκρατικό φόρτο. 

Στο σηµείο αυτό, θέλω να επικεντρωθώ σε µία πολύ σηµαντική
διάταξη του παρόντος σχεδίου νόµου, που µεταξύ άλλων καλύ-
πτει και ένα µεγάλο ιδιοκτησιακό θέµα του τόπου µου, της Λακω-
νίας. 

Συγκεκριµένα, το άρθρο 16 προβλέπει ότι το δηµόσιο παραι-
τείται από την άσκηση αγωγών κατά των πολιτών, για ακίνητα
που αποτέλεσαν αντικείµενο διανοµής από το Υπουργείο Αγρο-
τικής Ανάπτυξης. Η διάταξη αυτή, η οποία, µετά από παρέµβασή
µας προς τον Υπουργό Οικονοµικών και τον Υπουργό Αγροτικής
Ανάπτυξης -τους οποίους ευχαριστώ για µία ακόµη φορά- βελ-
τιώθηκε νοµοτεχνικά, ώστε να αφορά και στα ακίνητα που βρί-
σκονται εντός σχεδίου πόλεως, επιλύει ένα σηµαντικό ζήτηµα µε
τις ιδιοκτησίες εντός σχεδίου στη Σκάλα Λακωνίας και συγκεκρι-
µένα στην περιοχή Αφανιά-Κρεβατά, ένα θρυλικό τοπωνύµιο, το
οποίο κατ’ επανάληψη έχουµε θέσει στον αρµόδιο Υφυπουργό,
τον κ. Βεσυρόπουλο, τα τελευταία χρόνια και σήµερα γίνεται
πράξη, όσον αφορά αυτό που προείπα.

Οι πολίτες στη συγκεκριµένη περιοχή, κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, κατέχουν επί σειρά ετών µε νόµιµους τίτλους ακίνητα
που προέρχονται από παλαιότερες διαδικασίες αγροτικής διανο-
µής του Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων. Η πλει-
οψηφία αυτών έχουν καταγραφεί στο Κτηµατολόγιο και έχουν
δικαιωθεί µε δικαστικές αποφάσεις. 

Μέσω αυτής της διάταξης διευθετείται οριστικά το ζήτηµα του
ιδιοκτησιακού καθεστώτος των ακινήτων εντός σχεδίου πόλεως,
για τα οποία το δηµόσιο δεν προβάλει καµµία συγκεκριµένη διεκ-
δίκηση, λόγω του πρώην δασικού ή αγροτικού τους χαρακτήρα.
Πρόκειται για περιπτώσεις εκατοντάδων ανθρώπων, οι οποίοι κα-
τέχουν ακίνητα για τα οποία -εδώ και πολλές δεκαετίες- έχουν
καταβάλει στο ελληνικό δηµόσιο φόρους, τα έχουν µεταβιβάσει,
τα έχουν κληρονοµήσει στα παιδιά τους, έχουν επενδύσει σε
αυτά ή έχουν στήσει επιχειρήσεις, οι οποίες συµβάλλουν σηµα-
ντικά στην εθνική µας οικονοµία. Με τη διάταξη, λοιπόν, αυτή δί-
νεται ένα τέλος στην αγωνία τους και στις επιµέρους δικαστικές
περιπέτειες, τις οποίες τόσον καιρό είχαν. 

Στο πλαίσιο αυτό θέλω να ευχαριστήσω για µια ακόµη φορά
τόσο τον Υπουργό Οικονοµικών για τη σύνταξη της σχετικής νο-
µοτεχνικής βελτίωσης όσο και τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυ-
ξης για την συναίνεσή του, ώστε να λυθεί το συγκεκριµένο σηµα-
ντικό, κατά την άποψή µου, θέµα. 

Όσον αφορά το άλλο µεγάλο ιδιοκτησιακό θέµα της Λακωνίας,
που και αυτό το έχουµε συζητήσει, κύριε Υπουργέ, αυτό της πε-
ριοχής του Λαγίου. Σήµερα, δίνουµε τη δυνατότητα, στους κα-
τοίκους των περιοχών αυτών, να κάνουν χρήση των ρυθµίσεων
αυτού του νοµοσχεδίου και να επιλύσουν µερικώς, όµως, επανα-
λαµβάνω «µερικώς όµως»- το κοµµάτι των εκτάσεων, που είναι
στην ιδιοκτησία του δηµοσίου, για το µεγάλο πρόβληµα που αντι-
µετωπίζουν. 

Πριν κλείσω θέλω να αναφερθώ και στην τροπολογία που κα-
τέθεσε ο Υπουργός Οικονοµικών στο τµήµα που αφορά στην
εξωδικαστική ρύθµιση των οφειλών. Η µείωση και η σταθεροποί-
ηση στο 3% του επιτοκίου των δανείων που ρυθµίζονται εξωδι-
καστικά αποτελεί µία από τις σηµαντικότερες οικονοµικές παρεµ-
βάσεις της Κυβερνήσεως µας.

Παράλληλα η πρόβλεψη που εισάγεται σήµερα για αιτιολό-
γηση από την πλευρά της τράπεζας κάθε απόρριψης των ρυθµί-
σεων δανείων, που παράγει αυτόµατα ηλεκτρονική πλατφόρµα
εξωδικαστικού συµβιβασµού, είναι µία σηµαντική παρέµβαση που
θα λειτουργήσει τόσο προς όφελος των οφειλετών όσο και της
εθνικής µας οικονοµίας γενικότερα. 

Επίσης, η διεύρυνση των κατηγοριών των υπαγοµένων προσώ-
πων στη δυνατότητα εξωδικαστικής ρύθµισης καθώς και η συ-
µπερίληψη των υποχρεώσεων υπέρ τρίτων, όπως για παράδειγµα
των δήµων, είναι και αυτές σηµαντικές παρεµβάσεις της παρού-
σης τροπολογίας. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το νοµοσχέδιο που κρατούµε
στα χέρια µας επιλύει οριζοντίως µία σειρά από κοινωνικά και οι-
κονοµικά ζητήµατα που αυτήν τη στιγµή υφίστανται σε πολλά
µέρη της χώρας µας και αφορούν στην κατοχή και χρήση από
ιδιώτες εδώ και πολλές δεκαετίες ακινήτων που βρίσκονται στη
σφαίρα της δηµόσιας περιουσίας. Σήµερα ερχόµαστε να αναγνω-
ρίσουµε την ιδιοκτησιακή πραγµατικότητα έτσι όπως αυτή έχει
διαµορφωθεί επί του πεδίου και να κάνουµε το µεγάλο βήµα
µπροστά σε αυτό τον τοµέα. 

Θέλω και πάλι να ευχαριστήσω όχι µόνο τον Υφυπουργό τον
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κ. Βεσυρόπουλο, αλλά και όλο το επιτελείο του, τις συνεργάτιδές
του και την κ. Βαγενά και την κ. Κωφού και όλους αυτούς οι ο-
ποίοι συνέβαλαν µε µια καθαρή µατιά να δουν το πρόβληµα το
οποίο αντιµετωπίζουν Έλληνες πολίτες, άνθρωποι οι οποίοι σή-
µερα αποτελούν τη συγκεκριµένη, θα έλεγα, κοινωνική τάξη η
οποία ευνοείται.

Θέλω να πιστεύω και ελπίζω ότι όλοι οι συνάδελφοι από όλες
τις πολιτικές πτέρυγες µπορούν να συµφωνήσουν ότι η νοµοθε-
τική αυτή πρωτοβουλία αξίζει να γίνει νόµος του κράτους. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και εµείς ευχαρι-
στούµε, κύριε Δαβάκη, και για την τήρηση του χρόνου.

Και από τη Λακωνία να πάµε στα Δωδεκάνησα. Και έτυχε να
είναι µαζί οι φίλοι της Νέας Δηµοκρατίας. Πρώτα ο κ. Υψηλάντης
της Νέας Δηµοκρατίας γεννηµένος στη Ρόδο και στη συνέχεια ο
κ. Κόνσολας γεννηµένος στην Κάρπαθο.

Ορίστε, κύριε Υψηλάντη, έχετε τον λόγο.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ - ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΥΨΗΛΑΝΤΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύ-

ριε Πρόεδρε. Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ένα
από τα νοµοθετήµατα που περίµενε ένα σηµαντικό κοµµάτι της
ελληνικής κοινωνίας είναι το υπό συζήτηση µε το οποίο στο
πρώτο του µέρος επιδιώκεται το ξεκαθάρισµα του ιδιοκτησιακού
καθεστώτος των κατεχοµένων από φυσικά και νοµικά πρόσωπα
ακινήτων του δηµοσίου, τα οποία είναι υπό τη διαχείριση του
Υπουργείου Οικονοµικών και βεβαίως, η ρύθµιση ειδικών κατη-
γοριών ακινήτων που ανήκουν στην ιδιωτική περιουσία του δη-
µοσίου, καθώς και τα ακίνητα της λεγόµενης δωδεκανησιακής
ακίνητης δηµόσιας περιουσίας ή τα ακίνητα που υπάγονται στις
διακρίσεις του κτηµατολογικού κανονισµού της Δωδεκανήσου,
στα άρθρα δηλαδή 16 ως 18 του νοµοσχεδίου. 

Θα εστιάσω αναλυτικά στα ζητήµατα της κατηγορίας αυτής
δεδοµένου ότι τα περισσότερα αφορούν ιδιωτική περιουσία των
Δωδεκανησίων που δηµεύτηκε από τον Ιταλό κατακτητή, πε-
ριήλθε στο ιταλικό δηµόσιο και στη συνέχεια µετά την ενσωµά-
τωση στο ελληνικό δηµόσιο. Για τον λόγο αυτό είχε συσταθεί
αρχικά ο λεγόµενος Οργανισµός Δωδεκανησιακή ακίνητης περι-
ουσίας του δηµοσίου στα Δωδεκάνησα µε τον ν.2100/1952. 

Στη συνέχεια µε τον νόµο της δικτατορίας τον ν.195/1973 τη
θέση του οργανισµού αυτού αναλαµβάνει η Εφορία Δηµοσίων
Κτηµάτων και µε τον ν.973/1979 η περιουσία αυτή περιέρχεται
από πλευράς διοίκησης, διαχείρισης και αξιοποίησης στην Κτη-
µατική Εταιρεία του δηµοσίου, όπου µε ρητή διάταξη το 70% από
το προϊόν της εκµετάλλευσής του αποδιδόταν σε ειδικό λογαρια-
σµό για την υλοποίηση αναπτυξιακών έργων στα Δωδεκάνησα.
Και από το 2010 επί κυβερνήσεως Γεωργίου Παπανδρέου και
Υπουργίας του κ. Ραγκούση έχουµε αλλαγή του καθεστώτος κα-
τάργησης κάθε προνοµίου υπέρ της Δωδεκανήσου και η οποία
βεβαίως συνεχίζεται µέχρι την ηµέρα αυτή που επιτέλους η Κυ-
βέρνηση αναλαµβάνει να ξεκαθαρίσει τα πράγµατα αυτά. 

Και µιλάµε για τη δωδεκανησιακή ακίνητη περιουσία διότι πρά-
γµατι αφορά αυτή η περιουσία των Δωδεκανησίων που επί ιταλι-
κής κατοχής και ιδιαίτερα την περίοδο 1939 µε το εποικιστικό
σχέδιο της φασιστικής Ιταλίας στα Δωδεκάνησα, έναντι ευτελών
τιµηµάτων ή ακόµα και µε τη βία το 40% περίπου της γης µας πε-
ριήλθε στο ιταλικό δηµόσιο. Ήταν µια ζηµία, όπως έλεγε χαρα-
κτηριστικά ο αείµνηστος ακαδηµαϊκός και καθηγητής αγαπητός
Τσοπανάκης, για το ενεργητικό του Δωδεκανησιακού λαού. Αλλά
και ο αείµνηστος Ιωάννης Ζίγδης ο οποίος δεν δίστασε από το
Βήµα αυτό να τονίσει ότι οποιοσδήποτε νοµίζει ότι η περιουσία
αυτή η οποία είναι προϊόν κατατυραννήσεως του δωδεκανησια-
κού λαού από το φασιστικό καθεστώς είναι περιουσία του ελλη-
νικού δηµοσίου, δεν ζει στην Ελλάδα ή τουλάχιστον περιφρονεί
την ιστορική πραγµατικότητα. 

Οι σηµερινές ρυθµίσεις είναι οι καλύτερες δυνατές που γίνο-
νται µέσα σε ένα ήδη διαµορφωµένο και εντελώς διαφορετικό
περιβάλλον απ’ αυτό που προανέφερα για την ακίνητη δηµόσια
περιουσία στη χώρα µας. Το ιστορικό µας όµως χρέος έναντι των
προγόνων των δικών µας -µια και η 7η Μαρτίου η επέτειος της εν-
σωµάτωσης πλησιάζει- των αγωνιστών της ελευθερίας µας στα
Δωδεκάνησα αλλά και έναντι εκείνων που µε τη δηµιουργία του

οικονοµικού τουριστικού θαύµατος στη Ρόδο και στην Κω κρα-
τούν την Ελλάδα ζωντανή στο ελληνικό και διεθνές γίγνεσθαι,
είναι να αντιµετωπιστεί το αναπτυξιακό οικονοµικό φαινόµενο για
τα Δωδεκάνησα συνολικά µε την εκπόνηση από το ελληνικό Κοι-
νοβούλιο ενός ολοκληρωµένου σχεδίου για τα Δωδεκάνησα,
όπου µε ρεαλισµό θα δίδονται απαντήσεις στα ζητήµατα της νη-
σιωτικότητας, στα περιουσιακά και αναπτυξιακά ζητήµατα της
Δωδεκανήσου, στα δηµογραφικά και κοινωνικά θέµατα της πε-
ριοχής. 

Υπάρχουν ακόµα εκκρεµότητες οι οποίες πρέπει να λυθούν.
Και το ίδιο το σηµερινό νοµοσχέδιο τις προβλέπει µε τη δυνατό-
τητα παρατάσεων από τον Υπουργό Οικονοµικών σε ζητήµατα
που αφορούν τη διευθέτηση των περιουσιών. Είναι η εκκρεµό-
τητα η µεγάλη που δεν µπορούµε να την αφήσουµε, των συντε-
λεστών του ΦΠΑ. Δεν µπορεί στο Καστελόριζο και στο Αγαθονήσι
και στην Κάσο να ζουν και να βιώνουν οι νησιώτες µας µε 24%
ΦΠΑ. Υπάρχουν ζητήµατα ακόµα που άπτονται των ιστορικών πα-
ραµέτρων που παρέθεσα, όπως για παράδειγµα το ιδιοκτησιακό
καθεστώς των µοναστηριών και των ιερών ναών που χτίστηκαν
σε δύσκολα χρόνια και που σήµερα παραµένουν νοµικά έωλα.
Είµαι βέβαιος ότι η επόµενη Βουλή των Ελλήνων θα υιοθετήσει
την πρότασή µου αυτή η οποία θεωρώ ότι είναι και εθνικά ανα-
γκαία. 

Πέραν λοιπόν των γενικών διατάξεων του υπό ψήφιση νοµο-
σχεδίου για τη δυνατότητα υποβολής αιτήσεων εξαγοράς δηµο-
σίων ακινήτων όπως αυτά προσδιορίζονται για τους σκοπούς
εφαρµογής του από πρόσωπα που κατέχουν υπό συγκεκριµένες
προϋποθέσεις βάσει καθορισµένης διαδικασίας και υποβολής δι-
καιολογητικών για τα Δωδεκάνησα, προβλέπονται στο άρθρο 9
τα εξής: Για την υποβολή της αίτησης εξαγοράς και δικαιολογη-
τικών. Με απόφαση του Υπουργού Οικονοµικών η προθεσµία της
παραγράφου 9 του άρθρου 9 να µπορεί να παραταθεί χρονικά
για διάστηµα που υπερβαίνει τα δύο έτη από την έκδοση της κοι-
νής απόφασης της παραγράφου 2. Ειδικά δε για την περίπτωση
της εφαρµογής του άρθρου 18 όπως ορίζεται στην παράγραφο
7 του άρθρου 19 αλλά και µε το άρθρο 19 στην παράγραφο 6
που αφήνει περιθώριο στον Υπουργό Οικονοµικών µε ευχέρεια
να αντιµετωπίσει τα ζητήµατα εφαρµογής των θεµάτων που αφο-
ρούν και την περιοχή της Δωδεκανήσου στα άρθρα 16, 17 και 18
του νοµοσχεδίου. 

Ειδικά στο άρθρο 18 αφορά ακίνητα στη Ρόδο που αποκτήθη-
καν καλόπιστα από τρίτους λόγω της πίστης που έδειξαν στις
κτηµατολογικές εγγραφές. Στη συνέχεια το δηµόσιο µε αγωγές
τα διεκδικεί προβάλλοντας παρανοµίες που είχαν παρεισφρήσει
από δηµόσιους λειτουργούς. Δικαίως λοιπόν τίθενται τα πρά-
γµατα σε αυτή τους τη βάση και βεβαίως και λόγω της κατάργη-
σης του ν.719/1977 περί αποδόσεων όπου χιλιάδες ήταν οι εν-
διαφερόµενοι και θα χρειαστεί χρόνος για την υποβολή νέων αι-
τήσεων ενδεχοµένως εξαγοράς. 

Κλείνοντας θα ήθελα να συγχαρώ την Κυβέρνηση και ειδικό-
τερα το Υπουργείο Οικονοµικών για την αποφασιστικότητα που
επέδειξαν στο να υιοθετήσουν τις διατάξεις που προανέφερα
καθώς επίσης και αυτές που αφορούν τις εξαιρέσεις από την
υποχρέωση πληρωµής ΕΝΦΙΑ το 2023 για τα διατηρητέα και ιστο-
ρικά µνηµεία ή έργα τέχνης και για την τροπολογία για τη διεύ-
ρυνση των κατηγοριών και των οφειλών που µπορούν να ενταχ-
θούν στον εξωδικαστικό µηχανισµό. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, η Νέα Δηµοκρατία και η Κυβέρ-
νηση του Κυριάκου Μητσοτάκη αυτή την τετραετία έδωσε δεί-
γµατα σοβαρής, σύγχρονης και αποτελεσµατικής διακυβέρνη-
σης, που αλλάζουν το πολιτικό τοπίο στην Ελλάδα, που εξοπλίζει
µε εµπιστοσύνη τον Έλληνα πολίτη στην Κυβέρνηση και τη χώρα
του και δίνει τη ευοίωνη προοπτική για όλους και κυρίως για τους
νέους του τόπου µας. 

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και εµείς ευχαριστού-
µε, κύριε Υψηλάντη. 

Καλείται στο Βήµα ο κ. Εµµανουήλ Κόνσολας από τη Νέα Δη-
µοκρατία και να ετοιµάζεται ο κ. Λιούπης. 

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΚΟΝΣΟΛΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
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Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, κύριε Υπουργέ, είµαστε πολύ χα-
ρούµενοι σήµερα και το τόνισε και ο προλαλήσας συνάδελφος
Βουλευτής κ. Υψηλάντης, ο οποίος επεσήµανε και το ιστορικό
συγκείµενο του νοµοσχεδίου σε ό,τι αφορά τα Δωδεκάνησα.

Πέρα από αυτό όµως θέλω από την αρχή να εκφράσω την ιδι-
αίτερη χαρά µου που µετά από πολυετή αγώνα, εγώ προσωπικά,
αλλά και άλλα στελέχη από τη Νέα Δηµοκρατία, κάποιοι άνθρω-
ποι άκουσαν αυτή την αγωνία των Δωδεκανήσιων και σήµερα κα-
τέθεσαν σε συνέχεια των συνεδριάσεων της επιτροπής ένα
σηµαντικό σχέδιο νόµου προς ψήφιση, που αφορά τις ρυθµίσεις
και την εξαγορά κατεχοµένων ακινήτων ιδιωτικής περιουσίας και
άλλες διατάξεις. 

Αυτό έρχεται σε συνέχεια, κύριε Υπουργέ, και θέλω να εκ-
φράσω και τη χαρά µου και τα συγχαρητήριά µου σε εσάς προ-
σωπικά, γιατί µετά από τη ρύθµιση των Αρκιών, που γνωρίζουµε
όλοι ότι είναι εθνικό θέµα, καταφέρατε σήµερα µετά από δεκαε-
τίες να καταθέσετε µια ρύθµιση στρεβλών διατάξεων από το πα-
ρελθόν, δίνοντας τα δίκαια και τα αυτονόητα για τους Δωδεκα-
νησίους µετά µάλιστα και την ιταλική κατοχή. Θέλω στο πρόσωπό
σας να συγχαρώ εσάς και τα στελέχη του Υπουργείου, την κ.
Κωφού, όλα τα στελέχη, τον κ. Σταϊκούρα, την κ. Καββαδά γιατί
αγωνιστήκατε µε σεβασµό στον πολίτη, µε µεθοδολογία, µε δια-
βουλεύσεις, χωρίς αποκλεισµούς. 

Κύριε Πρόεδρε, επιτρέψτε µου να το τονίσω αυτό, γιατί είµαι
Βουλευτής από τον Μάιο του 2012 και από τότε προσπαθούµε,
και δεν µηδενίζω καµµία προσπάθεια και των άλλων κυβερνή-
σεων, αλλά και των άλλων υπουργών, αλλά πρώτη φορά κατατί-
θεται στην Εθνική Αντιπροσωπεία αυτή η σηµαντική, θεσµική
πρόταση που νοµίζω αυτονόητα δεν θα υπάρχει κάποιος που δεν
θα πρέπει να το ψηφίσει, είναι αδιανόητο. Θυµάστε µε τους Αρ-
κιούς τι έγινε και θυµάστε και τον απόηχο σε όλη την ελληνική
κοινωνία. 

Γι’ αυτό λοιπόν σήµερα ένα σηµαντικό νοµοσχέδιο αντιµετω-
πίζει ένα δυσεπίλυτο, και το τονίζω, κοινωνικό πρόβληµα, το επα-
ναλαµβάνω, κοινωνικό πρόβληµα. Το σηµαντικό είναι ότι το
αντιµετωπίζει αποτελεσµατικά, δίκαια και δίνει µια µόνιµη και βιώ-
σιµη λύση -το τονίζω, µόνιµη και βιώσιµη λύση. Δεν είναι συρ-
ραφή ρυθµίσεων ούτε κοπτοραπτική κάνει αυτό το νοµοσχέδιο. 

Όπως είπα και κατά τη συζήτηση του νοµοσχεδίου στην Επι-
τροπή Οικονοµικών Υποθέσεων της Βουλής, το νοµοσχέδιο έχει
χαρακτήρα κοινωνικής αποκατάστασης, γι’ αυτό µιλάµε. Αυτό το
νοµοσχέδιο δεν απευθύνεται σε επιχειρηµατίες και µεγαλοκτη-
µατίες. Αυτό το νοµοσχέδιο απευθύνεται σε ανθρώπους που
έχουν µικρούς κλήρους και ζητούν τα αυτονόητα, δηλαδή να
τους αποδοθούν, να µπορούν να τα εξαγοράσουν γιατί έχουν
προικοσύµφωνα, έχουν και δικαιοπρακτικές αναφορές, αλλά
έχουν και κεκτηµένη ιστορική µνήµη που θα πρέπει πλέον η ελ-
ληνική πολιτεία να τους αποδώσει. 

Επιλύει το πρόβληµα του ιδιοκτησιακού καθεστώτος ακινήτων
του δηµοσίου στα οποία οι ιδιώτες κατείχαν µέρος τους είτε έχο-
ντας κατασκευάσει την κύρια κατοικία τους σε µέρος αυτών των
ακινήτων είτε είχαν αναπτύξει εκεί συγκεκριµένη επαγγελµατική
δραστηριότητα. Βάζει τέλος σε ένα καθεστώς αβεβαιότητας και
δικαστικής διαµάχης στην οποία είχαν εµπλακεί πολίτες και δη-
µόσιο. 

Για µένα, ειλικρινά, αποτελεί µια ηθική δικαίωση και ικανοποί-
ηση για το γεγονός ότι το είχαµε αναδείξει από το 2012 -κάποιοι
από τους συναδέλφους είναι παρόντες στην Αίθουσα- αλλά και
κυρίως το κορυφώσαµε το 2017 µε αποτέλεσµα σήµερα ευήκοα
ώτα να καταθέτουν αυτή την πρόταση στην Εθνική Αντιπροσω-
πεία. Ο Υπουργός Οικονοµικών κ. Χρήστος Σταϊκούρας και ο κ.
Βεσυρόπουλος από την πρώτη µέρα αντιλήφθηκαν τις πραγµα-
τικές ανάγκες και τις διαστάσεις αυτού του προβλήµατος, αλλά
και τη ρεαλιστική κατεύθυνση που έπρεπε να ακολουθήσει η
λύση του. 

Τηρήθηκε η προϋπόθεση που είχαµε θέσει -και πρέπει να ακού-
σουν οι πολίτες αυτή την αναφορά- ότι οι ρυθµίσεις του νοµο-
σχεδίου δεν πρέπει να αποτελέσουν αντικείµενο εκµετάλλευσης
από καταπατητές των τελευταίων χρόνων. 

Είναι επίσης πολύ σηµαντικό ότι δίνεται πλέον ξεκάθαρα και
µε όρους άµεσης εφαρµογής η δυνατότητα εξαγοράς των ακι-

νήτων αυτών µε εκπτώσεις έως 80% στο τίµηµα εξαγοράς και θα
δίνεται και η δυνατότητα εξόφλησης σε εξήντα δόσεις για όσους
έχουν ιδιοποιηθεί ακίνητο του ελληνικού δηµοσίου για πάνω από
τριάντα έτη. 

Τα καταπατηµένα ακίνητα του δηµοσίου που µπορούν να εξα-
γοραστούν αφορούν σε περιπτώσεις όπως πρώτον, ακίνητα που
κατέχονται από ιδιώτη για τουλάχιστον τριάντα χρόνια, αν υπάρ-
χουν τίτλοι αγοράς ή ιδιοκτησίας και κτίσµατα πριν από το 1992.
Δεύτερον, ακίνητα που κατέχονται επί τουλάχιστον σαράντα χρό-
νια εφόσον υπάρχει κτίσµα που αποτελεί και µοναδική κατοικία
ή εµπορική εκµετάλλευση πριν από το 1982. 

Ειδικά δε για τα Δωδεκάνησα είναι ιδιαίτερα σηµαντικό ότι ανα-
γνωρίζεται επιτέλους η ιδιαιτερότητα του κτηµατολογικού καθε-
στώτος της Δωδεκανήσου, αφού στα Δωδεκάνησα υπήρχαν
πολίτες που προχώρησαν στην αγορά ενός ακινήτου µε τα δι-
καιολογητικά που χρειάζονται, αγνοώντας ότι ανήκε στο δηµόσιο.
Εκεί είναι που γεννήθηκε το µεγάλο πρόβληµα. Γι’ αυτό και είναι
σηµαντική η διάταξη του άρθρου 17. Σύµφωνα µε αυτή ρυθµίζε-
ται και επιλύεται το πρόβληµα που αφορά στα ακίνητα τα οποία
έχουν αποκτηθεί την τελευταία εικοσαετία µέσω αγοραπωλησίας
και στις περιοχές του Κτηµατολογίου Ρόδου δεν έχουν ακόµα
οριστικά τακτοποιηθεί. Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, είναι µια ση-
µαντική ρύθµιση.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Από εκεί και πέρα, κύριε Υπουργέ, επιτρέψτε µου να καταθέσω
µια πρόταση σε ό,τι αφορά µια άλλη διάσταση που πρέπει να
δείτε, γιατί είναι ένα υπαρκτό πρόβληµα. Σύµφωνα µε το άρθρο
16 του ν.719/1977 δόθηκε η δυνατότητα στους Δωδεκανήσιους
µετά από αίτησή τους να τους αποδοθούν από το ελληνικό δη-
µόσιο τα ακίνητα τα οποία περιήλθαν κατά τη διάρκεια της ιταλι-
κής κατοχής στην κυριότητα του ιταλικού δηµοσίου και στη
συνέχεια του ελληνικού δηµοσίου. Η τελευταία προθεσµία για
την υποβολή αιτήσεων δόθηκε µε το άρθρο 45 του ν.1599/1986
και έληξε στις 24-11-1986. Σήµερα ωστόσο υπάρχουν εκκρεµείς
αιτήσεις απόδοσης δηµοσίων κτηµάτων και παρά το γεγονός ότι
το άρθρο 16 του ν.719/1977 είναι ακόµα σε ισχύ µε εντολή του
Υπουργείου έχει σταµατήσει η διαδικασία των αποδόσεων. Με
βάση όλα τα παραπάνω συνιστά ανισότητα να στερούνται οι κα-
θολικοί διάδοχοι των αρχικών τιτλούχων των πατρογονικών τους
ακινήτων, των ακινήτων που είχαν οι πρόγονοί τους και σήµερα
ακόµα ζητούν το αυτονόητο.

Από τη συζήτηση στην Επιτροπή Οικονοµικών Υποθέσεων κα-
τέθεσα πρόταση, κύριε Υπουργέ, προκειµένου µετά την ψήφιση
του νοµοσχεδίου που συζητάµε σήµερα να παραταθούν για δύο
χρόνια οι προθεσµίες για την υποβολή αιτήσεων απόδοσης ακι-
νήτων του δηµοσίου και των απαιτούµενων δικαιολογητικών που
προβλέπονται από τις διατάξεις του άρθρου 16 του ν.719 και
πρώτη να συµπεριληφθεί η πρόβλεψη ότι οι αιτήσεις που εκκρε-
µούν ή έχουν απορριφθεί ως εκπρόθεσµες ή επειδή δεν είχαν
υποβληθεί εµπρόθεσµα τα απαιτούµενα δικαιολογητικά, να θεω-
ρούνται εµπρόθεσµες και να επανεξετάζονται. Κύριε Υπουργέ,
ελπίζω ότι µε την ευαισθησία σας, που γνωρίζω ότι έχετε, θα το
δείτε θετικά µέχρι τη λήξη της συζήτησης σήµερα. 

Κλείνω µε µια τελευταία αναφορά, κύριε Πρόεδρε, και ευχαρι-
στώ για την ανοχή σας. Το τελευταίο που χρειάζεται η χώρα είναι
να υπάρχει τεχνητή οξύτητα. Απευθύνοµαι και στην Αντιπολί-
τευση και γνωρίζω την ευαισθησία πολλών συναδέλφων από αυ-
τούς. Ωστόσο όµως η Αξιωµατική Αντιπολίτευση ανακάλυψε τον
κίνδυνο των πλειστηριασµών ως κυβέρνηση. Θέλω να θυµίσω,
γιατί στη συλλογική µας µνήµη δεν ξεχνάει κανείς, την αναφορά
του Υπουργού Ανάπτυξης τότε, του κ. Σταθάκη, που δήλωνε τον
Σεπτέµβρη του 2016 ότι η απελευθέρωση της αγοράς των κόκκι-
νων δανείων είναι µνηµονιακή υποχρέωση που είχε αναλάβει η
κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ µε τη συµφωνία που έφερε τον Αύ-
γουστο του 2015 και αφού είχε προηγηθεί η λεγόµενη περήφανη
διαπραγµάτευση.

Με τον ν.4552/2019 η κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ κατήργησε
την προστασία της πρώτης κατοικίας. Πάνω στους δικούς της νό-
µους και στις δικές της συµφωνίες στηρίχτηκε η απόφαση του
Αρείου Πάγου. Δεν έχουµε υποστεί όλοι συλλογική αµνησία. Γι’
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αυτό έστω και τώρα καλούµε τους συναδέλφους της Αξιωµατικής
Αντιπολίτευσης τουλάχιστον για αυτό το νοµοσχέδιο να δείξουν
οµοψυχία και σεβασµό στους πολίτες.

Κύριε Υπουργέ, συγχαρητήρια και πάλι.
Κύριε πρόεδρε, ευχαριστώ πάρα πολύ.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Να είστε καλά, κύριε

Κόνσολα.
Και καλείται στο Βήµα ο κ. Θεόφιλος Ξανθόπουλος από τον

ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία.
ΘΕΟΦΙΛΟΣ ΞΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Υπουργέ, θα ξεκινήσω µε

κάτι το οποίο δεν είναι στο corpus της σηµερινής νοµοθετικής
πρωτοβουλίας, αλλά είναι πάρα πολύ σηµαντικό γεγονός για την
κοινωνία της Δράµας και θα ζητήσω να εγκύψετε και να το αντι-
µετωπίσετε στα πλαίσια των ευθυνών και των υποχρεώσεών σας.

Πριν από ελάχιστες ηµέρες η Τράπεζα της Ελλάδος ανακά-
λεσε την άδεια λειτουργίας της Olympus Bank η οποία προήλθε
από τη συγχώνευση δύο συνεταιριστικών τραπεζών της περιοχής
µας, της Συνεταιριστικής Τράπεζας Δράµας και της Συνεταιριστι-
κής Τράπεζας Έβρου. Ουσιαστικά οι καταθέσεις έχουν µεταφερ-
θεί αυτούσιες στην Εθνική Τράπεζα. Αυτό που είναι πολύ σοβαρό
πρόβληµα, όµως, είναι το πρόβληµα των εργαζοµένων. Είκοσι
πέντε είναι στον Έβρο και δεκαοκτώ στη Δράµα. Έχουµε κάνει
µε την κ. Νατάσα Γκαρά την οµόλογό µου του Έβρου µια ερώ-
τηση. Πρέπει να εξαντλήσετε κάθε δυνατότητα για να δείτε πώς
θα αντιµετωπιστεί αυτή η αιφνίδια ανεργία, ο ξαφνικός θάνατος
αυτών των σαράντα τριών ανθρώπων οι οποίοι είναι και εξειδι-
κευµένοι στο αντικείµενό τους και κυρίως δεν έχουν καµµία ευ-
θύνη ως εργαζόµενοι για το επελθόν αποτέλεσµα.

Μολονότι συζητάµε ένα ζήτηµα που έχει σχέση µε τα ακίνητα
του δηµοσίου, επανέρχεται κυρίως µε ευθύνη των Βουλευτών της
Πλειοψηφίας το ζήτηµα των πλειστηριασµών και καταλαβαίνω ότι
αισθάνονται πιεσµένοι γιατί η κοινωνία ανησυχεί, εξαιτίας του ότι
υπάρχει η πρόσφατη απόφαση της Ολοµέλειας του Αρείου
Πάγου, 1 του 2023, η οποία ουσιαστικά αφαιρεί τη δυνατότητα
των οφειλετών να αντιτάξουν τον ισχυρισµό ότι δεν έχουν το δι-
καίωµα να επισπεύσουν πλειστηριασµούς.

Στην προσπάθεια, λοιπόν, να αντιµετωπίσουν αυτή την πίεση,
αρχίζουν και κάνουν κάποιες αναγωγές στο παρελθόν, για να
αποδείξουν ή να επιδείξουν την ευθύνη του ΣΥΡΙΖΑ για τη νοµο-
θέτηση του �15 και των µεταγενέστερων ετών. Θέλω να πω ένα
και να κλείσω αυτήν την εκκρεµότητα. Η νοµοθέτηση του ΣΥΡΙΖΑ
του �19 παρατάθηκε από την Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας
µέχρι και την ψήφιση του πτωχευτικού νόµου, του ν.4738/20,
ακριβώς διότι πρόσφερε µια βοήθεια, µια κατοχύρωση, µια προ-
στασία στην πρώτη κατοικία. Αλλιώς η Νέα Δηµοκρατία δεν είχε
κανέναν λόγο να παρατείνει µια νοµοθετική πρωτοβουλία του ΣΥ-
ΡΙΖΑ.

Αυτό, όµως που αποτελεί τοµή στο ζήτηµα της πρώτης κατοι-
κίας είναι ο πτωχευτικός νόµος σύµφωνα µε τον οποίο για πρώτη
φορά από συστάσεως ελληνικού κράτους πτωχεύουν οι ιδιώτες,
που σηµαίνει, δηλαδή, ότι ο οποιοσδήποτε ο οποίος δεν είχε
ασκήσει εµπορική επιχειρηµατική δραστηριότητα η οποία εµπε-
ριέχει τον κίνδυνο και της απώλειας της περιουσίας και της απο-
τυχούς επένδυσης να ευθύνεται µε την προσωπική του περιου-
σία, γιατί για παράδειγµα χρωστάει σε ένα ασφαλιστικό ταµείο ή
χρωστάει στη ΔΟΥ. Αυτά είναι πράγµατα τα οποία για πρώτη
φορά ισχύουν στο δικαιικό σύστηµα της χώρας µας και ουσια-
στικά αυτός είναι ο µοχλός µε τον οποίο αποπειράται να γίνει µια
µεταφορά περιουσίας σε ένα τεράστιο τµήµα του ελληνικού
λαού.

Ανεξάρτητα, όµως, από αυτό κυρίες και κύριοι της Πλειοψη-
φίας, σήµερα είµαστε προ των ευθυνών. Δεν ξέρω αν είναι επτα-
κόσιες χιλιάδες, όπως γράφουν τα δηµοσιεύµατα ή λιγότερο τα
νοικοκυριά που κινδυνεύουν. Αυτό που ξέρω είναι ότι καλούµα-
στε να πάρουµε γενναίες αποφάσεις. Έχουµε καταθέσει µια πρό-
ταση στον δηµόσιο διάλογο. Σήµερα, τώρα, πράξη νοµοθετικού
περιεχοµένου µε την οποία αναστέλλονται όλοι οι πλειστηριασµοί
µέχρι τις εκλογές -οι εκλογές θα γίνουν σε ένα, σε δύο µήνες, ο
Πρωθυπουργός θα το κρίνει-, έτσι ώστε τα κόµµατα µε νωπή
λαϊκή εντολή, όποια κυβέρνηση και να προκύψει να κληθεί να δια-

χειριστεί το πρόβληµα της κοινωνίας που είναι η απώλεια της
πρώτης κατοικίας. Οτιδήποτε άλλο, ποιος ευθύνεται, αν ευθύνε-
ται η απόφαση του Αρείου Πάγου, αν ο νόµος του �3 ή του �15 ή
του �19 έχουν σχέση, δεν αντιµετωπίζει το πρόβληµα και πετάει
τη µπάλα στην εξέδρα. Η πρότασή µας είναι σαφής και κληθείτε
να τοποθετηθείτε και να απαντήσετε πάνω σε αυτή την πρόταση
που είναι και πρόκληση προς όλους σας.

Σε ό,τι αφορά τώρα αυτό καθαυτό το νοµοσχέδιο, κύριε Υ-
πουργέ, καταλαβαίνω ότι προσπαθείτε να ισορροπήσετε επί
ξηρού ακµής, να διασφαλίσετε και το δηµόσιο συµφέρον, αλλά
να διασφαλίσετε και την ιδιωτική περιουσία. Βεβαίως κάνετε ένα
αφετηριακό λάθος. Δεν έχουµε χωροταξικό, δεν έχει ολοκληρω-
θεί το κτηµατολόγιο, δεν έχουν ολοκληρωθεί οι δασικοί χάρτες
και τα προεδρικά διατάγµατα «NATURA» είναι εν αµφιβόλω.
Χωρίς αυτές τις προϋποθέσεις οποιαδήποτε απόπειρα ρύθµισης
αυτού του πραγµατικά σύνθετου προβλήµατος, είναι καταδικα-
σµένη. Δεν είναι τυχαίο ότι έχουν γίνει πάρα πολλές απόπειρες
για να ρυθµιστεί το θέµα, αλλά όλες έχουν αποτύχει ακριβώς
γιατί στην αφετηρία τους δεν αντιµετωπίζεται το πρόβληµα.

Να σας πω κάτι που αντιµετωπίζουµε εµείς στη Δράµα, όπου
έχουµε τον ορεινό όγκο, πολύ ωραία χωριά, το Σιδηρόνερο, τη
Σκαλωτή και άλλα, τα οποία είναι εγκαταλειµµένα, είτε από τον
εµφύλιο και µετά και κυρίως από τη µετανάστευση τη δεκαετία
του �60, στα οποία βεβαίως δεν υπάρχουν κύριες κατοικίες, αλλά
δευτερεύουσες κατοικίες. Είναι οι απόγονοι των αρχικών κληρού-
χων οι οποίοι µε δικά τους έξοδα διαµόρφωσαν εν πάση περιπτώ-
σει αυτές τις κατοικίες για να µπορούν κατά καιρούς να µένουν.
Αυτούς τους ανθρώπους, λοιπόν, αυτές τις περιπτώσεις, το νο-
µοθέτηµα σας δεν τις διαλαµβάνει και είναι ένα πολύ µεγάλο κοµ-
µάτι αυτής της ιδιοκτησίας την οποία θέλετε να ρυθµίσετε.

Τι θέλω να συνεισφέρω; Θα µπορούσατε να έχετε παραµετρο-
ποιήσει το πρόβληµα, παραδείγµατος χάριν παραµεθόριες πε-
ριοχές, γιατί είναι προφανές ότι τα βόρεια της Δράµας δεν έχουν
σχέση ούτε µε τα Δωδεκάνησα που ο εξαιρετικός συνάδελφος
ανέφερε προηγουµένως, είτε µε άλλες περιοχές τουριστικού εν-
διαφέροντος, αλλά έχουν πολύ µεγάλη σηµασία και για την κοι-
νωνική συνοχή, αλλά και για τους ανθρώπους οι οποίοι θέλουν
έστω και κατά καιρούς να επισκέπτονται τις πατρογονικές εστίες.
Δεν το αντιµετωπίζετε.

Τέλος, θέλω να πω για το ζήτηµα της αποχής που επανέρχεται
και κακώς επανέρχεται, γιατί κάνετε ότι δεν καταλαβαίνετε.
Έχουµε µια Κυβέρνηση η οποία ευθύνεται για το σκάνδαλο των
υποκλοπών, είναι εκτροπή από το δηµοκρατικό πολίτευµα και η
δηµοκρατική µας συνείδηση µας επιβάλλει να προσπαθούµε να
έχουµε το ζήτηµα αυτό ανοικτό, έτσι ώστε η ελληνική κοινωνία
να κρίνει.

Με αυτή την έννοια, λοιπόν, συµµετέχουµε στις διαδικασίες.
Δεν ψηφίζουµε ακριβώς για να εκφράσουµε την αντίρρησή µας,
την αντίθεσή µας σε µια κυβέρνηση η οποία κυοφορεί την εκτρο-
πή.

Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και εµείς ευχαριστού-
µε, κύριε Ξανθόπουλε.

Τον λόγο τώρα έχει ο κ. Αθανάσιος Λιούπης από τη Νέα Δηµο-
κρατία.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΛΙΟΥΠΗΣ: Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Θα ξεκινήσω µε την τροπολογία σας κύριε Υπουργέ. Κυρίες

και κύριοι συνάδελφοι, µε τη σηµερινή τροπολογία του Υπουρ-
γείου Οικονοµικών δίνεται µια απάντηση σε όσους διαδίδουν τρο-
µακτικά σενάρια για τους οφειλέτες. Όπως ξεκαθάρισε και ο
Πρωθυπουργός σήµερα στη Βουλή, η Κυβέρνηση στηρίζει και θα
στηρίζει πάντα τους πολίτες και δη τους αδύναµους. 

Σε µια εποχή που οι δανειολήπτες αγωνιούν για το µέλλον των
δανείων τους, οι σηµερινές ρυθµίσεις του Υπουργείου Οικονοµι-
κών δίνουν ανάσα στους οφειλέτες. Έτσι και ο Υπουργός Οικο-
νοµικών εξήγησε ότι διευρύνεται το πεδίο όσων µπορούν να
ενταχθούν στον εξωδικαστικό µηχανισµό και να αποτρέψουν τον
πλειστηριασµό ή άλλα µέσα εναντίον τους. 

Πρώτον, είναι σηµαντικό ότι µε τις αλλαγές που κάνει το
Υπουργείο Οικονοµικών θα µπορούν να ενταχθούν και όσοι έχουν
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οφειλές πάνω από 10.000 ευρώ, σε έναν µόνο φορέα. Αυτό
αφορά µεγάλο αριθµό οφειλετών που έχουν, συνήθως, ένα στε-
γαστικό δάνειο προς µια τράπεζα και µέχρι σήµερα αποκλείονταν
από τον εξωδικαστικό. Με αυτό τον τρόπο θα καθησυχαστεί η
ανησυχία πολλών οφειλετών µε δάνεια στις τράπεζες. 

Δεύτερον, γίνεται µία σηµαντική αλλαγή. Οι τράπεζες που
απορρίπτουν το αίτηµα για ρύθµιση, θα το κάνουν αιτιολογηµένα
και όχι αυθαίρετα. Με αυτό τον τρόπο περιορίζεται η δυνατότητα
των τραπεζών να απορρίπτουν το αίτηµα για ρύθµιση χωρίς πρα-
γµατική αιτία. 

Τρίτον, χαρίζονται οι υπολειπόµενοι τόκοι σε όσους εξοφλούν
πρόωρα τις δόσεις τους προς το δηµόσιο, δίνοντας ένα επιπλέον
κίνητρο σε όσους έχουν τη δυνατότητα να καταβάλουν το ποσό
νωρίτερα και εξ ολοκλήρου. 

Τέταρτον, πιστοί στη δέσµευσή τους ο Υπουργός κ. Σταϊκού-
ρας και ο Υφυπουργός κ. Βεσυρόπουλος, περιέλαβαν και τα νο-
µικά πρόσωπα, που δεν έχουν οικονοµικό σκοπό στον µηχανισµό,
για να διευθετήσουν τις οφειλές τους. Το ζήτηµα αυτό το είχα
θέσει, κύριε Υπουργέ, πριν µερικούς µήνες µε αφορµή το Ορφα-
νοτροφείο Βόλου. Είναι ένα ίδρυµα που εδώ και δεκαετίες -για
πάνω από εκατό χρόνια- προσφέρει στέγη, στήριξη και φροντίδα
σε ανήλικα παιδιά και το οποίο αντιµετωπίζει σωρευµένα χρέη,
πολλών ετών, τα οποία αδυνατούσε να ρυθµίσει. Με τη σηµερινή
νοµοθετική παρέµβαση ανοίγει ο δρόµος για να λυθεί οριστικά
αυτό το σοβαρό θέµα που απειλούσε την ίδια τη λειτουργία του
Ορφανοτροφείου Βόλου. 

Το σηµερινό νοµοσχέδιο ασχολείται µε την εκκρεµότητα σε
σχέση µε τα αµφισβητούµενα ακίνητα του ελληνικού δηµοσίου.
Πρόκειται για ένα ζήτηµα όχι απλά χρονίζων, αλλά είναι ένα θέµα
που παραµένει ανοικτό και άλυτο επί δεκαετίες. 

Ως γνωστόν η ολοκλήρωση του Κτηµατολογίου σε όλη την επι-
κράτεια και η εύρυθµη και ταχεία λειτουργία των υποθηκοφυλα-
κείων είναι από τους δείκτες που µπορούν να βοηθήσουν την
αναπτυξιακή τροχιά της χώρας. Επενδύσεις και εισροή χρηµάτων
δεν µπορούν να υπάρξουν όσο έχουµε αµφισβητήσεις. Γι’ αυτό,
οφείλουµε να εξασφαλίσουµε την απρόσκοπτη, γρήγορη και
ασφαλή µεταβίβαση των ακινήτων. Ωστόσο, τα δηµόσια και α-
νταλλάξιµα κτήµατα παρέµεναν ένα νεφελώδες κοµµάτι. Αν λά-
βουµε υπ’ όψιν µας ότι, µε βάση τα στοιχεία, το 80% των δηµο-
σίων κτηµάτων έχουν καταπατηθεί, για πρώτη φορά επιχειρείται
µε έναν συγκεκριµένο τρόπο να αποκατασταθεί το ιδιοκτησιακό
καθεστώς γι’ αυτές τις εκτάσεις, ώστε να µην υπάρχουν πια γκρί-
ζες ζώνες και ανασφάλεια στις συναλλαγές. 

Το σηµερινό νοµοσχέδιο φιλοδοξεί να δώσει µια λύση στο πρό-
βληµα. Επιτρέπει, υπό συγκεκριµένους όρους και προϋποθέσεις,
να εξαγοραστούν τα ακίνητα ιδιοκτησίας του δηµοσίου από τα
άτοµα που τα κατέχουν. Η διαδικασία που περιγράφεται αφορά
τόσο ακίνητα που χρησιµοποιούνται ως κατοικία, όσο και εκείνα
που αξιοποιούνται ως επιχειρηµατική ή επαγγελµατική δραστη-
ριότητα. 

Ειδικά, για την περίπτωση που αποκαθίστανται το νοµικό κα-
θεστώς της ιδιοκτησίας που συνιστά κατοικία, ικανοποιείται µια
σηµαντική κοινωνική ανάγκη, αυτή της στεγαστικής κάλυψης, για
τους κατόχους και τις οικογένειές τους. Μία από τις βασικές προ-
ϋποθέσεις είναι οι κάτοχοι και οι προκάτοχοί τους να έχουν τί-
τλους για µεγάλο χρονικό διάστηµα, το οποίο, υπό προϋπο-
θέσεις, µπορεί να είναι τριάντα ή σαράντα χρόνια. Το νοµοσχέδιο
προβλέπει µε αναλυτικούς όρους τον υπολογισµό του τιµήµατος
που πρέπει να καταβάλλει ο ενδιαφερόµενος. Το ποσό ισοδυνα-
µεί µε την αντικειµενική αξία του οικοπέδου, και εάν υπάρχει κτί-
σµα εντός του ακινήτου που χτίστηκε από τον αιτούντα,
προσαύξηση κατά 25%. Προβλέπονται σηµαντικές εκπτώσεις για
το ανωτέρω τίµηµα, όπως για παράδειγµα, όταν ο αιτών είναι
άτοµο µε αναπηρία, τρίτεκνος, πολύτεκνος, κάτοικος παραµεθο-
ρίου περιοχής ή δικαιούχος του ελαχίστου εγγυηµένου εισοδή-
µατος. Δηλαδή, και εδώ λαµβάνονται υπ’ όψιν καθαρά κοινωνικά
κριτήρια, προκειµένου να διευκολυνθούν να πληρώσουν το τί-
µηµα οι πιο αδύναµες οικονοµικά οµάδες του πληθυσµού. Το τί-
µηµα εξαγοράς εξοφλείται είτε εφάπαξ, οπότε δίνεται και
επιπλέον έκπτωση 10% ή σε εξήντα άτοκες µηνιαίες δόσεις. 

Όλες αυτές οι προβλέψεις συνιστούν και τη βασική διαφορά

της σηµερινής προσπάθειας, έναντι των παλαιότερων νοµοθετι-
κών ρυθµίσεων. Σήµερα, λαµβάνουµε υπ’ όψιν πολλά και σηµα-
ντικά κοινωνικά κριτήρια, και βοηθάµε όλους όσους θέλουν να
πληρώσουν το τίµηµα εξαγοράς να λήξουν µια για πάντα την αµ-
φισβήτηση της κυριότητας για το ακίνητό τους. 

Υπάρχει ειδική πρόβλεψη και για όσους έχουν δικαιωθεί σε
πρώτο βαθµό στη δικαστική τους διαµάχη µε το δηµόσιο. Κατα-
βάλλουν το µισό της αντικειµενικής αξίας και έτσι δίνεται ένας
εύκολος και γρήγορος τρόπος να διευθετηθεί η υπόθεση, χωρίς
περαιτέρω έξοδα και χάσιµο χρόνου για τον πολίτη. Φυσικά, όλη
η διαδικασία γίνεται όπως έχουµε συνηθίσει τα τελευταία χρόνια
ηλεκτρονικά, µέσω του Gov.gr, χωρίς περιττή γραφειοκρατία και
ταλαιπωρία για τον πολίτη. 

Από τις λοιπές διατάξεις, φυσικά, ξεχωρίζει η απαλλαγή από
την υποχρέωση καταβολής ΕΝΦΙΑ για το 2023, για τους ιδιοκτή-
τες ακινήτων σε περιοχές που έχουν πληγεί από φυσικές κατα-
στροφές, όπως, παραδείγµατος χάριν, το Μάτι και η Εύβοια. 

Συνοψίζοντας, τα οφέλη από τις σηµερινές ρυθµίσεις είναι
πολλαπλά. Απαλλάσσονται οι διοικητικές υπηρεσίες και οι δικα-
στικές αρχές από τον «φόρτο» να ασχοληθούν µε αυτές τις εκ-
κρεµείς υποθέσεις. Ταυτόχρονα, αναµένουµε και σηµαντικά
έσοδα για τον κρατικό προϋπολογισµό από το τίµηµα εξαγοράς,
αλλά και όλες οι δικαιοπραξίες που µελλοντικά θα γίνουν για τα
ακίνητα. Κυρίως, όµως, τακτοποιούνται εκκρεµότητες δεκαετιών,
ώστε να αποκτήσουµε ένα σαφές ιδιοκτησιακό καθεστώς για ακί-
νητα, που ήταν υπό αµφισβήτηση και, βεβαίως, να έχουµε µία ρε-
αλιστική εικόνα σε σχέση µε το περιουσιολόγιο του δηµοσίου. 

Τέλος, διευρύνεται το πεδίο του εξωδικαστικού µηχανισµού,
βοηθώντας περισσότερους οφειλέτες να ενταχθούν, να εξοφλή-
σουν και να σώσουν την περιουσία τους. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και εµείς ευχαριστού-
µε και για την τήρηση του χρόνου. 

Καλείται τώρα στο Βήµα ο κ. Σάββας Αναστασιάδης, από τη
Νέα Δηµοκρατία.

Ορίστε, κύριε Αναστασιάδη, έχετε τον λόγο.
ΣΑΒΒΑΣ ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το νοµοσχέδιο που καλούµαστε

να ψηφίσουµε αντιµετωπίζει αποφασιστικά και ρυθµίζει ένα µεί-
ζον ζήτηµα που απασχολεί διαχρονικά την ελληνική πολιτεία και
το σύνολο της κοινωνίας, αυτό του ιδιοκτησιακού καθεστώτος
της ιδιωτικής περιουσίας του δηµοσίου. Είναι ένα πρόβληµα, που
όλοι γνωρίζουµε ότι χρονίζει, ταλαιπωρώντας µεγάλο αριθµό πο-
λιτών ανά την ελληνική επικράτεια και πλήττοντας, παράλληλα,
και τα συµφέροντα του ιδίου του δηµοσίου. Είναι ένα πρόβληµα
σύνθετο, µε οικονοµικές, διοικητικές, κοινωνικές και πολλές άλ-
λες προεκτάσεις. Με το νοµοσχέδιο, επιδιώκεται να ρυθµιστούν
ζητήµατα που εκκρεµούσαν επί δεκαετίες και για τα οποία προ-
ηγούµενες νοµοθετικές απόπειρες αποδείχτηκαν αναποτελεσµα-
τικές. 

Αναγνωρίζουµε όλοι τώρα ότι έγινε µια πολύ σηµαντική και µε-
θοδική δουλειά από το Υπουργείο Οικονοµικών, για να µπει τάξη
σε αυτό το σύνθετο πρόβληµα. Στη βάση όλης αυτής της δου-
λειάς είναι η επιδίωξη της Κυβέρνησής µας για την τακτοποίηση
των κατεχόµενων δηµόσιων και ανταλλάξιµων εκτάσεων, δηλαδή,
η αποκατάσταση όλων εκείνων των προσώπων που διατηρούν σε
αυτά τα ακίνητα ή την κατοικία τους ή την επαγγελµατική τους
στέγη και δραστηριότητα. 

Όλοι γνωρίζουµε ότι το δηµόσιο είναι ένας ιδιαίτερος, µοναδι-
κός -από πολλές απόψεις- ιδιοκτήτης ακίνητης περιουσίας και
αυτό τόσο ως προς το µέγεθος των περιουσιακών του στοιχείων
όσο και λόγω της ποικιλοµορφίας η οποία καλύπτει όλες τις κα-
τηγορίες των ακινήτων. 

Όµως αυτός ο υπερτροφισµός, η αφθονία των περιουσιακών
στοιχείων δεν είναι πάντα επ’ ωφελεία αυτού που τον κατέχει και
στη συγκεκριµένη περίπτωση του δηµοσίου. Όχι τουλάχιστον
εφόσον δεν µπορεί να την συντηρεί. Πολύ δε περισσότερο να
αξιοποιεί το σύνολο της περιουσίας του υπέρ του δηµοσίου συµ-
φέροντος. Το δείχνει και η ίδια η πραγµατικότητα µε τα δεκάδες
χιλιάδες καταπατηµένα ακίνητα σε όλη τη χώρα αλλά και τις εκ-
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κρεµότητες ανταλλαξίµων και άλλων περιπτώσεων. Η µη αξιοποί-
ηση του πλούτου αυτού συνεπάγεται σηµαντικές απώλειες κρα-
τικών εσόδων που µάλιστα θα µπορούσαν να γυρίσουν µε διάφο-
ρους τρόπους πίσω στην κοινωνία. Λαµβάνοντας υπ’ όψιν, λοι-
πόν, όλες αυτές τις ιδιαιτερότητες της ιδιωτικής περιουσίας του
δηµοσίου εκσυγχρονίζουµε το θεσµικό πλαίσιο της διαδικασίας
εξαγοράς των ακινήτων αυτών από πρόσωπα που την κατείχαν.
Προχωράµε στον εξορθολογισµό της διαχείρισης όλων αυτών
των ακινήτων και δηµιουργούµε πολύτιµα δηµοσιονοµικά περι-
θώρια. 

Δεν νοµίζω πως χωρά αµφιβολία ότι θα προκύψει σηµαντικό
όφελος και για το δηµόσιο από την είσπραξη των ανταλλαξίµων,
αυτών που κατέχουν οι πολίτες αλλά και για τους ιδιώτες που θα
λύσουν ένα πρόβληµα διαχρονικό που τους ταλαιπωρεί. Επι-
πλέον, το δηµόσιο θα απαλλαγεί και από χρονοβόρες διοικητικές
διαδικασίες για τη διεκδίκηση των καταπατηµένων ακινήτων που
είναι ένας πονοκέφαλος διαχρονικός για την ελληνική πολιτεία. 

Επιχειρούµε, λοιπόν, να δώσουµε τέλος στην ταλαιπωρία χι-
λιάδων πολιτών και στη µακρά αντιδικία τους µε το κράτος. Μει-
ώνουµε το διοικητικό βάρος και την γραφειοκρατία. Οδηγούµα-
στε σε αποτελεσµατικότερη αξιοποίηση της ιδιωτικής περιουσίας
του δηµοσίου. Είναι µία ακόµη αποφασιστική κίνηση στο πλαίσιο
της στρατηγικής εκσυγχρονισµού και του αναπτυξιακού προ-
γράµµατος που ακολουθεί η Κυβέρνησή µας. Για τον λόγο αυτό,
επειδή ακούω την κριτική από την Αντιπολίτευση, εκτιµώ ότι πρέ-
πει να αναγνωριστεί η πρόοδος που σηµειώνεται µε αυτό το νο-
µοσχέδιο και να υπερψηφιστεί από όλες τις πλευρές του Κοινο-
βουλίου. Βεβαίως, κύριε Υπουργέ, να δώσουµε τα εύσηµα στην
ηγεσία του Υπουργείου Οικονοµικών και στους συνεργάτες σας
που δούλεψαν και έδωσαν λύσεις µε το νοµοσχέδιο αυτό σε
πολλά προβλήµατα. 

Ολοκληρώνω την τοποθέτησή µου µε µία επισήµανση σχετικά
µε το αίτηµα από γηγενείς κατοίκους του Αδένδρου της Θεσσα-
λονίκης. Το γνωρίζετε, κύριε Υπουργέ, οι οποίοι επισηµαίνουν ότι
ενώ δεν υπήρξαν ποτέ καταπατητές έχουν συµπεριληφθεί ως κά-
τοικοι ανταλλαξίµων οικοπέδων και πιστεύω ότι θα πρέπει να υ-
πάρξει µία προσαρµογή πάνω στο ζήτηµα αυτό. Επίσης, το άρθ-
ρο 3 στην παράγραφο 1, η διάνοια κυρίου, πρέπει να ερµηνευθεί
κατά τέτοιον τρόπο στην αιτιολογική έκθεση. Νοµίζω ότι έχετε
ασχοληθεί. Σας το έχουν ξαναθέσει αυτό τόσο ώστε να µη δηµι-
ουργεί ανισότητες στους υπό ένταξη δικαιούχους, όσο και να
θέτει σε αµφισβήτηση την αποτελεσµατικότητα του νοµοσχεδίου. 

Εξίσου σηµαντικό είναι και το ζήτηµα της χρονολογίας των κτι-
σµάτων στο άρθρο 4, παράγραφο 1, περίπτωση β, ώστε να µπο-
ρεί εύστοχα να υπολογιστεί και η αξία της εξαγοράς των ακινή-
των. Πιστεύω ότι αν οριστεί µία κοινή χρονολογία ανέγερσης των
κτηµάτων θα αποφευχθούν τυχόν παραλείψεις ή εξαιρέσεις δι-
καιούχων, που στον παρόντα νόµο µπορεί να µην υπάγονται. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν πρέπει να λησµονούµε ότι
η αξιοποίηση της ακίνητης περιουσίας του δηµοσίου πρέπει να
έχει έναν βασικό σκοπό: την εξυπηρέτηση του κοινού καλού, δη-
λαδή της κοινωνίας. Αυτός είναι ο πρωταρχικός λόγος ύπαρξης
της περιουσίας του δηµοσίου. Αυτό επιχειρούν να κάνουν οι ρυθ-
µίσεις που καλούµαστε να ψηφίσουµε. Δίνουν αποφασιστικές λύ-
σεις σε προβλήµατα που χρόνιζαν. Αίρουν αδικίες. Αυτές είναι οι
αρχές της Κυβέρνησής µας και µε αυτές χαράσσουµε και θα συ-
νεχίσουµε να χαράσσουµε την πολιτική µας και στο µέλλον και
στην επόµενη τετραετία. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κι εµείς ευχαριστούµε. 
Τον λόγο έχει ο κ. Διονύσιος Ακτύπης από τη Νέα Δηµοκρατία. 
Να ετοιµάζεται ο κ. Διγαλάκης. 
ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΑΚΤΥΠΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το νοµοσχέδιο

που έχουµε στα χέρια µας πράγµατι είναι ένα νοµοθέτηµα προς
τη σωστή κατεύθυνση το οποίο σε κάθε περίπτωση διευθετεί
προβλήµατα δεκαετιών αφού δίνεται η ευκαιρία σε όσους έχουν
καταπατήσει δηµόσια περιουσία να βρουν µια λύση και να διεκ-
δικήσουν τα οικόπεδα αυτά. Έτσι, λοιπόν, επιδιώκεται η περι-
φρούρηση της δηµόσιας περιουσίας ενώ παράλληλα ορίζονται

µε ασφάλεια και σαφήνεια συγκεκριµένες προϋποθέσεις εξαγο-
ράς των εν λόγω ακινήτων έτσι ώστε αυτά να αποδοθούν στους
πραγµατικούς ιδιοκτήτες τους στο πλαίσιο εξυπηρέτησης του δη-
µοσίου συµφέροντος. 

Με τις ρυθµίσεις του νοµοσχεδίου πρόκειται να εκκαθαρίσει
το περιουσιολόγιο του δηµοσίου και να απαλλαγεί από καταπα-
τηµένα ακίνητα τα οποία αποτελούν δυστυχώς τη συντριπτική
πλειοψηφία των καταγεγραµµένων ακινήτων του δηµοσίου. Επί-
σης, θα αποφορτιστεί η διοίκηση και τα δικαστήρια από αχρεί-
αστες γραφειοκρατικές διαδικασίες και θα εισέλθουν κρίσιµα
έσοδα στον κρατικό προϋπολογισµό. Το κυριότερο, µάλιστα, θα
περιοριστεί δραστικά στο µέλλον η επανάληψη αυτού του φαινο-
µένου. Με αυτό το νοµοσχέδιο δίνεται µία οριστική και βιώσιµη
λύση στο πρόβληµα για να υπάρξουν επιτέλους νόµιµοι τίτλοι
ιδιοκτησίας για ενενήντα χιλιάδες περίπου και πλέον καταγε-
γραµµένα δηµόσια ακίνητα για να σταµατήσουν οι δικαστικές δια-
µάχες που διαρκούν χρόνια ανάµεσα σε δηµόσιο και ιδιώτες
χωρίς αποτέλεσµα. 

Επίσης, στα πλαίσια αυτού του νοµοσχεδίου έχουµε και την
απαλλαγή από την υποχρέωση καταβολής ΕΝΦΙΑ για το έτος
2023 για τους ιδιοκτήτες ακινήτων που βρίσκονται σε περιοχές
που έχουν πληγεί από φυσικές καταστροφές, περιοχές οι οποίες
επλήγησαν από πυρκαγιές, όπως είναι το Μάτι, η Κινέτα, η Εύ-
βοια αλλά και νησιά που επλήγησαν από σεισµούς και πληµµύ-
ρες, όπως είναι για παράδειγµα η Χίος, η Σάµος και η Ικαρία,
όπως επίσης και η απαλλαγή από την καταβολή ΕΝΦΙΑ των ιδιο-
κτητών των ιστορικών διατηρητέων κτηρίων. 

Κύριε Υπουργέ, όπως έκανα και στις επιτροπές θα ήθελα να
τονίσω µια ιδιαιτερότητα η οποία υπάρχει στο δικό µου νησί, το
νησί της Ζακύνθου. Υπάρχουν πολλές περιοχές, παραθαλάσσιες
περιοχές, µεταξύ αυτών ο Λαγανάς, το Τσιλιβί, ο Βασιλικός. Είναι
περιοχές οι οποίες πραγµατικά δεν έχουν αυτή την ιδιαιτερότητα
που έχουν άλλες περιοχές που έχουν καταπατηθεί. Αρκεί να σας
πω ότι από τη δεκαετία του 1970 κυρίως αλλά και έκτοτε αγορά-
στηκαν παραθαλάσσιες εκτάσεις µε συµβόλαια και τίτλους στην
παραλία του Λαγανά, στο Τσιλιβί, στο Βασιλικό και σε άλλες πε-
ριοχές και χτίστηκαν µε πολεοδοµικές άδειες µεγάλα ξενοδοχει-
ακά συγκροτήµατα, τουριστικές εγκαταστάσεις αλλά και απλά
σπίτια πολιτών. Το 1988 εντάχθηκε το σχέδιο πόλης και ολοκλη-
ρώθηκε µε πράξεις εφαρµογής το 1994. Με απλά λόγια οι άν-
θρωποι αυτοί έκτισαν τα ακίνητά τους µε πολεοδοµικές άδειες
και µε βάση σχέδιο πόλης το οποίο ολοκληρώθηκε και του οποίου
εκδόθηκε η πράξη εφαρµογής. 

Το 2011 δεκαεπτά χρόνια µετά καθορίστηκε ζώνη παλαιού αι-
γιαλού. Μια ζώνη αιγιαλού η οποία είναι εξόφθαλµα αυθαίρετη
αφού µπαίνει δύο χιλιόµετρα µέσα µε τεθλασµένες γραµµές που
δεν έχουν πραγµατικά καµµία σχέση µε την πραγµατικότητα. Μά-
λιστα ζητήθηκε από τους θιγόµενους ιδιοκτήτες της περιοχής να
καταθέσουν σε µια επιτροπή αιτήσεις θεραπείας. Αυτή η επι-
τροπή από το 2011 µέχρι σήµερα δεν έχει λειτουργήσει ποτέ.
Άρα, δεν µπόρεσαν οι άνθρωποι αυτοί να καταθέσουν αυτές τις
αντιρρήσεις τους. Ταυτόχρονα θα πρέπει να ξέρετε ότι το ΙΓΜΕ
έχει αποτυπώσει στις περιοχές Τσιλιβί, Λαγανά και στο Βασιλικό,
σε όλες τις περιοχές της Ζακύνθου, ότι δύο και τρεις χιλιάδες
χρόνια πριν δεν υπήρξε ποτέ παλιός αιγιαλός. Είναι αυθαίρετος
αυτός ο ορισµός του παλαιού αιγιαλού. Έχουν, λοιπόν, αδικηθεί
κατάφωρα οι συγκεκριµένοι κάτοικοι της περιοχής της Ζακύνθου.
Ταυτόχρονα τους λέµε να εξαγοράσουν την περιουσία τους µε
ένα τίµηµα του 50% επί της αντικειµενικής αξίας. 

Θα πρέπει να γνωρίζετε ότι στη Ζάκυνθο οι αντικειµενικές αξίες
πλησιάζουν τις 400.000. Αν ένας έχει, λοιπόν, δέκα στρέµµατα,
καταλαβαίνετε τι του λέµε να αγοράσει. 

Επίσης, είναι κάτι το οποίο διαχρονικά οι κυβερνήσεις, αλλά
και το ελληνικό κράτος δεν έχει κάνει απέναντι στη Ζάκυνθο. Πρέ-
πει να ξέρετε ότι η Ζάκυνθος το 1953 κάηκε και µε τη σεισµοπυρ-
καγιά η οποία έγινε το Υποθηκοφυλακείο της Ζακύνθου κάηκε
από ένα σεισµό 7,8 ρίχτερ. Μιλάµε για µια βιβλική καταστροφή
µε τα δηµοσιεύµατα τότε να γράφουν ότι η νήσος Ζάκυνθος δεν
υπάρχει πια. 

Ερχόµαστε, λοιπόν, σήµερα σε αυτούς τους ανθρώπους, στους
κατοίκους της Ζακύνθου, και σε πολλές περιπτώσεις -όχι µόνο σε
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αυτό το νοµοσχέδιο- τους λέµε να µας παρουσιάσουν τίτλους του
1884 όταν δεν υπάρχει υποθηκοφυλακείο.

Πρέπει, λοιπόν, να υπάρξει µια νοµοθετική ρύθµιση στην οποία
να λέµε ότι οι τίτλοι που θα αναγνωρίζονται για ιδιοκτησίες στη
Ζάκυνθο είναι µετά το 1953.

Κύριε Βιλιάρδο, νοµίζω ότι έχω δίκιο σε αυτό το οποίο λέω.
Είστε από τη Ζάκυνθο. Πρέπει κάποια στιγµή να σταµατήσει αυτή
η ιστορία. Δεν µπορεί, δηλαδή, να βγάζουµε νοµοθετήµατα και
να τους λέµε «φέρτε µας τίτλους του 1884». 

Οι κάτοικοι, λοιπόν, της περιοχής της Ζακύνθου θα µπορέσουν
να θεραπεύσουν αυτό το πρόβληµα αν όχι µε αυτό τον νόµο που
δεν τους καλύπτει, µε µια νοµοθετική ρύθµιση που θα λέει ότι θα
αναγνωριστούν οι τίτλοι τους µετά το 1953, αφού δεν υπάρχει
υποθηκοφυλακείο και έτσι θα λύσουµε το πρόβληµα χωρίς να
χρειάζεται να έρθουν σε αυτό τον νόµο τον συγκεκριµένο. 

Πράγµατι, όµως, το νοµοσχέδιο αυτό λύνει πάρα πολλά προ-
βλήµατα, κύριε Υπουργέ, και θέλω να δώσω συγχαρητήρια και
σε εσάς και στους συµβούλους σας. Βέβαια, και θα το ψηφίσου-
µε το νοµοσχέδιο και εγώ προσωπικά γιατί λύνονται πάρα πολλά
προβλήµατα, ασχέτως εάν σας είπα την ιδιαιτερότητα η οποία
υπάρχει στο νησί της Ζακύνθου, το οποίο θα πρέπει και είµαι σί-
γουρος ότι θα το δούµε. Το αναγνωρίζετε και εσείς σε πολλές
συναντήσεις που είχαµε µαζί, θα το λύσουµε και αν δεν µπορεί
να λυθεί µε µια τέτοια νοµοθετική ρύθµιση, ας πάµε δικαστικά
όπου, όµως, θα λέµε ότι οι τίτλοι που θα αναγνωρίζονται θα είναι
µετά από το 1953 και όχι του 1884. Θα λύσουµε µεγάλα προβλή-
µατα στη Ζάκυνθο, η οποία πράγµατι έχει τεράστιο πρόβληµα µε
αυτό που ζητάνε τα συµβόλαια της συγκεκριµένης εποχής. 

Σας ευχαριστώ πάρα πολύ και θεωρώ ότι θα µπορέσουµε να
βρούµε ένα πεδίο συνεννόησης στις αµέσως επόµενες ηµέρες
για να δούµε πώς µπορούµε να λύσουµε αυτό το θέµα. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και εµείς ευχαριστού-

µε.
Και καλείται στο Βήµα ο κ. Βασίλειος Διγαλάκης από τη Νέα

Δηµοκρατία και να ετοιµάζεται ο κ. Ανδριανός από τη Νέα Δηµο-
κρατία και την Αργολίδα, συνάδελφος δηµοσιογράφος. 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΔΙΓΑΛΑΚΗΣ: Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Κυβέρνηση του Κυριάκου Μη-

τσοτάκη ολοκληρώνει το κυβερνητικό έργο της πρώτης θητείας
της σε λίγο καιρό. Παρά τις πρωτοφανείς παγκόσµιες κρίσεις
που αντιµετώπισε µε επιτυχία, εκπλήρωσε και µε το παραπάνω
τις προεκλογικές της δεσµεύσεις. 

Με ένα πλούσιο µεταρρυθµιστικό έργο αποκατέστησε την ει-
κόνα και το κύρος της χώρας στο εξωτερικό, θωράκισε την
άµυνα, αύξησε το αίσθηµα ασφάλειας των Ελλήνων πολιτών, µεί-
ωσε τη φορολογία και οδήγησε τη χώρα από τις τελευταίες θέ-
σεις της Ευρώπης σε διπλάσιους ρυθµούς ανάπτυξης από τον
µέσο όρο της Ευρώπης. Αυξήθηκαν οι εξαγωγές, αυξήθηκαν οι
επενδύσεις, µειώθηκε κατά έξι µονάδες η ανεργία. Η χώρα έγινε
από τους πιο ελκυστικούς επενδυτικούς προορισµούς και µαζί µε
όλα τα παραπάνω έδωσε και δίνει λύσεις σε µια σειρά χρόνιων
προβληµάτων, όπως και µε το νοµοσχέδιο για το οποίο συζητάµε
σήµερα. 

Με το προτεινόµενο σχέδιο νόµου επιχειρείται η επίλυση ενός
διαχρονικού προβλήµατος που αφορά την ιδιωτική περιουσία του
δηµοσίου. Σε αυτή περιλαµβάνονται τα δηµόσια και ανταλλάξιµα
κτήµατα που έχει στη διαχείρισή του το Υπουργείο Οικονοµικών.
Αυτή η περιουσία από συστάσεως του ελληνικού κράτους απο-
τέλεσε αντικείµενο ιδιωτικών καταλήψεων χωρίς το δηµόσιο να
µπορεί να την προστατεύσει. Προσπάθησε το κράτος µε σειρά
νόµων που εκδόθηκαν εδώ και πολλά χρόνια να δώσει κίνητρα
για την παραχώρηση των κατεχοµένων ακινήτων στους κατόχους
τους, αλλά το πρόβληµα αυτό δεν έχει επιλυθεί µέχρι σήµερα. 

Σήµερα, λοιπόν, συζητάµε για τον εκσυγχρονισµό αυτού του
θεσµικού πλαισίου, της διαδικασίας εξαγοράς των κατεχοµένων
έχοντας έναν διττό στόχο. 

Πρώτος στόχος είναι η εξυπηρέτηση του δηµοσίου συµφέρο-
ντος. Με την οριστική διευθέτηση του ιδιοκτησιακού καθεστώτος
της ιδιωτικής περιουσίας του δηµοσίου αξιοποιούνται αποτελε-
σµατικά και προς όφελος του δηµοσίου τα καταπατηµένα ακί-

νητα, τα οποία δεν είναι απαραίτητα για την ικανοποίηση κρατι-
κών αναγκών ή δεν εµπίπτουν σε προστατευόµενες από ειδική
νοµοθεσία κατηγορίες ακινήτων, γιατί πολλά ακούσαµε πριν από
λίγο. Εισρέουν σηµαντικά έσοδα στον κρατικό προϋπολογισµό
τόσο άµεσα από την καταβολή του τιµήµατος εξαγοράς όσο και
έµµεσα από την καταβολή του φόρου µεταβίβασης, φόρου ακί-
νητης περιουσίας και την περαιτέρω αξιοποίηση των προς εξα-
γορά ακινήτων. Όλα αυτά γίνονται απαλλάσσοντας ταυτόχρονα
τις διοικητικές υπηρεσίες και τις δικαστικές αρχές από εκκρεµείς
διαδικασίες και δίκες µειώνοντας έτσι το σχετικό διοικητικό βά-
ρος. 

Δεύτερος στόχος είναι η αποκατάσταση προσώπων που δια-
τηρούν στα κατεχόµενα ακίνητα την κατοικία τους ή τον τόπο
άσκησης της επαγγελµατικής δραστηριότητάς τους προωθώ-
ντας έτσι και την τουριστική και τη βιοµηχανική και την αγροτική
ανάπτυξη της χώρας. Ο στόχος αυτός αναδεικνύει τόσο το κοι-
νωνικό, αλλά και αναπτυξιακό χαρακτήρα του νοµοσχεδίου. 

Κύριε Υπουργέ, γνωρίζετε ότι στα Χανιά είχαµε έντονο πρό-
βληµα σε ορισµένες περιοχές µε τον Παλαιό Γιαλό και θα ήθελα
να σας ευχαριστήσω για την ανταπόκρισή σας όλο αυτό το διά-
στηµα και στην επίλυση του προβλήµατος.

Προβλέπεται, λοιπόν, στο νοµοσχέδιο µια συγκεκριµένη διαδι-
κασία καθορισµού του τιµήµατος εξαγοράς στη βάση της αντι-
κειµενικής αξίας του ακινήτου. Αυτή αποµειώνεται σταδιακά βά-
σει συγκεκριµένων κοινωνικών και οικονοµικών κριτηρίων και αυ-
τά τίθενται εύλογα λόγω του κοινωνικού χαρακτήρα του νοµο-
σχεδίου. 

Κύριε Υπουργέ, θα ήθελα να αφιερώσω το υπόλοιπο της οµι-
λίας µου σε µια πρόταση βελτίωσης ειδικότερης ρύθµισης του
νοµοσχεδίου και συγκεκριµένα του άρθρου 14. 

Το άρθρο 14 αφορά στις συνέπειες της υποβολής αίτησης εξα-
γοράς και µε την παράγραφο 3 προβλέπεται ότι µετά τη µετα-
γραφή ή καταχώρηση της απόφασης εξαγοράς στο αρµόδιο
υποθηκοφυλακείο ή κτηµατολογικό γραφείο, οι εκκρεµείς δίκες
ανάµεσα στο δηµόσιο και τον αιτούντα, που αφορούν στο ιδιο-
κτησιακό καθεστώς του δηµοσίου, καταργούνται, τα µέτρα προ-
στασίας ανακαλούνται και τα βεβαιωθέντα και µη εξοφληθέντα
πρόστιµα Πρωτόκολλα Καθορισµού Αποζηµίωσης Αυθαίρετης
Χρήσης διαγράφονται. Όµως, τυχόν καταβληθέντα ποσά από
αυτά τα Πρωτόκολλα Καθορισµού Αποζηµίωσης Αυθαίρετης
Χρήσης δεν επιστρέφονται. 

Εδώ, κύριε Υπουργέ, νοµίζω ότι είναι απαραίτητη µια νοµοτε-
χνική βελτίωση για λόγους ισονοµίας, αποφυγής αδικίας εις
βάρος των συνεπών πολιτών και επιβράβευσης της συνέπειάς
τους. Σύµφωνα µε τη διάταξη ως έχει, αν είχαν βεβαιωθεί πρό-
στιµα και ο πολίτης δεν τα είχε πληρώσει, αυτά διαγράφονται.
Αν, όµως, ο πολίτης ήταν συνεπής και πλήρωνε τα πρόστιµα, τα
ποσά αυτά δεν επιστρέφονται. 

Εποµένως, υπάρχει άνιση µεταχείριση, η οποία επιβραβεύει
τους κακοπληρωτές και αυτό που µπορεί να γίνει είναι όχι να επι-
στραφούν τα πρόστιµα που έχουν πληρωθεί, αλλά τουλάχιστον
να προβλεφθεί ότι αυτά τα πρόστιµα τα οποία έχουν καταβληθεί
θα συµψηφίζονται έως την αξία του τιµήµατος της αγοράς, όπως
αυτό διαµορφώνεται µε τα σχετικά άρθρα του σχεδίου νόµου και
να µην επιστρέφεται µόνο το µέρος των καταβληθέντων προστί-
µων που υπερβαίνει την αξία του τιµήµατος εξαγοράς. 

Εποµένως, κύριε Υπουργέ, προτείνεται µια τροποποίηση της
παραγράφου 3β’ του άρθρου 13 ως ακολούθως: «Τα βεβαιωθέ-
ντα και µη εξοφληθέντα Πρωτόκολλα Καθορισµού Αποζηµίωσης
Αυθαίρετης Χρήσης και τα Πρωτόκολλα Διοικητικής Αποβολής
διαγράφονται. Καταβληθέντα ποσά για Πρωτόκολλα Καθορισµού
Αποζηµίωσης Αυθαίρετης Χρήσης συµψηφίζονται έως την αξία
του τιµήµατος εξαγοράς, όπως αυτό διαµορφώνεται µε τα άρθρα
5, 6 και 7. Το τµήµα των καταβληθέντων ποσών των προστίµων
που υπερβαίνει το τίµηµα εξαγοράς δεν επιστρέφεται». 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι προφανές ότι ψηφίζουµε
το παρόν νοµοσχέδιο, καθώς δίνει λύση σε ένα άλλο χρόνιο πρό-
βληµα. Με συνέπεια λόγων και έργων, αποτελεσµατικότητα προ-
χωράµε µπροστά στον δρόµο για τις επερχόµενες εκλογές που
θα αναδείξουν ξανά τη Νέα Δηµοκρατία στη διακυβέρνηση της
χώρας και τον Κυριάκο Μητσοτάκη Πρωθυπουργό για µια δεύ-
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τερη τετραετία, για την ανάπτυξη της χώρας, για την πρόοδο και
την προκοπή όλων των πολιτών.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κι εµείς σας ευχαρι-
στούµε.

Και καλείται στο Βήµα ο κ. Ιωάννης Ανδριανός από τη Νέα Δη-
µοκρατία.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΝΔΡΙΑΝΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι ξεκάθαρο

πως η ασάφεια του ιδιοκτησιακού καθεστώτος που ακολουθεί σε
µεγάλο βαθµό το κράτος µας από τη σύστασή του αφήνει µια µε-
γάλη σκιά στον νοµικό µας πολιτισµό. Αποκαλύπτει πρώτα απ’
όλα τη διαχρονική αδυναµία του δηµοσίου να προστατεύσει την
περιουσία του. Δηµιούργησε ιστορικά κίνητρα παραβίασης της
δηµόσιας περιουσίας.

Είναι χαρακτηριστικό ότι σύµφωνα µε την τελευταία σχετική
καταγραφή που έγινε το 2004 από το Υπουργείο Οικονοµικών
προέκυψε ότι επί συνόλου ενενήντα επτά χιλιάδων είκοσι εννέα
καταγεγραµµένων, δηµοσίων και ανταλλάξιµων κτηµάτων είχαν
καταπατηθεί τα ογδόντα εννέα χιλιάδες εννιακόσια είκοσι οκτώ,
δηλαδή ποσοστό 92%. Και βεβαίως η κατάσταση αυτή απέτρεψε
σε µεγάλο βαθµό τη νόµιµη και παραγωγική αξιοποίησή τους,
αξιοποίηση αυτής της περιουσίας, είτε από το δηµόσιο είτε µέσω
της εξαγοράς από ιδιώτες. 

Είναι χαρακτηριστικό πως η ιδιοκτησιακή ασάφεια και ανασφά-
λεια θεωρείται ένα από τα κύρια σηµαντικότερα εµπόδια στην οι-
κονοµική και κοινωνική ανάπτυξη, καθώς και µια από τις θεσµικές
παθογένειες που εντοπίζονται µε τη µεγαλύτερη συχνότητα στις
οικονοµίες που βρίσκονται καθηλωµένες σε παγίδες φτώχειας.
Βεβαίως, η Ελλάδα δεν ανήκει σε εκείνες τις εξαιρετικά προβλη-
µατικές αναπτυσσόµενες οικονοµίες. Όµως το πρόβληµα του
ιδιοκτησιακού καθεστώτος ενός όχι ευκαταφρόνητου αριθµού
περιουσιών παραµένει έως και σήµερα παρά τις πολυάριθµες νο-
µικές προσπάθειες για την οριστική του επίλυση. Και αυτή η ορι-
στική επίλυση είναι αναγκαία προκειµένου αυτή η σοβαρή
εκκρεµότητα να ξεπεραστεί. 

Ένα από τα αναγκαία βήµατα είναι βεβαίως η ολοκλήρωση του
εθνικού κτηµατολογίου, ενός τιτάνιου, ενός µεγάλου έργου που
και αυτό δυστυχώς καθυστέρησε για δεκαετίες να ξεκινήσει και
να ολοκληρωθεί και το οποίο προχωρά µε αποφασιστικά βήµατα
η σηµερινή Κυβέρνηση. Όπως επίσης αναγκαία βήµατα για την
ενίσχυση και τη θωράκιση της υπηρεσιακής ασφάλειας είναι η
ολοκλήρωση του χωροταξικού. Προϋπόθεση ώστε οι πολίτες να
γνωρίζουν τι ακριβώς και µε ποιους ακριβώς όρους µπορούν να
κάνουν στην ιδιοκτησία τους, αλλά και η ουσιαστική επιτάχυνση
του έργου της δικαιοσύνης, ώστε η ανάγκη προσφυγής σ’ αυτήν
και επίλυσης διαφορών να µη λειτουργεί ως τροχοπέδη δεκαε-
τιών σε σχέδια αξιοποίησης από τον ιδιοκτήτη που θέλει να προ-
σθέσει ένα δωµάτιο στο σπίτι του µέχρι τις µεγάλες επενδύσεις
των πολλών εκατοµµυρίων. 

Αναγκαίο λοιπόν βήµα για την οριστική επίλυση αυτού του χρο-
νίζοντος προβλήµατος είναι και το νοµοσχέδιο το οποίο συζητάµε
σήµερα, που ορίζει µε σαφήνεια συγκεκριµένες προϋποθέσεις
εξαγοράς των ακινήτων στο πλαίσιο της εξυπηρέτησης του δη-
µοσίου συµφέροντος. Έτσι αποδεσµεύεται το δηµόσιο από ακί-
νητα τα οποία δεν είναι απαραίτητα για την εξυπηρέτηση κρα-
τικών αναγκών και δεν εµπίπτουν σε ειδικές προστατευόµενες
περιουσίες, απαλλάσσονται οι αρµόδιες διοικητικές υπηρεσίες
και οι δικαστικές αρχές από σηµαντικό βάρος και θα εισρεύσουν
σηµαντικά έσοδα στον κρατικό προϋπολογισµό τόσο από την κα-
ταβολή του τιµήµατος εξαγοράς όσο και από τους φόρους που
συνδέονται µε την νόµιµη ιδιοκτησία, αλλά και από την ευρύτερη
αναπτυξιακή αξιοποίηση των ακινήτων. 

Ακόµη, προφανώς αντιµετωπίζεται ένα υπαρκτό κοινωνικό πρό-
βληµα καθώς για παράδειγµα τέτοιου είδους ιδιοκτησίες συχνά
επί γενιές αποτελούν την κύρια κατοικία οικογενειών, οι οποίες
είναι εγκλωβισµένες σε έναν φαύλο κύκλο απουσίας νοµιµότητας
και αυτό αντιµετωπίζουν και οι ιδιοκτησίες οι προσφυγικές που
δόθηκαν στους πρόσφυγες.

Θέλω ακόµη να αναφερθώ και στις υπόλοιπες σηµαντικές προ-

βλέψεις του νοµοσχεδίου αυτού. Στην απαλλαγή της υποχρέω-
σης καταβολής ΕΝΦΙΑ στους ιδιοκτήτες ακινήτων που βρίσκονται
σε πληγείσες από φυσικές καταστροφές περιοχές, που τελούν
υπό αναγκαστική απαλλοτρίωση σε πολεοδοµικές ανενεργές πε-
ριοχές και µεταφερόµενους οικισµούς. Στην πρόβλεψη της ελά-
φρυνσης των ιδιοκτητών των διατηρητέων µνηµείων, έργων τέχ-
νης και κτηρίων δεδοµένου του ιδιαίτερα υψηλού κόστους συ-
ντήρησης τους. Και εδώ θέλω να τονίσω την ανάγκη για τέτοιου
είδους µέτρα που, σε συνδυασµό µε µια γενικότερη πολιτική ου-
σιαστικών κινήτρων, µπορεί να συµβάλει στο να διασωθούν όσα
διατηρητέα κτήρια έχουν µείνει στην Αθήνα στο Ναύπλιο, στο
Άργος και σε άλλες ιστορικές πόλεις της χώρας µας δεν έχουν
αφεθεί, να ρηµάξουν προκειµένου να «απελευθερωθεί» η έκταση
που τα φιλοξενεί για πιο οικονοµικά εφικτές χρήσεις. Είναι µια
αυτονόητη λοιπόν υποχρέωσή µας απέναντι στην ιστορία και τον
πολιτισµό της χώρας µας. 

Επίσης, θετικές ρυθµίσεις για τη διευκόλυνση της διαδικασίας,
για την εξωδικαστική ρύθµιση οφειλών, όπως επεσήµαναν και
άλλοι συνάδελφοί µου για τις παλιές χαράξεις αιγιαλού και τα
προβλήµατα που δηµιουργούνται, αφού τα δεδοµένα πλέον σε
πολλές περιοχές κατοικηµένες είναι τελείως διαφορετικά, έχουν
αλλάξει. 

Όπως επίσης θέλω να σταθώ στην ενίσχυση και τη στήριξη της
οικονοµικής δραστηριότητας µέσω της απλούστευσης των δια-
δικασιών και της µείωσης των διοικητικών βαρών για τους φορο-
λογούµενους, έναν στόχο που απετέλεσε βασικό πυλώνα της
δράσης της Κυβέρνησης σε αυτή την πρώτη θητεία της και µε
την ανανέωση της εντολής των πολιτών στις επερχόµενες εκλο-
γές πρέπει η προσπάθεια αυτή να συνεχιστεί µέχρι να φθάσουµε
σε ένα όσο το δυνατόν φιλικότερο και ανταγωνιστικό ρυθµιστικό
περιβάλλον για την υγιή επιχειρηµατικότητα στη χώρα µας. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η ασφάλεια του δικαίου της
οποίας σηµαντική παράµετρος είναι η πλήρης αποσαφήνιση του
περιεχοµένου του δικαιώµατος της ιδιοκτησίας είναι απολύτως
αναγκαίο συστατικό κάθε ευνοµούµενης πολιτείας. 

Με το νοµοσχέδιο λοιπόν που συζητάµε σήµερα επιλύεται µε
αποτελεσµατικό τρόπο µια υπαρκτή εκκρεµότητα και εξασφαλί-
ζεται µαζί µε τα υπόλοιπα σηµαντικά βήµατα στην κατεύθυνση
αυτή, όπως το Κτηµατολόγιο και το χωροταξικό η αναγκαία πρα-
κτική προϋπόθεση, ώστε ως πολιτεία να κάνουµε επιτέλους το
βήµα εκείνο που οφείλαµε εδώ και πάρα πολλές δεκαετίες να
έχουµε κάνει στην κατεύθυνση της νοµιµότητας, της αποτελε-
σµατικής και χωρίς σκιές και παραθυράκια προστασίας τόσο της
δηµόσιας όσο και της ιδιωτικής ιδιοκτησίας. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κι εµείς ευχαριστούµε
κύριε Ανδριανέ.

Καλείται στο Βήµα ο κ. Αθανάσιος Καββαδάς από τη Νέα Δη-
µοκρατία.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΚΑΒΒΑΔΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι συζητούµε σή-

µερα ένα νοµοσχέδιο λύση σε ένα πρόβληµα που διαιωνίζεται
εδώ και χρόνια σχετικά µε τους τίτλους ιδιοκτησίας των κατεχο-
µένων και ανταλλάξιµων ακινήτων του δηµοσίου. Πολίτες, οικο-
γένειες έχουν εµπλακεί εδώ και δεκαετίες σε ένα κυκεώνα αµφισ-
βητήσεων και ατέρµονων δικαστικών αγώνων λόγω του γενικευ-
µένου καθεστώτος αβεβαιότητας σε σχέση µε τους τίτλους ιδιο-
κτησίας αυτών των ακινήτων. Αυτό το καθεστώς έχει γίνει ιδιαί-
τερα αισθητό και στη Λευκάδα, όπως ανέφερε σήµερα και ο Πρω-
θυπουργός και κυρίως στο Νυδρί και στα Σύβοτα όπου η οριο-
θέτηση του παλαιού αιγιαλού δηµιούργησε δηµόσια κτήµατα και
έβαλε για δεκαετίες σε οµηρία πολλούς συµπολίτες µου.

Μιλάµε για µια αδιέξοδη κατάσταση για τους πολίτες µε δυ-
σβάσταχτα πρόστιµα, ποινικά δικαστήρια, υψηλά έξοδα αλλά και
έριδες όχι µόνο µεταξύ πολιτών και κράτους, αλλά και µεταξύ
ιδιοκτητών και εκµισθωτών. Στο Νυδρί όπου το σχέδιο πόλης ξε-
κίνησε να υλοποιείται ήδη από το 1992 και ακόµα εδώ και τριάντα
χρόνια δεν έχει ολοκληρωθεί, οι ιδιώτες δεν µπορούσαν να τα-
κτοποιήσουν τις περιουσίες τους. Αντιθέτως, οι πολίτες µε τα
υπέρογκα πρόστιµα που προανέφερα και που έφταναν ακόµα και
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τις 10 έως 15 χιλιάδες ευρώ τον χρόνο, εξαγόραζαν κατά κάποιο
τρόπο για δεκαετίες τη δυνατότητα να κατέχουν νόµιµα αυτά τα
οικόπεδα. 

Όλη αυτή την κατάσταση την είχα περιγράψει σε σχετική ερώ-
τηση προς το Υπουργείο πριν από δύο χρόνια και το Υπουργείο
ήξερε το πρόβληµα. Αναγνώριζε µάλιστα ότι ειδικά στο λιµάνι του
Νυδρίου, οι επιχώσεις που δηµιούργησαν τα δηµόσια κτήµατα
ανάγονται στις αρχές του 20ου αιώνα. 

Ήδη από τη δεκαετία 1920-1930 ήταν αισθητό το πρόβληµα µε
τους πολίτες που καταλάµβαναν τις εκτάσεις αυτές και διατη-
ρούσαν σε αυτές την κατοικία ή τον τόπο άσκησης της επαγγελ-
µατικής τους δραστηριότητας ώστε είχε αρχίσει να αναζητείται
λύση µέσω νοµοθετικής ρύθµισης. 

Ωστόσο, οι παλαιότερες νοµοθετικές πρωτοβουλίες δεν είχαν
καθολική και αποτελεσµατική εφαρµογή. Και το πρόβληµα παρέ-
µεινε. Γι’ αυτό και στην ερώτησή µου τότε αλλά και στη συνέχεια
σε συναντήσεις µου που είχα µε τον Υπουργό Οικονοµικών κ.
Σταϊκούρα και τον Υφυπουργό κ. Βεσυρόπουλο είχα ζητήσει τη
διαµόρφωση ενός νέου ρεαλιστικού και αποτελεσµατικού νοµο-
θετικού πλαισίου για την εξαγορά ακινήτων του δηµοσίου.

Αυτό ακριβώς έχουµε σήµερα στα χέρια µας προς ψήφιση. Και
αξίζουν συγχαρητήρια στην ηγεσία του Υπουργείου και τους συ-
νεργάτες σας, διότι το Υπουργείο Οικονοµικών, για πρώτη φορά,
ανοίγει τον δρόµο των εξαγορών, διότι πρέπει να αντιληφθούν όλοι
ότι αυτή η νοµοθετική πρωτοβουλία της Κυβέρνησης επιλύει ένα
µείζον κοινωνικό πρόβληµα. Αφορά ενενήντα χιλιάδες ακίνητα του
δηµοσίου, τα οποία ούτε στο δηµόσιο έδιναν έσοδα, αφού δεν
µπορούσε να τα αξιοποιήσει, αλλά ούτε οι πολίτες διέθεταν τί-
τλους ιδιοκτησίας, παρά το γεγονός ότι τα νέµονταν επί δεκαετίες.

Το νοµοσχέδιο παρέχει τη δυνατότητα στους πολίτες να απο-
κτήσουν τίτλους ιδιοκτησίας και να εξαγοράσουν τα ακίνητά
τους. Συγκεκριµένα, δικαίωµα εξαγοράς έχουν:

Πρώτον, οι πολίτες που ασκούν κατοχή αδιαλείπτως για τριά-
ντα χρόνια µε τίτλο υπέρ των ιδίων ή των δικαιοπαρόχων τους σε
ακίνητα της ιδιωτικής περιουσίας του δηµοσίου τα οποία υπάγο-
νται στην αρµοδιότητα του Υπουργείου Οικονοµικών.

Και δεύτερον, οι πολίτες που ασκούν κατοχή για σαράντα χρό-
νια σε αυτά τα ακίνητα µε την προϋπόθεση σε αυτά να βρίσκεται
η κύρια κατοικία τους ή ο τόπος άσκησης της τουριστικής, βιο-
τεχνικής, βιοµηχανικής, εµπορικής ή και αγροτικής δραστηριό-
τητά τους. Το τίµηµα της εξαγοράς αντιστοιχεί σε ποσοστό 100%
της αντικειµενικής αξίας του ακινήτου και µειώνεται κατά 2% ανά
έτος κατοχής µετά την πάροδο των τριάντα ετών και κατά 1%
µετά την πάροδο σαράντα ετών κατοχής. Έκπτωση χορηγείται
ακόµη αν ο πολίτης έχει χαµηλό εισόδηµα, είναι δικαιούχος του
ελάχιστου εγγυηµένου εισοδήµατος, είναι άτοµο µε αναπηρία ή
πολύτεκνος. Υπάρχει επίσης πρόβλεψη για τη µείωση του τιµή-
µατος εξαγοράς κατά 30% στην περίπτωση που υπάρχει εντός
του δηµοσίου ακινήτου η κύρια κατοικία του πολίτη. Ο συνδυα-
σµός της εφαρµογής αυτών των εκπτώσεων µπορεί να οδηγήσει
σε τελικό τίµηµα εξαγοράς ποσοστού 20% επί της αντικειµενικής
αξίας του ακινήτου.

Στο σηµείο αυτό θα ήθελα να προτείνω, κύριε Υφυπουργέ, να
προβλεφθεί ο συµψηφισµός των προστίµων που έχουν καταβλη-
θεί µε την αξία του τιµήµατος εξαγοράς. Νοµίζω ότι είναι δίκαιο,
ιδιαίτερα απέναντι στους συνεπείς συµπολίτες µας, αφού έχουν
πληρώσει επανειληµµένα και πολύ ακριβά το δικαίωµα να νέµο-
νται αυτά τα ακίνητα. Η διαδικασία είναι απόλυτα διαφανής και
θα διεξάγεται µέσω ηλεκτρονικής πλατφόρµας.

Η νοµοθετική αυτή πρωτοβουλία της Κυβέρνησης έχει πολλα-
πλά οφέλη αφού:

Πρώτον, το δηµόσιο θα έχει σηµαντικά έσοδα. Δεύτερον, θε-
σπίζονται κοινωνικά κριτήρια για τον καθορισµό του τελικού τι-
µήµατος εξαγοράς. Τρίτον, ξεκαθαρίζονται όλα τα ζητήµατα που
αφορούν στο περιουσιολόγιο του δηµοσίου. Τέταρτον, οι πολίτες
αποκτούν πλέον τίτλους ιδιοκτησίας και κάθε συναλλαγή υπόκει-
ται πλέον σε κανόνες ασφάλειας δικαίου. Πέµπτον, απαλλάσσε-
ται το δηµόσιο από το οικονοµικό, γραφειοκρατικό και διοικητικό
κόστος που συνεπάγεται η εµπλοκή του σε ατέρµονες δικαστικές
διαµάχες. Και έκτον, επέρχεται κοινωνική ειρήνη, τερµατίζεται το
καθεστώς αέναης συγκρούσης του δηµοσίου µε πολίτες και οι-

κογένειες που είχαν την κατοχή αυτών των ακινήτων για χρόνια.
Στις θετικές διατάξεις αυτού του νοµοσχεδίου είναι και οι φο-

ρολογικές ελαφρύνσεις που συµπεριλαµβάνονται και αφορούν
την απαλλαγή από τον ΕΝΦΙΑ για ακίνητα που βρίσκονται σε πε-
ριοχές που έχουν πληγεί από φυσικές καταστροφές καθώς και
για διατηρητέα µνηµεία, έργα τέχνης και κτήρια που έχουν υψηλό
κόστος συντήρησης.

Τέλος, δεν µπορώ να µην κάνω µια αναφορά στις συστηµατι-
κές θετικές αλλαγές που φέρνει η τροπολογία του Υπουργείου
Οικονοµικών στον εξωδικαστικό µηχανισµό ρύθµισης οφειλών.

Θα αναφερθώ σε µερικές βασικές ρυθµίσεις ευνοϊκές για τους
δανειολήπτες: Πρώτον, στον µηχανισµό να εντάσσονται πλέον
και όσοι έχουν οφειλή άνω των 10.000 ευρώ σε µόνο έναν φορέα.
Δεύτερον, προβλέπεται έκδοση και πρόωρη εξόφληση οφειλών
προς το δηµόσιο ίση µε όλους τους τόκους που αντιστοιχούν
στην υπολειπόµενη διάρκεια της ρύθµισης. Τρίτον, οι διαχειρι-
στές των δανείων οφείλουν να δηµοσιοποιούν τις αιτίες τυχόν
απόρριψης αίτησης ρύθµισης, κάτι που θα βελτιώσει βέβαια τη
διαφάνεια του µηχανισµού. Τέταρτον, παρέχεται δυνατότητα
ρύθµισης των οφειλών υπέρ τρίτων, όπως είναι οι οφειλές σε δή-
µους που εισπράττονται από τη φορολογική διοίκηση. Πέµπτον,
µειώνεται το επιτόκιο ρύθµισης οφειλών και µετατρέπεται από
κυµαινόµενο σε σταθερό επιτόκιο 3%. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Κυβέρνηση της Νέας Δηµο-
κρατίας για µια ακόµη φορά παραλαµβάνει ένα διαχρονικό και
σηµαντικό πρόβληµα και το λύνει µε τρόπο που διασφαλίζει τα
συµφέροντα του δηµοσίου. Ταυτόχρονα, όµως, το λύνει µε κοι-
νωνική ευαισθησία και ρεαλισµό. Αναγνωρίζει τις συνθήκες που
διαµορφώθηκαν επί δεκαετίες και που εξυπηρετούν συγκεκριµέ-
νες κοινωνικές ανάγκες. Στις κατεχόµενες εκτάσεις, µένουν άν-
θρωποι, έχουν τα σπίτια τους, έχουν τα µαγαζιά τους, έχουν
ολόκληρο το βιος τους που πολλές φορές συντηρεί επί δεκαετίες
ολόκληρες οικογένειες. Όλα αυτά, η Κυβέρνηση δεν µπορούσε
να τα παραβλέψει και δεν τα παρέβλεψε. Αντιθέτως, βρήκε µια
µόνιµη, βιώσιµη και δίκαιη λύση την οποία βεβαίως θα στηρί-
ξουµε µε την ψήφο µας.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κι εµείς σας ευχαρι-
στούµε.

Καλείται στο Βήµα η κ. Φωτεινή Αραµπατζή από τη Νέα Δηµο-
κρατία και να ετοιµάζετε ο κ. Γεώργιος Κωτσός από τη Νέα Δη-
µοκρατία.

ΦΩΤΕΙΝΗ ΑΡΑΜΠΑΤΖΗ: Κύριε Πρόεδρε, ευχαριστώ.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το σηµερινό νο-

µοσχέδιο του Υπουργείου Οικονοµικών είναι µια ακόµη απόδειξη
των νοµοθετηµάτων µε κοινωνικό πρόσηµο, µε κοινωνική ευαι-
σθησία και πρόνοια αυτής της Κυβέρνησης. Κι αυτό γιατί επιχει-
ρεί µε µια ουσιαστική νοµοθετική πρωτοβουλία που ήταν αποτέ-
λεσµα µιας µακράς επεξεργασίας και διαβούλευσης τόσο της
ηγεσίας του Υπουργείου Οικονοµικών, των υπηρεσιακών παρα-
γόντων µε φορείς, µε εµάς τους Βουλευτές, µε όλους τους αφο-
ρούµενους πολίτες σε όλη τη χώρα, να δώσει ρεαλιστική και
οριστική λύση σε ένα χρόνιο κοινωνικό πρόβληµα, ένα ζήτηµα
που η αλήθεια είναι ότι ταλανίζει τη χώρα από τον 19ο αιώνα
ακόµη. Πρόκειται για τη διευθέτηση του ιδιοκτησιακού καθεστώ-
τος των κατεχοµένων δηµόσιων και ανταλλάξιµων ακινήτων που
διαχειρίζεται το Υπουργείο Οικονοµικών, την ιδιωτική περιουσία
του δηµοσίου µε άλλα λόγια, δίνοντας τη δυνατότητα στους πρα-
γµατικούς κατόχους των ακινήτων αυτών να τα εξαγοράσουν µε
ένα ρεαλιστικό και δίκαιο τίµηµα, βάζοντας τέλος σε καθεστώς
οµηρίας, σε καθεστώς αµφισβήτησης, σε καθεστώς αίρεσης, σε
καθεστώς δικαστικών αντιδικιών πολιτών και πολιτείας. 

Ο σκοπός πέρα από κοινωνικός είναι και αποκαταστατικός,
καθώς φιλοδοξεί να αποδώσει ακίνητα που ικανοποιούν τις στε-
γαστικές ή επαγγελµατικές ανάγκες των ιδιωτών στους πραγµα-
τικούς ιδιοκτήτες τους. Το νοµοσχέδιο αγγίζει και αφορά ένα
µεγάλο κοµµάτι του πληθυσµού, ιδιαίτερα της βόρειας Ελλάδας,
των λεγόµενων «νέων χωρών», που νέµονταν από τα χρόνια της
προσφυγιάς ιδιοκτησίες χωρίς τίτλους, µε σκοπό την αποκατά-
στασή τους. 
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Στον Νοµό Σερρών, από τον οποίον κατάγοµαι, υπάρχουν κα-
ταγεγραµµένα εκατοντάδες ανταλλάξιµα κτήµατα εντός σχεδίου
πόλεως, οικισµού, αλλά και εκτός -τα λεγόµενα αγροτικά ανταλ-
λάξιµα-, εκτάσεις χιλιάδων στρεµµάτων από την ακριτική, συνο-
ρεύουσα µε τη Βουλγαρία, Σιντική Σερρών, µε χωριά όπως το
Σιδηρόκαστρο, το Μεγαλοχώρι, το Γόνιµο, την Κερκίνη της περί-
φηµης Λίµνης Κερκίνης, τον Αχινό του Δήµου Βισαλτίας, τον
Δήµο Νέας Ζίχνης µε τον Δραβήσκο, τον Γάζωρο, την Αγριανή -
µόνο στον Δήµο Νέας Ζίχνης, κύριε Υπουργέ, υπάρχει βοσκή εί-
κοσι χιλιάδων στρεµµάτων ως αγροτικά ανταλλάξιµα- µέχρι την
Παλαιοκώµη και την ιδιαίτερη, από ιστορικής απόψεως, περί-
πτωση των Νέων Κερδυλλίων του Δήµου Αµφίπολης. 

Χαιρετίζω, λοιπόν, την απάλειψη του όρου «µοναδική κατοικία»
στο άρθρο 4 παράγραφος 1, γιατί µε αυτόν τον τρόπο ανταλλά-
ξιµα ακίνητα τα οποία µετά τον θάνατο γονέων και παλιών κατό-
χων, στα οποία υπάρχουν κτίσµατα µε οικοσκευή, τα οποία οι
διάδοχοι, τα παιδιά των πρώτων κατόχων, επισκέπτονται περιο-
δικά ενώ διαµένουν στις πόλεις, θα εξαιρούνταν µε βάση το πρώ-
το κείµενο της διαβούλευσης από τις ευεργετικές, πράγµατι,
ρυθµίσεις του νόµου. Με την απάλειψη της λέξης «µοναδική»
εντάσσονται, φυσικά, κανονικά.

Θα ήθελα, κύριε Υπουργέ, να θέσω στην προσοχή σας το θέµα
της επαύξησης της αντικειµενικής αξίας µε βάση το υπάρχον κτί-
σµα επί αυτής κατά 25% στα ανταλλάξιµα εκτός σχεδίου πόλης
και εκτός οικισµών, καθώς µε βάση το προϋπάρχον πλαίσιο στον
καθορισµό της αξίας των ανταλλαξίµων λαµβανόταν υπ’ όψιν
µόνο η αξία της γης και όχι τα κτίσµατα. Με το παρόν σχέδιο
νόµου η ύπαρξη κτισµάτων προσαυξάνει την αξία των αγροτικών
ανταλλαξίµων, καθιστώντας την εκποίηση τους σαφώς δυσκολό-
τερη. 

Θα ήθελα, σας παρακαλώ, µε δεδοµένη την επισταµένη διόρ-
θωση µέχρι την τελευταία στιγµή επί τα βελτίω, την οποία κάνετε
στο νοµοσχέδιο, να εξετάσετε την περίπτωση εξαίρεσης της προ-
σαύξησης στα ανταλλάξιµα εκτός σχεδίου πόλης και οικισµών
της αξίας των κτισµάτων σε περιοχές µε κατοίκους κάτω των δύο
χιλιάδων. 

Έρχοµαι τώρα στην περίπτωση των Νέων Κερδυλίων του Δή-
µου Αµφίπολης, των µαρτυρικών αυτών και αναγνωρισµένων διά
νόµου ως µαρτυρικής κοινότητας µε το π.δ.399/7-12-1998, των
δύο πολλαπλών κοινοτήτων που υπέστησαν ολοκαύτωµα το 1941
από τους Γερµανούς, καταστράφηκαν ολοσχερώς και όλοι οι
άντρες του χωριού εκτελέστηκαν. 

Κατ’ αρχάς, κύριε Υπουργέ, θέλω δηµοσίως και από αυτό εδώ
το Βήµα να σας ευχαριστήσω, γιατί τόσο στις 30 Οκτωβρίου 2019
όσο και στις 9 Νοεµβρίου 2021, παρουσία µου -και µάλιστα και
τώρα πρόσφατα υπήρξε και τρίτη συνάντηση- πραγµατοποι-
ήσατε σύσκεψη µε εκπροσώπους των µαρτυρικών Κερδυλίων µε
αφορµή τις αµφισβητήσεις µε την Κτηµατική Υπηρεσία Σερρών
στο αγρόκτηµα Νέων Κερδυλίων και του ιδιαίτερου ιδιοκτησιακού
καθεστώτος του. Θα ήθελα και από αυτό εδώ το Βήµα να διευ-
κρινίσετε ότι τα ακίνητά τους, τα οποία βρίσκονται εντός του πα-
λαιού αιγιαλού και τα οποία από το 2005 ως το 2019 αποτελού-
σαν ιδιωτική περιουσία του δηµοσίου, εµπίπτουν κανονικώς,
όπως έχετε πει, στις διατάξεις του παρόντος, άρα µπορούν κα-
νονικά να εξαγοραστούν. 

Επιπροσθέτως, θα ήθελα να θέσω υπ’ όψιν σας µε δεδοµένες
τις προβλέψεις µειώσεων των τιµών εξαγοράς για µια σειρά κοι-
νωνικών λόγων την πρόβλεψη µείωσης της τιµής εξαγοράς σε
περιοχές, όπως η προαναφερθείσα µε έντονη ιστορική φόρτιση.

Κλείνοντας, σε ότι αφορά τη στελέχωση µε έκτακτο προσωπικό
των Κτηµατικών Υπηρεσιών και του Φορέα Υποδοχής είναι κρί-
σιµο εν όψει και των επικείµενων συνταξιοδοτήσεων σε ότι αφορά
τους υπαλλήλους Κτηµατικής Υπηρεσίας Σερρών να προβλε-
φθούν όσα καταθέτω υπ’ όψιν σας και στα Πρακτικά µε βάση το
σχετικό υπόµνηµα της υπηρεσίας.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Φωτεινή Αραµπατζή καταθέ-

τει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν υπόµνηµα, το οποίο βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και εµείς ευχαριστού-
µε, κυρία Αραµπατζή.

Τον λόγο τώρα έχει ο κ. Γεώργιος Κωτσός από τη Νέα Δηµο-
κρατία.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΩΤΣΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, αγαπητές και αγαπητοί συνάδελφοι, για µία

ακόµη φορά αποδεικνύεται ότι η Νέα Δηµοκρατία είναι το κόµµα
που όταν έρχεται στην κυβέρνηση κάνει τις µεγάλες εθνικές επι-
λογές που χαρακτήρισαν και σηµάδεψαν τη σύγχρονη Ελλάδα,
αλλά και ταυτόχρονα είναι η Κυβέρνηση που έχει το θάρρος, που
έχει το σθένος, που έχει την πολιτική βούληση να δίνει λύσεις,
να δίνει απαντήσεις σε κρίσιµα και χρονίζοντα προβλήµατα, όπως
είναι και το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο.

Το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο έρχεται να δώσει λύσεις σε ένα
ζήτηµα που ταλανίζει χιλιάδες συµπολίτες µας για την πατρίδα
µου δε, την Καρδίτσα, από το 1881, όταν απελευθερώθηκε και η
περιουσία του οθωµανικού κράτους περιήλθε στο ελληνικό δη-
µόσιο και στη συνέχεια έχουµε ιδιοκτήτες που κατέχουν τέτοιες
εκτάσεις µέσα στην καρδιά της πόλης, στην πλατεία Λάππα συ-
γκεκριµένα, πάρα πολλά οικοδοµικά τετράγωνα έχουν αυτού του
είδους το πρόβληµα. 

Είναι ένα πρόβληµα, λοιπόν, που έρχεται δεκαετίες πίσω, που
δεν το άγγιξε ουσιαστικά κανείς µέχρι τώρα. Το 1920 έγινε η
πρώτη υπενθύµιση του ελληνικού κράτους προς τους κατόχους
αυτών των εκτάσεων. Το 1950 έγινε, επίσης, µια άλλη ειδοποίηση.
Το 1975 επανήλθε το κράτος. Το 2010 - 2011 επί υπουργίας Οι-
κονοµικών του κ. Παπακωνσταντίνου ξανά υπήρξε µια ενόχληση
των ιδιοκτητών. Ουσιαστική, αποτελεσµατική λύση δεν δόθηκε.

Και έρχεται σήµερα η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας, η
Κυβέρνηση του Κυριάκου Μητσοτάκη, να απαντήσει σε αυτό το
ζήτηµα που έχει κοινωνικές, οικονοµικές, δικαστικές διαστάσεις,
διότι πάρα πολλοί από τους ιδιοκτήτες κλήθηκαν µέσω δικαστη-
ρίων να δώσουν απαντήσεις ή να υπερασπιστούν αυτό που κατέ-
χουν και ήταν αναγκαίο, ήταν επιβεβληµένο να υπάρξει µια
ουσιαστική, µια µόνιµη, µια αποφασιστική και τελεσίδικη λύση. 

Και αυτό έρχεται να δώσει το σηµερινό νοµοσχέδιο που φέρ-
νετε, κύριε Υπουργέ. Και δεν είναι τυχαίο ότι στους τριάντα οµι-
λητές που έχουν εγγραφεί στον κατάλογο, µόνο οι οκτώ είναι από
την πλευρά της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης και µόνο ένας από
το ΚΙΝΑΛ. Προφανώς γιατί µε την απουσία τους ή µε τη µη συµ-
µετοχή τους στη συζήτηση αναγνωρίζουν την ορθότητα του νο-
µοθετικού εγχειρήµατος, καταλαβαίνουν ότι κινείται προς τη
σωστή κατεύθυνση και έρχεται να δώσει απάντηση και λύση σε
ένα χρονίζον ζήτηµα. Ακούγοντας µάλιστα και τις τοποθετήσεις
των περισσοτέρων εξ αυτών ελάχιστη έως µηδαµινή αναφορά γί-
νεται στο συγκεκριµένο θέµα. Το συγκεκριµένο θέµα θα δώσει
επιτέλους την απάντηση για όλους αυτούς τους κατόχους αυτών
των εκτάσεων και θα τους λύσει το πρόβληµα άπαξ και µάλιστα
µε τίµηµα που έχει να κάνει µε την αντικειµενική αξία, το οποίο
µπορεί να φτάσει στις περισσότερες των περιπτώσεων στο 20%,
τείνοντας να γίνει επί της ουσίας συµβολικό τίµηµα. 

Θα µου επιτρέψετε εδώ, κύριε Υπουργέ, να θέσω µία διάσταση
που έχει να κάνει µε εκείνες τις εκτάσεις που είναι χαρακτηρισµέ-
νες ως αρχαιολογικοί χώροι και που οι κάτοχοί τους είναι αγρό-
τες, στον αγροτοδιατροφικό τοµέα κινούνται. Κυρίως αφορά την
περιοχή του Μαραθώνα και πιθανότατα οι συνάδελφοι να ανα-
ρωτηθούν τι δουλειά έχει ένας Καρδιτσιώτης µε τον Μαραθώνα. 

Θα ήθελα να σας κάνω γνωστό ότι πάρα πολλοί από τους από-
δηµους Καρδιτσιώτες κατοικοεδρεύουν στον Μαραθώνα και µά-
λιστα είναι παραγωγοί, έχουν αυτές τις εκτάσεις. Ίσως θα έπρεπε
και εδώ να δούµε τη δυνατότητα µεταβίβασης αυτών των εκτά-
σεων µε τη δέσµευση, όµως, ότι δεν θα µπορούν ποτέ να µετα-
τραπούν σε οικιστικές ζώνες, να χρησιµοποιηθούν µόνο για τον
σκοπό που ήδη µέχρι τώρα χρησιµοποιούνται, που είναι ο αγρο-
τοδιατροφικός τοµέας, ένας τοµέας που παίζει καθοριστικό ρόλο
στην ανάπτυξη της χώρας µας. Προσωπικά τον θεωρώ δοµικό
πυλώνα, αναπτυξιακό πυλώνα για την Ελλάδα και ιδιαίτερα για
την ύπαιθρο Ελλάδα που ταλαιπωρείται από πληθυσµιακή αφαί-
µαξη και αν δεν στηρίξουµε τους αγρότες µας και τους κτηνο-
τρόφους µας να παραµείνουν σε αυτές τις εκτάσεις, τότε πολύ
φοβάµαι ότι θα θρηνούµε χαµένες πατρίδες στο εσωτερικό της
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χώρας µας σε πολύ σύντοµο χρονικό διάστηµα. 
Οφείλω να εξάρω, επίσης, τις προβλέψεις που υπάρχουν για

την απαλλαγή του ΕΝΦΙΑ αναφορικά µε τις ιδιοκτησίες εκείνες
που υπέστησαν ζηµιές από φυσικές καταστροφές. Το έχουµε
βιώσει στην Καρδίτσα πολύ έντονα πριν δύο χρόνια µε το φαινό-
µενο του «Ιανού». Βεβαίως, είναι ορθή η ρύθµιση για απαλλαγή
του ΕΝΦΙΑ από διατηρητέα κτήρια που ξέρετε πόσο δύσκολο
είναι, συνάδελφοι, και να συντηρηθούν και να ανακατασκευα-
στούν µε τους κανόνες που επιβάλλει η διαδικασία των διατηρη-
τέων κτηρίων. 

Τέλος, επειδή το µείζον ζήτηµα το τελευταίο διάστηµα είναι τα
κόκκινα δάνεια, προς τη σωστή κατεύθυνση κινείται και η ρύθµιση
του εξωδικαστικού συµβιβασµού, µε στόχο να δοθεί απάντηση,
να δοθεί λύση, να δοθεί ελάφρυνση σε όλους τους ευάλωτους
συµπολίτες µας που βρέθηκαν σ’ αυτή τη δύσκολη κατάσταση,
δίνοντάς τους το θεσµικό και νοµικό οπλοστάσιο ούτως ώστε να
µπορέσουν να ξεπεράσουν όλο αυτό το ζήτηµα. 

Θέλω να πιστεύω, απευθυνόµενος σε εσάς τους δύο αγαπη-
τούς συναδέλφους της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης και του ενός
της Ελάσσονος, ότι σε αυτή τη συγκεκριµένη χρονική στιγµή και
ιδιαίτερα γι’ αυτό το νοµοσχέδιο θα σταθείτε στο πλευρό της Κυ-
βέρνησης, γιατί δεν θα είστε στο πλευρό της Κυβέρνησης µόνο,
θα είστε στο πλευρό της κοινωνίας, στην οποία καλούµαστε να
δώσουµε απάντηση σε ένα ζήτηµα που την ταλαιπωρεί πάρα
πολλά χρόνια. 

ΤΡΥΦΩΝ ΑΛΕΞΙΑΔΗΣ: Δεν βλέπω Βουλευτές της Νέας Δηµο-
κρατίας στο πλευρό της Κυβέρνησης!

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΩΤΣΟΣ��Εδώ είναι η Κυβέρνηση, εδώ είµαστε και
σας είπα και πιο πριν ότι στους τριάντα οµιλητές είστε µόλις οκτώ
και ένας από το ΚΙΝΑΛ. Όλοι οι υπόλοιποι είναι από την πλευρά
της Κυβέρνησης. 

Είµαι βέβαιος ότι, συναισθανόµενοι όλοι την ευθύνη µας απέ-
ναντι στις Ελληνίδες και στους Έλληνες, θα πράξουµε το καθή-
κον µας, που δεν είναι τίποτα άλλο από το να υπερψηφίσουµε το
συγκεκριµένο νοµοσχέδιο, το οποίο δίνει απαντήσεις και λύσεις
σε χρονίζοντα προβλήµατα.

Να είστε καλά.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κι εµείς ευχαριστούµε. 
Καλείται στο Βήµα ο κ. Ξενοφών Μπαραλιάκος από τη Νέα Δη-

µοκρατία και να ετοιµάζεται ο εκ Καβάλας κ. Πασχαλίδης από τη
Νέα Δηµοκρατία. 

ΞΕΝΟΦΩΝ (ΦΩΝΤΑΣ) ΜΠΑΡΑΛΙΑΚΟΣ: Σας ευχαριστώ πολύ,
κύριε Πρόεδρε.

Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το σηµερινό νο-
µοσχέδιο του Υπουργείου Οικονοµικών αποτελείται από δύο
κύρια µέρη που πραγµατεύονται θέµατα εξαιρετικά σηµαντικά
για την εύρυθµη λειτουργία του ελληνικού κράτους, όπως είναι
η επίλυση του ιδιοκτησιακού καθεστώτος των κατεχόµενων δη-
µόσιων ακινήτων που διαχειρίζεται το Υπουργείο Οικονοµικών,
αλλά και οι ειδικές κατηγορίες ακινήτων που ανήκουν στην ιδιω-
τική περιουσία του δηµοσίου και κατά δεύτερον ρυθµίσεις που
αφορούν εξαιρέσεις από τον ΕΝΦΙΑ, ρυθµίσεις φορολογίας ει-
σοδήµατος και ΦΠΑ.

Ξεκινώντας από το πρώτο µέρος του νοµοσχεδίου, ας δούµε
σύντοµα ποιο είναι το πρόβληµα που έρχεται να επιλύσει. Η ιδιω-
τική περιουσία του δηµοσίου, από τη σύσταση ακόµα του ελλη-
νικού κράτους, βρισκόταν υπό αµφισβήτηση λόγω de facto
κατοχής της από ιδιώτες. 

Για να γίνει πιο σαφές αυτό που περιγράφουµε, από την τελευ-
ταία καταγραφή που έγινε από το Υπουργείο Οικονοµικών το
2004, το 92% των δηµόσιων ανταλλάξιµων αυτών κτηµάτων βρί-
σκεται υπό ιδιοκτησιακό καθεστώς ιδιωτών. Κι εδώ ακριβώς έρ-
χεται να παρέµβει το σηµερινό νοµοσχέδιο ορίζοντας τις σαφείς
προϋποθέσεις για την εξαγορά των ακινήτων αυτών, έτσι ώστε
να αποδοθούν στους πραγµατικούς ιδιοκτήτες αλλά και να προ-
στατευθεί το δηµόσιο συµφέρον. 

Επιλύεται επί της ουσίας ένα πρόβληµα που συναντάται έντονα
σε όλη την Ελλάδα θα έλεγα, αλλά και στην ιδιαίτερη πατρίδα
µου, την Πιερία, αγγίζοντας άµεσα κατηγορίες που αποτελούν
τους πυλώνες του τόπου µου, όπως τις τουριστικές επιχειρήσεις,

τους αγρότες, τους κτηνοτρόφους, αλλά και τις βιοµηχανίες και
τις βιοτεχνίες, για τις οποίες υπάρχει ειδική πρόβλεψη στο άρθρο
17 του νοµοσχεδίου. 

Οι ρυθµίσεις που εισάγει το νοµοσχέδιο αφορούν όσους κατέ-
χουν αδιαλείπτως τα κτήµατα αυτά µε τίτλο επί ακινήτων του δη-
µοσίου για τουλάχιστον τριάντα έτη, πολίτες µε σαράντα χρόνια
συνεχή κατοχή, οι οποίοι έχουν την κύρια κατοικία τους σε αυτά
τα ακίνητα και όσους πολίτες για το ίδιο διάστηµα ασκούν σε
αυτά κάποια επαγγελµατική δραστηριότητα. Η διαδικασία θα γί-
νεται µε εξαγορά του ακινήτου σε ένα τίµηµα που θα βασίζεται
στην αντικειµενική του αξία, στο οποίο τίµηµα θα εφαρµόζονται
και εκπτώσεις βάσει οικονοµικών και κοινωνικών κριτηρίων. Επι-
προσθέτως, δίνεται και η δυνατότητα το ποσό να καταβληθεί σε
έως εξήντα δόσεις, µε ελάχιστη δόση 100 ευρώ τον µήνα. 

Η διοικητική διαδικασία εξαγοράς θα είναι σύντοµη και απλή,
ώστε να µπορούν οι πολίτες εύκολα να υποβάλλουν τις αιτήσεις
τους, αλλά και τα απαραίτητα δικαιολογητικά για την εξαγορά
του ακινήτου, ενώ φυσικά το ψηφιακό κράτος θα παίξει και πάλι
τον ρόλο του, αφού θα δηµιουργείται ειδικός ψηφιακός φάκελος
για κάθε δηµόσιο ακίνητο, για το οποίο κάποιος καταθέτει αίτηση
για την εξαγορά του. 

Επιλύεται έτσι ένα διαχρονικό πρόβληµα που ξεκινά από την
εποχή του Όθωνα ακόµα, µε αποτέλεσµα να ελαφρυνθούν οι δι-
οικητικές και δικαστικές αρχές από σηµαντικά βάρη που έφεραν
οι υποθέσεις αυτού του είδους, να υπάρξει εκκαθάριση του πε-
ριουσιολογίου του δηµοσίου, να υπάρξει εισροή σηµαντικών εσό-
δων στον κρατικό προϋπολογισµό και τελικά να επιτύχουµε εκεί
που άλλοι νόµοι στο παρελθόν απέτυχαν. 

Περνώντας στο δεύτερο µέρος του νοµοσχεδίου, ξεκινάµε µε
ένα θέµα που πολύ δύσκολα -ελπίζω τουλάχιστον- θα βρεθεί κά-
ποιος να διαφωνήσει µέσα σε αυτή την Αίθουσα και αφορά φο-
ρολογικές ρυθµίσεις που εισάγει το νοµοσχέδιο, όπως η απαλλα-
γή από τον ΕΝΦΙΑ για το 2023 για τους ιδιοκτήτες ακινήτων που
βρίσκονται σε περιοχές που έχουν πληγεί από φυσικές καταστρο-
φές. Τέτοιες περιοχές είναι σαφώς όσες επλήγησαν από πυρκα-
γιές, όπως το Μάτι, η Κινέτα και η Εύβοια, αλλά και νησιά που επ-
λήγησαν από σεισµούς και πληµµύρες, όπως είναι για παράδει-
γµα η Χίος, η Σάµος και η Ικαρία. 

Επίσης, από την υποχρέωση καταβολής ΕΝΦΙΑ απαλλάσσονται
οι ιδιοκτήτες ιστορικών διατηρητέων κτηρίων, οι οποίοι καταβάλ-
λουν ίδια έξοδα για τη συντήρηση αυτών των ακινήτων. Είναι κτή-
ρια που αποτελούν αναπόσπαστο κοµµάτι της ιστορίας µας και
το Υπουργείο Οικονοµικών από τη δικιά του σκοπιά αποδεικνύει
στην πράξη, για ακόµη µια φορά, ότι η προστασία της πολιτιστι-
κής µας κληρονοµιάς είναι µια ευθύνη που εκτείνεται σε όλο το
φάσµα αυτής της Κυβέρνησης και είναι προσωπική υπόθεση και
προτεραιότητα όλων µας. 

Κλείνοντας, θα ήθελα να αναφερθώ στην τροπολογία που κα-
τατέθηκε από τον Υπουργό και η οποία δηµιουργεί νέα δεδοµένα
στη διαδικασία εξωδικαστικής ρύθµισης οφειλών. Στο κείµενο
της τροπολογίας περιλαµβάνονται βασικές αλλαγές που αφο-
ρούν περιορισµούς που έθετε το αρχικό νοµοθετικό πλαίσιο και
είχαν δηµιουργήσει προβλήµατα σε ένα µεγάλο αριθµό οφειλε-
τών, οι οποίοι ήθελαν µεν αλλά δεν µπορούσαν να ρυθµίσουν το
σύνολο των οφειλών τους σε δηµόσιο, εφορία, ταµεία, ΟΤΑ, τρά-
πεζες, ακόµη και προµηθευτές. Με τις νέες διατάξεις ο οφειλέτης
αποκτά νέα «όπλα» που δεν είχε, δίνοντάς του έτσι τη δυνατότητα
να ρυθµίσει µε ευνοϊκότερο τρόπο τις υποχρεώσεις του. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σήµερα έχουµε µια ιστορική ευ-
καιρία χάρη στην εξαιρετική δουλειά του Υπουργείου Οικονοµι-
κών -και γι’ αυτό θα ήθελα να συγχαρώ, κύριε Υπουργέ, και εσάς
και τους συνεργάτες σας γι’ αυτό το εξαιρετικό νοµοθέτηµα που
έχουµε σήµερα µπροστά µας- να ανοίξουµε τον δρόµο σε ένα ζή-
τηµα που έχει απασχολήσει το ελληνικό κράτος από τη γέννησή
του και που διαδοχικοί νόµοι δεν κατάφεραν µέχρι σήµερα να φέ-
ρουν µια ουσιαστική λύση. 

Σας καλώ όλους να στηρίξετε µε την ψήφο σας το σηµερινό
νοµοσχέδιο, που λύνει εκκρεµότητες πολλών δεκαετιών, ξεδια-
λύνει το ιδιοκτησιακό καθεστώς δίνοντας διέξοδο στην επιχειρη-
µατική κοινότητα, ελαφρύνει τη διοίκηση και τα ελληνικά δικα-
στήρια από περιττά βάρη, ενισχύει οικονοµικά τον κρατικό προ-
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ϋπολογισµό και, τέλος, θα αποτελεί µια κληρονοµιά για τον κρα-
τικό µηχανισµό, ώστε να µη συναντήσουµε ανάλογα θέµατα στο
µέλλον. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και εµείς ευχαριστού-
µε.

Καλείται στο Βήµα ο κ. Ιωάννης Πασχαλίδης από τη Νέα Δη-
µοκρατία και να ετοιµάζεται ο κ. Καλαµατιανός του ΣΥΡΙΖΑ από
τον Πύργο Ηλείας. 

Κύριε Πασχαλίδη, έχετε τον λόγο. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΠΑΣΧΑΛΙΔΗΣ: Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε το προτεινό-

µενο σχέδιο νόµου επιχειρείται η επίλυση ενός διαχρονικού κοι-
νωνικού προβλήµατος που, αν και κατά το παρελθόν επιχειρή-
θηκε πολλές φορές η εξεύρεση λύσης µε διάφορες νοµοθετικές
παρεµβάσεις, δεν επιλύθηκε ποτέ λόγω της πολυπλοκότητας τό-
σο των διατάξεων όσο και του ίδιου του ζητήµατος. 

Το πεδίο εφαρµογής τού εν λόγω νοµοσχεδίου εκτείνεται απο-
κλειστικά στο ιδιοκτησιακό καθεστώς των κατεχοµένων δηµοσίων
ακινήτων του Υπουργείου Οικονοµικών. 

Αφορά, δηλαδή, τα προβλήµατα που σχετίζονται µόνο µε την
ιδιωτική περιουσία του δηµοσίου, όπως είναι για παράδειγµα οι
λεγόµενες «εθνικές γαίες» που δηµεύθηκαν από την Οθωµανική
Αυτοκρατορία, τα βακουφικά ακίνητα, τα ανταλλάξιµα ακίνητα
που περιήλθαν στο ελληνικό δηµόσιο ως απόρροια της Συνθήκης
της Λωζάννης, αλλά και τα ακίνητα που έχει αποκτήσει το δηµό-
σιο ως κληρονόµος έκτης τάξης. 

Είναι κρίσιµο, εποµένως, να τονιστεί πως το παρόν νοµοσχέδιο
δεν αφορά το δικαίωµα εξαγοράς οποιουδήποτε ακινήτου του
δηµοσίου ούτε ακίνητα των Οργανισµών Τοπικής Αυτοδιοίκησης,
ούτε φυσικά ακίνητα που βρίσκονται και παραµένουν εκτός κα-
θορισµένης ζώνης αιγιαλού και παραλίας. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Β’ Αντι-
πρόεδρος της Βουλής κ. ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ)

Οι εξαιρέσεις αναφέρονται αναλυτικά στο άρθρο 5 του νοµο-
σχεδίου που είναι τα ακίνητα που εξυπηρετούν σκοπούς γενικού
δηµοσίου και κοινωνικού συµφέροντος, καθώς επίσης και κοινό-
χρηστες εκτάσεις εκτός συναλλαγής. Οι προτεινόµενες ρυθµί-
σεις αφορούν άµεσα τους πολίτες, αλλά και τα νοµικά πρόσωπα
που ασκούν κατοχή αδιαλείπτως επί τουλάχιστον τριάντα έτη µε
τίτλο υπέρ των ίδιων ή των δικαιοπαρόχων, τους επί συγκεκριµέ-
νων ακινήτων. 

Επίσης, αφορούν τους πολίτες που ασκούν κατοχή αδιαλεί-
πτως επί τουλάχιστον σαράντα έτη εφόσον στα ακίνητα αυτά βρί-
σκεται η κύρια κατοικία τους, αλλά και τους πολίτες και τα νοµικά
πρόσωπα που ασκούν κατοχή αδιαλείπτως επί τουλάχιστον σα-
ράντα έτη, εφόσον σε αυτά η τουριστική, βιοτεχνική, βιοµηχα-
νική, εµπορική ή αγροτική δραστηριότητα.

Με τα άρθρα 6 και 7 προσδιορίζεται το τίµηµα της εξαγοράς
των δηµοσίων ακινήτων µε κύριο κριτήριο την ύπαρξη ή όχι συ-
στήµατος αντικειµενικού προσδιορισµού το οποίο δύναται να
αποµειώνεται σταδιακά. Μάλιστα, διευκρινίζεται ότι το ανώτατο
όριο έκπτωσης ανέρχεται σε ποσοστό 80% επί του ποσού του τι-
µήµατος εξαγοράς εάν συντρέχουν συγκεκριµένα κριτήρια, όπως
αναπηρία, ανεργία, πολυτεχνεία, οµογενείς κ.λπ..

Με το άρθρο 8 δίνεται άµεση λύση στις περιπτώσεις κατά τις
οποίες υφίσταται εκκρεµοδικία µεταξύ του αιτούντος την εξα-
γορά του δηµοσίου κτήµατος και του δηµοσίου πριν την έναρξη
ισχύος του νόµου, δίνοντας τη δυνατότητα σε αυτόν να εξαγο-
ράσει το δηµόσιο ακίνητο µε αντάλλαγµα ίσο µε το 50% της αντι-
κειµενικής αξίας αυτού εάν έχει δικαιωθεί πρωτοβάθµια. Παράλ-
ληλα, προβλέπεται αυτοδίκαιη παύση άσκησης αγωγών από την
πλευρά του ελληνικού δηµοσίου. 

Η υποβολή της αίτησης για την εξαγορά των ακινήτων και των
συνοδευτικών δικαιολογητικών θα γίνεται σε ψηφιακή πλατ-
φόρµα στο ειδικό πληροφοριακό σύστηµα αιτήσεων εξαγοράς
δηµοσίων ακινήτων, σύµφωνα µε τα οριζόµενα της ένατης διά-
ταξης του υπό συζήτηση νοµοσχεδίου, καθιστώντας την υποβολή
της αίτησης και των δικαιολογητικών σε ηλεκτρονική µορφή εύ-
κολη και αποτελεσµατική ακόµα και από απόσταση. 

Να σηµειωθεί ότι προβλέπεται η αναστολή των διοικητικών µέ-
τρων και εκκρεµών δικών που αφορούν στο ιδιοκτησιακό καθε-
στώς του υπό εξαγορά δηµοσίου ακινήτου για το διάστηµα που
µεσολαβεί από την υποβολή της αίτησης εξαγοράς µέχρι τη µε-
ταγραφή ή καταχώριση της απόφασης εξαγοράς στο κατά τόπον
αρµόδιο υποθηκοφυλακείο ή κτηµατολογικό γραφείο. 

Ιδιαίτερη αναφορά θα ήθελα να κάνω στο άρθρο 16 του παρό-
ντος σχεδίου νόµου, βάσει του οποίου ρυθµίζεται η απόδοση της
κυριότητας ακινήτων εντός σχεδίου πόλεως ή οικισµού ή ζώνης
οικισµού, η διαχείριση των οποίων ως πρώην δασικών που εντάσ-
σεται στο σχέδιο πόλης έχουν περιέλθει στο Υπουργείο Οικονο-
µικών από τη Διεύθυνση Δασών και για τα οποία το δηµόσιο προ-
βάλλει δικαιώµατα βάσει του πρώην δασικού τους χαρακτήρα. 

Επίσης, ρυθµίζονται και τα ανταλλάξιµα κτήµατα εντός σχεδίου
πόλεως, τα λεγόµενα αστικά, που ανήκουν στο Υπουργείο Οικο-
νοµικών, αλλά και τα ακίνητα που βρίσκονται εκτός σχεδίου πό-
λεως ή οικισµού, αλλά αποτέλεσαν αντικείµενο διανοµής σύµ-
φωνα µε τις διατάξεις της αγροτικής νοµοθεσίας από το Υπουρ-
γείο Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων. 

Έτσι και σε αυτές τις περιπτώσεις το δηµόσιο θα απέχει από
την άσκηση αγωγών και τυχόν εκκρεµείς δίκες καταργούνται
εφόσον σωρευτικά τηρούνται οι κάτωθι προϋποθέσεις: Πρώτον,
ο ιδιώτης έχει αναγραφεί ως κύριος στις πρώτες κτηµατολογικές
εγγραφές. Δεύτερον, δεν έχει εκδοθεί και κοινοποιηθεί σε αυτόν
ή τους δικαιοπαρόχους πρωτόκολλα διοικητικής αποβολής ή
πρωτόκολλο καθορισµού αποζηµίωσης αυθαίρετης χρήσης. Και,
τρίτον, δεν προβάλλονται δικαιώµατα του δηµοσίου από άλλη
αιτία. 

Με τη συγκεκριµένη ρύθµιση δίνεται µια οριστική λύση σε ένα
τεράστιο πρόβληµα που έχει δηµιουργηθεί εδώ και πολλές δε-
καετίες στην περιφέρειά µου την Καβάλα και κυρίως στην πε-
ριοχή του Παληού, αλλά φυσικά και σε πολλές άλλες περιπτώ-
σεις στη χώρα µας. Γι’ αυτό θα ήθελα να εκφράσω τη βαθιά µου
ικανοποίηση διότι µετά από πολύµηνη συλλογική προσπάθεια και
σταθµίζοντας όλα τα δεδοµένα, καταφέραµε να επιλυθεί ένα χρό-
νιο πρόβληµα που προκαλούσε τροµερή αναστάτωση στην κοι-
νωνική και οικονοµική ζωή εκατοντάδων συµπολιτών µου και
µάλιστα λόγω των εν πολλοίς ανυποστήρικτων ενστάσεων και
αγωγών του δηµοσίου. Σηµειωτέον ότι στα εν λόγω ακίνητα
υπάρχουν κυρίως δοµηµένες επιφάνειες και δη πολυκατοικίες,
γεγονός που επέκτεινε την πολυπλοκότητα του προβλήµατος.

Ήταν εποµένως επιτακτική η ανάγκη της επίλυσης και γι’ αυτό
θα ήθελα να ευχαριστήσω θερµά τον Υπουργό Οικονοµικών κ.
Χρήστο Σταϊκούρα, όπως και τον Υφυπουργό κ. Απόστολο Βεσυ-
ρόπουλο και τους συνεργάτες του, που ενδιαφέρθηκαν ιδιαιτέ-
ρως για το ζήτηµα αυτό, που έφεραν προς ψήφιση το σηµερινό
νοµοσχέδιο που θα ανακουφίσει πάρα πολύ τους συµπολίτες
µου. 

Κλείνοντας, θα ήθελα να αναφέρω ότι ο παρών νόµος επιδιώκει
να επιλύσει οριστικά ένα χρόνιο πρόβληµα σε ένα σύγχρονο πλαί-
σιο, λαµβάνοντας υπ’ όψιν την ήδη διαµορφωθείσα κατάσταση
και τα προβλήµατα που προέκυψαν στο παρελθόν. Ο κοινωνικός
και αποκαταστατικός χαρακτήρας του νοµοσχεδίου θα λειτουρ-
γήσει όχι µόνο προς όφελος των πολιτών αλλά και του ίδιου του
κράτους, δεδοµένου ότι εξυπηρετούνται και σκοποί δηµοσίου
συµφέροντος που συνίσταται στην οριστική διευθέτηση του ιδιο-
κτησιακού καθεστώτος της ιδιωτικής περιουσίας, αλλά και στην
προώθηση της τουριστικής, βιοµηχανικής, βιοτεχνικής και αγρο-
τικής ανάπτυξης επ’ ωφελεία της εθνικής οικονοµίας.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κι εγώ σας ευχα-
ριστώ, κύριε Πασχαλίδη.

Τον λόγο έχει ο κ. Χαράλαµπος - Διονύσιος Καλαµατιανός. 
ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ - ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΛΑΜΑΤΙΑΝΟΣ: Ευχαριστώ,

κύριε Πρόεδρε.
Κατ’ αρχάς, εκφράζω τα συλλυπητήριά µου για την απώλεια

του Μητροπολίτη πρώην Ηλείας Γερµανού, ενός ιεράρχη ο
οποίος υπηρέτησε τον λαό της Ηλείας, προσέφερε κοινωνικό
έργο µε µεγάλη προσφορά στον συνάνθρωπο. Στάθηκε στο πλάι
όσων είχαν ανάγκη, σε παιδιά, σε νέες, σε νέους, σε ηλικιωµέ-
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νους, σε κατατρεγµένους, σε πρόσφυγες και µετανάστες. Θα τον
θυµόµαστε πάντα για το πνευµατικό και κοινωνικό του έργο που
το προσέφερε µε ανθρωπιά, µε αλληλεγγύη και αγάπη. 

Ξεκινώ µε την τροπολογία που καταθέσατε και την παρουσία
βεβαίως του Πρωθυπουργού εδώ στη Βουλή. Φέρατε την τρο-
πολογία άρον άρον. Προσπαθείτε να δηµιουργήσετε προεκλογι-
κές εντυπώσεις πως δήθεν κάτι κάνατε. Και γιατί κάνετε αυτή την
προσπάθεια; Για να κατευνάσετε τη µεγάλη κατακραυγή που έχει
ξεσηκωθεί από το γεγονός ότι ανοίξατε διάπλατα τον δρόµο για
την αρπαγή χιλιάδων κατοικιών µεσαίων και χαµηλών στρωµά-
των, της επαγγελµατικής στέγης και της αγροτικής γης. 

Όµως «άνθρακες ο θησαυρός». Η τροπολογία δεν φέρνει και
µία ουσιαστική αλλαγή στο ισχύον πλαίσιο του εξωδικαστικού µη-
χανισµού. Ελάχιστοι έχουν καταφέρει να υπαχθούν εκεί, παρ’ ότι
οι αιτήσεις είναι περίπου εξήντα χιλιάδες. Τώρα µε την τροπολο-
γία αλλάζετε κάτι ουσιαστικό; Όχι. Και ποιο είναι το πρόβληµα;
Το πρόβληµα είναι ότι οι τράπεζες και τα fund αρνούνται να ρυθ-
µίσουν τα χρέη των οφειλετών. Με την τροπολογία προβλέπεται
κάτι γι’ αυτό; Κάνετε δεσµευτική την πρόταση ρύθµισης στα fund
και τις τράπεζες; Όχι βεβαίως. Άρα, τίποτα. Θα συνεχίσουν να
µη δεσµεύονται. 

Ό,τι και να κάνετε, ό,τι και να λέτε τώρα, όλοι γνωρίζουν -το
έχετε αποδεχθεί και εσείς και ο Πρωθυπουργός και ο κ. Τσιάρας-
ότι µέχρι τον Δεκέµβρη του 2019 η προστασία στην πρώτη κα-
τοικία υπήρχε και η οποία βεβαίως καταργήθηκε µε τον πτωχευ-
τικό νόµο που εσείς φέρατε και ψηφίσατε, που προβλέπει τη ρευ-
στοποίηση και τον πλειστηριασµό κάθε περιουσιακού στοιχείου
ακόµα και της πρώτης κατοικίας. 

Και βεβαίως τι ισχυρίστηκε ο Πρωθυπουργός; Ότι προστατεύει
τους ευάλωτους. Ποιος τα λέει αυτά; Ο Πρωθυπουργός µιας Κυ-
βέρνησης που έχει αφήσει ανεξέλεγκτη την αισχροκέρδεια, η
οποία εξανεµίζει το εισόδηµα των εργαζοµένων, των µικροµε-
σαίων επαγγελµατιών, των εµπόρων, των αγροτών, των συνταξι-
ούχων, ο Πρωθυπουργός της φτωχοποίησης, της διεύρυνσης
των ανισοτήτων, της υποβάθµισης των εργασιακών δικαιωµάτων,
της υποβάθµισης της δηµόσιας υγείας, της δηµόσιας παιδείας
και του κοινωνικού κράτους. 

Η αλήθεια είναι ότι αυτός ο Πρωθυπουργός και αυτή η Κυβέρ-
νηση ούτε θέλουν ούτε µπορούν να προστατεύσουν την πρώτη
κατοικία. Αν ήθελε, θα έφερνε αυτή τη στιγµή µια πράξη νοµοθε-
τικού περιεχοµένου σαν έκτακτο µέτρο να σταµατήσει κάθε δια-
δικασία πλειστηριασµού έως ότου ρυθµιστεί συνολικά το ζήτηµα.
Με πυροτεχνήµατα τέτοιου είδους τροπολογιών κατευθείαν γρή-
γορα, γρήγορα να σπεύσουµε για να κατευνάσουµε την κατα-
κραυγή, δεν υπάρχει αποτέλεσµα.

Όµως η προοδευτική κυβέρνηση που έρχεται -έρχονται εκλο-
γές σε λίγο- βάζει συγκεκριµένες προτεραιότητες, κατάργησης
του πτωχευτικού νόµου, προστασίας της πρώτης κατοικίας, ρύθ-
µισης του ιδιωτικού χρέους, που έχει εκτοξευθεί, µε εκατόν είκοσι
δόσεις, να κάνει δεσµευτικό το αποτέλεσµα της πλατφόρµας για
τους δανειολήπτες και για τις τράπεζες βεβαίως και τα fund και
να υπάρχει και η δυνατότητα δικαστικής προσφυγής. Έτσι µπο-
ρεί να προστατευτεί και η πρώτη κατοικία. 

Και έρχοµαι τώρα στο υπό συζήτηση νοµοσχέδιο. Ισχυρίζεται
η Κυβέρνηση ότι γίνεται προσπάθεια να επιλυθεί το ιδιοκτησιακό
καθεστώς των κατεχοµένων δηµοσίων ακινήτων. Πράγµατι η κα-
τοχή από ιδιώτες δηµόσιας περιουσίας, δηµοσίων κτηµάτων,
είναι ένα κοινωνικό πρόβληµα που ταλαιπωρεί για δεκαετίες τους
πολίτες και το δηµόσιο. Η µη ύπαρξη κτηµατολογίου, βεβαίως,
γιγάντωσε αυτό το πρόβληµα. 

Παλαιότερα είχε γίνει προσπάθεια να ρυθµιστεί µε πάρα πολ-
λούς νόµους το 1939, το 1957, το 1968, το 1976, το 1984, το 1993
και το 1996. Αυτά τα νοµοθετήµατα έλυσαν το πρόβληµα; Όχι,
ούτε και αυτή η νοµοθέτηση που σήµερα φέρνετε µε αυτό το νο-
µοσχέδιο λύνει πραγµατικά το πρόβληµα. Και γιατί δεν µπορεί να
το λύσει; Γιατί δεν έχει πραγµατοποιηθεί µια συνολική κατα-
γραφή αυτών των κτισµάτων, δεν έχουν ολοκληρωθεί τα τοπικά
πολεοδοµικά σχέδια, δεν έχει γίνει καθορισµός του αιγιαλού και
της παραλίας, δεν έχει προχωρήσει η κτηµατική υπηρεσία στην
ολοκλήρωση των καταγραφών για όλα τα αυθαίρετα, δεν έχουν
γίνει όσα πρέπει να γίνουν στις περιοχές που έχουν ανάγκη πε-

ριβαλλοντικής προστασίας. Και έρχεται τώρα αυτό το νοµοσχέ-
διο δήθεν να επιλύσει το ιδιοκτησιακό καθεστώς.

Τα δασικά ακίνητα, η νοµιµοποίηση των τουριστικών ακινήτων,
οι περιοχές που έχουν χαρακτηριστεί ιδιαίτερου φυσικού κάλ-
λους, η µη δυνητική πράξη για την εξαγορά από πλευράς του δη-
µοσίου και προφανώς οι αρχαιολογικοί χώροι χρήζουν ιδιαίτερης
προσοχής. Είναι περίπλοκα ζητήµατα και χρειάζεται και ρητή
πρόβλεψη. 

Συνεπώς η σηµερινή προσπάθεια της Κυβέρνησης είναι απο-
σπασµατική και αφορά ελάχιστους. Τα κριτήρια που τίθενται στο
συγκεκριµένο νοµοσχέδιο προκειµένου να εξαγοραστεί η έκταση
περιορίζουν το εύρος των δικαιούχων. Είναι σηµαντικό το γεγο-
νός ότι οι εκκρεµείς αιτήσεις πηγαίνουν στο αρχείο. Εδώ υπάρχει
ένα τεράστιο ζήτηµα αδικίας. Χωρίς δική τους υπαιτιότητα, όσοι
έχουν κάνει αίτηση, βλέπουν τις αιτήσεις τους να πηγαίνουν στο
αρχείο επειδή καθυστέρησε το Υπουργείο Περιβάλλοντος να κά-
νει µια ειδική χωροταξική διαχειριστική µελέτη και χάνουν δικαιώ-
µατά τους οι άνθρωποι. Πρόκειται για µια παραβίαση ουσιαστικά
της αρχής της εµπιστοσύνης, της χρηστής διοίκησης και της ισό-
τητας.

Ειδικά στον τόπο µου, στην Ηλεία, οι διατάξεις δεν περιλαµβά-
νουν σχεδόν κανένα ακίνητο. Και γιατί δεν περιλαµβάνουν κανένα
ακίνητο; Γιατί προβλέπετε µόνο τη ρύθµιση για κύρια κατοικία και
ούτε δίνετε και το δικαίωµα σε αυτούς που κατοικούν για πολλά
χρόνια ως κύρια κατοικία σε αυτά τα κτίσµατα, σε αυτά τα ακί-
νητα, να µπορέσουν να τα δηλώσουν.

Άρα, λοιπόν, είναι περιορισµένο το εύρος του νοµοσχεδίου.
Έχει πάρα πολλές ελλείψεις. Είναι ένα προεκλογικό πυροτέ-
χνηµα δηµιουργίας ψεύτικων ελπίδων. Είναι ένα νοµοσχέδιο που
αφορά ελάχιστους. Πολλοί νοµίζουν ότι µπορούν να ωφεληθούν,
αλλά τελικά ελάχιστοι θα µπορέσουν να το κάνουν. Η λύση µε δί-
καιο και συνταγµατικό τρόπο είναι επιβεβληµένη. Και µε συγκε-
κριµένες κατευθύνσεις και προϋποθέσεις στο µέλλον θα µπορέ-
σει να λυθεί.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Και εγώ σας ευχα-
ριστώ, κύριε συνάδελφε.

Τον λόγο έχει τώρα ο κ. Γιώργος Καρασµάνης από τη Νέα Δη-
µοκρατία. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΣΜΑΝΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σήµερα είναι µια σηµαντική

µέρα γιατί µε το προτεινόµενο νοµοσχέδιο της Κυβέρνησής µας
επιλύεται ένα πρόβληµα δεκαετιών, που κρατούσε σε οµηρία χι-
λιάδες οικογένειες µε το ιδιοκτησιακό καθεστώς των κατεχοµέ-
νων δηµοσίων ακινήτων που διαχειρίζεται το Υπουργείο Οικονοµι-
κών.

Είναι ιδιαίτερη, βέβαια, η ευαισθησία µου για τον νοµό µου, την
Πέλλα, µε τα τεράστια και µακροχρόνια συσσωρευµένα προβλή-
µατα στο ιδιοκτησιακό καθεστώς, για το οποίο άλλωστε έχω πρα-
γµατοποιήσει αµέτρητες κοινοβουλευτικές παρεµβάσεις και
επαφές και αισθάνοµαι ικανοποίηση που λύνονται επιτέλους ορι-
στικά σε πολλές περιπτώσεις. Ενδεικτικά αναφέρω τις περιοχές
Καραµάν, Ντερέ, Άγιος Μάρκος στην Έδεσσα µε τα εκατοντάδες
ακίνητα που σε αρκετά εξ αυτών διαµένουν οικογένειες, η πλει-
ονότητα των οποίων είναι χαµηλών εισοδηµάτων µε µεγάλο δί-
κτυο ανεργίας. Ακόµη δίνεται λύση στους συµπολίτες µας που
κατοικούσαν στα στρατόπεδα Φιλιππάκου και Καψάλη στα Γιαν-
νιτσά. 

Εξίσου σηµαντικό θεωρώ ότι σε οκτακόσια περίπου κτήµατα
µικρής έκτασης στους Προµάχους, τριακόσια πενήντα στο Γα-
ρέφη, διακόσια πενήντα στην περιοχή Αγίου Αθανασίου, εκατόν
πενήντα στο Ασβεσταριό, εβδοµήντα στα Ξανθόγεια δίνεται λύση
στο ιδιοκτησιακό τους πρόβληµα µε την καταβολή ενός συµβο-
λικού ποσού για την εξαγορά τους, για δε τις ανταλλάξιµες εκτά-
σεις χωρίς κανένα απολύτως τίµηµα.

Πετυχαίνουµε έτσι το καλύτερο δυνατό για τους συµπολίτες
µας που έχουν καταταλαιπωρηθεί όλα αυτά τα χρόνια. Και µάλι-
στα αυτό γίνεται µε µια διαδικασία παραχώρησης δίκαιη, διαφανή
και µε σαφή αντικειµενικά κοινωνικά κριτήρια. Το γεγονός αυτό
αποτελεί την προσωπική µου δικαίωση αφού ήταν το ζητούµενο

8404 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



στις συνεχείς συναντήσεις που είχα µε τον γείτονα και φίλο Υφυ-
πουργό Απόστολο Βεσυρόπουλο και τους συνεργάτες του από
την αρχή της κατάθεσης του νοµοσχεδίου µέχρι και την προ-
ηγούµενη εβδοµάδα που κατέθεσα το υπόµνηµα του δηµοτικού
συµβουλίου της Έδεσσας.

Και εδώ οφείλω να πω ότι από τότε που ανέλαβε τα καθήκοντά
του ο κ. Βεσυρόπουλος είχε πάντα την πόρτα του ανοιχτή και εί-
χαµε συναντήσεις σε τακτά χρονικά διαστήµατα κατά τις οποίες
επέδειξε θετική διάθεση και ευαισθησία µαζί µε τους συνεργάτες
του την κ. Κωφού, την κ. Καββαδά και φυσικά πάντοτε σε συνεν-
νόηση µε τον Υπουργό κ. Σταϊκούρα, ο οποίος έχει τη νοµοθετική
πρωτοβουλία για την επίλυση αυτού του προβλήµατος.

Θα ήθελα όµως, κύριε Υπουργέ, να αναφερθώ σε µια ιδιά-
ζουσα περίπτωση την οποία κατ’ επανάληψη έχουµε συζητήσει
στο παρελθόν και χρήζει ιδιαίτερης προσοχής. Πρόκειται για το
ιδιοκτησιακό καθεστώς του δασοκτήµατος Άνω Γραµµατικού και
των αγροτικών εκτάσεων που εµπεριέχονται σε αυτό. 

Οι κάτοικοι έχουν στα χέρια τους τις υπ’ αριθµ. 51/1926 και
66/1927 αποφάσεις του διοικητικού δικαστηρίου, σύµφωνα µε τις
οποίες το δασόκτηµα της περιοχής είναι ιδιωτικό, καθώς και την
υπ’ αριθµ. 26/1982 απόφαση του εισαγγελέα Έδεσσας µε την ο-
ποία αναγνωρίζεται η νοµή και κατοχή του δάσους στο Συνεται-
ρισµό Αναγκαστικός Δάσους Γραµµατικού.

Παρ’ όλα αυτά, όµως, τους κοινοποιήθηκαν πρωτόκολλα αυ-
θαίρετης χρήσης από την Κτηµατική Υπηρεσία και ακολουθώντας
τη δικαστική πέτυχαν αποφάσεις ανακοπής γεγονός που µπορεί
να επιφέρει και την πλήρη δικαίωσή τους σε ενδεχόµενες αγωγές
κυριότητας έναντι του δηµοσίου. Είναι, όµως, έντονα προβληµα-
τισµένοι, αν αναµένοντας την τελική τελεσίδικη έκβαση των δικα-
στικών αποφάσεων και στην περίπτωση που υπάρξει αρνητική
απόφαση γι’ αυτούς, θα χάσουν την προθεσµία να επωφεληθούν
των ευεργετικών διατάξεων του παρόντος νοµοσχεδίου. 

Πιστεύω, κύριε Υπουργέ, ότι εδώ πρέπει να υπάρξει µια προ-
σθήκη ότι οι άνθρωποι αυτοί θα έχουν το δικαίωµα υποβολής αι-
τήσεων εξαγοράς και µετά την έκδοση των αποφάσεων. Επι-
πλέον θα ήθελα να τονίσω ότι είναι πολύ σηµαντικό ότι προσδιο-
ρίζεται το τίµηµα της εξαγοράς βάσει των αντικειµενικών αξιών.
Το δε τίµηµα µπορεί να αποµειώνεται σταδιακά βάσει των συγκε-
κριµένων κοινωνικών και οικονοµικών κριτηρίων καθώς επίσης
προβλέπονται εκπτώσεις επί του τιµήµατος εξαγοράς, σύµφωνα
µε τον χρόνο κατοχής του ακινήτου. Το δε ανώτατο όριο έκπτω-
σης ανέρχεται σε ποσοστό 80%, το οποίο µπορεί να χορηγηθεί
ανά περίπτωση, εάν συντρέχουν µια σειρά κοινωνικοοικονοµικών
κριτηρίων, όπως αναπηρία, ανεργία, πολυτεκνία, τριτεκνία, µονο-
γονεϊκές οικογένειες, παλιννοστούντες κ.λπ.. 

Ενώ επιπλέον για τον Νοµό Πέλλας, που είναι χαρακτηρισµέ-
νος ως παραµεθόριος στο σύνολό του, έπειτα από απόφαση της
Επιτροπής Περιφερειών της Βουλής επί προεδρίας µου υπάρχει
περαιτέρω ποσοστό µείωσης κατά 20%. Το δε τίµηµα εξαγοράς
εξοφλείται είτε εφάπαξ µε έκπτωση 10% είτε σε πέντε χρόνια µε
άτοκες µηνιαίες δόσεις. 

Τέλος, σας προτείνω, κύριε Υπουργέ, η έκπτωση στην εφάπαξ
καταβολή να πάει στο 30%, όπως ακριβώς το προβλέπει ο ν.357/
1976 για τα ανταλλάξιµα ή τα πέντε χρόνια των δόσεων να γίνουν
δέκα, δηλαδή οι δόσεις από εξήντα να γίνουν εκατόν είκοσι, λόγω
της οικονοµικής συγκυρίας που υπάρχει.

Τέλος, είναι ιδιαίτερα σηµαντικό ότι ρυθµίζονται τα ανταλλά-
ξιµα κτήµατα τα οποία βρίσκονται εντός σχεδίου πόλεως, τα λε-
γόµενα αστικά, τα οποία αποδίδονται στους ενδιαφερόµενους
χωρίς καταβολή τιµήµατος. Θεωρώ επίσης σηµαντική τη διάταξη
µε την οποία απαλλάσσονται από τον ΕΝΦΙΑ οι ιδιοκτήτες διατη-
ρητέων κτηρίων σε παραδοσιακούς οικισµούς λόγω του γεγονό-
τος ότι οι άνθρωποι αυτοί επιβαρύνονται µε πάρα πολλά έξοδα
για να τα συντηρήσουν.

Κλείνω µε την τροπολογία για τον εξωδικαστικό µηχανισµό, η
οποία παρέχει επιπρόσθετη προστασία σε ευάλωτους δανει-
ολήπτες. Περιλαµβάνει µεταξύ άλλων εκπτώσεις, κούρεµα οφει-
λών κατά 90% όταν ο οφειλέτης διαπιστώνεται αντικειµενικά ότι
αδυνατεί να πληρώσει, όπως επίσης προβλέπονται τετρακόσιες
είκοσι δόσεις για εξόφληση της οφειλής. Μειώνεται σηµαντικά
το επιτόκιο και φτάνει σταθερό στο 3% ενώ σήµερα, όπως ξέ-

ρετε, είναι κοντά στο 7,6 Euribor συν 5 µονάδες. Προβλέπει σε
περίπτωση ολικής προεξόφλησης η χορήγηση έκπτωσης στο σύ-
νολο των τόκων. Έτσι, λοιπόν, µε την τροπολογία αυτή, όπως
επεσήµανε ο Πρωθυπουργός, κάθε ευάλωτος πολίτης έχει τη δυ-
νατότητα να παγώσει κάθε αρνητική εξέλιξη σε βάρος του.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Και εγώ σας ευχα-
ριστώ, κύριε Καρασµάνη.

Τον λόγο έχει η κ. Αικατερίνη Παπανάτσιου από τον ΣΥΡΙΖΑ. 
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΠΑΠΑΝΑΤΣΙΟΥ: Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κύριε Υπουργέ, δεν µπορώ να

µην ξεκινήσω µε το καινούργιο pass που και σήµερα µε ενθου-
σιώδεις δηλώσεις ανέφερε ο Πρωθυπουργός. Μα πού ζείτε, κύ-
ριοι συνάδελφοι της Νέας Δηµοκρατίας; Σε άλλη χώρα ζείτε; 

Η κοινωνία φτωχοποιείται. Εσείς αρνείστε να αντιληφθείτε ότι
η µείωση του πραγµατικού εισοδήµατος των νοικοκυριών και η
όξυνση των ανισοτήτων δεν αντιµετωπίζονται µε κουπόνια. Η οι-
κονοµική κατάσταση των συµπολιτών µας ολοένα και χειροτε-
ρεύει. Έχουµε σηµερινό δηµοσίευµα µε έρευνα του ΙΜΕ της
ΓΣΕΒΕΕ, η οποία µας λέει ότι πάνω από ένα στα δύο νοικοκυριά,
52,4%, δηλώνει ότι το µηνιαίο εισόδηµα επαρκεί µόνο για δεκαο-
κτώ µέρες. Τα µισά νοικοκυριά έκριναν ανεπαρκή τα µέτρα που
πήρε η Κυβέρνηση. Το 11,9% των νοικοκυριών φαίνεται ότι δια-
βιοί σε συνθήκες ακραίας φτώχειας. Έξι στα δέκα νοικοκυριά, το
57,3%, δήλωσαν ότι πρέπει να κάνουν περικοπές για να καλύ-
ψουν τα αναγκαία. Οι αυξήσεις των τιµών στα τρόφιµα «τρέχουν»
στα ύψη. 

Αντίθετα, ενώ ακούσαµε πάρα πολλά σήµερα εδώ στη συζή-
τηση που έγινε για την προστασία της πρώτης κατοικίας και πόσο
στη διακυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ δεν προστατεύτηκε, παραδέ-
χτηκε, λοιπόν, σε τηλεοπτική εκποµπή ο Υπουργός Δικαιοσύνης
κ. Τσιάρας ότι επί διακυβέρνησης του ΣΥΡΙΖΑ υπήρχε πλαίσιο
προστασίας της πρώτης κατοικίας και το οποίο µάλιστα είχε φρο-
ντίσει να είναι µέχρι το τέλος του 2019, για ένα εξάµηνο µετά τις
εκλογές, και την οποία συνεχίσατε εσείς για το 2020 και 2021. Αν
δεν υπήρχε, πώς συνεχίστηκε;

Εδώ πρέπει να σηµειώσουµε πως το νοµοσχέδιο που συζητάµε
χρήζει ιδιαίτερης προσοχής, καθώς καταλαµβάνει το θέµα της
κατοικίας και της καθηµερινότητας ορισµένων εκ των συµπολιτών
µας, πράγµα όµως που ισχύει και για τον πτωχευτικό σας νόµο.
Στην τροπολογία σας, λοιπόν, για τον εξωδικαστικό µηχανισµό
δεν βλέπουµε να λύνονται δοµικά ζητήµατα. Οι λόγοι µη συναί-
νεσης θα καθορίζονται από την Ένωση Τραπεζών. Είναι υποχρε-
ωτική η προώθηση από τους χρηµατοδοτικούς φορείς; Δεσµεύο-
νται οι πιστωτές; Αιτιολογείται, λέτε, η µη συναίνεση των χρηµα-
τοδοτικών φορέων, αλλά µπορούν και να µεταβάλουν τους λό-
γους της µη συναίνεσης. Έχει τη δυνατότητα ο οφειλέτης να
προσφύγει στα δικαστήρια; Φυσικά και δεν έχει. Περιφερειακές,
λοιπόν, οι αλλαγές σας, δεν είναι δοµικές. Δεν προστατεύεται η
πρώτη κατοικία. Δεν αναστέλλονται οι πλειστηριασµοί. Δεν αλλά-
ζετε σπιθαµή από τον δικό σας νόµο, από τη δική σας αντίληψη
για την προστασία της κατοικίας των Ελλήνων πολιτών. 

Πώς περιµένετε, λοιπόν, να πιστέψουµε ότι ενδιαφερθήκατε
τώρα για τα ακίνητα των πολιτών; Είναι ηλίου φαεινότερο ότι εδώ
χρησιµοποιείται το παρόν νοµοσχέδιο σαν προεκλογικός µηχα-
νισµός. Δεν µπορεί από τη µια να τακτοποιεί το θέµα των διακα-
τεχοµένων και από την άλλη να αφήνετε βορά στα fund την
πρώτη κατοικία των συµπολιτών µας. 

Έχουµε, λοιπόν, ένα νοµοσχέδιο το οποίο έρχεται να αντιµε-
τωπίσει τεράστιας σηµασίας ζητήµατα άλυτα εδώ και δεκαετίες,
ένα θέµα που είχε απασχολήσει και εµάς. Προφανώς η αρµόδια
συσταθείσα επιτροπή, όταν εγώ βρισκόµουν στη θέση της Υφυ-
πουργού Οικονοµικών, είχε καταθέσει τις προτάσεις της. Εµείς
τότε δεν προχωρήσαµε στην κατάθεση του νοµοσχεδίου, καθώς
βρισκόµασταν προς το τέλος της θητείας µας. Θέλαµε να επα-
νεξετάσουµε θέµατα που υπήρχαν αµφιβολίες, ώστε να πετύ-
χουµε τον στόχο µας, που δεν ήταν άλλος από την επίλυση ά-
λυτων µέχρι τότε προβληµάτων για τους πολίτες, αλλά παράλ-
ληλα οφείλαµε να προστατέψουµε και το δηµόσιο συµφέρον. Θέ-
λαµε ο νόµος να είναι λειτουργικός και προφανώς χρειαζόταν
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διαβούλευση και συναίνεση. 
Η νοµολογία του Σ.τ.Ε. ορίζει ότι δεν αρκεί ο ταµιευτικός σκο-

πός, πρέπει να αιτιολογείται η κοινωνική ανάγκη. Κατ’ αρχάς δεν
µπορούµε να θέτουµε το επιχείρηµα των εσόδων για τα κρατικά
ταµεία. Τα έσοδα του κράτους πρέπει να βασίζονται στη χρηστή
διοίκηση και στη δίκαιη αντιµετώπιση των πολιτών. 

Η ΕΛΛΕΤ στην ακρόαση φορέων µας είπε ότι ανησυχεί για τον
κίνδυνο καταστρατήγησης του σχεδιασµού του χώρου, ενώ µά-
λιστα βρίσκεται σε εξέλιξη το πρόγραµµα πολεοδοµικών µεταρ-
ρυθµίσεων «Κωνσταντίνος Δοξιάδης», που θα µπορούσε να
συµβάλει στην αξιολόγηση της χρησιµότητας των εξαγοραζόµε-
νων εκτάσεων και το οποίο χρηµατοδοτείται από το Ταµείο Ανά-
καµψης και Ανθεκτικότητας µε έναν πολύ µεγάλο προϋπολογισ-
µό, περίπου 400 εκατοµµύρια. Η ολοκλήρωση των πρώτων µελε-
τών αναµένεται µέχρι τα τέλη του έτους. Τα πολεοδοµικά σχέδια
θα ορίζουν χρήσεις γης στις εκτός σχεδίου περιοχές. Δεν µπο-
ρούσε, λοιπόν, να έχει προηγηθεί αυτό; Πολύ φοβάµαι όµως ότι
η στόχευσή σας είναι καθαρά προεκλογική.

Σας έβαλα κάποια ερωτήµατα στην επιτροπή. Επαναλαµβάνω,
αρχικά δεν έχετε συµπεριλάβει διάταξη που να ορίζει ότι η εξα-
γορά των ακινήτων είναι δυνητική για το δηµόσιο. Αυτό και µόνο
είναι δεσµευτικό για τη διοίκηση.

Επιπρόσθετα, δεν συµφωνούµε στο δικαίωµα εξαγοράς ακινή-
των που βρίσκονται υπό τουριστική εκµετάλλευση. Δεν µπορούµε
να ανοίξουµε τέτοιο παράθυρο. Είναι σαν να προκαλούµε τους
αυθαίρετους καταπατητές να προβούν σε καταπατήσεις διαφό-
ρων φιλέτων, ειδικά για τουριστική εκµετάλλευση, γνωρίζοντας
ότι µετά από µερικά χρόνια θα τους δοθεί η δυνατότητα να τα
εξαγοράσουν.

Επίσης, στις παραγράφους 6 και 7 του άρθρου 4 προτείνεται
η εξαγορά δασικών θυµάτων και προστατευόµενων οικοσυστη-
µάτων. Αυτό οδηγεί σε σταδιακή µεταβολή της χρήσης της προ-
στατευόµενης περιοχής. Πρέπει, λοιπόν, να συµπεριληφθεί η
εξαίρεση της εξαγοράς για ακίνητα ή τµήµατα αυτών τα οποία
αποτελούν τµήµα δάσους, δασικής ή αναδασωτέας έκτασης σύµ-
φωνα µε την οικεία πράξη χαρακτηρισµού του ν.4280/14 ή εµπί-
πτει σε προσωρινό ή οριστικό δασικό χάρτη. Πρέπει να συµπλη-
ρωθεί επίσης ότι στο πλαίσιο των συνεπειών της εξαγοράς το δη-
µόσιο δεν φέρνει καµµία ευθύνη για πραγµατικά ή νοµικά ελατ-
τώµατα των ακινήτων που εξαγοράζονται κατά τις διατάξεις του
παρόντος νόµου.

Τέλος, επαναλαµβάνω δύο ερωτήσεις: Σε τι ωφελεί το δηµόσιο
η µείωση µε βάση το σύνολο της αξίας της περιουσίας του ιδιο-
κτήτη για τον ΕΝΦΙΑ στα ιστορικά και διατηρητέα µνηµεία; Ποιες
επιχειρήσεις έχετε στο µυαλό σας σχετικά µε τις διατάξεις των
άρθρων 28 και 29; Δεν πήρα απάντηση. Γιατί εγώ πιστεύω το δη-
µόσιο ζηµιώνεται αρκετά.

Αγαπητοί συνάδελφοι, δεν µας πείθετε πως τώρα εν µέσω µιας
παρατεταµένης προεκλογικής περιόδου καίγεστε για το συµφέ-
ρον των συµπολιτών µας. Αν θέλατε πραγµατικά να προστατεύ-
σετε τα ακίνητα των συµπολιτών µας, θα επαναφέρατε την προ-
στασία της πρώτης κατοικίας. Αυτό, όµως, θα γίνει από µια επό-
µενη δηµοκρατική κυβέρνηση συνεργασίας που θα φέρουµε τον
καινούργιο νόµο προστασίας της πρώτης κατοικίας µετά τις
εκλογές.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Και εγώ ευχαρι-

στώ, κυρία Παπανάτσιου.
Τον λόγο έχει ο κ. Τρύφων Αλεξιάδης από τον ΣΥΡΙΖΑ.
ΤΡΥΦΩΝ ΑΛΕΞΙΑΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Θα ξεκινήσω µε δύο ερωτήσεις, γιατί περίµενα από την παρέµ-

βαση του Πρωθυπουργού να απαντηθούν κάποια ζητήµατα.
Πρώτα απ’ όλα δηµιούργησε τεράστιο ερώτηµα η παρέµβασή
του, διότι Πρωθυπουργός της χώρας είναι. Δεν είναι ένας απλός
Βουλευτής που έχει µια αγωνία να βγει να µιλήσει εδώ, να ακου-
στεί εν όψει εκλογών και άλλων διαδικασιών.

Τι είπε σήµερα ο Πρωθυπουργός της χώρας; Μίλησε στην ελ-
ληνική Βουλή. Τι είπε; Τι απάντησε; Αν ρωτήσουµε οποιονδήποτε
Βουλευτή της Νέας Δηµοκρατίας ή στέλεχος το βράδυ σε µια τη-
λεόραση ή αύριο τι είπε ο κύριος Πρωθυπουργός, τι έχετε να
απαντήσετε; Καταλαβαίνω την αγωνία µπροστά στις εξελίξεις

στη δεξιά πολυκατοικία, αλλά όταν έρχεται ο Πρωθυπουργός της
χώρας στη Βουλή, εκτός από το να µας µαλώνει και να φοβάται
τον διάλογο και να φεύγει αµέσως µετά φοβισµένος, µη τυχόν ει-
πωθεί κάτι και να µην ακούει καν την απάντηση της Αξιωµατικής
Αντιπολίτευσης, κάτι λέει.

Έρχοµαι, όµως, στα ερωτήµατα που ελπίζω να απαντηθούν και
από τη Νέα Δηµοκρατία και από τα άλλα κόµµατα. Ηλεκτρονικοί
πλειστηριασµοί. Επειδή συνέχεια λέτε το ίδιο και το ίδιο παρα-
µύθι, θα καταργήσει η Νέα Δηµοκρατία τους ηλεκτρονικούς πλει-
στηριασµούς; Έχετε χρόνο ακόµα. Θα φέρετε και άλλο νοµο=
σχέδιο την άλλη εβδοµάδα. Θα τους καταργήσει; Θα τους κα-
ταργήσει το ΠΑΣΟΚ; Υπάρχει κάπου στο πρόγραµµα της Νέας
Δηµοκρατίας ή του ΠΑΣΟΚ µια σελίδα που να λέει «εµείς προτεί-
νουµε την κατάργηση των ηλεκτρονικών πλειστηριασµών»; Διότι
οι ηλεκτρονικοί πλειστηριασµοί εξασφαλίζουν τη διαφάνεια στον
χώρο των πλειστηριασµών. Άλλο πράγµα είναι αν κάποιος είναι
κατά των πλειστηριασµών.

Εγώ δεν έχω ακούσει στην ελληνική Βουλή ή στην ελληνική κοι-
νωνία κάποιο φορέα, κάποιο κόµµα να λέει ότι εµείς είµαστε κατά
των πλειστηριασµών γενικά. Να βγει να το πει εδώ κάποιος και
να δούµε πώς θα αποζηµιωθούν οι εργαζόµενοι σε µια επιχεί-
ρηση όπου δεν τους πληρώνει ο εργοδότης τους και πηγαίνουν
στο δικαστήριο και πετυχαίνουν πλειστηριασµό περιουσιακών
στοιχείων για να πληρωθούν. Ας απαντήσουν εδώ. Εάν δεν απα-
ντήσει η Νέα Δηµοκρατία µέχρι το τέλος της συνεδρίασης ση-
µαίνει ότι δεν έχει καταλάβει το τι λέει γι’ αυτό το θέµα. 

Κατηγορεί τον ΣΥΡΙΖΑ για ηλεκτρονικούς πλειστηριασµούς,
ψήφισε πριν από λίγους µήνες µαζί µε το ΠΑΣΟΚ την κωδικοποί-
ηση του κώδικα είσπραξης δηµοσίων εσόδων που προβλέπει
τους ηλεκτρονικούς πλειστηριασµούς, αλλά δεν απαντά το τι θα
κάνει. Ας πάρουν σαφή θέση τα κόµµατα όµως. Είναι υπέρ ή κατά
των ηλεκτρονικών πλειστηριασµών; Διότι εκλογές έχουµε, κυβερ-
νήσεις θα έχουµε, πρέπει να είναι σαφή τα πράγµατα.

Δεύτερον, όχι λάσπη στον ανεµιστήρα, όχι γενικά και αόριστα
επιχειρηµατολογία από τον Υπουργό Οικονοµικών που ήρθε και
το είπε για µια φορά ακόµα. Και προσέξτε, τι επιχείρηµα έφερε ο
κ. Σταϊκούρας; «Μα, αυτό σας κατηγορούν οι πρώην σύντροφοί
σας». Αυτό είναι το επιχείρηµα της Νέας Δηµοκρατίας; Δεν έχει
το Υπουργείο Οικονοµικών στοιχεία για το αν έγινε πλειστηρια-
σµός πρώτης κατοικίας 2015 - 2019 και το επιχείρηµά του είναι
ότι κάτι λένε αυτοί που έχουν φύγει από τον ΣΥΡΙΖΑ;

Εµείς ρωτάµε: Έχει η Νέα Δηµοκρατία ή οποιοδήποτε άλλο
κόµµα στην ελληνική Βουλή να µας φέρει στοιχεία για έναν πλει-
στηριασµό πρώτης κατοικίας, έναν πλειστηριασµό λαϊκής κατοι-
κίας που έγινε επί ΣΥΡΙΖΑ; Εµείς έχουµε. Εκτός από αυτό που
απασχόλησε πριν από λίγους µήνες την επικαιρότητα συνταξιού-
χου δηµοσιογράφου, υπάρχει πλειστηριασµός που έχει κατακυ-
ρωθεί, έχει τελειώσει, στον Νοµό Κορινθίας. Δεν λέω περισσό-
τερα στοιχεία. Έχω όλα τα στοιχεία εδώ, διότι είναι τόσο δύ-
σκολη η κατάσταση που δεν θέλω να το µάθει η οικογένεια από
εµένα το τι έχει γίνει. Έχει ολοκληρωθεί πλειστηριασµός στον
Νοµό Κορινθίας, όπου βγήκε για 90.000 ευρώ το ακίνητο και κα-
τακυρώθηκε στον πλειστηριασµό 90.001 ευρώ! Αυτό το λέω για
να καταλάβετε το τι γίνεται µε τα σπίτια του κοσµάκη.

Και επειδή το Υπουργείο Οικονοµικών θα σφυρίξει αδιάφορα
και θα κάνει πως δεν άκουσε -παθαίνει βαρηκοΐα σε αυτές τις πε-
ριπτώσεις-, εµείς ρωτήσαµε πενήντα έξι Βουλευτές του ΣΥΡΙΖΑ,
ξεκινώντας από τους δήµους της Β’ Πειραιώς. Να µας πει το
Υπουργείο Οικονοµικών από τα σπίτια που βγαίνουν σε πλειστη-
ριασµό -εβδοµήντα στη Νίκαια - Ρέντη, σαράντα πέντε Κερατσίνι
- Δραπετσώνα, είκοσι οκτώ Κορυδαλλό, είκοσι τρία στο Πέραµα
και στους άλλους δήµους- πόσα από αυτά είναι πρώτη κατοικία;
Η σιωπή ηχηρή. Απάντηση καµµία. Γιατί; Διότι δεν θέλουν να
πουν την αλήθεια. Και να σταµατήσουν όλες αυτές οι φιλολογίες
και όλη αυτή η παραπληροφόρηση για το θέµα της πρώτης κα-
τοικίας. Έχουµε απαντήσει πλήρως και έχουµε τεκµηριώσει.

Έρχοµαι, όµως, µε άλλα δύο ερωτήµατα που και σε αυτά είµαι
σίγουρος ότι το Υπουργείο Οικονοµικών θα κάνει πως δεν ακούει.
Υπάρχουν δηµοσιεύµατα στα οποία, κύριε Υφυπουργέ, πρέπει να
απαντήσετε, διότι έχετε και αρµοδιότητα. Υπάρχει δηµοσίευµα
για καταστροφή στο ΣΔΟΕ προανακριτικού υλικού. Το επιβεβαι-
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ώνεται ή το διαψεύδετε; Η σιωπή του Υπουργείου -του λαλίστα-
του Υπουργείου µόλις πει κάτι ο ΣΥΡΙΖΑ- σε αυτά τα θέµατα ση-
µαίνει έµµεση επιβεβαίωση. Σαφή θέση, λοιπόν. Δηµοσίευµα,
πιέσεις για καταστροφή στοιχείων στην υπόθεση συγκεκριµένης
πολιτικού που έχει διαρρεύσει και το πόρισµα. Εκτός αν καταγ-
γέλλουµε τώρα τους δηµοσιογράφους που αποκαλύπτουν -πολύ
σωστά- τέτοια ζητήµατα.

Δεύτερο δηµοσίευµα, ότι για υπόθεση που έχει σχέση µε το
θέµα των υποκλοπών µεθοδεύτηκε να σπάσει ο έλεγχος, ώστε
να δηµιουργηθούν συγκεκριµένες καταστάσεις. Ισχύουν ή όχι τα
δηµοσιεύµατα; Και επειδή πάλι θα σφυρίξετε αδιάφορα σαν
Υπουργείο Οικονοµικών, εµείς έχουµε καταθέσει ερώτηση από
τον Ιανουάριο µε θέµα: «Εργαλειοποίηση των φορολογικών ελέγ-
χων ως µέσο απειλής ή συγκάλυψης». Το λέω για άλλη µια φορά,
προσέξτε πάρα πολύ, έχετε παραπέµψει τον Νίκο Παππά στο ει-
δικό δικαστήριο για υπόθεση που όχι µόνο δεν ζηµίωσε το ελλη-
νικό δηµόσιο, αλλά ωφελήθηκε το ελληνικό δηµόσιο από τη
βεβαίωση εκατοντάδων εκατοµµυρίων φόρων. Εάν µε αυτά εδώ
τεκµηριώνεται βλάβη του ελληνικού δηµοσίου, αντιλαµβάνεστε
τι ευθύνη έχετε. 

Έρχοµαι, όµως, στα του νοµοσχεδίου. Ναι, λύνει θέµατα αυτό
το νοµοσχέδιο, το λέω αυτό από την αρχή. Είναι σε θετική κατεύ-
θυνση αρκετές από τις διατάξεις και αν κάνατε διάλογο, θα εί-
χαµε πολύ περισσότερες θετικές διατάξεις. 

Θα καταθέσω, όµως, στα Πρακτικά -όχι κάποιο δηµοσίευµα
από την «ΑΥΓΗ» ή από κάποιο άλλο αντικυβερνητικό µέσο ενηµέ-
ρωσης- δηµοσίευµα του έγκυρου δηµοσιογράφου Προκόπη Χα-
τζηνικολάου από την «ΚΑΘΗΜΕΡΙΝΗ», µε τίτλο: «Σκιές στο νοµο-
σχέδιο για τα καταπατηµένα», όπου αναφέρει: «Το νοµοσχέδιο
για την εξαγορά καταπατηµένων εκτάσεων αντιµετωπίζει υπαρ-
κτά προβλήµατα που δηµιουργήθηκαν σε εποχές δύσκολες για
το κράτος και τους Έλληνες. Ωστόσο, υπάρχουν διατάξεις που
προκαλούν προβληµατισµό, καθώς δίνεται η δυνατότητα εξαγο-
ράς καταπατηµένων που έγιναν µεταγενέστερα από τα γενικά
χρονικά όρια που θέτει το νοµοσχέδιο». 

Και πιο κάτω, σε άλλη δήλωση του κ. Γιώργου Λιάλου: ««Ψη-
φοθηρική» χαρακτηρίζει τη ρύθµιση ο αντιπρόεδρος της ΕΛΛΕΤ.
Όπως εκτιµά, οι ρυθµίσεις αυτές «αποθεώνουν» την παρανοµία,
ενώ συµβάλλουν στην περαιτέρω υποβάθµιση του εξωαστικού
χώρου». 

Είναι σίγουρα σηµαντικό θέµα η δηµόσια περιουσία και, όπως
είπα, υπάρχουν και θετικά και τα αναφέραµε. Εάν υπήρχε διάλο-
γος, θα προσθέταµε και άλλα. Έγιναν αρκετά επί ΣΥΡΙΖΑ σε αυτό
το θέµα και είµαι περήφανος που ήµουν και εγώ, µαζί µε άλλους
από την κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ, που αξιοποιήσαµε δηµόσια περιου-
σία, όπως για παράδειγµα το κλειστό κτήριο του «Κεράνη». Όταν
συνδικαλιστές από τη Νέα Δηµοκρατία και το ΠΑΣΟΚ αντιδρού-
σαν στη µεταφορά υπηρεσιών, εµείς καταφέραµε να µεταφέ-
ρουµε υπηρεσίες και Υπουργείο και είµαι υπερήφανος που
υπάρχει Υπουργείο, δυτικά του Κηφισού και είναι εγκατεστηµένο
στον Δήµο Νίκαιας - Ρέντη και µακάρι αυτή η διαδικασία να προ-
χωρήσει και σε άλλα Υπουργεία. 

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Οικονοµικών):
Επί της διακυβέρνησής σας πήγε κάποιο Υπουργείο στο «Κερά-
νης»; Ποιο Υπουργείο πήγε;

ΤΡΥΦΩΝ ΑΛΕΞΙΑΔΗΣ: Βεβαίως, πήγε το Υπουργείο Μετανα-
στευτικής Πολιτικής…

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Οικονοµικών):
Πότε πήγε, κύριε συνάδελφε;

ΤΡΥΦΩΝ ΑΛΕΞΙΑΔΗΣ: …πήγε εκεί ο κ. Βίτσας, πήγε η Ειδική
Γραµµατεία Διαχείρισης Ιδιωτικού Χρέους.

ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΠΑΠΑΝΑΤΣΙΟΥ: Όταν ήµουν εγώ. Μετά το κα-
ταργήσατε.

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Οικονοµικών):
Το 2020 πήγε το Υπουργείο Μεταναστευτικής Πολιτικής…

ΤΡΥΦΩΝ ΑΛΕΞΙΑΔΗΣ: Μην τρώτε τον χρόνο, κύριε Βεσυρό-
πουλε. Τελειώνω. Καταλαβαίνω την τακτική αυτή. Μην τρώτε τον
χρόνο. Εγώ θέλω να είµαι σαφής σε αυτό που λέω. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Θα απαντήσετε
µετά, κύριε Υπουργέ.

ΤΡΥΦΩΝ ΑΛΕΞΙΑΔΗΣ: Δεν θελήσατε στο νοµοσχέδιο να κα-

λέσετε φορείς και να συζητήσετε µαζί τους, όταν έγινε η διαδι-
κασία σύνταξης του νοµοσχεδίου, δεν καλέσατε, όπως ζητήσαµε,
στην επιτροπή τους συµβολαιογράφους, τους δικηγόρους, τους
χωροτάκτες, τους πολεοδόµους, την ΠΟΜΙΔΑ, την Ελληνική Εται-
ρεία Περιβάλλοντος και άλλους φορείς. Γιατί; Γιατί φοβόσαστε
γιατί κάτι θέλετε να κρύψετε;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ολοκληρώστε, πα-
ρακαλώ.

ΤΡΥΦΩΝ ΑΛΕΞΙΑΔΗΣ: Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε, µε µία
φράση σε σχέση µε την τροπολογία. Θεωρούσα ότι στο τέλος
της τετραετίας κάπου θα είχε µπει ένα όριο στα ζητήµατα ορθής
νοµοθέτησης, για τα οποία και εσείς, κύριε Πρόεδρε, έχετε µιλή-
σει πολλές φορές και σωστά. Αλλά, να µπαίνει τροπολογία εκατό
σελίδων µε δεκατέσσερα άρθρα, την Τρίτη µετά τις δώδεκα το
βράδυ, για να συζητηθεί στις δέκα η ώρα την επόµενη µέρα το
πρωί, ξεπερνάει ακόµα και τον ξεπεσµό που έχετε οδηγήσει τις
κοινοβουλευτικές διαδικασίες το προηγούµενο χρονικό διά-
στηµα. 

Ευχαριστώ, πολύ.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Τρύφων Αλεξιάδης καταθέτει

για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται
στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενο-
γραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Και εµείς ευχαρι-
στούµε.

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Οικονοµικών):
Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο, για λίγα λεπτά.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Βεβαίως.
Ορίστε, ο κύριος Υπουργός έχει τον λόγο.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Οικονοµικών):

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. Επειδή, κατά την θητεία του κ. Αλε-
ξιάδη, πραγµατικά στη δηµόσια περιουσία έκαναν πάρα πολύ µε-
γάλο και πλούσιο έργο και στην υπόλοιπη θητεία της κ. Παπα-
νάτσιου, στο συγκεκριµένο ακίνητο του «Κεράνης» οι µόνοι που
πήγαν ήταν κάποια άτοµα της Ειδικής Γραµµατείας Ιδιωτικού
Χρέους. Κανείς άλλος δεν υπήρχε εκεί. Το Υπουργείο Μετανα-
στευτικής Πολιτικής πήγε το 2020 εκεί. Ήταν ένα τεράστιο κτή-
ριο, προσπάθησε ο κ. Αλεξιάδης να πάει υπηρεσίες, δεν τα κατά-
φερε. Ήταν ένα κενό, τεράστιο κτήριο, µε κάποια άτοµα µέσα
της Ειδικής Γραµµατείας Ιδιωτικού Χρέους. Το Υπουργείο Μετα-
ναστευτικής Πολιτικής µετακόµισε το 2020. 

Σας ευχαριστώ. 
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΠΑΠΑΝΑΤΣΙΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον

λόγο επί προσωπικού.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Μία διευκρίνιση

εάν θέλετε, όχι προσωπικό. 
Ορίστε, έχετε τον λόγο.
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΠΑΠΑΝΑΤΣΙΟΥ: Κύριε Υπουργέ, µε συγχωρείτε,

µάλλον η µνήµη σας αυτή τη στιγµή σάς εξαπατά. Ο κ. Βίτσας, ο
Αντιπρόεδρος της Βουλής, ήταν Υπουργός Μεταναστευτικής Πο-
λιτικής και η έδρα του ήταν εκεί και εκεί ήταν και οι υπηρεσίες.
Έγινε στη δική µας διακυβέρνηση. Μετά -θυµηθείτε- όταν ήρθατε
στην Κυβέρνηση καταργήσατε το Υπουργείο Μεταναστευτικής
Πολιτικής και το επαναφέρετε το 2020. Γι’ αυτό θυµάστε το 2020.
Η πρώτη φορά που πήγε το Υπουργείο Μεταναστευτικής Πολιτι-
κής εκεί ήταν µε τον κ. Βίτσα, µπορεί να σας το επιβεβαιώσει, σαν
Υπουργός Μεταναστευτικής Πολιτικής. Και οι υπηρεσίες εκεί
πήγαν. 

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Οικονοµικών):
Οι υπηρεσίες του ήταν εκεί; Δεν ήταν εδώ, στην οδό Μητροπό-
λεως; Τι λέτε τώρα;

ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΠΑΠΑΝΑΤΣΙΟΥ: Οι υπηρεσίες µεταναστευτικής
πολιτικής ήταν εκεί. Το καταργήσατε το Υπουργείο, κύριε Υπουρ-
γέ, και το επαναφέρατε το 2020.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ωραία. Θα επανέλ-
θει ο κύριος Υπουργός µετά στην οµιλία του.

Τον λόγο έχει τώρα ο κ. Βασιλειάδης από τη Νέα Δηµοκρατία.
Ορίστε, κύριε Βασιλειάδη, έχετε τον λόγο.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ (ΛΑΚΗΣ) ΒΑΣΙΛΕΙΑΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε.
Κύριε Υπουργέ, αγαπητές και αγαπητοί συνάδελφοι, σήµερα
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καλούµαστε να ψηφίσουµε άλλο ένα σχέδιο νόµου που κλείνει
οριστικά ζητήµατα που προκαλούσαν προβλήµατα, τόσο στους
πολίτες όσο και στο κράτος, για πολλά χρόνια. Σήµερα είναι µία
ακόµα µέρα που η Κυβέρνηση αποδεικνύει στην πράξη ότι είναι
µία Κυβέρνηση που θέλει πραγµατικά να αλλάξει αυτό τον τόπο
προς το καλύτερο. Η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας και του
Κυριάκου Μητσοτάκη έχει αποδείξει πλέον -και αποδεικνύει συ-
νεχώς- πως έχει τη θέληση να αντιµετωπίσει τα µεγάλα και σύν-
θετα προβλήµατα και να εφαρµόσει ουσιαστικές µεταρρυθµίσεις.

Οι περισσότεροι από εµάς, που προερχόµαστε από περιφερει-
ακές ενότητες της Μακεδονίας -αλλά όχι µόνο- γνωρίζουµε από
προσωπικές εµπειρίες τη σηµασία του σχεδίου νόµου που συζη-
τάµε σήµερα. Αντιλαµβανόµαστε πλήρως ότι πρόκειται για µία
προσπάθεια επίλυσης ενός πολύπλευρου ζητήµατος, το οποίο
µπορεί σε κάποιες περιπτώσεις να φτάνει ακόµα και εκατό χρόνια
πίσω. Αποδεικνύεται ότι τα σύνθετα αυτά προβλήµατα απαιτούν
πρώτα από όλα θέληση, έπειτα συστηµατική δουλειά και σωστό
µακροπρόθεσµο σχεδιασµό.

Έτσι, λοιπόν, από την αρχή ακόµη, αυτής της κοινοβουλευτι-
κής περιόδου, όταν και εγώ και άλλοι συνάδελφοι από την επι-
κράτεια θέσαµε το ζήτηµα των κατεχόµενων ακινήτων, το Υπουρ-
γείο Οικονοµικών έθεσε τις βάσεις, αρχικά µε την καταγραφή των
περιπτώσεων της ιδιωτικής περιουσίας, των λεγόµενων δηµοσίων
και των λεγόµενων ανταλλάξιµων κτηµάτων, για το νέο πλαίσιο. 

Στην προκειµένη περίπτωση, το πρώτο µεγάλο βήµα έγινε µε
την υιοθέτηση και την εφαρµογή του Εθνικού Κτηµατολογίου.
Παράλληλα, είχαµε και τη µεγάλη προσπάθεια της ψηφιακής µε-
τάβασης του δηµοσίου, εργαλεία της οποίας αξιοποιούνται και
για την εφαρµογή των προτεινόµενων διατάξεων. Σήµερα,
έχουµε ένα σχέδιο νόµου που φιλοδοξεί να θέσει ένα νέο πλαίσιο
αξιοποίησης της ιδιωτικής περιουσίας του δηµοσίου. 

Οι προτεινόµενες ρυθµίσεις αφορούν το σύνολο των ενδιαφε-
ρόµενων πολιτών και νοµικών προσώπων που ασκούν κατοχή,
αδιαλείπτως, επί ακινήτων του δηµοσίου, στα οποία είτε βρίσκεται
η κύρια κατοικία τους είτε ασκούν σε αυτά κάποιας µορφής επαγ-
γελµατική δραστηριότητα: τουριστική, βιοτεχνική, βιοµηχανική,
εµπορική ή αγροτική. Τους δίνεται, λοιπόν, η δυνατότητα να εξα-
γοράσουν το ακίνητο αυτό έναντι τιµήµατος εξαγοράς στη βάση
της αντικειµενικής του αξίας, η οποία όµως θα έχει εκπτώσεις και
θα υπάρχει η δυνατότητα στο τίµηµα να αποµειώνεται σταδιακά,
βάσει συγκεκριµένων κοινωνικών και οικονοµικών κριτηρίων. 

Έτσι, ένας ενδιαφερόµενος πολίτης, µπορεί να αποκτήσει νό-
µιµους τίτλους ιδιοκτησίας µε αντίτιµο που µπορεί να περιορισθεί
ακόµη και στο 20% της αντικειµενικής αξίας, ενώ παράλληλα του
δίνεται και η δυνατότητα να καταβάλλει αυτό το τίµηµα σε δό-
σεις, που µπορεί να φτάσουν τις εξήντα, µε τη δόση να µπορεί
να ξεκινά ακόµα και από 100 ευρώ τον µήνα. 

Κατά την άποψή µου, λοιπόν, κύριε Πρόεδρε, οι προτεινόµενες
διατάξεις είναι δίκαιες και επιλύουν ουσιαστικά το πρόβληµα, ει-
δικά σε περιπτώσεις όπου, για παράδειγµα, το ελληνικό κράτος
ζητά από απογόνους προσφύγων τίτλους ιδιοκτησίας, σε ανταλ-
λάξιµα ακίνητα. 

Με αυτόν τον τρόπο το δηµόσιο θα αποδεσµευτεί από την υπο-
χρέωση διεκδίκησης ακινήτων, τα οποία δεν επρόκειτο ποτέ να
αξιοποιήσει, εισπράττοντας ένα σηµαντικό αντίτιµο. Ταυτόχρονα,
απαλλάσσονται οι αρµόδιες διοικητικές υπηρεσίες και οι δικαστι-
κές αρχές από εκκρεµείς υποθέσεις, ενώ επωφελούνται και οι
ιδιοκτήτες των ακινήτων αφού πλέον θα τα κατέχουν νόµιµα. Σε
όλη αυτή τη διαδικασία θεσπίζονται κοινωνικά και οικονοµικά κρι-
τήρια, ώστε να είναι ρεαλιστική η οριστική διευθέτηση των υπο-
θέσεων, αφ’ ετέρου όµως αποτρέπονται νέες τέτοιες περιπτώ-
σεις µε την υιοθέτηση χρονικών ορίων πολλών δεκαετιών. Με
άλλα λόγια λύσατε τον γρίφο, κύριε Υπουργέ, και βγάζετε εκα-
τοντάδες συµπολίτες µας από την ιδιοκτησιακή οµηρία τους.
Γνωρίζετε τις περιπτώσεις στην Πέλλα -τις έχουµε συζητήσει και
µαζί- στις περιοχές Καραµάν, Ντερέ, Αγίου Μάρκου αλλά και στα
στρατόπεδα Φιλιππάκου και Καψάλη. Γι’ αυτό και χαιρετίζω την
ένταξη στο σχέδιο νόµου και των ακινήτων του Ταµείου Εθνικής
Άµυνας. 

Από το 2014, πάλι µε Υπουργό τον κ. Σταϊκούρα, η κυβέρνηση
της Νέας Δηµοκρατίας ήθελε να δώσει λύσεις για όλες αυτές τις

περιπτώσεις και τις περιπτώσεις του Ταµείου Εθνικής Άµυνας.
Δυστυχώς, όµως, τότε δεν πρόλαβε. Μετά ήρθε η περίοδος ΣΥ-
ΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ. Δεν έγινε απολύτως τίποτα. Σήµερα όµως κλείνει
και αυτή η εκκρεµότητα. Ανέφερα κάποιες περιπτώσεις πριν. Αρ-
κετές από αυτές αποτελούν εγκαταστάσεις καθ’ υπόδειξη φο-
ρέων του κράτους, ως αποτέλεσµα µαζικής εγκατάστασης πλη-
θυσµιακών οµάδων. Το έχουµε συζητήσει πολλές φορές και µαζί
µε τον κ. Βεσυρόπουλο. Και χαίροµαι που µε τις νοµοτεχνικές
βελτιώσεις που καταθέσατε επεκτείνονται οι εκπτώσεις επί του
τιµήµατος εξαγοράς και για αυτές τις περιπτώσεις, φτάνοντας
στο 20% της αντικειµενικής τους αξίας. 

Υπάρχουν κι άλλες περιπτώσεις σε κτήµατα και αγρούς τοπι-
κών κοινοτήτων, όπως στους Προµάχους, το Γαρέφι, τα Ξανθό-
γεια, το Γυψοχώρι, το Ασβεσταριό και αλλού, που µε το σχέδιο
νόµου αυτό οι κάτοικοι και οι αγρότες µας βγαίνουν ουσιαστικά
από την οµηρία. Οφείλω να αναγνωρίσω πως ακούσατε τόσο
εµάς όσο και όλους τους φορείς της Πέλλας και έχουµε σήµερα
αυτό το αποτέλεσµα. 

Κλείνοντας, δεν θα ήθελα να παραλείψω τις διατάξεις του δεύ-
τερου µέρους, καθώς περιλαµβάνουν δίκαιες φορολογικές ρυθ-
µίσεις για την απαλλαγή από την υποχρέωση καταβολής ΕΝΦΙΑ
των ιδιοκτητών ακινήτων που βρίσκονται σε περιοχές που έχουν
πληγεί από φυσικές καταστροφές. Επιπλέον, προβλέπεται η ελά-
φρυνση των ιδιοκτητών διατηρητέων µνηµείων έργων τέχνης και
κτηρίων, δεδοµένου του ιδιαίτερα υψηλού κόστους συντήρησής
τους. Θα υπερψηφίσω, λοιπόν, το σχέδιο νόµου, καθώς θεωρώ
πως εισάγει ένα νέο, αποτελεσµατικό και λειτουργικό θεσµικό
πλαίσιο για ένα ζήτηµα που ταλαιπωρεί τους συµπολίτες µας
αλλά και το δηµόσιο για πολλές δεκαετίες. 

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κι εγώ σας ευχα-

ριστώ, κύριε συνάδελφε. 
Η κ. Θεοδώρα Τζάκρη από τον ΣΥΡΙΖΑ έχει τον λόγο. 
ΘΕΟΔΩΡΑ ΤΖΑΚΡΗ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε το

παρόν σχέδιο νόµου, σύµφωνα µε την εισηγητική του έκθεση,
επιχειρείται η επίλυση ενός διαχρονικού κοινωνικού προβλήµα-
τος, που αφορά στο ιδιοκτησιακό καθεστώς των κατεχοµένων δη-
µόσιων ακινήτων του Υπουργείου Οικονοµικών. Όµως από µια
απλή ανάγνωση των άρθρων του νοµοσχεδίου µπορεί πολύ εύ-
κολα να διαπιστώσει κανείς ότι το νοµοσχέδιο αυτό αντιµετωπίζει
το πρόβληµα αποσπασµατικά. Σε πολλές περιπτώσεις είναι χει-
ρότερο και µε επαχθέστερους όρους εξαγοράς από τους νόµους
που ίσχυαν στο παρελθόν, που επιχείρησαν επίσης να αντιµετω-
πίσουν το πρόβληµα και οι οποίοι καταργούνται από τη θέση
ισχύος του παρόντος, ενώ σε κάθε περίπτωση δεν διασφαλίζει
τα δικαιώµατα του δηµοσίου από πρόσφατες αυθαίρετες κατα-
πατήσεις που δηµιουργήθηκαν είτε πρόκειται να δηµιουργηθούν
εν όψει της δηµιουργίας του Κτηµατολογίου. Σε κάθε περίπτωση,
δεν επιλύει οριστικά το ζήτηµα των µελλοντικών καταπατήσεων
των εκτάσεων του δηµοσίου. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, µε το νέο αυτό σχέδιο νόµου
υπάρχουν σοβαρές αµφιβολίες αν θα µπορέσουν να καταθέσουν
αίτηση και να καταβάλουν το τίµηµα εξαγοράς κυρίως τα φτωχά
νοικοκυριά, που για δεκαετίες έχουν χτίσει τη ζωή τους µε κό-
πους και τεράστια έξοδα στη γη τους. Αυτοί, δηλαδή, τους οποί-
ους υποτίθεται ότι αφορά η ρύθµιση. Ενώ την ίδια στιγµή δεν
διασφαλίζεται επαρκώς ότι ο νόµος αυτός δεν θα αποτελέσει µια
ακόµα ευκαιρία εξαγοράς δηµόσιας γης από εύπορους ιδιώτες
και από µεγάλα συµφέροντα. 

Στις περιπτώσεις του δικαιώµατος υποβολής αίτησης εξαγο-
ράς του άρθρου 4 δεν συµπεριλαµβάνονται τα πολύ µεγάλα σε
έκταση δηµόσια κτήµατα στα οποία το δηµόσιο είναι εξ αδιαιρέ-
του συγκύριος µε ιδιώτες. Στην περιοχή της Πέλλας είναι χαρα-
κτηριστικό το παράδειγµα της περιοχής Πάτηµα στην Έδεσσα,
όπου το δηµόσιο είναι εξ αδιαιρέτου συγκύριο µε ιδιώτες µεριδι-
ούχους σε ακίνητο συνολικής έκτασης δώδεκα χιλιάδων στρεµ-
µάτων περίπου, ακίνητο στο οποίο περιλαµβάνονται αγροτικές
και δασικές εκτάσεις στις οποίες έχει γίνει η οριστική κύρωση
των δασικών χαρτών. Η περιοχή αυτή παραµένει εκτός ρύθµισης,
αν και οι συνιδιοκτήτες µεριδιούχοι περιµένουν µε κάποιον τρόπο
να ενταχθούν και να δικαιωθούν στα διαιρετά αγροτικά τµήµατα
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που κατέχουν και καλλιεργούν. 
Παρόµοια περίπτωση αποτελεί και η περιοχή στο Άνω Γραµ-

µατικό της Πέλλας. Επίσης, δεν συµπεριλαµβάνονται τα κτήµατα
στην περιοχή Άγρας και Νησί της Έδεσσας, στα οποία υπάρχει
πολύ µεγάλη εξ αδιαιρέτου συνιδιόκτητη έκταση των µεσεγγυη-
µένων περιουσιών σε ποσοστό 50% και του κράτους στο υπό-
λοιπο 50%, που φέρουν την ένδειξη «Άγνωστος» και είναι αρµο-
διότητας του Υπουργείου Οικονοµικών. 

Στο άρθρο 6 ορίζεται ως αρχικό τίµηµα το 100% της αντικει-
µενικής αξίας του ακινήτου, το οποίο προσαυξάνεται κατά 25%
σε περίπτωση ύπαρξης κτίσµατος που το έκτισε ο ίδιος ο αιτών
ή προσαυξάνεται κατά 100%, αν το κτίσµα το έκτισε τρίτος ή το
δηµόσιο. Για την περιοχή της Πέλλας σηµαίνει ότι για ένα άρτιο
οικόπεδο εµβαδού τριακοσίων τετραγωνικών µέτρων η αρχική
τιµή θα φτάσει µέχρι και τις 50.000 ευρώ. Το τίµηµα αυτό είναι
πολύ υψηλό, ιδιαίτερα για όσους δεν έχουν τη δυνατότητα των
σοβαρών εκπτώσεων των επόµενων παραγράφων. Οι φτωχοί συ-
µπολίτες µας, που µε δικά τους έξοδα έχουν χτίσει το σπίτι τους
και έχουν ήδη καταβάλει υπέρογκα έξοδα αλλά και πρόστιµα σε
διάφορες υπηρεσίες του δηµοσίου, καλούνται τώρα να το ξανα-
πληρώσουν από την αρχή. 

Στο άρθρο 7 διαφοροποιούνται οι εκπτώσεις. Δηλαδή, στην πα-
ράγραφο 1, για όσους έχουν αποκτήσει οποιονδήποτε και οπο-
τεδήποτε τίτλο σε ακίνητο που έχει ανεγερθεί κτίσµα µέχρι
31-12-1991 προβλέπεται έκπτωση 2% για κάθε έτος κατοχής πριν
από το 1991, ενώ για όσους δεν έχουν τίτλους σε ακίνητο που
έχει ανεγερθεί κτίσµα µέχρι 31-12-1981 προβλέπεται έκπτωση
1% για κάθε έτος κατοχής πριν από το 1981. Πρόκειται για άνιση
και άδικη µεταχείριση για όσους δεν είχαν την προνοητικότητα
να συντάξουν ένα συµβόλαιο µεταβίβασης της κυριότητας και θα
τους οδηγήσει να τρέξουν να συντάξουν συµβόλαια, προκειµέ-
νου να ενταχθούν στην ευνοϊκότερη διάταξη.

Στην παράγραφο 2, απ’ όλες τις προβλεπόµενες εκτός της πα-
ραγράφου αυτής, ο δικαιούχος µπορεί να διαλέξει µόνο µία από
τις αναφερόµενες. Επίσης, δεν υπάρχει καµµία πρόβλεψη έκπτω-
σης για κατοίκους περιοχών στις οποίες µετακινήθηκαν και εγκα-
ταστάθηκαν προσφυγικοί πληθυσµοί κατά την περίοδο µέχρι το
έτος 1950, µετά από υπόδειξη των τοπικών αρχών, της τοπικής
αυτοδιοίκησης ή του κράτους. Πρόκειται για περιπτώσεις στα
Γιαννιτσά και την Έδεσσα, όπου οι κάτοικοι και οι πρόγονοί τους
όντας πρόσφυγες µετά τον πόλεµο του 1940 δεν καταπάτησαν
δηµόσια έκταση, αλλά εγκαταστάθηκαν µε υπόδειξη των αρχών
του κράτους και έχτισαν εκεί τις κατοικίες τους. Είναι πολύ άδικο
γι’ αυτούς εβδοµήντα χρόνια µετά να τους αντιµετωπίζουµε ως
καταπατητές. Οι άνθρωποι αυτοί είναι ειδική κατηγορία και θα
έπρεπε να τους χορηγηθούν τίτλοι, αν όχι χωρίς τίµηµα, τουλά-
χιστον µε πολύ µεγάλη έκπτωση, 80% για παράδειγµα, χωρίς φυ-
σικά να συµπεριλαµβάνεται η αξία του κτίσµατος που µε µύρια
έξοδα έφτιαξαν.

Με το άρθρο 8 προσδιορίζεται τίµηµα εξαγοράς σε ειδικές πε-
ριπτώσεις αµφισβήτησης κυριότητας του δηµοσίου ακινήτου στο
50% της αντικειµενικής αξίας αυτού. Αξίζει να τονιστεί ότι το τί-
µηµα αυτό συµπεριλαµβάνει και την αξία των συστατικών στοι-
χείων του κτήµατος, κτίσµατος, καλλιέργειας και δεν αφορά την
αξία µόνο του οικοπέδου ή της γης. Εποµένως η έκπτωση του
50% του οικοπέδου, όσο µεγάλη και αν ακούγεται, στην πραγµα-
τικότητα είναι πολύ µικρή και καθόλου δελεαστική για όσους θε-
ωρούν ότι έχουν ουσιαστικούς και πραγµατικούς λόγους να
αµφισβητούν την κυριότητα του δηµοσίου επί του ακινήτου. 

Με την παράγραφο 2 του άρθρου 8 δίνεται η δυνατότητα εξα-
γοράς µε 50% έκπτωση οριζόντια σε όσους έχουν εγγραφεί στις
αρχικές εγγραφές του Κτηµατολογίου χωρίς την προϋπόθεση κα-
τοχής για τριάντα ή σαράντα χρόνια του άρθρου 4. Η ρύθµιση
αυτή δεν έρχεται να καλύψει περιπτώσεις επίλυσης κοινωνικών
προβληµάτων, αλλά αντίθετα κλείνει το µάτι σε πρόσφατους αλλά
και επίδοξους καταπατητές και ανοίγει τον ασκό του Αιόλου για
γενικότερη αµφισβήτηση των δικαιωµάτων του δηµοσίου εν όψει
της διαδικασίας σύνταξης του Εθνικού Κτηµατολογίου, µε την επί-
κληση ψευδών χρησικτησιών έναντι του δηµοσίου σε άγνωστα,
µη καταγεγραµµένα µέχρι σήµερα, κτήµατα του δηµοσίου.

Τονίζω ότι ένας εκ των βασικότερων λόγων σύνταξης του Εθνι-

κού Κτηµατολογίου, σύµφωνα µε την ίδια την εισηγητική του έκ-
θεση, είναι η αποκάλυψη της µέχρι σήµερα άγνωστης περιουσίας
του δηµοσίου και όχι να αποτελέσει την ευκαιρία για το γενικό-
τερο ξεπούληµα της δηµόσιας περιουσίας. 

Με το άρθρο 11, όπου καθορίζεται η καταβολή του τιµήµατος
εξαγοράς, γίνεται ξεκάθαρη πλέον η δυσκολία µε την οποία θα
µπορέσουν να αντεπεξέλθουν όσοι θα µπορέσουν να κατοχυρώ-
σουν το δικαίωµα εξαγοράς. Το τίµηµα πρέπει να εξοφληθεί σε
εξήντα µηνιαίες δόσεις, δηλαδή µέσα σε µόλις πέντε χρόνια, µια
δόση που δεν θα µπορεί να είναι µικρότερη των 100 ευρώ. Σε πε-
ρίπτωση εφάπαξ εξόφλησης µε την έκδοση του τίτλου η έκπτωση
που παρέχεται είναι µόλις 10%. Είναι φανερό ότι ο χρόνος και ο
τρόπος εξόφλησης που προβλέπεται είναι εξαιρετικά πιεστικός
και ασύµφορος, ιδιαίτερα για τους πιο φτωχούς συµπολίτες µας,
αυτούς, δηλαδή, που υποτίθεται ότι θέλει να εξυπηρετήσει το
παρόν νοµοσχέδιο. 

Είναι δε πολύ πίσω και από τον µέχρι σήµερα ισχύοντα νόµο
εξαγοράς των ανταλλάξιµων κτηµάτων που καταργείτε µε την
ψήφιση του παρόντος νόµου, δηλαδή τον ν.357/1976, όπου µε-
ταξύ άλλων προβλέπει, πρώτον, για την εξαγορά αστικών ανταλ-
λάξιµων κτηµάτων δόσεις τριάντα εξαµηνιαίες, δηλαδή δεκαπέ-
ντε χρόνια, για την εξαγορά αγροτικών ανταλλάξιµων κτηµάτων
δόσεις σαράντα εξαµηνιαίες, δηλαδή είκοσι χρόνια, για την εφά-
παξ εξόφληση έκπτωση 30%, για πρόωρη εξόφληση, δηλαδή
µετά την πληρωµή της πρώτης δόσης, έκπτωση 20%. 

Κατάφωρη αδικία αποτελεί, εποµένως, ο αποκλεισµός από τις
ευνοϊκές αυτές διατάξεις του ν.357/1976 περιοχών όπου οι επι-
τροπές της άλλοτε Υπηρεσίας Διαχείρισης Ανταλλάξιµων Μου-
σουλµανικών Κτηµάτων δεν πρόλαβαν να περάσουν και να ολο-
κληρώσουν τη διαδικασία εκποίησης των κατεχοµένων εκτάσεων. 

Για την Περιφερειακή Ενότητα Πέλλας, όπου υπάρχουν πάνω
από δυόµισι χιλιάδες ανταλλάξιµα κτήµατα, αστικά και αγροτικά,
στις περιοχές Ασβεσταριό, Γυψοχώρι, Άθυρα, Πρόµαχοι, Γαρέφι,
Άγιος Αθανάσιος, Ξανθόγεια και σε πολλές άλλες περιοχές της
Πέλλας, υπάρχει ιδιαίτερη ευαισθησία για το ζήτηµα αυτό.

Με το άρθρο 12 οι εκκρεµείς αιτήσεις εξαγοράς ακινήτων τί-
θενται στο αρχείο και θα πρέπει να υποβάλουν νέα αίτηση µε τον
νέο νόµο. Η διάταξη αυτή είναι άδικη για όσους δεν πρόλαβαν
να ολοκληρώσουν τη διαδικασία εξαγοράς -κυρίως µε υπαιτιό-
τητα όχι δική τους, αλλά κυρίως λόγω γραφειοκρατικών αγκυλώ-
σεων- και ενδεχοµένως µε τον νέο νόµο χάνουν δικαίωµα που για
πάρα πολλά χρόνια θεωρούσαν ότι κατείχαν. 

Κύριε Υπουργέ, εν κατακλείδι, το σχέδιο νόµου στην πραγµα-
τικότητα ελάχιστα αγγίζει το πρόβληµα, κυρίως γιατί δείχνει να
µην έχει σαφή εικόνα του πραγµατικού αυτού προβλήµατος της
ελληνικής κοινωνίας, αποκλείει περιπτώσεις που υποτίθεται ότι
έρχεται να λύσει, είτε γιατί δεν συµπεριλαµβάνει καθόλου είτε
γιατί µε το τίµηµα και τον τρόπο πληρωµής που καθορίζει θα οδη-
γήσει όσους έχουν πραγµατική ανάγκη, αλλά και οικονοµικό πρό-
βληµα, να µην καταθέσουν καθόλου αίτηµα εξαγοράς µπροστά
στο αβέβαιο και ρευστό οικονοµικό περιβάλλον όπου ζούµε. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ολοκληρώστε, κυ-
ρία Τζάκρη. Έχετε φτάσει τα δέκα λεπτά.

ΘΕΟΔΩΡΑ ΤΖΑΚΡΗ: Παράλληλα, αφήνει ορθάνοιχτη την
πόρτα για επιτήδειους και οικονοµικά ισχυρούς να αρπάξουν την
ευκαιρία για από εδώ και πέρα αµφισβήτηση των δικαιωµάτων
του δηµοσίου σε µη καταγεγραµµένα, άγνωστα δηλαδή µέχρι σή-
µερα, κτήµατα του δηµοσίου, µε σκοπό την εξαγορά τους µε ευ-
νοϊκούς όρους.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Και εγώ σας ευχα-
ριστώ.

Ο κ. Παππάς δεν είναι εδώ. Αν εν τω µεταξύ έλθει, θα του δώ-
σω τον λόγο.

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Οικονοµικών):
Κύριε Πρόεδρε, θα µπορούσα να έχω τον λόγο;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ορίστε, κύριε Υ-
πουργέ.
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ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Οικονοµικών):
Επειδή ειπώθηκε από την κ. Παπανάτσιου, αν και έχει φύγει η
κυρία συνάδελφος, και επειδή η µνήµη µου δεν µε απατά, όπως
είπε η κ. Παπανάτσιου, θέλω να διευκρινίσουµε ένα θέµα και, αν
θέλουν, να µας διαψεύσει ο κ. Βίτσας.

Στο κτήριο «Κεράνης» ο µόνος που πήγε ήταν η Ειδική Γραµ-
µατεία Ιδιωτικού Χρέους και ο κ. Βίτσας, το γραφείο του Υπουρ-
γού ή του Υφυπουργού -δεν θυµάµαι αν ήταν Υπουργός ή Υφυ-
πουργός- και το ιδιαίτερο γραφείο του. Κανείς άλλος δεν ήταν
µέσα. Τον Φεβρουάριο του 2020 πήγε ο κ. Μηταράκης και οι εξής
υπηρεσίες: το Άσυλο, η Υποδοχής Ταυτοποίησης, οι οικονοµικές
και οι διοικητικές υπηρεσίες του Υπουργείου, η Ειδική Γραµµα-
τεία των Ασυνόδευτων, η Ειδική Γραµµατεία Εµπλεκόµενων Φο-
ρέων, η Διαχειριστική του Υπουργείου και γενικά όλο το Υπουρ-
γείο πήγε τον Φεβρουάριο του 2020. Ήταν ένα κτήριο τεράστιο
µε είκοσι άτοµα µέσα. 

Αυτό το λέω για τον κ. Αλεξιάδη και την κ. Παπανάτσιου κατά
τη διετία της υπουργίας των δύο πρώην Υπουργών. 

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Πηγαίνουµε τώρα

στους εισηγητές και όσοι θέλουν µπορούν να µιλήσουν για ένα
τρίλεπτο, δεδοµένου ότι έχετε υπερβεί όλοι τον χρόνο.

ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Με ανοχή, γιατί είναι ένα µίνι πο-
λυνοµοσχέδιο η τροπολογία.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ναι, µε µια ανοχή.
Είναι και η τροπολογία. Το έχω υπ’ όψιν µου.

Ο κ. Λογιάδης από το ΜέΡΑ25 έχει τον λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΟΓΙΑΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα περίµενα σήµερα το πρωί

που ήρθε εδώ ο Πρωθυπουργός και µας µίλησε, τώρα, την
ύστατη ώρα, που τελειώνει αυτή η κοινοβουλευτική περίοδος σύ-
ντοµα, να κάνει αυτό που είχε πει, εξεταστική των πραγµάτων επι-
τροπή για τον Βαρουφάκη. Το είχε πει, το είχε ξαναπεί, το είχε
εξαγγείλει πολλές φορές στο παρελθόν και εγώ ως νέος Βουλευ-
τής θα ήθελα να µάθω τι είχε γίνει τότε. Δεν το είπε, δεν το έκανε
αυτό το πράγµα για το οποίο είχε δεσµευτεί. Διερωτώµαι γιατί.
Φοβάται κάτι;

Φέρατε πάλι τελευταία στιγµή χθες µια τροπολογία, ουσια-
στικά ένα σχέδιο νόµου µε εκατό σελίδες, για να αντιµετωπίσετε
δήθεν το συνεχώς αυξανόµενο τσουνάµι των κόκκινων δανείων
και των πλειστηριασµών της πρώτης κατοικίας των ευάλωτων πο-
λιτών, που είναι ό,τι πιο ιερό και όσιο υπάρχει. Ο πνιγµένος από
τα µαλλιά του πιάνεται. Το τσουνάµι αυτό θα σας πνίξει, διότι δεν
µπορείτε να αντιµετωπίσετε και να λύσετε αυτό το τεράστιο κοι-
νωνικό πρόβληµα που εσείς δηµιουργήσατε, έχοντας δεσµεύσει
τη χώρα µε τα µνηµόνιά σας. 

Με τις δικές τους πολιτικές µειώσατε µισθούς, συντάξεις και
αυξήσατε την ανεργία, µε αποτέλεσµα από τη µια µέρα στην
άλλη οι άνθρωποι αυτοί να χάσουν τη γη κάτω από τα πόδια τους
και τώρα να µένουν χωρίς σπίτι. Μόνη λύση είναι η κατάργηση
του «Ηρακλή». Αυτό απαιτεί πολιτική βούληση αντίθετη µε τα
µέτρα των θεσµών που εσείς εξυπηρετείτε. Απαιτεί αυτό που
εµείς στο ΜέΡΑ25 λέµε «ρήξη» µε όλες αυτές τις πολιτικές. 

Το δηµόσιο χρέος έφερε φτωχοποίηση και µνηµόνια, εκχώ-
ρηση δηµόσιας περιουσίας και τώρα υφαρπαγή της πρώτης κα-
τοικίας. Αυτά είναι τα έργα σας. Ακόµη και η εφηµερίδα «ΕΣΤΙΑ»
στις 11-2-2023 γράφει: «Πρωτοφανείς διάλογοι δικαστών στον
Άρειο Πάγο υπέρ πλειστηριασµών». 

Για τα εθνικά θέµατα ο ΣΥΡΙΖΑ πρότεινε και έδωσε την Αλεξαν-
δρούπολη στους Αµερικανούς στρατιωτική βάση για όλη την Ευ-
ρώπη, όχι µόνο για την Ελλάδα. Εσείς τώρα, η Νέα Δηµοκρατία,
«γκριζάρετε» το Αιγαίο, µιλώντας για ανατολικά νησιά του Αι-
γαίου. Τι θα κάνετε σχετικά µετά τις εκλογές για αυτά τα θέµατα;

Δεν είναι, λοιπόν, το θέµα πότε θα γίνουν οι εκλογές. Η ερώ-
τηση πρέπει να είναι τι µας περιµένει µετά τις εκλογές. 

Διαλύετε το ΕΣΥ και σήµερα είχαν πορεία για αυτό το τεράστιο
θέµα. Διαλύετε τη δηµόσια παιδεία, τις δηµόσιες σχολές, παρα-
δείγµατος χάριν, τουριστικών επαγγελµάτων, και σήµερα, φέτος,
θα έχουµε τεράστια έλλειψη πάλι εξειδικευµένων στελεχών στον
τουρισµό. Φέτος θα έχουµε πολύ τουρισµό απ’ ό,τι φαίνεται, διότι
προφανώς θέλουν να µας «χρυσώσουν» το χάπι και να µας απο-

προσανατολίσουν για όλα αυτά τα οποία έρχονται, όπως, παρα-
δείγµατος χάριν, τα εθνικά θέµατα. 

Πάµε τώρα στις τράπεζες και στην αισχροκέρδειά τους. Δανεί-
ζονται χρήµατα από την Ευρωπαϊκή Κεντρική Τράπεζα οι τράπεζες
µε επιτόκια αρνητικά ή κοντά στο µηδέν πριν από λίγο καιρό. Τώρα
είναι στο 0,4% - 0,5%. Και, από την άλλη, οι τράπεζες δανείζουν
τις επιχειρήσεις µε κόστος χρήµατος 4%, 5% και 6%, δηλαδή δέκα
και δώδεκα φορές παραπάνω. Αυτό και αν είναι αισχροκέρδεια. 

Επίσης, τα επιτόκια καταθέσεων και τα επιτόκια χορηγήσεων
απέχουν παρασάγγας, πέρα από το ότι πάρα πολλοί µικροµε-
σαίοι δεν έχουν καµµία πρόσβαση στις τράπεζες και στον τρα-
πεζικό δανεισµό.

Στην παραγωγή ενέργειας έχουµε άλλη αισχροκέρδεια. Ο Όµι-
λος Μυτιληναίος πρόσφατα διαβάσαµε στην εφηµερίδα «Η ΝΑΥ-
ΤΕΜΠΟΡΙΚΗ» ότι είχε αύξηση καθαρών κερδών 187% από το
2021 στο 2022 εν µέσω κρίσης. Στην αναµπουµπούλα δεν χαίρε-
ται ο λύκος;

Και κλείνω µε ένα άλλο θέµα, αυτό της φετινής τιµής του ελαι-
όλαδου, διότι είµαι από την Κρήτη, που παράγει ελαιόλαδο. Συ-
γκυριακά αυξήθηκε φέτος η τιµή του ελαιόλαδου, αλλά η πολι-
τεία τι κάνει για του χρόνου, όταν νέες ελαιοπαραγωγοί χώρες -
όπως η Αµερική, η Αυστραλία, η Κίνα- θα µπουν στην παραγωγή
του ελαιόλαδου; Βλέπουµε, επίσης, από την άλλη µεριά ότι η Ιτα-
λία και η Ισπανία πιέζουν την Ευρωπαϊκή Ένωση να µειώσει τους
δασµούς που θα εισάγουν οι χώρες αυτές από τρίτες χώρες,
όπως η Τυνησία και το Μαρόκο, να το τροποποιούν, να το εξά-
γουν και να έχουν υπερκέρδη. Τι κάνει η Ελλάδα για το θέµα
αυτό; Ουσιαστικά τίποτε.

Αυτά είναι τα έργα σας: φτωχοποίηση, αναξιοπρέπεια, δηµο-
γραφικό πρόβληµα. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ευχαριστώ πολύ.
Τον λόγο έχει ο κ. Βιλιάρδος.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ: Σχετικά µε το νοµοσχέδιο έχουµε µι-

λήσει στις επιτροπές και έχουµε καταθέσει τις προτάσεις µας.
Οπότε δεν νοµίζω ότι υπάρχει κάτι να επαναλάβει κανείς.

Θα αναφερθώ περισσότερο στην τροπολογία. Στο θέµα της
«ΛΑΡΚΟ» δεν µπορούµε παρά να είµαστε αντίθετοι σε κάθε ρύθ-
µιση που σχετίζεται µε το ξεπούληµά της. Αντί να παλέψει η Κυ-
βέρνηση για τον εθνικό πλούτο της χώρας µας, θέτει πάντοτε το
εκβιαστικό δίληµµα, όπως είχε κάνει άλλωστε και µε τα ναυπη-
γεία Ελευσίνας, εκποίησης ή πτώχευσης, στέλνοντας στον δρόµο
πάνω από χίλιους υπαλλήλους, χωρίς να φροντίσει καν να προ-
βλέψει ως υποχρέωση στις διαγωνιστικές διαδικασίες τη συνεχή
απασχόληση του υπάρχοντος προσωπικού, οι περισσότεροι εκ
των οποίων γνωρίζουµε όλοι ότι είναι µεγάλοι σε ηλικία. 

Επιπλέον, παρατηρούµε ότι ο κρατικός προϋπολογισµός θα
επιβαρυνθεί, σύµφωνα µε τις διατάξεις του παρόντος, µε επι-
πλέον 8,5 εκατοµµύρια ευρώ µετά από δεκάδες άλλα εκατοµµύ-
ρια ευρώ που κόστισε στο δηµόσιο η ειδική διαχείριση.

Την ίδια ώρα η «ΛΑΡΚΟ» ξεπουλιέται, όπως είχαµε προβλέψει
πολύ πριν συµβεί, στη «ΓΕΚ ΤΕΡΝΑ» σε συνεργασία µε την «AD
HOLDINGS» µε αντίτιµο µόλις 6 εκατοµµύρια. Εδώ, λοιπόν, επι-
βαρύνεται ο προϋπολογισµός µε 8,5 εκατοµµύρια και ξεπουλάµε
τη «ΛΑΡΚΟ» µε 6 εκατοµµύρια. 

Τώρα όσον αφορά το άρθρο 5, για τις πιστώσεις του Υπουρ-
γείου Άµυνας, εδώ πρόκειται για µία διάταξη που έχει υποστεί
τροποποιήσεις και προσθήκες άλλες δεκαέξι φορές. Αυτή η ση-
µερινή είναι η δέκατη έβδοµη. Τα τελευταία εξίµισι χρόνια έχουν
γίνει όλες αυτές οι προσθήκες, οι έντεκα εκ των οποίων από τη
σηµερινή Κυβέρνηση, µε δεκάδες εκατοµµύρια να προστίθενται
κάθε φορά -προσέχουµε πάντοτε τις δαπάνες του κράτους- και
εκατοντάδες συνολικά από τα αρχικά προβλεφθέντα, που -αν δεν
κάνουµε λάθος- φθάνουν στα 75,5 εκατοµµύρια για την ολοκλή-
ρωση των εργασιών των υποβρυχίων. 

Ναι µεν είµαστε θετικοί στις αµυντικές δαπάνες, αλλά κάπου
φαίνεται πως χάθηκε πραγµατικά το οικονοµικό µέτρο από την
Κυβέρνηση και οι δαπάνες φαντάζουν υπέρογκες. Έχουµε επι-
φύλαξη πάντως ως προς τη γενική και αόριστη πρόβλεψη για
ανάθεση των εργασιών συντήρησης και υποστήριξης σε τρίτους
υπεργολάβους, δηλαδή τα στελέχη του Πολεµικού Ναυτικού. Οι
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πρώην εργαζόµενοι της ΕΝΑΕ και οι λοιποί τρίτοι εργαζόµενοι
δεν επαρκούν; Εντούτοις είµαστε θετικοί για τους λόγους που εί-
παµε προηγουµένως, επειδή αφορούν δαπάνες της άµυνας. 

Όσον αφορά το άρθρο 6, συµφωνούµε. Σχετικά µε τις βελτιώ-
σεις στον εξωδικαστικό δεν προσφέρουν απολύτως τίποτα, ει-
δικά όταν προστίθεται η λέξη «δύναται», όσον αφορά τις τρά-
πεζες και τα funds. Και µε το «δύναται» προφανώς δεν υπάρχει
καµµία υποχρέωση, άρα µπορούν να κάνουν ό,τι θέλουν.

Σχετικά µε το άρθρο 13, δεν µπορούµε να είµαστε αρνητικοί,
αλλά οι ρυθµίσεις δεν θα επιλύσουν σε καµµία περίπτωση το
πρόβληµα του τεράστιου ιδιωτικού χρέους, το οποίο έχει ξεπε-
ράσει τα 410 δισεκατοµµύρια, εκ των οποίων πάνω από 260 δι-
σεκατοµµύρια κόκκινο, και αυξάνεται συνέχεια. 

Θα ήθελα επιπλέον να επιβεβαιώσω, επειδή ο κ. Ακτύπης, ο
δικός σας Βουλευτής, αναφέρθηκε προηγουµένως στο όνοµά
µου, σε σχέση µε προβλήµατα που έχει η Ζάκυνθος, πραγµατικά
ισχύουν αυτά τα προβλήµατα που έχει αναφέρει. Πρέπει να φρο-
ντίσει η Κυβέρνηση να λυθούν. Το ένα που ανέφερε είναι η αιγια-
λίτιδα ζώνη σε ορισµένες περιοχές, που πλέον δεν έχει καµµία
λογική έτσι όπως διευθετείται. Και το δεύτερο είναι οι ελλείψεις
λόγω του τεράστιου καταστροφικού σεισµού του 1953, όπου κα-
ταστράφηκε το Υποθηκοφυλακείο Ζακύνθου και εποµένως δεν
µπορούν να ζητούνται τίτλοι του 1880 -περίπου αυτή την ηµερο-
µηνία είπε-, αλλά θα πρέπει να ζητούνται τίτλοι µετά το 1953. 

Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Και εγώ σας ευχα-

ριστώ.
Τον λόγο έχει η κ. Μανωλάκου από το Κοµµουνιστικό Κόµµα

Ελλάδας.
ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Θα ξεκινήσω καταγγέλλοντας τη

βάρβαρη επίθεση αστυνοµικών σε εργαζόµενους στον επισιτισµό
- τουρισµό, που διεκδικούσαν έξω από το Υπουργείο Εργασίας
συλλογικές συµβάσεις και επίδοµα ανεργίας για όλους τους
ανέργους του κλάδου. Η χρήση χηµικών τραυµάτισε διαδηλωτές
και τελικά η Κυβέρνηση το µόνο που προστατεύει είναι τα κέρδη
των ξενοδόχων και των άλλων οµίλων του κλάδου, που εκτινάσ-
σονται στις πλάτες των εργαζοµένων. 

Σε ό,τι αφορά τις δήθεν θετικές αλλαγές υπέρ των υπερχρεω-
µένων λαϊκών νοικοκυριών που έχει η τροπολογία και αναφέρ-
θηκε και ο κ. Μητσοτάκης, είναι αδειανό πουκάµισο, αφού οι
ρυθµίσεις δεν αλλάζουν τον βασικό µηχανισµό εις βάρος ξεζου-
µίσµατος των δανειοληπτών. Διευκολύνουν τράπεζες και funds
να εισπράξουν όσο γίνεται περισσότερα, µε εκποίηση οποιουδή-
ποτε περιουσιακού τους στοιχείου ή µε τη µετατροπή τους σε
νοικάρηδες στα ίδια τους τα σπίτια. Η δε µείωση του επιτοκίου
έχει στόχο να διευκολύνει τις τράπεζες να προχωρήσουν στην
αποπληρωµή και στη ρύθµιση των δανείων χωρίς νοµικά κωλύ-
µατα. Μόνο η πρόταση του ΚΚΕ για τα υπερχρεωµένα λαϊκά νοι-
κοκυριά, µε διαγραφή µεγάλου µέρους του χρέους και απαγό-
ρευση πλειστηριασµών πρώτης κατοικίας, µπορεί να αποτελέσει
ουσιαστική ανακούφιση για τους εργαζόµενους. 

Σε ό,τι αφορά τα άρθρα για τη «ΛΑΡΚΟ» είναι γεγονός ότι σπα-
ταλήσατε 100 εκατοµµύρια από τον κρατικό προϋπολογισµό και
300 από την πώληση προϊόντων της «ΛΑΡΚΟ», τσακίσατε τους
µισθούς των εργαζοµένων, εξοικονοµώντας πάνω από 30 εκα-
τοµµύρια ευρώ, και το αποτέλεσµα είναι να την έχετε γκρεµίσει,
σε µια περίοδο που οι τιµές του νικελίου έχουν σταθεροποιηθεί
στα ύψη και η «ΛΑΡΚΟ» θα µπορούσε να προσφέρει 2 εκατοµµύ-
ρια ευρώ ηµερησίως. Αντί επαναλειτουργίας της, κρατάτε σε
ανασφάλεια τους εργαζόµενους και τις τοπικές κοινωνίες. Όλα
είναι στον αέρα. Θα επαναλειτουργήσει ενιαία η «ΛΑΡΚΟ»; Θα
εκσυγχρονιστεί, θα αναπτυχθεί παραπέρα; Αναπάντητα τα ερω-
τήµατα και από εσάς και από τους επενδυτές. 

Με το άρθρο 1 της τροπολογίας παρατείνεται ο χρόνος του
εκτελεστικού οργάνου που πραγµατοποιεί το έγκληµα στη «ΛΑΡ-
ΚΟ». Με το άρθρο 2, κάτω από την πίεση των εργαζοµένων και
το πολιτικό κόστος που σας έχει δηµιουργήσει, κάνετε έναν προ-
εκλογικό ελιγµό και ανθρώπους που γεννήθηκαν και αφιέρωσαν
τη ζωή τους στη «ΛΑΡΚΟ» τούς δίνετε παράταση µέχρι 15 Ιου-
λίου. Το ερώτηµα: Μετά τις 15 Ιουλίου τι; Τολµάτε να το απαντή-
σετε; Επίσης προσπαθείτε να δηµιουργήσετε προσδοκίες,

εντάσσοντας το ασφαλιστήριο ζωής στον πίνακα πιστωτών. Αυτά
έχει η ιδιωτική ασφάλιση, που τα παίρνουν χοντρά και, όταν είναι
να δώσουν στους δικαιούχους, εξαφανίζονται. 

Οι εργαζόµενοι της «ΛΑΡΚΟ» για δεύτερη φορά πληρώνουν τα
καλά της ιδιωτικής ασφάλισης και είναι ντροπή που δεν λύνετε
το πρόβληµα πολιτικά, καταβάλλοντας ό,τι απορρέουν από τα
ασφαλιστήρια συµβόλαια ζωής. Μιλάµε για µια βιοµηχανία µε
ογδόντα νεκρούς. Ωστόσο, οι ρυθµίσεις δεν προβλέπουν τίποτε
για τους εργαζόµενους που είχαν την ατυχία να συµπληρώσουν
σαράντα χρόνια δουλειάς δύο µήνες πριν έρθει η διαχείριση και
δεν έχουν λάβει την αποζηµίωσή τους. 

Καταψηφίζουµε, λοιπόν, τα δύο άρθρα, γιατί το περιεχόµενό
τους είναι αυτό που έχουν αντιπαλέψει οι εργαζόµενοι µε τον
ηρωικό τους αγώνα εδώ και τρία χρόνια και ζητάµε να κάνετε
δεκτή την τροπολογία και πρόταση νόµου για το σύνολο της
«ΛΑΡΚΟ» που είχε καταθέσει το ΚΚΕ, αλλά δεν θέλατε ούτε καν
να τη συζητήσετε, όχι µόνο εσείς αλλά και ο ΣΥΡΙΖΑ, η Αξιωµα-
τική Αντιπολίτευση. Έχετε σύµπνοια.

Για το άρθρο 3, που αφορά το ξεκαθάρισµα και την ασφαλι-
στική εταιρεία «ΑΣΠΙΔΑ» λέµε «παρών». Τα χρήµατα αυτά ανή-
κουν στους εργαζόµενους, αν και είναι ψίχουλα µπροστά σε αυτά
που δικαιούνται και δίνονται µε το σταγονόµετρο. 

Αυτό που λέµε καθαρά και δυνατά είναι ότι το ΚΚΕ θα συνεχί-
σει να είναι δίπλα στους εργαζόµενους της «ΛΑΡΚΟ» µε όλες του
τις δυνάµεις. Και γνωρίζοντας καλά τους εργαζόµενους και το κί-
νηµα που έχουν αναπτύξει, σας λέµε ότι δεν έχετε ξεµπερδέψει
ακόµα ούτε εσείς ούτε οι επενδυτές που φέρατε. Θα διεκδική-
σουν το δίκιο τους. 

Υπάρχουν τώρα και άλλα άρθρα που δέχονται βελτίωση και θα
εκφραστούµε µε το «παρών», όπως και στο άρθρο 12, που δεν
λύνει το ζήτηµα της στεγαστικής αποκατάστασης των παλιννο-
στούντων οµογενών. Το λύνει, όµως, η τροπολογία - προσθήκη
που είχε καταθέσει το ΚΚΕ και γι’ αυτό την καταθέτουµε ξανά για
τα Πρακτικά. 

Συνολικά καταψηφίζουµε την υπουργική τροπολογία, δίνοντας
βάρος στον εξωδικαστικό συµβιβασµό, που είναι αέρας κοπανι-
στός, και στο θέµα της «ΛΑΡΚΟ». 

Ευχαριστώ.
(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Διαµάντω Μανωλάκου κατα-

θέτει για τα Πρακτικά την προαναφερθείσα τροπολογία, η οποία
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κι εγώ σας ευχα-
ριστώ. 

Τον λόγο έχει ο κ. Αρβανιτίδης Γεώργιος, ειδικός αγορητής
του Κινήµατος Αλλαγής. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΡΒΑΝΙΤΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, επιτρέψτε µου στη δευτερολο-

γία µου να κάνω µερικά παραπάνω σχόλια για την τροπολογία
που έφερε η Κυβέρνηση, για τις οικονοµικές ρυθµίσεις που φέρ-
νει στο παρά ένα πριν από τις εκλογές.

Δυστυχώς, κύριε Υπουργέ, είναι πολύ λίγες και είναι πολύ αρ-
γά. Προσπαθείτε να καθησυχάσετε µια οργή που επικρατεί στους
πολίτες για τους πλειστηριασµούς, αλλά να είστε σίγουροι ότι
δεν θα αποφύγετε την κρίση του ελληνικού λαού και δεν θα ει-
σπράξετε κατά τα έργα σας στις εκλογές. Προσπαθείτε απλά να
µπαλώσετε τις αποτυχίες του δικού σας εξωδικαστικού µηχανι-
σµού ρύθµισης των οφειλών.

Σε σχέση τώρα µε τα άρθρα 1, 2 και 3 της τροπολογίας, κύριε
Υπουργέ, έχουµε κατακρίνει συνολικά τις ενέργειες της Κυβέρ-
νησης για τη «ΛΑΡΚΟ» και το κάναµε όσες φορές συνέβη να συ-
ζητήσουµε για τη «ΛΑΡΚΟ» και δεν ήταν και λίγες αυτές οι φορές.

Όµως, κύριε Υπουργέ, εννέα εργαζόµενοι αποχώρησαν λόγω
συνταξιοδότησης δυο-τρεις µήνες πριν από την ειδική διαχείριση
της «ΛΑΡΚΟ» και δεν έλαβαν την αποζηµίωση που δικαιούνταν
µετά από εργασία δεκαετιών. Ο κ. Σταϊκούρας είχε υποσχεθεί ότι
θα διευθετήσει την εκκρεµότητα αυτή, που είναι της τάξης, ελά-
χιστον, των 140.000. Ούτε αυτό; Γιατί δεν το συµπεριλαµβάνετε
στην τροπολογία, ενώ ήταν ρητή δέσµευση και υπόσχεση του
Υπουργού; Στο ίδιο έργο θεατές, υποσχέσεις, υποσχέσεις χωρίς
αντίκρισµα.
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Σχετικά µε τα άρθρα 4 και 5, θέλω να πω πως δεν είµαστε αρ-
νητικοί µε τις διατάξεις αυτές, µε την επιφύλαξη ότι κάποια στι-
γµή πρέπει να τελειώνει αυτή η εκκρεµότητα. Η Κυβέρνηση και
οι Υπουργοί είναι υπόλογοι που τα υποβρύχια αυτά δεν έχουν
ολοκληρωθεί ακόµα και δεν έχουν παραδοθεί.

Όσον αφορά τα άρθρα 7 και 11, έχουµε κατακρίνει τις ενέρ-
γειες της Κυβέρνησης για τη διαχείριση του ιδιωτικού χρέους.
Παραµένουµε επικριτικοί και έχουµε καταθέσει συγκεκριµένες
προτάσεις εδώ και καιρό, που διορθώνουν τις πράξεις και τις πα-
ραλείψεις των επιλογών της Κυβέρνησης. Βέβαια, φωνή βοώντος
εν τη ερήµω.

Όσον αφορά το άρθρο 12 και τη ρύθµιση των στεγαστικών δα-
νείων των παλιννοστούντων οµογενών από τις χώρες της πρώην
Σοβιετικής Ένωσης, θεωρούµε ότι είναι µια ευνοϊκή διάταξη. Το
ζητάµε µε αλλεπάλληλες τροπολογίες όλοι εδώ και πάρα πολύ
καιρό. Θα δούµε αν η διατύπωσή της τελικά επιλύει το πρόβληµα,
το οποίο είναι πιεστικό για χιλιάδες ανθρώπους, οι οποίοι κινδυ-
νεύουν µε κατασχέσεις.

Όπως θετικές διατάξεις είναι και οι ρυθµίσεις των άρθρων 13
και 14, για τη δυνατότητα υπαγωγής στις ρυθµίσεις του άρθρου
293 του ν.4738 οφειλών που προέρχονται από επιχειρηµατικά δά-
νεια και δάνεια φυσικών προσώπων που έχουν καταχωρισθεί στα
βιβλία εισπρακτέων εσόδων της φορολογικής διοίκησης πριν από
τις 11 Φεβρουαρίου του 2023 και τον ειδικό τρόπο φορολόγησης
για τις αµοιβές αξιωµατικών του κατώτερου πληρώµατος που
υπηρετεί στα πλωτά ναυπηγήµατα. 

Δεν µπορούµε, όµως, να µην επικρίνουµε την προχειρότητα
τόσο του Υπουργείου Άµυνας όσο και του Υπουργείου Οικονοµι-
κών. Μόλις την προηγούµενη εβδοµάδα ήρθε νοµοσχέδιο για τα
θέµατα προσωπικού του Υπουργείου Άµυνας και το φέρνετε
τώρα σ’ αυτή την τροπολογία, µε τον τρόπο που το φέρνετε. Δεν
µπορούσε το επιτελικό σας κράτος να συµπεριλάβει και αυτή τη
διάταξη σε εκείνο το νοµοσχέδιο; Αν φέρνατε αυτές τις θετικές
διατάξεις ξεχωριστά και ως άρθρα θα τις ψηφίζαµε. Όπως είναι
πια ενσωµατωµένες στην τροπολογία, το µόνο που µπορεί να επι-
λέξει η Αντιπολίτευση είναι να δηλώσει «παρών».

Σε σχέση µε τα κυριότερα ζητήµατα του νοµοσχεδίου -και θα
κλείσω µε αυτά- που συνεχίζουµε να αναδεικνύουµε για τον ορι-
σµό της κατοχής, τόσο εµείς όσο και το Επιστηµονικό Συµβούλιο
της Βουλής εκφράσαµε τις επιφυλάξεις µας για τη δηµιουργία
της ειδικής έννοιας της κατοχής. Επιµένουµε ότι χρήζει περαι-
τέρω εξειδίκευσης και διευκρίνισης. Θερµή παράκληση να λη-
φθούν σοβαρά υπ’ όψιν οι τοποθετήσεις αυτές για την κατοχή. 

Η έκθεση του Επιστηµονικού Συµβουλίου αναφέρει ποιες πρά-
ξεις δεν διακόπτουν την ειδική κατοχή και ποιες πράξεις ενδεχο-
µένως διακόπτουν την αδιάλειπτη διάνοια κυρίου και κατ’ επέ-
κταση την ειδική κατοχή. Πρέπει να εναρµονιστεί το κείµενο της
αιτιολογικής έκθεσης, ώστε να συµπεριλαµβάνει όλες τις αµφι-
λεγόµενες περιπτώσεις, αν θέλετε να έχει κάποιες πιθανότητες
να διευθετηθεί οριστικά το ζήτηµα µε το παρόν νοµοσχέδιο.

Η γνώση για τη δήλωση ιδιοκτησίας ή την ένσταση του δηµο-
σίου κατά την κτηµατογράφηση καθώς και η ίδια η δήλωση κτη-
µατογράφησης είναι βέβαιο ότι, αν δεν συµπεριληφθούν στις
πράξεις που δεν διακόπτουν τη διάνοια κυρίου, θα θέσει εκτός
ρύθµισης, δυστυχώς, τεράστιο αριθµό από τους αιτούντες, δε-
δοµένου ότι έχει κτηµατογραφηθεί σχεδόν το σύνολο της επικρά-
τειας και εποµένως οι ανωτέρω ενέργειες, στη συντριπτική
πλειοψηφία των ακινήτων, θα έχουν ήδη συντελεστεί.

Για τα κτίσµατα προτείναµε να µπει κοινό χρονικό όριο ανοικο-
δόµησης των κτισµάτων µέχρι 31-12-1991, διότι η ύπαρξη κτίσµα-
τος, έστω και για τριάντα χρόνια στο ακίνητο, αποτελεί ήδη µια
ισχυρή ένδειξη της αδιάλειπτης κατοχής του. Οι ρυθµίσεις που
έχετε φέρει δηµιουργούν πολίτες δύο ταχυτήτων, εκείνους που
κατέχουν το ακίνητο για τριάντα χρόνια και εκείνους που πρέπει
να αποδείξουν ότι διατηρούν οίκισµα σε αυτό εδώ και σαράντα
χρόνια.

Οδηγούµαστε λοιπόν -και κλείνω µ’ αυτό- στο εξής παράδοξο:
Οι µεν κατέχοντες τίτλο θα µπορούν να υπαχθούν στο παρόν νο-
µοσχέδιο χωρίς να υπάρχει καν κτίσµα εντός του ακινήτου και,
αν υπάρχει, απαιτείται να το κατέχουν τριάντα έτη, ενώ όσοι δεν
έχουν τίτλο, αλλά υφίσταται κτίσµα εντός του ακινήτου, το οποίο

µάλιστα χρησιµοποιούν ως κύρια κατοικία τους για τριάντα χρό-
νια, δεν θα µπορούν να καταθέσουν αίτηµα εξαγοράς. Ελλοχεύει,
λοιπόν, κύριε Υπουργέ, ο κίνδυνος να οδηγηθούµε σε ανόµοια
µεταχείριση όµοιων περιπτώσεων και πιθανή αντισυνταγµατικό-
τητα, λόγω της αντίθεσης στην αρχή της ισότητας. Αυτά που θέ-
λετε να αποφύγετε πιθανόν να τα προκαλείτε.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ευχαριστούµε,

κύριε Αρβανιτίδη.
Τον λόγο έχει τώρα ο κ. Βασίλης Κόκκαλης από τον ΣΥΡΙΖΑ.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΚΚΑΛΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, πρώτον, το άρθρο 12, δυστυχώς, από ό,τι

βλέπω δεν το αλλάξατε. Τουλάχιστον µια µεταβατική διάταξη.
Είναι πραγµατικά άδικο για τους κατοίκους στην περιοχή της Αλε-
ξανδρινής και της Κουλούρας, οι οποίοι εµπιστεύτηκαν την πολι-
τεία. Πριν από δέκα µήνες η ίδια η πολιτεία είπε ότι θα επανεξε-
ταστούν µετά από την έκδοση του σχετικού προεδρικού διατά-
γµατος από το Υπουργείο Περιβάλλοντος. Όµως, ξαφνικά, αλλά-
ξατε κατεύθυνση και δηµιουργήσατε πολίτες δύο ταχυτήτων.

Θέλω να αναφερθώ στην παρέµβασή σας όσον αφορά τους
εργαζόµενους στα ναυπηγεία. Παρόµοια περίπτωση υπάρχει και
για πεντακόσιους εργαζόµενους στα σουπερµάρκετ «ΛΑΡΙΣΑ»,
οι οποίοι εδώ και πολλά χρόνια ταλαιπωρούνται από την εκκαθά-
ριση. Έχουν λαµβάνειν πάρα πολλούς µισθούς, δεν έχουν πάρει
ούτε ένα ευρώ µέχρι τώρα και, δυστυχώς, η νοµοθεσία δεν τους
επιτρέπει να πάρουν έστω και από τα ελάχιστα.

Έχω κάνει σχετική ερώτηση και αναµένω απάντηση. Τι ζητούν
αυτοί οι άνθρωποι; Ουσιαστικά ζητούν τη µεταρρύθµιση του πί-
νακα κατάταξης µε την εφαρµογή του υπερπρονοµίου που έχει
ψηφιστεί το 2018, συγκεκριµένα µε τον ν.4512/2018. Αυτό ζητούν
αυτοί οι άνθρωποι και περιµένουν από την Κυβέρνηση µε το
πρώτο νοµοσχέδιο να έχει εισαχθεί και η σχετική τροπολογία.
Πρέπει να τους βοηθήσουµε. Είναι λεφτά δεδουλευµένα. Πρό-
κειται για ανθρώπους µεροκαµατιάρηδες. Αφορά τουλάχιστον
πεντακόσιους εργαζόµενους στα πρώην σουπερµάρκετ «ΛΑ-
ΡΙΣΑ».

Είδαµε τον κ. Σταϊκούρα, ο οποίος δεν µας έκανε την τιµή να
ακούσει, να επαναλαµβάνει πάλι το ίδιο µοτίβο: «Εσείς κάνατε
πλειστηριασµούς», «οι πλειστηριασµοί οι δικοί σας είναι πολύ πε-
ρισσότεροι.». Νοµίζω ότι τα χαρτιά λένε την αλήθεια. 

Συγκεκριµένα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η EUROSTAT
στην τελευταία µελέτη για την ιδιοκατοίκηση στη χώρα µας από
το 2015 έως και το 2022 δείχνει πως από το 2015 έως και το 2019
η ιδιοκατοίκηση αυξήθηκε, παρ’ όλο που είχαµε µνηµονιακά χρό-
νια, ενώ από το 2019 έως και το 2021 µειώθηκε κατά δυόµισι µο-
νάδες. Αυτό σηµαίνει ότι χάθηκαν ογδόντα δύο χιλιάδες σπίτια.
Πώς χάνεται ένα σπίτι; Είτε µέσω της πώλησης εκουσίως είτε
µέσω του πλειστηριασµού. Η αλήθεια και το δεδοµένο είναι αυτό.
Στη δική σας διακυβέρνηση χάθηκαν ογδόντα δύο χιλιάδες σπί-
τια. Στη δικιά σας διακυβέρνηση µειώθηκε η ιδιοκατοίκηση στη
χώρα µας.

Δάνεια παλιννοστούντων. Δυστυχώς, δεν ρυθµίζετε τα δάνεια,
που απασχολούν εκατοντάδες χιλιάδες κόσµου. Είναι πραγµα-
τικά άδικο. Είναι άδικο άνθρωποι πρόσφυγες, οι οποίοι ήρθαν κυ-
νηγηµένοι στη χώρα µας και για τους οποίους εγγυήθηκε το
ελληνικό δηµόσιο, να απειλούνται τώρα µε πλειστηριασµό. Πρέ-
πει άµεσα να προβείτε σε σχετική νοµοθετική ρύθµιση για αυτά
τα δάνεια, όπως και για τα δάνεια των αγροτών, τα οποία δυστυ-
χώς για τέσσερα χρόνια, ενώ είχατε την ευκαιρία και τη δυνατό-
τητα, δεν είχατε τη βούληση. Τη βούληση θα την έχουν άλλοι,
κύριε Υπουργέ.

Κλείνω, κύριε Πρόεδρε, µε δύο ερωτήµατα εν όψει της µεθαυ-
ριανής επίσκεψης του Πρωθυπουργού στη Λάρισα. Το πρώτο
ερώτηµα είναι: Γιατί, κύριε Μητσοτάκη, παραδίνετε τα βοσκοτό-
πια -από τα οποία ζουν χιλιάδες κτηνοτρόφοι- και τις εκτάσεις
του αναδασµού στις ανανεώσιµες πηγές ενέργειας; Δεν υπάρ-
χουν άλλες εκτάσεις;

Το δεύτερο ερώτηµα είναι: Γιατί, κύριε Μητσοτάκη, δεν δίνετε
πρόσβαση στους µικροµεσαίους επιχειρηµατίες της Λάρισας να
έχουν φθηνό ρεύµα και την ίδια ώρα µεγάλοι ενεργειακοί όµιλοι
που εδρεύουν στην Αθήνα λαµβάνουν σχετική άδεια;
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Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Και εγώ σας ευχα-

ριστώ. 
Ο εισηγητής της Νέας Δηµοκρατίας κ. Γιάννης Κεφαλογιάννης

έχει τον λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-

εδρε. 
Εκ προοιµίου να σας πω ότι βεβαίως υπερψηφίζουµε το σύ-

νολο της τροπολογίας η οποία κατατέθηκε. Ακόµα και νοµοτε-
χνικά εάν ερχόταν έως ξεχωριστά άρθρα, βεβαίως, θα ψηφίζαµε
κάθε άρθρο ξεχωριστά. 

Θα µου επιτρέψετε, όµως, να µου δώσετε λίγο χρόνο, γιατί
ακούστηκαν πάρα πολλά ζητήµατα για τα κόκκινα δάνεια, για
τους πλειστηριασµούς. Και δεν ακούστηκαν µόνο σήµερα, ακού-
στηκαν και όλες τις προηγούµενες ηµέρες και καλό είναι να µην
έχουµε ασθενή µνήµη σε αυτή την Αίθουσα. Επειδή οι ηµέρες
είναι αρκετά ενδιαφέρουσες, καλό είναι ο ελληνικός λαός να πλη-
ροφορηθεί πλήρως για το τι έχει συµβεί. 

Ξεκινάω πολύ σύντοµα στο τι έκανε ο ΣΥΡΙΖΑ όσον αφορά τη
διαχείριση των κόκκινων δανείων. Για την ακρίβεια, δεν έκανε τί-
ποτα. Συγκεκριµένα, δεν αντιµετωπίστηκε καθόλου από την προ-
ηγούµενη κυβέρνηση και µάλιστα έφτασε στο σηµείο τον Μάρτιο
του 2016 να φτάσουµε σε ένα ιστορικό υψηλό 107 δισεκατοµµυ-
ρίων και ένα ποσοστό του 48,9%. Μάλιστα, παρέµεναν σε ένα
υψηλό επίπεδο µέχρι και τον Ιούνιο του 2019, σε ένα ποσοστό
43,6%, ενώ όλες οι υπόλοιπες ευρωπαϊκές χώρες έκαναν πολιτι-
κές, έτσι ώστε να µειωθούν τα κόκκινα δάνεια. Βεβαίως, αυτό
ήταν αποτέλεσµα της έλλειψης µιας συστηµατικής λύσης από
την κυβέρνηση του κ. Τσίπρα, όπου πολύ απλά δεν ήθελε να υλο-
ποιήσει ό,τι είχε δεσµευτεί στην τρίτη έκθεση αξιολόγησης τον
Ιούνιο του 2019, όπως το καταγράφει.

Χαρακτηριστικά ο τότε Υπουργός Οικονοµικών, ο κ. Τσακαλώ-
τος, στην Ολοµέλεια στις 31 Οκτωβρίου 2015 είχε πει: «Μέχρι
τέλος του έτους θα έχει ολοκληρωθεί η αντιµετώπιση των κόκκι-
νων δανείων.». 

Αντίθετα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αν δει κανείς και τα
επίσηµα στοιχεία, εµείς τα καταφέραµε έτσι ώστε το ληξιπρόθε-
σµο ιδιωτικό χρέος να παρουσιάσει µια συνεχή πτωτική τάση τα
τελευταία τρία χρόνια και µάλιστα να διαµορφωθεί στο 63,4% τον
Σεπτέµβριο του 2022, από 68% που ήταν το 2019 και 70% το
2018. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ακούστε το αυτό, γιατί είναι ση-
µαντικό. Το ελληνικό ιδιωτικό χρέος ως ποσοστό του ΑΕΠ δια-
µορφώνεται στο 120,7%, ευρισκόµενο µάλιστα πολύ πιο κάτω
από τον ευρωπαϊκό µέσο όρο, που είναι στο 134%. Συνολικά, δη-
λαδή, η χώρα µας βρίσκεται στη δέκατη τέταρτη θέση ανάµεσα
στα είκοσι επτά κράτη-µέλη της Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

Πάµε τώρα, όµως, στο ζήτηµα των πλειστηριασµών. Η κυβέρ-
νηση του κ. Τσίπρα και ο ΣΥΡΙΖΑ µε τον ν.4346/2015 στην ουσία
κατήργησε την οριζόντια προστασία της πρώτης κατοικίας και θα
αναφερθώ στη συνέχεια ποια µικρή κατηγορία ενδεχοµένως
υπήρξε τον Φλεβάρη του 2019. Όµως πέραν αυτού, µην ξεχνάτε
ότι µε τον ν.4346 στην ουσία για πρώτη φορά επέτρεψε την πώ-
ληση των δανείων στα funds στους servicers. 

Μάλιστα, παρά τη σχετική συζήτηση που γίνεται σήµερα, δεν
θεσµοθέτησε το δικαίωµα των δανειοληπτών να εξαγοράζουν το
δάνειό τους κατά τη µεταβίβαση των απαιτήσεων σε αυτές τις
εταιρείες. Αναφέροµαι συγκεκριµένα στη δήλωση του κ. Τσακα-
λώτου στις 27-9-2017, ο οποίος λέει το εξής: «Η κυβέρνηση δεν
θα ζητήσει από τους πιστωτές µας να δοθεί η δυνατότητα στους
δανειολήπτες να εξαγοράζουν τα δάνειά τους στην τιµή που θέ-
λουν να τα εξαγοράσουν τα funds. Δεν θα το θέσω στους δανει-
στές µας, γιατί δεν είναι λογικό.».

Επιπλέον, έφερε τους ηλεκτρονικούς πλειστηριασµούς. Ο κ.
Τσακαλώτος στις 30-7-2017 δήλωνε: «Οι ηλεκτρονικοί πλειστη-
ριασµοί είναι σηµαντικοί όχι µόνο για να έχουµε καλές τράπεζες,
αλλά και για αναπτυξιακούς σκοπούς και κοινωνικούς.». Μάλιστα,
ο κ. Μάρδας, Αναπληρωτής Υπουργός του ΣΥΡΙΖΑ, στις 3-12-
2017 δήλωνε: «Κακώς τα στελέχη της Νέας Δηµοκρατίας νοµο-
θετούσαν την προστασία της πρώτης κατοικίας από τους
πλειστηριασµούς. Αν η Νέα Δηµοκρατία είχε ξεκινήσει τους πλει-

στηριασµούς νωρίτερα, τα πράγµατα θα ήταν πιο οµαλά.».
Επιπλέον, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κράτησε στο σκοτάδι

την ενηµέρωση του δανειολήπτη. Συγκεκριµένα, η κυβέρνηση ΣΥ-
ΡΙΖΑ όχι µόνο έδωσε τη δυνατότητα πώλησης των κόκκινων δα-
νείων στα funds, αλλά προχώρησε και στην κατάργηση της
υποχρεωτικής ενηµέρωσης των χρηµατοπιστωτικών ιδρυµάτων
προς τους δανειολήπτες δώδεκα µήνες πριν από τη µεταβίβαση
του δανείου. Προέβλεψε, µάλιστα, πως αυτές οι εταιρείες θα
µπορούσαν να έχουν και έδρα στο εξωτερικό. Όλα αυτά πρώτη
φορά µε την κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ και Ανεξάρτητων Ελλήνων. Και
επιπλέον, για να µην το ξεχνάµε και αυτό, µετέτρεψε σε ιδιώνυµο
το αδίκηµα της παρεµπόδισης των πλειστηριασµών. Αυτά, για να
µην έχουµε ασθενή µνήµη σε αυτή την Αίθουσα. 

Από εκεί και πέρα, επειδή έχει γίνει και πολύ µεγάλη αναφορά
ακόµη και για τον νόµο Κατσέλη, καλό είναι να διευκρινιστούν κά-
ποια ζητήµατα. Από το 2010 µέχρι το 2020, που περίπου ίσχυσε
αυτός ο νόµος, υπήρξαν γύρω στις εκατόν σαράντα χιλιάδες
οφειλέτες, οι οποίοι προσπάθησαν να υπαχθούν στις ρυθµίσεις
του συγκεκριµένου νόµου. Από αυτούς οι εξήντα χιλιάδες απορ-
ρίφθηκαν µε τη δικαστική απόφαση, γιατί πολύ απλά δεν επαρ-
κούσαν τα εισοδήµατά τους για να αποπληρώσουν τα δάνεια. 

Αυτό έχει ως αποτέλεσµα πολλές δεκάδες χιλιάδες να τύχουν
αυτής της εφαρµογής του νόµου, οι οποίοι όµως στην ουσία απο-
δείχθηκε στη συνέχεια ότι µπορούσαν να πληρώσουν αυτά τα δά-
νεια. Δυστυχώς, µε αυτόν τον τρόπο δηµιουργήθηκε µία στρατιά
από κάποιους οι οποίοι ερµηνεύτηκαν τότε ως «στρατηγικοί κα-
κοπληρωτές», µε αποτέλεσµα να φτάσουµε στο σηµείο τελικά να
προστατεύονται και εκείνοι οι οποίοι δεν θα έπρεπε.

Επίσης να πούµε και κάτι άλλο για τον νόµο Κατσέλη, αυτό το
οποίο δυστυχώς δεν είναι γνωστό σε όλους τους πολίτες που µας
ακούν. Ο νόµος Κατσέλη δεν απήλλασσε τον δανειολήπτη από
τις οφειλές, αλλά προέβλεπε ότι σε ένα διάστηµα είκοσι µε είκοσι
πέντε έτη θα έπρεπε να υπάρξει αναγκαστική ρευστοποίηση του
ακινήτου στο 80% µε 85% της αξίας του. Επίσης, όσοι δεν θα
µπορούσαν να ανταποκριθούν στις δόσεις του δανείου και της
προστασίας, τότε µε πολύ συνοπτικές διαδικασίες έφευγαν από
τη ρύθµιση. Σε αντίθεση µε αυτό το οποίο συνέβη αργότερα, δη-
λαδή όταν κάποιος κάνει µια διµερή συµφωνία, τότε βεβαίως
υπάρχει και µια δεύτερη ευκαιρία, έτσι ώστε να µην υπάρχει αυτή
αντιµετώπιση.

Βεβαίως, υπάρχει και µια καταχρηστική απόλαυση αυτής της
προσωρινής δικαστικής προστασίας, χωρίς µάλιστα εισοδηµα-
τικά και οικονοµικά κριτήρια, η οποία όµως συνέβαλε στη συσ-
σώρευση κόκκινων δανείων, στη διαιώνιση µιας κουλτούρας
«στρατηγικών κακοπληρωτών» και, τελικά, χωρίς να υπάρχει µια
οποιαδήποτε οριζόντια ρύθµιση που να προστάτευε όλους αυ-
τούς, όλο αυτό ήταν τελικά και οικονοµικά και κοινωνικά επιβλα-
βές. 

Τι κάναµε εµείς, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε το νέο πτω-
χευτικό δίκαιο; Σε αντίθεση µε τον ν.3869, δηλαδή µε τον νόµο
Κατσέλη, το νέο πτωχευτικό δίκαιο θέτει το επίκεντρο της προ-
στασίας στους πραγµατικούς συµπολίτες µας, οι οποίοι χρήζουν
της προστασίας αυτής, δηλαδή τα ευάλωτα νοικοκυριά. Μάλιστα
θυµίζω ότι υπάρχει η δυνατότητα παροχής κρατικής επιδότησης
για την πληρωµή της δόσης του στεγαστικού δανείου των ευά-
λωτων οφειλετών από 70 µέχρι 210 ευρώ µηνιαίως για δεκαπέντε
µήνες. Υπάρχει αναστολή όλων των διαδικασιών αναγκαστικής
εκτέλεσης πλειστηριασµών, επίσης, της πρώτης κατοικίας του
ευάλωτου οφειλέτη και για όσον χρόνο µάλιστα ο οφειλέτης
αυτός υπαχθεί στο πρόγραµµα και επωφελείται της επιδότησης
.

Για να µη µακρηγορήσω πολύ, κύριε Πρόεδρε, και θα χρειαστώ
την ανοχή σας για δύο λεπτά ακόµα, θα σας πω το εξής. Όσον
αφορά τον εξωδικαστικό µηχανισµό, βεβαίως είµαστε θετικοί και
µε βάση και τις βελτιώσεις που φέρνει ο Υπουργός. Όπως ήδη
αναφέρθηκε και ο Πρωθυπουργός νωρίτερα, 35 δισεκατοµµύρια
µέχρι σήµερα έχουν ρυθµιστεί µέσα από διµερείς συµφωνίες µε-
ταξύ των δανειοληπτών και των servicers. Επίσης, γύρω στο 1,2
δισεκατοµµύριο από πέρσι µέχρι σήµερα µέσα από αυτή τη δια-
δικασία του εξωδικαστικού µηχανισµού -και µάλιστα µε πρό-
βλεψη αυτό να φθάσει στα 3 δισεκατοµµύρια µέχρι του χρόνου-
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είναι κάτι το οποίο επίσης δείχνει ότι λειτουργεί σε έναν βαθµό
αυτός ο µηχανισµός. Και το βασικότερο από όλα είναι ότι στην
ουσία για υποθέσεις οφειλών κάτω από 200.000 η εγκρισιµότητα
στο πλαίσιο του εξωδικαστικού µηχανισµού φτάνει το 75%.

Και ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε, µε το εξής. Ακούστηκε από
τον κ. Κόκκαλη, τον εισηγητή της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης,
ότι προστάτευαν την πρώτη κατοικία και µάλιστα αναφέρθηκε σε
έναν νόµο που ψηφίστηκε το 2019. 

Αυτός ο νόµος, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θυµίζω ότι είχε
ένα πάρα πολύ στενό πεδίο εφαρµογής. Τα κριτήριά του αναγρά-
φονται εκεί, αλλά το πιο χαρακτηριστικό είναι ότι, ενώ ψηφίστηκε
ο νόµος αυτός τον Φεβρουάριο ή τον Μάρτιο του 2019, ένα µήνα
αργότερα πάει ο κ. Τσακαλώτος στο Eurogroup και δεσµεύεται
χαρακτηριστικά ότι ο νόµος αυτός έχει προσωρινή ισχύ. Είπε:
«Δεσµευόµαστε ως κυβέρνηση µέχρι τέλος του 2019 να καταρ-
γηθεί.». Και αυτό γιατί πολύ απλά ήξεραν και οι ίδιοι ότι αυτό µπο-
ρούσε να εφαρµοστεί µόνο προσωρινά.

Καταθέτω στα Πρακτικά την επίσηµη δήλωσή του. 
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Ιωάννης Κεφαλογιάννης κα-

ταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Άρα αυτά τα οποία µάς λένε περί προστασίας της πρώτης κα-
τοικίας, έστω και µε αυτές τις περιοριστικές προϋποθέσεις που
έθετε αυτός ο νόµος, πραγµατικά δεν ισχύει. 

Σας ανέφερα όλους τους πραγµατικούς λόγους για τους οποί-
ους δυστυχώς η προηγούµενη κυβέρνηση είχε αυτή την πολιτική,
η οποία στο τέλος της ηµέρας οδήγησε και σε ηλεκτρονικούς
πλειστηριασµούς και σε διαδικασίες ιδιώνυµου αδικήµατος για
όποιον παρεµπόδιζε αυτές τις διαδικασίες και, σε κάθε περί-
πτωση, είναι οι τελευταίοι εκείνοι που θα µπορούσαν να πουν ότι
προστάτευσαν την πρώτη κατοικία των συµπολιτών µας. 

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κι εγώ σας ευχαρι-
στώ. 

Τον λόγο έχει τώρα ο Υφυπουργός Οικονοµικών κ. Απόστολος
Βεσυρόπουλος.

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Οικονοµικών):
Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η σταθερότητα την οποία έχει
ανάγκη η χώρα και αξιολογείται µέσω ορατών και προσδοκώµε-
νων θετικών αποτελεσµάτων προϋποθέτει µια κυβέρνηση µε
πλήρη αντίληψη της πραγµατικότητας και µε ισχυρή βούληση,
για να αντιµετωπίζει προβλήµατα που έρχονται από το χθες και
το κυριότερο προϋποθέτει µια κυβέρνηση ικανή να δίνει λύσεις
σε όλα αυτά. 

Το νοµοσχέδιο που φέρνουµε σήµερα προς συζήτηση και ψή-
φιση από την Ολοµέλεια της Βουλής αντιµετωπίζει ρεαλιστικά και
οριστικά ένα χρόνιο κοινωνικό πρόβληµα, ένα πρόβληµα που τα-
λαιπωρούσε διαχρονικά τόσο τους πολίτες όσο και το δηµόσιο.
Αναφέροµαι στη διαπιστωµένη ανάγκη και από προηγούµενες κυ-
βερνήσεις να δοθεί µια µόνιµη και βιώσιµη λύση στο ιδιοκτησιακό
καθεστώς των κατεχοµένων δηµοσίων και ανταλλάξιµων ακινή-
των που διαχειρίζεται το Υπουργείο Οικονοµικών, το οποίο δια-
θέτει εκτός από τη δηµόσια περιουσία και ιδιωτική περιουσία,
στην οποία περιλαµβάνονται οι κατηγορίες των ακινήτων που
αποτελούν το πεδίο εφαρµογής του νοµοσχεδίου. 

Το πεδίο της θεσµικής παρέµβασης στην οποία προχωρά η Κυ-
βέρνηση του Κυριάκου Μητσοτάκη σχετίζεται µε τη ρύθµιση του
ιδιοκτησιακού καθεστώτος αυτών των κατεχοµένων ακινήτων, σε
µια προσπάθεια να διαµορφωθεί ένα νέο θεσµικό πλαίσιο για την
απόδοσή τους στους πραγµατικούς κατόχους τους. Επισηµαίνε-
ται ότι η απόδοση των ακινήτων αυτών υλοποιείται στην περί-
πτωση των ανταλλάξιµων εντός σχεδίου και των πρώην δηµόσιων
δασικών ακινήτων εντός σχεδίου, χωρίς την καταβολή τιµήµατος. 

Όπως ανέφερα και κατά τη συζήτηση του νοµοσχεδίου στη
Διαρκή Επιτροπή Οικονοµικών Υποθέσεων της Βουλής, στο πα-
ρελθόν η ελληνική πολιτεία προσπάθησε να επιλύσει µε θεσµικό
τρόπο το ζήτηµα, το οποίο ωστόσο δεν επιλύθηκε στον αναµενό-
µενο βαθµό, αφού προσέκρουε στην πολυπλοκότητα των διατά-

ξεων αλλά και στο πεδίο της εφαρµογής, µε αποτέλεσµα το πρό-
βληµα να διαιωνίζεται. 

Η δική µας Κυβέρνηση, προχωρώντας σε συστηµατική αξιολό-
γηση όλων των δεδοµένων και έχοντας αναλύσει σε βάθος τις
βέλτιστες πρακτικές που θα µας διασφάλιζαν ένα διαφορετικό
αποτέλεσµα, διαµόρφωσε ένα νέο, αποτελεσµατικό και κυρίως
λειτουργικό θεσµικό πλαίσιο. Αυτό το πλαίσιο που αποτυπώνεται
στο νοµοσχέδιο διαµορφώθηκε µε όλες τις απαιτούµενες δικλίδες
ασφαλείας σε όλες τις νόµιµες διαδικασίες για την προστασία και
ασφάλεια του δηµοσίου συµφέροντος, µε βάση τις ισχύουσες δια-
τάξεις περιβαλλοντικής και πολεοδοµικής νοµοθεσίας. 

Δεν πρόκειται, δηλαδή, για µία µαζική τακτοποίηση αυθαίρε-
των κατόχων και για την απονοµή τίτλων ιδιοκτησίας σε αόριστο
και ανεξέλεγκτο αριθµό προσώπων που έχουν δηµόσια ακίνητα.
Αντιθέτως, καταθέσαµε µια πρόταση νόµου µε κοινωνικό και κα-
θαρά αποκαταστατικό χαρακτήρα, που στοχεύει στην απόδοση
των ακινήτων που ικανοποιούν τις στεγαστικές ή επαγγελµατικές
ανάγκες των ιδιωτών στους πραγµατικούς ιδιοκτήτες τους. 

Για να γίνει πιο κατανοητό, οι ρυθµίσεις αφορούν άµεσα περι-
πτώσεις πολιτών που κατέχουν για πολλά έτη ακίνητα του δηµο-
σίου, που είτε εγκαταστάθηκαν σε αυτά κατόπιν υπόδειξης του
ελληνικού κράτους, χωρίς ωστόσο να έχει ολοκληρωθεί η διαδι-
κασία παραχώρησής τους, µε αποτέλεσµα να µην έχουν τίτλο, τα
λεγόµενα «ανταλλάξιµα», είτε τα κατέχουν κυρίως ως προέκταση
των ιδιοκτησιών τους, τα λεγόµενα «κατεχόµενα», χωρίς να κα-
λύπτονται από κάποιον νόµιµο τίτλο. 

Θα πρέπει επίσης να τονιστεί ότι στις διατάξεις που συζητάµε
υπάγονται αποκλειστικά τα καταγεγραµµένα ακίνητα που ανή-
κουν στην ιδιωτική περιουσία του Υπουργείου Οικονοµικών και
εξαιρούνται ακίνητα άλλων Υπουργείων και ΟΤΑ Α’ και Β’ βαθµού.
Παράλληλα, οφείλω να επισηµάνω ότι εξαιρούνται ρητά της εξα-
γοράς τα δηµόσια ακίνητα που εξυπηρετούν σκοπούς γενικού
δηµοσίου και κοινωνικού συµφέροντος, καθώς επίσης και κοινό-
χρηστες εκτάσεις εκτός συναλλαγής, όπως παραδείγµατος χάριν
αιγιαλοί, χερσαίες ζώνες λιµένων, περιοχές «NATURA» ή περιο-
χές της Συνθήκης Ραµσάρ. 

Σας ενηµερώνω ότι βάσει της πιο πρόσφατης καταγραφής που
έγινε από το Υπουργείο Οικονοµικών, τα καταγεγραµµένα δηµόσια
και ανταλλάξιµα κτήµατα που έχουν καταπατηθεί είναι δεκαεννέα
χιλιάδες εκατόν ογδόντα δύο σε σύνολο σαράντα χιλιάδων πεντα-
κοσίων δέκα περίπου καταγεγραµµένων δηµοσίων κτηµάτων. 

Η προβλεπόµενη διαδικασία εξαγοράς των δηµοσίων ακινήτων
είναι σύντοµη και σαφής, µε το τίµηµα εξαγοράς να προσδιορί-
ζεται µε κύριο κριτήριο την ύπαρξη ή όχι συστήµατος αντικειµε-
νικού προσδιορισµού, το οποίο δύναται να αποµειώνεται σταδια-
κά βάσει συγκεκριµένων κοινωνικών και οικονοµικών κριτηρίων,
που τίθενται λόγω του κοινωνικού και αποκαταστατικού χαρα-
κτήρα του νοµοσχεδίου, εισάγοντας εκπτώσεις που µπορεί να
φτάσουν έως το 80% επί του τιµήµατος εξαγοράς, επί τη βάσει
του χρόνου κατοχής του ακινήτου. 

Πρέπει να τονιστεί ότι η διαδικασία παραχώρησης των κατεχό-
µενων ακινήτων θα είναι πλήρως ψηφιοποιηµένη, διαφανής, µε
σαφή και αντικειµενικά κριτήρια, αλλά και µε τις απαιτούµενες δι-
κλίδες ασφαλείας, µε στόχο την άµεση και αποτελεσµατική υλο-
ποίηση της διαδικασίας εξαγοράς, την ταχύτερη εξυπηρέτηση
των πολιτών και το λιγότερο δυνατό διοικητικό κόστος. 

Έχουµε παράλληλα προβλέψει να δοθεί άµεση λύση στις πε-
ριπτώσεις κατά τις οποίες υφίσταται εκκρεµοδικία µεταξύ του αι-
τούντος την εξαγορά του δηµοσίου κτήµατος και του δηµοσίου
πριν από την έναρξη ισχύος του νόµου, δίνοντας τη δυνατότητα
σε αυτόν να εξαγοράσει το δηµόσιο ακίνητο µε αντάλλαγµα ίσο
µε το 50% της αντικειµενικής αξίας αυτού, αν έχει δικαιωθεί πρω-
τοβάθµια. Στη φάση αυτή προβλέπεται αυτοδίκαια η παύση άσκη-
σης αγωγών από την πλευρά του ελληνικού δηµοσίου.

Προς αποφυγή πρόσθετης ταλαιπωρίας των δικαιούχων πολι-
τών, ρυθµίζονται επίσης και οι εξής περιπτώσεις: Η αντιµετώπιση
των εκκρεµών κατά την έναρξη ισχύος του σχεδίου νόµου αιτή-
σεων εξαγοράς που έχουν υποβληθεί δυνάµει διατάξεων προγε-
νέστερων νόµων και το ζήτηµα της κήρυξης αναγκαστικής απαλ-
λοτρίωσης για λόγους δηµοσίου συµφέροντος επί του ακινήτου
που εξαγοράστηκε. 
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Προβλέπεται ότι οι εκκρεµείς δίκες µεταξύ του δηµοσίου και
του αιτούντος για το ακίνητο ή τα ακίνητα, τα οποία αφορά η αί-
τηση εξαγοράς, αναστέλλονται και τέλος επεκτείνεται η εφαρ-
µογή του νόµου και στα ακίνητα του Ταµείου Εθνικής Άµυνας. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στα άρθρα 16 έως 18 περιλαµ-
βάνονται ρυθµίσεις για ειδικές κατηγορίες ακινήτων που ανήκουν
στην ιδιωτική περιουσία του δηµοσίου καθώς και ακινήτων που
υπάγονται στο Κτηµατολόγιο Δωδεκανήσου, µε τις οποίες ρυθ-
µίζεται η απόδοση της κυριότητας ακινήτων εντός σχεδίου πό-
λεως ή οικισµού ή ζώνης οικισµού, η διαχείριση των οποίων ως
πρώην δασικών που εντάσσονται στο σχέδιο πόλης έχει περιέλθει
στο Υπουργείο Οικονοµικών από τη Διεύθυνση Δασών και για τα
οποία το δηµόσιο προβάλλει δικαιώµατα, βάσει του πρώην δασι-
κού τους χαρακτήρα, τα οποία αποδίδονται στους πολίτες χωρίς
καταβολή τιµήµατος. 

Ρυθµίζονται τα ανταλλάξιµα κτήµατα εντός σχεδίου πόλεως,
τα λεγόµενα «αστικά», που ανήκουν στο Υπουργείο Οικονοµικών,
τα οποία αποδίδονται επίσης στους πολίτες χωρίς καταβολή τι-
µήµατος. Καθορίζεται η διαδικασία εκποίησης µη άρτιων ή µη οι-
κοδοµήσιµων τµηµάτων δηµοσίων ακινήτων σε βιοτεχνικές,
βιοµηχανικές, αγροτικές, κτηνοτροφικές και τουριστικές επιχει-
ρήσεις που είναι όµορες προς αυτά και τέλος ρυθµίζεται το ιδιο-
κτησιακό καθεστώς ακινήτων που υπάγονται στο Κτηµατολόγιο
Δωδεκανήσου.

Μέσα από αυτή τη νοµοθετική παρέµβαση αναδεικνύονται συ-
γκεκριµένα πλεονεκτήµατα, όπως η επίλυση ενός χρόνιου κοινω-
νικού προβλήµατος που δηµιουργούσε έντονες κοινωνικές
αντιδράσεις, η εκκαθάριση του Περιουσιολογίου του δηµοσίου
και η παράλληλη δυνατότητα αξιοποίησης µε όρους δηµοσίου
συµφέροντος των ελεύθερων ακινήτων του ελληνικού δηµοσίου,
η απαλλαγή της πολιτείας και των δικαστικών αρχών από σηµα-
ντικό αριθµό γραφειοκρατικών διαδικασιών και δικών χωρίς επω-
φελές αποτέλεσµα για το ελληνικό δηµόσιο, η ικανοποίηση αιτη-
µάτων θεσµικών φορέων από όλες τις περιοχές της Ελλάδος. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στο δεύτερο µέρος του νοµο-
σχεδίου εντάχθηκαν φορολογικές διατάξεις µε αναµφισβήτητα
κοινωνικό πρόσηµο. Με τα άρθρα 22 έως 26 προβλέπεται η δί-
καιη µεταχείριση µέσω της απαλλαγής από την υποχρέωση κα-
ταβολής ΕΝΦΙΑ των ιδιοκτητών ακινήτων που βρίσκονται σε
περιοχές που έχουν πληγεί από φυσικές καταστροφές, σε οικι-
σµούς που έχουν κηρυχθεί σε αναγκαστική απαλλοτρίωση,
καθώς και σε πολεοδοµικά ανενεργές περιοχές και µεταφερόµε-
νους οικισµούς. 

Το άρθρο 27 προβλέπει ότι δεν υπολογίζεται φόρος επί της
συνολικής αξίας ανά δικαίωµα και προσαύξηση επί ιστορικών δια-
τηρητέων µνηµείων ή έργων τέχνης, καθώς και για κτήρια που
έχουν χαρακτηρισθεί διατηρητέα µέχρι την 31η-12-2021 και εφό-
σον τα ως άνω µνηµεία έργα τέχνης ή κτήρια είναι προγενέστερα
της 1ης-1-1940. 

Με τα άρθρα 28 και 29 µετατίθεται ο χρόνος φορολογίας ει-
σοδήµατος από υπεραξία τίτλων, το άρθρο 42 του Κώδικα Φο-
ρολογίας Εισοδήµατος.

Με τα άρθρα 30 έως 33 τροποποιούνται οι διατάξεις του κώ-
δικα ΦΠΑ στο πλαίσιο της κωδικοποίησης και του εκσυγχρονι-
σµού της σχετικής νοµοθεσίας και εν γένει ευθυγραµµίζεται η
εθνική νοµοθεσία µε το Ενωσιακό Δίκαιο και την οδηγία ΦΠΑ,
όπως η κατάργηση της υποχρέωσης γνωστοποίησης στις ΔΟΥ
των εκπτώσεων λόγω τζίρου, η κατάργηση προϋπόθεσης εννε-
αετούς χρήσης στην περίπτωση µισθωµένου ακινήτου προκειµέ-
νου αυτό να χαρακτηρίζεται ως πάγιο και, τέλος, καθορίζεται ο
χρόνος υποβολής της αίτησης για τη φορολόγηση στις επαγγελ-
µατικές εκµισθώσεις ακινήτων. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα αναφερθώ στην τροπολογία
του Υπουργείου Οικονοµικών µε γενικό αριθµό 1615 και ειδικό
237 και συγκεκριµένα στα άρθρα 12, 13 και 14 της τροπολογίας. 

Με το άρθρο 12 παρέχεται αναδροµικά η εγγύηση του ελληνι-
κού δηµοσίου για όλα τα δάνεια που συνοµολογήθηκαν κατ’ εφαρ-
µογή και υπό τους όρους των παραπάνω κοινών υπουργικών
αποφάσεων, ώστε να καλύπτονται από την εγγύηση του ελληνικού
δηµοσίου όλα τα δάνεια που χορηγήθηκαν στους παλιννοστούντες
οµογενείς από τις χώρες της πρώην Σοβιετικής Ένωσης, οι οποίοι

δύνανται στη συνέχεια να υπαγάγουν τις οφειλές που βεβαι-
ώθηκαν στις ρυθµίσεις του άρθρου 393 του ν.4738/ 2020.

Για τον λόγο αυτό προβλέπεται, επίσης, να εξεταστούν αιτή-
µατα κατάπτωσης της εγγύησης προς το ελληνικό δηµόσιο που
έχουν υποβληθεί εκ µέρους των πιστωτικών ιδρυµάτων, τα οποία
είτε είναι εκκρεµή είτε είχαν απορριφθεί λόγω µη ισχύος της εγ-
γύησης του ελληνικού δηµοσίου κατ’ επίκληση της υπ’ αριθµόν
144/2016 γνωµοδότησης του Νοµικού Συµβουλίου του Κράτους,
αποκαθιστώντας µια αδικία.

Με το άρθρο 13 τροποποιείται η παράγραφος 7 του ν.4738/
2020 στην οποία προβλεπόταν η δυνατότητα να υπαχθούν στη
ρύθµιση των εκατόν είκοσι δόσεων µέσω της ΑΑΔΕ οι βεβαι-
ωµένες λόγω της κατάπτωσης της εγγύησης οφειλές οι οποίες
είχαν καταστεί ληξιπρόθεσµες στις τράπεζες έως τις 7-10-2019.
Με την τροποποίηση επεκτείνεται η δυνατότητα να υπαχθούν
στην εν λόγω ρύθµιση και οι βεβαιωµένες λόγω της κατάπτωσης
της εγγύησης οφειλές οι οποίες έχουν καταστεί ληξιπρόθεσµη
στις τράπεζες έως την 1η Φεβρουαρίου του 2023. Στην ανωτέρω
ρύθµιση θα µπορούν να υπαχθούν όχι µόνο τα δάνεια των παλιν-
νοστούντων τα οποία είχαν την εγγύηση του ελληνικού δηµοσίου,
αλλά και αυτά για τα οποία παρέχεται αναδροµικά η εγγύηση µε
το ως άνω άρθρο 12.

Με το άρθρο 14 της τροπολογίας ρυθµίζεται ο συντελεστής
φόρου εισοδήµατος των αµοιβών που λαµβάνουν οι ναυτικοί που
υπηρετούν σε πλωτά ναυπηγήµατα του άρθρου 267 του ν.4555/
2018, δηλαδή σε πλοία που προορίζονται να χρησιµοποιούνται
ως πλωτοί τερµατικοί σταθµοί παραλαβής προσωρινής αποθή-
κευσης και επαναεριοποίησης φυσικού αερίου. Τα ναυπηγήµατα
αυτά είναι υποδοµές στρατηγικής σηµασίας για τη χώρα, που
συµβάλλουν στην ενεργειακή ασφάλεια και επάρκεια φυσικού αε-
ρίου, εποµένως εξυπηρετούν ανάγκες επιτακτικές, ιδίως υπό τις
παρούσες συνθήκες. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Κυβέρνησή µας συνεχίζει και
επιµένει να µιλάει µε ουσιαστικές νοµοθετικές παρεµβάσεις, µε
ορατά και κυρίως µετρήσιµα αποτελέσµατα. Το σηµερινό νοµο-
σχέδιο έχει σαφείς κοινωνικές προεκτάσεις, καθώς επιλύει ορι-
στικά ένα µεγάλο και χρόνιο κοινωνικό πρόβληµα και εισάγει
σηµαντικές φορολογικές ρυθµίσεις, που σχετίζονται τόσο µε
απαλλαγές από τον ΕΝΦΙΑ όσο και µε τη φορολογία εισοδήµατος
και ΦΠΑ. 

Προφανώς, αυτό ίσως προκαλεί αµηχανία στην Αξιωµατική
Αντιπολίτευση. Οι Έλληνες πολίτες, όµως, µπορούν να κρίνουν
και κυρίως να συγκρίνουν. Υπάρχει µία και µοναδική επιλογή: Η
ισχυρή και αυτοδύναµη Ελλάδα, η ισχυρή και αυτοδύναµη Κυ-
βέρνηση του Κυριάκου Μητσοτάκη. 

Σας ευχαριστώ για την πρόσκληση, ευχαριστώ, κύριε Υπουργέ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κι εγώ σας ευχα-
ριστώ, κύριε Υπουργέ. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στο σηµείο αυτό κηρύσσεται πε-
ραιωµένη η συζήτηση επί της αρχής και των άρθρων του σχεδίου
νόµου του Υπουργείου Οικονοµικών: «Ρυθµίσεις για την εξαγορά
κατεχοµένων ακινήτων της ιδιωτικής περιουσίας του Δηµοσίου,
ακινήτων του Ταµείου Εθνικής Άµυνας, λοιπές διατάξεις για την
ιδιωτική περιουσία του Δηµοσίου και άλλες διατάξεις αρµοδιό-
τητας Υπουργείου Οικονοµικών» και η ψήφισή τους θα γίνει χω-
ριστά.

Σας επισηµαίνουµε ότι η ψηφοφορία περιλαµβάνει την αρχή
του νοµοσχεδίου, τριάντα δύο άρθρα, µία τροπολογία, το ακρο-
τελεύτιο άρθρο, καθώς και το σύνολο του νοµοσχεδίου. 

Παρακαλώ να ανοίξει το σύστηµα της ηλεκτρονικής ψηφοφο-
ρίας.

(ΨΗΦΟΦΟΡΙΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Παρακαλώ να

κλείσει το σύστηµα της ηλεκτρονικής ψηφοφορίας.
(ΗΛΕΚΤΡΟΝΙΚΗ ΚΑΤΑΜΕΤΡΗΣΗ)

(ΜΕΤΑ ΤΗΝ ΗΛΕΚΤΡΟΝΙΚΗ ΚΑΤΑΜΕΤΡΗΣΗ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Οι θέσεις των κοµ-

µάτων, όπως αποτυπώθηκαν κατά την ψήφιση µε το ηλεκτρονικό
σύστηµα, καταχωρίζονται στα Πρακτικά της σηµερινής συνεδρία-
σης και έχουν ως εξής:
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Ρυθµίσεις για την εξαγορά κατεχοµένων ακινήτων της ιδιωτι-
κής περιουσίας του Δηµοσίου, ακινήτων του Ταµείου Εθνικής
Άµυνας, λοιπές διατάξεις για την ιδιωτική περιουσία του Δηµο-
σίου και άλλες διατάξεις αρµοδιότητας Υπουργείου Οικονοµικών

Επί της αρχής     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: -

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 1 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: -

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 2 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: -

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 3 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: -

Κίνηµα Αλλαγής: ΠΡΝ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 4 όπως τροπ.      ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: -

Κίνηµα Αλλαγής: ΠΡΝ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 5 όπως τροπ.      ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: -

Κίνηµα Αλλαγής: OXI
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 6 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: -

Κίνηµα Αλλαγής: OXI
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 7 όπως τροπ.      ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: -

Κίνηµα Αλλαγής: ΠΡΝ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 8 όπως τροπ.      ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: -

Κίνηµα Αλλαγής: ΠΡΝ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 9 όπως τροπ.      ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: -

Κίνηµα Αλλαγής: ΠΡΝ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ

ΜέΡΑ25: OXI
Άρθρο 10 όπως τροπ.      ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: -

Κίνηµα Αλλαγής: ΠΡΝ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 11 όπως τροπ.      ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: -

Κίνηµα Αλλαγής: OXI
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 12 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: -

Κίνηµα Αλλαγής: OXI
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 13 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: -

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 14 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: -

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 15 όπως τροπ.      ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: -

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 16 όπως τροπ.      ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: -

Κίνηµα Αλλαγής: ΠΡΝ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 17 όπως τροπ.      ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: -

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 18 όπως τροπ.    ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: -

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 19 όπως τροπ.      ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: -

Κίνηµα Αλλαγής: ΠΡΝ
Κ.Κ.Ε.: OXI

8416 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 20 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: -

Κίνηµα Αλλαγής: OXI
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 21 όπως τροπ.      ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: -

Κίνηµα Αλλαγής: ΠΡΝ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 22 ως έχει     ΟΜΟΦΩΝΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: -

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: ΝΑΙ

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΝΑΙ
ΜέΡΑ25: ΝΑΙ

Άρθρο 23 ως έχει     ΟΜΟΦΩΝΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: -

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: ΝΑΙ

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΝΑΙ
ΜέΡΑ25: ΝΑΙ

Άρθρο 24 ως έχει     ΟΜΟΦΩΝΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: -

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: ΝΑΙ

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΝΑΙ
ΜέΡΑ25: ΝΑΙ

Άρθρο 25 ως έχει     ΟΜΟΦΩΝΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: -

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: ΝΑΙ

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΝΑΙ
ΜέΡΑ25: ΝΑΙ

Άρθρο 26 όπως τροπ.      ΟΜΟΦΩΝΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: -

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: ΝΑΙ

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΝΑΙ
ΜέΡΑ25: ΝΑΙ

Άρθρο 27 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: -

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: ΝΑΙ

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΝΑΙ

ΜέΡΑ25: ΠΡΝ
Άρθρο 28 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: -

Κίνηµα Αλλαγής: OXI
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 29 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: -

Κίνηµα Αλλαγής: OXI
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 30 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: -

Κίνηµα Αλλαγής: OXI
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 31 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: -

Κίνηµα Αλλαγής: OXI
Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 32 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: -

Κίνηµα Αλλαγής: OXI
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΜέΡΑ25: OXI

Υπ. τροπ. 1615/237 όπως τροπ.      ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: -

Κίνηµα Αλλαγής: ΠΡΝ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΝΑΙ
ΜέΡΑ25: OXI

Ακροτελεύτιο άρθρο ως έχει      ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: -

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΜέΡΑ25: OXI

Επί του συνόλου     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: -

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΜέΡΑ25: OXI
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Συνεπώς το σχέ-
διο νόµου του Υπουργείου Οικονοµικών: «Ρυθµίσεις για την εξα-
γορά κατεχοµένων ακινήτων της ιδιωτικής περιουσίας του
Δηµοσίου, ακινήτων του Ταµείου Εθνικής Άµυνας, λοιπές διατά-
ξεις για την ιδιωτική περιουσία του Δηµοσίου και άλλες διατάξεις
αρµοδιότητας Υπουργείου Οικονοµικών», έγινε δεκτό κατά πλει-
οψηφία, σε µόνη συζήτηση, επί της αρχής, των άρθρων και του
συνόλου και έχει ως εξής:

«Ρυθµίσεις για την εξαγορά κατεχοµένων ακινήτων της ιδιω-
τικής περιουσίας του Δηµοσίου, ακινήτων του Ταµείου Εθνικής
Άµυνας, λοιπές διατάξεις για την ιδιωτική περιουσία του Δηµο-
σίου και άλλες διατάξεις αρµοδιότητας Υπουργείου Οικονοµι-
κών

ΠΙΝΑΚΑΣ ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΩΝ
ΜΕΡΟΣ Α’: ΕΞΑΓΟΡΑ ΚΑΤΕΧΟΜΕΝΩΝ ΑΚΙΝΗΤΩΝ ΤΟΥ ΔΗ-

ΜΟΣΙΟΥ ΚΑΙ ΑΛΛΕΣ ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ ΓΙΑ ΤΗΝ ΙΔΙΩΤΙΚΗ ΠΕΡΙΟΥΣΙΑ
ΤΟΥ ΔΗΜΟΣΙΟΥ

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Α’: ΕΞΑΓΟΡΑ ΚΑΤΕΧΟΜΕΝΩΝ ΑΚΙΝΗΤΩΝ ΤΟΥ ΔΗ-
ΜΟΣΙΟΥ

Άρθρο 1 Σκοπός
Άρθρο 2 Αντικείµενο
Άρθρο 3 Ορισµοί
Άρθρο 4 Δικαίωµα υποβολής αίτησης εξαγοράς
Άρθρο 5 Εξαιρούµενα ακίνητα
Άρθρο 6 Προσδιορισµός τιµήµατος εξαγοράς
Άρθρο 7 Εκπτώσεις επί του τιµήµατος εξαγοράς
Άρθρο 8 Τίµηµα εξαγοράς σε ειδικές περιπτώσεις αµφισβήτη-

σης της κυριότητας του δηµοσίου ακινήτου 
Άρθρο 9 Υποβολή αίτησης εξαγοράς και δικαιολογητικών
Άρθρο 10 Σύσταση, συγκρότηση και αρµοδιότητες της Επιτρο-

πής Εξαγοράς
Άρθρο 11 Απόφαση εξαγοράς και καταβολή τιµήµατος εξαγο-

ράς
Άρθρο 12 Εκκρεµείς αιτήσεις εξαγοράς
Άρθρο 13 Απαλλοτρίωση δηµοσίου ακινήτου για το οποίο έχει

υποβληθεί αίτηση εξαγοράς 
Άρθρο 14 Συνέπειες υποβολής αίτησης εξαγοράς
Άρθρο 15 Ακίνητα ιδιοκτησίας Ταµείου Εθνικής Άµυνας (ΤΕΘΑ)
ΚΕΦΑΛΑΙΟ Β’: ΑΛΛΕΣ ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ ΓΙΑ ΤΗΝ ΙΔΙΩΤΙΚΗ ΠΕΡΙΟΥ-

ΣΙΑ ΤΟΥ ΔΗΜΟΣΙΟΥ
Άρθρο 16 Ειδικές ρυθµίσεις - Ακίνητα εντός σχεδίου πόλεως ή

οικισµού εκτός πεδίου εφαρµογής ν. 998/1979 και διαχείρισης
Υπουργείου Οικονοµικών - Ακίνητα που αποτέλεσαν αντικείµενο
διανοµής κατά την αγροτική νοµοθεσία - Ανταλλάξιµα ακίνητα

Άρθρο 17 Ειδικές ρυθµίσεις για µη άρτια ή µη οικοδοµήσιµα
τµήµατα δηµοσίων ακινήτων, όµορα βιοτεχνικών, βιοµηχανικών,
αγροτικών, κτηνοτροφικών και τουριστικών επιχειρήσεων

Άρθρο 18 Ρύθµιση διαφορών για ακίνητα που υπάγονται στο
Κτηµατολόγιο Δωδεκανήσου

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Γ’: ΕΞΟΥΣΙΟΔΟΤΙΚΕΣ ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ
Άρθρο 19 Εξουσιοδοτικές διατάξεις
ΚΕΦΑΛΑΙΟ Δ’: ΜΕΤΑΒΑΤΙΚΗ ΔΙΑΤΑΞΗ
Άρθρο 20 Μεταβατική διάταξη
ΚΕΦΑΛΑΙΟ Ε’: ΚΑΤΑΡΓΟΥΜΕΝΕΣ ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ
Άρθρο 21 Καταργούµενες διατάξεις
ΜΕΡΟΣ Β’: ΦΟΡΟΛΟΓΙΚΕΣ ΡΥΘΜΙΣΕΙΣ 
ΚΕΦΑΛΑΙΟ Α’: ΑΠΑΛΛΑΓΗ ΑΠΟ ΤΟΝ ΕΝΙΑΙΟ ΦΟΡΟ ΙΔΙΟΚΤΗ-

ΣΙΑΣ ΑΚΙΝΗΤΩΝ (ΕΝ.Φ.Ι.Α.) 2023 ΣΕ ΠΛΗΓΕΙΣΕΣ ΠΕΡΙΟΧΕΣ, ΠΕ-
ΡΙΟΧΕΣ ΥΠΟ ΑΝΑΓΚΑΣΤΙΚΗ ΑΠΑΛΛΟΤΡΙΩΣΗ, ΠΟΛΕΟΔΟΜΙΚΑ
ΑΝΕΝΕΡΓΕΣ ΠΕΡΙΟΧΕΣ, ΜΕΤΑΦΕΡΟΜΕΝΟΥΣ ΟΙΚΙΣΜΟΥΣ ΚΑΙ
ΚΟΙΝΟΤΗΤΕΣ

Άρθρο 22 Απαλλαγή από τον Ενιαίο Φόρο Ιδιοκτησίας Ακινή-
των (ΕΝ.Φ.Ι.Α.) 2023 για τα ακίνητα πληγέντων από τις πυρκαγιές
της 23ης και 24ης Ιουλίου 2018 - Τροποποίηση παρ. 7 άρθρου 3
ν. 4223/2013

Άρθρο 23 Απαλλαγή από τον Ενιαίο Φόρο Ιδιοκτησίας Ακινή-
των (ΕΝ.Φ.Ι.Α.) 2023 για τα ακίνητα που ευρίσκονται εντός ρητά
κατονοµαζόµενων υπό αναγκαστική απαλλοτρίωση, πολεοδοµικά
ανενεργών ή µεταφερόµενων οικισµών και κοινοτήτων των Περι-

φερειακών Ενοτήτων Φλώρινας, Κοζάνης και Γρεβενών - Τροπο-
ποίηση παρ. 7Α άρθρου 3 ν. 4223/2013

Άρθρο 24 Απαλλαγή από τον Ενιαίο Φόρο Ιδιοκτησίας Ακινή-
των (ΕΝ.Φ.Ι.Α.) 2023 για τα ακίνητα που ευρίσκονται στα διοικη-
τικά όρια των Δήµων Μαντουδίου - Λίµνης - Αγίας Άννας και
Ιστιαίας - Αιδηψού της Περιφερειακής Ενότητας Ευβοίας της Πε-
ριφέρειας Στερεάς Ελλάδας - Τροποποίηση περ. β’ παρ. 7Β άρ-
θρου 3 ν. 4223/2013

Άρθρο 25 Απαλλαγή από τον Ενιαίο Φόρο Ιδιοκτησίας Ακινή-
των (ΕΝ.Φ.Ι.Α.) 2023 για τα κτίσµατα µετά του αναλογούντος οι-
κοπέδου που ευρίσκονται σε περιοχές των Περιφερειακών
Ενοτήτων Σάµου, Ικαρίας και Χίου της Περιφέρειας Βορείου Αι-
γαίου - Τροποποίηση παρ. 7Γ άρθρου 3 ν. 4223/2013

Άρθρο 26 Απαλλαγή από τον Ενιαίο Φόρο Ιδιοκτησίας Ακινή-
των (ΕΝ.Φ.Ι.Α.) 2022, 2023 και 2024 για τα κτίσµατα µετά του ανα-
λογούντος οικοπέδου που ευρίσκονται σε πληγείσες περιοχές
από τις πυρκαγιές Ιουλίου 2022 - Προσθήκη παρ. 7ΣΤ στο άρθρο
3 του ν. 4223/2013

Άρθρο 27 Ειδικές ρυθµίσεις υπολογισµού του Ενιαίου Φόρου
Ιδιοκτησίας Ακινήτων (ΕΝ.Φ.Ι.Α.) 2023 για διατηρητέα και ιστο-
ρικά διατηρητέα µνηµεία ή έργα τέχνης - Τροποποίηση Ενοτήτων
Γ’ και Ε’ άρθρου 4 ν. 4223/2013

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Β’: ΡΥΘΜΙΣΕΙΣ ΦΟΡΟΛΟΓΙΑΣ ΕΙΣΟΔΗΜΑΤΟΣ ΚΑΙ
ΦΟΡΟΥ ΠΡΟΣΤΙΘΕΜΕΝΗΣ ΑΞΙΑΣ (Φ.Π.Α.)- ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΣΕΙΣ
ΤΟΥ ΚΩΔΙΚΑ ΦΟΡΟΛΟΓΙΑΣ ΕΙΣΟΔΗΜΑΤΟΣ ΚΑΙ ΤΟΥ ΚΩΔΙΚΑ
Φ.Π.Α.

Άρθρο 28 Επιβολή φόρου υπεραξίας κατά την εισφορά τίτλων
στην περίπτωση που ο εισφέρων είναι ο µοναδικός µέτοχος ή
εταίρος της λήπτριας - Τροποποίηση παρ. 4 άρθρου 42 Κώδικα
Φορολογίας Εισοδήµατος

Άρθρο 29 Νοµική µεταχείριση της εισφοράς τίτλων όταν ο ει-
σφέρων είναι ο µοναδικός µέτοχος ή εταίρος της λήπτριας - Τρο-
ποποίηση παρ. 3 άρθρου 21 Κώδικα Φορολογίας Εισοδήµατος

Άρθρο 30 Διαδικασία επιλογής φορολόγησης στις εκµισθώσεις
ακινήτων - Τροποποίηση υποπερ. ii) περ. δ’ παρ. 2 άρθρου 8 Κώ-
δικα Φ.Π.Α. 

Άρθρο 31 Κατάργηση της υποχρέωσης γνωστοποίησης στην
Α.Α.Δ.Ε. των εκπτώσεων λόγω κύκλου εργασιών - Αντικατάσταση
περ. α’ παρ. 5 άρθρου 19 Κώδικα Φ.Π.Α.

Άρθρο 32 Ορισµός των ενσώµατων αγαθών που συνιστούν
αγαθά επένδυσης για τους σκοπούς εφαρµογής του άρθρου 33
Κώδικα Φ.Π.Α. - Τροποποίηση περ. α’ παρ. 4 άρθρου 33 Κώδικα
Φ.Π.Α.

ΜΕΡΟΣ Γ’: ΛΟΙΠΕΣ ΕΠΕΙΓΟΥΣΕΣ ΡΥΘΜΙΣΕΙΣ ΤΟΥ ΥΠΟΥΡ-
ΓΕΙΟΥ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ

Άρθρο 33 Παράταση της ειδικής διαχείρισης της ΛΑΡΚΟ
Γ.Μ.Μ.Α.Ε. - Τροποποίηση παρ. 10 άρθρου 21 ν. 4664/2020

Άρθρο 34 Συµβάσεις ορισµένου χρόνου της υπό ειδική διαχεί-
ριση εταιρείας δυνάµει του άρθρου 21 του  ν. 4664/2020 - Ειδική
ρύθµιση για την κατάταξη απαιτήσεων εργαζοµένων ή συνταξι-
ούχων της υπό ειδική διαχείριση εταιρείας - Τροποποίηση παρ.
2 και 3 άρθρου 97 ν. 4941/2022

Άρθρο 35 Καταβολή ποσών από οµαδικό συνταξιοδοτικό συµ-
βόλαιο στον αντισυµβαλλόµενο της υπό εκκαθάριση ασφαλιστι-
κής επιχείρησης, ρυθµίσεις για τους δικαιούχους απαιτήσεων
από ασφαλίσεις ζωής και µεταβατική ρύθµιση για την υπό ειδική
διαχείριση εταιρεία δυνάµει άρθρου 21 ν. 4664/2020 - Προσθήκη
άρθρου 2Α και παρ. 11 στο άρθρο 2 του ν. 3867/2010, παρ. 15
στο άρθρο 21 του ν. 4664/2020

Άρθρο 36 Κατάταξη απαιτήσεων εργαζοµένων µε σύµβαση
εξαρτηµένης εργασίας στο πλαίσιο πραγµατοποίησης ναυπηγο-
επισκευαστικών εργασιών - Τροποποίηση παρ. 2 άρθρου 77 ν.
4307/2014

Άρθρο 37 Έγκριση δαπάνης για εργασίες και συντήρηση Υ/Β
- Τροποποίηση άρθρου 26 ν. 4258/2014 

Άρθρο 38 Αποζηµιώσεις εργαζοµένων λόγω καταγγελίας της
σύµβασης - Τροποποίηση παρ. 1 άρθρου 52  ν. 4797/2021

Άρθρο 39 Βελτιώσεις στην εξωδικαστική ρύθµιση οφειλών -
Τροποποίηση παρ. 1 άρθρου 6, παρ. 1, 3 και 4 άρθρου 7 ν. 4738/
2020 

Άρθρο 40 Συνέπειες αίτησης για εξωδικαστική ρύθµιση οφει-
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λών - Αναστολή διαδικασίας Κώδικα Δεοντολογίας Τραπεζών -
Σύµβαση αναδιάρθρωσης και προθεσµία υπογραφής - Δικαίωµα
διαµεσολάβησης - Τροποποίηση παρ. 1 άρθρου 13, παρ. 1 άρ-
θρου 14, άρθρων 15 και 16 ν. 4738/2020

Άρθρο 41 Αναστολή αναγκαστικής εκτέλεσης µετά από αίτηση
εξωδικαστικής επίλυσης οφειλών - Απαλλαγή από ευθύνη κατά
τη σύναψη σύµβασης αναδιάρθρωσης -  Τροποποίηση άρθρων
18 και 20 ν. 4738/2020

Άρθρο 42 Συµµετοχή Δηµοσίου και Φορέων Κοινωνικής Ασφά-
λισης στις συµβάσεις αναδιάρθρωσης οφειλών, κανόνες και πε-
ριορισµοί - Τροποποίηση άρθρων 21, 22 και 23 ν. 4738/2020

Άρθρο 43 Ηλεκτρονική πλατφόρµα εξωδικαστικής ρύθµισης
οφειλών - Μεταβατικές διατάξεις - Τροποποίηση άρθρων 29 και
74 ν. 4738/2020

Άρθρο 44 Ρύθµιση ζητηµάτων αναφορικά µε την παροχή εγ-
γύησης του ελληνικού δηµοσίου σε δανειακές συµβάσεις για τη
στεγαστική αποκατάσταση των παλιννοστούντων Οµογενών από
τις χώρες της πρώην Σοβιετικής Ένωσης - Αναδροµική ισχύς των
αποφάσεων του Υφυπουργού Οικονοµίας και Οικονοµικών µε αρ.
2/31230/0025/6.6.2003 και µε αρ. 2/1804/0025/8.7.2005 

Άρθρο 45 Ρυθµίσεις οφειλών που προέρχονται από επιχειρη-
µατικά δάνεια και δάνεια φυσικών προσώπων, καθώς και από κα-
ταπτώσεις της Ελληνικής Αναπτυξιακής Τράπεζας και λοιπές
συνοδευτικές διατάξεις για την εφαρµογή τους - Διορθώσεις πα-
ροραµάτων στις παρ. 1 και 7 του άρθρου 293 του ν. 4738/2020
και τροποποίηση παρ. 7 άρθρου 293 ν. 4738/2020

Άρθρο 46 Φορολόγηση αµοιβών ναυτικών που υπηρετούν σε
πλωτά ναυπηγήµατα του άρθρου 267 ν. 4555/2018 - Τροποποί-
ηση παρ. 2 άρθρου 15 Κώδικα Φορολογίας Εισοδήµατος

ΜΕΡΟΣ Δ’: ΕΝΑΡΞΗ ΙΣΧΥΟΣ 
Άρθρο 47 Έναρξη ισχύος 

ΜΕΡΟΣ Α’
ΕΞΑΓΟΡΑ ΚΑΤΕΧΟΜΕΝΩΝ ΑΚΙΝΗΤΩΝ ΤΟΥ 
ΔΗΜΟΣΙΟΥ ΚΑΙ ΑΛΛΕΣ ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ ΓΙΑ ΤΗΝ

ΙΔΙΩΤΙΚΗ ΠΕΡΙΟΥΣΙΑ ΤΟΥ ΔΗΜΟΣΙΟΥ

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Α’
ΕΞΑΓΟΡΑ ΚΑΤΕΧΟΜΕΝΩΝ ΑΚΙΝΗΤΩΝ 

ΤΟΥ ΔΗΜΟΣΙΟΥ

Άρθρο 1
Σκοπός 

Σκοπός του παρόντος Μέρους είναι ο εκσυγχρονισµός του θε-
σµικού πλαισίου που διέπει τις προϋποθέσεις και τη διαδικασία
της εξαγοράς ακινήτων που ανήκουν στην ιδιωτική περιουσία του
Δηµοσίου και υπάγονται στην αρµοδιότητα του Υπουργείου Οι-
κονοµικών από πρόσωπα που τα κατέχουν. Η εξαγορά εξυπηρε-
τεί σκοπούς δηµοσίου συµφέροντος, που συνίστανται στην
οριστική διευθέτηση του ιδιοκτησιακού καθεστώτος της ιδιωτικής
περιουσίας του Δηµοσίου, στην αποκατάσταση των προσώπων
που διατηρούν στα ακίνητα αυτά την κατοικία τους ή τον τόπο
άσκησης της οικονοµικής τους δραστηριότητας, και δι’ αυτών
στην αξιοποίηση της ιδιωτικής περιουσίας του Δηµοσίου και στην
προώθηση της τουριστικής, βιοµηχανικής, βιοτεχνικής και αγρο-
τικής ανάπτυξης επ’ ωφελεία της εθνικής οικονοµίας. 

Άρθρο 2
Αντικείµενο

Αντικείµενο του παρόντος Μέρους αποτελεί η δυνατότητα
υποβολής αιτήσεως εξαγοράς δηµοσίων ακινήτων, όπως αυτά
προσδιορίζονται για τους σκοπούς της εφαρµογής του παρό-
ντος, από πρόσωπα που τα κατέχουν υπό συγκεκριµένες προ-
ϋποθέσεις, βάσει καθορισµένης διαδικασίας και υποβολής δι-
καιολογητικών. Για την έκδοση της απόφασης εξαγοράς κατα-
βάλλεται τίµηµα, επί του οποίου εφαρµόζονται εκπτώσεις, λαµ-
βανοµένων υπόψη οικονοµικών και κοινωνικών κριτηρίων. Η
διαδικασία εξαγοράς υλοποιείται µέσω της χρήσης ψηφιακής
πλατφόρµας και µε τη συνδροµή των οικείων κτηµατικών υπηρε-

σιών, του φορέα υποδοχής του Υπουργείου Οικονοµικών και της
Επιτροπής Εξαγοράς, η οποία συστήνεται µε το άρθρο 10.

Άρθρο 3 
Ορισµοί

1. Για την εφαρµογή του παρόντος νόµου ισχύουν οι ακόλου-
θοι ορισµοί:

α) «Δηµόσιο ακίνητο»: κάθε καταγεγραµµένο ακίνητο που ανή-
κει στην ιδιωτική περιουσία του Δηµοσίου, υπάγεται στην αρµο-
διότητα του Υπουργείου Οικονοµικών και το οποίο κείται εντός ή
εκτός σχεδίου πόλεως ή οικισµού.

β) «Ακίνητο ΤΕΘΑ»: κάθε ακίνητο που ανήκει στην ιδιωτική πε-
ριουσία του Ταµείου Εθνικής Άµυνας (ΤΕΘΑ). 

γ) «Αιτών»: κάθε φυσικό ή νοµικό πρόσωπο που υποβάλλει αί-
τηση εξαγοράς σύµφωνα µε τον παρόντα. 

δ) «Αίτηση εξαγοράς»: η αίτηση για την εξαγορά δηµοσίου ακι-
νήτου που υποβάλλεται, σύµφωνα µε το άρθρο 9. 

ε) «Απόφαση εξαγοράς»: η διοικητική πράξη που εκδίδεται από
το αρµόδιο όργανο του Υπουργείου Οικονοµικών σύµφωνα µε το
άρθρο 11. 

στ) «Κατοχή»: η φυσική εξουσίαση δηµοσίου ακινήτου µε διά-
νοια κυρίου. 

ζ) «Δικαιοπάροχος»: το πρόσωπο το οποίο ο αιτών διαδέχεται
στην κατοχή δηµοσίου ακινήτου µε παράγωγο τρόπο ή έπειτα
από κληρονοµική διαδοχή. 

η) «Φορέας υποδοχής»: η Διεύθυνση Δηµόσιας Περιουσίας της
Γενικής Διεύθυνσης Δηµόσιας Περιουσίας και Κοινωφελών Πε-
ριουσιών της Γενικής Γραµµατείας Φορολογικής Πολιτικής και
Δηµόσιας Περιουσίας του Υπουργείου Οικονοµικών. 

θ) «Οικόπεδο»: η συνεχόµενη έκταση γης, που αποτελεί αυτο-
τελές και ενιαίο ακίνητο, ανήκει στην ιδιωτική περιουσία του Δη-
µοσίου και βρίσκεται µέσα σε εγκεκριµένο ρυµοτοµικό σχέδιο ή
µέσα στα όρια οικισµού χωρίς σχέδιο, εφαρµοζόµενης κατά τα
λοιπά της περ. 50 του άρθρου 2 του ν. 4067/2012 (Α’ 79). 

ι) «Γήπεδο»: η συνεχόµενη έκταση γης, που αποτελεί αυτοτε-
λές και ενιαίο ακίνητο και ανήκει στην ιδιωτική περιουσία του Δη-
µοσίου, σε περιοχή εκτός εγκεκριµένου σχεδίου, εφαρµοζόµενης
κατά τα λοιπά της περ. 12 του άρθρου 2 του ν. 4067/2012. 

ια) «Ακίνητο»: εδαφική έκταση µε τα συστατικά µέρη της σύµ-
φωνα µε το άρθρο 948 του Αστικού Κώδικα. 

ιβ) «Επιτροπή»: το συλλογικό διοικητικό όργανο που προβλέ-
πεται στο άρθρο 10 και ασκεί τις αρµοδιότητες που ορίζονται στο
ίδιο άρθρο. 

ιγ) «Πιστοποιητικό αποδοχής»: το πιστοποιητικό που εκδίδεται
από το αρµόδιο όργανο του Υπουργείου Οικονοµικών σύµφωνα
µε την παρ. 2 του άρθρου 11. 

Άρθρο 4
Δικαίωµα υποβολής αίτησης εξαγοράς

1. Δικαιούται να υποβάλει αίτηση εξαγοράς όποιος κατά την
έναρξη ισχύος του παρόντος: 

α) Ασκεί κατοχή αδιαλείπτως µε τίτλο στο όνοµα του ιδίου ή
των δικαιοπαρόχων του για τριάντα (30) τουλάχιστον έτη επί δη-
µοσίου ακινήτου και, στην περίπτωση που εντός του δηµοσίου
ακινήτου υφίσταται κτίσµα, αυτό έχει ανεγερθεί το αργότερο έως
την 31η.12.1991, είτε 

β) ασκεί κατοχή αδιαλείπτως για σαράντα (40) τουλάχιστον έτη
επί δηµοσίου ακινήτου εντός του οποίου υφίσταται κτίσµα, το
οποίο έχει ανεγερθεί το αργότερο έως την 31η.12.1981 και στο
οποίο:

βα) βρίσκεται η κύρια κατοικία του, η οποία καλύπτει τις στε-
γαστικές ανάγκες του ιδίου ή της οικογένειάς του, ή

ββ) ασκεί τουριστική, βιοτεχνική, βιοµηχανική ή εµπορική δρα-
στηριότητα µε χρήση κτιριακών εγκαταστάσεων και άλλων συνο-
δών έργων που συνδέονται λειτουργικά µε αυτές ή 

βγ) ασκεί αγροτική δραστηριότητα µε χρήση ή µη κτιριακών
εγκαταστάσεων και άλλων συνοδών έργων που συνδέονται λει-
τουργικά µε αυτές.

2. Για την εφαρµογή της παρ. 1, στον χρόνο της κατοχής του
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αιτούντος συνυπολογίζεται και ο χρόνος κατοχής των δικαιοπα-
ρόχων του. 

3. Εφόσον τηρούνται οι προϋποθέσεις της παρ. 1, ο αιτών δι-
καιούται να εξαγοράσει:

α) Επί δηµοσίων ακινήτων, τα οποία βρίσκονται εντός σχεδίου
πόλεως ή οικισµού, έκταση ίση κατ’ ανώτατο όριο µε το ελάχιστο
εµβαδό άρτιου και οικοδοµήσιµου οικοπέδου, κατά κανόνα ή
κατά παρέκκλιση, σύµφωνα µε την πολεοδοµική νοµοθεσία που
ισχύει κατά τον χρόνο υποβολής της αίτησης εξαγοράς. Κατ’
εξαίρεση, επιτρέπεται η εξαγορά µεγαλύτερης έκτασης, εφόσον
σε αυτή υφίστανται, εν όλω ή εν µέρει, κτίσµατα ή βοηθητικές
εγκαταστάσεις αυτών, που αποτελούν ενιαίο λειτουργικό σύνολο.
Στις περιπτώσεις του πρώτου εδαφίου, εάν το τµήµα που αποµέ-
νει µετά την εξαγορά του δηµοσίου ακινήτου καθίσταται µη άρτιο
και µη οικοδοµήσιµο, είναι υποχρεωτική η εξαγορά αυτού από
τον αιτούντα. 

β) Επί δηµοσίων ακινήτων, τα οποία βρίσκονται εκτός σχεδίου
πόλεως ή οικισµού, ενιαία έκταση δέκα (10) στρεµµάτων κατ’
ανώτατο όριο. Κατ’ εξαίρεση, µπορούν να εξαγορασθούν περισ-
σότερα του ενός δηµόσια ακίνητα εκτός σχεδίου πόλεως ή οικι-
σµού από τον ίδιο αιτούντα, υπό την προϋπόθεση ότι το σύνολο
των υπό εξαγορά δηµοσίων ακινήτων δεν υπερβαίνει τα είκοσι
(20) στρέµµατα κατ’ ανώτατο όριο και κάθε προς εξαγορά δηµό-
σιο ακίνητο δεν υπερβαίνει τα δέκα (10) στρέµµατα. Στην περί-
πτωση του προηγούµενου εδαφίου, στην αίτηση εξαγοράς
προσδιορίζονται το δηµόσιο ακίνητο ή τα δηµόσια ακίνητα για τα
οποία ασκείται το δικαίωµα εξαγοράς. Είναι δυνατή η εξαγορά
µεγαλύτερης έκτασης και µέχρι τριάντα (30) στρέµµατα κατ’ ανώ-
τατο όριο συνολικά, εφόσον είτε αυτή καλύπτεται από κτίσµατα
ή από αναγκαία έργα υποδοµής ή εγκαταστάσεις παντός είδους
νόµιµα λειτουργούσης επιχείρησης είτε έχει γίνει χρήση του συ-
ντελεστή δόµησης της έκτασης αυτής για την ανέγερση των κτι-
σµάτων. Σε όλες τις ανωτέρω περιπτώσεις, εάν το εναποµείναν
τµήµα µετά την εξαγορά του δηµοσίου ακινήτου καθίσταται µη
άρτιο και µη οικοδοµήσιµο, είναι υποχρεωτική η εξαγορά αυτού
από τον αιτούντα. Ειδικά στην περίπτωση δηµοσίων ακινήτων,
εντός των οποίων λειτουργούν βιοµηχανικές ή βιοτεχνικές εγκα-
ταστάσεις ή ασκείται αγροτική ή κτηνοτροφική δραστηριότητα,
είναι δυνατή η εξαγορά έκτασης µεγαλύτερης των τριάντα (30)
στρεµµάτων και µέχρι εκατό (100) στρέµµατα κατ’ ανώτατο όριο
συνολικά, εφόσον το δηµόσιο ακίνητο ή τα δηµόσια ακίνητα για
τα οποία ασκείται το δικαίωµα εξαγοράς είναι αναγκαία για την
εξυπηρέτηση των λειτουργικών σκοπών των βιοµηχανικών ή βιο-
τεχνικών εγκαταστάσεων ή την άσκηση της αγροτικής ή κτηνο-
τροφικής δραστηριότητας. 

4. Στην περίπτωση που περισσότεροι του ενός αιτούντες:
α) Ασκούν κατοχή στο ίδιο δηµόσιο ακίνητο κατά τµήµατα, κα-

θένας εξ αυτών δικαιούται να εξαγοράσει το τµήµα επί του
οποίου ασκεί κατοχή σύµφωνα µε τις περ. α’ και β’ της παρ. 3.

β) Ασκούν κατοχή κατ’ ιδανικά µερίδια στο ίδιο δηµόσιο ακί-
νητο, καθένας εξ αυτών δικαιούται να εξαγοράσει το δηµόσιο ακί-
νητο κατά το ιδανικό µερίδιό του. Εάν ένας (1) τουλάχιστον από
τους περισσότερους ασκούντες κατοχή κατ’ ιδανικό µερίδιο δεν
υποβάλει αίτηση εξαγοράς, είναι υποχρεωτική η εξαγορά του µε-
ριδίου του αναλογικά κατ’ ιδανικά µερίδια από τους λοιπούς
ασκούντες κατοχή.

γ) Υποβάλλουν αίτηση εξαγοράς για το ίδιο δηµόσιο ακίνητο
ή τµήµα αυτού, δικαίωµα για την εξαγορά του δηµοσίου ακινήτου
ή τµήµατος αυτού έχει ο αιτών που ασκεί κατοχή µε τίτλο.

5. Δεν είναι δυνατή η εξαγορά δηµοσίου ακινήτου επί του
οποίου έχουν ανεγερθεί αυθαίρετα κτίσµατα, εκτός αν τηρηθεί η
διαδικασία της παρ. 6 του άρθρου 11.

6. Εάν εντός του προς εξαγορά δηµοσίου ακινήτου βρίσκεται
έκταση δασικού χαρακτήρα, εφόσον αυτή καταλαµβάνει κατ’
ανώτατο όριο είκοσι τοις εκατό (20%) του εµβαδού του, εξαγο-
ράζεται ενιαία µε το δηµόσιο ακίνητο, µε διατήρηση των όρων
προστασίας της, που απορρέουν από τη φύση της και από την
κείµενη νοµοθεσία. Οι όροι προστασίας µνηµονεύονται στο σύ-
νολό τους υποχρεωτικά στην απόφαση εξαγοράς.

7. Εάν εντός του προς εξαγορά δηµοσίου ακινήτου περιλαµ-
βάνονται περιοχές, οι οποίες υπάγονται στο εθνικό σύστηµα προ-

στατευόµενων περιοχών, κατά το άρθρο 3 του ν. 3937/2011 (Α’
60), εξακολουθούν να εφαρµόζονται µετά την εξαγορά αυτού οι
περιορισµοί, οι οποίοι ορίζονται στη σχετική για τις περιοχές
αυτές νοµοθεσία και µνηµονεύονται υποχρεωτικά στην απόφαση
εξαγοράς. 

8. Σε περίπτωση επέµβασης άνευ νόµιµης αδείας στις εκτάσεις
που αναφέρονται στην παρ. 6 ή µη τήρησης των περιορισµών
που προβλέπονται σύµφωνα µε την παρ. 7, η απόφαση εξαγοράς,
η οποία εκδίδεται, ανακαλείται αυτοδικαίως και εκδίδεται σχετική
διαπιστωτική πράξη από το αρµόδιο όργανο του Υπουργείου Οι-
κονοµικών, κατόπιν γνώµης της οικείας κτηµατικής υπηρεσίας. 

Στην περίπτωση αυτή: 
α) δεν επιστρέφεται το καταβληθέν τίµηµα εξαγοράς, και 
β) εφαρµόζεται κατά τα λοιπά η νοµοθεσία για την προστασία

των δηµοσίων κτηµάτων, µε αναφορά των περ. α’ και β’ στην ανω-
τέρω διαπιστωτική πράξη. 

9. Αν το προς εξαγορά δηµόσιο ακίνητο βρίσκεται σε παραµε-
θόριο περιοχή, κατά τα άρθρα 24 έως και 32 του ν. 1892/1990 (Α’
101), για την εξαγορά αυτού απαιτείται η τήρηση της διαδικασίας
του άρθρου 26 του νόµου αυτού.

Άρθρο 5
Εξαιρούµενα ακίνητα

1. Δεν είναι δυνατή η εξαγορά δηµοσίου ακινήτου, ακόµα και
αν πληρούνται οι προϋποθέσεις της παρ. 1 του άρθρου 4, εφό-
σον συντρέχουν επιτακτικοί λόγοι δηµόσιου συµφέροντος, ανα-
γόµενοι σε ζητήµατα:

(α) εθνικής άµυνας, ή
(β) δηµόσιας ασφάλειας, ή
(γ) δηµόσιας υγείας, ή
(δ) χωροταξικού ή πολεοδοµικού σχεδιασµού, ή
(ε) άλλης αιτιολογηµένης κρατικής ανάγκης.
Εντός προθεσµίας έξι (6) µηνών από την έναρξη ισχύος του

παρόντος και κατόπιν αιτήµατος του φορέα υποδοχής, τα κατά
περίπτωση αρµόδια υπουργεία προσδιορίζουν αιτιολογηµένα τις
περιοχές ή τα ακίνητα ενδιαφέροντός τους, προκειµένου αυτά
να εξαιρεθούν της διαδικασίας εξαγοράς, η οποία προβλέπεται
µε τον παρόντα νόµο και ενηµερώνουν σχετικά τον φορέα υπο-
δοχής.

2. Εξαιρούνται της εξαγοράς ακίνητα ή τµήµατα αυτών, τα
οποία:

(α) κατά την έναρξη ισχύος του παρόντος εµπίπτουν στο πεδίο
εφαρµογής αποφάσεων που κηρύσσουν αναγκαστική απαλλο-
τρίωση ή επιβάλλουν ρυµοτοµική απαλλοτρίωση, 

(β) εµπίπτουν στη δασική νοµοθεσία, µε την επιφύλαξη των
παρ. 6 και 7 του άρθρου 4,

(γ) εµπίπτουν εντός οριοθετηµένου υδατορέµατος, κατά το
άρθρο 3 του ν. 4258/2014 (Α’ 94) ή βρίσκονται εντός ζώνης πε-
νήντα (50) µέτρων από τις όχθες αυτού, εάν δεν έχει γίνει οριο-
θέτηση του υδατορέµατος,

(δ) κείνται εντός καθορισµένης ζώνης αιγιαλού - παραλίας και
εντός χερσαίας ζώνης λιµένα, 

(ε) αποτελούν πράγµατα εκτός συναλλαγής και ανεπίδεκτα
χρησικτησίας και ανήκουν στην κυριότητα, διοίκηση και διαχεί-
ριση του Δηµοσίου, κατά το άρθρο 7 του Κώδικα νοµοθεσίας για
την προστασία των αρχαιοτήτων και εν γένει της πολιτιστικής
κληρονοµιάς (ν. 4858/2021, Α’ 220), σύµφωνα µε βεβαίωση των
αρµοδίων υπηρεσιών του Υπουργείου Πολιτισµού και Αθλητι-
σµού,

(στ) είναι εκτός συναλλαγής, κατά το άρθρο 966 του Αστικού
Κώδικα, ή

(ζ) έχουν περιέλθει στην κυριότητα της Εταιρείας Ακινήτων Δη-
µοσίου (ΕΤ.Α.Δ. Α.Ε.) και έχει ολοκληρωθεί η διαδικασία µετα-
γραφής ή καταχώρισης στα κατά τόπους αρµόδια υποθηκοφυλα-
κεία και κτηµατολογικά γραφεία κατά περίπτωση, δυνάµει των
παρ. 4 και 8 του άρθρου 196 του ν. 4389/2016 (Α’ 94). 

3. Αν οι λόγοι εξαίρεσης από την εξαγορά της παρ. 2 αφορούν
σε τµήµα µόνον του προς εξαγορά δηµοσίου ακινήτου, δεν κω-
λύεται η εξαγορά του υπόλοιπου τµήµατος του ιδίου δηµοσίου
ακινήτου, σύµφωνα µε το άρθρο 4. Στην περίπτωση αυτή, το
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τµήµα του δηµοσίου ακινήτου, που εξαιρείται της εξαγοράς, δεν
συνυπολογίζεται στο όριο αρτιότητας για τους σκοπούς της παρ.
3 του άρθρου 4.

Άρθρο 6
Προσδιορισµός τιµήµατος εξαγοράς

1. Το τίµηµα εξαγοράς αντιστοιχεί σε ποσοστό εκατό τοις
εκατό (100%) της αντικειµενικής αξίας του οικοπέδου ή γηπέδου,
κατά περίπτωση, κατά την έναρξη ισχύος του παρόντος. Όπου
δεν ισχύει το σύστηµα αντικειµενικού προσδιορισµού, το τίµηµα
εξαγοράς καθορίζεται σύµφωνα µε το καθεστώς περί υπολογι-
σµού βάσει συγκριτικών στοιχείων από την αρµόδια υπηρεσία
της Φορολογικής Διοίκησης. Εάν στην περιοχή όπου βρίσκεται
το προς εξαγορά δηµόσιο ακίνητο δεν υφίστανται συγκριτικά
στοιχεία, το τίµηµα εξαγοράς υπολογίζεται βάσει της µεγαλύτε-
ρης αξίας οµοειδούς οικοπέδου ή γηπέδου, κατά περίπτωση, της
πλησιέστερης περιοχής για την οποία ισχύει η ίδια πολεοδοµική
νοµοθεσία.

2. Αν επί του οικοπέδου ή γηπέδου, κατά περίπτωση, υφίστα-
νται κτίσµατα ανεγερθέντα από τον αιτούντα ή τους δικαιοπαρό-
χους του, το ποσό του τιµήµατος εξαγοράς της παρ. 1 προσαυ-
ξάνεται κατά ποσοστό είκοσι πέντε τοις εκατό (25%). Αν το κτί-
σµα έχει ανεγερθεί από το Δηµόσιο ή τρίτο, το τίµηµα εξαγοράς
αντιστοιχεί σε ποσοστό εκατό τοις εκατό (100%) της αντικειµενι-
κής αξίας του ακινήτου. 

Άρθρο 7
Εκπτώσεις επί του τιµήµατος εξαγοράς 

1. Το τίµηµα εξαγοράς κατά το άρθρο 6 µειώνεται ως εξής: 
α) προκειµένου για δηµόσια ακίνητα, κατά την περ. α’ της παρ.

1 του άρθρου 4, κατά ποσοστό δύο τοις εκατό (2%) ανά έτος κα-
τοχής, µετά την πάροδο τριάντα (30) ετών, και 

β) προκειµένου για δηµόσια ακίνητα, κατά την περ. β’ της παρ.
1 του άρθρου 4, κατά ποσοστό ένα τοις εκατό (1%) ανά έτος κα-
τοχής µετά την πάροδο σαράντα (40) ετών κατοχής, µε ανώτατο
όριο έκπτωσης και στις δύο περιπτώσεις, που ανέρχεται συνο-
λικά σε ποσοστό πενήντα τοις εκατό (50%) επί του ποσού του τι-
µήµατος εξαγοράς, κατά το άρθρο 6. 

2. Το ποσό που προκύπτει από τον προσδιορισµό του τιµήµα-
τος εξαγοράς κατά το άρθρο 6 ή κατά το άρθρο 6 σε συνδυασµό
µε την παρ. 1 του παρόντος, µειώνεται, εφόσον ο αιτών εµπίπτει
σε µία από τις παρακάτω περιπτώσεις, ως εξής:

α. Κατά ποσοστό τριάντα τοις εκατό (30%), εάν ο αιτών είναι
άτοµο µε αναπηρία και, συγκεκριµένα, µε ποσοστό αναπηρίας
ογδόντα τοις εκατό (80%) και άνω, καθώς και εάν είναι πρόσωπο
που φιλοξενεί περισσότερο από ένα (1) έτος ή επιβαρύνεται φο-
ρολογικά από πρόσωπα µε την ανωτέρω ιδιότητα, µε ετήσιο ατο-
µικό εισόδηµα έως σαράντα χιλιάδες (40.000) ευρώ ή ετήσιο
οικογενειακό εισόδηµα έως εξήντα χιλιάδες (60.000) ευρώ. 

β. Κατά ποσοστό είκοσι τοις εκατό (20%), εάν είναι άτοµο µε
αναπηρία και, συγκεκριµένα, µε ποσοστό αναπηρίας εξήντα επτά
τοις εκατό (67%) και άνω, ή πρόσωπο που φιλοξενεί περισσότερο
από ένα (1) έτος ή επιβαρύνεται φορολογικά από πρόσωπα µε
την ανωτέρω ιδιότητα, µε ετήσιο ατοµικό εισόδηµα έως δεκαο-
κτώ χιλιάδες (18.000) ευρώ ή ετήσιο οικογενειακό εισόδηµα έως
είκοσι τέσσερις χιλιάδες (24.000) ευρώ. 

γ. Κατά ποσοστό είκοσι τοις εκατό (20%):
γα. εάν είναι παλιννοστών οµογενής, ο οποίος έχει εγγραφεί

στα µητρώα ή τα δηµοτολόγια δήµου, ή 
γβ. είναι µόνιµος κάτοικος παραµεθορίων περιοχών, κατά την

έννοια του ν. 1892/1990 (Α’101). 
δ. Κατά ποσοστό είκοσι τοις εκατό (20 %) εάν είναι πολύτε-

κνος:
δα. µε ετήσιο ατοµικό εισόδηµα έως σαράντα χιλιάδες (40.000)

ευρώ, ή 
δβ. µε ετήσιο οικογενειακό εισόδηµα έως ογδόντα χιλιάδες

(80.000) ευρώ. 
ε. Κατά ποσοστό δεκαπέντε τοις εκατό (15%) εάν είναι τρίτε-

κνος:

εα. µε ετήσιο ατοµικό εισόδηµα έως είκοσι πέντε χιλιάδες
(25.000) ευρώ, ή 

εβ. µε ετήσιο οικογενειακό εισόδηµα έως σαράντα χιλιάδες
(40.000) ευρώ. 

Η παρούσα περίπτωση εφαρµόζεται και για τις µονογονεϊκές
οικογένειες.

στ. Κατά ποσοστό δεκαπέντε τοις εκατό (15%), εάν είναι µα-
κροχρόνια άνεργος, σύµφωνα µε την παρ. 1 της υποπαρ. ΙΙΙ της
υποπαρ. ΙΑ.1 της παρ. ΙΑ του ν. 4093/2012 (Α’ 222).

ζ. Κατά ποσοστό είκοσι τοις εκατό (20%), εάν είναι δικαιούχος
του Ελάχιστου Εγγυηµένου Εισοδήµατος, του άρθρου 235 του
ν. 4389/2016 (Α’ 94). 

η. Κατά ποσοστό τριάντα τοις εκατό (30%), εάν εντός του δη-
µοσίου ακινήτου υφίσταται κτίσµα και το κτίσµα αυτό αποτελεί
την κύρια κατοικία του αιτούντος. 

Εφόσον ο αιτών εµπίπτει σε περισσότερες της µίας των περ.
α’ έως και η’, εφαρµόζεται µόνο η περίπτωση που προβλέπει τη
µεγαλύτερη έκπτωση. 

3. Το ποσό που προκύπτει από την εφαρµογή των παρ. 1 και 2
δεν µπορεί να υπολείπεται του είκοσι τοις εκατό (20%) του τιµή-
µατος εξαγοράς κατά το άρθρο 6. 

4. Οι εκπτώσεις των παρ. 1 και 2 δεν ισχύουν προκειµένου για
δηµόσια ακίνητα της περ. β’ της παρ. 3 του άρθρου 4 µε επιφά-
νεια άνω των δέκα (10) στρεµµάτων. 

5. Σε περίπτωση µεταβίβασης του εξαγορασθέντος δηµοσίου
ακινήτου από τον αιτούντα µε επαχθή αιτία, πριν από την παρέ-
λευση δέκα (10) ετών από την ηµεροµηνία έκδοσης της απόφα-
σης εξαγοράς, το ποσό που αντιστοιχεί στις εκπτώσεις που
παρέχονται, κατά τις παρ. 1 και 2, κατόπιν καταλογισµού υπέρ
του Δηµοσίου από τον συµβολαιογράφο, βεβαιώνεται και ει-
σπράττεται ως δηµόσιο έσοδο, σύµφωνα µε τον Κώδικα Είσπρα-
ξης Δηµοσίων Εσόδων (ν. 4978/2022, Α’ 190), µε αναφορά των
προϋποθέσεων του παρόντος στην απόφαση εξαγοράς. 

Άρθρο 8
Τίµηµα εξαγοράς σε ειδικές περιπτώσεις 

αµφισβήτησης της κυριότητας του δηµοσίου ακινήτου 

1. Αν ο αιτών έχει αναγνωρισθεί δυνάµει απόφασης πρωτοβάθ-
µιου δικαστηρίου ως κύριος του δηµοσίου ακινήτου έναντι του
Δηµοσίου, δικαιούται να υποβάλει αίτηση εξαγοράς, µε τίµηµα
εξαγοράς που αντιστοιχεί, κατά παρέκκλιση του άρθρου 6, σε
ποσοστό πενήντα τοις εκατό (50%) της αντικειµενικής αξίας του
ακινήτου. 

2. Αν ο αιτών ή ο δικαιοπάροχός του έχει αναγραφεί ως κύριος
του δηµοσίου ακινήτου στις πρώτες κτηµατολογικές εγγραφές
και έχει ασκηθεί αγωγή από το Δηµόσιο ή δεν έχει παρέλθει η
προθεσµία άσκησης αγωγής, κατά την παρ. 2 του άρθρου 6 του
ν. 2664/1998 (Α’ 275), δικαιούται να υποβάλει αίτηση εξαγοράς,
χωρίς να πληρούνται οι προϋποθέσεις των περ. α’ και β’ της παρ.
1 του άρθρου 4, µε τίµηµα εξαγοράς που αντιστοιχεί, κατά πα-
ρέκκλιση του άρθρου 6, σε ποσοστό πενήντα τοις εκατό (50%)
της αντικειµενικής αξίας του ακινήτου. 

3. Αν ο αιτών, µέχρι την 31η.12.2022, έχει ασκήσει ένδικο µέσο
κατά δικαστικής απόφασης σε δίκη που αφορά στην αναγνώριση
της κυριότητας του προς εξαγορά δηµοσίου ακινήτου, δικαιούται
να υποβάλει αίτηση εξαγοράς, µε τίµηµα εξαγοράς που αντιστοι-
χεί, κατά παρέκκλιση του άρθρου 6, σε ποσοστό εβδοµήντα τοις
εκατό (70%) της αντικειµενικής αξίας του ακινήτου. 

4. Σε περίπτωση εξαγοράς δηµοσίου ακινήτου, κατά την παρ.
3, ο αιτών, εντός προθεσµίας ενός (1) µηνός από την κοινοποίηση
προς αυτόν του πιστοποιητικού αποδοχής, υποβάλλει στο αρµό-
διο όργανο του Υπουργείου Οικονοµικών αντίγραφο της παραί-
τησής του από τα ένδικα µέσα κατά της δικαστικής απόφασης
σε δίκη που αφορά στην αναγνώριση της κυριότητας του προς
εξαγορά δηµοσίου ακινήτου. Αν παρέλθει άπρακτη η προθεσµία
του πρώτου εδαφίου, δεν εκδίδεται απόφαση εξαγοράς. 

5. Σε περίπτωση που ο αιτών κατέχει δηµόσιο ακίνητο, το οποίο
καλύπτει τις στεγαστικές ανάγκες του ιδίου ή του αρχικού δικαιο-
παρόχου του κατά την έναρξη της κατοχής του ακινήτου, ως απο-
τέλεσµα µαζικής εγκατάστασης πληθυσµιακών οµάδων που
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έλαβαν χώρα πριν το έτος 1950, καθ’ υπόδειξη των δηµόσιων
αρχών, όπως αυτή προκύπτει από µεταγενέστερα έγγραφα δη-
µόσιων αρχών, δικαιούται να υποβάλει αίτηση εξαγοράς, µε τί-
µηµα εξαγοράς που αντιστοιχεί, κατά παρέκκλιση του άρθρου 6,
σε ποσοστό είκοσι τοις εκατό (20%) της αντικειµενικής αξίας του
ακινήτου.

6. Εάν στο πρόσωπο του αιτούντος συντρέχουν οι προϋποθέ-
σεις των παρ. 1, 2, 3 και 5 του παρόντος, δεν εφαρµόζονται οι
εκπτώσεις της παρ. 1 του άρθρου 7. 

Άρθρο 9
Υποβολή αίτησης εξαγοράς και δικαιολογητικών 

1. Η Γενική Γραµµατεία Πληροφοριακών Συστηµάτων Δηµό-
σιας Διοίκησης (Γ.Γ.Π.Σ.Δ.Δ.) του Υπουργείου Ψηφιακής Διακυ-
βέρνησης σχεδιάζει, υλοποιεί, υποστηρίζει παραγωγικά και
παρέχει, µέσω της Ενιαίας Ψηφιακής Πύλης της Δηµόσιας Διοί-
κησης (gov.gr - ΕΨΠ), ειδικό πληροφοριακό σύστηµα «Αιτήσεων
Εξαγοράς Δηµοσίων Ακινήτων», στον φορέα υποδοχής για την
υποβολή της αίτησης εξαγοράς µε τα δικαιολογητικά των παρ.
6, 7 και 8, τη δηµιουργία και ενηµέρωση ψηφιακού φακέλου του
προς εξαγορά δηµοσίου ακινήτου και την αποστολή του ψηφια-
κού φακέλου από τον φορέα υποδοχής στην οικεία κτηµατική
υπηρεσία. Η πλατφόρµα δύναται να διαλειτουργεί µε άλλα πλη-
ροφοριακά συστήµατα µέσω του Κέντρου Διαλειτουργικότητας
της Γ.Γ.Π.Σ.Δ.Δ., σύµφωνα µε τα άρθρα 47 του ν. 4623/2019
(Α’134) και 84 του ν. 4727/2020 (Α’184).

2. Η αίτηση εξαγοράς και τα δικαιολογητικά των παρ. 6, 7 και
8 υποβάλλονται στον φορέα υποδοχής µέσω του πληροφοριακού
συστήµατος της παρ. 1. Στην αίτηση εξαγοράς αναγράφονται το
ονοµατεπώνυµο, ο Αριθµός Φορολογικού Μητρώου (Α.Φ.Μ.), ο
αριθµός τηλεφώνου, η ταχυδροµική διεύθυνση, η διεύθυνση ηλε-
κτρονικού ταχυδροµείου του αιτούντος, καθώς και το προς εξα-
γορά δηµόσιο ακίνητο, µε επίκληση του παρόντος νόµου, κατά
περίπτωση. Η αίτηση εξαγοράς υπέχει, για όσα αναφέρονται σε
αυτή, θέση υπεύθυνης δήλωσης, σύµφωνα µε το άρθρο 8 του ν.
1599/1986 (Α’ 75).

3. Για την είσοδο του αιτούντος στο πληροφοριακό σύστηµα
απαιτείται η αυθεντικοποίησή του µε τη χρήση των προσωπικών
κωδικών - διαπιστευτηρίων της Γενικής Γραµµατείας Πληροφο-
ριακών Συστηµάτων Δηµόσιας Διοίκησης (Γ.Γ.Π.Σ.Δ.Δ.) του
Υπουργείου Ψηφιακής Διακυβέρνησης (taxisnet), σύµφωνα µε το
άρθρο 24 του  ν. 4727/2020. 

4. Για την υποβολή της αίτησης εξαγοράς, καταβάλλεται πα-
ράβολο τριακοσίων (300) ευρώ µέσω του συστήµατος e-paravolo
της Γ.Γ.Π.Σ.Δ.Δ., το οποίο συµψηφίζεται µε το τίµηµα εξαγοράς
κατά τη διαδικασία εξόφλησης αυτού, σύµφωνα µε το άρθρο 11
ή επιστρέφεται, εφόσον η αίτηση εξαγοράς απορριφθεί λόγω
διαπίστωσης των κωλυµάτων του άρθρου 5. Σε περίπτωση απόρ-
ριψης της αίτησης εξαγοράς, µε την επιφύλαξη του πρώτου εδα-
φίου, ή θέσης της στο αρχείο, σύµφωνα µε το παρόν, το παρά-
βολο καταπίπτει υπέρ του Δηµοσίου. 

5. Ο φορέας υποδοχής ελέγχει τα δικαιολογητικά που συνο-
δεύουν την αίτηση εξαγοράς. Σε περίπτωση έλλειψης ενός (1) ή
περισσότερων δικαιολογητικών της παρ. 6, ο φορέας υποδοχής
ενηµερώνει τον αιτούντα µε µήνυµα ηλεκτρονικού ταχυδροµείου
για τη συµπλήρωση των δικαιολογητικών. Ο αιτών λογίζεται ότι
έχει ενηµερωθεί από τον φορέα υποδοχής µε την πάροδο ενός
(1) µηνός από την αποστολή σε αυτόν από τον φορέα υποδοχής
του ανωτέρω µηνύµατος ηλεκτρονικής αλληλογραφίας. Ο αιτών
υποβάλλει στον φορέα υποδοχής τα ελλείποντα δικαιολογητικά
εντός ενενήντα (90) ηµερών από την ενηµέρωσή του, σύµφωνα
µε το τρίτο εδάφιο. Αν η προθεσµία του τετάρτου εδαφίου πα-
ρέλθει άπρακτη, η αίτηση εξαγοράς τίθεται στο αρχείο και ενη-
µερώνεται σχετικά το πληροφοριακό σύστηµα. Εφόσον
διαπιστωθεί η πληρότητα του φακέλου της αίτησης εξαγοράς, ο
φορέας υποδοχής διαβιβάζει αµελλητί την αίτηση εξαγοράς και
τα δικαιολογητικά των παρ. 6, 7 και 8 στην οικεία κτηµατική υπη-
ρεσία. 

6. Η αίτηση εξαγοράς συνοδεύεται κατ’ ελάχιστον από τα ακό-
λουθα δικαιολογητικά: 

α) Τοπογραφικό διάγραµµα και γεωαναφερµένο αρχείο διανύ-
σµατος χωρικής αποτύπωσης (τύπου shp, dxf ή dwg) του προς
εξαγορά δηµοσίου ακινήτου εξαρτηµένο στο γεωδαιτικό σύ-
στηµα αναφοράς ΕΓΣΑ87 µε συνηµµένη δήλωση µηχανικού του
ν. 651/1977 (Α’ 207) και του ν. 1337/1983 (Α’ 33) και απόσπασµα
επ’ αυτού του ορθοφωτοχάρτη που απεικονίζει το υπό εξαγορά
ακίνητο. Στο υπόµνηµα του τοπογραφικού διαγράµµατος περι-
λαµβάνεται βεβαίωση του συντάξαντα το διάγραµµα µηχανικού,
η οποία αφορά το απεικονιζόµενο ακίνητο, σε σχέση µε τη θέση,
το σχήµα και την έκταση, που αυτό εµφανίζεται στις κτηµατολο-
γικές εγγραφές, εφόσον στην περιοχή, όπου αυτό κείται, λει-
τουργεί κτηµατολογικό γραφείο. Στην περίπτωση αυτή, η αίτηση
εξαγοράς συνοδεύεται και από αποδεικτικό υποβολής ηλεκτρο-
νικού διαγράµµατος (Κωδικός Ηλεκτρονικού Διαγράµµατος -
ΚΗΔ), µετά την ηλεκτρονική υποβολή του τοπογραφικού δια-
γράµµατος κατά το άρθρο 40 του ν. 4409/2016 (Α’ 136) στον υπο-
δοχέα του Φορέα Ελληνικό Κτηµατολόγιο. Αν απαιτείται
γεωµετρική µεταβολή των κτηµατολογικών στοιχείων του ακινή-
του, αυτή προηγείται της υποβολής της αίτησης εξαγοράς.

β) Αεροφωτογραφίες της έκτασης, εντός της οποίας κείται το
προς εξαγορά δηµόσιο ακίνητο, του έτους 1992 ή προγενέστε-
ρες, στην περ. α’ της παρ. 1 του άρθρου 4, ή του έτους 1982 ή
προγενέστερες, στην περ. β’ της παρ. 1 του ιδίου άρθρου. 

γ) Φύλλο υπολογισµού αντικειµενικής αξίας οικοπέδου, γηπέ-
δου ή ακινήτου, κατά περίπτωση, σύµφωνα µε τις παρ. 1 και 2
του άρθρου 6 ή τις παρ. 1, 2, 3 και 5 του άρθρου 8.

δ) Βεβαίωση όρων δόµησης της αρµόδιας υπηρεσίας δόµη-
σης. 

ε) Οικοδοµική άδεια, εφόσον υπάρχει.
στ) Υπεύθυνη δήλωση από την οποία προκύπτει ότι δεν συ-

ντρέχουν οι εξαιρέσεις της παρ. 2 του άρθρου 5.
ζ) Αποδεικτικό εξόφλησης του παραβόλου της παρ. 4.
η) Τίτλους από τους οποίους προκύπτει η κατοχή κατά την περ.

α’ της παρ. 1 του άρθρου 4 και συνοδευτικό σηµείωµα, στο οποίο
αποτυπώνεται η κατοχή από τον αιτούντα και τους δικαιοπαρό-
χους του, σύµφωνα µε τους τίτλους αυτούς. 

θ) Υπεύθυνη δήλωση του άρθρου 8 του ν. 1599/1986 για την
έκταση των προς εξαγορά δηµοσίων ακινήτων, σύµφωνα µε το
τρίτο εδάφιο της περ. β’ της παρ. 3 του άρθρου 4 του παρόντος. 

ι) Έγγραφο από το οποίο προκύπτει η χρήση του δηµοσίου ακι-
νήτου από τον αιτούντα, κατά την περ. β’ της παρ. 1 του άρθρου
4. Ειδικά στην υποπερ. βα’ της περ. β’ της παρ. 1 του άρθρου 4,
προσκοµίζεται αντίγραφο του εντύπου Ε1 της δήλωσης φορολο-
γίας εισοδήµατος, το οποίο υποβλήθηκε το έτος που προηγή-
θηκε της έναρξης ισχύος του παρόντος, καθώς και αντίγραφο
του εντύπου Ε9, για το ίδιο έτος.

ια) Απόσπασµα κτηµατολογικού διαγράµµατος και κτηµατολο-
γικό φύλλο του Κωδικού Αριθµού Εθνικού Κτηµατολογίου
(Κ.Α.Ε.Κ.) του δηµοσίου ακινήτου, στο οποίο αφορά η αίτηση εξα-
γοράς, εφόσον στην περιοχή όπου αυτό κείται λειτουργεί κτηµα-
τολογικό γραφείο. Επί δηµοσίων ακινήτων που κείνται εντός των
Περιφερειακών Ενοτήτων Ρόδου, Καλύµνου και Καρπάθου-Ηρωι-
κής Νήσου Κάσου της Περιφέρειας Νοτίου Αιγαίου, όπου ισχύει
ο Κτηµατολογικός Κανονισµός Δωδεκανήσου, προσκοµίζονται
φωτοαντίγραφο του ατοµικού κτηµατολογικού σχεδιαγράµµατος
και το τοπογραφικό διάγραµµα κατά την περ. α’ µε συσχετισµένο
το ατοµικό κτηµατολογικό διάγραµµα της προς εκποίηση κτηµα-
τολογικής µερίδας ή τµήµα ευρύτερης κτηµατολογικής µερίδας.

ιβ) Πράξη διοικητικού προσδιορισµού φόρου Ενιαίου Φόρου
Ιδιοκτησίας Ακινήτων των πέντε (5) τελευταίων ετών που προ-
ηγούνται της υποβολής αίτησης εξαγοράς.

7. Προς απόδειξη της συνδροµής των προϋποθέσεων των άρ-
θρων 7 και 8, προσκοµίζονται κατά περίπτωση: 

α) Όσα πιστοποιητικά προβλέπονται από τη νοµοθεσία και από
τα οποία προκύπτει ότι ο αιτών εµπίπτει σε µία από τις περιπτώ-
σεις της παρ. 2 του άρθρου 7.

β) Δικαστική απόφαση, από την οποία προκύπτει ότι ο αιτών
έχει αναγνωρισθεί ως κύριος του δηµοσίου ακινήτου, σύµφωνα
µε την παρ. 1 του άρθρου 8.

γ) Έγγραφο από το οποίο προκύπτει ότι ο αιτών έχει αναγρα-
φεί ως κύριος του δηµοσίου ακινήτου στις πρώτες κτηµατολογι-
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κές εγγραφές, σύµφωνα µε την παρ. 2 του άρθρου 8.
δ) Αντίγραφο του ενδίκου µέσου στην περίπτωση της παρ. 3

του άρθρου 8.
ε) Έγγραφα που αποδεικνύουν τη συνδροµή των προϋποθέ-

σεων της παρ. 5 του άρθρου 8.
8. Εκτός από τα δικαιολογητικά των παρ. 6 και 7, ο αιτών δύ-

ναται να υποβάλει κάθε άλλο πρόσφορο αποδεικτικό µέσο κατο-
χής του δηµοσίου ακινήτου, ιδίως για την εφαρµογή της περ. β’
της παρ. 1 του άρθρου 4, αποκλειοµένων των ενόρκων βεβαι-
ώσεων.

9. Κάθε αίτηση εξαγοράς υποβάλλεται στον φορέα υποδοχής,
εντός ενός (1) έτους από την έκδοση της κοινής απόφασης της
παρ. 2 του άρθρου 19.

Άρθρο 10 
Σύσταση, συγκρότηση και αρµοδιότητες 

της Επιτροπής Εξαγοράς

1. Συνιστάται στη Γενική Γραµµατεία Φορολογικής Πολιτικής
και Δηµόσιας Περιουσίας Επιτροπή για την υλοποίηση της εξα-
γοράς των δηµοσίων ακινήτων του παρόντος, µε έδρα την Αθήνα,
η οποία συγκροτείται σε σώµα µε απόφαση του Υπουργού Οικο-
νοµικών, εντός ενός (1) µηνός από την έναρξη ισχύος του παρό-
ντος. 

2. Στην Επιτροπή µετέχουν:
(α) Ένας (1) πρώην δικαστικός λειτουργός των πολιτικών δικα-

στηρίων, συνταξιοδοτηθείς µε βαθµό Προέδρου Εφετών τουλά-
χιστον, ως πρόεδρος, µε τον αναπληρωτή του, οι οποίοι
υποδεικνύονται από τον Πρόεδρο της Ένωσης Συνταξιούχων Δι-
καστικών Λειτουργών και Μελών του Νοµικού Συµβουλίου του
Κράτους.

(β) Ένα (1) µέλος του κύριου προσωπικού του Νοµικού Συµ-
βουλίου του Κράτους, µε βαθµό παρέδρου τουλάχιστον, µε τον
αναπληρωτή του, οι οποίοι υποδεικνύονται από τον Πρόεδρο του
Νοµικού Συµβουλίου του Κράτους, µε την επιφύλαξη της παρ. 3
του άρθρου 54 του  ν. 4831/2021 (Α’ 170).

(γ) Ένας (1) υπάλληλος κατηγορίας Πανεπιστηµιακής Εκπαί-
δευσης, κλάδου Μηχανικών ή Νοµικών της Γενικής Διεύθυνσης
Δηµόσιας Περιουσίας του Υπουργείου Οικονοµικών, µε τον ανα-
πληρωτή του, οι οποίοι υποδεικνύονται από τον προϊστάµενο της
Γενικής Διεύθυνσης Δηµόσιας Περιουσίας και Κοινωφελών Πε-
ριουσιών, ως µέλη. 

Χρέη Γραµµατέα εκτελεί υπάλληλος της οικείας κτηµατικής
υπηρεσίας, ο οποίος υποδεικνύεται από τον προϊστάµενό της.

3. Η Επιτροπή λειτουργεί σε τµήµατα, ο συνολικός αριθµός
των οποίων ανέρχεται σε επτά (7). Κάθε τµήµα της Επιτροπής
οργανώνεται σε επίπεδο αποκεντρωµένης διοίκησης και χειρίζε-
ται τις αιτήσεις εξαγοράς δηµοσίων ακινήτων, τα οποία βρίσκο-
νται στην εδαφική περιφέρεια κάθε αποκεντρωµένης διοίκησης. 

4. Η οικεία κτηµατική υπηρεσία, αφού ελέγξει τις προϋποθέ-
σεις των άρθρων 4 και 5, καθώς και την αίτηση εξαγοράς και τα
δικαιολογητικά κατά το άρθρο 9, αποστέλλει στην Επιτροπή τον
φάκελο, µε συνοπτικό σηµείωµα για την αποδοχή ή την απόρριψη
της αίτησης εξαγοράς εντός προθεσµίας πέντε (5) µηνών από
τον χρόνο διαβίβασης σε αυτή του πλήρους φακέλου της αίτη-
σης εξαγοράς από τον φορέα υποδοχής. Ειδικά στην περ. β’ της
παρ. 4 του άρθρου 4, η οικεία κτηµατική υπηρεσία αποστέλλει
τον φάκελο στην Επιτροπή, µετά την παρέλευση της προθεσµίας
της παρ. 9 του άρθρου 9. Κατ’ εξαίρεση η οικεία κτηµατική υπη-
ρεσία αποστέλλει τον φάκελο στην Επιτροπή πριν την παρέλευση
της προθεσµίας του δευτέρου εδαφίου, εφόσον έχει προσκοµι-
σθεί έγγραφη παραίτηση, µε βεβαίωση του γνησίου υπογραφής
του ασκούντος κατοχή κατ’ ιδανικά µερίδια, από τους λοιπούς
ασκούντες κατοχή, κατά την υποβολή της αίτησης εξαγοράς.
Πριν την αποστολή του φακέλου και του συνοπτικού σηµει-
ώµατος, η οικεία κτηµατική υπηρεσία ζητεί τη σύµφωνη γνώµη
του Ταµείου Εθνικής Άµυνας (Τ.ΕΘ.Α.), κατά το άρθρο 15. Περαι-
τέρω, η οικεία κτηµατική υπηρεσία ζητεί τη σύµφωνη γνώµη της
Εταιρείας Ακινήτων του Δηµοσίου (ΕΤ.Α.Δ.) Α.Ε., η οποία υπο-
βάλλεται εντός προθεσµίας τριών (3) µηνών από την κοινοποίηση
σε αυτή γνωστοποίησης µε συστηµένη επιστολή από την κτηµα-

τική υπηρεσία. Η άπρακτη παρέλευση της προθεσµίας αυτής δεν
κωλύει την αποστολή του φακέλου από την οικεία κτηµατική υπη-
ρεσία στην Επιτροπή. Η οικεία κτηµατική υπηρεσία δύναται να
ζητεί στοιχεία από τον αιτούντα και από κάθε υπηρεσία του δη-
µόσιου τοµέα, όπως αυτός ορίζεται στην περ. α) της παρ. 1 του
άρθρου 14 του ν. 4270/2014 (Α’ 143), µέσω του φορέα υποδοχής. 

5. Η Επιτροπή, εντός τεσσάρων (4) µηνών από τη λήψη του φα-
κέλου, κατά την παρ. 4, προβαίνει στον έλεγχο της αίτησης εξα-
γοράς και των δικαιολογητικών και προτείνει αιτιολογηµένα στο
αρµόδιο όργανο του Υπουργείου Οικονοµικών την αποδοχή ή την
απόρριψη της αίτησης εξαγοράς. Η προθεσµία υποβολής της
πρότασης της Επιτροπής δύναται να παραταθεί µε την απόφαση
του δεύτερου εδαφίου της παρ. 4 του άρθρου 19.

6. Σε περίπτωση πρότασης για την αποδοχή της αίτησης εξα-
γοράς, η Επιτροπή: 

(α) Καθορίζει το εµβαδόν και τα όρια του προς εξαγορά δηµο-
σίου ακινήτου. 

(β) Καθορίζει το τµήµα του δηµοσίου ακινήτου που µπορεί να
εξαγοραστεί, σύµφωνα µε την παρ. 3 του άρθρου 4. 

(γ) Επιλέγει µεταξύ περισσοτέρων αιτήσεων εξαγοράς που
αφορούν στο ίδιο δηµόσιο ακίνητο ή τµήµα αυτού, σύµφωνα µε
την περ. γ’ της παρ. 4 του άρθρου 4.

(δ) Καθορίζει το τίµηµα εξαγοράς, σύµφωνα µε τις προϋποθέ-
σεις της περ. β’ της παρ. 4 του άρθρου 4 και των άρθρων 6, 7 ή
8, κατά περίπτωση, και προσδιορίζει το ποσό της εφάπαξ κατα-
βολής και των δόσεων του τιµήµατος εξαγοράς, σύµφωνα µε την
παρ. 3 του άρθρου 11. Ειδικά στην περίπτωση καθορισµού τιµή-
µατος εξαγοράς, σύµφωνα µε το δεύτερο εδάφιο της παρ. 1 του
άρθρου 6, η Επιτροπή ζητεί συγκριτικά στοιχεία από την αρµόδια
υπηρεσία της Φορολογικής Διοίκησης. 

(ε) Προβαίνει στον καθορισµό των αδιάθετων και υποχρεωτι-
κώς εξαγοραζόµενων µεριδίων της περ. β’ της παρ. 4 του άρθρου
4 και του αναλογούντος σε αυτά τιµήµατος εξαγοράς, µετά το
πέρας υποβολής των αιτήσεων εξαγοράς, κατόπιν σχετικής ει-
σήγησης της αρµόδιας κτηµατικής υπηρεσίας.

Σε κάθε περίπτωση, η Επιτροπή δεν κωλύεται να ζητεί πρό-
σθετα στοιχεία από τον αιτούντα και από κάθε υπηρεσία του δη-
µόσιου τοµέα µέσω του φορέα υποδοχής. 

Άρθρο 11
Απόφαση εξαγοράς και καταβολή τιµήµατος εξαγοράς

1. Το αρµόδιο όργανο του Υπουργείου Οικονοµικών αποφασί-
ζει βάσει της πρότασης της Επιτροπής για την αποδοχή ή την
απόρριψη της αίτησης εξαγοράς. 

2. Αν η Επιτροπή προτείνει την αποδοχή της αίτησης εξαγο-
ράς, το αρµόδιο όργανο του Υπουργείου Οικονοµικών εκδίδει,
εντός πέντε (5) εργασίµων ηµερών, πιστοποιητικό αποδοχής, το
οποίο κοινοποιείται αµελλητί στον αιτούντα. Στο πιστοποιητικό
αποδοχής περιλαµβάνονται:

α) η περιγραφή του εξαγοραζόµενου δηµοσίου ακινήτου, κατά
το εµβαδόν και τα όρια, 

β) τα στοιχεία του αιτούντος, 
γ) το τίµηµα εξαγοράς, όπως διαµορφώνεται σύµφωνα µε τα

άρθρα 6, 7 και 8, 
δ) οι όροι που προβλέπονται στο άρθρο 4, στην παρ. 5 του άρ-

θρου 7 και στην παρ. 8 του παρόντος, καθώς και 
ε) το ποσό της εφάπαξ και τµηµατικής καταβολής του τιµήµα-

τος εξαγοράς. 
3. Το τίµηµα εξαγοράς εξοφλείται είτε εφάπαξ, είτε τµηµατικά,

κατ’ ανώτατο όριο σε εξήντα (60) ισόποσες άτοκες µηνιαίες δό-
σεις. Το ποσό κάθε µηνιαίας δόσης δεν µπορεί να υπολείπεται
των εκατό (100) ευρώ. Σε περίπτωση εφάπαξ εξόφλησης του τι-
µήµατος εξαγοράς, παρέχεται έκπτωση δέκα τοις εκατό (10%)
επί του τιµήµατος εξαγοράς, όπως αυτό προκύπτει κατά τα
άρθρα 6,7 και 8.

4. Σε περίπτωση εφάπαξ εξόφλησης του τιµήµατος εξαγοράς,
εντός ενός (1) µηνός από την κοινοποίηση του πιστοποιητικού
αποδοχής στον αιτούντα, ο αιτών προβαίνει στην εξόφληση του
τιµήµατος εξαγοράς εφάπαξ και υποβάλλει το αποδεικτικό εξό-
φλησής του στην οικεία κτηµατική υπηρεσία. Η οικεία κτηµατική
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υπηρεσία διαβιβάζει τον φάκελο της υπόθεσης στο αρµόδιο όρ-
γανο του Υπουργείου Οικονοµικών εντός δεκαπέντε (15) εργασί-
µων ηµερών από την υποβολή του αποδεικτικού εξόφλησης του
πρώτου εδαφίου. Στη συνέχεια, το αρµόδιο όργανο του Υπουρ-
γείου Οικονοµικών εκδίδει εντός δέκα (10) εργασίµων ηµερών
την απόφαση εξαγοράς. Η απόφαση εξαγοράς κοινοποιείται
αµελλητί στον αιτούντα και µεταγράφεται ή καταχωρίζεται στο
αρµόδιο κατά τόπον υποθηκοφυλακείο ή κτηµατολογικό γραφείο
µε δική του δαπάνη, τηρουµένου του α.ν. 1521/1950 (Α’ 245),
όπως κυρώθηκε µε το άρθρο πρώτο του ν. 1587/1950   (Α’ 294),
περί φόρου µεταβίβασης ακινήτων. 

5. Σε περίπτωση τµηµατικής εξόφλησης του τιµήµατος εξαγο-
ράς, η απόφαση εξαγοράς εκδίδεται, εφόσον εξοφληθεί ολοσχε-
ρώς το τίµηµα εξαγοράς σε δόσεις. Ο αιτών, εντός ενός (1)
µηνός από την εξόφληση της τελευταίας δόσης, υποβάλλει τα
σχετικά αποδεικτικά εξόφλησης στην οικεία κτηµατική υπηρεσία.
Κατά τα λοιπά, ακολουθείται η διαδικασία της παρ. 4. 

6. Ειδικά σε περίπτωση που εντός του δηµοσίου ακινήτου
υπάρχει αυθαίρετη κατασκευή, ο αιτών, εντός ενός (1) µηνός από
την κοινοποίηση σε αυτόν του πιστοποιητικού αποδοχής, υπο-
βάλλει αίτηση για την υπαγωγή του στον ν. 4495/2017 (Α’ 167).
Η απόφαση εξαγοράς δεν εκδίδεται, εάν:

α) δεν εξοφληθεί το τίµηµα εξαγοράς, 
β) δεν εξοφληθεί το πρόστιµο υπαγωγής, και 
γ) δεν προσκοµιστούν στην οικεία κτηµατική υπηρεσία η βε-

βαίωση περαίωσης της διαδικασίας υπαγωγής στον ν. 4495/2017
και το απαιτούµενο πιστοποιητικό ηλεκτρονικής ταυτότητας κτι-
ρίου ή αυτοτελούς διηρηµένης ιδιοκτησίας του άρθρου 53 του ν.
4495/2017. 

Κατά τα λοιπά ακολουθείται η διαδικασία της παρ. 4 ή της παρ.
5 αντίστοιχα. 

7. Επί εκπρόθεσµης εξόφλησης του τιµήµατος εξαγοράς είτε
εφάπαξ, είτε τµηµατικά, έως το ποσό που αντιστοιχεί σε τρεις (3)
δόσεις, δεν εκδίδεται η απόφαση εξαγοράς και η υπόθεση τίθεται
στο αρχείο. Καταβληθείσες δόσεις δεν επιστρέφονται, εφόσον
δεν υπερβαίνουν το σαράντα τοις εκατό (40%) του τιµήµατος
εξαγοράς, µη βεβαιούµενης σε βάρος του αιτούντος αποζηµίω-
σης αυθαίρετης χρήσης για το δηµόσιο ακίνητο, για το χρονικό
διάστηµα, που αντιστοιχεί στο µη επιστρεφόµενο ποσό. Για τις
υπόλοιπες βεβαιωµένες µη ληξιπρόθεσµες δόσεις εκδίδεται Ατο-
µικό Φύλλο Έκπτωσης (Α.Φ.ΕΚ.) από την οικεία κτηµατική υπη-
ρεσία. 

8. Στην περίπτωση που ο αιτών δεν διατηρήσει την κύρια κα-
τοικία του ή την άσκηση της δραστηριότητας, όπως ορίζεται στις
υποπερ. βα’, ββ’ και βγ’ της περ. β’ της παρ. 1 του άρθρου 4, αντί-
στοιχα, για διάστηµα πέντε (5) τουλάχιστον ετών από την έκδοση
απόφασης εξαγοράς, αυτή ανακαλείται αυτοδικαίως και εκδίδε-
ται διαπιστωτική πράξη του αρµοδίου οργάνου του Υπουργείου
Οικονοµικών, µετά από πρόταση της οικείας κτηµατικής υπηρε-
σίας, µη επιστρεφοµένου του καταβληθέντος τιµήµατος, µε ανα-
φορά αυτών των στοιχείων στην απόφαση εξαγοράς. 

9. Επί πρότασης της Επιτροπής για την απόρριψη της αίτησης
εξαγοράς, το αρµόδιο όργανο του Υπουργείου Οικονοµικών εκ-
δίδει, εντός πέντε (5) εργασίµων ηµερών, σχετική απορριπτική
απόφαση, η οποία κοινοποιείται αµελλητί στον αιτούντα. Κατά
της απορριπτικής απόφασης ασκείται προσφυγή ουσίας ενώπιον
του Διοικητικού Πρωτοδικείου του τόπου όπου κείται το δηµόσιο
ακίνητο.

10. Ποσοστό πενήντα τοις εκατό (50%) του τιµήµατος εξαγο-
ράς καταβάλλεται στην ΕΤ.Α.Δ. Α.Ε..

Άρθρο 12
Εκκρεµείς αιτήσεις εξαγοράς 

1. Αιτήσεις που εκκρεµούν στις οικείες κτηµατικές υπηρεσίες,
µε βάση το άρθρο 10 του ν.δ. 2176/1952 (Α’207), τον ν. 357/1976
(Α’ 156), τον ν. 719/1977 (Α’ 301), τον ν. 2166/1993 (Α’ 137), τον
ν. 1473/1984   (Α’ 127) και τον ν. 2386/1996 (Α’ 43), για εξαγορά
ακινήτων τα οποία ανήκουν στην ιδιωτική περιουσία του Δηµο-
σίου και υπάγονται στην αρµοδιότητα του Υπουργείου Οικονοµι-
κών, δεν εξετάζονται και τίθενται στο αρχείο. Όσοι έχουν

υποβάλει αίτηση, ενηµερώνονται σχετικά και µπορούν να υποβά-
λουν αίτηση εξαγοράς σύµφωνα µε όσα ορίζονται στον παρόντα.
Σε διαφορετική περίπτωση, εφαρµόζεται κατά αυτών η κείµενη
νοµοθεσία για την προστασία της δηµόσιας περιουσίας. 

2. Με την έναρξη ισχύος του παρόντος, η ισχύς αποφάσεων
εξαγοράς ακινήτων του Δηµοσίου, οι οποίες έχουν εκδοθεί και
δεν παρελήφθησαν από τους δικαιούχους, λήγει αυτοδικαίως. Οι
δικαιούχοι του πρώτου εδαφίου υποβάλλουν αίτηση εξαγοράς,
σύµφωνα µε όσα ορίζονται στον παρόντα, εφόσον πληρούνται οι
προϋποθέσεις που προβλέπονται. 

3. Εκκρεµείς αιτήσεις εξαγοράς ή παραχώρησης ακινήτων του
Δηµοσίου από τρίτο ενδιαφερόµενο, πλην του προσώπου που
ασκεί κατοχή βάσει άλλων διατάξεων της κείµενης νοµοθεσίας,
δεν εξετάζονται µέχρι την έκδοση απόφασης του αρµοδίου ορ-
γάνου του Υπουργείου Οικονοµικών για την αποδοχή ή την απόρ-
ριψη της αίτησης εξαγοράς και αναστέλλεται η προθεσµία για
την έκδοση σχετικής απόφασης βάσει της νοµοθεσίας αυτής. Αν
εκδοθεί απόφαση εξαγοράς, οι εκκρεµείς αιτήσεις του πρώτου
εδαφίου τίθενται στο αρχείο. Αν η αίτηση εξαγοράς απορριφθεί
από το αρµόδιο όργανο του Υπουργείου Οικονοµικών, οι αιτήσεις
επανέρχονται προς εξέταση κατά την οικεία νοµοθεσία, κατόπιν
σχετικής αίτησης του ενδιαφεροµένου.

Άρθρο 13
Απαλλοτρίωση δηµοσίου ακινήτου 

για το οποίο έχει υποβληθεί αίτηση εξαγοράς 

Σε περίπτωση κήρυξης αναγκαστικής απαλλοτρίωσης υπέρ
φορέα της Γενικής Κυβέρνησης, κατά την έννοια της περ. β’ της
παρ. 1 του άρθρου 14 του ν. 4270/2014  (Α’ 143), του δηµοσίου
ακινήτου ή τµήµατος αυτού, πριν από την ολοσχερή εξόφληση
του τιµήµατος εξαγοράς, το πρόσωπο που έχει υποβάλει αίτηση
εξαγοράς, δικαιούται να ζητήσει την ανάκληση της αίτησης και
την άτοκη επιστροφή του τιµήµατος εξαγοράς, που έχει ήδη κα-
ταβληθεί Στην περίπτωση αυτή, η ανάκληση του πρώτου εδαφίου
είναι υποχρεωτική για τη διοίκηση, εκδιδόµενης απόφασης από
το αρµόδιο όργανο του Υπουργείου Οικονοµικών, κατόπιν γνώ-
µης της οικείας κτηµατικής υπηρεσίας. 

Άρθρο 14
Συνέπειες υποβολής αίτησης εξαγοράς 

1. Από την υποβολή της αίτησης εξαγοράς και µέχρι τη µετα-
γραφή ή καταχώριση της απόφασης εξαγοράς στο κατά τόπο
αρµόδιο υποθηκοφυλακείο ή κτηµατολογικό γραφείο, αναστέλ-
λεται η λήψη µέτρων κατά του αιτούντος για την προστασία του
δηµοσίου ακινήτου, σύµφωνα µε τη νοµοθεσία για τα δηµόσια
κτήµατα. Κατά το ίδιο χρονικό διάστηµα αναστέλλονται: α) η
εκτέλεση εκδοθέντων πρωτοκόλλων καθορισµού αποζηµίωσης
αυθαίρετης χρήσης (Π.ΚΑ.Α.Χ.) και πρωτοκόλλων διοικητικής
αποβολής (Π.Δ.Α), β) οι εκκρεµείς δίκες µεταξύ Δηµοσίου και αι-
τούντος, µε αντικείµενο το ιδιοκτησιακό καθεστώς του, υπό εξα-
γορά, δηµοσίου ακινήτου, καθώς και γ) κάθε σχετική προθεσµία
για διαδικαστική ενέργεια. 

2. Αν απορριφθεί η αίτηση εξαγοράς ή δεν εκδοθεί απόφαση
εξαγοράς, σύµφωνα µε την παρ. 4 του άρθρου 8 ή την παρ. 7 του
άρθρου 11 ή εκδοθεί διαπιστωτική πράξη, σύµφωνα µε την παρ.
8 του άρθρου 4 ή την παρ. 8 του άρθρου 11, αντίστοιχα, αίρεται
αυτοδικαίως η κατά την παρ. 1 αναστολή της λήψης και εκτέλε-
σης των µέτρων προστασίας του δηµοσίου ακινήτου κατά τη νο-
µοθεσία για τα δηµόσια κτήµατα και οι εκκρεµείς δίκες µε
αντικείµενο το ιδιοκτησιακό καθεστώς του δηµοσίου ακινήτου συ-
νεχίζονται. 

3. Μετά τη µεταγραφή ή καταχώριση της απόφασης εξαγοράς
στο κατά τόπον αρµόδιο υποθηκοφυλακείο ή κτηµατολογικό γρα-
φείο:

(α) οι εκκρεµείς δίκες ανάµεσα στο Δηµόσιο και τον αιτούντα
µε αντικείµενο το ιδιοκτησιακό καθεστώς του δηµοσίου ακινήτου
καταργούνται και τα µέτρα προστασίας ανακαλούνται,

(β) τα βεβαιωθέντα και µη εξοφληθέντα Πρωτόκολλα Καθορι-
σµού Αποζηµίωσης Αυθαίρετης Χρήσης (Π.ΚΑ.Α.Χ.) και τα Πρω-

8424 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



τόκολλα Διοικητικής Αποβολής (Π.Δ.Α.) διαγράφονται. Καταβλη-
θέντα ποσά για Π.ΚΑ.Α.Χ. δεν επιστρέφονται. 

4. Η υποβολή αίτησης εξαγοράς δεν αποτελεί εξώδικη οµολο-
γία του αιτούντος περί του ιδιοκτησιακού καθεστώτος του δηµο-
σίου ακινήτου.

Άρθρο 15
Ακίνητα ιδιοκτησίας Ταµείου Εθνικής Άµυνας (ΤΕΘΑ)

Τα άρθρα 1 έως και 14 εφαρµόζονται και στα ακίνητα ιδιοκτη-
σίας του Ταµείου Εθνικής Άµυνας (Τ.ΕΘ.Α.). Για την εξαγορά ακι-
νήτων του Τ.ΕΘ.Α., απαιτείται η σύµφωνη γνώµη του Τ.ΕΘ.Α., η
οποία παρέχεται εντός προθεσµίας τριών (3) µηνών από την κοι-
νοποίηση σε αυτό αιτήµατος από την οικεία κτηµατική υπηρεσία,
σύµφωνα µε το τέταρτο εδάφιο της παρ. 4 του άρθρου 10. Η
απόφαση εξαγοράς εκδίδεται από το αρµόδιο όργανο του
Υπουργείου Οικονοµικών, σύµφωνα µε το άρθρο 11. Το τίµηµα
εξαγοράς των ανωτέρω ακινήτων περιέρχεται στο Τ.ΕΘ.Α..

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Β’ 
ΑΛΛΕΣ ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ 

ΓΙΑ ΤΗΝ ΙΔΙΩΤΙΚΗ ΠΕΡΙΟΥΣΙΑ ΤΟΥ ΔΗΜΟΣΙΟΥ

Άρθρο 16
Ειδικές ρυθµίσεις - Ακίνητα εντός σχεδίου πόλεως ή οικι-

σµού εκτός πεδίου εφαρµογής ν. 998/1979 και 
διαχείρισης Υπουργείου Οικονοµικών - Ακίνητα που 

αποτέλεσαν αντικείµενο διανοµής κατά την αγροτική νοµοθε-
σία - Ανταλλάξιµα ακίνητα

1. Το Δηµόσιο απέχει από την άσκηση αγωγών της παρ. 2 του
άρθρου 6 του ν. 2664/1998 (Α’275) ως προς ακίνητα τα οποία κεί-
νται σε εκτάσεις εντός σχεδίων πόλεως ή οικισµού, για τα οποία
δεν εφαρµόζεται ο ν. 998/1979 (Α’ 289) και τα οποία διαχειρίζεται
το Υπουργείο Οικονοµικών, δυνάµει της περ. ζ’ της παρ. 6 του
άρθρου 3 του ίδιου νόµου, καθώς και σε ανταλλάξιµα ακίνητα
εντός σχεδίου πόλεως ή οικισµού, εφόσον σωρευτικά πληρού-
νται οι κάτωθι προϋποθέσεις:

α) ο ιδιώτης έχει αναγραφεί ως κύριος στις πρώτες κτηµατο-
λογικές εγγραφές,

β) δεν έχει εκδοθεί και κοινοποιηθεί σε αυτόν ή τους δικαιοπα-
ρόχους από τις δασικές υπηρεσίες του Δηµοσίου Πρωτόκολλο
Διοικητικής Αποβολής (Π.Δ.Α.) ή Πρωτόκολλο Καθορισµού Απο-
ζηµίωσης Αυθαίρετης Χρήσης (Π.ΚΑ.Α.Χ.) για το ακίνητο αυτό
λόγω του πρώην δασικού του χαρακτήρα, και

γ) δεν προβάλλονται δικαιώµατα του Δηµοσίου εξ άλλης αι-
τίας.

Ειδικά για τα ανταλλάξιµα ακίνητα εντός σχεδίου πόλεως ή οι-
κισµού, εφαρµόζονται οι προϋποθέσεις των περ. α’ και γ’.

2. Η παρ. 1 δεν ισχύει για εκτάσεις, οι οποίες στο σχέδιο πό-
λεως ή οικισµού αποτελούν κοινόχρηστους χώρους, πάρκα ή
άλση. 

3. Στην περίπτωση που έχουν ασκηθεί αγωγές από το Δηµόσιο
για τα ακίνητα της παρ. 1, οι εκκρεµείς δίκες καταργούνται. 

4. Για ακίνητα που βρίσκονται εντός σχεδίου πόλεως ή οικι-
σµού, αλλά αποτέλεσαν αντικείµενο διανοµής σύµφωνα µε τις
διατάξεις της αγροτικής νοµοθεσίας, από το Υπουργείο Αγροτι-
κής Ανάπτυξης και Τροφίµων, εφαρµόζονται οι προϋποθέσεις της
παρ. 1 και η παρ. 3. Για ακίνητα του πρώτου εδαφίου της παρού-
σας, που βρίσκονται εκτός σχεδίου πόλεως ή οικισµού, εφαρµό-
ζονται οι προϋποθέσεις της παρ. 1, πλην της περ. α’ και η παρ. 3.

Άρθρο 17
Ειδικές ρυθµίσεις για µη άρτια ή µη οικοδοµήσιµα 
τµήµατα δηµοσίων ακινήτων, όµορα βιοτεχνικών, 

βιοµηχανικών, αγροτικών, κτηνοτροφικών 
και τουριστικών επιχειρήσεων

1. Τµήµατα ακινήτων που ανήκουν στην ιδιωτική περιουσία του
Δηµοσίου και υπάγονται στην αρµοδιότητα του Υπουργείου Οι-
κονοµικών, τα οποία είναι όµορα προς ακίνητα, όπου έχουν ανε-

γερθεί βιοτεχνικές, βιοµηχανικές, αγροτικές, κτηνοτροφικές και
τουριστικές επιχειρήσεις, εγκαταστάσεις πάσης φύσεως και οι
οποίες αποτελούν ενιαίο λειτουργικό σύνολο µε τις υπόλοιπες
εγκαταστάσεις της επεκταθείσας επιχείρησης, εκποιούνται απευ-
θείας υπέρ των επιχειρήσεων αυτών, κατόπιν αίτησής τους, µε
αντάλλαγµα ίσο µε το διακόσια τοις εκατό (200%) της αντικειµε-
νικής αξίας του τµήµατος του ακινήτου, προσαυξανόµενο κατά
είκοσι πέντε τοις εκατό (25%) για τις εγκαταστάσεις. Οι εκποι-
ήσεις αυτές επιτρέπονται µόνον εφόσον: 

α) το εκποιούµενο τµήµα προς την όµορη επιχείρηση, µετά την
απόσπασή του από το µείζον ακίνητο, είναι µη άρτιο ή µη οικο-
δοµήσιµο και εντάσσεται υποχρεωτικά στο όµορο άρτιο και οι-
κοδοµήσιµο ακίνητο της επιχείρησης, και το ακίνητο που απο-
µένει µετά την εκποίηση του τµήµατός του δεν καθίσταται µη
άρτιο ή µη οικοδοµήσιµο, εξαιτίας της συγκεκριµένης απόσπα-
σης. Αν το αποµένον τµήµα του µείζονος ακινήτου ήταν και πα-
ραµένει και πριν την ανωτέρω απόσπαση µη άρτιο ή µη οικοδο-
µήσιµο, τότε δύναται να προσκυρωθεί στην αιτούσα επιχείρηση
µε το ίδιο τίµηµα,

β) οι εγκαταστάσεις επί των τµηµάτων αυτών από τις όµορες
ως άνω επιχειρήσεις έχουν ανεγερθεί µέχρι την 28η.7.2011,

γ) η εκποίηση του τµήµατος προς την όµορη επιχείρηση δεν
είναι αντίθετη στον χωροταξικό σχεδιασµό,

δ) η τακτοποίηση των ανεγερθεισών εγκαταστάσεων σύµφωνα
µε τον ν. 4495/2017 (Α’ 167) συντελείται από την αιτούσα επιχεί-
ρηση εντός έξι (6) µηνών από την έκδοση απόφασης εκποίησης,
διαφορετικά η απόφαση αυτή ανακαλείται από το όργανο που
την εξέδωσε, µη δυναµένης της αιτούσας επιχείρησης να επα-
νέλθει µε νέα αίτηση εκποίησης και εφαρµόζεται η νοµοθεσία για
την προστασία δηµοσίων κτηµάτων.

2. Η αίτηση υποβάλλεται στην οικεία κτηµατική υπηρεσία εντός
δύο (2) ετών από την έναρξη ισχύος του παρόντος. Το αντάλλα-
γµα καταβάλλεται εφάπαξ εντός έξι (6) µηνών από την υποβολή
της αίτησης. Με την ολοσχερή εξόφληση του ανταλλάγµατος εκ-
δίδεται η απόφαση εκποίησης. Σε περίπτωση µη εξόφλησης του
τιµήµατος εντός της ανωτέρω προθεσµίας, η αιτούσα επιχείρηση
δεν δύναται να επανέλθει µε νέα αίτηση. 

3. Από την υποβολή της αίτησης στην οικεία κτηµατική υπηρε-
σία και µέχρι τη µεταγραφή ή καταχώριση της απόφασης εκποί-
ησης του παρόντος, αναστέλλονται: (α) η λήψη µέτρων
προστασίας του ακινήτου, σύµφωνα µε τη νοµοθεσία για τα δη-
µόσια κτήµατα, κατά του αιτούντος, (β) η εκτέλεση εκδοθέντων
πρωτοκόλλων καθορισµού αποζηµίωσης αυθαίρετης χρήσης
(Π.ΚΑ.Α.Χ.) και διοικητικής αποβολής (Π.Δ.Α.), (γ) οι εκκρεµείς
δίκες µεταξύ του Δηµοσίου και του αιτούντος για το υπό εκποί-
ηση ακίνητο, καθώς και (δ) κάθε σχετική προθεσµία για διαδικα-
στική ενέργεια. 

Άρθρο 18
Ρύθµιση διαφορών για ακίνητα που υπάγονται 

στο Κτηµατολόγιο Δωδεκανήσου

Όποιος έχει αποκτήσει, είκοσι (20) έτη πριν την έναρξη ισχύος
του παρόντος, από επαχθή αιτία ακίνητο που κείται σε περιοχές
όπου λειτουργεί το Κτηµατολόγιο Δωδεκανήσου, σύµφωνα µε το
κυβερνητικό διάταγµα 132/1.9.1929 περί Κτηµατολογικού Κανο-
νισµού Δωδεκανήσου, και στηρίζει το δικαίωµά του σε κτηµατο-
λογικές εγγραφές, οριστικές ή µεταγενέστερες, η εγκυρότητα
των οποίων αµφισβητήθηκε από το Δηµόσιο µέσω άσκησης αγω-
γής, δικαιούται να υποβάλει στην οικεία κτηµατική υπηρεσία αί-
τηση για την οριστική επίλυση της διαφοράς µε τίµηµα, που
αντιστοιχεί στο πενήντα τοις εκατό (50%) της αντικειµενικής
αξίας του ακινήτου, προσαυξανόµενου κατά ποσοστό είκοσι
πέντε τοις εκατό (25%), εφόσον υπάρχει κτίσµα. Η αίτηση υπο-
βάλλεται εντός προθεσµίας δύο (2) ετών από την έναρξη ισχύος
του παρόντος και συνοδεύεται από πιστοποιητικό ή βεβαίωση
του κτηµατολογικού γραφείου, από τα οποία αποδεικνύονται:

α) η ιδιότητα του αποκτήσαντος το ακίνητο από επαχθή αιτία, 
β) οι κτηµατολογικές εγγραφές και 
γ) η µεταγενέστερη των εγγραφών αυτών άσκηση αγωγής από

το Δηµόσιο. 
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Στον χρόνο της κατοχής του αιτούντος συνυπολογίζεται και ο
χρόνος κατοχής των δικαιοπαρόχων του. Μετά την παραλαβή της
αίτησης και των δικαιολογητικών, η οικεία κτηµατική υπηρεσία
προσδιορίζει το τίµηµα και καλεί τον αιτούντα να καταβάλει αυτό
είτε εφάπαξ µε έκπτωση ποσοστού δέκα τοις εκατό (10%) επί του
τιµήµατος, είτε τµηµατικά σε δώδεκα (12) ισόποσες άτοκες µη-
νιαίες δόσεις κατ’ ανώτατο όριο, εντός δώδεκα (12) µηνών, στην
κατά τόπον αρµόδια Δηµόσια Οικονοµική Υπηρεσία (Δ.O.Υ.).
Μετά την πλήρη εξόφληση του τιµήµατος, η Δ.O.Υ. εκδίδει σχε-
τική βεβαίωση, η οποία κοινοποιείται στην οικεία κτηµατική υπη-
ρεσία, προκειµένου το Δηµόσιο να προβεί σε παραίτηση από το
δικόγραφο και το δικαίωµα της αγωγής. Με επιµέλεια του αιτού-
ντος, καταχωρίζεται στα κτηµατολογικά βιβλία του οικείου κτη-
µατολογικού γραφείου η απόφαση του Υπουργού Οικονοµικών
περί παραίτησης του Δηµοσίου, τηρουµένου του α.ν 1521/1950
(Α’245), όπως κυρώθηκε µε το άρθρο πρώτο του ν. 1587/1950 (Α’
294), περί φόρου µεταβίβασης ακινήτων. 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Γ’ 
ΕΞΟΥΣΙΟΔΟΤΙΚΕΣ ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ

Άρθρο 19
Εξουσιοδοτικές διατάξεις

1. Με απόφαση του Υπουργού Οικονοµικών ορίζονται πρό-
σθετα δικαιολογητικά, κατά την παρ. 6 του άρθρου 9, που κρίνο-
νται πρόσφορα για τον προσδιορισµό του προς εξαγορά
δηµοσίου ακινήτου και της συνδροµής των προϋποθέσεων του
άρθρου 4. 

2. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Οικονοµικών και Ψηφια-
κής Διακυβέρνησης ρυθµίζονται η σύσταση, οργάνωση, λειτουρ-
γία και διαχείριση της πλατφόρµας του άρθρου 9, που αφορά
στη διαµόρφωση της φόρµας της αίτησης εξαγοράς, την υπο-
βολή της αίτησης εξαγοράς µε τα απαραίτητα δικαιολογητικά και
την ενηµέρωση του ψηφιακού φακέλου του προς εξαγορά δηµο-
σίου ακινήτου, τα τεχνικά και οργανωτικά µέτρα για την προστα-
σία των προσωπικών δεδοµένων, κάθε άλλο θέµα σχετικό µε τη
λειτουργία του φορέα υποδοχής, καθώς και κάθε άλλη αναγκαία
τεχνική λεπτοµέρεια για την εφαρµογή του παρόντος. Με όµοια
απόφαση δύναται να ρυθµιστεί, µε τη χρήση της ως άνω πλατ-
φόρµας, η παρακολούθηση της ροής εργασιών από την υποβολή
της αίτησης εξαγοράς µέχρι την ολοκλήρωση της εξαγοράς και
την ηλεκτρονική βεβαίωση του τιµήµατος, µε αντίστοιχη ενηµέ-
ρωση του ψηφιακού φακέλου του προς εξαγορά δηµοσίου ακι-
νήτου, µη αποκλειόµενης της επέκτασης των διαλειτουργικοτή-
των του δεύτερου εδαφίου. 

3. Με απόφαση του Υπουργού Οικονοµικών η προθεσµία της
παρ. 9 του άρθρου 9 δύναται να παραταθεί για χρονικό διάστηµα
που δεν υπερβαίνει τα δύο (2) έτη από την έκδοση της κοινής
απόφασης της παρ. 2 του παρόντος.

4. Με απόφαση του Υπουργού Οικονοµικών, που εκδίδεται
εντός ενός (1) µηνός από την έναρξη ισχύος του παρόντος, συ-
γκροτείται η Επιτροπή του άρθρου 10 και ορίζονται τα µέλη της.
Με όµοια απόφαση δύναται να αυξάνεται ο αριθµός των τµηµά-
των της Επιτροπής, να παρατείνεται η προθεσµία υποβολής της
πρότασης της παρ. 5 του άρθρου 10 και να καθορίζονται ειδικό-
τερα θέµατα οργάνωσης και λειτουργίας της Επιτροπής.

5. Με απόφαση του Υπουργού Οικονοµικών ορίζεται το ειδικό-
τερο περιεχόµενο της απόφασης εξαγοράς του άρθρου 11. Με
όµοια απόφαση καθορίζεται κάθε θέµα σχετικό µε τη διαδικασία
εξαγοράς, τη διαδικασία παροχής της συνδροµής της Εταιρείας
Ακινήτων του Δηµοσίου (ΕΤ.Α.Δ.) Α.Ε., στην υλοποίηση του διοι-
κητικού έργου της εξαγοράς και του τρόπου καταβολής του πο-
σοστού του πενήντα τοις εκατό (50%) του τιµήµατος υπέρ της
ΕΤ.Α.Δ. Α.Ε., σύµφωνα µε την παρ. 10 του άρθρου 11, 

6. Με απόφαση του Υπουργού Οικονοµικών ρυθµίζονται ειδι-
κότερα ζητήµατα σχετικά µε την εφαρµογή των παρ. 1 έως 3 του
άρθρου 16 και των άρθρων 17 και 18. Με κοινή απόφαση των
Υπουργών Οικονοµικών και Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων
ρυθµίζονται ειδικότερα ζητήµατα σχετικά µε την εφαρµογή της
παρ. 4 του άρθρου 16.

7. Με απόφαση του Υπουργού Οικονοµικών η προθεσµία της
παρ. 9 του άρθρου 9 δύναται να παραταθεί για χρονικό διάστηµα
που υπερβαίνει τα δύο (2) έτη από την έκδοση της κοινής από-
φασης της παρ. 2, ειδικά για την περίπτωση της εφαρµογής του
άρθρου 18.

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Δ’ 
ΜΕΤΑΒΑΤΙΚΗ ΔΙΑΤΑΞΗ

Άρθρο 20
Μεταβατική διάταξη

Εντός προθεσµίας έξι (6) µηνών από την έναρξη ισχύος του
παρόντος, και κατόπιν αιτήµατος του φορέα υποδοχής, τα κατά
περίπτωση αρµόδια υπουργεία προσδιορίζουν αιτιολογηµένα τις
περιοχές ή τα ακίνητα ενδιαφέροντός τους, προκειµένου αυτά
να εξαιρεθούν κατά το άρθρο 5, της διαδικασίας εξαγοράς, η
οποία προβλέπεται µε τον παρόντα νόµο και ενηµερώνουν σχε-
τικά τον φορέα υποδοχής. 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Ε’ 
ΚΑΤΑΡΓΟΥΜΕΝΕΣ ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ

Άρθρο 21
Καταργούµενες διατάξεις

Από την έναρξη ισχύος του παρόντος καταργούνται:
(α) το άρθρο 10 του ν.δ. 2176/1952 (Α’207), 
(β) το άρθρο 4 του α.ν. 263/1968 (Α’12), 
(γ) ο ν. 357/1976 (Α’156), πλην των παρ. 3 και 4 του άρθρου 6,

του άρθρου 7 και της παρ. 4 του άρθρου 8,
(δ) τα άρθρα 1 έως και 4 και το άρθρο 16 του  ν. 719/1977 (Α’

301), 
(ε) το άρθρο 25 του ν. 2166/1993 (Α’ 137), 
(στ) οι παρ. 5 και 7 του άρθρου 4 και το άρθρο 28 του ν. 2386/

1996 (Α’ 43),
ζ) το άρθρο 44 του ν. 1591/1986 (Α’ 50), 
καθώς και κάθε άλλη διάταξη νόµου, διατάγµατος και κανονι-

στικής πράξης που αφορά στην εξαγορά δηµοσίου ακινήτου, το
οποίο υπάγεται στο πεδίο εφαρµογής του παρόντος.

ΜΕΡΟΣ Β’ 
ΦΟΡΟΛΟΓΙΚΕΣ ΡΥΘΜΙΣΕΙΣ 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Α’
ΑΠΑΛΛΑΓΗ ΑΠΟ ΤΟΝ ΕΝΙΑΙΟ ΦΟΡΟ ΙΔΙΟΚΤΗΣΙΑΣ 

ΑΚΙΝΗΤΩΝ (ΕΝ.Φ.Ι. Α.) 2023 ΣΕ ΠΛΗΓΕΙΣΕΣ 
ΠΕΡΙΟΧΕΣ, ΠΕΡΙΟΧΕΣ ΥΠΟ ΑΝΑΓΚΑΣΤΙΚΗ 

ΑΠΑΛΛΟΤΡΙΩΣΗ, ΠΟΛΕΟΔΟΜΙΚΑ ΑΝΕΝΕΡΓΕΣ 
ΠΕΡΙΟΧΕΣ, ΜΕΤΑΦΕΡΟΜΕΝΟΥΣ ΟΙΚΙΣΜΟΥΣ 

ΚΑΙ ΚΟΙΝΟΤΗΤΕΣ 

Άρθρο 22
Απαλλαγή από τον Ενιαίο Φόρο Ιδιοκτησίας Ακινήτων

(ΕΝ.Φ.Ι.Α.) 2023 για τα ακίνητα πληγέντων από τις 
πυρκαγιές της 23ης και 24ης Ιουλίου 2018 - 
Τροποποίηση παρ. 7 άρθρου 3 ν. 4223/2013

Στην παρ. 7 του άρθρου 3 του ν. 4223/2013 (Α’ 287), περί των
απαλλαγών από τον Ενιαίο Φόρο Ιδιοκτησίας Ακινήτων
(ΕΝ.Φ.Ι.Α.), τροποποιούνται: (α) το πρώτο εδάφιο, ως προς τα
έτη για τα οποία τα ακίνητα που ευρίσκονται σε περιοχές της Πε-
ριφέρειας Αττικής και της Περιφερειακής Ενότητας Κορινθίας,
τις οποίες έπληξαν οι πυρκαγιές της 23ης και 24ης Ιουλίου 2018,
απαλλάσσονται από τον φόρο, και (β) το δεύτερο εδάφιο, ως
προς τα έτη για τα οποία τα δικαιώµατα επί του συνόλου της ακί-
νητης περιουσίας των θανόντων εξαιτίας των πυρκαγιών αυτών
απαλλάσσονται από τον φόρο, και η παρ. 7 του άρθρου 3 δια-
µορφώνεται ως εξής: 

«7. Ειδικά για τα έτη 2018, 2019, 2020, 2021, 2022 και 2023
απαλλάσσονται τα ακίνητα που ευρίσκονται σε περιοχές της Πε-
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ριφέρειας Αττικής και της Περιφερειακής Ενότητας Κορινθίας,
τις οποίες έπληξαν οι πυρκαγιές της 23ης και 24ης Ιουλίου 2018,
εφόσον οι ιδιοκτήτες τους είναι κάτοχοι Δελτίου Επανελέγχου ή
Έκθεσης Αυτοψίας ή Πρωτοκόλλου Αυτοψίας Επικινδύνως Ετοι-
µόρροπου Κτηρίου του Υπουργείου Υποδοµών και Μεταφορών,
που έχουν εκδοθεί έως και τις 31.12.2020, και κατά τον κρίσιµο
χρόνο η κυριότητα ή τα λοιπά εµπράγµατα δικαιώµατα στο ακί-
νητο ανήκαν στον υπόχρεο σε φόρο για τα έτη αυτά. Για τα έτη
2018, 2019, 2020, 2021, 2022 και 2023 απαλλάσσονται από τον
ΕΝ.Φ.Ι.Α. τα δικαιώµατα επί του συνόλου της ακίνητης περιου-
σίας των θανόντων εξαιτίας των πυρκαγιών του προηγούµενου
εδαφίου.» 

Άρθρο 23
Απαλλαγή από τον Ενιαίο Φόρο Ιδιοκτησίας Ακινήτων

(ΕΝ.Φ.Ι.Α.) 2023 για τα ακίνητα που ευρίσκονται εντός ρητά
κατονοµαζόµενων υπό αναγκαστική 

απαλλοτρίωση, πολεοδοµικά ανενεργών ή 
µεταφερόµενων οικισµών και κοινοτήτων των 

Περιφερειακών Ενοτήτων Φλώρινας, Κοζάνης και 
Γρεβενών - Τροποποίηση παρ. 7Α άρθρου 3 

ν. 4223/2013

Το πρώτο εδάφιο της παρ. 7Α του άρθρου 3 του  ν. 4223/2013
(Α’ 287), περί των απαλλαγών από τον Ενιαίο Φόρο Ιδιοκτησίας
Ακινήτων (ΕΝ.Φ.Ι.Α.), τροποποιείται ως προς τα έτη για τα οποία
τα ακίνητα που ευρίσκονται εντός κατονοµαζόµενων υπό αναγκα-
στική απαλλοτρίωση, πολεοδοµικά ανενεργών ή µεταφερόµενων
οικισµών και κοινοτήτων των Περιφερειακών Ενοτήτων Φλώρινας,
Κοζάνης και Γρεβενών απαλλάσσονται από τον φόρο, και η παρ.
7Α του άρθρου 3 του ν. 4223/2013 διαµορφώνεται ως εξής: 

«7Α. Ειδικά για τα έτη 2021, 2022 και 2023 απαλλάσσονται τα
ακίνητα, τα οποία ευρίσκονται εντός του οικισµού Αναργύρων
του Δήµου Αµυνταίου της Περιφερειακής Ενότητας Φλώρινας,
όπως αυτός έχει οριοθετηθεί µε την υπ’ αρ. 4012/86/25.9.1986
απόφαση του Νοµάρχη Φλώρινας (Δ’1109) και ο οποίος έχει κη-
ρυχθεί σε αναγκαστική απαλλοτρίωση µε την υπό στοιχεία
ΥΠΕΝ/ΔΜΕΒΟ/19831/338/15.4.2019 κοινή απόφαση των Υπουρ-
γών Εσωτερικών, Οικονοµίας και Ανάπτυξης και Περιβάλλοντος
και Ενέργειας (Δ’190). Τα ακίνητα αυτά απεικονίζονται και περι-
γράφονται στον από Ιούλιο 2018 κτηµατολογικό πίνακα του εν
λόγω οικισµού και στο από Φεβρουάριο 2018 Κτηµατολογικό Διά-
γραµµα, όπως αυτά εξειδικεύονται στην ανωτέρω απόφαση
απαλλοτρίωσης. Η ίδια απαλλαγή ισχύει και για τα ακίνητα που
βρίσκονται εντός των ακόλουθων οικισµών, οι οποίοι είναι πολε-
οδοµικά ανενεργοί βάσει του από 5.12.2002 π.δ. (Δ’1075): Κοινό-
τητας Πεπονιάς, κοινότητας Πολύλακκου, οικισµού Αξιοκάστρου
και οικισµού Κλήµατος της κοινότητας Αξιοκάστρου, οικισµού
Τραπεζίτσας και οικισµού Πανάρετης της κοινότητας Τραπεζί-
τσας και κοινότητας Πυλωρίου του Δήµου Βοΐου της Περιφερει-
ακής Ενότητας Κοζάνης, καθώς και βάσει της υπ’ αρ. 9439/
3335/6.4.2000 απόφασης µεταφοράς των ακόλουθων κοινοτήτων
και οικισµών (Δ’238): Kοινότητας Καλαµιτσίου, οικισµού Καλοχίου
και οικισµού Μεσόλακκου της Περιφερειακής Ενότητας Γρεβε-
νών.»

Άρθρο 24
Απαλλαγή από τον Ενιαίο Φόρο Ιδιοκτησίας Ακινήτων
(ΕΝ.Φ.Ι.Α.) 2023 για τα ακίνητα που ευρίσκονται στα 

διοικητικά όρια των Δήµων Μαντουδίου - Λίµνης - 
Αγίας Άννας και Ιστιαίας - Αιδηψού της Περιφερειακής Ενό-

τητας Ευβοίας της Περιφέρειας Στερεάς Ελλάδας -Τροποποί-
ηση περ. β’ παρ. 7Β άρθρου 3 ν. 4223/2013

Το τελευταίο εδάφιο της περ. β’ της παρ. 7Β του άρθρου 3 του
ν. 4223/2013 (Α’ 287) τροποποιείται ως προς τα έτη για τα οποία
τα ακίνητα που ευρίσκονται στα διοικητικά όρια των Δήµων Μα-
ντουδίου. Λίµνης. Αγίας Άννας και Ιστιαίας. Αιδηψού της Περιφε-
ρειακής Ενότητας Ευβοίας απαλλάσσονται από τον φόρο, και η
παρ. 7Β του άρθρου 3 του ν. 4223/2013 διαµορφώνεται ως εξής: 

«7Β. Ειδικά για τα έτη 2021, 2022 και 2023 απαλλάσσονται:

α) τα ακίνητα, που ευρίσκονται σε περιοχές που επλήγησαν
από τις πυρκαγιές που εκδηλώθηκαν αρχής γενοµένης την 27η
Ιουλίου 2021 και έως τη δηµοσίευση της παρούσας και για τις
οποίες εκδίδονται πράξεις του Γενικού Γραµµατέα Πολιτικής
Προστασίας για την κήρυξή τους σε κατάσταση Έκτακτης Ανά-
γκης Πολιτικής Προστασίας, εφόσον οι ιδιοκτήτες τους είναι κά-
τοχοι Δελτίου Επανελέγχου ή Έκθεσης Αυτοψίας, σύµφωνα µε
τα οποία το κτίριο έχει χαρακτηριστεί επικίνδυνο ή ακατάλληλο
για χρήση, ή Πρωτοκόλλου Αυτοψίας Επικινδύνως Ετοιµόρροπου
Κτηρίου του Υπουργείου Υποδοµών και Μεταφορών που εκδίδο-
νται έως τις 28.2.2022, εφόσον κατά τον κρίσιµο χρόνο η κυριό-
τητα ή τα λοιπά εµπράγµατα δικαιώµατα στο ακίνητο ανήκουν
στον υπόχρεο σε φόρο για τα έτη αυτά.

β) Τα αγροτεµάχια, των οποίων οι ιδιοκτήτες είναι κάτοχοι βε-
βαίωσης καταστροφής από τα κατά τόπους αρµόδια Τµήµατα
Αγροτικής Ανάπτυξης και Ελέγχων (ΤΑΕΕ) των Αποκεντρωµένων
Υπηρεσιών της Γενικής Διεύθυνσης Αποκεντρωµένων Δοµών του
Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, οι οποίες εκδί-
δονται έως τις 28.2.2022, εφόσον κατά τον κρίσιµο χρόνο η κυ-
ριότητα ή τα λοιπά εµπράγµατα δικαιώµατα στο ακίνητο ανήκουν
στον υπόχρεο σε φόρο για τα έτη αυτά. Τα ΤΑΕΕ εκδίδουν τις ως
άνω βεβαιώσεις, αφού λάβουν τα οικεία στοιχεία των αγροτεµα-
χίων που έχουν εκτιµηθεί ως κατεστραµµένα από τον Οργανισµό
Ελληνικών Γεωργικών Ασφαλίσεων.

Η απαλλαγή χορηγείται µε βάση τις αιτήσεις που υποβάλλο-
νται στην ψηφιακή πλατφόρµα της ΑΑΔΕ στη διαδικτυακή πύλη
«arogi.gov.gr». Εφόσον, µετά τη χορήγηση της απαλλαγής, δια-
πιστωθεί ότι δεν συντρέχουν οι προϋποθέσεις χορήγησής της, ο
φόρος βεβαιώνεται και καταβάλλεται εφάπαξ µέχρι την τελευταία
εργάσιµη ηµέρα του επόµενου από την πράξη βεβαίωσης µήνα,
εντόκως σύµφωνα µε το άρθρο 54Β του Κώδικα Φορολογικής
Διαδικασίας (ν. 4987/2022, Α’206).

Ειδικότερα τα ακίνητα που ευρίσκονται στα διοικητικά όρια των
Δήµων Μαντουδίου - Λίµνης - Αγίας Άννας και Ιστιαίας - Αιδηψού
της Περιφερειακής Ενότητας Ευβοίας της Περιφέρειας Στερεάς
Ελλάδας απαλλάσσονται για τα έτη 2021, 2022 και 2023, εφόσον
κατά τον κρίσιµο χρόνο η κυριότητα ή τα λοιπά εµπράγµατα δι-
καιώµατα στο ακίνητο ανήκουν στον υπόχρεο σε φόρο για το
έτος αυτό.»

Άρθρο 25
Απαλλαγή από τον Ενιαίο Φόρο Ιδιοκτησίας Ακινήτων

(ΕΝ.Φ.Ι.Α.) 2023 για τα κτίσµατα µετά του 
αναλογούντος οικοπέδου που ευρίσκονται σε περιοχές των
Περιφερειακών Ενοτήτων Σάµου, Ικαρίας, και Χίου της Περι-

φέρειας Βορείου Αιγαίου - Τροποποίηση 
παρ. 7Γ άρθρου 3 ν. 4223/2013

Το πρώτο εδάφιο της παρ. 7Γ του άρθρου 3 του ν. 4223/2013
(Α’ 287), περί των απαλλαγών από τον Ενιαίο Φόρο Ιδιοκτησίας
Ακινήτων (ΕΝ.Φ.Ι.Α.), τροποποιείται ως προς τα έτη για τα οποία
τα κτίσµατα µετά του αναλογούντος οικοπέδου, που ευρίσκονται
σε περιοχές των Περιφερειακών Ενοτήτων Σάµου, Ικαρίας και
Χίου της Περιφέρειας Βορείου Αιγαίου, απαλλάσσονται από τον
φόρο, και η παρ. 7Γ του άρθρου 3 του ν. 4223/2013 διαµορφώ-
νεται ως εξής: 

«7Γ. Ειδικά για τα έτη 2020, 2021, 2022 και 2023 απαλλάσσο-
νται τα κτίσµατα µετά του αναλογούντος οικοπέδου, που ευρί-
σκονται σε περιοχές των Περιφερειακών Ενοτήτων Σάµου,
Ικαρίας και Χίου της Περιφέρειας Βορείου Αιγαίου, που επλήγη-
σαν από τον σεισµό και  την πληµµύρα της 30ής Οκτωβρίου 2020,
όπως αυτές οριοθετήθηκαν µε τις υπό στοιχεία Δ.Α.Ε.Φ.Κ.-
Κ.Ε./26169/Α325/27.11.2020 (Β’5293) και Δ.Α.Ε.Φ.Κ.-Κ.Ε./25594/
Α325/24.11.2020 (Β’5297) κοινές υπουργικές αποφάσεις, εφόσον
οι ιδιοκτήτες τους είναι κάτοχοι Δελτίου Επανελέγχου ή Έκθεσης
Αυτοψίας, σύµφωνα µε τα οποία το κτίριο έχει χαρακτηριστεί επι-
κίνδυνο ή ακατάλληλο για χρήση, ή Πρωτοκόλλου Αυτοψίας Επι-
κινδύνως Ετοιµόρροπου Κτηρίου του Υπουργείου Υποδοµών και
Μεταφορών, που εκδίδονται έως τις 28.2.2022, και κατά τον κρί-
σιµο χρόνο η κυριότητα ή τα λοιπά εµπράγµατα δικαιώµατα στο
ακίνητο ανήκουν στον υπόχρεο σε φόρο για τα έτη αυτά. Για τη
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χορήγηση της απαλλαγής υποβάλλεται αίτηση για το έτος 2020
στη Φορολογική Διοίκηση από τον δικαιούχο αυτής, η οποία
ισχύει και για τα τρία (3) επόµενα έτη. Εφόσον έχει ήδη υποβλη-
θεί αίτηση για το έτος 2020, υποβάλλεται νέα για το έτος 2021,
η οποία ισχύει και για τα δύο (2) επόµενα έτη.»

Άρθρο 26
Απαλλαγή από τον Ενιαίο Φόρο Ιδιοκτησίας Ακινήτων

(ΕΝ.Φ.Ι.Α.) 2022, 2023 και 2024 για τα κτίσµατα 
µετά του αναλογούντος οικοπέδου που ευρίσκονται 

σε πληγείσες περιοχές από τις πυρκαγιές Ιουλίου 2022 -
Προσθήκη παρ. 7ΣΤ στο άρθρο 3 του ν. 4223/2013

Στο άρθρο 3 του ν. 4223/2013 (Α’287) περί των απαλλαγών από
τον Ενιαίο Φόρο Ιδιοκτησίας Ακινήτων (ΕΝ.Φ.Ι.Α.), προστίθεται
παρ. 7ΣΤ για την απαλλαγή από τον ΕΝ.Φ.Ι.Α. των ετών 2022,
2023 και 2024 για τα κτίσµατα µετά του αναλογούντος οικοπέδου
που ευρίσκονται σε πληγείσες περιοχές από τις πυρκαγιές του
Ιουλίου 2022 ως εξής: 

«7ΣΤ. Ειδικά για τα έτη 2022,2023 και 2024 απαλλάσσονται τα
κτίσµατα µετά του αναλογούντος οικοπέδου, που ευρίσκονται σε
περιοχές που επλήγησαν από τις πυρκαγιές που εκδηλώθηκαν
στην Ελλάδα τον µήνα Ιούλιο του 2022 και για τις οποίες εκδό-
θηκαν αποφάσεις του Γενικού Γραµµατέα Πολιτικής Προστασίας
για την κήρυξή τους σε κατάσταση έκτακτης ανάγκης, εφόσον οι
ιδιοκτήτες τους είναι κάτοχοι Δελτίου Επανελέγχου ή Έκθεσης
Αυτοψίας, σύµφωνα µε τα οποία το κτίριο έχει χαρακτηριστεί επι-
κίνδυνο ή ακατάλληλο για χρήση, ή Πρωτοκόλλου Αυτοψίας Επι-
κινδύνως Ετοιµόρροπου Κτηρίου του Υπουργείου Υποδοµών και
Μεταφορών, που εκδίδονται έως την 31η.1.2023, και κατά τον
κρίσιµο χρόνο η κυριότητα ή τα λοιπά εµπράγµατα δικαιώµατα
στο ακίνητο ανήκουν στον υπόχρεο σε φόρο για τα έτη αυτά. 

Για τη χορήγηση της απαλλαγής υποβάλλεται αίτηση για τα
έτη 2022 και 2023 στη Φορολογική Διοίκηση από τον δικαιούχο
αυτής, η οποία ισχύει και για το επόµενο έτος.»

Άρθρο 27
Ειδικές ρυθµίσεις υπολογισµού του Ενιαίου Φόρου 

Ιδιοκτησίας Ακινήτων (ΕΝ.Φ.Ι.Α.) 2023 για διατηρητέα και
ιστορικά διατηρητέα µνηµεία ή έργα τέχνης - 

Τροποποίηση Ενοτήτων Γ’ και Ε’ άρθρου 4 ν. 4223/2013

1. Το όγδοο εδάφιο της Ενότητας Γ’ του άρθρου 4 του ν.
4223/2013 (Α’ 287), περί υπολογισµού του φόρου επί της συνο-
λικής αξίας ανά εµπράγµατο δικαίωµα επί ακινήτου, τροποποι-
είται ως προς τη µη εφαρµογή της Ενότητας Γ’ για δικαιώµατα
επί διατηρητέων και ιστορικά διατηρητέων µνηµείων ή έργων τέ-
χνης για το έτος 2023 και η Ενότητα Γ’ του άρθρου 4 του ν.
4223/2013 διαµορφώνεται ως εξής: 

«Γ. Υπολογισµός φόρου επί της συνολικής αξίας ανά εµπρά-
γµατο δικαίωµα επί ακινήτου.

Για δικαιώµατα επί ακινήτων υπολογίζεται φόρος επί της συ-
νολικής αξίας ανά εµπράγµατο δικαίωµα επί ακινήτου, όπως αυτό
αποτυπώνεται στη δήλωση στοιχείων ακινήτων του άρθρου 23
του ν. 3427/2005 (Α’ 312), σύµφωνα µε την κατωτέρω κλίµακα:

Κλιµάκια συνολικής αξίας Συντελεστής φόρου
ακινήτου σε ευρώ   ανά κλιµάκιο αξίας

0,01-400.000  0%
400.000,01-500.000 0,20%
500.000,01-600.000 0,30%    
600.000,01-700.000    0,40%
700.000,01-800.000    0,50%
800.000,01-900.000    0,60%
900.000,01-1.000.000   0,70%
1.000.000,01-2.000.000   0,90%
>=2.000.000,01     1,00%

Ο φόρος υπολογίζεται στη συνολική αξία του εκατό τοις εκατό
(100%) της πλήρους κυριότητας του ακινήτου, όπως το δικαίωµα
αυτό αναγράφεται στη δήλωση στοιχείων ακινήτων, αποµει-
ώνεται µε βάση τον συντελεστή συνιδιοκτησίας της παρ. 3 του
άρθρου 32 του  ν. 3842/2010 (Α’ 58), εφόσον υφίσταται συνιδιο-
κτησία στην πλήρη ή ψιλή κυριότητα, και επιµερίζεται σύµφωνα
µε την παρ. 9 του άρθρου 2. Η αξία του προηγούµενου εδαφίου
υπολογίζεται σύµφωνα µε το τρίτο και το τέταρτο εδάφιο της
Ενότητας Ε’.

Η παρούσα Ενότητα εφαρµόζεται, εφόσον η συνολική αξία της
ακίνητης περιουσίας του υποκειµένου στον φόρο, όπως αυτή
υπολογίζεται βάσει της Ενότητας Ε’, υπερβαίνει τις τριακόσιες
χιλιάδες (300.000) ευρώ.

Η παρούσα Ενότητα δεν εφαρµόζεται για δικαιώµατα επί γη-
πέδων εκτός σχεδίου πόλης ή οικισµού ούτε για δικαιώµατα επί
των κτιρίων που είναι προγενέστερα των εκάστοτε τελευταίων
εκατό (100) ετών και τα οποία έχουν χαρακτηριστεί ως ιστορικά
διατηρητέα µνηµεία ή ως έργα τέχνης, καθώς και των αναλογού-
ντων σε αυτά ποσοστών επί των γηπέδων ή οικοπέδων στα οποία
βρίσκονται.

Δεν επιβάλλεται ο φόρος της παρούσας Ενότητας σε δικαίωµα
επί οικοπέδου µε ή χωρίς κτίσµα, όταν το ποσοστό συνιδιοκτη-
σίας επί του εν λόγω οικοπέδου δεν υπερβαίνει το πέντε τοις
εκατό (5%). Επιπλέον, το δικαίωµα επί του οικοπέδου δεν λαµβά-
νεται υπόψη για την εφαρµογή του συντελεστή φόρου ανά κλι-
µάκιο αξίας της παρούσας Ενότητας, λαµβάνεται όµως υπόψη
για τη συνολική αξία της περιουσίας του υποκειµένου στον φόρο
για την παρούσα Ενότητα και την Ενότητα Ε’.

Ειδικά για τον ΕΝ.Φ.Ι.Α. ετών 2022 και 2023 η παρούσα Ενό-
τητα δεν εφαρµόζεται και για δικαιώµατα επί ιστορικών διατηρη-
τέων µνηµείων ή έργων τέχνης, που προστατεύονται από τον ν.
4858/2021 (Α’ 220) και τα οποία δεν καταλαµβάνονται από το
προηγούµενο εδάφιο, καθώς και για δικαιώµατα επί κτιρίων, τα
οποία έχουν χαρακτηριστεί µέχρι την 31η.12.2021 ως διατηρη-
τέα, σύµφωνα µε το άρθρο 4 του ν. 1577/1985 (Α’ 210) εφόσον
τα ως άνω µνηµεία, έργα τέχνης ή κτίρια είναι προγενέστερα της
1ης Ιανουαρίου 1940, και για τα αναλογούντα σε αυτά ποσοστά
επί των γηπέδων ή οικοπέδων στα οποία βρίσκονται.»

2. Το έβδοµο εδάφιο της Ενότητας Ε’ του άρθρου 4 του ν.
4223/2013, περί προσαύξησης του φόρου φυσικών προσώπων
ανάλογα µε τη συνολική αξία της περιουσίας, τροποποιείται ως
προς την εξαίρεση από τον συνυπολογισµό στη συνολική αξία
της περιουσίας των δικαιωµάτων επί διατηρητέων και ιστορικά
διατηρητέων µνηµείων ή έργων τέχνης για το έτος 2023 και η
Ενότητα Ε’ του άρθρου 4 του ν. 4223/2013 διαµορφώνεται ως
εξής:

«Ε. Προσαύξηση του φόρου φυσικών προσώπων ανάλογα µε
τη συνολική αξία της περιουσίας.

Ο ΕΝ.Φ.Ι.Α. φυσικών προσώπων που προκύπτει από την εφαρ-
µογή του παρόντος άρθρου, προσαυξάνεται ανάλογα µε τη συ-
νολική αξία της ακίνητης περιουσίας ως εξής:

α) για αξία ακίνητης περιουσίας έως και εξακόσιες πενήντα χι-
λιάδες (650.000) ευρώ, κατά ποσοστό πέντε τοις εκατό (5%),

β) για αξία ακίνητης περιουσίας έως και οκτακόσιες χιλιάδες
(800.000) ευρώ, κατά ποσοστό δέκα τοις εκατό (10%),

γ) για αξία ακίνητης περιουσίας έως και ένα εκατοµµύριο
(1.000.000) ευρώ, κατά ποσοστό δεκαπέντε τοις εκατό (15%),

δ) για αξία ακίνητης περιουσίας από ένα εκατοµµύριο και ένα
λεπτό (1.000.000,01) ευρώ και άνω, κατά ποσοστό είκοσι τοις
εκατό (20%).

Η προσαύξηση σύµφωνα µε τα οριζόµενα στο προηγούµενο
εδάφιο εφαρµόζεται, εφόσον η συνολική αξία της ακίνητης περι-
ουσίας υπερβαίνει τις πεντακόσιες χιλιάδες (500.000) ευρώ.

Για τον υπολογισµό της συνολικής αξίας της περιουσίας εφαρ-
µόζεται το άρθρο 32 του ν. 3842/2010. Αν το οικόπεδο βρίσκεται
σε περιοχή, η οποία δεν εντάσσεται στο πεδίο εφαρµογής των
αποφάσεων του Υπουργού Οικονοµικών, που εκδίδονται κατ’
εξουσιοδότηση του άρθρου 41 του ν. 1249/1982 (Α’ 43), για τον
προσδιορισµό της φορολογητέας αξίας αυτού, το γινόµενο της
συνολικής τιµής εκκίνησης του οικοπέδου και του συντελεστή οι-
κοπέδου, ο οποίος δεν µπορεί να είναι µεγαλύτερος του 1, δεν

8428 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



µπορεί να είναι ανώτερο της τιµής ανά τετραγωνικό µέτρο, η
οποία ελήφθη υπόψη για τον υπολογισµό του φόρου ακίνητης
περιουσίας φυσικών προσώπων έτους 2013. Στη συνολική αξία
της ακίνητης περιουσίας δεν συνυπολογίζεται η αξία των δικαιω-
µάτων επί των γηπέδων εκτός σχεδίου πόλης ή οικισµού. Επίσης
δεν συνυπολογίζεται η αξία των δικαιωµάτων επί των κτιρίων που
είναι προγενέστερα των εκάστοτε τελευταίων εκατό (100) ετών
και τα οποία έχουν χαρακτηριστεί ως ιστορικά διατηρητέα µνη-
µεία ή ως έργα τέχνης, καθώς και των τυχόν αναλογούντων σε
αυτά ποσοστών επί των γηπέδων ή οικοπέδων στα οποία βρίσκο-
νται.

Ειδικά για τον Ε.Ν.Φ.Ι.Α. ετών 2022 και 2023 δεν συνυπολογί-
ζεται και η αξία των δικαιωµάτων επί ιστορικών διατηρητέων µνη-
µείων ή έργων τέχνης που προστατεύονται από τον ν. 4858/2021
(Α’ 220) και τα οποία δεν καταλαµβάνονται από το προηγούµενο
εδάφιο, καθώς και των δικαιωµάτων επί κτιρίων τα οποία έχουν
χαρακτηριστεί µέχρι την 31η.12.2021 ως διατηρητέα βάσει του
ν. 1577/1985 (Α’ 210), εφόσον τα ως άνω µνηµεία, έργα τέχνης ή
κτίρια είναι προγενέστερα της 1ης Ιανουαρίου 1940, και των ανα-
λογούντων σε αυτά ποσοστών επί των γηπέδων ή οικοπέδων στα
οποία βρίσκονται.»

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Β’
ΡΥΘΜΙΣΕΙΣ ΦΟΡΟΛΟΓΙΑΣ ΕΙΣΟΔΗΜΑΤΟΣ ΚΑΙ ΦΟΡΟΥ ΠΡΟ-

ΣΤΙΘΕΜΕΝΗΣ ΑΞΙΑΣ (Φ.Π.Α.) - ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΣΕΙΣ ΤΟΥ ΚΩ-
ΔΙΚΑ ΦΟΡΟΛΟΓΙΑΣ ΕΙΣΟΔΗΜΑΤΟΣ 

ΚΑΙ ΤΟΥ ΚΩΔΙΚΑ Φ.Π.Α. 

Άρθρο 28
Επιβολή φόρου υπεραξίας κατά την εισφορά τίτλων στην πε-

ρίπτωση που ο εισφέρων είναι ο µοναδικός 
µέτοχος ή εταίρος της λήπτριας - Τροποποίηση παρ. 4 άρ-

θρου 42 Κώδικα Φορολογίας Εισοδήµατος 

Στην παρ. 4 του άρθρου 42 του Κώδικα Φορολογίας Εισοδή-
µατος (ν. 4172/2013, Α’ 167) προστίθενται τρίτο, τέταρτο και πέ-
µπτο εδάφιο, σχετικά µε την επιβολή φόρου υπεραξίας κατά την
εισφορά τίτλων, στην περίπτωση που ο εισφέρων είναι ο µοναδι-
κός µέτοχος ή εταίρος της λήπτριας και η παρ. 4 του άρθρου 42
του Κώδικα Φορολογίας Εισοδήµατος διαµορφώνεται ως εξής:

«4. Σε περίπτωση που οι µεταβιβαζόµενοι τίτλοι είναι εισηγµέ-
νοι σε χρηµατιστηριακή αγορά, η τιµή κτήσης και η τιµή πώλησης
καθορίζονται από τα δικαιολογητικά έγγραφα συναλλαγών, τα
οποία εκδίδει η χρηµατιστηριακή εταιρεία ή το πιστωτικό ίδρυµα
ή οιοσδήποτε φορέας που διενεργεί συναλλαγές.

Σε περίπτωση µεταβίβασης µη εισηγµένων τίτλων, η τιµή πώ-
λησης προσδιορίζεται µε βάση την αξία των ιδίων κεφαλαίων της
εταιρείας που εκδίδει τους µεταβιβαζόµενους τίτλους κατά το
χρόνο της µεταβίβασης ή το τίµηµα ή αγοραία αξία που αναγρά-
φεται στη σύµβαση µεταβίβασης, εφόσον αυτό είναι υψηλότερο. 

Στην περίπτωση εισφοράς από φυσικό πρόσωπο ηµεδαπών ή
αλλοδαπών τίτλων της παρ. 1 σε λήπτη που είναι ηµεδαπό ή αλ-
λοδαπό νοµικό πρόσωπο ή νοµική οντότητα, για την κάλυψη ή
αύξηση κεφαλαίου του µε αντάλλαγµα µετοχές ή εταιρικά µερί-
δια, ή µερίδες του λήπτη, ως τιµή πώλησης κατά την εισφορά
λαµβάνεται η τιµή κτήσης των εισφεροµένων τίτλων, υπό την
προϋπόθεση ότι ο εισφέρων είναι ο µοναδικός µέτοχος ή εταίρος
του λήπτη. Κατά τη µεταγενέστερη µεταβίβαση των µετοχών ή
εταιρικών µεριδίων, ή µερίδων που αποκτήθηκαν από τον εισφέ-
ροντα, ως τιµή κτήσης λαµβάνεται η αξία κτήσης των εισφερό-
µενων τίτλων. Για την εφαρµογή του τρίτου και του τέταρτου
εδαφίου, ο λήπτης πρέπει να έχει ως αντικείµενο εργασιών την
άσκηση εµπορικής, παραγωγικής, αγροτικής δραστηριότητας ή
παροχής υπηρεσιών και να εδρεύει σε συνεργάσιµο στον φορο-
λογικό τοµέα κράτος. 

Η τιµή κτήσης προσδιορίζεται µε βάση την αξία των ιδίων κε-
φαλαίων της εταιρείας που εκδίδει τους µεταβιβαζόµενους τί-
τλους κατά το χρόνο απόκτησης ή το τίµηµα που αναγράφεται
στη σύµβαση µεταβίβασης κατά το χρόνο της απόκτησης των τί-
τλων, εφόσον οποιοδήποτε από τα ανωτέρω είναι χαµηλότερο.
Ως τιµή κτήσης για τίτλους που έχουν αποκτηθεί λόγω κληρονο-

µικής διαδοχής ή µεταβίβασης µε χαριστική αιτία, λαµβάνεται η
αξία βάσει της οποίας υπολογίστηκε ο φόρος κληρονοµιάς, δω-
ρεάς ή γονικής παροχής ή χορηγήθηκε απαλλαγή από αυτόν. Αν
η τιµή κτήσης δεν µπορεί να προσδιορισθεί θεωρείται ότι είναι
µηδενική. Για την εφαρµογή των διατάξεων της παραγράφου
αυτής, για τον προσδιορισµό της τιµής κτήσης λαµβάνονται
υπόψη οι εταιρικές πράξεις που έχουν λάβει χώρα µέχρι το χρόνο
της µεταβίβασης. Σε περίπτωση διαδοχικών αποκτήσεων τίτλων,
ως τιµή κτήσης λαµβάνεται η µέση τιµή κτήσης που προκύπτει
από τη συνολική αξία κτήσης των τίτλων δια της συνολικής πο-
σότητας αυτών.

Άρθρο 29
Νοµική µεταχείριση της εισφοράς τίτλων όταν ο 

εισφέρων είναι ο µοναδικός µέτοχος ή εταίρος της 
λήπτριας - Τροποποίηση παρ. 3 άρθρου 21 

Κώδικα Φορολογίας Εισοδήµατος

Στο τέλος της παρ. 3 του άρθρου 21 του Κώδικα Φορολογίας
Εισοδήµατος (ν. 4172/2013, Α’ 167) προστίθεται έβδοµο εδάφιο
και η παρ. 3 διαµορφώνεται ως εξής:

«3. Για τους σκοπούς του παρόντος άρθρου ως «επιχειρηµα-
τική συναλλαγή» θεωρείται κάθε µεµονωµένη πράξη µε την οποία
πραγµατοποιείται συναλλαγή ή και η συστηµατική διενέργεια
πράξεων στην οικονοµική αγορά µε σκοπό την επίτευξη κέρδους.
Κάθε τρεις οµοειδείς συναλλαγές που λαµβάνουν χώρα εντός
ενός εξαµήνου θεωρούνται συστηµατική διενέργεια πράξεων. Η
διάταξη του προηγούµενου εδαφίου δεν εφαρµόζεται για τους
τίτλους του άρθρου 42 που αποτελούν αντικείµενο διαπραγµά-
τευσης σε οργανωµένη ή µη αγορά ή πολυµερή µηχανισµό δια-
πραγµάτευσης, συµπεριλαµβανοµένης και της Εναλλακτικής
Αγοράς του Χρηµατιστηρίου Αθηνών, ή για τα οµόλογα που εκ-
δίδονται από εισηγµένες εταιρείες, καθώς και για τα κρατικά οµό-
λογα. Με απόφαση του Υπουργού Οικονοµικών µπορεί να
προβλέπεται η εφαρµογή του προηγούµενου εδαφίου και σε
κάθε άλλη ρυθµιζόµενη αγορά ή άλλους τίτλους. Σε περίπτωση
συναλλαγών που αφορούν ακίνητα, η περίοδος του δεύτερου
εδαφίου είναι δύο (2) έτη. Δεν λαµβάνεται υπόψη κατά τον προσ-
διορισµό του κέρδους από επιχειρηµατική δραστηριότητα, η
πράξη πώλησης περιουσιακού στοιχείου από φυσικό πρόσωπο,
το οποίο έχει αποκτηθεί αιτία κληρονοµιάς ή µε χαριστική αιτία
από συγγενείς µέχρι δεύτερου βαθµού ή έχει διακρατηθεί για
χρονικό διάστηµα µεγαλύτερο των πέντε (5) ετών. Δεν θεωρείται
«επιχειρηµατική συναλλαγή» η εισφορά τίτλων στην περίπτωση
που ο εισφέρων φυσικό πρόσωπο είναι ο µοναδικός µέτοχος ή
εταίρος της λήπτριας σύµφωνα µε την παρ. 4 του άρθρου 42.» 

3. Το παρόν εφαρµόζεται από το φορολογικό έτος 2023 και
µετά. 

Άρθρο 30
Διαδικασία επιλογής φορολόγησης στις εκµισθώσεις ακινή-

των - Τροποποίηση υποπερ. ii) περ. δ’ παρ. 2 
άρθρου 8 Κώδικα Φ.Π.Α. 

Η υποπερ. ii) της περ. δ) της παρ. 2 του άρθρου 8 του Κώδικα
Φ.Π.Α. (ν. 2859/2000, Α’ 248) αντικαθίσταται και η παρ. 2 του άρ-
θρου 8 διαµορφώνεται ως εξής: 

«2. Ως παροχή υπηρεσιών λογίζονται επίσης:
α) η εκµετάλλευση ξενοδοχείων, επιπλωµένων δωµατίων και

οικιών, κατασκηνώσεων και παρόµοιων εγκαταστάσεων, χώρων
στάθµευσης κάθε είδους µεταφορικών µέσων και τροχόσπιτων,

β) η διάθεση τροφής και ποτών από εστιατόρια, ζαχαροπλα-
στεία, κέντρα διασκέδασης και παρόµοιες επιχειρήσεις για επι-
τόπια κατανάλωση,

γ) η εκτέλεση υπηρεσίας µε καταβολή αποζηµίωσης ύστερα
από επιταγή δηµόσιας αρχής ή στο όνοµα της ή σε εκτέλεση
νόµου,

δ) i. Η εκµίσθωση βιοµηχανοστασίων και χρηµατοθυρίδων.
ii. Η εκµίσθωση χώρων για άσκηση επαγγελµατικής δραστη-

ριότητας σε µισθωτή υποκείµενο στον φόρο, αυτοτελώς ή στο
πλαίσιο µικτών συµβάσεων, εφόσον ο εκµισθωτής το επιλέγει.
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Για τους σκοπούς εφαρµογής της παρούσας υποπερίπτωσης, ο
εκµισθωτής υποβάλλει αίτηση επιλογής φορολόγησης στη Φο-
ρολογική Διοίκηση είτε πριν την έναρξη χρησιµοποίησης του ακι-
νήτου είτε και µετά την έναρξη, οποτεδήποτε. Εάν η αίτηση
υποβληθεί µετά την έναρξη χρησιµοποίησης του ακινήτου, η επι-
λογή φορολόγησης ισχύει από την επόµενη φορολογική περίοδο.
Η επιλογή φορολόγησης µπορεί να αφορά το σύνολο ή µέρος
του οικοδοµικού συγκροτήµατος. Με την αίτηση προσδιορίζονται
οι χώροι για τους οποίους γίνεται επιλογή φορολόγησης. Η επι-
λογή φορολόγησης µπορεί να ανακληθεί µε υποβολή σχετικής
αίτησης στη Φορολογική Διοίκηση και η ανάκληση ισχύει από την
επόµενη φορολογική περίοδο.

ε) οι εργασίες φασόν επί ενσώµατων κινητών αγαθών. Ως ερ-
γασία φασόν νοείται η εκτέλεση εργασιών παραγωγής, κατα-
σκευής ή συναρµολόγησης ενσώµατων κινητών αγαθών, µε
σύµβαση µίσθωσης έργου, από υλικά και αντικείµενα που παρα-
δίδονται από τον εργοδότη στον εργολάβο για το σκοπό αυτόν,
ανεξάρτητα αν ο εργολάβος χρησιµοποιεί και δικά του υλικά. Η
διάταξη της περίπτωσης αυτής ισχύει και όταν ο εργοδότης είναι
υποκείµενος στο φόρο εγκατεστηµένος σε άλλο κράτος-µέλος,
εφόσον τα υλικά και αντικείµενα αποστέλλονται από το κράτος
του εργοδότη και τα αγαθά που παράγονται ή κατασκευάζονται
ή συναρµολογούνται από τον εργολάβο µεταφέρονται ή απο-
στέλλονται στον εργοδότη στο κράτος - µέλος, στο οποίο αυτός
είναι εγκατεστηµένος.».

Άρθρο 31
Κατάργηση της υποχρέωσης γνωστοποίησης στην Α.Α.Δ.Ε.

των εκπτώσεων λόγω κύκλου εργασιών - 
Αντικατάσταση περ. α’ παρ. 5 άρθρου 19 Κώδικα Φ.Π.Α.

Η περ. α’ της παρ. 5 του άρθρου 19 του Κώδικα Φ.Π.Α. (ν.
2859/2000, Α’248) αντικαθίσταται, και η παρ. 5 του άρθρου 19
διαµορφώνεται ως εξής:

«5. Στη φορολογητέα αξία δεν περιλαµβάνονται:
α) Οι χορηγούµενες στον αγοραστή ή τον λήπτη εκπτώσεις,

συµπεριλαµβανοµένων των εκπτώσεων λόγω κύκλου εργασιών. 
β) Οι επιστροφές του τιµήµατος, σε περίπτωση ολικής ή µερι-

κής ακύρωσης της παράδοσης αγαθών ή της παροχής υπηρε-
σιών.

γ) Τα ποσά τα οποία λαµβάνει ο υποκείµενος στο φόρο από
τον αγοραστή των αγαθών ή τον λήπτη των υπηρεσιών, για κά-
λυψη δαπανών που πραγµατοποιεί στο όνοµα και για λογαριασµό
του αγοραστή ή του λήπτη, εφόσον:

-έχουν καταχωρηθεί σε προσωρινό λογαριασµό στα λογιστικά
του βιβλία,

-τα οικεία παραστατικά έχουν εκδοθεί στο όνοµά του αγορα-
στή των αγαθών ή του λήπτη των υπηρεσιών, από τα οποία προ-
κύπτει το πραγµατικό ποσό των δαπανών και παραδίδονται στον
αγοραστή των αγαθών ή το λήπτη των υπηρεσιών που αφορούν.

Οι διατάξεις των περιπτώσεων α' και β της παραγράφου αυτής
δεν ισχύουν για τις χορηγούµενες εκπτώσεις και τη µερική επι-
στροφή τιµήµατος σε περίπτωση παροχής υπηρεσιών από τα
πρόσωπα της παραγράφου 5 του άρθρου 49 του ν. 2238/1994
(ΦΕΚ 151 Α’).».

Άρθρο 32
Ορισµός των ενσώµατων αγαθών που συνιστούν αγαθά

επένδυσης για τους σκοπούς εφαρµογής του άρθρου 33 Κώ-
δικα Φ.Π.Α. - Τροποποίηση περ. α’ παρ. 4

άρθρου 33 Κώδικα Φ.Π.Α.

Το πρώτο εδάφιο της περ. α’ της παρ. 4 του άρθρου 33 του
Κώδικα Φ.Π.Α. (ν. 2859/2000, Α’ 248) τροποποιείται ως προς την
κατάργηση της προϋπόθεσης για χρήση του ακινήτου για τουλά-
χιστον εννέα (9) έτη από την επιχείρηση και η παρ. 4 του άρθρου
33 διαµορφώνεται ως εξής:

«4. Ως αγαθά επένδυσης, για την εφαρµογή των διατάξεων του
παρόντος νόµου, θεωρούνται:

α) Τα ενσώµατα αγαθά, που ανήκουν κατά κυριότητα στην επι-
χείρηση και τίθενται από αυτή σε διαρκή εκµετάλλευση, καθώς

και τα κτίσµατα ή άλλου είδους κατασκευές που κατασκευάζο-
νται από την υποκείµενη στο φόρο επιχείρηση σε ακίνητο που
δεν ανήκει κατά κυριότητα σε αυτήν, αλλά έχει, βάσει οποιασδή-
ποτε έννοµης σχέσης, τη χρήση του ακινήτου αυτού. Αν κατά τη
διάρκεια του πενταετούς διακανονισµού λήξει η χρήση του ακι-
νήτου, στο οποίο κατασκευάστηκαν τα ανωτέρω κτίσµατα ή
άλλου είδους κατασκευές, ενεργείται εφάπαξ διακανονισµός
κατά τις διατάξεις της προηγούµενης παραγράφου 3. Στην αξία
των αγαθών επένδυσης δεν περιλαµβάνονται οι δαπάνες επι-
σκευής και συντήρησης. 

Ως αγαθά επένδυσης της παρούσας περίπτωσης νοούνται και
εκείνα που εκµεταλλεύονται, σύµφωνα µε τον σκοπό τους, οι
εταιρείες του άρθρου 2 του ν. 1665/1986 (ΦΕΚ 194 Α’).

Ως αγαθά επένδυσης της παρούσας περίπτωσης νοούνται επί-
σης και οι δαπάνες που καταβάλλει η επιχείρηση, σύµφωνα µε
τα οριζόµενα στο ν. 2773/1999, όπως ισχύει, για την κατασκευή
µη ιδιόκτητου δικτύου σύνδεσης του σταθµού αυτοπαραγωγής
ή ανεξάρτητης παραγωγής µέχρι το δίκτυο της Δ.Ε.Η. Α.Ε. ή του
Δ.Ε.Σ.Μ.Η.Ε. Α.Ε..

β) τα δικαιώµατα χρησιµοποίησης διπλωµάτων ευρεσιτεχνίας,
σχεδίου, υποδείγµατος, εµπορικού ή βιοµηχανικού σήµατος και
άλλων παρόµοιων, εφόσον εξυπηρετούν περισσότερες από µία
χρήσεις.»

ΜΕΡΟΣ Γ’
ΛΟΙΠΕΣ ΕΠΕΙΓΟΥΣΕΣ ΡΥΘΜΙΣΕΙΣ 

ΤΟΥ ΥΠΟΥΡΓΕΙΟΥ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ

Άρθρο 33
Παράταση της ειδικής διαχείρισης της ΛΑΡΚΟ Γ.Μ.Μ.Α.Ε. -

Τροποποίηση παρ. 10 άρθρου 21 
ν. 4664/2020

1. To πρώτο εδάφιο της παρ. 10 του άρθρου 21 του ν. 4664/
2020 (Α’ 32) τροποποιείται ως προς τον χρόνο λήξης της ειδικής
διαχείρισης και διαµορφώνεται ως εξής: 

«10. Σε περίπτωση που δεν ολοκληρωθεί η διαδικασία µεταβί-
βασης τουλάχιστον του εβδοµήντα πέντε τοις εκατό (75%) του
συνόλου του ενεργητικού της εταιρίας (ως λογιστική αξία) εντός
τριάντα πέντε (35) µηνών από το πέρας της διαιτητικής διαδικα-
σίας επίλυσης των διαφορών της παρ. 7 του παρόντος, τότε η ει-
δική διαχείριση θεωρείται ότι έχει λήξει και ο ειδικός διαχειριστής
υποχρεούται να υποβάλει αίτηση πτώχευσης της επιχείρησης. Σε
περίπτωση κήρυξης του φορέα της επιχείρησης σε πτώχευση,
εάν εκκρεµεί η διάθεση µέρους ή όλου του προϊόντος ρευστο-
ποίησης στους πιστωτές, αυτή διενεργείται από τον σύνδικο της
πτώχευσης, ο οποίος αναλαµβάνει την ευθύνη διανοµής του
στους δικαιούχους πιστωτές, σύµφωνα µε τον πίνακα κατάταξης
που έχει συνταχθεί, σύµφωνα µε τους όρους του παρόντος και η
διανοµή αυτή δεν υπόκειται σε πτωχευτική ανάκληση.»

2. Η ισχύς της παράτασης της ειδικής διαχείρισης, σύµφωνα
µε το πρώτο εδάφιο της παρ. 10 του άρθρου 21 του ν. 4664/2020,
όπως τροποποιείται µε την παρ. 1 του παρόντος, αρχίζει από την
7η.2.2023. 

Άρθρο 34
Συµβάσεις ορισµένου χρόνου της υπό ειδική διαχείριση εται-

ρείας δυνάµει του άρθρου 21 του ν. 4664/2020 - 
Ειδική ρύθµιση για την κατάταξη απαιτήσεων 
εργαζοµένων ή συνταξιούχων της υπό ειδική 
διαχείριση εταιρείας - Τροποποίηση παρ. 2 

και 3 άρθρου 97 ν. 4941/2022

1. Στο άρθρο 97 του ν. 4941/2022 (Α’ 113) τροποποιούνται: α)
το πρώτο εδάφιο της παρ. 2, αα) µε την αύξηση του χρονικού
διαστήµατος για την επιλογή του κατά περίπτωση αναγκαίου
προσωπικού, αβ) µε την αντικατάσταση των λέξεων «µηνιαίας ή
διµηνιαίας διάρκειας» µε τις λέξεις «εντός του ως άνω χρονικού
διαστήµατος», β) το πρώτο εδάφιο της παρ. 3, βα) µε την αύξηση
του χρόνου ανάληψης κάθε προβλεπόµενης στην ίδια παρά-
γραφο δαπάνης έως την 15η.7.2023 και ββ) µε την προσθήκη στις
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σχετικές δαπάνες και της πληρωµής υφιστάµενου ασφαλιστη-
ρίου συµβολαίου υγείας των εργαζοµένων και οι παρ. 2 και 3 δια-
µορφώνονται ως εξής: 

«2. Μετά την έγκυρη λύση των συµβάσεων εργασίας των ερ-
γαζοµένων της παρ. 1 προς τον σκοπό της συνέχισης λειτουρ-
γίας της εταιρείας ή της συντήρησης του ενεργητικού της και
εντός της προθεσµίας της παρ. 10 του άρθρου 21 του ν. 4664/
2020, ο ειδικός διαχειριστής δύναται να επιλέγει το κατά περί-
πτωση αναγκαίο προσωπικό, για χρονικό διάστηµα που δεν υπερ-
βαίνει τους δώδεκα (12) µήνες από την καταγγελία του συνόλου
των συµβάσεων εργασίας των εργαζοµένων στην εταιρεία και να
προβαίνει στη σύναψη συµβάσεων εργασίας ορισµένου χρόνου,
εντός του ως άνω χρονικού διαστήµατος. Το ανωτέρω χρονικό
διάστηµα απασχόλησης δεν δύναται να θεµελιώσει τη µετατροπή
των συµβάσεων σε συµβάσεις αορίστου χρόνου.  

3. Ειδικώς µέχρι την 15η.7.2023 κάθε σχετική δαπάνη της εται-
ρείας µε σκοπό: 

(α) την καταγγελία των συµβάσεων εργασίας, συµπεριλαµβα-
νοµένης της δαπάνης για τις αποζηµιώσεις καταγγελίας των συµ-
βάσεων της παρ. 1, 

(β) τη σύναψη των συµβάσεων της παρ. 2, καθώς και την πλη-
ρωµή του υφιστάµενου ασφαλιστηρίου συµβολαίου υγείας του
προσωπικού, επιχορηγείται από το ελληνικό δηµόσιο, µέσω του
Υπουργείου Περιβάλλοντος και Ενέργειας, µε επιβάρυνση του
Αποθεµατικού του Κρατικού Προϋπολογισµού σε πίστωση του
λογαριασµού ταµειακής διαχείρισης που τηρεί η εταιρεία του άρ-
θρου 21 του ν. 4664/2020 στην Τράπεζα της Ελλάδας, προς ισό-
ποση κάλυψη των ως άνω δαπανών, κατόπιν ειδικά αιτιολογη-
µένων αιτηµάτων του ειδικού διαχειριστή, στα οποία προσδιορί-
ζεται το ύψος των αιτούµενων ποσών για τους σκοπούς των παρ.
1 και 2 σύµφωνα µε τους υπολογισµούς του. Τα δε επιχορηγού-
µενα, κατά περίπτωση, ποσά καταβάλλονται αποκλειστικά για την
κάλυψη της εγκριθείσας δαπάνης µε την προσκόµιση των δικαιο-
λογητικών των παρ. α’, β’, γ’ της ενότητας Α’ του άρθρου 1 της
υπ’ αρ. 2/39539/0026/11.6.2015 (Β’ 1138) κοινής απόφασης των
Υπουργών Οικονοµίας, Υποδοµών, Ναυτιλίας και Τουρισµού και
Οικονοµικών. Κατά τα λοιπά εφαρµόζονται τα εδάφια τρίτο και
τέταρτο της παρ. 4 του άρθρου 21 του ν. 4664/2020. Για τους
υπολογισµούς των ποσών για τους σκοπούς των παρ. 1 και 2,
καθώς και για κάθε σχετική µε τα ποσά αυτά διαφορά ευθύνεται
ο ειδικός διαχειριστής του άρθρου 21 του ν. 4664/2020.

Πλέον των ανωτέρω, ο ειδικός διαχειριστής ή ο σύνδικος πτώ-
χευσης δύναται, δυνάµει δικαστικής απόφασης και στη συνέχεια
αυτής, επίτευξης εξωδικαστικού συµβιβασµού να καταβάλλει
αποζηµιώσεις για ψυχική οδύνη συγγενών των θανόντων σε ερ-
γατικά ατυχήµατα κατά τα έτη 2015 έως 2020 ύψους µέχρι του
ποσού των εκατό χιλιάδων (100.000) ευρώ ανά ατύχηµα στο σύ-
νολο των δικαιούχων ανεξαρτήτως έκβασης της ποινικής διαδι-
κασίας. Αν καταβληθεί το ποσό της αποζηµίωσης του προη-
γούµενου εδαφίου τεκµαίρεται η παραίτηση των δικαιούχων από
τις απαιτήσεις τους για τη συγκεκριµένη αιτία.»

2. Στο δεύτερο εδάφιο της περ. 1 του άρθρου 975 του Κώδικα
Πολιτικής Δικονοµίας (π.δ. 503/1985, Α’ 182) περιλαµβάνονται και
οι απαιτήσεις εργαζοµένων µέχρι τις 19.5.2020 ή συνταξιούχων
της υπό ειδική διαχείριση ΛΑΡΚΟ Γ.Μ.Μ.Α.Ε., οι οποίες έχουν
αναγγελθεί στον κατάλογο απαιτήσεων προς τον ειδικό διαχειρι-
στή για την καταβολή του συνόλου ή εναποµένοντος µέρους της
προβλεπόµενης στο από 23.12.2010 υπό στοιχεία DA65000060
ασφαλιστήριο συµβόλαιο αποζηµιωτικής παροχής ανεξάρτητα
από τον χρόνο που έχουν γεννηθεί.  

Άρθρο 35
Καταβολή ποσών από οµαδικό συνταξιοδοτικό 

συµβόλαιο στον αντισυµβαλλόµενο της υπό 
εκκαθάριση ασφαλιστικής επιχείρησης, ρυθµίσεις για τους
δικαιούχους απαιτήσεων από ασφαλίσεις ζωής και µεταβα-
τική ρύθµιση για την υπό ειδική διαχείριση εταιρεία δυνάµει
άρθρου 21 ν. 4664/2020 - Προσθήκη άρθρου 2Α και παρ. 11

στο άρθρο 2 του ν. 3867/2010, 
παρ. 15 στο άρθρο 21 του ν. 4664/2020

1. Στον ν. 3867/2010 (Α’ 128) προστίθεται άρθρο 2Α ως εξής: 

«Άρθρο 2Α
Όροι για την καταβολή ποσών προς εξόφληση 

απαιτήσεων από οµαδικό συνταξιοδοτικό συµβόλαιο στον
αντισυµβαλλόµενο της υπό εκκαθάριση 

ασφαλιστικής επιχείρησης

1. Οι καταβολές για την ολική ή µερική εξόφληση βεβαιωµένων
απαιτήσεων από οµαδικό συνταξιοδοτικό συµβόλαιο έναντι
ασφαλιστικών επιχειρήσεων του άρθρου 2, πραγµατοποιούνται
προς τον αντισυµβαλλόµενο αυτών, ο οποίος ορίζεται, κατά πα-
ρέκκλιση κάθε άλλης διάταξης, εκπρόσωπος, εντολοδόχος, δε-
κτικός καταβολής για λογαριασµό εκάστου ασφαλισµένου
µέλους, βάσει της δηµοσιευµένης Κατάστασης Δικαιούχων Απαι-
τήσεων από ασφάλιση ζωής. Αν λόγω εκχώρησης ή οποιασδή-
ποτε άλλης έννοµης σχέσης, αποκλειστικός δικαιούχος της
απαίτησης είναι ο αντισυµβαλλόµενος του οµαδικού συνταξιοδο-
τικού συµβολαίου, η καταβολή σε αυτόν λαµβάνει χώρα προς
εξόφληση δικής του απαίτησης. 

2. Ικανοποιούνται µόνο οι απαιτήσεις για τις οποίες δεν υφί-
σταται δικαστική αµφισβήτηση κατά της Κατάστασης Δικαιούχων
Απαιτήσεων από ασφαλίσεις ζωής ή η ως άνω αµφισβήτηση έχει
επιλυθεί µε δικαστική απόφαση που δεν υπόκειται σε ένδικα
µέσα.

3. Η καταβολή προς ολική ή µερική εξόφληση των βεβαι-
ωµένων απαιτήσεων γίνεται µε την υποβολή εκ µέρους του αντι-
συµβαλλόµενου του οµαδικού συνταξιοδοτικού συµβολαίου, κατ’
αποκλεισµό οποιουδήποτε άλλου στοιχείου, έγγραφης δήλωσης
στην οποία αναφέρεται υποχρεωτικά η ιδιότητα µε την οποία αι-
τείται την καταβολή. 

4. Οι παρ. 1 έως και 3 εφαρµόζονται και στις καταβολές που
γίνονται από τον ασφαλιστικό εκκαθαριστή, σύµφωνα µε το
άρθρο 2, από το Εγγυητικό Κεφάλαιο Ιδιωτικής Ασφάλισης Ζωής. 

5. Με την καταβολή στον αντισυµβαλλόµενο του οµαδικού συ-
νταξιοδοτικού συµβολαίου σύµφωνα µε τις παρ. 1 έως και 4, η
αντίστοιχη απαίτηση από ασφάλιση για τα εν λόγω ποσά θεωρεί-
ται εξοφληµένη, τόσο έναντι της υπό εκκαθάριση ασφαλιστικής
επιχείρησης, το χαρτοφυλάκιο της οποίας έχει ως προς αυτές
περατωθεί κατά την έννοια του άρθρου 245 του ν. 4364/2016 (Α’
13), όσο και έναντι του Εγγυητικού Κεφαλαίου Ιδιωτικής Ασφάλι-
σης Ζωής. 

6. Αξιώσεις του ασφαλισµένου µέλους από την εφαρµογή του
παρόντος ασκούνται µόνο κατά του αντισυµβαλλοµένου της
ασφαλιστικής επιχείρησης στο οµαδικό συνταξιοδοτικό συµβό-
λαιο.»

2. Στο άρθρο 21 του ν. 4664/2020 (Α’ 32), προστίθεται παρ. 15
ως εξής: 

«15. Για την εφαρµογή του άρθρου 2Α του ν. 3867/2010 (Α’
128), ο ειδικός διαχειριστής που είναι ο αντισυµβαλλόµενος του
οµαδικού συνταξιοδοτικού συµβολαίου κατανέµει αναλογικά και
καταβάλλει αµέσως το ποσό του Εγγυητικού Κεφαλαίου Ιδιωτι-
κής Ασφάλισης Ζωής στα ασφαλισµένα µέλη του οµαδικού συ-
νταξιοδοτικού συµβολαίου, µε συµψηφισµό απαιτήσεών του
έναντι των ασφαλισµένων µελών, στο πλαίσιο έτερου οµαδικού
συνταξιοδοτικού συµβολαίου, µε βάση τη µεταξύ τους υποκεί-
µενη σχέση, κατ’ εφαρµογή του Αστικού Κώδικα.» 

3. Στο άρθρο 2 του ν. 3867/2010, προστίθεται παρ. 11 ως εξής:
«11. Ρυθµίσεις για τους Δικαιούχους Απαιτήσεων από Ασφαλί-

σεις Ζωής 
α. Για όσες απαιτήσεις δικαιούχων, που έχουν ενταχθεί στη νο-

µίµως δηµοσιευθείσα Κατάσταση Δικαιούχων Απαιτήσεων από
ασφαλίσεις ζωής (ΚΔΑ) των ασφαλιστικών εταιρειών του άρθρου
2, οι οποίες δεν αµφισβητούνται ή για τις οποίες δηµοσιεύθηκε
δικαστική απόφαση που δεν υπόκειται σε ένδικο µέσο έως την
έναρξη ισχύος της παρούσας και για τις οποίες εκκρεµεί η πλη-
ρωµή λόγω µη συµµετοχής των Δικαιούχων στη διαδικασία προ-
σωρινών διανοµών, ο ασφαλιστικός εκκαθαριστής, εντός τριών
(3) µηνών από την έναρξη ισχύος του παρόντος, καλεί τους εν
λόγω δικαιούχους υποχρεωτικώς να προσκοµίσουν τα απαραί-
τητα κατά περίπτωση δικαιολογητικά διανοµής εντός αποκλειστι-
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κής προθεσµίας ενός (1) έτους από την τελευταία δηµοσίευση
της πρόσκλησης κατά το δεύτερο εδάφιο. Η πρόσκληση δηµοσι-
εύεται εντός τριών (3) µηνών από την έναρξη ισχύος του παρό-
ντος µια (1) φορά την εβδοµάδα, επί τρεις (3) συνεχείς
εβδοµάδες, σε πέντε (5) ηµερήσιες, πανελλαδικής κυκλοφορίας,
εφηµερίδες, καθώς και στην ιστοσελίδα της υπό ασφαλιστική εκ-
καθάριση εταιρείας. Σε περίπτωση παρέλευσης άπρακτης της
προθεσµίας, δίχως την προσκόµιση από µέρους του Δικαιούχου
των ανωτέρω αναφερόµενων δικαιολογητικών προς συµµετοχή
στη διαδικασία της προσωρινής διανοµής, η σχετική ενταχθείσα
στην ΚΔΑ απαίτηση του δικαιούχου αποσβέννυται αυτοδικαίως. 

β. Η παρούσα ρύθµιση εφαρµόζεται αναλογικά και στις προ-
καταβολές των παρ. 5α και 5β. Η ωφέλεια από τη διαγραφή της
απαίτησης, σύµφωνα µε το τρίτο εδάφιο της περ. α’, κατανέµεται
από τον ασφαλιστικό εκκαθαριστή αναλογικά και συµµέτρως
στους υπόλοιπους δικαιούχους και γνωστοποιείται στο Εγγυη-
τικό Κεφάλαιο Ιδιωτικής Ασφάλισης Ζωής. 

γ. Η αποσβεστική προθεσµία του ενός (1) έτους ισχύει και για
κάθε απαίτηση που εντάσσεται στην Κατάσταση Δικαιούχων
Απαιτήσεων από Ασφαλίσεις Ζωής (ΚΔΑ) µε έκδοση τελεσίδικης
δικαστικής απόφασης, µετά την έναρξη ισχύος της παρούσας,
µε χρόνο έναρξης της προθεσµίας την ηµεροµηνία δηµοσίευσης
της δικαστικής απόφασης, που µεταρρυθµίζει τελεσίδικα την
ΚΔΑ, κατά παρέκκλιση της περ. α’.

δ. Η ωφέλεια της υπό ασφαλιστική εκκαθάριση εταιρείας που
προκύπτει από την ως άνω διαγραφή των χρεών προς τους δι-
καιούχους απαιτήσεων από ασφάλιση, δεν θεωρείται εισόδηµα,
κατά παρέκκλιση κάθε άλλης αντίθετης διάταξης, συµπεριλαµ-
βανοµένου του δεύτερου εδαφίου της παρ. 1 και της παρ. 2 του
άρθρου 47 του Κώδικα Φορολογίας Εισοδήµατος [ν. 4172/2013
(Α’ 167)].» 

Άρθρο 36
Κατάταξη απαιτήσεων εργαζοµένων µε σύµβαση 

εξαρτηµένης εργασίας στο πλαίσιο πραγµατοποίησης ναυ-
πηγοεπισκευαστικών εργασιών - Τροποποίηση 

παρ. 2 άρθρου 77 ν. 4307/2014

Στην παρ. 2 του άρθρου 77 του ν. 4307/2014 (Α’ 246) προστί-
θενται νέο εδάφια, δεύτερο και τρίτο, και η παρ. 2 διαµορφώνεται
ως εξής:

«2. Στη συνέχεια ο ειδικός διαχειριστής, αφού αφαιρέσει από
το προϊόν της ειδικής διαχείρισης τα έξοδα της διαδικασίας, στα
οποία περιλαµβάνονται οι δαπάνες της λειτουργίας της επιχείρη-
σης κατά την ειδική διαχείριση και αποδώσει τα αντίστοιχα ποσά
συµµέτρως προς τους δικαιούχους, επαληθεύει τις απαιτήσεις
µε βάση τα στοιχεία της επιχείρησης, σύµφωνα µε την απλοποι-
ηµένη διαδικασία του άρθρου 163 του Πτωχευτικού Κώδικα, ανε-
ξαρτήτως ποσού απαίτησης, και συντάσσει, για το αποµένον
υπόλοιπο, πίνακα κατάταξης κατά τις διατάξεις των άρθρων 153
- 161 του Πτωχευτικού Κώδικα εφαρµοζοµένων αναλόγως. Κατά
τη σύνταξη του πίνακα, σε περίπτωση που υπάρχουν απαιτήσεις
εργαζοµένων µε σύµβαση εξαρτηµένης εργασίας, οι οποίες γεν-
νήθηκαν κατά τη διάρκεια πραγµατοποίησης ναυπηγοεπισκευα-
στικών εργασιών για την εκτέλεση εξοπλιστικών προγραµµάτων
των Ενόπλων Δυνάµεων της χώρας κατά το άρθρο 26 του ν.
4258/2014, από επιχειρήσεις που έχουν υπαχθεί, πριν την έναρξη
ισχύος του παρόντος εδαφίου, στην ειδική διαχείριση του παρό-
ντος νόµου, αυτές κατατάσσονται, ανεξαρτήτως του χρόνου που
προέκυψαν και εφόσον δεν έχουν υποπέσει σε παραγραφή, στην
ίδια τάξη µε τις απαιτήσεις από παροχή εξαρτηµένης εργασίας
που προέκυψαν µέσα στην τελευταία διετία πριν τη θέση της επι-
χείρησης σε ειδική διαχείριση. Στην περίπτωση του δευτέρου
εδαφίου, οι απαιτήσεις του Δηµοσίου από φόρο προστιθέµενης
αξίας, καθώς και παρακρατούµενους και επιρριπτόµενους φό-
ρους µε τις προσαυξήσεις κάθε φύσης και τους τόκους που επι-
βαρύνουν αυτές, όπως και οι απαιτήσεις των φορέων κοινωνικής
ασφάλισης, αρµοδιότητας της Γενικής Γραµµατείας Κοινωνικών
Ασφαλίσεων, κατατάσσονται στην τάξη που προβλέπεται για τις
λοιπές απαιτήσεις του Δηµοσίου, κατά τις διακρίσεις της παρ. 1
του άρθρου 265 του Πτωχευτικού Κώδικα (ν. 4738/2020, Α’ 207).

Αρµόδιο για την εκδίκαση ανακοπών κατά του πίνακα, τόσο ως
προς την επαλήθευση όσο ως προς την κατάταξη, και την ανα-
µόρφωσή του είναι το δικαστήριο της παραγράφου 1 του άρθρου
12 του παρόντος Κεφαλαίου, το οποίο δικάζει κατά τις προανα-
φερθείσες διατάξεις.»

Άρθρο 37
Έγκριση δαπάνης για εργασίες και συντήρηση Υ/Β - Τροπο-

ποίηση άρθρου 26 ν. 4258/2014 

1. Στην παρ. 5 του άρθρου 26 του ν. 4258/2014 (Α’ 94) προστί-
θενται τριακοστό δεύτερο και τριακοστό τρίτο εδάφια ως εξής:

«Επιπλέον ποσό µέχρι έξι εκατοµµύρια διακόσιες χιλιάδες
(6.200.000) ευρώ, διατίθεται από πιστώσεις του Υπουργείου Εθνι-
κής Άµυνας, για την ολοκλήρωση πρόσθετων εργασιών για την
πλήρη επιχειρησιακή απόδοση των Υ/Β, την αντιµετώπιση βλαβών
που προκύπτουν από τις εν εξελίξει δοκιµές, καθώς και για τη συ-
ντήρηση των συνοδών πλοίων που απαιτούνται για την ολοκλή-
ρωση των δοκιµών των Υ/Β, κατ’ εφαρµογή των διαδικασιών των
παρ. 3 και 4. Επί των πιστώσεων οι οποίες εγκρίνονται µε το
άρθρα 61 του ν. 4557/2018 (Α’ 139), 22 του  ν. 4618/2019 (Α’ 89),
215 του ν. 4635/2019 (Α’ 167), 66 του ν. 4688/2020 (Α’ 101), 38
του ν. 4734/2020 (Α’ 139), 152 του ν. 4764/2020 (Α’ 256), 249 του
ν. 4798/2021 (Α’ 68), 61 του ν. 4818/2021 (Α’ 124), 188 του ν.
4855/2021 (Α’ 215), 11 του ν. 4890/2022 (Α’ 23), 70 του
ν. 4931/2022 (Α’ 94), 125 του ν. 4964/2022 (Α’ 150) και 87 του ν.
4985/2022 (Α’ 203), χορηγείται παράταση ανάληψης νοµικών δε-
σµεύσεων δαπανών έως και τον Ιανουάριο 2023».

2. Η παρ. 5A του άρθρου 26 του ν. 4258/2014 τροποποιείται:
α) µε την προσθήκη της λήξης παράτασης ανάληψης νοµικών δε-
σµεύσεων, ως διαζευκτικής αίρεσης για την ολοκλήρωση διαδι-
κασιών, β) στην περ. γ’, µε την προσθήκη, βα) διευκρίνισης ότι
τις αποζηµιώσεις εκκαθαρίζει το Πολεµικό Ναυτικό, ββ) µε τη µε-
ταβολή του χρόνου υπολογισµού των ασφαλιστικών και φορολο-
γικών εισφορών, και η παρ. 5Α διαµορφώνεται ως εξής: 

«5Α. Η µεταβίβαση των ναυπηγείων σε νέα ιδιοκτησία ή η λήξη
της παράτασης ανάληψης νοµικών δεσµεύσεων επιφέρουν αυ-
τοδίκαια την ολοκλήρωση του συνόλου των διαδικασιών και προ-
βλέψεων των παρ. 1 έως 4 και κατά συνέπεια:

α. Την άµεση παραλαβή των Υ/Β «ΠΙΠΙΝΟΣ», «ΜΑΤΡΩΖΟΣ»,
«ΚΑΤΣΩΝΗΣ» και «ΩΚΕΑΝΟΣ» από το Πολεµικό Ναυτικό στην κα-
τάσταση στην οποία ευρίσκονται κατά την ηµεροµηνία πραγµα-
τοποίησης της µεταβίβασης ή της λήξης της παράτασης
ανάληψης νοµικών δεσµεύσεων. 

β. Την άµεση απόδοση της χρήσης χώρων και υποδοµών του
ναυπηγείου που ήταν απαραίτητοι για την ολοκλήρωση των ερ-
γασιών στα Υ/Β.

γ. Τη λύση των συµβάσεων που έχουν συναφθεί µε τους εργα-
ζόµενους της ΕΝΑΕ, κατά τα οριζόµενα στην παρ. 3 και µε τρί-
τους εργαζόµενους, εκτός της ΕΝΑΕ, σύµφωνα µε τα οριζόµενα
στην παρ. 4. Η εκκαθάριση των µηνιαίων αποζηµιώσεων από το
Πολεµικό Ναυτικό στο σύνολο των εργαζοµένων, καθώς και των
αναλογουσών σε αυτές ασφαλιστικών και φορολογικών εισφο-
ρών υπολογίζεται µέχρι και την ηµεροµηνία, κατά την οποία λύο-
νται οι συµβάσεις. Οι σχετικές διαδικασίες ολοκληρώνονται εντός
τριών (3) µηνών από τη µεταβίβαση ή τη λήξη της παράτασης
ανάληψης νοµικών δεσµεύσεων. 

3. Στο άρθρο 26 του ν. 4258/2014 προστίθενται παρ. 8 και 9 ως
εξής: 

«8. Για τα Υ/Β «ΠΙΠΙΝΟΣ», «ΜΑΤΡΩΖΟΣ», «ΚΑΤΣΩΝΗΣ» και
«ΩΚΕΑΝΟΣ», τα οποία ανήκουν κατά κυριότητα στο ελληνικό δη-
µόσιο και τα οποία παραλαµβάνονται αυτοδίκαια, σύµφωνα µε
όσα ορίζονται στην παρ. 5A, καθώς και για τα πλοία του Αρχη-
γείου Στόλου, το ελληνικό δηµόσιο, στο πλαίσιο του δικαιώµατός
του, νοµής και κατοχής σε αυτά, προκειµένου να συνεχιστεί η
αδιάλειπτη συντήρηση και υποστήριξη αυτών και για την κάλυψη
των τεχνικών αναγκών των Υ/Β, και µε σκοπό τη διατήρηση της
επιχειρησιακής ετοιµότητάς τους, αναθέτει στο Πολεµικό Ναυ-
τικό την αξιοποίηση των αναγκαίων πιστώσεων, που διατίθενται
από πιστώσεις του Υπουργείου Εθνικής Άµυνας, για το χρονικό
διάστηµα από 1ης Φεβρουαρίου 2023 έως την 30ή Ιουνίου 2023. 
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9. Οι υπηρεσίες συντήρησης και υποστήριξης των πολεµικών
πλοίων της παρ. 8, παρέχονται ως εξής:

α. Οι εργασίες συντήρησης και υποστήριξης εκτελούνται από
στελέχη του Πολεµικού Ναυτικού, πρώην εργαζοµένους της
ΕΝΑΕ, τρίτους εργαζόµενους και τους αναγκαίους υπεργολά-
βους, σε εγκαταστάσεις του Πολεµικού Ναυτικού, καθώς και σε
εγκαταστάσεις και µε κινητό εξοπλισµό της ΕΝΑΕ, ή του οικονο-
µικού φορέα, στον οποίο µεταβιβάζεται το ενεργητικό της ΕΝΑΕ,
στο πλαίσιο της ειδικής διαχείρισης, που δύναται να χρησιµοποιεί
το Πολεµικό Ναυτικό, έως την 30ή Ιουνίου 2023. 

β. Το Πολεµικό Ναυτικό συµβάλλεται από 1η Φεβρουαρίου
2023, µε πρώην εργαζοµένους της ΕΝΑΕ και µε τρίτους εργαζό-
µενους, εκτός της ΕΝΑΕ, µε συµβάσεις ορισµένου χρόνου, προ-
κειµένου να παράσχουν τις απαιτούµενες υπηρεσίες, για τη
συντήρηση και την υποστήριξη των Υ/Β και των πολεµικών πλοίων
του Αρχηγείου Στόλου. Οι συµβάσεις αυτές έχουν µηνιαία ή δι-
µηνιαία διάρκεια και δεν εκτείνονται πέραν της 30ής Ιουνίου
2023. Οι συµβαλλόµενοι στις ως άνω συµβάσεις ορισµένου χρό-
νου δύναται να είναι και συνταξιούχοι ή να έχουν υποβάλλει αί-
τηση συνταξιοδότησης την 1η Φεβρουαρίου 2023, εφόσον
κριθούν απαραίτητοι για την εκτέλεση των απαιτούµενων εργα-
σιών συντήρησης και υποστήριξης. Το Πολεµικό Ναυτικό κατα-
βάλλει τις µηνιαίες αµοιβές που συµφωνούνται για κάθε εργα-
ζόµενο, πλέον της αναλογούσας στην αµοιβή ασφαλιστικής ει-
σφοράς ως αποδοχές για την παρεχόµενη εργασία. Οι συµβά-
σεις µε πρώην εργαζοµένους της ΕΝΑΕ και τρίτους εργα-
ζόµενους δεν δηµιουργούν οποιαδήποτε διαδοχή του Πολεµικού
Ναυτικού στις απαιτήσεις αυτών έναντι της ΕΝΑΕ. Κατά την αυ-
τοδίκαιη ολοκλήρωση και λύση των συµβάσεων, εφαρµόζεται η
παρ. 5A. 

γ. Για τη σύναψη των τυχόν αναγκαίων συµβάσεων της περ. α’
και για την εκτέλεση των εργασιών συντήρησης και υποστήριξης
των Υ/Β και πλοίων του Αρχηγείου Στόλου, µε τρίτους προµηθευ-
τές και υπεργολάβους για κάθε επί µέρους αντικείµενο, παραµέ-
νει σε ισχύ η εξουσιοδότηση της παρ. 4.»

Άρθρο 38
Αποζηµιώσεις εργαζοµένων λόγω καταγγελίας 

της σύµβασης - Τροποποίηση παρ. 1 άρθρου 52 
ν. 4797/2021

Στην παρ. 1 του άρθρου 52 του ν. 4797/2021 (Α’ 66) προστίθε-
νται εδάφια δεύτερο και τρίτο και η παρ. 1 διαµορφώνεται ως
ακολούθως: 

«1. Απαιτήσεις εργαζοµένων για την καταβολή του συνόλου ή
µέρους της αποζηµίωσης λόγω καταγγελίας της σύµβασης ερ-
γασίας τους, που έχουν γεννηθεί κατά την τελευταία διετία πριν
την υποβολή αίτησης για την υπαγωγή επιχείρησης σε ειδική δια-
χείριση του ν. 4307/2014 (Α’ 246), προαφαιρούνται από το προϊόν
της ειδικής διαχείρισης και αποδίδονται στους δικαιούχους κατά
τα οριζόµενα στην παρ. 2 του άρθρου 77 του ν. 4307/2014 και το
άρθρο 40 του ν. 4772/2021 (Α’ 21). Με καταγγελία της σύµβασης
εργασίας εξοµοιώνεται και ο εξαναγκασµός του εργαζόµενου σε
παραίτηση και οι οικείες απαιτήσεις προαφαιρούνται και αποδί-
δονται κατά τα οριζόµενα στο παρόν, ανεξαρτήτως της εµπρό-
θεσµης αναγγελίας τους και υπό την προϋπόθεση ότι έχουν
ασκηθεί τα κατά νόµο ένδικα βοηθήµατα για τη διεκδίκησή τους.
Επί εκκρεµών ειδικών διαχειρίσεων κατά την έννοια της παρ. 3
του άρθρου 40 του ν. 4772/2021, η απόδοση των ποσών που προ-
κύπτουν ως προαφαιρούµενα από το προηγούµενο εδάφιο δεν
ανατρέπει τη χωρήσασα απόδοση των λοιπών προαφαιρούµενων
ποσών.»

Άρθρο 39
Βελτιώσεις στην εξωδικαστική ρύθµιση οφειλών - 

Τροποποίηση παρ. 1 άρθρου 6, παρ. 1, 3 και 4 άρθρου 7 ν.
4738/2020 

1. H περ. α’ της παρ. 1 του άρθρου 6 του ν. 4738/2020 (Α’ 207)
αντικαθίσταται ως εξής:

«α) Ως «αίτηση» νοείται η αίτηση του άρθρου 8 και ως «ορι-

στική υποβολή αίτησης», η οριστικοποίηση της υποβολής της
στην Ηλεκτρονική Πλατφόρµα Εξωδικαστικής Ρύθµισης Οφει-
λών, σύµφωνα µε τα προβλεπόµενα στην κοινή απόφαση της
παρ. 4 του άρθρου 71».

2. Στην περ. ιστ’ της παρ. 1 του άρθρου 6 του ν. 4738/2020,
περί ορισµού των «οφειλών υπέρ τρίτων», προστίθεται δεύτερο
εδάφιο ως εξής:

«Για την εφαρµογή του Κεφαλαίου Α’ του Μέρους Δευτέρου
του Βιβλίου Πρώτου, οι οφειλές υπέρ τρίτων, που υπάγονται στο
πεδίο εφαρµογής του, λογίζονται ως οφειλές προς το Δηµόσιο».

3. Στην παρ. 1 του άρθρου 7 του ν. 4738/2020 προστίθεται δεύ-
τερο εδάφιο, και η παρ. 1 διαµορφώνεται ως εξής:

«1. Κάθε φυσικό ή νοµικό πρόσωπο µε πτωχευτική ικανότητα
µπορεί να υποβάλει αίτηση για εξωδικαστική ρύθµιση οφειλών.
Νοµικό πρόσωπο ιδιωτικού δικαίου που δεν επιδιώκει οικονοµικό
σκοπό, αλλά ασκεί οικονοµική δραστηριότητα, µπορεί να υποβά-
λει αίτηση για εξωδικαστική ρύθµιση οφειλών».

4. H περ. α’ της παρ. 3 του άρθρου 7 του ν. 4738/2020 αντικα-
θίσταται ως εξής:

«α) το σύνολο των οφειλών του προσώπου της παρ. 1 σε χρη-
µατοδοτικούς φορείς, στο Δηµόσιο και στους Φορείς Κοινωνικής
Ασφάλισης δεν υπερβαίνει το ποσό των δέκα χιλιάδων (10.000)
ευρώ,».

5. Στο τέλος της παρ. 4 του άρθρου 7 του ν. 4738/2020 δια-
γράφονται οι λέξεις «καθώς και οφειλές υπέρ τρίτων» και η παρ.
4 διαµορφώνεται ως εξής:

«4. Στο πεδίο εφαρµογής του παρόντος δεν υπάγονται απαι-
τήσεις από ανακτήσεις κρατικών ενισχύσεων λόγω παραβίασης
της Συνθήκης για τη Λειτουργία της Ευρωπαϊκής Ένωσης
(ΣΛΕΕ), σύµφωνα µε την παρ. 6 του άρθρου 3 του ν. 4978/2022
(Α’ 190), οφειλές από τελωνειακούς δασµούς της Ευρωπαϊκής
Ένωσης που αποτελούν έσοδό της και αποδίδονται στον ευρω-
παϊκό προϋπολογισµό και οφειλές προς αλλοδαπό δηµόσιο.»

6. Το άρθρο 9 του ν. 4738/2020 αριθµείται ως παρ. 1, προστί-
θεται παρ. 2 και το άρθρο 9 διαµορφώνεται ως εξής:

«Άρθρο 9
Βασικό περιεχόµενο της αίτησης του οφειλέτη

1. Η αίτηση οφειλέτη για εξωδικαστική ρύθµιση των οφειλών
του περιέχει υποχρεωτικά τα εξής:

α. πλήρη στοιχεία του οφειλέτη (ονοµατεπώνυµο/ επωνυµία,
διεύθυνση, Α.Φ.Μ., ΚΑΔ, εφόσον ασκεί επιχειρηµατική δραστη-
ριότητα ή είναι νοµικό πρόσωπο, τηλέφωνο, ηλεκτρονική διεύ-
θυνση), αναφορά στον κύκλο εργασιών του ή το εισόδηµά του
κατά το τελευταίο οικονοµικό έτος πριν από την υποβολή της αί-
τησης και στις συνολικές υποχρεώσεις του έναντι των πιστωτών
του, περιγραφή της δραστηριότητάς του, της οικονοµικής του
κατάστασης, των λόγων της οικονοµικής του αδυναµίας και των
προοπτικών της επιχείρησής του,

β. κατάλογο όλων των προσώπων και φορέων που έχουν απαι-
τήσεις κατά του οφειλέτη (π.χ. προµηθευτών ή εργαζόµενων) µε
πλήρη στοιχεία (επωνυµία, διεύθυνση, Α.Φ.Μ., και, εφόσον υπάρ-
χουν, τηλέφωνο και ηλεκτρονική διεύθυνση), των οφειλοµένων
ποσών ανά πιστωτή και της ηµεροµηνίας, αναφορικά µε την
οποία προσδιορίζεται το ύψος της κάθε οφειλής,

γ. κατάλογο των κινητών και ακινήτων περιουσιακών στοιχείων
του οφειλέτη στην Ελλάδα και την αλλοδαπή, µε αναφορά στην
εκτιµώµενη εµπορική αξία των κινητών περιουσιακών στοιχείων,
έτσι ώστε να µπορεί να προσδιορισθεί η αξία ρευστοποίησης της
περιουσίας του. Η αξία των ακινήτων περιουσιακών στοιχείων
προσδιορίζεται βάσει του άρθρου 11,

δ. πλήρη περιγραφή των βαρών και λοιπών εξασφαλίσεων
(είδος βάρους ή εξασφάλισης, πιστωτής, ασφαλιζόµενο ποσό,
σειρά, δηµόσιο βιβλίο) που είναι εγγεγραµµένα επί των περιου-
σιακών στοιχείων του οφειλέτη,

ε. δήλωση για κάθε µεταβίβαση ή επιβάρυνση περιουσιακού
στοιχείου του οφειλέτη που έγινε εντός των τελευταίων πέντε (5)
ετών πριν από την υποβολή της αίτησης.

2. Με την αίτηση του παρόντος, ο οφειλέτης δύναται να ζητά
να διατηρηθεί στο ακέραιο ενήµερη ή ήδη ρυθµισµένη και ενή-
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µερη οφειλή του προς χρηµατοδοτικό φορέα και να ρυθµισθούν
οι υπόλοιπες οφειλές του βάσει της πρότασης αναδιάρθρωσης
που προκύπτει από το υπολογιστικό εργαλείο της περ. ζ’ της παρ.
2 ή της παρ. 2Α του άρθρου 71. Προϋπόθεση για την εξαίρεση
ενήµερης ή ήδη ρυθµισµένης και ενήµερης οφειλής από τη ρύθ-
µιση που προκύπτει, κατά το πρώτο εδάφιο, είναι οι δόσεις του
συνόλου των ενήµερων ή ρυθµισµένων και ενήµερων οφειλών
του να µην αποκλίνουν σε ποσοστό µεγαλύτερο του δεκαπέντε
τοις εκατό (15%) από τη δόση που προκύπτει για αυτές από το
υπολογιστικό εργαλείο της περ. ζ’ της παρ. 2 του άρθρου 71 ή
της παρ. 2Α του άρθρου 71. Στην περίπτωση υπογραφής σύµβα-
σης αναδιάρθρωσης, ο πιστωτής του δεύτερου εδαφίου δεν θε-
ωρείται καταλαµβανόµενος πιστωτής για τη συγκεκριµένη οφειλή
και η ψήφος του δεν προσµετράται για τον υπολογισµό της πλει-
οψηφίας της παρ. 1 του άρθρου 14.»

Άρθρο 40
Συνέπειες αίτησης για εξωδικαστική ρύθµιση οφειλών - Ανα-

στολή διαδικασίας Κώδικα Δεοντολογίας 
Τραπεζών - Σύµβαση αναδιάρθρωσης και προθεσµία 

υπογραφής - Δικαίωµα διαµεσολάβησης - Τροποποίηση παρ.
1 άρθρου 13, παρ. 1 άρθρου 14, άρθρων 15 και 16 ν.

4738/2020

1. Το πρώτο εδάφιο της παρ. 1 του άρθρου 13 του ν. 4738/
2020 (Α’ 207) τροποποιείται: α) µε την προσθήκη της λέξης «ορι-
στική» στην υποβολή της αίτησης, β) µε τη διαγραφή της παρα-
ποµπής στην υπ’ αρ. 195/1/29.7.2016 απόφαση της Επιτροπής
Πιστωτικών και Ασφαλιστικών Θεµάτων της Τράπεζας της Ελλά-
δος  (Β’ 2376) και η παρ. 1 διαµορφώνεται ως εξής:

«1. Η οριστική υποβολή της αίτησης αναστέλλει τη διαδικασία
του Κώδικα Δεοντολογίας Τραπεζών, που έχει θεσπισθεί σύµ-
φωνα µε την παρ. 2 του άρθρου 1 του ν. 4224/2013 (Α’ 288). Αν
για οποιονδήποτε λόγο η διαδικασία του παρόντος Κεφαλαίου
δεν τελεσφορήσει, η διαδικασία του Κώδικα Δεοντολογίας συνε-
χίζεται από το στάδιο στο οποίο ευρισκόταν πριν την αναστολή,
κατόπιν αιτήσεως του οφειλέτη ή του πιστωτή, η οποία λαµβάνει
χώρα εντός τριάντα (30) ηµερών από την µε οποιοδήποτε τρόπο
λήξη της διαδικασίας του παρόντος Κεφαλαίου. Σε περίπτωση
µη υποβολής αίτησης είτε από τον οφειλέτη είτε από τον πι-
στωτή, η διαδικασία του Κώδικα Δεοντολογίας διακόπτεται.»

2. Η παρ. 1 του άρθρου 14 του ν. 4738/2020 τροποποιείται: α)
µε την προσθήκη της λέξης «οριστική» στην υποβολή της αίτη-
σης, β) µε την προσθήκη εδαφίων τρίτου έως και ένατου, και η
παρ. 1 διαµορφώνεται ως εξής:

«1. Μετά την οριστική υποβολή της αίτησης, οι συµµετέχοντες
πιστωτές, που είναι χρηµατοδοτικοί φορείς, δύνανται να καταθέ-
σουν πρόταση ρύθµισης προς τον οφειλέτη. Αν πρόταση εξα-
σφαλίσει τη συναίνεση του οφειλέτη, της πλειοψηφίας (ως προς
την αξία των σχετικών απαιτήσεων) των συµµετεχόντων πιστωτών
που είναι χρηµατοδοτικοί φορείς και τουλάχιστον του ποσοστού
συµµετεχόντων πιστωτών µε ειδικό προνόµιο, υπογράφεται µε-
ταξύ των συναινούντων πιστωτών και του οφειλέτη η σύµβαση
αναδιάρθρωσης (που δύναται να συναφθεί και ως πολλαπλές δι-
µερείς συµφωνίες µε ταυτόσηµο περιεχόµενο). Οι συµµετέχο-
ντες πιστωτές, που είναι χρηµατοδοτικοί φορείς, καθώς και ο
οφειλέτης, αιτιολογούν την καθ’ οιονδήποτε τρόπο µη συναίνεσή
τους σε πρόταση ρύθµισης που προέκυψε από το υπολογιστικό
εργαλείο της περ. ζ’ της παρ. 2 του άρθρου 71 ή της παρ. 2Α του
άρθρου 71. Για τον λόγο αυτόν, η Ελληνική Ένωση Τραπεζών και
η Ένωση Εταιρειών Διαχείρισης Απαιτήσεων από Δάνεια και Πι-
στώσεις, εντός δεκαπέντε (15) ηµερών από την έναρξη ισχύος
της παρούσας, υποχρεούνται να αποστείλουν στην Ειδική Γραµ-
µατεία Διαχείρισης Ιδιωτικού Χρέους (ΕΓΔΙΧ) επιστολή, µε την
οποία προσδιορίζουν τους λόγους µη συναίνεσης σε πρόταση
ρύθµισης, οι οποίοι αναρτώνται στην ηλεκτρονική πλατφόρµα
από την ΕΓΔΙΧ. Οι χρηµατοδοτικοί φορείς µπορούν να µεταβάλ-
λουν τους λόγους µη συναίνεσης, όποτε αυτό είναι αναγκαίο. Οι
εκάστοτε νέοι λόγοι µη συναίνεσης γνωστοποιούνται στην ΕΓΔΙΧ
µε επιστολή των ανωτέρω, αναρτώνται από αυτή στην ηλεκτρο-
νική πλατφόρµα και ισχύουν µετά την παρέλευση πέντε (5) ηµε-

ρών από την ως άνω γνωστοποίηση. Οµοίως, ο οφειλέτης επιλέ-
γει την αιτιολογία µη συναίνεσής του σε πρόταση ρύθµισης από
τους αναρτηµένους στην ηλεκτρονική πλατφόρµα ή συµπληρώ-
νει την αιτιολογία, προκειµένου να απορρίψει την πρόταση ρύθ-
µισης. Τεκµαίρεται η συναίνεση, σύµφωνα µε το έβδοµο εδάφιο,
πιστωτή, που είναι χρηµατοδοτικός φορέας, για τον οποίον προ-
κύπτει µηδενικό ποσό ανάκτησης, σύµφωνα µε την αρχή της µη
χειροτέρευσης, από το υπολογιστικό εργαλείο της περ. ζ’ της
παρ. 2 ή της παρ. 2Α του άρθρου 71, εφόσον το παραπάνω υπο-
λογιστικό εργαλείο διασφαλίζει για τον πιστωτή την καταβολή
ποσού που δεν υπολείπεται του ελάχιστου ποσού ανάκτησης
οφειλής, όπως αυτό προκύπτει από την κοινή απόφαση της παρ.
5 του άρθρου 71. Πιστωτής, η συναίνεση του οποίου τεκµαίρεται
κατά το όγδοο εδάφιο, δεν υπογράφει τη σύµβαση αναδιάρθρω-
σης, αλλά θεωρείται καταλαµβανόµενος πιστωτής, ως προς τον
οποίο επέρχονται τα αποτελέσµατα του άρθρου 19.»

3. Το άρθρο 15 του ν. 4738/2020 αντικαθίσταται ως εξής:

«Άρθρο 15
Δικαίωµα διαµεσολάβησης µετά 
από την πρόταση των πιστωτών

Στις περιπτώσεις περαίωσης της διαδικασίας εξωδικαστικής
ρύθµισης ως άκαρπης σύµφωνα µε το άρθρο 16 και κατάρτισης
διµερούς σύµβασης αναδιάρθρωσης οφειλών, σύµφωνα µε το
άρθρο 24, σε σχέση µε τις οφειλές προς τους χρηµατοδοτικούς
φορείς, ο οφειλέτης δύναται, εντός δέκα (10) ηµερολογιακών
ηµερών από την άνω περαίωση της διαδικασίας, να καταθέσει αί-
τηµα υποβολής σε διαµεσολάβηση. Εφόσον το αίτηµα αυτό γίνει
δεκτό από την πλειοψηφία των χρηµατοδοτικών φορέων ως προς
την αξία των σχετικών απαιτήσεων που αφορά, τότε ως προς τις
οντότητες που ικανοποιούν τον ορισµό της πολύ µικρής οντότη-
τας του ν. 4308/2014  (Α’ 251), την ευθύνη διαµεσολάβησης µπο-
ρεί να αναλάβει οποιοσδήποτε διαπιστευµένος µεσολαβητής του
ν. 4640/2019 (Α’ 190), όπως εκάστοτε ισχύει. Σε κάθε άλλη περί-
πτωση την ευθύνη αναλαµβάνει διαπιστευµένος µεσολαβητής, ο
οποίος διαθέτει επιπλέον έγγραφο ότι έχει ολοκληρώσει ειδική
εκπαίδευση σε χρηµατοοικονοµική διαµεσολάβηση. Σε περί-
πτωση που, παρά την παρέλευση εξήντα (60) ηµερών από την
ηµεροµηνία υποβολής του αιτήµατος, δεν έχει επιτευχθεί η υπο-
γραφή συµφωνίας αναδιάρθρωσης µεταξύ των πιστωτών και του
οφειλέτη, τότε η διαδικασία θεωρείται λήξασα.»

4. Το άρθρο 16 του ν. 4738/2020 τροποποιείται: α) στο πρώτο
εδάφιο, µε την προσθήκη της λέξης «οριστικής» στην υποβολή
της αίτησης, β) µε την κατάργηση του δευτέρου εδαφίου, γ) στο
τέταρτο εδάφιο, µε την προσθήκη της προϋπόθεσης αιτιολόγη-
σης της απόρριψης της αίτησης, δ) µε τη µετατροπή της µετα-
βατικής διάταξης του πέµπτου εδαφίου σε πάγια, και το άρθρο
16 διαµορφώνεται ως εξής:

«Άρθρο 16
Προθεσµία για την υπογραφή 

της σύµβασης αναδιάρθρωσης

Αν δεν υπογραφεί η σύµβαση αναδιάρθρωσης οφειλών εντός
δύο (2) µηνών από την ηµεροµηνία οριστικής υποβολής της αί-
τησης, η διαδικασία θεωρείται περατωθείσα ως άκαρπη. Σε πε-
ρίπτωση που τίθεται από αρµόδια υπηρεσία προθεσµία
θεραπείας κατά την περ. δ’ της παρ. 2 του άρθρου 21, η ανωτέρω
προθεσµία παρατείνεται για δεκαπέντε (15) εργάσιµες ηµέρες.
Σε κάθε περίπτωση, εντός της προθεσµίας του παρόντος άρ-
θρου, οι συµµετέχοντες πιστωτές, που είναι χρηµατοδοτικοί φο-
ρείς, έχουν τη δυνατότητα να απορρίψουν την αίτηση του
οφειλέτη και να µην καταθέσουν πρόταση ρύθµισης. Με την κοι-
νοποίηση της απόρριψης και της αιτιολογίας αυτής, η διαδικασία
εξωδικαστικής ρύθµισης περαιώνεται άµεσα ως άκαρπη. Εάν
στην κατά τα ανωτέρω δίµηνη προθεσµία µεσολαβεί ο µήνας Αύ-
γουστος, εφαρµόζεται αναλογικά η παρ. 2 του άρθρου 147 του
Κώδικα Πολιτικής Δικονοµίας (Α’ 182, π.δ. 503/1985) και το χρο-
νικό διάστηµα από 1 έως 31 Αυγούστου δεν συνυπολογίζεται.»
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Άρθρο 41
Αναστολή αναγκαστικής εκτέλεσης µετά από αίτηση

εξωδικαστικής επίλυσης οφειλών - Απαλλαγή από 
ευθύνη κατά τη σύναψη σύµβασης αναδιάρθρωσης - Τροπο-

ποίηση άρθρων 18 και 20 ν. 4738/2020

1. Το άρθρο 18 του ν. 4738/2020 (Α’ 207) τροποποιείται: α) στο
πρώτο εδάφιο µε την προσθήκη της λέξης «οριστική» στην υπο-
βολή της αίτησης και τη διόρθωση παροράµατος, β) µε τη µετα-
τροπή της µεταβατικής διάταξης του δευτέρου εδαφίου σε
πάγια, και το άρθρο 18 διαµορφώνεται ως εξής:

«Άρθρο 18
Αναστολή των µέτρων αναγκαστικής εκτέλεσης

των συµµετεχόντων πιστωτών

Από την οριστική υποβολή της αίτησης και µέχρι την µε οποι-
ονδήποτε τρόπο περάτωση της διαδικασίας, σύµφωνα µε το
άρθρο 16, αναστέλλονται η λήψη αναγκαστικών µέτρων και η συ-
νέχιση της διαδικασίας αναγκαστικής εκτέλεσης επί απαιτήσεων,
κινητών και ακινήτων κατά του οφειλέτη, καθώς και η ποινική
δίωξη για τα αδικήµατα του άρθρου 25 του ν. 1882/1990 (Α’ 43)
και του άρθρου 1 του α.ν. 86/1967 (Α’ 136) αναφορικά µε τις οφει-
λές των οποίων ζητείται η ρύθµιση. Εάν συντρέξει περίπτωση
αναστολής της προθεσµίας για το χρονικό διάστηµα από 1 έως
31 Αυγούστου, σύµφωνα µε το άρθρο 16, το χρονικό διάστηµα
από 1 έως 31 Αυγούστου δεν συνυπολογίζεται στην αναστολή.
Κατά το χρονικό διάστηµα της αναστολής της ποινικής δίωξης
αναστέλλεται η παραγραφή του αδικήµατος, χωρίς να ισχύει ο
χρονικός περιορισµός της παρ. 2 του άρθρου 113 του Ποινικού
Κώδικα. Η αναστολή της παρούσας δεν καταλαµβάνει την διε-
νέργεια πλειστηριασµού, ο οποίος έχει προγραµµατισθεί εντός
τριών (3) µηνών από την ηµεροµηνία οριστικής υποβολής της αί-
τησης από τον οφειλέτη, καθώς και οποιαδήποτε διαδικαστική
ενέργεια προπαρασκευαστική της διενέργειας πλειστηριασµού
από ενέγγυο πιστωτή (περιλαµβανοµένης και της κατάσχεσης).
Η αναστολή παύει µε την τυχόν κοινοποίηση προς τον οφειλέτη
της απόφασης µη υποβολής πρότασης συµφωνίας αναδιάρθρω-
σης ή µε την καθ’ οιονδήποτε τρόπον απόρριψη της αίτησης.»

2. Το άρθρο 20 του ν. 4738/2020 τροποποιείται µε τη δια-
γραφή, ως προς την ευθύνη υπαλλήλου, της διαζευκτικής ανα-
φοράς σε «κατά περίπτωση, γνωµοδότηση διαχειριστή
αφερεγγυότητας, σε περίπτωση που συντρέχουν οι προϋποθέ-
σεις της παρ. 3 του άρθρου 21» και το άρθρο 20 διαµορφώνεται
ως εξής:

«Άρθρο 20
Απαλλαγή από την ευθύνη υπαλλήλου κατά τις 

διαπραγµατεύσεις για τη σύναψη 
σύµβασης αναδιάρθρωσης

Με την επιφύλαξη των άρθρων 235, 236, 237 και 237Β του Ποι-
νικού Κώδικα για τη δωροδοκία, ουδείς υπάλληλος υπό την έν-
νοια του άρθρου 13 του Ποινικού Κώδικα υπέχει οποιαδήποτε
αστική, ποινική ή πειθαρχική ευθύνη για την αποδοχή σύµβασης
αναδιάρθρωσης σύµφωνα µε τις διατάξεις του παρόντος Κεφα-
λαίου ή για οποιαδήποτε ενέργεια σε υλοποίησή της ή σε ανα-
γνώριση των νόµιµων συνεπειών της. Ειδικότερα ως προς την
εκτίµηση ότι η σύµβαση αναδιάρθρωσης παρέχει ανάκτηση του-
λάχιστον ίση προς την ανάκτηση σε περίπτωση πτώχευσης του
οφειλέτη, ουδείς υπάλληλος ευθύνεται σύµφωνα µε το αµέσως
προηγούµενο εδάφιο, σύµφωνα µε τα αναφερόµενα στην υπο-
παρ. γ’ της παρ. 2 του άρθρου 21.»

Άρθρο 42
Συµµετοχή Δηµοσίου και Φορέων Κοινωνικής 

Ασφάλισης στις συµβάσεις αναδιάρθρωσης οφειλών, κανό-
νες και περιορισµοί - Τροποποίηση άρθρων 

21, 22 και 23 ν. 4738/2020

1. Η παρ. 3 του άρθρου 21 του ν. 4738/2020 (Α’ 207) τροπο-

ποιείται µε τη διαγραφή της λήψης σύµφωνης αιτιολογηµένης
γνώµης διαχειριστή αφερεγγυόητητας και η παρ. 3 διαµορφώνε-
ται ως εξής:

«3. Συναίνεση του Δηµοσίου ή Φορέων Κοινωνικής Ασφάλισης,
κατά τα οριζόµενα στην περ. γ’ της παρ. 2 του παρόντος, σε πο-
λυµερείς συµβάσεις αναδιάρθρωσης, στις οποίες δεν ικανοποι-
ούνται οι προϋποθέσεις των υποπερ. (i) και (ii) της περ. β’ της
παρ. 2, είναι σύννοµη, εφόσον η προτεινόµενη σύµβαση έχει εξα-
σφαλίσει τις συναινέσεις της παρ. 1 του άρθρου 14 και επιπλέον
ικανοποιούνται οι προϋποθέσεις του άρθρου 22.»

2. Στην παρ. β’ του άρθρου 22 του ν. 4738/2020 προστίθεται
τρίτο εδάφιο ως εξής: 

«Η διαγραφή οφειλών βεβαιωµένων στη Φορολογική Διοίκηση,
συµπεριλαµβανοµένων των οφειλών υπέρ τρίτων, γίνεται από τη
Φορολογική Διοίκηση».

3. Στην παρ. γ’ του άρθρου 22 του ν. 4738/2020 προστίθεται
τρίτο εδάφιο ως εξής:

«Σε περίπτωση ολικής προεξόφλησης της ρύθµισης, µε κατα-
βολή από τον οφειλέτη ή συµψηφισµό ή από απόδοση κατασχέ-
σεων ή από παρακράτηση, χορηγείται έκπτωση στο σύνολο των
ανεξόφλητων τόκων καταβολής που έχουν υπολογιστεί και, σύµ-
φωνα µε το υπολογιστικό εργαλείο του άρθρου 71, αντιστοιχούν
στις δόσεις της ρύθµισης που προεξοφλούνται».

4. Στην περ. iii της παρ. α’ του άρθρου 23 του ν. 4738/2020 δια-
γράφονται οι λέξεις, «καθώς και η προβλεπόµενη Αναλυτική Πε-
ριοδική Δήλωση (Α.Π.Δ.)» και η περ. iii της παρ. α’ του άρθρου
23 του ν. 4738/2020 διαµορφώνεται ως εξής:

«iii. κατά το χρονικό διάστηµα ισχύος της σύµβασης αναδιάρ-
θρωσης και υπό την προϋπόθεση ότι: α) έχει εξοφληθεί τουλάχι-
στον η πρώτη δόση της ρύθµισης δυνάµει αυτής, β) έχουν
εξοφληθεί ή τακτοποιηθεί µε νόµιµο τρόπο, µε αναστολή είσπρα-
ξης ή ρύθµιση τµηµατικής καταβολής οι µη υπαγόµενες στη σύµ-
βαση οφειλές και γ) έχουν υποβληθεί οι προβλεπόµενες δηλώ-
σεις φορολογίας εισοδήµατος και φόρου προστιθέµενης αξίας,
εντός τριών (3) µηνών από την παρέλευση της προθεσµίας υπο-
βολής τους, µετά από αίτηση του οφειλέτη, η Φορολογική Διοί-
κηση αποφασίζει ότι οι κατασχέσεις που έχουν επιβληθεί στα
χέρια τρίτων σε βάρος του οφειλέτη δεν καταλαµβάνουν µελλο-
ντικές απαιτήσεις. Η απόφαση αυτή εκδίδεται, ανεξάρτητα από
το εάν οι κατασχέσεις επιβλήθηκαν για υπαγόµενες ή µη στη σύµ-
βαση οφειλές και γνωστοποιείται στον τρίτο. Ποσά απαιτήσεων
που γεννώνται µετά την ως άνω γνωστοποίηση, αποδεσµεύονται
και αποδίδονται κατά νόµο, ενώ ποσά απαιτήσεων που γεννήθη-
καν πριν από αυτήν, αποδίδονται στο Δηµόσιο. Αν ανατραπεί ή
ακυρωθεί η σύµβαση, οι ανωτέρω κατασχέσεις αναπτύσσουν
πλήρως τις έννοµες συνέπειές τους, αναφορικά µε τις µελλοντι-
κές απαιτήσεις, από τη γνωστοποίηση της ανατροπής στον τρίτο.
Τυχόν αποκτηθέντα δικαιώµατα ή αξιώσεις τρίτων δεν αντιτάσ-
σονται έναντι του κατασχόντος Δηµοσίου. Οι κατασχέσεις στα
χέρια τρίτων, που έχουν επιβληθεί αποκλειστικά για οφειλές υπα-
γόµενες στη σύµβαση, αίρονται µετά από αίτηση του οφειλέτη,
εφόσον έχει εξοφληθεί ποσοστό τουλάχιστον εβδοµήντα πέντε
τοις εκατό (75%) του συνολικού προς καταβολή στο Δηµόσιο
ποσού της σύµβασης. Στις περιπτώσεις των ανωτέρω εδαφίων,
ποσά που έχουν αποδοθεί στο Δηµόσιο, δεν επιστρέφονται.»

Άρθρο 43
Ηλεκτρονική πλατφόρµα εξωδικαστικής ρύθµισης 
οφειλών - Μεταβατικές διατάξεις - Τροποποίηση

άρθρων 29 και 74 ν. 4738/2020

1. Στο άρθρο 29 του ν. 4738/2020 (Α’ 207) προστίθεται παρ. 2
ως εξής:

«2. Μέσω της ηλεκτρονικής πλατφόρµας του παρόντος, κάθε
φυσικό ή νοµικό πρόσωπο δύναται να αιτηθεί τη χορήγηση της
βεβαίωσης για τις χρηµατικές οφειλές του προς χρηµατοδοτι-
κούς φορείς, το Δηµόσιο και τους Φορείς Κοινωνικής Ασφάλισης,
για κάθε νόµιµη χρήση. Η βεβαίωση εκδίδεται από την ηλεκτρο-
νική πλατφόρµα.

Με την αίτηση παρέχεται από τον αιτούντα άδεια για την άρση
του απορρήτου των τραπεζικών καταθέσεων του άρθρου 1 του
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ν.δ. 1059/1971 (Α’ 270) και του φορολογικού απορρήτου του άρ-
θρου 17 του ν. 4987/2022    (Α’ 206).»

2. Στο άρθρο 74 του ν. 4738/2020: α) τροποποιείται ο τίτλος
σε «Τελικές διατάξεις του Μέρους Δευτέρου» και β) προστίθενται
παρ. 5 και 6 ως εξής:

«5. Εντός αποκλειστικής προθεσµίας δύο (2) µηνών από την
έναρξη ισχύος του παρόντος, επιτρέπεται η υποβολή νέας αίτη-
σης για υπαγωγή στη διαδικασία εξωδικαστικής ρύθµισης οφει-
λών υπέρ τρίτων, ακόµα και εάν δεν έχουν παρέλθει δώδεκα (12)
µήνες από τη µε οποιονδήποτε τρόπον ολοκλήρωση της διαδικα-
σίας του Κεφαλαίου Α’ που είχε εκκινήσει µε την αρχική αίτηση.
Με τη νέα αίτηση δύναται να ζητείται να ρυθµισθούν οφειλές
προς το Δηµόσιο και Φορείς Κοινωνικής Ασφάλισης που βεβαι-
ώθηκαν µέχρι την υποβολή της ή που τροποποιήθηκαν για οποι-
ονδήποτε λόγο. Οι ρυθµίσεις που έχουν επιτευχθεί µε συµβάσεις
αναδιάρθρωσης στο πλαίσιο της αρχικής αίτησης διατηρούνται
στο ακέραιο, εκτός και αν έχουν τροποποιηθεί οι βεβαιωµένες
οφειλές που ρυθµίστηκαν µε τη σύµβαση αναδιάρθρωσης, οπότε
και υπολογίζονται εκ νέου από το υπολογιστικό εργαλείο του άρ-
θρου 71. Εάν µετά την υποβολή της νέας αίτησης προκύψει από
τα καταχωριζόµενα στην πλατφόρµα στοιχεία ότι δεν υπάρχουν
οι κατά τα ανωτέρω οφειλές που δικαιολογούν την υποβολή της,
αυτή αυτοδίκαια θεωρείται ως ουδέποτε υποβληθείσα. Αν η δια-
δικασία του παρόντος Κεφαλαίου δεν έχει ολοκληρωθεί, µε την
οριστική υποβολή της νέας αίτησης, ακυρώνεται η αρχική αίτηση
του οφειλέτη, προκειµένου να συµπεριληφθεί το σύνολο των
οφειλών του προς το Δηµόσιο και τους Φορείς Κοινωνικής Ασφά-
λισης.

6. Εντός αποκλειστικής προθεσµίας δύο (2) µηνών από την
έναρξη ισχύος του παρόντος, επιτρέπεται η υποβολή αίτησης για
υπαγωγή στη διαδικασία εξωδικαστικής ρύθµισης οφειλών του
Κεφαλαίου Α’ σε οφειλέτες που δεν είχαν παραιτηθεί από τη δια-
δικασία του ν. 4469/2017 (Α’ 62), χωρίς να υπαχθούν στον νόµο
αυτόν, ή είχαν υποβάλει αίτηση για υπαγωγή στη διαδικασία του
ν. 4469/2017 και για οποιοδήποτε λόγο δεν έχει επιτευχθεί σύµ-
βαση αναδιάρθρωσης οφειλών.»

Άρθρο 44
Ρύθµιση ζητηµάτων αναφορικά µε την παροχή 

εγγύησης του ελληνικού δηµοσίου σε δανειακές 
συµβάσεις για τη στεγαστική αποκατάσταση των 

παλιννοστούντων Οµογενών από τις χώρες της πρώην Σοβιε-
τικής Ένωσης - Αναδροµική ισχύς των 

αποφάσεων του Υφυπουργού Οικονοµίας και 
Οικονοµικών µε αρ. 2/31230/0025/6.6.2003 

και µε αρ. 2/1804/0025/8.7.2005 

1. Η υπ’ αρ. 2/31230/0025/6.6.2003 απόφαση του Υφυπουργού
Οικονοµίας και Οικονοµικών (Β’ 772), µε την οποία παρασχέθηκε
η εγγύηση του ελληνικού δηµοσίου για τη στεγαστική αποκατά-
σταση των παλιννοστούντων Οµογενών από τις χώρες της πρώην
Σοβιετικής Ένωσης, ισχύει αναδροµικά από την 8η.5.2003 και κα-
ταλαµβάνει και τις δανειακές συµβάσεις που συνοµολογήθηκαν
από την 8η.5.2003 έως και την 17η.6.2003 από πιστωτικά ιδρύ-
µατα σύµφωνα µε τους όρους και τις προϋποθέσεις της υπ’ αρ.
96629/6295/5.5.2003 κοινής απόφασης των Υπουργών Οικονο-
µίας και Οικονοµικών, Εσωτερικών, Δηµόσιας Διοίκησης και Απο-
κέντρωσης και Αιγαίου και Νησιωτικής Πολιτικής και του
Υφυπουργού Εσωτερικών, Δηµόσιας Διοίκησης και Αποκέντρω-
σης (Β’ 560).

2. Η υπ’ αρ. 2/1804/0025/8.7.2005 απόφαση του Υφυπουργού
Οικονοµίας και Οικονοµικών (Β’ 1070), µε την οποία παρασχέθηκε
η εγγύηση του ελληνικού Δηµοσίου για τη στεγαστική αποκατά-
σταση των παλιννοστούντων οµογενών από τις χώρες της πρώην
Σοβιετικής Ένωσης, ισχύει αναδροµικά από την 7η.10.2004 και
καταλαµβάνει και τις δανειακές συµβάσεις που συνοµολογήθη-
καν από την 7η.10.2004 έως και την 29η.7.2005 από πιστωτικά
ιδρύµατα, σύµφωνα µε τους όρους και τις προϋποθέσεις της υπ’
αρ. 14979/4.10.2004 κοινής απόφασης των Υπουργών Εσωτερι-
κών, Δηµόσιας Διοίκησης και Αποκέντρωσης, Οικονοµίας και Οι-
κονοµικών και Αιγαίου και Νησιωτικής Πολιτικής (Β’1510).

3. Αιτήµατα κατάπτωσης της εγγύησης του Ελληνικού Δηµο-
σίου για δανειακές συµβάσεις που συνοµολογήθηκαν από την
8η.5.2003 έως την 17η.6.2003 και από την 7η.10.2004 έως την
29η.7.2005, τα οποία υποβλήθηκαν από πιστωτικά ιδρύµατα και
απορρίφθηκαν για λόγους που αφορούν στη µη ισχύ της εγγύη-
σης του ελληνικού δηµοσίου, επανεξετάζονται χωρίς να απαιτεί-
ται η εκ νέου υποβολή του αιτήµατος κατάπτωσης από το
πιστωτικό ίδρυµα. 

4. Με απόφαση του Υπουργού Οικονοµικών δύναται να καθο-
ρίζονται οι λεπτοµέρειες εφαρµογής του παρόντος.

Άρθρο 45
Ρυθµίσεις οφειλών που προέρχονται από 

επιχειρηµατικά δάνεια και δάνεια φυσικών προσώπων,
καθώς και από καταπτώσεις της Ελληνικής 

Αναπτυξιακής Τράπεζας και λοιπές συνοδευτικές 
διατάξεις για την εφαρµογή τους - Διορθώσεις

παροραµάτων στις παρ. 1 και 7 του άρθρου 293 του 
ν. 4738/2020 και τροποποίηση παρ. 7 άρθρου 293 

ν. 4738/2020

1. Στο εισαγωγικό εδάφιο της παρ. 1 του άρθρου 293 του ν.
4738/2020 (Α’ 207), µετά τη φράση «κατ’ εξουσιοδότηση του ν.»,
αντικαθίσταται η εσφαλµένη αναγραφή του αριθµού του νόµου
και του αριθµού δηµοσίευσης, στο ορθό «2322/1995 (Α’ 143)»,
και η παρ. 1 διαµορφώνεται ως εξής: 

«1. Βεβαιωµένες οφειλές στις Δηµόσιες Οικονοµικές Υπηρε-
σίες και στα Ελεγκτικά Κέντρα, σύµφωνα µε τον Κώδικα Είσπρα-
ξης Δηµοσίων Εσόδων (ν. 4978/2022, Α’190, Κ.Ε.Δ.Ε.), που
προέρχονται από επιχειρηµατικά δάνεια και δάνεια φυσικών προ-
σώπων, µε εκδοθείσες έως και το έτος 2012 υπουργικές αποφά-
σεις παροχής της εγγύησης του ελληνικού δηµοσίου, κατ’
εξουσιοδότηση του ν. 2322/1995 (Α’143) ή παροχής της εγγύη-
σης της εταιρείας µε την επωνυµία «Ελληνική Αναπτυξιακή Τρά-
πεζα ΑΕ» (πρώην «Εθνικό Ταµείο Επιχειρηµατικότητας και Ανά-
πτυξης ΑΕ») ή της εταιρείας µε την επωνυµία «Ταµείο Εγγυοδο-
σίας Μικρών και Πολύ Μικρών Επιχειρήσεων ΑΕ (ΤΕΜΠΜΕ ΑΕ),
όπως ισχύουν, τα οποία είχαν καταστεί ληξιπρόθεσµα στα πιστω-
τικά ιδρύµατα έως τις 7.10.2019, όπως αναγράφεται στο αίτηµα
κατάπτωσης των τραπεζών στις αρµόδιες Υπηρεσίες, δύνανται
να ρυθµίζονται σε έως και εκατόν είκοσι (120) µηνιαίες δόσεις,
κατόπιν αίτησης του οφειλέτη, εφόσον έχουν καταχωρισθεί στα
βιβλία εισπρακτέων εσόδων της Φορολογικής Διοίκησης από την
7η Οκτωβρίου 2019 µέχρι την ηµεροµηνία αίτησης για υπαγωγή
σε ρύθµιση, µε απαλλαγή κατά ποσοστό από τις προσαυξήσεις
και τους τόκους εκπρόθεσµης καταβολής που τις επιβαρύνουν
ως ακολούθως: 

α) Εφάπαξ µε απαλλαγή κατά ποσοστό εκατό τοις εκατό
(100%). 

β) Από δύο (2) έως και τέσσερις (4) µηνιαίες δόσεις µε απαλ-
λαγή κατά ποσοστό ενενήντα πέντε τοις εκατό (95%). 

γ) Από πέντε (5) έως και δώδεκα (12) µηνιαίες δόσεις, µε απαλ-
λαγή κατά ποσοστό ογδόντα πέντε τοις εκατό (85%). 

δ) Από δεκατρείς (13) έως και είκοσι τέσσερις (24) µηνιαίες δό-
σεις, µε απαλλαγή κατά ποσοστό ογδόντα τοις εκατό (80%). 

ε) Από είκοσι πέντε (25) έως και τριάντα έξι (36) µηνιαίες δό-
σεις, µε απαλλαγή κατά ποσοστό εβδοµήντα πέντε τοις εκατό
(75%). 

στ) Από τριάντα επτά (37) έως και σαράντα οκτώ (48) µηνιαίες
δόσεις, µε απαλλαγή κατά ποσοστό σαράντα πέντε τοις εκατό
(45%). 

ζ) Από σαράντα εννέα (49) έως και εξήντα (60) µηνιαίες δόσεις,
µε απαλλαγή κατά ποσοστό τριάντα τοις εκατό (30%). 

η) Από εξήντα µία (61) έως και εβδοµήντα δύο (72) µηνιαίες
δόσεις, µε απαλλαγή κατά ποσοστό είκοσι τοις εκατό (20%). 

θ) Από εβδοµήντα τρεις (73) έως και ενενήντα έξι (96) µηνιαίες
δόσεις, µε απαλλαγή κατά ποσοστό δεκαπέντε τοις εκατό (15%). 

ι) Από ενενήντα επτά (97) έως και εκατόν είκοσι (120) µηνιαίες
δόσεις, µε απαλλαγή κατά ποσοστό δέκα τοις εκατό (10%).».

2. Στην παρ. 7 του άρθρου 293 του ν. 4738/2020 επέρχονται οι
εξής τροποποιήσεις και διορθώσεις: 
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α) η νυν ισχύουσα ρύθµιση αριθµείται σε περ. «α.», 
β) στην περ. «α.», µετά τη φράση «κατ’ εξουσιοδότηση του ν.»,

αντικαθίσταται η εσφαλµένη αναγραφή του αριθµού του νόµου,
στο ορθό «2322/1995», 

γ) στην περ. «α.», µετά τις λέξεις «τα οποία», αντικαθίσταται η
λέξη «είχαν» από τη λέξη «έχουν», 

δ) στην περ. «α.», οι λέξεις «τις 7 Οκτωβρίου 2019» αντικαθί-
στανται από τις λέξεις «την 1η Φεβρουαρίου 2023», 

ε) προστίθεται περ. β’, και η παρ. 7 διαµορφώνεται ως εξής :
«7. α. Στις ρυθµίσεις του παρόντος δύνανται να υπάγονται, µε

τους ίδιους όρους και προϋποθέσεις, και οι οφειλές που προ-
έρχονται από επιχειρηµατικά δάνεια και δάνεια φυσικών προσώ-
πων, µε εκδοθείσες έως και το έτος 2012 υπουργικές αποφάσεις
παροχής της εγγύησης του ελληνικού δηµοσίου κατ’ εξουσιοδό-
τηση του ν. 2322/1995 ή παροχής της εγγύησης της εταιρείας µε
την επωνυµία «Ελληνική Αναπτυξιακή Τράπεζα ΑΕ» (πρώην
«Εθνικό Ταµείο Επιχειρηµατικότητας και Ανάπτυξης ΑΕ») ή της
εταιρείας µε την επωνυµία «Ταµείο Εγγυοδοσίας Μικρών και
Πολύ Μικρών Επιχειρήσεων Α.Ε. (Τ.Ε.Μ.Π.Μ.Ε. Α.Ε.), όπως
ισχύουν, τα οποία έχουν καταστεί ληξιπρόθεσµα στα πιστωτικά
ιδρύµατα έως την 1η Φεβρουαρίου 2023, όπως αναγράφεται στο
αίτηµα κατάπτωσης των τραπεζών στις αρµόδιες Υπηρεσίες, οι
οποίες θα καταχωρισθούν στα βιβλία εισπρακτέων εσόδων της
Φορολογικής Διοίκησης µετά την καταληκτική ηµεροµηνία υπα-
γωγής σε πρόγραµµα ρύθµισης σύµφωνα µε την παρ. 9, κατόπιν
αίτησης στην αρµόδια υπηρεσία της Φορολογικής Διοίκησης για
την επιδίωξη της είσπραξης της οφειλής µέσα σε έξι (6) µήνες
από την καταχώριση των οφειλών αυτών. 

β. Οι οφειλές από τις άνω αιτίες που έχουν καταχωρισθεί στα
βιβλία εισπρακτέων εσόδων της Φορολογικής Διοίκησης πριν την
1η Φεβρουαρίου 2023 και δεν έχουν υπαχθεί στις ρυθµίσεις του
παρόντος, συµπεριλαµβανοµένων αυτών που έχουν ενταχθεί στη
ρύθµιση του ν. 4152/2013 (Α’107), δύνανται να υπαχθούν στις
ρυθµίσεις του παρόντος µέχρι την 1η Αυγούστου 2023 κατόπιν
αίτησης στην αρµόδια υπηρεσία της Φορολογικής Διοίκησης για
την επιδίωξη της είσπραξης της οφειλής.»

Άρθρο 46
Φορολόγηση αµοιβών ναυτικών που υπηρετούν σε πλωτά

ναυπηγήµατα του άρθρου 267 ν. 4555/2018 - Τροποποίηση
παρ. 2 άρθρου 15 

Κώδικα Φορολογίας Εισοδήµατος

1. Οι περ. α’ και β’ της παρ. 2 του άρθρου 15 του Κώδικα Φο-
ρολογίας Εισοδήµατος [ν. 4172/2013 (Α’ 167)] τροποποιούνται
ως προς την υπαγωγή σε αυτές των ναυτικών που υπηρετούν στα
πλωτά ναυπηγήµατα του άρθρου 267 του ν. 4555/2018 και η παρ.
2 διαµορφώνεται ως εξής: 

«2. Η παρ. 1 δεν εφαρµόζεται για το εισόδηµα από µισθωτή ερ-
γασία που αποκτούν:

α) οι αξιωµατικοί που υπηρετούν σε πλοία του Εµπορικού Ναυ-
τικού και σε πλωτά ναυπηγήµατα του άρθρου 267 του ν.
4555/2018 (Α’133) και το οποίο φορολογείται µε φορολογικό συ-
ντελεστή δεκαπέντε τοις εκατό (15%), και

β) το κατώτερο πλήρωµα που υπηρετεί σε πλοία του Εµπορι-
κού Ναυτικού και σε πλωτά ναυπηγήµατα του άρθρου 267 του ν.
4555/2018 και το οποίο φορολογείται µε φορολογικό συντελεστή
δέκα τοις εκατό (10%),

γ) οι κυβερνήτες, οι συγκυβερνήτες και οι µηχανικοί αεροσκα-
φών αεροπορικών εταιρειών µε φορολογική κατοικία ή µόνιµη
εγκατάσταση στην Ελλάδα, που είναι φορολογικοί κάτοικοι Ελ-
λάδας για τη µηναία αποζηµίωση που λαµβάνουν και η οποία φο-
ρολογείται µε φορολογικό συντελεστή δεκαπέντε τοις εκατό
(15%), και

δ) τα µέλη των Ανεξάρτητων Επιτροπών Προσφυγών του άρ-
θρου 5 του ν. 4375/2016 (Α’ 51) για τη µηνιαία αποζηµίωση που
λαµβάνουν και η οποία φορολογείται µε φορολογικό συντελεστή
δεκαπέντε τοις εκατό (15%).

Τα ως άνω εισοδήµατα φορολογούνται αυτοτελώς µε εξά-
ντληση της φορολογικής υποχρέωσης των δικαιούχων τους µόνο
για αυτά.»

2. Η παρ. 1 εφαρµόζεται για εισοδήµατα που αποκτώνται από
το φορολογικό έτος 2023 και εφεξής.

ΜΕΡΟΣ Δ’
ΕΝΑΡΞΗ ΙΣΧΥΟΣ

Άρθρο 47
Έναρξη ισχύος

Η ισχύς του παρόντος αρχίζει από τη δηµοσίευσή του στην
Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως, εκτός αν προβλέπεται διαφορε-
τικά στις επιµέρους διατάξεις.

Αθήνα,                                   2023
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ΕΞΩΤΕΡΙΚΩΝ ΕΣΩΤΕΡΙΚΩΝ»

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, παρακαλώ το Σώµα να εξουσιοδοτήσει το Προ-
εδρείο για την υπ’ ευθύνη του επικύρωση των Πρακτικών ως
προς την ψήφιση στο σύνολο του παραπάνω νοµοσχεδίου. 

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Το Σώµα παρέσχε

τη ζητηθείσα εξουσιοδότηση.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύ-

σουµε τη συνεδρίαση;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Με τη συναίνεση

του Σώµατος και ώρα 20.03’ λύεται η συνεδρίαση για αύριο,
ηµέρα Πέµπτη 23 Φεβρουαρίου 2023 και ώρα 10.00’, µε αντικεί-
µενο εργασιών του Σώµατος: α) νοµοθετική εργασία, µόνη συζή-
τηση και ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων και του συνόλου του
σχεδίου νόµου του Υπουργείου Δικαιοσύνης: «Υποβολή των δη-
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λώσεων περιουσιακής κατάστασης (πόθεν έσχες) και οικονοµι-
κών συµφερόντων - Ρυθµίσεις για την ενίσχυση της Ευρωπαϊκής
Εισαγγελίας», σύµφωνα µε τη συµπληρωµατική ηµερήσια διά-

ταξη που έχει διανεµηθεί και β) αιτήσεις άρσης ασυλίας Βουλευ-
τών, σύµφωνα µε την ειδική ηµερήσια διάταξη που έχει διανεµη-
θεί.
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